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Αθήνα, σήµερα στις 24 Ιανουαρίου 2019, ηµέρα Πέµπτη και
ώρα 9.44’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία της Δ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης και ψήφιση επί της αρχής, των άρ-
θρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εξω-
τερικών: «Κύρωση της Τελικής Συµφωνίας για την Επίλυση των
Διαφορών οι οποίες περιγράφονται στις Αποφάσεις του Συµβου-
λίου Ασφαλείας των Ηνωµένων Εθνών 817 (1993) και 845 (1993),
τη Λήξη της Ενδιάµεσης Συµφωνίας του 1995 και την Εδραίωση
Στρατηγικής Εταιρικής Σχέσης µεταξύ των Μερών».

Πριν ξεκινήσουµε, να πούµε τρία πράγµατα. 
Πρώτον, πιστεύω ότι όλα τα κόµµατα του δηµοκρατικού τόξου

συµπαρίστανται στη συνάδελφο κ. Τζάκρη και καταδικάζουν την
επίθεση η οποία έγινε εχθές στο σπίτι της.

Το δεύτερο είναι προσωπική µου άποψη. Πιστεύω ότι όλοι οι
συνάδελφοι µέσα σε αυτή την Αίθουσα και αυτοί που θα ψηφί-
σουν υπέρ και όσοι θα ψηφίσουµε κατά, είναι απόρροια της ελεύ-
θερης σκέψης µας και στήριξης της πολιτικής γραµµής των
κοµµάτων µας. Υπό την έννοια αυτή θεωρώ απαράδεκτες τις χθε-
σινές δηλώσεις του κ. Νίµιτς. 

Και, τρίτον, επειδή, κύριοι συνάδελφοι, φθάσαµε εχθές στο
νούµερο πενήντα εννέα, αντιλαµβάνεστε ότι µέχρι το διακόσια
έξι και σας ζητώ να το δεχθείτε, αν θέλουµε να µιλήσουν όλοι οι
υπόλοιποι συνάδελφοι ή τουλάχιστον το 90% εξ αυτών, τα επτά
λεπτά να γίνουν έξι. Αν µε είχατε ακούσει από εχθές και δεν εί-
χατε αντιδράσει, σήµερα θα είχαµε µιλήσει οι µισοί τουλάχιστον
συνάδελφοι. Θα είχαµε ξεπεράσει τους εκατό. 

Σας το ζητώ µαζί µε παράκληση να τηρηθούν οι χρόνοι, διότι
όποιοι προεδρεύοντες γίνονται κακοί στους συναδέλφους, κρα-
τούν τους χρόνους, όποιοι θέλουν να είναι συµπαθείς στους συ-
ναδέλφους, αφήνουν τους χρόνους και τρέχουν. 

Σας παρακαλώ πολύ να το δεχθείτε για να µιλήσουν, ει δυνα-
τόν, όλοι οι συνάδελφοι. 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Νοµίζω το ένα λεπτό

που πρακτικά έχει αποτέλεσµα, δεν περιορίζει τη σκέψη σας. Οι
περισσότεροι εδώ, οι πρώτοι τουλάχιστον, είστε ικανοί συνάδελ-
φοι, που µπορείτε να τα συµπυκνώσετε.

Ο κύριος Υπουργός είναι εδώ, εποµένως µπορούµε να ξεκινή-

σουµε. Αρχίζουµε, λοιπόν, µε την κ. Κεφαλίδου. 
Κυρία Κεφαλίδου, έχετε τον λόγο.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Κύριε Υπουργέ, κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, φυσικά, κύριε Πρόεδρε, συντασσόµαστε µε
όσα είπατε στην εισαγωγή της κουβέντας µας.

Η Συµφωνία των Πρεσπών που συζητάµε σήµερα είναι στην
καλύτερη περίπτωση έντονα αµφιλεγόµενη. Στην ουσία είναι µια
άθλια, δήθεν, λύση σε ένα εθνικά ευαίσθητο πρόβληµα. Η συν-
τριπτική πλειοψηφία των Ελλήνων την θεωρεί από ασύµφορη
έως προδοτική για τα εθνικά συµφέροντα, αλλά ο Πρωθυπουρ-
γός την αποκαλεί «ιστορικό βήµα» για τις δύο χώρες και την κύ-
ρωσή της «πατριωτικό καθήκον», µην παραλείποντας φυσικά να
τη χαρακτηρίσει και να χαρακτηρίσει και όλους όσους τη στηρί-
ζουν µε κάθε ευκαιρία «ακροδεξιούς» και την ίδια ώρα ξεχνά ότι
το 70% των πολιτών, όπως τουλάχιστον καταγράφουν οι δηµο-
σκοπήσεις, τάσσεται κατά της συµφωνίας.

Είναι όλοι αυτοί ακροδεξιοί, υπερεθνικιστές, φασίστες; Το να
πάρουµε στα σοβαρά τα λεγόµενα ενός Πρωθυπουργού που δεν
έλυσε ποτέ κανένα πρόβληµα χωρίς να δηµιουργήσει στη θέση
του άλλα δέκα, θα ήταν άτοπο. Το να αναρωτιόµαστε πώς µπορεί
να αγνοεί προκλητικά τη λαϊκή θέληση εκείνος που έθεσε στους
πολίτες ένα δηµοψήφισµα στα αγγλικά και µετά έκανε το «ΟΧΙ»
«ΝΑΙ» αποδεχόµενος ένα νέο µνηµόνιο µε πολύ χειρότερους
όρους, θα ήταν περιττό.

Η διάτρητη Συµφωνία των Πρεσπών δεν είναι παρά ακόµα
ένας φανφαρόνικος αντιπερισπασµός που πασχίζει να αµβλύνει
τους τελευταίους σπασµούς µιας τραγικής κυβέρνησης, µιας κυ-
βέρνησης που στα λόγια γράφει ιστορία και στην πράξη κάνει
µόνο αναίσχυντες κωλοτούµπες. 

Η υπόθεση των Πρεσπών είναι προβληµατική απ’ όπου κι αν
την πιάσεις. Όσο ιστορικά και πατριωτικά κι αν µας την παρου-
σιάζουν, ένα είναι βέβαιο. Αν περάσει, η Ελλάδα αποποιείται την
ιστορική κληρονοµιά της Μακεδονίας. Όσο για τα Σκόπια, κατο-
χυρώνουν το µονοπώλιο της ταυτότητας και της γλώσσας µε τη
βούλα της ελληνικής Κυβέρνησης και µπαίνουν στο ΝΑΤΟ υπε-
ρηφάνως. Συνοµολογεί να πάει η χώρα µε δεµένα χέρια σε µια
σειρά ατέρµονων διαπραγµατεύσεων µε τους γείτονες σχετικά
µε το τι δικαιούται να ονοµάζεται µακεδονικό και τι όχι. Να ξέρετε
ότι κάθε τέτοια διαπραγµάτευση θα καταλήγει πάντοτε σε βάρος
των ελληνικών συµφερόντων, γιατί φρόντισε η Κυβέρνηση να
φορτώσει µε βαρίδι αυτή τη συµφωνία. 

Μπορεί οι Σκοπιανοί να έσπευσαν ασµένως να αλλάξουν µέχρι
και το Σύνταγµά τους για να περάσει η συµφωνία, πράγµα που
πρώτη φορά συµβαίνει στην ιστορία. Αλλά η προπαγάνδα δεν
καλύπτεται από το Σύνταγµα. Μετά τη συµφωνία θα έχει πανί-
σχυρα ερείσµατα και για να συνεχίζεται αλλά και για να υποσκά-
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πτει διαρκώς όχι µόνο τα ιστορικά µας κεκτηµένα αλλά και την
τωρινή µας δραστηριότητα µέσω των ονοµασιών προέλευσης
των προϊόντων, των πανεπιστηµίων κ.λπ..

Όσοι τα αντιλαµβάνονται όλα αυτά σαν αρχαιοπληξία ή σαν
εθνικιστική υπερευαισθησία να θυµούνται ότι όλα αυτά θα τα βρί-
σκουµε µπροστά µας κάθε µέρα στο άµεσο µέλλον, είτε όταν
έχουµε επίσηµες επισκέψεις αξιωµατούχων της γείτονος είτε
ακόµα ακόµα και σε ψυχαγωγικά παιχνίδια γνώσεων. 

Η Κυβέρνηση διαπραγµατεύτηκε πίσω από κλειστές πόρτες
διχαστικά, αντί να επιδιώξει δηµόσιο διάλογο και συναίνεση της
ελληνικής κοινωνίας και του πολιτικού κόσµου. Έτσι αυτοχειρια-
ζόµαστε. Πηγαίνουµε στο πεπρωµένο µας έρµαια δοξασιών,
προκαταλήψεων και ιδεοληψιών, αντί να πάµε πληροφορηµένοι,
σώφρονες και ψύχραιµοι. Μόνο έλλειψη, ξέρετε, δεν έχουµε από
έµπειρους διπλωµάτες, διεθνολόγους, νοµικούς, οικονοµολό-
γους, επιστήµονες που θα µπορούσαν µε τις γνώσεις τους να
δώσουν µια σφαιρική εικόνα για όλες τις πτυχές του θέµατος. 

Αντί όµως να τους ακούσουµε και µε σύνεση να φτιάξουµε ένα
σχέδιο σοβαρής συµφωνίας και να συζητήσουµε µε τη γείτονα,
εσείς ενδώσατε σε µια πρόχειρη και βιαστική συµφωνία-κον-
σέρβα. Ήδη από την πρώτη παράγραφο εκεί που προσδιορίζον-
ται τα συµβαλλόµενα µέρη διαπιστώνουµε ότι η Ελληνική
Δηµοκρατία συµβάλλεται µε ένα ανώνυµο «δεύτερο µέρος». Και
σας ρωτώ : Ποιος από εσάς στην ιδιωτική του ζωή θα υπέγραφε
ένα συµβόλαιο ή µια απλή µίσθωση χωρίς να ξέρει ποιο είναι το
αντισυµβαλλόµενο µέρος; Θα το κάνατε;

Προχωρώντας στα άρθρα, βρίσκουµε πλήθος ασαφειών και
φαινοµενικά ακατανόητων λεκτικών ακροβασιών που βεβαιώνουν
µόνο ένα, ότι ο συντάκτης πασχίζει πίσω από αβέβαιες γενικεύ-
σεις να κρύψει συγκεκριµένες περιπτώσεις που θέλει να βολέψει.
Σύντοµα θα µάθουµε τι είχε στο µυαλό του ο προοδευτικός κ.
Ζάεφ, που ήδη έχει µιλήσει στη σκοπιανή Βουλή για «Μακεδόνες
του Αιγαίου», αλλά θα είναι πια πολύ αργά για να κάνουµε κάτι. 

Τι να πρωτοπεί κανείς; Για Μακεδόνες, πολίτες της Βόρειας
Μακεδονίας, για µακεδονική γλώσσα που οµιλείται από τους Βο-
ρειοµακεδόνες, οι οποίοι ονοµάζονται «Μακεδόνες», για την
ελεύθερη χρήση των ακρωνυµίων που δεν έχουν µπροστά το
«Ν», το North, από Βορειοµακεδόνες που ονοµάζονται Μακεδό-
νες; 

Συµπέρασµα. Το µεγαλύτερο επίτευγµα της Κυβέρνησης µε
αυτή τη συµφωνία είναι η µονοπώληση του όρου «Μακεδονία»
από τα Σκόπια. Και όλα όσα θα συζητάµε θα είναι απόρροια
αυτού και θα οδηγούν σε αναζωπύρωση του αλυτρωτισµού. Και
γίνονται φυσικά σε ένα περιβάλλον µε έντονη οσµή συναλλαγής,
αθλιότητας, κυνισµού, πατριδοκαπηλίας, µε ετερόκλητες πλει-
οψηφίες του ενός, µε δηµόσιους υπαινιγµούς για χρηµατισµούς
δεξιά και αριστερά και επισκέψεις αστραπή στην Αθήνα των ισχυ-
ρών του κόσµου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Συµφωνία των Πρεσπών, αν
δεν ήταν γεµάτη από ανιστόρητες και µειωτικές για τη χώρα µας
πρόνοιες, θα ήταν καλό νούµερο και για επιθεώρηση αλλά µε
στοιχεία θρίλερ. 

Και επειδή ούτε το ΝΑΤΟ ούτε οι Αµερικανοί ούτε η κ. Μέρκελ
ούτε ο κ. Γιουνκέρ συνηθίζουν να πρωταγωνιστούν σε κωµωδίες,
µάλλον είναι αυτό που δεν θέλουµε να πιστέψουµε. Μια εθνική
τραγωδία εν τω γεννάσθαι. Ένας µοχλός εθνικού διχασµού που
προβάλλεται ξεδιάντροπα ως ιστορικό βήµα και πατριωτικό κα-
θήκον. Ταυτόχρονα προδιαγράφεται µακιαβελικά ως καταλύτης
αναδιάταξης του πολιτικού συστήµατος προς τις πιο ανελεύθε-
ρες και καταπιεστικές κατευθύνσεις που γνώρισε ο σύγχρονος
κόσµος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Παρακαλώ, κυρία Κε-
φαλίδου. 

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Τελικά, αντί να ενεργήσουµε
σύµφωνα µε τα µακροπρόθεσµα συµφέροντά µας, δείχνουµε να
εµπιστευόµαστε άλλοι τις ορµόνες και τον θυµό µας και άλλοι
τον Πρωθυπουργό των «360 µοιρών» και των «ανύπαρκτων θα-
λασσίων συνόρων».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Κεφαλίδου,
σας παρακαλώ.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.

Μην ξεχνάτε ότι είµαι και Βουλευτής Μακεδονίας. Την ανοχή σας
για µισό λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εγώ δεν ξεχνώ και
την προσωπική φιλία που έχουµε, αλλά πρέπει να είµαι συνεπής. 

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αυτός ο Πρωθυπουργός και αυτή η Κυβέρνηση σε είκοσι χρό-

νια θα έχουν περάσει στα ψιλά της Ιστορίας. Αυτό που γίνεται
όµως σήµερα θα σηµαδεύει τη χώρα από τώρα και στο διηνεκές.
Είναι πολύ βαρύ το παρελθόν που δηµιουργείτε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Παρακαλώ.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Η σηµερινή συµφωνία δεν

είναι µνηµόνιο να περάσει, ούτε υπερταµείο των ενενήντα εννέα
χρόνων. Θα την πληρώνει για πάντα η χώρα, θα τη βρίσκουν
µπροστά τους οι απανταχού Έλληνες του µέλλοντος. Γι’ αυτό,
κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, λέµε ένα περίτρανο «ΟΧΙ» σ’
αυτή την επιβλαβή για τη χώρα µας συµφωνία. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Λόγω αµοιβαίας µε-

τάθεσης, τον λόγο έχει τώρα ο κ. Μανιάτης. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Η ελληνική Βουλή καλείται σήµερα να

κυρώσει την εθνικά επιζήµια Συµφωνία των Πρεσπών. Όπως και
µε τα µνηµόνια, έτσι και µε τη Συµφωνία των Πρεσπών, ο Αλέξης
Τσίπρας τα έδωσε όλα και δεν πήρε τίποτα για την πατρίδα. Πα-
ρέδωσε τα όπλα αµαχητί. Πήρε µόνο ένα φιλικό χτύπηµα στην
πλάτη ως υπάκουος εκτελεστής εντολών του ξένου παράγοντα
την ιστορική στιγµή που η Ελλάδα είχε όλα τα γεωπολιτικά πλε-
ονεκτήµατα µε το µέρος της. Δεν είχε υπάρξει ποτέ τα τελευταία
χρόνια τόσο ευνοϊκή συγκυρία για τα εθνικά δίκαια, να αποτελεί
κορυφαία αµερικανική και ευρωπαϊκή προτεραιότητα η είσοδος
της FYROM στο ΝΑΤΟ και την Ευρωπαϊκή Ένωση ως αποτρεπτι-
κός παράγοντας της επέκτασης της ρωσικής επιρροής στα Βαλ-
κάνια. 

Η συµφωνία ανοίγει νέες πληγές χωρίς να κλείνει τις παλιές.
Τελικά η υπάκουη Κυβέρνηση Τσίπρα εκχώρησε στα Σκόπια αυτό
που ζητούσαν από το 2008. Σύµφωνα µε το απόρρητο τηλεγρά-
φηµα της πρέσβεως των Ηνωµένων Πολιτειών στα Σκόπια που
αποκάλυψαν τα Wikileaks ζητούσαν χώρα Βόρεια Μακεδονία,
γλώσσα µακεδονική, ταυτότητα µακεδονική. Τα πήραν και τα
τρία µε υπογραφή Αλέξη Τσίπρα, µε το όνοµα Βόρεια Μακεδονία
να παραµένει από την πρώτη στιγµή µόνο σκέτο Μακεδονία. 

Καταθέτω για τα Πρακτικά το σχετικό εµπιστευτικό τηλεγρά-
φηµα της Πρεσβείας των Ηνωµένων Πολιτειών µε ηµεροµηνία 29
Ιουλίου 2008. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Μανιάτης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, τα οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ήδη µε ευθύνη Αλέξη Τσίπρα έχει συντελεστεί η επιχειρηµα-
τική απόσυρση της Ελλάδας από τα Βαλκάνια και η παραχώρηση
ζωτικού χώρου στα αντίστοιχα τουρκικά, γερµανικά και αµερικα-
νικά συµφέροντα. Δυστυχώς θα ακολουθήσει η απαγόρευση του
όρου «µακεδονικός» για όλα τα ελληνικά προϊόντα. 

Η Συµφωνία των Πρεσπών δεσµεύει τη χώρα στο άρθρο 2 να
µην αντιταχθεί µε κανέναν τρόπο στην ένταξη των Σκοπίων στην
Ευρωπαϊκή Ένωση, ακόµα κι αν ένα κεφάλαιο, όπως τα εµπορικά
σήµατα ή τα αγροτικά προϊόντα ή η ενέργεια, περιλαµβάνουν
ρυθµίσεις επιβλαβείς για τα ελληνικά συµφέροντα. Αλυσοδένουν
τη χώρα για τα επόµενα χρόνια, ευνουχίζοντας βασικά δικαιώ-
µατά µας ως κράτος-µέλος. 

Ο κ. Τσίπρας, αντί να διαµορφώσει πλαίσιο εθνικής συνεννόη-
σης και ισχυρής πατριωτικής διαπραγµατευτικής δύναµης, χρησι-
µοποίησε το θέµα ως εργαλείο για να πλήξει την Αντιπολίτευση,
µε αποτέλεσµα να σπάσει το αυγό του φιδιού µε τους εγκληµατίες
νεοναζί της Χρυσής Αυγής να βγαίνουν ξανά από τα σκοτεινά λα-
γούµια τους. 

Στη νέα του δήθεν κεντροαριστερή µεταµόρφωση ο Αλέξης Τσί-
πρας έχει περάσει πολλές ώρες µπροστά στον καθρέφτη του,
υποδυόµενος τον Ανδρέα Παπανδρέου. Αγνοεί ότι τον µεγάλο πο-
λιτικό ηγέτη δεν τον κάνουν οι υποκριτικές τεχνικές και οι πρόβες.
Τον κάνουν το φορτίο των γνώσεων, το εύρος των παραστάσεων,
το σύνολο της ζωής του, των εµπειριών του, των επιτευγµάτων
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του εντός και εκτός πολιτικής. Ο καθηγητής Οικονοµικών των µε-
γαλύτερων ξένων πανεπιστηµίων Ανδρέας Παπανδρέου δεν έχει
καµµία σχέση, απέχει έτη φωτός, από τον ασύγγνωστο και ολίγι-
στο άνθρωπο που τυπικά έχει πτυχίο Μηχανικού, αλλά αγνοεί ότι
η στροφή των 360 µοιρών είναι προς την ίδια κατεύθυνση και όχι
προς την αντίθετη. Γιατί ο Ανδρέας Παπανδρέου άνοιξε τον δρόµο
για να υπάρξει η µεσαία τάξη. Αντίθετα, ο Αλέξης Τσίπρας κατέ-
στρεψε τη µεσαία τάξη. Γιατί ο Ανδρέας Παπανδρέου δηµιούρ-
γησε το κοινωνικό κράτος. Αντίθετα, ο Αλέξης Τσίπρας
αποδόµησε το κοινωνικό κράτος. Γιατί ο Ανδρέας Παπανδρέου
εξέφρασε και υπηρέτησε τον προοδευτικό πατριωτισµό. Αντίθετα,
ο Αλέξης Τσίπρας ξεπουλά ό,τι ζητά ο προστάτης του ξένος πα-
ράγοντας από το σύνολο της δηµόσιας περιουσίας και τα δύο χι-
λιάδες τριακόσια τριάντα µνηµεία µέχρι το µακεδονικό. Γιατί ο
Ανδρέας Παπανδρέου διαµόρφωσε τη στρατηγική της εθνικής
λαϊκής ενότητας, τη στρατηγική της εθνικής συµφιλίωσης. Αντί-
θετα, ο Αλέξης Τσίπρας στηρίζεται στον διχασµό, τις άθλιες συ-
ναλλαγές και τις αποστασίες. Γιατί πάνω απ’ όλα ο Ανδρέας
Παπανδρέου είχε συναίσθηση της ιστορικής ευθύνης του ηγέτη,
όπως αυτή η ιστορική ευθύνη καταγράφτηκε στην ιστορική του
οµιλία τον Νοέµβριο του 1995 για την ενδιάµεση συµφωνία. Αντί-
θετα ο Αλέξης Τσίπρας λειτουργεί τυχοδιωκτικά. Διαµορφώνει την
πιο δυσώδη κατάσταση στη Μεταπολίτευση. Εκµεταλλεύεται τη
δύσκολη στιγµή για την πατρίδα και πασχίζει µε νύχια και µε δόν-
τια να κρατηθεί στην εξουσία. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, η Συµφωνία των Πρεσπών τραυµατίζει,
υπονοµεύει και διασύρει τις προοδευτικές ιδέες. Γιατί προοδευ-
τικό είναι το πατριωτικό. Δεν είναι προοδευτική µια λύση που νο-
µιµοποιεί την αποκλειστική χρήση της µακεδονικής ταυτότητας,
γλώσσας και εθνότητας στο κράτος των Σκοπίων. Γιατί προοδευ-
τικό είναι το δηµοκρατικό. Δεν είναι δηµοκρατικός ο αυταρχι-
σµός, µε τον οποίο αντιµετωπίζονται τα συλλαλητήρια και οι
κοινωνικές αντιδράσεις. Γιατί προοδευτικό είναι να σέβεσαι τον
πολιτικό πλουραλισµό. Δεν είναι προοδευτικό να υπονοµεύεις τα
κόµµατα µε αποστασίες πρόθυµων και χρήσιµων ηλίθιων για τη
διαµόρφωση παραχαραγµένων πλειοψηφιών. Γιατί προοδευτικό
είναι το αληθινό και το συνεπές. Δεν είναι το ψευδές και το ανα-
κόλουθο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Μανιάτη, πα-
ρακαλώ, ολοκληρώστε. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Η καταψήφιση αυτής της επιζήµιας
συµφωνίας είναι µονόδροµος και όποιος τη στηρίξει αναλαµβά-
νει και τις ιστορικές του ευθύνες. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµ-

παράταξης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο κ. Λυκούδης είναι

καθ’ οδόν. Δεν θα σταµατήσουµε. Προχωράµε στον επόµενο οµι-
λητή και όταν έρθει ο κ. Λυκούδης, θα µιλήσει. Δεν θέλω να µπω
σε διαγραφές. 

Ο κ. Θεοχάρης έχει τον λόγο. 
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Σας ευχαριστώ πάρα

πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Πώς να χωρέσει η συνείδηση ενός ατόµου σε έξι λεπτά; Πώς

να χωρέσει η ταυτότητα ενός λαού σε έξι λεπτά; 
Πού βρισκόµασταν, όταν ξεκίνησε αυτή η πορεία; Οι γεωστρα-

τηγικές συνθήκες απαιτούσαν µια λύση. Η στιγµή ήταν πάρα
πολύ θετική. Το συµφέρον της χώρας, η αφήγηση που έχουµε
ότι είµαστε ένας πόλος σταθερότητας ταίριαζε µε το να συµβά-
λουµε ώστε να βρεθεί µια λύση στον δύσκολο αυτόν χώρο των
Βαλκανίων. Η ηγεσία της γείτονος χώρας είναι επιτέλους µετά
από δεκαετίες διαλλακτική και συζητήσιµη. Και ήθελε πραγµα-
τικά να βρεθεί λύση σε αυτό το χρονίζον πρόβληµα. Και ο ελλη-
νικός λαός, που τόσες δεκαετίες βίωσε ήττες, αλλά βίωσε και
κάποιες νίκες, όπως στο Βουκουρέστι, ήταν έτοιµος πια, ώριµος,
να κάνει έναν ρεαλιστικό, έναν έντιµο συµβιβασµό χάριν και των
δύο λαών. Κι εσείς τι κάνατε; Μεθύσατε. Νοµίζατε ότι επειδή η
στιγµή απαιτούσε µια λύση, εσείς µπορούσατε να φέρετε οποι-
αδήποτε λύση. Πιστέψατε ότι εµείς, που πιστεύαµε ότι δεν πρέ-
πει να δίνουµε µόνο χρέη και προβλήµατα στα παιδιά µας και ότι
πρέπει να τους δίνουµε και λύσεις για να ζήσουν τη ζωή τους,

θα λέγαµε «ναι» σε οποιαδήποτε λύση. Λύση πάση θυσία. 
Ξεκινήσατε, λοιπόν, µυστική διπλωµατία. Βλέπετε, τα ξέρετε

όλα. Μπορείτε να τα κάνετε όλα µόνοι σας. Δυστυχώς, όµως, το
µόνο πράγµα που είναι µεγαλύτερο από την ανικανότητά σας
είναι η αλαζονεία σας. Και δυστυχώς, ο ελληνικός λαός πληρώνει
και το ένα και το άλλο. Γιατί η ανικανότητα έφερε µια συµφωνία
γεµάτη τρύπες, µε άπειρα προβλήµατα και γκρίζες ζώνες. Και η
αλαζονεία διέλυσε την ενότητα του πολιτικού κόσµου και την
εθνική οµοψυχία, στην οποία είχαµε φτάσει και η οποία ήταν εφι-
κτή. Και βέβαια στην πορεία σάς φάνηκε και ένα χρήσιµο εργα-
λείο αυτή η συµφωνία. Γιατί µε τη συµφωνία µπορείτε να
διασπάσετε την Αξιωµατική Αντιπολίτευση, µπορείτε να διαλύ-
σετε το Κέντρο, µπορείτε να αλώσετε την κεντροαριστερά και,
βέβαια, να εφεύρετε νέους διχασµούς τώρα πια που το µνηµό-
νιο-αντιµνηµόνιο µας τελείωσε. 

Φτάσατε να χαρακτηρίσετε ακραίους και εθνικιστές το 70%
του ελληνικού λαού που αντιτίθεται σε αυτή τη συµφωνία. Γίνατε
ινστρούκτορες των ακροδεξιών. Αγανακτισµένοι, «δεν πλη-
ρώνω», δηµοψηφίσµατα, Πρέσπες. Μια ευθεία γραµµή. Ο κ. Τσί-
πρας, αντί να φερθεί ως ηγέτης -και την είχε την ευκαιρία- που
ενώνει, που οδηγεί τον λαό του προς το µέλλον, φέρθηκε ως κοµ-
µατάρχης που τα ξέρει όλα και διχάζει. 

Και φτάνουµε στο σήµερα. Σπαταλάτε τη µοναδική ιστορική
στιγµή που έχει η χώρα να δώσει λύση σε αυτό το πρόβληµα.
Πριν τη λύση κανένας δεν τολµά. Μετά τη λύση κανένας δεν µπο-
ρεί να διορθώσει. Αυτή είναι η µόνη ιστορική στιγµή για να βά-
λουµε τα πράγµατα στη θέση τους. Και εσείς τη σπαταλάτε.
Κεφαλαιοποιείτε εθνική ζηµιά. Η εθνική ζηµιά που κεφαλαιοποι-
είτε θα έχει την υπογραφή σας, θα έχει την υπογραφή αυτών που
διαπραγµατεύθηκαν, αυτών που υπέγραψαν και αυτών που ψη-
φίζουν σήµερα. Το χειρότερο απ’ όλα: ταπεινώνετε τον ελληνικό
λαό.

Φέρνετε µια συµφωνία εξωτερικής πολιτικής. Είναι συµφωνία
εξωτερικής πολιτικής. Στη συµφωνία δεν έχουµε το πιστόλι εµείς
και επιβάλλουµε όρους. Δίνουµε και παίρνουµε. Όταν δίνουµε
σε ζητήµατα εξωτερικής πολιτικής, δίνουµε είτε ταυτότητα είτε
εθνική κυριαρχία είτε και τα δύο. Όταν το κάνετε αυτό, το κάνετε
µε περισυλλογή. Το κάνετε µε πόνο, για να δώσουµε λύση για τα
παιδιά µας. Γιατί εκείνη τη στιγµή δίνουµε σάρκα και αίµα. Όχι
µε βαρκάδες και happy birthday. Αυτό είναι ασέβεια προς τον ελ-
ληνικό λαό, ακόµα και αν πιστεύετε, όπως πιστεύετε, στην ιστο-
ρική αναγκαιότητα αυτής της συµφωνίας. Γιατί ξεχάσατε αυτό
που είπε ο Μιτεράν, µιας και είστε όψιµοι θαυµαστές της σοσιαλ-
δηµοκρατίας, ότι η πολιτική είναι η διαχείριση των συµβόλων. Και
η διαχείριση των συµβόλων που κάνατε είναι άθλια. 

Φέρατε, λοιπόν, µια συµφωνία µε άπειρες γκρίζες ζώνες στα
οικονοµικά, στα εµπορικά σήµατα, στις συντοµογραφίες, ταυτό-
τητα. Ακόµα και στο ζήτηµα που δεν έχει σχέση µε εµάς, της δια-
µάχης των Σκοπιανών µε τους Βουλγάρους για τη γλώσσα,
πήραµε εµείς θέση. Για ποιον λόγο θα έπρεπε όλα αυτά να τα
κάνουµε; Υπήρχε εναλλακτική; Υπήρχε τρόπος να φέρετε µια
συµφωνία που να ήταν καλύτερη; Με ρωτάνε και στον δρόµο:
«Εσείς τι θα κάνατε; Δεν θα κάνατε το ίδιο;». Υπήρχε εναλλα-
κτική.

Εάν σήµερα συζητούσαµε µια συµφωνία που έλεγε τα εξής
απλά, «Σύνθετη ονοµασία από την πλευρά των Σκοπίων, εισδοχή
στο ΝΑΤΟ µε τη δική µας υπογραφή, από τη δική µας πλευρά
και υποχρέωση της χώρας µας να βοηθήσει την ενταξιακή πο-
ρεία, να την πάρει από το χέρι και να τη βάλει στην Ευρωπαϊκή
Ένωση και να λυθούν όλα τα υπόλοιπα ζητήµατα στο άνοιγµα
των κεφαλαίων, τα εµπορικά σήµατα..» και όλα αυτά, -υπάρχει
ένα ευρωπαϊκό δίκαιο, θα είχαµε τη δύναµη της Ευρώπης µαζί
µας- η γλώσσα θα λυνόταν στο πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. Όχι τώρα, µε αυτή την συµφωνία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κλείστε, κύριε Θεο-
χάρη.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Και, βέβαια, πάντοτε, ακόµα κι αν σε συµφέρει αυτό που κά-

νεις, ζητάς ανταλλάγµατα. Σκεφτείτε τι θα έκανε η Τουρκία αν
ήταν στη θέση µας, πόσα θα έπαιρνε πίσω. Δεν πήρατε τίποτα.

Εγώ ήµουν έτοιµος να στηρίξω µια συµφωνία, που ακόµα και

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞA’ - 24 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2019 3083



σήµερα λέω πως σε σχέση µε το όνοµα είναι στο πλαίσιο της
εθνικής γραµµής. Ζητώ από τους παλιούς συντρόφους µου να
το σκεφτούν διπλά και τριπλά πριν στηρίξουν αυτή τη συµφωνία,
γιατί αυτή έχει πολλά προβλήµατα και πολλά κενά. Και πια το
συµπέρασµα για όλους τους σκεπτόµενους, τους ορθολογιστές,
τους µετριοπαθείς πολίτες είναι ένα και είναι αβίαστο: Όχι στη
συµφωνία των ανίκανων, ναι στο εθνικό συµφέρον.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Άξιος! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Παρακαλώ πολύ! Ει-

ρωνείες όταν µιλούν οι συνάδελφοι δεν θα επιτρέψω σε κανέναν,
από καµµία πλευρά.

Τον λόγο έχει ο κ. Λυκούδης.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κυ-

ρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτησή µας σήµερα για ένα τόσο
κεντρικό και σοβαρό θέµα εξωτερικής πολιτικής -εθνικό θέµα το
λέµε και είναι- όπως η Συµφωνία των Πρεσπών, θα µπορούσε να
διεξάγεται σε ένα τελείως διαφορετικό πνεύµα και κλίµα απ’ αυτό
που επικρατεί τόσο µέσα στην Αίθουσα όσο και ευρύτερα στην
κοινωνία. Και αυτό διότι είναι ένα από εκείνα τα θέµατα που για
την επιτυχή επίλυσή τους, αλλά κυρίως για τη µακρά βιωσιµό-
τητά τους, αναγκαία και επαρκή συνθήκη αποτελούν τόσο η
εθνική συνεννόηση σε επίπεδο κοµµάτων όσο και η κατανόηση
και συγκατάθεση της κοινωνίας στο µεγαλύτερο δυνατό βαθµό.

Το θέµα των σχέσεων της Ελλάδας µε την Πρώην Γιουγκοσ-
λαβική Δηµοκρατία της Μακεδονίας, µετά από πολυετείς εντά-
σεις και αντιπαραθέσεις, βρέθηκε την τελευταία περίοδο και µε
τη νέα ηγεσία της γειτονικής χώρας σε προοπτική επίλυσης των
διαφορών. Με τη Συµφωνία των Πρεσπών επιχειρείται να λυθεί
το θέµα, η εκκρεµότητα και η διαιώνιση του οποίου αποβαίνει σε
βάρος των εθνικών µας συµφερόντων. 

Εξ ορισµού αποτελεί προϊόν συµβιβασµού, δύσκολου, κατά
την άποψή µου, αλλά αναγκαίου. Δεν αποτελεί ούτε κάποιον
θρίαµβο της ελληνικής διπλωµατίας, όπως θέλει να µας πείσει η
κυβερνητική προπαγάνδα, ούτε κάποια εθνική καταστροφή,
όπως διατείνονται οι αντίπαλοι και πολέµιοι της συµφωνίας.

Η Κυβέρνηση, αντί να επιδιώξει την εθνική συνεννόηση -όπως
είπα- ξεκίνησε τις διαβουλεύσεις και τις διαπραγµατεύσεις και,
κατά τη γνώµη µου, χρησιµοποίησε τη συµφωνία ως ένα εργα-
λείο για την εξυπηρέτηση και πολιτικών σχεδίων. 

Κατ’ αρχάς παραβίασε µια πάγια και δοκιµασµένη αρχή της
ελληνικής εξωτερικής πολιτικής την περίοδο της Μεταπολίτευ-
σης, κατά την οποία στα σοβαρά, τουλάχιστον, θέµατα επιδιώ-
κεται εκ των προτέρων η εθνική συνεννόηση στον ελάχιστο κοινό
παρονοµαστή.

Κατά δεύτερο λόγο, πυροδότησε µια νέα εθνικιστική έξαρση,
ανοίγοντας τον ασκό του Αιόλου για έναν εθνικό διχασµό που έρ-
χεται να προστεθεί και ίσως για ένα ικανό χρονικό διάστηµα να
συγχωνευθεί, να επικαλύψει ή να αντικαταστήσει το διχασµό που
δηµιούργησε παλαιότερα το αφήγηµα της αντιµνηµονιακής απά-
της. 

Σε αυτόν τον νέο, εντελώς ανώφελο και αχρείαστο εθνικό δι-
χασµό, συµπρωταγωνιστεί -δυστυχώς- η Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση, υπερακοντίζοντας σε αδικαιολόγητες και ανιστόρητες
εθνικιστικές οξύτητες. 

Πάνω στο σώµα της συµφωνίας διαµορφώνονται και εξελίσ-
σονται, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πολιτικοί σχεδιασµοί µε το
βλέµµα στραµµένο στις κάλπες, µακριά και πέρα από τις εθνικές
«ευαισθησίες» που υποκριτικά διατυπώνονται από εδώ και από
εκεί.

Όσοι διαµορφώσαµε την πολιτική µας ταυτότητα µέσα από
τους δηµοκρατικούς αγώνες της Αριστεράς σε αυτόν τον τόπο
δεν µπορούµε παρά να εκφράσουµε την αποστροφή µας απέ-
ναντι σε αυτό το νοσηρό κλίµα που εµποδίζει να δηµιουργηθεί
και να διαµορφωθεί ανεπηρέαστα η πολιτική σκέψη.

Χάθηκε, λοιπόν, µία ευκαιρία να επουλώσουµε τις πληγές του
διχαστικού «ή εµείς ή αυτοί» τόσο σε πολιτικό επίπεδο όσο και
σε επίπεδο κοινωνίας. Γιατί η ευκαιρία ήταν µοναδική και λόγω
του εµφανούς και έντονου ενδιαφέροντος του διεθνούς παρά-
γοντα, όσο και λόγω της αλλαγής ηγεσίας στη γείτονα χώρα που
έδειχνε προθυµία και αποφασιστικότητα να προχωρήσει.

Αν θα τιµωρηθούν στην κάλπη όσοι πρωταγωνιστούν στον νέο
διχασµό, είναι το λιγότερο. Τα άλλα τραύµατα, αυτά που προκύ-
πτουν από τον διχασµό, διαρκούν πολύ περισσότερο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει µε έµφαση να δηλώσω
σε αυτή την Αίθουσα κάτι που επαναλαµβάνω και που δεν κου-
ράζοµαι να το λέω και να το ξαναλέω: Όσοι είναι αντίθετοι στη
συµφωνία είτε για λόγους διαφορετικών εκτιµήσεων και διαφο-
ρετικής στάθµισης του εθνικού συµφέροντος, είτε για λόγους
εθνικού συναισθήµατος -όπως µεγάλα τµήµατα της ελληνικής
κοινωνίας, ας το παραδεχτούµε, σύµφωνα µε πρόσφατες δηµο-
σκοπήσεις- έχουν -και υποθέτω ότι έχουν απ’ όλους σας- τον
απόλυτο σεβασµό µας. Είναι παράλογο να στέκεται κανείς στις
διάφορες γραφικότητες αυτών των κινητοποιήσεων και, επίσης,
στις πασιφανείς και σχεδιασµένες ακροδεξιές ακρότητες όταν,
από την άλλη µεριά, έχουµε να κάνουµε µε γνήσια αισθήµατα µε-
γάλου τµήµατος των συµπατριωτών µας. 

Επαναλαµβάνω, ο σεβασµός µου στις κινητοποιήσεις είναι δε-
δοµένος. Θα απαιτούσα, όµως, και από αυτούς που κινητοποι-
ούνται, να σέβονται και το πατριωτισµό των άλλων, ηµών, και να
µην τον αµφισβητούν. Δεν µας βγάζει πουθενά µια τέτοια στάση.
Αντίθετα, µας οδηγεί σε νέες, ανώφελες και επιζήµιες για τη
χώρα µας καταστάσεις και, ενδεχοµένως, σε νέες εθνικές περι-
πέτειες. Θα τις πληρώσουµε όλοι πολύ ακριβά.

Σχετικά µε την ίδια τη συµφωνία έχω ήδη επαρκώς -νοµίζω-
τοποθετηθεί δηµοσίως και γραπτώς και προφορικώς. Η συµφω-
νία έχει θετικό κεντρικό άξονα ως προς την ονοµασία, που, άλ-
λωστε, αποτελούσε κοινή εθνική γραµµή και κεντρική επιδίωξη
κάθε προσπάθειας στο παρελθόν από άλλες κυβερνήσεις: Σύν-
θετη ονοµασία µε γεωγραφικό προσδιορισµό έναντι όλων.
Κρίνω, λοιπόν, ότι η συµφωνία το διασφαλίζει αυτό και από αυτή
την άποψη συνιστά επιτυχία.

Κατά τη γνώµη µου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα σοβαρά
ερωτηµατικά υπάρχουν σχετικά µε την ιστορική ανθεκτικότητα
της συµφωνίας. Δεν είναι κάτι που µπορεί να προβλεφθεί µε την
ακρίβεια φυσικού φαινοµένου, ούτε αρκεί να το ευχηθούµε. Είναι
φανερό ότι θα εξαρτηθεί από τη συµπεριφορά των ηγεσιών των
δύο χωρών και τις γενιές που καλούνται να συνυπάρξουν αρµο-
νικά και ειρηνικά στο µέλλον σε πνεύµα αµοιβαίας κατανόησης,
σεβασµού αλλά και συνεργασίας στο πλαίσιο µιας νέας πραγµα-
τικότητας. 

Με όλα αυτά θέλω να πω ότι η συµφωνία ενώ φαίνεται να επι-
λύει σηµαντικές εκκρεµότητες δεν αποτελεί το τέλος, αλλά την
αρχή µιας νέας εποχής, που ενέχει µεγάλες δυνατότητες, αλλά
και ενδεχόµενους κινδύνους και ενδεχόµενες δυσκολίες. Θα δο-
κιµάσει τις σχέσεις µας και µακάρι να πετύχουµε.

Θα στηρίξω, λοιπόν, µε την ψήφο µου τη συµφωνία, ελπίζον-
τας και προτρέποντας όλους να χαµηλώσουν τους τόνους και να
πάψουν να ρίχνουν λάδι στη φωτιά. Ας κάνουν όλοι µερικά βή-
µατα πίσω.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την περασµένη εβδοµάδα η Κυ-
βέρνηση κατάφερε να πάρει -όπως την πήρε- µε ετερόκλητες
ατοµικές ψήφους, θα έλεγα, ψήφο εµπιστοσύνης. Πρέπει να µη
µείνει πάνω σε αυτή την ψήφο εµπιστοσύνης. Πρέπει να συνει-
δητοποιήσει ότι υπάρχουν προβλήµατα ανοικτά, ότι το πολιτικό
σύστηµα είναι διαταραγµένο. Και αν θέλουµε να είµαστε συνεν-
νοηµένοι και µε την ιστορία υπό µία έννοια -επειδή επαναλαµβά-
νουµε πολλές φορές τη σχέση µας µε την ιστορία- αλλά και µε
τη συνείδησή µας, δεν µπορεί να υπάρξει µία λύση σε όλο το
κλίµα, έτσι όπως έχει διαµορφωθεί, παρά µόνο εάν επιταχύνουµε
-όσο το επιταχύνουµε και όσο µπορούµε να το επιταχύνουµε- το
θέµα της κατεύθυνσης της χώρας µας προς τις κάλπες.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Η Γραµµατεία της Κυ-
βέρνησης έστειλε τον κατάλογο των Υπουργών. Θέλω να σας
ενηµερώσω ότι είναι δέκα Υπουργοί. 

Κατ’ αρχάς θα υποστούν και οι Υπουργοί ανάλογη µείωση του
χρόνου, όπως την υπέστησαν και οι Βουλευτές, γιατί είχαν τον
ίδιο χρόνο, πλην του κ. Κατρούγκαλου που ως αρµόδιος Υπουρ-
γός θα έχει περισσότερο χρόνο.

Η διαδικασία τώρα είναι η εξής: Τον λόγο θα λάβουν, µε τη
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σειρά που τους αναφέρω, ο κ. Ακριώτης, η κ. Καρακώστα, ο κ.
Πρατσόλης, ο κ. Φορτσάκης. Στη συνέχεια θα δώσω τον λόγο,
µε βάση τη σειρά του καταλόγου από τη Γραµµατεία της Κυβέρ-
νησης, στον κ. Βερναρδάκη.

Ορίστε, κύριε Ακριώτη, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΚΡΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ας µιλήσουµε για κοινές παρα-

δοχές. Πώς αναγνωρίζονται και πώς αποκαλούνται τα Σκόπια σή-
µερα από τις χώρες µεταξύ των οποίων και η Κίνα, οι Ηνωµένες
Πολιτείες, η Ρωσία; Αναγνωρίζονται και αποκαλούνται µε το
όνοµα «Μακεδονία» νέτα-σκέτα.

Πώς αναγνωρίζει και πώς αποκαλεί η Ελλάδα σήµερα τα Σκό-
πια βάσει της ενδιάµεσης συµφωνίας του 1995; Την αναγνωρίζει
και την αποκαλεί «Πρώην Γιουγκοσλαβική Δηµοκρατία της Μα-
κεδονίας», δηλαδή αναγνωρίζει η Ελλάδα ότι το όνοµα αυτής της
χώρας, που ήταν πριν οµόσπονδο κρατίδιο της Γιουγκοσλαβίας,
είναι το «Μακεδονία» νέτα-σκέτα.

Ποια ήταν η πρόταση της ελληνικής κυβέρνησης µε Πρωθυ-
πουργό τον Κώστα Καραµανλή και Υπουργό Εξωτερικών την
Ντόρα Μπακογιάννη στη Συνδιάσκεψη του ΝΑΤΟ στο Βουκου-
ρέστι το 2007 για το όνοµα των Σκοπίων; Η πρόταση ήταν, σύν-
θετη ονοµασία µε γεωγραφικό προσδιορισµό, όπου το ένα
συνθετικό θα ήταν οπωσδήποτε ο όρος «Μακεδονία». Και ποιος
αντέδρασε και δεν δέχθηκε αυτή την ονοµασία; Αυτός ήταν ο
Πρωθυπουργός των Σκοπίων Γκρούεφσκι, διότι ήθελε το σκέτο
«Μακεδονία». 

Να αναφερθώ, ακόµα, σε όλους αυτούς που διαχρονικά έχουν
τοποθετηθεί υπέρ της σύνθετης ονοµασίας. Το 2014 ο Βενιζέλος,
το 2017 ο Μητσοτάκης από το Βήµα της Βουλής και όχι µόνο.
Όλα αυτά υπάρχουν σε βίντεο. Δεν χωρά αµφισβήτηση ότι όλοι
είναι υπέρ της σύνθετης ονοµασίας. Σήµερα τι έχει αλλάξει;

Ερχόµαστε τώρα στη Συµφωνία των Πρεσπών. Ποιο θα είναι
το όνοµα των Σκοπίων µετά τη Συµφωνία των Πρεσπών; Θα είναι
«Βόρεια Μακεδονία» erga omnes. Δηλαδή, όλες οι χώρες της
υφηλίου -και τα ίδια τα Σκόπια υποχρεωτικά,  διότι θα είναι το
συνταγµατικό τους όνοµα- θα αναγνωρίζουν και θα αποκαλούν
τα Σκόπια «Βόρεια Μακεδονία». 

Συνεπώς στην ευρύτερη γεωγραφική περιοχή θα έχουµε τη
«Βόρεια Μακεδονία», θα έχουµε τη «Μακεδονία του Πιρίν» και
την ελληνική Μακεδονία. Άρα, το νέτα-σκέτα «Μακεδονία» θα
αναφέρεται αποκλειστικά στην ελληνική Μακεδονία. Και είναι η
Μακεδονία του Φιλίππου, του Μεγάλου Αλεξάνδρου, της ελληνι-
κής ιστορίας. Και όλα αυτά διασφαλίζονται µε το άρθρο 7 της
Συµφωνίας των Πρεσπών.

Συνεπώς µε τη Συµφωνία των Πρεσπών υποχρεώσαµε να αλ-
λάξει το όνοµά της µια χώρα -δεν υπάρχει τέτοιο προηγούµενο-
τους υποχρεώσαµε να αλλάξουν άρθρα του Συντάγµατος που
έχουν σχέση µε αλυτρωτισµούς έναντι της Ελλάδας, δηλαδή
µπήκαµε στο DNA τους, που είναι το Σύνταγµα κάθε χώρας και
το µεταλλάξαµε. Και αυτό είναι κάτι που δεν έχει γίνει ποτέ ξανά
στην ιστορία. Τους υποχρεώσαµε να αλλάξουν σύµβολα, ση-
µαίες, να αλλάξουν ονόµατα, να εξαφανίσουν αγάλµατα. Ό,τι
αλυτρωτικό στα σχολικά βιβλία αλλάζει.

Όσον αφορά τη γλώσσα, η επίσηµη γλώσσα των Σκοπίων σή-
µερα είναι η µακεδονική γλώσσα, όπως αναγνωρίστηκε και από
την Γ’ Συνδιάσκεψη των Ηνωµένων Εθνών για την τυποποίηση
των γεωγραφικών ονοµάτων που διεξήχθη -τι ειρωνεία!- στην
Αθήνα το 1977. Δηλαδή, µας πήραν το όνοµα «µακεδονική
γλώσσα» µέσα στην έδρα µας.

Και διερωτάται κανείς: Πού ήταν όλοι αυτοί οι µακεδονοµάχοι,
οι καθηγητές πανεπιστηµίων, οι γλωσσολόγοι, οι ιστορικοί, οι δι-
πλωµάτες, οι πολιτικοί, η κυβέρνηση, για να αποτρέψουν αυτή
την εξέλιξη, η οποία κατοχύρωσε σαν επίσηµη γλώσσα των Σκο-
πίων ένα σλαβικό ιδίωµα, µία σλαβική διάλεκτο που ονοµάζεται
«µακεδονική γλώσσα»; 

Και έρχεται τώρα η Αντιπολίτευση µετά από σαράντα δύο χρό-
νια, που δεν έπραξε τίποτα όλο αυτό το διάστηµα, να µας πει ότι
η Κυβέρνησή µας έδωσε τη µακεδονική γλώσσα στους Σκοπια-
νούς -οι γλώσσες δεν πουλιούνται, δεν αγοράζονται, στα χασά-
πικα και στα ψαράδικα µπορεί να τις βρεις- τη στιγµή, µάλιστα,
που ξέρετε πολύ καλά ότι ιστορικά τέτοια γλώσσα στη Μακεδο-

νία του Μεγάλου Αλεξάνδρου και µέχρι σήµερα δεν υπάρχει.
Συνεπώς πώς η Κυβέρνησή µας παραχώρησε µία γλώσσα που

δεν υπάρχει; 
Έρχεται τώρα η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, µετά από σαράντα

δύο χρόνια που εσείς παραχωρήσατε το όνοµα «µακεδονική
γλώσσα» στους Σκοπιανούς, µε τη Συµφωνία των Πρεσπών να
θεραπεύσει τις δικές σας αµαρτίες και να υποχρεώσει τους Σκο-
πιανούς να δεχθούν µε το άρθρο 7 παράγραφος 4, ότι η επίσηµη
γλώσσα τους, αυτή που έχει κατοχυρωθεί σαν «µακεδονική»,
ανήκει στην οµάδα των νότιων σλαβικών γλωσσών και δεν έχει
σχέση µε τον αρχαίο ελληνικό πολιτισµό.

Όσον αφορά την ιθαγένεια, η ελληνική πολιτεία στα επίσηµα
έγγραφά της µεταφράζει το «nationality» ως «ιθαγένεια». Η ταυ-
τότητά µου λέει «ελληνική ιθαγένεια - hellenic nationality», όπως
και οι ταυτότητες όλων σας. Στη ρηµατική διακοίνωση διευκρινί-
ζονται όλα αυτά. Τελεία και παύλα!

Συνθήµατα του τύπου «Η Μακεδονία είναι µία και ελληνική» και
«Παραδίδουµε τη Μακεδονία» ενισχύουν τα εθνικιστικά αντανα-
κλαστικά και τους αλυτρωτισµούς. 

Αντίστοιχα, και η αντιπολίτευση της άλλης πλευράς τροφοδο-
τεί εθνικιστικά συνθήµατα. Ποιο το όφελος από όλα αυτό; Η δι-
χόνοια, η διάσπαση, η ακροδεξιά ρητορική. 

Μόνο µία αριστερή κυβέρνηση, όπως του ΣΥΡΙΖΑ, που είναι
δύναµη ειρήνης και έχει µέσα στην ιδεολογία της την ειρηνική
συνύπαρξη των λαών, την αλληλεγγύη, το δικαίωµα της αυτοδιά-
θεσης και του αυτοπροσδιορισµού, µπορούσε να φέρει µία τέ-
τοια συµφωνία, όπως είναι η Συµφωνία των Πρεσπών. 

Έτσι, λοιπόν, µε αυτή τη συµφωνία η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ
ανοίγει δρόµους µέσα στην ιστορία και στρώνει πάνω σε αυτούς
το χαλί της ειρήνης, που θα ξεκινάει από τη Θεσσαλονίκη και θα
ενώνει όλες τις βαλκανικές χώρες µέχρι τη Μαύρη Θάλασσα.
Αυτό ήταν και το όραµα του Ρήγα Φεραίου. Αυτό είναι και το
όραµα της αριστερής Κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ. Δηλαδή, θέ-
λουµε ειρήνη, ειρηνική συνύπαρξη των λαών και όχι πολέµους,
προστριβές και εθνικισµούς. Αυτό είναι το πιστεύω µας, αυτή
είναι η ιδεολογία µας. Στην ειρήνη λέµε «ναι», «όχι» λέµε στους
κάφρους, «όχι» στους πατριδοκάπηλους, «όχι» στους «χιτλερί-
σκους» και στους εµπόρους του εθνικισµού, όπως θα έλεγε και
θα τραγουδούσε ο Λουκιανός Κηλαηδόνης. 

Και θα πω, τελειώνοντας, κάτι που έχει λεχθεί ξανά ως αραβική
παροιµία σε αυτή την Αίθουσα: Τα σκυλιά αλυχτούν, αλλά το κα-
ραβάνι προχωρά.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία
σαράντα πέντε µαθητές και µαθήτριες και πέντε εκπαιδευτικοί
συνοδοί τους από το 24ο Δηµοτικό Σχολείο Ιλίου. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Προχωράµε µε την κ. Καρακώστα. 
Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΕΥΗ) ΚΑΡΑΚΩΣΤΑ: Καληµέρα στις συναδέλφισ-

σες και στους συναδέλφους που είµαστε σήµερα εδώ. 
Συζητάµε -όπως όλοι έχουµε αναφέρει- ένα εξαιρετικά σοβαρό

ζήτηµα -ίσως ένα από τα σοβαρότερα ζητήµατα που έχουµε συ-
ζητήσει σε αυτή την Αίθουσα- µιας και πρόκειται για ένα πραγ-
µατικά εθνικό ζήτηµα. Και αυτό είναι η κύρωση της Συµφωνίας
των Πρεσπών. Σήµερα, δηλαδή, καλούµαστε να επιλύσουµε -
κατά τη δική µας άποψη- ένα σηµαντικό εθνικό ζήτηµα, το οποίο
παραµένει άλυτο επί είκοσι πέντε ολόκληρα χρόνια -για να µην
πω και πολύ περισσότερα, αν πάω στο παρελθόν- και δηµιουργεί
προβλήµατα στη χώρα µας. Και την ίδια στιγµή, την ίδια χρονική
περίοδο πάνω από εκατόν σαράντα χώρες έχουν αναγνωρίσει τη
γειτονική χώρα µε το όνοµα «Μακεδονία». 

Θα χρειαζόµουν πάρα πολλές ώρες για να αναφέρω τις δηλώ-
σεις των ηγετών και ηγετικών στελεχών της Αντιπολίτευσης,
ακόµη και πριν έναν χρόνο, σχετικά µε την ονοµασία της γειτονι-
κής χώρας. 

Και επειδή πολλά έχουν αναφερθεί, θα αναφερθώ ενδεικτικά
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στη δήλωση του κ. Μητσοτάκη στη Βουλή στις 11-7-2017: «Υπάρ-
χει επίσηµη θέση της ελληνικής κυβέρνησης επικυρωµένη δις
από την Εθνική Αντιπροσωπεία για σύνθετη ονοµασία µε γεω-
γραφικό προσδιορισµό για όλες τις χρήσεις». 

Αυτή η επίσηµη θέση αποτυπώθηκε, επίσης, στις προγραµµα-
τικές δηλώσεις της κυβέρνησης Καραµανλή το 2007 και επικυ-
ρώθηκε για άλλη µία φορά στο Βουκουρέστι.

Δήλωση του κ. Βενιζέλου, Αντιπροέδρου της κυβέρνησης Σα-
µαρά, το 2014 στη Γενική Συνέλευση του ΟΗΕ: «Προτείνουµε µία
αµοιβαία αποδεκτή σύνθετη ονοµασία µε γεωγραφικό προσδιο-
ρισµό πριν από τη λέξη «Μακεδονία» για κάθε χρήση, µέσα και
έξω από τη χώρα».

Ας σηµειωθεί ότι η Συµφωνία των Πρεσπών, που συζητάµε
εµείς τώρα, δεν έµεινε µόνο εντός της εθνικής γραµµής, αλλά
προχώρησε ακόµα περισσότερο, αφού η γειτονική χώρα προχώ-
ρησε στην αλλαγή του συντάγµατός της, στη συνταγµατική ανα-
θεώρηση, κάτι το οποίο δεν τέθηκε ποτέ στις διαπραγµατεύσεις
από τις προηγούµενες κυβερνήσεις. 

Μετά την κύρωση της συµφωνίας η γειτονική χώρα θα ονοµά-
ζεται «Δηµοκρατία της Βόρειας Μακεδονίας» για όλες τις χρή-
σεις.

Παρ’ όλα αυτά, µετά την υπογραφή της Συµφωνίας των Πρε-
σπών, η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ αρνήθηκαν να την υπο-
στηρίξουν, επειδή δήθεν αναγνωρίζουµε τη µακεδονική γλώσσα
και τη µακεδονική εθνότητα. 

Η αναθεώρηση του συντάγµατος, όπως πολλές φορές ειπώ-
θηκε σε αυτή την Αίθουσα, καθώς και η ρηµατική διακοίνωση που
εστάλη στο ελληνικό Υπουργείο Εξωτερικών, ξεκαθαρίζει ότι η
χρήση του όρου «nationality» χρησιµοποιείται µόνο ως «ιθαγέ-
νεια» και όχι ως «εθνότητα», όπως αναφέρεται από την Αντιπολί-
τευση.

Η συγκεκριµένη τροπολογία του Συντάγµατος διευκρινίζει ότι
η «ιθαγένεια» δεν προσδιορίζει ούτε καθορίζει την εθνότητα των
πολιτών της γειτονικής χώρας.

Μετά την κύρωση της συµφωνίας σε όλα τα ταξιδιωτικά έγ-
γραφα θα αναγράφεται στον όρο «ιθαγένεια», «πολίτης της Βό-
ρειας Μακεδονίας» και όχι «ιθαγένεια µακεδονική», όπως
αναγραφόταν εδώ και είκοσι πέντε χρόνια.

Ως προς τη γλώσσα, η οποία έχει αναγνωριστεί ως «µακεδο-
νική» στη Γ’ Συνδιάσκεψη του ΟΗΕ στην Αθήνα το 1977, η συµ-
φωνία αναφέρει ρητά ότι η επίσηµη γλώσσα της «Βόρειας
Μακεδονίας» ανήκει στις νότιες σλαβικές γλώσσες και δεν έχει
σχέση µε τον αρχαίο ελληνικό πολιτισµό και την ιστορία της ελ-
ληνικής Μακεδονίας.

Kαι να θυµηθούµε δηλώσεις του Ευάγγελου Αβέρωφ από το
1959: «Εις την ελληνικήν Μακεδονία δεν οµιλείται η µακεδονική
γλώσσα, η οποία οµιλείται εις τα Σκόπια και έχει και γραµµατική
και συντακτικό». Ακόµα, αφαιρείται ο Ήλιος της Βεργίνας από τη
σηµαία και από όλους τους δηµόσιους χώρους και αποδοµείται
οτιδήποτε αναφέρεται στην αρχαία ελληνική ιστορία και στον αρ-
χαίο ελληνικό πολιτισµό, σε χώρους, κτήρια και µνηµεία.

Η συµφωνία αυτή και η τροποποίηση του συντάγµατος εξαλεί-
φει κάθε µορφή αλυτρωτισµού, µε σεβασµό στην κυριαρχία και
την εδαφική ακεραιότητα της Ελλάδας.

Συγκροτείται µεικτή διεπιστηµονική επιτροπή εµπειρογνωµό-
νων για ιστορικά και εκπαιδευτικά θέµατα, η οποία θα φροντίσει
να απαλειφθούν αλυτρωτικές αναφορές από χάρτες, βιβλία, σχο-
λικά εγχειρίδια. 

Δεν υπάρχει δυνατότητα διεκδίκησης δικαιωµάτων για δήθεν
µειονότητα στην Ελλάδα. Η «Βόρεια Μακεδονία» δεσµεύεται ότι
τίποτα στο Σύνταγµά της σήµερα ή και στο µέλλον, αν αυτό τρο-
ποποιηθεί, δεν θα αποτελεί τη βάση για παρέµβαση στις υποθέ-
σεις Ελλάδας, περιλαµβανοµένης της προστασίας οποιονδήποτε
προσώπων δεν είναι πολίτες της.

Επίσης, συγκεκριµένη τροποποίηση του Συντάγµατός της,
εξασφαλίζει τη στήριξη στη διασπορά και όχι στο µακεδονικό
λαό στις γειτονικές χώρες.

Η Συµφωνία των Πρεσπών είναι τελική, αµετάκλητη και απα-
γορεύεται να τροποποιηθεί, ενώ αναγνωρίζεται ως δεσµευτική
από τον ΟΗΕ. Τυχόν παραβίασή της, θα ενεργοποιήσει το δι-
καίωµα προσφυγής της Ελλάδας στον ΟΗΕ και στη συνέχεια στο

Διεθνές Δικαστήριο της Χάγης. Το ότι είναι αµετάβλητη, βοηθάει
εµάς. 

Τι θα σήµαινε η µη κύρωση της Συµφωνίας των Πρεσπών; Θα
αποδυναµώσει τον ρόλο της Ελλάδας διεθνώς, αφού η χώρα µας
θα είναι υπόλογη για την αποτυχία αυτής της συµφωνίας, καθώς
η γειτονική χώρα έχει ήδη κυρώσει τη συµφωνία και έχει προβεί
σε συνταγµατική αναθεώρηση και ακόµα περισσότερες χώρες
θα την αναγνωρίσουν ως σκέτο «Μακεδονία». Το σπουδαιότερο,
όµως, είναι η ενδυνάµωση του επιθετικού εθνικισµού. Θα επέλθει
αστάθεια στην περιοχή των Βαλκανίων και θα ενισχυθεί ο κίνδυ-
νος επιρροής τρίτων χωρών -Τουρκίας, Αλβανίας- στα βόρεια σύ-
νορά µας. Και θα επανέλθω λίγο στην ενδυνάµωση του
επιθετικού εθνικισµού.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Το σπουδαιότερο από όλα αυτά είναι ο διαχωρισµός µας από

τα φασιστικά µορφώµατα που αναπτύσσονται σε ολόκληρη την
Ευρώπη. Είναι εξαιρετικά σηµαντικό να καταδικάσουµε όλους
όσους ενισχύουν και χρηµατοδοτούν κινήσεις εκφοβισµού απέ-
ναντι σε Βουλευτές. Στο σηµείο αυτό να σηµειώσω τη θετική
στάση του κ. Δένδια εχθές απέναντι στη Χρυσή Αυγή, σε αυτή
την Αίθουσα. Παρακαλώ, επίσης, να εκτιµηθεί το χειροκρότηµα
που πήρε από την πλευρά µας, γιατί αυτό είναι το στοίχηµα:
πέρα από όλες τις διαφορές µας τίποτα δεν πρέπει να δίνει χώρο
στον φασισµό.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωράµε µε τον κ.
Πρατσόλη Αναστάσιο.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ευχαριστώ κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα Βαλκάνια υπήρξαν από παλιά
πεδίο έντονων συγκρούσεων και κουβαλάνε στρώµατα φορτί-
σεων και εντάσεων διαχρονικά, όχι µόνο λόγω των διαφορών µε-
ταξύ των λαών, αλλά κυρίως γιατί ιστορικά αποτέλεσαν το µήλο
της Έριδος των µεγάλων δυνάµεων για άσκηση κυριαρχίας στην
περιοχή.

Μετά τη λήξη του Β’ Βαλκανικού Πολέµου και τη Συνθήκη του
Βουκουρεστίου το 1913, καθορίστηκαν τελεσίδικα τα σύνορα
των βαλκανικών χωρών. Από το γεωγραφικό χώρο της Μακεδο-
νίας η Ελλάδα πήρε το 51,57%, η Σερβία το 38,32% και η Βουλ-
γαρία το 10,11%. Η νότια περιοχή που περιήλθε στην Ελλάδα,
ταυτιζόταν περίπου µε τα όρια της ιστορικής Μακεδονίας των
κλασικών χρόνων.

Επί Τίτο οι Γιουγκοσλάβοι προώθησαν την ιδέα να χαρακτηρί-
σουν τους κατοίκους του γεωγραφικού χώρου της Μακεδονίας
χωριστή µακεδονική εθνότητα και συγκρότησαν το αντίστοιχο
οµόσπονδο κρατίδιο, µαζί µε την αναδροµική ερµηνεία όλης της
ιστορίας του µακεδονικού χώρου για να στηρίξουν τη θεωρία
τους. Την πολιτική του Τίτο την ανέχτηκαν οι µετεµφυλιακές ελ-
ληνικές κυβερνήσεις. Ακόµα χειρότερα, η πολιτική των διώξεων
και των διακρίσεων που ακολούθησε η άρχουσα τάξη µετά τον
εµφύλιο απέναντι στους σλαβόφωνους Έλληνες, δεν τους βοή-
θησε να νιώσουν ισότιµοι πολίτες µε τον υπόλοιπο πληθυσµό.

Επίσης, το πρόβληµα των πολιτικών προσφύγων, οι οποίοι ως
«µη Έλληνες το γένος» δεν είχαν το δικαίωµα -και δεν το έχουν
ακόµη- όχι µόνο του επαναπατρισµού αλλά και των απλών επι-
σκέψεων, επιδείνωσε την κατάσταση. 

Αδιάψευστος µάρτυρας της αδιαφορίας όλων των κυβερνή-
σεων ήταν τα βιβλία της Γεωγραφίας, αλλά και οι χάρτες που δι-
δαχτήκαµε και ανέφεραν ότι µία από τις δηµοκρατίες της
οµόσπονδης Γιουγκοσλαβίας είναι η Σοσιαλιστική Δηµοκρατία
της Μακεδονίας. 

Φτάσαµε στο σήµερα, µετά από µία σειρά από αποτυχηµένες
απόπειρες να λυθεί το ονοµατολογικό του γειτονικού κράτους
και ενώ ήδη εκατόν σαράντα -και πλέον- χώρες το έχουν αναγνω-
ρίσει µε τη συνταγµατική του ονοµασία, δηλαδή «Δηµοκρατία
της Μακεδονίας».

Επειδή, λοιπόν, απέναντι σε αυτή την ιστορική συµφωνία, που
πρόκειται να κυρώσει το ελληνικό Κοινοβούλιο µετά την ολοκλή-
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ρωση των προβλεπόµενων διαδικασιών στη γειτονική χώρα, πρέ-
πει να σταθούµε µε αίσθηµα ευθύνης αλλά και γνήσιου πατριω-
τισµού, θα µου επιτρέψετε να αναφερθώ στη φράση του
Όργουελ: «Όσο οι άνθρωποι µαθαίνουν να σκέπτονται µε συν-
θήµατα, είναι πάντοτε έτοιµοι να µιλήσουν µε πυροβολισµούς».

Και εννοώ το εξής: Αυτή είναι µακράν η καλύτερη συµφωνία
που θα µπορούσαµε να πετύχουµε, δεδοµένων των συνθηκών.
Είναι πολύ καλύτερη από όσα πέτυχαν σε αυτό το θέµα όλες οι
προηγούµενες κυβερνήσεις. Κινείται αµιγώς στην εθνική γραµµή,
καθώς καταλήξαµε σε σύνθετη ονοµασία µε γεωγραφικό προσ-
διορισµό erga omnes. 

Επιπλέον, υποχρεώθηκε η γειτονική χώρα να αλλάξει το Σύν-
ταγµά της, κάτι που δύσκολα γίνεται, ακόµα και µετά από νικη-
φόρα πολεµική σύρραξη. Αποποιούνται ρητά τον ψευδεπίγραφο
µύθο τους περί αρχαιοελληνικής καταγωγής και κληρονοµιάς.
Μέσω της συνθήκης είναι απολύτως εγγυηµένα τα υφιστάµενα
σύνορα και απαλείφεται οριστικά το ψέµα περί µακεδονικής µει-
ονότητας σε άλλες χώρες. 

Μία συµφωνία, όµως, είναι προϊόν διαπραγµάτευσης. Όλοι ξέ-
ρουµε ότι πρέπει να γίνονται αµοιβαίες υποχωρήσεις για να επι-
τευχθεί. Είναι προφανής η υποκρισία των κοµµάτων της
Αντιπολίτευσης και ιδιαίτερα της Νέας Δηµοκρατίας και του
ΚΙΝΑΛ, διότι ενώ αυτή η συµφωνία εξασφαλίζει πολλά περισσό-
τερα από αυτές που οι δικές τους κυβερνήσεις κατάφεραν επί
δεκαετίες, που η εκκρεµότητα αυτή σέρνεται και κακοφορµίζει,
επιδίδονται τώρα σε µάχες οπισθοφυλακής για τα θέµατα της
γλώσσας και της ταυτότητας. Από τη Γ’ Συνδιάσκεψη του ΟΗΕ
για την τυποποίηση των γεωγραφικών ονοµάτων, που πραγµα-
τοποιήθηκε το 1977 στην Αθήνα, αναγνωρίστηκε η µακεδονική
ως η επίσηµη γλώσσα. Τελεία και παύλα.

Ας αφήσουν, λοιπόν, τις υπεκφυγές και ας παραδεχτούν την
αλήθεια. Άλλωστε και ο ίδιος ο Αβέρωφ αναφέρθηκε, σε ανύπο-
πτο χρόνο, σε µακεδονική γλώσσα. 

Η συµφωνία ορίζει ιθαγένεια και όχι εθνότητα. Επίσης, δεν
αναγνωρίζει µακεδονικό έθνος, καθώς καµµία συµφωνία ως νο-
µικό κείµενο δεν µπορεί να ρυθµίσει τέτοια θέµατα. Με τη ρηµα-
τική διακοίνωση το θέµα αποσαφηνίζεται πλήρως.

Δεν µπορώ, όµως, εδώ να µην αναφερθώ και σε κάποιους που
µιλούν για µειοδοσία και προδοσία και να τους πω τούτο: Κατά-
γοµαι από τη Νέα Αρτάκη της προσφυγιάς, που την ένιωσαν στο
πετσί τους, µε τη Μικρασιατική Καταστροφή, τόσο οι γονείς µου,
ως µικρά παιδιά, όσο και οι παππούδες µου, όπως και τον εθνικι-
στικό πατριωτισµό. Εκεί, λοιπόν, όταν ο διορισµένος από τους
Γερµανούς κατακτητές νοµάρχης έστειλε ειδοποίηση για να κα-
ταταγούν Έλληνες στα τάγµατα ασφαλείας, στα αρχεία της νο-
µαρχίας έγραψαν: «Από την Αρτάκη ουδείς προσήλθε». Αντίθετα,
προσήλθαν στα βουνά για να πολεµήσουν µέσα από τις γραµµές
του ΕΑΜ τον κατακτητή µε τον αγκυλωτό σταυρό, που κάποιοι
σήµερα τον έχουν στα µπράτσα τους και στο κορµί τους και τολ-
µούν να µιλούν για µειοδοσία. 

Και να πω και τούτο: Η Αριστερά ήταν πάντα µπροστά στα δύ-
σκολα, στους αγώνες του λαού µας για εθνική ανεξαρτησία και
εθνική αξιοπρέπεια. Ποτέ δεν κρύφτηκε. Πιστεύω ακράδαντα ότι
πρέπει, επιτέλους, να αφήσουµε πίσω µας τις γκρίζες σελίδες
και να ατενίσουµε το µέλλον µε αισθήµατα συναδέλφωσης και
καλής γειτονίας, αλλά και τη γενναιοψυχία που χαρακτηρίζει
τους Έλληνες. 

Στην εφαρµογή της συµφωνίας θα κριθούν πολλά και θα
έχουµε την ευκαιρία βήµα-βήµα να παρακολουθούµε την υλοποί-
ηση και να βελτιώνουµε τις σχέσεις µας µε τους βαλκανικούς
λαούς, στεριώνοντας έτσι την ειρήνη, τη φιλία, τη συνεργασία
και τη συνανάπτυξη των λαών µας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εξαιρετικά, κύριε συ-
νάδελφε, απόλυτα στον χρόνο σας.

Επόµενος ο οµιλητής είναι ο κ. Θεόδωρος Φορτσάκης. 
Μετά τον Υπουργό, όπως σας είπα -το αναφέρω για να είναι

στην Αίθουσα- θα µιλήσουν ο κ. Μπγιάλας, ο κ. Αποστόλου, ο κ.
Μπαξεβανάκης και ο κ. Σκρέκας. 

Ορίστε, κύριε Φορτσάκη, έχετε τον λόγο.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το θέµα της συµφωνίας που συ-

ζητάµε, έχει -επί της ουσίας- αποτελέσει αντικείµενο εξαντλητι-
κής ανταλλαγής επιχειρηµάτων. 

Νοµίζω ότι υπάρχει το θέµα της ουσίας, το οποίο είναι βεβαίως
καθοριστικό, αλλά υπάρχει και το θέµα της µεθόδευσης, το θέµα
της διαδικασίας που ακολουθείται για να συζητήσουµε και να ψη-
φίσουµε τη συµφωνία αυτή. Νοµίζω ότι αξίζει τον κόπο να δώ-
σουµε προσοχή στο πώς φτάνουµε στη σηµερινή συζήτηση και
ποια είναι η µέθοδος ή, ακριβέστερα, η µεθοδολογία που έχει
ακολουθηθεί. Νοµίζω ότι είναι γενική παραδοχή ότι µια τέτοια
συµφωνία, για να µπορέσει να περάσει, χρειάζεται να έχει µια γε-
νικότερη αποδοχή, µια συναίνεση, µια συναίνεση τόσο στο σώµα
των πολιτών όσο και στο Σώµα της Βουλής.

Θα ήθελα να θυµίσω τέσσερα σηµεία σύντοµα και στη συνέ-
χεια, να πω και για την ουσία της συµφωνίας µια πολύ µικρή κου-
βέντα. Σηµείο πρώτο: Ό,τι προηγήθηκε της συµφωνίας. Θυµίζω
το αλαλούµ που είχε επικρατήσει επί εποχής Κοτζιά - Καµµένου,
όταν το πανελλήνιο είχε πληροφορηθεί ότι γίνεται µια συζήτηση
για τις Πρέσπες, χωρίς να µπορεί να έχει καµµία ενηµέρωση επί
της ουσίας και φυσικά, η Αντιπολίτευση έχει κρατηθεί σε πλήρες
σκοτάδι.

Η Συµφωνία των Πρεσπών διαµορφώθηκε από την ελληνική
πλευρά µεµονωµένα από την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, χωρίς
να έχει προηγηθεί η χάραξη µιας απαραίτητης, ωστόσο, ενιαίας
εθνικής γραµµής. Αυτό είναι πρωτοφανές. Ποτέ στο παρελθόν
ένα τόσο σηµαντικό θέµα δεν είχε οδηγήσει την Κυβέρνηση στο
να δράσει µόνη της. Προηγείτο πάντοτε Συµβούλιο Πολιτικών
Αρχηγών, όπως είχε γίνει για παράδειγµα το 1992 και όπως είχε
γίνει και το 2004 για το Κυπριακό. Σε κάθε περίπτωση, υπήρχε
πάντοτε συνεννόηση µεταξύ των κυριοτέρων πολιτικών δυνά-
µεων, ενώ επιπλέον οι συνοµιλίες ήταν πάντοτε διαφανείς, µε την
έννοια ότι υπήρχε ενηµέρωση της Αντιπολίτευσης, όχι εν κρυπτώ
διαπραγµατεύσεις επί των απόψεων µεµονωµένων προσώπων ή
κοµµάτων.

Αυτή η διχαστική πολιτική, δυστυχώς, ακολουθήθηκε από την
Κυβέρνηση για την παρούσα συµφωνία.

Σηµείο δεύτερο: Αυτά που έγιναν στην Επιτροπή Άµυνας και
Εξωτερικών της Βουλής. Εκεί το είδαµε όλοι: Επιστρατεύτηκαν
µεθοδεύσεις που δεν έχουν προηγούµενο στον δικό µας χώρο. Ο
ΣΥΡΙΖΑ διέθετε είκοσι επτά από τους πενήντα πέντε Βουλευτές
της επιτροπής, δηλαδή του έλειπε µία ψήφος για να έχει πλειοψη-
φία. Τι έκανε, λοιπόν; Ο Πρόεδρος στην αρχή αποφάσισε να πλη-
ρώσει τη θέση µόνος του ορίζοντας τον κ. Δανέλλη και όταν η Νέα
Δηµοκρατία κατήγγειλε αυτή την πρωτοφανή κοινοβουλευτική
εκτροπή, ο Πρόεδρος έκανε πάλι κάτι που δεν είχε προηγούµενο.
Έκανε κλήρωση για δύο θέσεις στην οποία συµπεριέλαβε µόνο
τρεις ανεξάρτητους Βουλευτές, από τους οποίους οι δύο είχαν
τοποθετηθεί υπέρ της συµφωνίας. Άρα, όποιο και αν ήταν το απο-
τέλεσµα της κλήρωσης, η Κυβέρνηση έβρισκε έναν πρόθυµο που
της έλειπε και όλα αυτά αντί να απευθύνει ανοικτή πρόσκληση,
όπως έπρεπε, στους δεκαέξι ανεξάρτητους Βουλευτές, ώστε να
δηλώσουν ποιοι επιθυµούν να συµµετάσχουν.

Μάλιστα, για να αποφευχθεί αυτή η πρωτοφανής µεθόδευση,
παρακάµφθηκε ο κ. Αµυράς, ο οποίος ρητά δήλωσε µε σχετική
επιστολή του ότι επιθυµούσε τη συµµετοχή του στην κλήρωση.
Γιατί παρακάµφθηκε; Διότι ακριβώς είχε ταχθεί κατά της συµφω-
νίας.

Σηµείο τρίτο: Στο πλαίσιο της κύρωσης της συµφωνίας από
την ελληνική πλευρά η Κυβέρνηση δεν έχει φέρει στη Βουλή το
οριστικό, το αναθεωρηµένο και κωδικοποιηµένο σύνταγµα των
Σκοπίων. Οι Βουλευτές καλούνται να τοποθετηθούν µόνο στις
σχετικές τροπολογίες. Έχουµε ζητήσει µε επιµονή να τεθεί στη
διάθεσή µας το πλήρες κείµενο, όπως έχει αναθεωρηθεί, µαζί µε
τις τροπολογίες και το προοίµιο. Δυστυχώς, αυτό µέχρι τώρα δεν
έχει γίνει και το κείµενο που έχει κατατεθεί είναι το κείµενο του
συντάγµατος, όπως αυτό φαίνεται στο internet, χωρίς να ενσω-
µατώνει τίποτα από αυτά που έπρεπε να συζητούµε σήµερα.

Θυµίζω ότι και οι τροπολογίες οι οποίες έχουν κατατεθεί και
ιδίως η πρώτη δείχνει ότι εκεί µεν υπάρχει µνεία της αλλαγής του
ονόµατος, αλλά δείχνει ότι στις υπόλοιπες δεν υπάρχει τέτοια
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αναφορά. Θυµίζω ότι στη ρηµατική διακοίνωση που έχει κατατε-
θεί αναφέρεται «ο µακεδονικός λαός».

Με απλά λόγια, δεν φαίνεται να έχει ολοκληρωθεί µέχρι σή-
µερα η συνταγµατική αναθεώρηση στα Σκόπια, η οποία έπρεπε
να έχει τελειώσει, διότι αυτό αποτελεί σηµείο της συµφωνίας που
έχουµε κάνει µε την κυβέρνηση των Σκοπίων. Επιδιώκεται ουσια-
στικά να ενταχθούν τα Σκόπια στο ΝΑΤΟ χωρίς να έχει ολοκλη-
ρωθεί η συνταγµατική τροποποίηση, την οποία έχουν αναλάβει
ως υποχρέωση να φέρουν σε πέρας.

Είναι πρωτοφανές να συζητάµε στη Βουλή ένα κείµενο το
οποίο δεν γνωρίζουµε πώς είναι τελικά διαµορφωµένο. Μιλάω
και για το κείµενο και για το προοίµιό του και για τα κείµενα των
τροποποιήσεων. Θα ήθελα να υπογραµµίσω ότι αυτή η τακτική
δεν είναι άγνωστη στην Κυβέρνηση. Θυµάµαι ότι την είχε ακο-
λουθήσει και στο περίφηµο δηµοψήφισµα του 2015, όπου κλή-
θηκε ο ελληνικός λαός να αποφασίσει για ένα κείµενο του οποίου
δεν είχε γνώση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, σε ένα λεπτό.
Σηµείο τέταρτο: Η Κυβέρνηση δεν έχει µέχρι σήµερα διασφα-

λίσει ότι η συµφωνία την οποία συζητούµε θα αποτελέσει τελικό
κείµενο εφαρµογής στα Σκόπια, γιατί θυµίζω ότι ο Πρόεδρος της
χώρας αυτής, για δικούς του λόγους, την έχει χαρακτηρίσει ως
κείµενο προδοσίας. Υπάρχει, λοιπόν, µια εκκρεµότητα η οποία
επιτείνεται από το ότι τα δικαιοδοτικά όργανα της χώρας αυτής
και ιδίως, το συνταγµατικό δικαστήριό της -το οποίο ανά πάσα
στιγµή θα µπορούσε να δηµιουργήσει προβλήµατα ως προς την
ισχύ της συµφωνίας αυτής- δεν έχει ακόµα αποφανθεί. Θυµίζω
τι συνέβη στην περίπτωση της Αλβανίας.

Κλείνω λέγοντας ότι είναι αδιανόητο την ώρα που γνωρίζουµε
ότι τα τρία τέταρτα του ελληνικού λαού είναι κατά της συµφω-
νίας, να επιµένει η Κυβέρνηση να υιοθετήσει αυτό το οποίο τόσο
µεγάλο κοµµάτι του πληθυσµού δεν θέλει. Θα ήταν ευχής έργο
αν πολιτικά -µπορεί νοµικά να µην υπάρχει υποχρέωση να υπάρ-
χει αυξηµένη πλειοψηφία στη Βουλή- η Κυβέρνηση είχε διασφα-
λίσει την αυξηµένη αυτή πλειοψηφία, ακριβώς όπως γίνεται στις
περιπτώσεις όπου το προβλέπει το Σύνταγµα στο άρθρο 28,
έστω και αν κατά αυστηρή εφαρµογή του κειµένου αυτού, δεν
έχουµε νοµική υποχρέωση να το κάνουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κλείστε, κύριε Φορ-
τσάκη.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, σε ένα
δευτερόλεπτο λέγοντας ότι η ουσία είναι πως από τη µια µεριά
έχουµε στη ζυγαριά το καλό, που είναι ότι κλείνουµε ένα ζήτηµα
το οποίο είναι ανοικτό τόσα χρόνια, από την άλλη το κακό είναι
ότι ανοίγουµε καινούργια ζητήµατα, τα οποία θα είναι µεγαλύ-
τερα. Είµαι βέβαιος ότι, δυστυχώς, το όνοµα «Μακεδονία» τελικά
θα επιβληθεί ούτως ή άλλως, οπότε παραµένει το µεγάλο ερω-
τηµατικό να δούµε τι κερδίζει η χώρα µας από τη συµφωνία αυτή.
Αυτή η µεθόδευση και αυτή η ουσία µε οδηγούν στο να καταψη-
φίσω τη συµφωνία.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο
Υπουργός κ. Βερναδάκης για έξι λεπτά.

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, θα ήθελα και εγώ από τη
µεριά µου να δηλώσω την ανάγκη τα πολιτικά κόµµατα, που είναι
θεσµοί της δηµοκρατίας, να τοποθετηθούν απέναντι στις προ-
κλήσεις που δέχεται η ίδια η δηµοκρατία.

Η Συµφωνία των Πρεσπών που συζητάµε αυτό το διήµερο έχει
επενεργήσει ως καταλύτης στο πολιτικό σύστηµα, έχει ανασύρει
παλιές ιδέες, παλιά ιστορικά τραύµατα, θαµµένες ιστορίες, µε-
γάλες αντιφάσεις της ίδιας της εθνικής ολοκλήρωσης του ελλη-
νικού κράτους. Ένα τραύµα που έχει ξανανοίξει είναι η
κερδοσκοπία της ακροδεξιάς και των εθνικιστικών ιδεολογηµά-
των.

Από την άποψη αυτή, έχει ιδιαίτερη πολιτική και συµβολική ση-
µασία η χθεσινή τοποθέτηση του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώ-
που της Νέας Δηµοκρατίας κ. Δένδια. Έδειξε, κυρίως µετά την

κυριακάτικη απόπειρα εκτροπής, ότι υπάρχει ισχυρός δηµοκρα-
τικός σφυγµός στο ιστορικό κόµµα της Κεντροδεξιάς, που επι-
βάλλεται να µη γίνει εργαλείο νοµιµοποίησης της κοινωνικής
µισαλλοδοξίας στην πολιτική σκηνή.

Αγαπητοί συνάδελφοι, παρακολουθώντας χθες τις οµιλίες,
µου έκανε εντύπωση µια πολύ ενδιαφέρουσα και έξυπνη απο-
στροφή, όµως, ενός εκ των καλυτέρων οµιλητών της Αξιωµατι-
κής Αντιπολίτευσης, του κ. Τασούλα. Είπε, µεταξύ άλλων, ένα
επιχείρηµα το οποίο θέλω να σχολιάσω, ότι στην επιχειρηµατο-
λογία µας για τη συµφωνία ανατρέχουµε σε επιχειρήµατα της
εθνικής γραµµής του Βουκουρεστίου ή σε δηλώσεις επιφανών
πολιτικών εκπροσώπων, όπως της κ. Μπακογιάννη ή του Δηµή-
τρη Αβραµόπουλου, ακόµη και του Αντώνη Σαµαρά. Δεν µπορεί,
λέει, το παλιό πολιτικό σύστηµα από τη µια, να είναι κακό και από
την άλλη, να είναι σωσίβιο της δικής µας επιχειρηµατολογίας.

Όµως, το παλιό πολιτικό σύστηµα -και εδώ είναι η απάντηση
που θέλω να δώσω σε αυτό το ενδιαφέρον επιχείρηµα, το οποίο
θέλω να σχολιάσουµε κάπως διεξοδικά- είναι παλιό πριν απ’ όλα,
γιατί είναι ανακόλουθο. Μπορεί να αλλάξει γνώµη ή να κρύψει
γνώµη ανάλογα µε το πρόσκαιρο συµφέρον και αυτή είναι µια
ουσιαστική κριτική που γίνεται σε αυτό που αποκαλούµε παλιό
πολιτικό σύστηµα, όχι µε βάση το εθνικό συµφέρον.

Η σηµερινή θέση που εκφράζεται εγείρει πολλές αµφιβολίες
για το κατά πόσο είναι στη γραµµή του εθνικού συµφέροντος ή
απλώς αποτελεί µία κερδοσκοπία µε βάση το κοινωνικό και το
πολιτικό κλίµα, στη λογική άλλων στοχεύσεων, όπως για παρά-
δειγµα είναι η ανατροπή της Κυβέρνησης. 

Είναι παλιό, επίσης, το πολιτικό σύστηµα -κι αυτό είναι µία
άλλη κριτική- γιατί είναι αναποτελεσµατικό. Είχε µπροστά του
ένα µεγάλο πρόβληµα και επί τουλάχιστον τριάντα χρόνια δεν το
έλυσε. Είναι τόσο απλό. Και σαν φάντασµα πλανάται πάνω απ’
αυτή την Αίθουσα το εξής ερώτηµα: Οι πολιτικοί αυτοί, οι οποίοι
χειρίστηκαν αυτό το θέµα, τι σκεφτόταν άραγε όταν διαπραγµα-
τεύονταν αυτή την εθνική θέση για τα ζητήµατα που δήθεν σή-
µερα εγείρονται ως προφάσεις, δηλαδή για την εθνότητα ή τη
γλώσσα; Πώς σκόπευαν να το διαχειριστούν; Τι είχαν στον φά-
κελό τους; Ποια διπλωµατική προετοιµασία είχαν κάνει; Όταν µι-
λούσαν αυτοί για συµβιβασµό, τι ακριβώς εννοούσαν; Ή απλώς
δεν είχαν καµµία ιδέα και καµµία προετοιµασία και σήµερα
απλώς αναµασούν απόψεις που µετατοπιζόµενες σε ένα σπιράλ
εθνικισµού κατά κάποιον τρόπο, φτάνουν τελικά στο ύστατο, στο
έσχατο επιχείρηµα, τον πυρήνα δηλαδή του εθνικισµού, στο «Η
Μακεδονία είναι µία και είναι ελληνική»;

Είδα, για παράδειγµα, ένα βιντεάκι, όπου ο πρώην Πρωθυ-
πουργός Αντώνης Σαµαράς δηλώνει ότι είναι βέβαιος ότι η γει-
τονική χώρα δεν πρόκειται ποτέ να αλλάξει τη συνταγµατική της
ονοµασία και βάσει αυτής της εκτίµησης εκπόνησε µία πολιτική
στρατηγική. Παρεµπιπτόντως, την ίδια ακριβώς εκτίµηση είχε και
ο Πάνος Καµµένος, ο οποίος θεωρούσε ότι δεν θα γίνει τίποτα
απ’ αυτά που έλεγαν, ότι δεν θα περάσει η συµφωνία από το Κοι-
νοβούλιο των Σκοπίων ή οι συνταγµατικές αλλαγές. Έλα, όµως,
που έγινε αυτό! Εποµένως υπάρχει ένα ζήτηµα το οποίο πρέπει
να απαντηθεί.

Θα ήθελα, όµως, να σταθώ λίγο περισσότερο στην πολιτική
τοποθέτηση του ΚΚΕ σε σχέση µε τη συµφωνία που έχουµε
µπροστά µας. Θα ήθελα να θέσω υπ’ όψιν των αγορητών του µια
σειρά από αντιφάσεις, που γίνονται ακόµα µεγαλύτερες γιατί
πράγµατι το ΚΚΕ δεν µπορεί να κατηγορηθεί επ’ ουδενί για ιδε-
ολογική σχέση µε τον εθνικισµό ή συµπόρευση µαζί του.

Το 1992 ήταν το µόνο κόµµα που είχε αντιδράσει στη λογική
των συλλαλητηρίων. Είναι γεγονός. Και τότε κυοφορείτο µία
λύση για το ονοµατολογικό και γύρω απ’ αυτό είχε υπάρξει η
γνωστή πολιτική κερδοσκοπία των εθνικιστικών κύκλων. Το ερώ-
τηµα είναι το εξής: Το ΚΚΕ είχε τότε λανθασµένη πολιτική που
στρεφόταν κατά του εθνικισµού; Τότε δεν υπήρχαν ιµπεριαλιστι-
κοί σχεδιασµοί, αλλά αναδύθηκαν αίφνης σαν την Αθηνά από το
κεφάλι του Δία και αυτό έγινε µετά από είκοσι επτά χρόνια; Και
σ’ αυτά τα είκοσι επτά χρόνια δεν υπήρχαν αυτοί οι ιµπεριαλιστι-
κοί σχεδιασµοί;

Ως βασική αιτιολογία της σηµερινής θέσης προβάλλεται η δη-
λωµένη επιθυµία για την ένταξη του κράτους στο ΝΑΤΟ. Κάτι που
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παραβλέπεται ωστόσο –και θα ήθελα εδώ µία διευκρίνιση- είναι
ότι η ένταξη της Βόρειας Μακεδονίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση
και στο ΝΑΤΟ είναι επιλογή των πολιτών της γειτονικής χώρας
µε βάση τις κοινοβουλευτικές και κοινωνικές επιλογές που κά-
νουν. 

Εποµένως προκύπτει µια σειρά ερωτηµάτων που θα ήθελα κά-
ποια στιγµή να απαντηθούν µε µια σοβαρότητα από το ΚΚΕ.
Πρώτον, αµφισβητείται η γενική βούληση του γειτονικού κρά-
τους προς αυτή την κατεύθυνση; Τι γνώµη έχει το εργατικό κί-
νηµα της Βόρειας Μακεδονίας ή τα κόµµατα του αριστερού
τόξου ή οι κοινωνικές δυνάµεις, απέναντι στους οποίους θα µπο-
ρούσαµε εµείς να εκφράσουµε τη διεθνιστική µας αλληλεγγύη;
Ακόµα και αν είναι αλήθεια ότι η συµφωνία αυτή εκπορεύεται και
εξυπηρετεί τους ιµπεριαλιστικούς οργανισµούς της Ευρωπαϊκής
Ένωσης ή του ΝΑΤΟ, ο καταλληλότερος τρόπος για να το εκ-
φράσουµε είναι εµείς που είµαστε µια άλλη χώρα να µην προχω-
ρήσουµε σε µια συµφωνία, αλλά να αφήσουµε τη χώρα αυτή
εργαλείο στα χέρια τους;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα δύο λεπτά. Δεν θα σας απασχολήσω
περισσότερο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει. Μην αρχί-
σουν οι Υπουργοί να ζητούν δύο και τρία λεπτά.

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Συγγνώµη, έκανα λανθασµένη εκτίµηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. Επειδή είστε
ο πρώτος κάνω την παραχώρηση, αλλά το ξεκαθαρίζω ότι δεν
θα υπάρξει.

Συνεχίστε, παρακαλώ.
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Δεύτερη απορία: Μέχρι σήµερα και στον χώρο της µαρξιστικής
και ειδικότερα της λενινιστικής θεωρίας για τον ιµπεριαλισµό,
αυτός –ο ιµπεριαλισµός, δηλαδή- στην ουσία του δεν είναι εξω-
τερική πολιτική, δεν είναι διακρατικές σχέσεις, δεν είναι στρα-
τιωτικές επεµβάσεις. Ο όρος «ιµπεριαλισµός» περιγράφεται ως
έννοια εξέλιξης του µονοπωλιακού καπιταλισµού και της ηγεµο-
νίας του χρηµατιστικού κεφαλαίου. Τα υπόλοιπα ανήκουν στην
αστική ιστοριογραφία, που περιγράφει, για παράδειγµα και την
Αρχαία Ρώµη ως ιµπεριαλιστικό κράτος. Οι επεµβάσεις και οι δια-
κρατικές σχέσεις στον ιµπεριαλισµό προκύπτουν ως αποτέλεσµα
και όχι ως αιτία της ιµπεριαλιστικής ανάπτυξης, δηλαδή της κα-
πιταλιστικής ανάπτυξης σε µια δεδοµένη ιστορική φάση.

Αν αυτά έχουν δόση αλήθειας και την ασπάζεται το ΚΚΕ, τότε
γεννάται το ερώτηµα: Γιατί αντί να βλέπει τη συµφωνία ως ένα
βήµα του ελληνικού µονοπωλιακού καπιταλισµού και του ελληνι-
κού χρηµατιστικού κεφαλαίου που θέλει να ποδηγετήσει τον
µικρό λαό και τα ταυτοτικά του χαρακτηριστικά, βλέπει αντίθετα
τον ιµπεριαλισµό του µικρού κρατιδίου, το οποίο µάλιστα εµφα-
νίζει και αλυτρωτικές βλέψεις έναντι της Ελλάδας; Παρατηρούµε
ότι το σχήµα αυτό κινδυνεύει να οδηγήσει σε µια υπόκλιση στον
εθνικισµό; Αντιλαµβανόµαστε ότι υποκαθίσταται η πάλη των τά-
ξεων από την πάλη των κρατών;

Τρίτον, σε µια ιµπεριαλιστική αλυσίδα υπάρχουν διαβαθµίσεις,
οικονοµικοί συσχετισµοί, διαφορετικές σχέσεις ανάπτυξης. Αν
αυτές οι θεωρητικές παραδοχές είναι πραγµατικές µε βάση την
έννοια της ιµπεριαλιστικής αλυσίδας, τότε η άποψη ότι η συµ-
φωνία αποτελεί επιδίωξη του ΝΑΤΟ ή της Ευρωπαϊκής Ένωσης
πρέπει να συνοδευτεί και από µία ανάλυση σχετικά µε τον ρόλο
και τις στρατηγικές επιδιώξεις και των άλλων ιµπεριαλιστικών δυ-
νάµεων, όπως της Ρωσίας, της Τουρκίας ή και της Βουλγαρίας
στην περιοχή. Ειδικότερα δε για τη Ρωσία θα έπρεπε να διευκρι-
νιστεί, γιατί ενώ, παραδείγµατος χάριν, αντιτίθεται στη συµφωνία
ως σχέδιο του ΝΑΤΟ, η ίδια έχει σπεύσει να αναγνωρίσει το κρά-
τος ως «Μακεδονία» σκέτο; 

Η τέταρτη και τελευταία αντίφαση είναι ιστορική. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, πε-

ριορίστε την όσο µπορείτε.
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Το ΚΚΕ από τον Μεσοπόλεµο είχε ξεκάθαρη γραµµή, όπως προ-
κύπτει από τα κείµενά του, πως µακεδονική εθνότητα υπάρχει

που µιλά µακεδονίτικα, έχει αλφάβητο και µάλιστα ο λαός αυτός
υποφέρει και καταπιέζεται από τους Βούλγαρους και τους Έλ-
ληνες εθνικιστές. Για τη θέση του αυτή το ΚΚΕ διώχτηκε από το
ελληνικό αστικό κράτος και πλήρωσε βαρύ τίµηµα. 

Σήµερα εµφανίζεται µία εκλεκτική συγγένεια µε τις θέσεις της
Νέας Δηµοκρατίας ότι µακεδονική εθνότητα δεν υπήρξε ποτέ
στη Βαλκανική ούτε βέβαια και µακεδονική γλώσσα. Συµφωνούν,
επίσης, πως η αναγνώριση της ιθαγένειας για τον προσδιορισµό
των κατοίκων ενισχύει τον αλυτρωτισµό και µπορεί να δηµιουρ-
γήσει προβλήµατα, στο µέλλον βέβαια λέει το ΚΚΕ. 

Εποµένως προβάλλει ένα σηµαντικό ερώτηµα που χρήζει δι-
ευκρίνισης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, ολο-
κληρώστε.

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Έχει αλλάξει…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Με ακούτε; Μη µε
αγνοείτε.

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Ναι, ναι, κύριε Πρόεδρε. Τελειώνω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε, όµως.
Είναι η τρίτη φορά που το λέω.

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Έχει αλλάξει το ΚΚΕ τη θέση του; Έχει διαγράψει από την ιστο-
ριογραφία του τις παλιές πολιτικές του θέσεις; Αν το έχει κάνει -
και χρήζει µιας διευκρίνισης αυτό- η σηµερινή στάση της ηγεσίας
του συνιστά τεράστια πολιτική και ιστορική αδικία, αν µη τι άλλο,
δεδοµένου ότι οι ανύπαρκτοι Σλαβοµακεδόνες πολέµησαν στις
τάξεις του Δηµοκρατικού Στρατού, έδωσαν το αίµα τους στη σο-
σιαλιστική υπόθεση, οι επιζώντες υπέφεραν περισσότερο από
τους Έλληνες συντρόφους τους, θεωρούνταν ξένοι στην πα-
τρίδα τους και επιπλέον δεν αποκαταστάθηκαν ποτέ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΚΚΕ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Είναι σίγουρο ότι το
Κοµµουνιστικό Κόµµα θα σας απαντήσει για όλα όσα είπατε
µέσω του Κοινοβουλευτικού του Εκπροσώπου.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Καταλλήλως!
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριοι συνάδελφοι,
σας παρακαλώ! Για ηρεµήστε και οι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ και
οι συνάδελφοι από το ΚΚΕ! Αφού είπαµε ότι θα απαντήσει ο κ.
Παφίλης. Δεν υπάρχει λόγος να αντιδικείτε και να χάνουµε
χρόνο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µπορούσα
να έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Με συγχωρείτε για
ένα λεπτό, κύριε Τασούλα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία τριάντα επτά µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκ-
παιδευτικοί συνοδοί τους από το 6ο Δηµοτικό Σχολείο Άνω Λιο-
σίων.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Παράκληση προς όλους τους οµιλητές να µην κάνουν προσω-
πικές αναφορές, ακόµη κι αν αυτές µπορεί να είναι και ολίγον θε-
τικές προς τα πρόσωπα, γιατί µετά αρχίζουν να ζητούν τον λόγο
επί προσωπικού, που η Έδρα δεν µπορεί να µην τον δώσει κι έτσι
θα χάνουµε χρόνο.

Ο κ. Τασούλας έχει τον λόγο για δύο λεπτά, ούτε ένα δευτε-
ρόλεπτο παραπάνω.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Θα
χρειαστώ λιγότερο χρόνο.

Ο κύριος Υπουργός έκανε χρήση µιας επιχειρηµατολογίας µου
για την αντίφαση του να χρησιµοποιεί η Κυβέρνηση επιχειρήµατα
από το λεγόµενο «παλαιό πολιτικό σύστηµα» και είπε ότι δεν είναι
αντίφαση, αλλά ότι εµείς είµαστε εκείνοι οι οποίοι αποκρύπτουµε
και συσκοτίζουµε τις παλαιότερες θέσεις µας.

Η συσκότιση και η παραποίηση είναι, δυστυχώς, θλιβερό προ-
νόµιο της Κυβερνήσεως. Απόδειξη είναι ο τρόπος µε τον οποίον
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και ο προηγούµενος οµιλητής του ΣΥΡΙΖΑ χρησιµοποίησε άποψη
του αείµνηστου Αβέρωφ. Η Νέα Δηµοκρατία το 1977 και ο Ευάγ-
γελος Αβέρωφ το καλοκαίρι του 1959, όταν συνεζητείτο σ’ αυτή
την Αίθουσα διµερής Συµφωνία Ελλάδος και Σοσιαλιστικής Δη-
µοκρατίας της Γιουγκοσλαβίας, δεν αναγνώρισε µακεδονική
γλώσσα. Το έχω πει και το έχω γράψει εκατό φορές.

O Αβέρωφ χρησιµοποίησε την έκφραση του τιτοϊκού συντάγ-
µατος που οµιλούσε για µακεδονική γλώσσα λέγοντας «η µακε-
δονική γλώσσα όχι όπως την αναγνωρίζω ως Αβέρωφ ότι
υπάρχει, αλλά η µακεδονική γλώσσα όπως την αποκαλεί το τι-
τοϊκό σύνταγµα…» -αναφορική πρόταση λέγεται αυτό στο συν-
τακτικό- «…δεν οµιλείται στην Ελλάδα». Δεν υπάρχει κανείς που
να οµιλεί αυτή τη γλώσσα που την ονοµατίζει το τιτοϊκό σύν-
ταγµα έτσι. Άρα δεν υπάρχει µειονότητα τέτοια στην Ελλάδα.
Διότι την εποχή εκείνη το επίδικο ήταν η δήθεν ύπαρξη µειονό-
τητας. Διότι τότε, τόσα χρόνια πριν, το πρόβληµα ήταν αλλιώτικο
από το σηµερινό. Η πολιτική της εξόδου στο Αιγαίο, η πολιτική
των τσάρων… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ας µην κάνουµε ανά-
λυση. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: ... και του µαύρου αετού και του
ερυθρού αστέρος, και των δύο τσάρων, και του κοµµουνισµού
και του τσαρικού καθεστώτος, ήταν η ίδια. Όχηµα ήταν οι µει-
ονότητες. Και όχηµα ήταν…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Τασούλα,
απαντήσατε σε ό,τι αφορά…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Αυτό είπε ο Αβέρωφ και δεν
αναγνώρισε γλώσσα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία, απόλυτα κα-
τανοητό. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Αν αναγνωριζόταν η γλώσσα
απ’ όλα αυτά που λέτε, γιατί εσείς σήµερα την αναγνωρίζετε
ξανά;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Τασούλα, πα-
ρακαλώ!

Ωραία. Επαναλαµβάνω την επόµενη τετράδα συναδέλφων,
γιατί γίνονται αλλαγές επί αλλαγών. Νοµίζω ότι είναι ο κ. Μπγιά-
λας, ο κ. Αποστόλου, ο κ. Μπαξεβανάκης και ο κ. Σκρέκας.

Ορίστε, κύριε Μπγιάλα, έχετε τον λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΓΙΑΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βλέπουµε εναγωνίως -ακού-

σαµε προηγουµένως την πολλοστή επισήµανση του αγαπητού κ.
Τασούλα- να προσπαθούν να διαστρεβλώσουν πάλι την αλήθεια,
µιας και, σύµφωνα µε τα Πρακτικά της Βουλής της εποχής, ο κ.
Αβέρωφ τότε αναφερόµενος στη γλώσσα και στην ντοπιολαλιά
που υπάρχει στα βόρεια σύνορα της χώρας µας είπε ότι αυτό
δεν είναι ίδια γλώσσα µε τη µακεδονική που οµιλούν στα Σκόπια.
Ήταν ξεκάθαρο αυτό. Αυτό που βλέπουµε είναι η συνέχεια µιας
προσπάθειας ενός χρόνου τώρα διαστρέβλωσης της πραγµατι-
κότητας, της αλήθειας, δηµιουργίας καταστάσεων λήθης, λες και
το ζήτηµα της ονοµατολογίας, το ζήτηµα το µακεδονικό ξεκίνησε
το 2018.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσο κι αν θέλετε αυτό να το µε-
τατρέψετε, ο ελληνικός λαός και όλοι γνωρίζουν ότι είναι ένα ζή-
τηµα δεκαετιών και αιώνων.

Εγώ στην οµιλία µου δεν θέλω να µπω σε αυτή την αντιπαρά-
θεση. Τα έχουµε πει πολλές φορές εδώ και µε αφορµή τη συζή-
τηση για παροχή ψήφου εµπιστοσύνης, όπου τέθηκαν όλα τα
ζητήµατα, αλλά  και στον δηµόσιο διάλογο. Δεν θέλω, λοιπόν, να
µπω στην αντιπαράθεση αυτή. Θέλω, όµως, να βάλω ένα σκε-
πτικό: Εάν αναλογιστούµε ως κινηµατογραφική την εξέλιξη της
όλης κατάστασης από το 1900 ή και πιο πριν, αν θέλετε -οι ιστο-
ρικοί τα ξέρουν καλύτερα- πώς δηλαδή εξελίχθηκε αυτή η ιστο-
ρία που ονοµάζεται µακεδονικό ζήτηµα και πώς πήρε τα
χαρακτηριστικά -ο καθένας, βέβαια, θα πρέπει να τα δει και µε
κριτική µατιά-, γιατί η χώρα µας σε όλη αυτή τη διαδροµή των
εκατό και πλέον ετών δεν αντέστρεψε κάποιες καταστάσεις;

Όταν ο Παύλος Μελάς, τον οποίο κάλεσε ο Κώττας, αναφέρει
ότι ο Κώττας µιλούσε τη µακεδονική, τα µακεδονίτικα, είναι µία
πρώτη αναφορά. Όµως, κάτι µιλούν και αυτοί οι άνθρωποι εκεί.
Έτσι; Μιλούν µια γλώσσα που κάπως ονοµάζεται. Και έχουµε
σειρά ανθρώπων που έδωσαν τη ζωή τους για να απελευθερωθεί
η Μακεδονία. Μέσα σε αυτούς ήταν και ο προπάππους µου, ο
οποίος άφησε την ψυχή του και τα κόκαλά του στη Θεσσαλονίκη
το 1912, αφήνοντας ορφανά τα δύο παιδιά του, τεσσάρων και έξι
ετών. Αυτοί που αγωνίστηκαν για την απελευθέρωση αυτής της
Μακεδονίας -και πολύ ενδεικτικά η εισηγήτριά µας το ανέφερε
χθες- δεν είχαν στο µυαλό τους ότι θα δηµιουργηθεί ένα ζήτηµα
τέτοιο που σήµερα, ενώ πάει να κλείσει µία δεκαετιών ή µάλλον
αιώνων διαµάχη στα Βαλκάνια, να είµαστε η πυριτιδαποθήκη της
περιοχής των Βαλκανίων και της Ευρώπης, και ενώ πάµε να το
σταµατήσουµε, εσείς συνεχίζετε να διαιωνίζετε αυτές τις συγ-
κρούσεις. 

Πώς να σταθούµε µε κριτική µατιά, όταν και το 1959 υπεγράφη
συµφωνία για εµπορικές σχέσεις της χώρας µε τη γειτονική
χώρα; Πώς να σταθούµε µε κριτική µατιά και λένε κάποιοι ότι δεν
αντιδράσαµε ή ότι δεν εφάρµοσαν κάποιες συµφωνίες όπως την
ενδιάµεση συµφωνία; Εµείς δεν αντιδράσαµε στην εφαρµογή
της ενδιάµεσης συµφωνίας. Όµως, η ενδιάµεση συµφωνία που
δεν την λαµβάνετε υπ’ όψιν ήρθε µετά από εκβιασµό της ελληνι-
κής κυβέρνησης µε το πλήρες εµπάργκο. Δεν την εφάρµοσαν.
Αυτό µας λέει κάτι; 

Εµείς αναρωτηθήκαµε γιατί µέχρι τη δεκαετία του ’80 λέγαµε
Υπουργείο Βόρειας Ελλάδος; Θυµάστε; Πότε εµείς το ονοµά-
σαµε Υπουργείο Μακεδονίας Θράκης; Μήπως η λήθη η δική µας
ότι ήµασταν διασφαλισµένοι και µε το ψυχροπολεµικό κλίµα που
υπήρχε στην Ευρώπη έλεγαν: «Εντάξει, δεν πειράζει, ας συλλέ-
γονται όπως θέλουν»; Όλα αυτά δηµιούργησαν µία κατάσταση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ζήτηµα είναι ότι υπάρχει µε-
γάλη υποκρισία, µεγάλη υποκρισία στη διαχείριση του θέµατος
και είναι καθαρά για ψηφοθηρικούς λόγους. Δεν γίνεται εδώ
µέσα στη Βουλή οι συνάδελφοι, όταν βρισκόµαστε στις µεταξύ
µας συζητήσεις, οι συζητήσεις µας και οι αναφορές -και δικές
σας πάρα πολλών- αγαπητοί συνάδελφοι, να λένε «καλή η συµ-
φωνία» αλλά από το Βήµα να µην τολµάτε να το πείτε. 

ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Τι ψέµατα είναι αυτά; Άλλα λέµε µέσα
και άλλα έξω; Τι είµαστε; ΣΥΡΙΖΑ;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΓΙΑΛΑΣ: Δεν αναφέρθηκα προσωπικά. Προσω-
πικές µου εκτιµήσεις είναι. 

Δεν είναι δυνατόν…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Καραµανλή,

δεν έκανε προσωπική αναφορά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΓΙΑΛΑΣ: Δεν είναι δυνατόν να ακούµε εδώ δύο

γραµµές από τη Νέα Δηµοκρατία, µία η οποία δίνει περισσότερη
βαρύτητα στον χειρισµό και µία η οποία έχει τα αυτιά της κλει-
σµένα, τα µάτια µε παρωπίδες και λέει «δεν δεχόµαστε τίποτα».
Αυτοί οι οποίοι βάζουν ιδιαίτερη βαρύτητα στους χειρισµούς, εάν
δηλαδή οι χειρισµοί ήταν κάπως διαφορετικοί, άρα θα ήταν καλή
η συµφωνία.

Και επειδή ο χρόνος είναι πολύ λίγος και θέλω να κλείσω, να
επισηµάνω κάτι. Χθες στην οµιλία του εισηγητή σας ήταν λιγότε-
ροι από τους µισούς Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας. Εµένα
µου έκανε ιδιαίτερη εντύπωση και ήθελα να το αναφέρω.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δύο λέξεις για τη γλώσσα. Λέτε
ότι παραχωρούµε τη γλώσσα, δηλαδή τη γλώσσα που είναι σλα-
βική, τη δική τους. Τους παραχωρούµε τη σλαβική γλώσσα. Με
αυτό δηλαδή υπονοείτε ότι ο Μέγας Αλέξανδρος και οι αρχαίοι
Μακεδόνες µιλούσαν σλαβικά; 

Λέτε ότι παραχωρούµε εθνότητα, δηλαδή οι αρχαίοι Μακεδό-
νες δεν ήταν εθνικότητος Έλληνες, όπως οι Θεσσαλοί, όπως οι
Ηπειρώτες, όπως οι Πελοποννήσιοι; Τι ήταν Σλάβοι; Με αυτό το
θέµα αυτοαναιρείσθε, διότι λέτε ότι παραχωρούµε κάτι το οποίο
η συµφωνία λέει ότι είναι σλαβικό και εσείς λέτε ότι τους το δί-
νουµε. Σλαβική γλώσσα µιλούσαν οι αρχαίοι Μακεδόνες; 

Η συµφωνία ξεκινάει µια νέα εποχή στα Βαλκάνια. Πρέπει να
δώσουµε τις δυνάµεις µας, επειδή είναι µία συµφωνία όχι κατα-
ναγκασµού αλλά µε θέληση και των δύο µερών να εφαρµοστεί
και να έχει µακροζωία, να λειτουργήσει προς την ειρηνική συνύ-
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παρξη αυτών των λαών, τη συνανάπτυξη και την καλή και ειρη-
νική διαβίωση µεταξύ µας.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
είκοσι έξι µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί
τους από το Δηµοτικό Σχολείο «Χρυσόστοµος Σµύρνης». 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Συνεχίζουµε µε τον κ. Ευάγγελο Αποστόλου.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δη-

µοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ, αντιλαµβάνοµαι τις δυσκολίες σας να
παραδεχτείτε ότι αυτή η Κυβέρνηση που από την πρώτη στιγµή
αµφισβητήσατε, λίγες ηµέρες µετά την ψήφο εµπιστοσύνης που
πήρε, σας ζητάει σήµερα -και θα πάρει- ψήφο για ένα εθνικό
θέµα που εσείς δεν µπορέσατε ούτε καν να το αγγίξετε. 

Είναι µια Κυβέρνηση που οδήγησε τη χώρα στην κανονικότητα,
που κατόρθωσε να µην εφαρµόσει ακόµη και µνηµονιακές υπο-
χρεώσεις όπως αυτή της περικοπής των συντάξεων, που θα προ-
χωρήσει τις επόµενες µέρες και σε νέες ρυθµίσεις ανακούφισης
του Έλληνα πολίτη από τις επιπτώσεις της κρίσης. 

Η Κυβέρνηση κατάφερε και µε τη Συµφωνία των Πρεσπών να
λύσει ένα εθνικό θέµα, που µας ταλάνιζε επί δεκαετίες. Εσείς το
µόνο που κάνατε τα χρόνια που είχατε την κυβερνητική ευθύνη,
ήταν είτε να µετράτε πόσες χώρες, η µία µετά την άλλη, αναγνώ-
ριζαν τη συµβαλλόµενη χώρα µε το όνοµα «Μακεδονία», είτε να
κοιτάτε στα διεθνή fora και τις συναντήσεις αν η ταµπελίτσα
µπροστά στον εκπρόσωπο έγραφε «Πρώην Γιουγκοσλαβική Δη-
µοκρατία της Μακεδονίας» ή «Δηµοκρατία της Μακεδονίας». 

Εµείς µε τη συµφωνία που πετύχαµε δεν πήραµε µόνο τη λε-
γόµενη εθνική γραµµή της διπλής ονοµασίας για όλες τις χρή-
σεις, που διαµορφώθηκε το 2008 στο Βουκουρέστι και την
αποδέχθηκαν όλες οι µετέπειτα δικές σας κυβερνήσεις, αλλά
προχωρήσαµε πιο πέρα. Φτάσαµε µέχρι το σηµείο να υποχρεώ-
σουµε την άλλη πλευρά να κάνει δεκτή αυτή την εθνική µας
γραµµή τροποποιώντας το σύνταγµά της. Δεν υπάρχει τέτοιο
προηγούµενο στην παγκόσµια ιστορία σε ανάλογες συµφωνίες. 

Δεν έχετε επιχειρήµατα, κύριοι συνάδελφοι, για να στηρίξετε
την άρνηση σας. Τροποποιήσαν το σύνταγµά τους και µην έχον-
τας τίποτε άλλο να πείτε ζητάτε να αλλάξουν και τη διαδικασία
ενσωµάτωσης των αλλαγών. 

Όµως, αλλού είναι το πρόβληµά σας. Δεν µπορείτε να χωνέ-
ψετε ότι ήρθε σήµερα µια Αριστερά, που δεν της δίνατε περιθώ-
ρια διακυβέρνησης πέραν του εξαµήνου, όχι µόνο να βγάλει τη
χώρα από τα µνηµόνια αλλά και να λύσει ένα τόσο σοβαρό εθνικό
θέµα, που τόσα χρόνια είχε βαλτώσει. Όλες οι συµφωνίες, ακόµη
και αυτές που ακολουθούν τις πολεµικές συρράξεις, εµπεριέ-
χουν κάποιους συµβιβασµούς. Εµείς δεν δώσαµε τίποτα. Αντί-
θετα, πήραµε πολλά, παρ’ ότι βρεθήκαµε µπροστά σε
καταστάσεις που οδηγούσαν σε τετελεσµένα, που έφθαναν
ακόµη και µέχρι τη µονοπώληση του ονόµατος «Μακεδονία».
Φαντάζοµαι πώς θα νιώσατε την εποµένη της απόφασης της
Βουλής των Σκοπίων για αποδοχή της διπλής ονοµασίας, όταν
είδατε όλα τα διεθνή µέσα ενηµέρωσης να έχουν ως τίτλο το
«Βόρεια Μακεδονία». 

Η συµφωνία δεν αφήνει κανένα περιθώριο για την ανάπτυξη
αλυτρωτικών τάσεων για αποδοχή της διπλής ονοµασίας και εί-
δατε ότι όχι µόνο δεν επιτρέπει την ανάπτυξη αλυτρωτικών τά-
σεων και την αναγνώριση της µακεδονικής εθνότητας, αλλά και
της σλαβοµακεδονικής γλώσσας. Οι γείτονές µας όχι µόνο ανα-
γνωρίζουν ότι δεν έχουν καµµία σχέση µε την αρχαία ελληνική
Μακεδονία αλλά και αποσύρουν κάθε τι που σχετίζεται µε την
ιστορική κληρονοµιά της περιοχής. Ξεκαθαρίζεται επίσης ότι ο
όρος «nationality» χρησιµοποιείται ως «ιθαγένεια» και όχι ως
«εθνότητα», όπως ισχυρίζεστε. Η ιθαγένεια δεν προσδιορίζει την
εθνότητα, στην οποία ανήκουν οι πολίτες µιας χώρας. Ως προς

τη γλώσσα, είναι ρητή η αναφορά ότι ανήκει στην οµάδα των νο-
τίων σλαβικών γλωσσών και δεν έχει καµµία σχέση µε τον αρχαίο
ελληνικό πολιτισµό.

Όµως, πέρα από αυτά, δεν βλέπετε το σηµαντικότερο ότι µε
τη συµφωνία αυτή εξουδετερώνουµε κάθε προσπάθεια επηρεα-
σµού της πορείας της χώρας αυτής, της περιοχής γενικότερα,
από την πλευρά της Τουρκίας. Δεν βλέπετε ότι µε αυτή τη συµ-
φωνία έρχεται η χώρα µας σε ηγεµονική θέση στην ευρύτερη πε-
ριοχή των Βαλκανίων. Δεν βλέπετε πόσο αναβαθµίζεται ο ρόλος
της Μακεδονίας και της Θράκης σε περιφερειακό οικονοµικό
κόµβο, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για τις επενδύσεις µας στη γεί-
τονα χώρα, στις εξαγωγές µας και σε όλες τις οικονοµικές δρα-
στηριότητες στην ευρύτερη περιοχή. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ασφαλώς, το πρόβληµά σας είναι ότι όλα αυτά συµβαίνουν µε
κυβέρνηση της Αριστεράς. Και το χειρότερο είναι για σας ότι δεν
µπορείτε να επικαλεστείτε τον πατριωτισµό σας, γιατί πάνω από
όλα αυτή η συµφωνία είναι πρωτίστως πατριωτική.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα προχωρήσουµε

ως εξής, για να ετοιµάζονται και οι άλλοι συνάδελφοι: Θα µιλή-
σουν ο κ. Μπαξεβανάκης, ο κ. Σκρέκας, ο κ. Ηγουµενίδης, η κ.
Θεοπεφτάτου, ο κ. Σαλµάς. Μετά θα δώσω τον λόγο στην Υφυ-
πουργό Εσωτερικών κ. Αικατερίνη Νοτοπούλου.

Ορίστε, κύριε Μπαξεβανάκη, έχετε τον λόγο
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΑΞΕΒΑΝΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές,

η Εθνική Αντιπροσωπεία ζει ιστορικές στιγµές, καθώς καλούµα-
στε να επιλύσουµε ένα πρόβληµα που ταλανίζει τη χώρα για δε-
καετίες.

Καλύπτει η συµφωνία την εθνική γραµµή, που εδώ και πάνω
από µία δεκαετία έχει χαραχτεί και την ακολούθησαν πιστά όλες
οι κυβερνήσεις αυτών των χρόνων; Ποια είναι η εθνική γραµµή;
Σύνθετη ονοµασία µε γεωγραφικό προσδιορισµό, έναντι όλων.
Τα προβλέπει αυτά η συµφωνία; Τα προβλέπει και τα τρία. Επο-
µένως το βασικό ζήτηµα που απασχολούσε τον λαό µας, το «Μα-
κεδονία» σκέτο, τελείωσε.

Αλήθεια, η Νέα Δηµοκρατία και η «ουρά» της, το εναποµείναν
ΠΑΣΟΚ, εξακολουθούν να είναι µε την εθνική γραµµή, υποστη-
ρίζουν ακόµη τη σύνθετη ονοµασία; Γιατί ο κ. Μητσοτάκης απο-
φεύγει να το πει αυτό, γιατί αρνήθηκε να προσέλθει σε
τηλεοπτικό διάλογο µε τον Πρωθυπουργό; Το ότι υποστηρίζετε
την εθνική γραµµή το λέτε στα συλλαλητήρια που συµµετέχετε;
Το λέτε στους ανθρώπους που λένε: «Η Μακεδονία είναι µία και
είναι ελληνική»; Είναι µία και είναι ελληνική; Μήπως ζητάτε ανα-
θεώρηση της ιστορίας, αγαπητοί συνάδελφοι; Μήπως ζητάτε
αναθεώρηση της Συνθήκης του Βουκουρεστίου; Μήπως ζητάτε
επαναχάραξη των συνόρων στα Βαλκάνια; Μήπως έχετε αλυτρω-
τικές βλέψεις; Υπάρχουν Έλληνες Βουλευτές που σκέφτονται
έτσι;

Τι άλλο πέτυχε η συµφωνία; Η γειτονική χώρα να αλλάξει το
σύνταγµά της. Είναι συνηθισµένο µια γειτονική χώρα να υποχρε-
ώνει µια άλλη για αλλαγή συντάγµατος και µάλιστα σε καιρό ει-
ρήνης; Για να φανταστούµε το αντίστροφο, δηλαδή η συµφωνία
να προέβλεπε και να επέβαλε στην Ελλάδα να αλλάξει το σύν-
ταγµά της. Σκεφθείτε πόσο ταπεινωτικό θα µας φαινόταν αυτό.
Δεν το κάνει η Ελλάδα. Εµείς υποχρεώσαµε τους γείτονες να αλ-
λάξουν το σύνταγµά τους. Άρα, λοιπόν, πετύχαµε όλα όσα προ-
έβλεπε η εθνική γραµµή και πολλά ακόµα.

Ποια είναι αυτά;
Άρθρο 3. «Τα υφιστάµενα σύνορα είναι διαρκή και απαραβία-

στα». Τέλος, λοιπόν, σε τυχόν επεκτατικές βλέψεις. 
Άρθρο 4. «Τα µέρη δεσµεύονται να µην προβαίνουν και να µην

επιτρέπουν αλυτρωτικές δηλώσεις». Τέρµα, λοιπόν, σε οποιεσ-
δήποτε προθέσεις αλυτρωτισµού.

Άρθρο 8. «Το γειτονικό κράτος αλλάζει τα ονόµατα υποδοµών,
δρόµων, αεροδροµίων, µνηµείων, δηµοσίων κτηρίων, που τυχόν
υπονοούν την αρχαία ελληνική ιστορία». Δεν επιτρέπετε να χρη-
σιµοποιούν το αστέρι της Βεργίνας. Έχει ήδη συσταθεί επιτροπή
που θα εξετάσει τα σχολικά εγχειρίδια και θα αφαιρέσει οποιεσ-
δήποτε υπόνοιες αλυτρωτισµού υπάρχουν µέσα σε αυτά.
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Εποµένως η συµφωνία πέτυχε όχι µόνο την εθνική γραµµή,
αλλά πολύ περισσότερα από όσα περιµένατε όλοι σας, απλώς
δεν έχετε το θάρρος να πείτε και δηµόσια αυτά που πολλοί από
σας αναφέρουν στις ιδιωτικές µας συζητήσεις.

Έχει, όµως, ένα µειονέκτηµα αυτή η συµφωνία: Την πέτυχε η
Αριστερά, την πέτυχε ο ΣΥΡΙΖΑ, την πέτυχε ο Τσίπρας. Άρα
έπρεπε να εφεύρετε προσχήµατα για να την αµφισβητήσετε. Και
βρήκατε! «Δίνουµε», λέει, «γλώσσα και εθνότητα». Μάλιστα! Τι
λέει η συµφωνία για τη γλώσσα; Επαναλαµβάνει τη γλώσσα,
όπως αναγνωρίστηκε από την Τρίτη Συνδιάσκεψη του ΟΗΕ, που
-τι ειρωνεία της ιστορίας!- αυτή η συνδιάσκεψη έλαβε χώρα στην
Αθήνα το 1977. Μήπως θυµάστε ποιος ήταν Πρωθυπουργός της
Ελλάδας τότε; Ο αείµνηστος Κωνσταντίνος Καραµανλής. Μήπως
έχετε να προσάψετε κάτι στον τότε Πρωθυπουργό; 

Η συµφωνία, λοιπόν επαναλαµβάνει ό,τι αποφασίστηκε το
1977 στον ΟΗΕ, αλλά προσθέτει ορισµένα πράγµατα, δηλαδή
ότι αυτή η γλώσσα ανήκει στις νότιες σλαβικές γλώσσες, είναι
σλαβική εποµένως και δεν έχει σχέση µε τον αρχαίο ελληνικό πο-
λιτισµό, την ιστορία, την κουλτούρα και την κληρονοµιά της αρ-
χαίας ελληνικής Μακεδονίας. Είναι καλύτερο, λοιπόν, αυτό που
ισχύει σήµερα ή αυτό που προβλέπει η συµφωνία; Ας κρίνουν οι
πολίτες.

Το δεύτερο πρόσχηµά σας είναι ότι δίνουµε εθνότητα. Βε-
βαίως, καµµία διεθνής συµφωνία δεν καθορίζει εθνότητα. Η
εθνότητα είναι ζήτηµα αυτοπροσδιορισµού του πολίτη. Κανένας
δεν θα πει στον άλλον σε ποια εθνότητα ανήκει, θα το καθορίσει
µόνος του. Η συµφωνία καθορίζει ιθαγένεια, όπως επί λέξει ανα-
φέρεται στη ρηµατική διακοίνωση του γειτονικού κράτους προς
το ελληνικό Υπουργείο Εξωτερικών, που αναφέρει επί λέξει ότι
η λέξη «nationality» αναφέρεται αποκλειστικά στην ιθαγένεια και
δεν προσδιορίζει την εθνότητα. Και τα δύο σας προσχήµατα
έχουν καταρρεύσει εδώ και καιρό.

Τα δώσαµε όλα, λοιπόν. Ξεπουλήσαµε τη Μακεδονία. Μάλιστα.
Ανακοίνωση του VMRO, του εθνικιστικού κόµµατος που κυβερ-
νούσε µέχρι πρόπερσι στην από δω και πέρα Βόρεια Μακεδονία
και εξαιτίας του οποίου δεν µπορούσε να επιτευχθεί συµφωνία,
το αντίστοιχο, δηλαδή, κόµµα, το συγγενές της Νέας Δηµοκρα-
τίας, οι εθνικιστές εκεί και οι εθνικιστές εδώ. 

Τι λέει, λοιπόν, το VMRO για τη συµφωνία; «Η Συµφωνία των
Πρεσπών, όχι µόνο αλλάζει το συνταγµατικό όνοµα της Μακεδο-
νίας, αλλά αλλάζει τη µακεδονική µας ταυτότητα, διαγράφει τη
γλώσσα µας, την ιστορία µας και τον πολιτισµό µας. Ο Ζάεφ και
ο Ντιµιτρόφ απαρνήθηκαν κάθε τι µακεδονικό. Η Μακεδονία είναι
ταπεινωµένη και γονατισµένη. Ξεπουλιούνται τα κρατικά και τα
εθνικά συµφέροντα». Συµπέρασµα: Οι εθνικιστές είναι το ίδιο γε-
λοίοι και εδώ και εκεί.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεχίζουµε, όπως

είπα, µε τον κ. Σκρέκα.
Κύριε Σκρέκα, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Πρέπει να σας χαίρονται στην

Αριστερά, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αυτοί που σας ακούνε.
Εγώ δεν έχω τίποτα προσωπικά µαζί σας, ούτε προσωπικά µε την
ηγεσία του ΣΥΡΙΖΑ και φυσικά µε την Αριστερά, αλλά αυτό το
οποίο εκπροσωπεί σήµερα η πολιτική ηγεσία του ΣΥΡΙΖΑ και πολ-
λοί από εσάς, δεν εκφράζει την Αριστερά, είναι ντροπή για την
Αριστερά. Δηλαδή είναι τόσο αντιδηµοκρατική η συµπεριφορά
σας, που οποιοσδήποτε διαφωνεί µαζί σας, είναι εθνικιστής και
πατριδοκάπηλος. Είναι ακραίος. Όσοι συµφωνούν µαζί σας είναι
σωστοί, προοδευτικοί. Όσοι διαφωνούν µαζί σας, είναι φασίστες.
Μπράβο! Πολύ δηµοκράτες είστε εσείς στην Αριστερά!

(Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Υπάρχουν στιγµές, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, που ένας

Βουλευτής, ένας πολιτικός αναµετράται µε την ιστορία. Είναι
στιγµές που έρχεται στη Βουλή όχι για να ψηφίσει ένα νοµοσχέ-
διο που αφορά την καθηµερινότητα του πολίτη ή ένα οικονοµικό
γεγονός, αλλά που µε την ψήφο του εδώ θα προδιαγράψει το
µέλλον των επόµενων γενιών. Μία τέτοια στιγµή είναι και η ση-
µερινή. Κι όταν έρχεται αυτή η ώρα, το µόνο που πρέπει να έχει
ως σύµβουλο, είναι τη συνείδησή του και βέβαια το δηµόσιο συµ-
φέρον. 

Εδώ όλα τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, κυρίες και κύριοι Βου-
λευτές του ΣΥΡΙΖΑ και κύριοι Υπουργοί, όλοι οι Βουλευτές της Αν-
τιπολίτευσης, σας λένε ότι αυτή είναι µία εθνικά επιζήµια, µία
καταστροφική συµφωνία, αλλά εσείς δεν το παραδέχεστε. 

Επιτρέψτε µου πολύ ήρεµα να σας πω τρία γεγονότα που απο-
δεικνύουν αυτό το οποίο πολλοί Βουλευτές της Αντιπολίτευσης
λένε.

Πρώτον, έχουµε το άρθρο 1, παράγραφος 3, αυτή την επίµαχη
διάταξη. Τι λέει εκεί; Ότι αναγνωρίζετε τη µακεδονική ταυτότητα,
τη µακεδονική ιθαγένεια αλλά και τη µακεδονική γλώσσα στους
κατοίκους των Σκοπίων. 

Και σας ρωτάω το εξής: Επειδή εδώ έρχεστε και λέτε ότι δεν
αναγνωρίζετε καµµία εθνότητα, τι σηµαίνει έθνος, κύριε Υπουργέ
των Εξωτερικών; Δεν είναι έθνος ένας λαός ο οποίος έχει κοινή
γλώσσα, κοινή γεωγραφική καταγωγή και κοινό πολιτισµό; Δεν τα
αναγνωρίζετε αυτά µέσα στη συµφωνία που µας φέρατε; Άρα de
facto κοινωνιολογικά δεν αναγνωρίζετε ότι εκεί διαβιοί και κατοικεί
ένα έθνος το οποίο, όπως αναφέρεται στη ρηµατική διακοίνωση,
αναφέρεται και ως µακεδονικός λαός; Άρα γιατί δεν λέτε την αλή-
θεια στον κόσµο και στους Βουλευτές σας ότι de facto αναγνωρί-
ζετε ένα έθνος και δεν έχετε κανένα πρόβληµα µε αυτό;

Πάµε στο δεύτερο σηµείο. Αναφέρεται στο άρθρο 8, παρά-
γραφος 5 ότι θα δηµιουργήσετε διεπιστηµονική επιτροπή, που
θα περιλαµβάνει και Σκοπιανούς, δήθεν, ειδικούς ιστορικούς, για
να εξετάσουν, µεταξύ άλλων, τα ελληνικά βιβλία, να δουν τις ανα-
φορές που έχουν τα ελληνικά βιβλία της Ιστορίας και εφόσον
ενοχλούνται οι Σκοπιανοί ειδικοί, να τα αλλάξετε. 

Και ρωτάω, κύριε Υπουργέ των Εξωτερικών: Γιατί δεν µας λέτε
από τώρα εδώ στη Βουλή ποια είναι αυτά τα δήθεν ανακριβή
ιστορικά στοιχεία, αλυτρωτικά στοιχεία, τα οποία περιλαµβάνον-
ται στα ελληνικά βιβλία που διδαχτήκαµε επί δεκαετίες και διδά-
σκονται τα Ελληνόπουλα στα ελληνικά σχολεία, τα οποία θα
πρέπει να τα αλλάξετε; Δηλαδή, έρχεστε εδώ και συνοµολογείτε
να παραχαράξετε και να ξαναγράψετε την ελληνική ιστορία, έτσι
όπως αυτή αναφέρεται στα ελληνικά βιβλία, µε τη βοήθεια Σκο-
πιανών ειδικών και πανηγυρίζετε;

Τρίτο σηµείο. Έστω ότι είναι όλα αυτά καλά. Όλοι σας λένε
ότι είναι καταστρεπτικά για την Ελλάδα και την πατρίδα µας.
Υπάρχει το άρθρο 1, παράγραφος 4 που αναφέρονται κάποια
πολύ συγκεκριµένα βήµατα που πρέπει να γίνουν, πριν έρθει
προς κύρωση αυτή η συµφωνία από την ελληνική Βουλή. 

Έχετε διαβάσει, κυρίες και κύριοι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, τι
λέει το άρθρο 1, παράγραφος 4; Λέει ότι το δεύτερο µέρος, δη-
λαδή τα Σκόπια, θα καταθέσουν τη συµφωνία στο δικό τους κοι-
νοβούλιο για κύρωση. Στη συνέχεια, θα πρέπει να κυρώσουν τη
συµφωνία στο κοινοβούλιό τους. Στη συνέχεια, εφόσον το απο-
φασίσει το δεύτερο µέρος, δηλαδή τα Σκόπια, θα πρέπει να προ-
χωρήσει στο δηµοψήφισµα, αν το αποφασίσει. Στη συνέχεια θα
πρέπει να προχωρήσουν στη διαδικασία των συνταγµατικών τρο-
ποποιήσεων, όπως προβλέπει η παρούσα συµφωνία, λένε οι Σκο-
πιανοί. Στη συνέχεια το επόµενο βήµα λέει ότι τα Σκόπια θα
πρέπει να ολοκληρώσουν in toto τις συνταγµατικές τροποποι-
ήσεις ως το τέλος του ’18. 

Δηλαδή, τι σηµαίνει in toto, κύριε Υπουργέ; Ολοκληρωτικά,
πλήρως, θα πρέπει να ολοκληρώσουν τις συνταγµατικές τροπο-
ποιήσεις. Και όταν το δεύτερο µέρος -λέει η συµφωνία που εσείς
µας έχετε φέρει- γνωστοποιήσει την ολοκλήρωση των προανα-
φερόµενων συνταγµατικών τροποποιήσεων και όλων των εσωτε-
ρικών νοµικών διαδικασιών -τις εσωτερικές διαδικασίες των
Σκοπίων- προκειµένου να τεθεί σε ισχύ η παρούσα συµφωνία,
τότε θα πρέπει να έρθει προς κύρωση από την ελληνική Βουλή.

Σας ρωτάµε εδώ και µέρες πού είναι το τροποποιηµένο σύν-
ταγµα των Σκοπίων, πού είναι εκείνες οι εσωτερικές νοµικές δια-
δικασίες σε αυτή τη συµφωνία, που εµείς ούτως ή άλλως δεν
αποδεχόµαστε, αλλά εσείς λέτε ότι είναι καλή, που έκαναν τα
Σκόπια, ώστε να τεθεί σε ισχύ. Πουθενά. Έρχεστε εδώ, άρον-
άρον, και φέρνετε µία συµφωνία που από την αρχή έχει προβλή-
µατα. Είναι προβληµατική, δεν ισχύει. Παραβιάζουν συµβατικές
υποχρεώσεις και πανηγυρίζετε;

Κύριοι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, θα το ψηφίσετε; Είναι η δική
σας η συµφωνία, δεν έχει τεθεί σε ισχύ. Δεν έχει ολοκληρωθεί η
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διαδικασία, δεν την έχει τηρήσει το κράτος των Σκοπίων. Γιατί να
την ψηφίσετε εσείς; Τι βιάζεστε; Για ποιον λόγο προχωράτε
άρον-άρον στην κύρωση αυτής της ηµιτελούς συµφωνίας και
λέτε ότι αυτό το πράγµα διασφαλίζει τα ελληνικά συµφέροντα,
όταν από την αρχή της είναι προβληµατική;

Στη Μαύρη Βίβλο, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, της διακυβέρ-
νησής του κ. Τσίπρα, το κεφάλαιο «Παράδοση της Μακεδονίας
άνευ όρων εν καιρώ ειρήνης» θα έχει περίοπτη θέση και θα είναι
πολύ σκοτεινό. Θα πρέπει να λογοδοτήσετε για αυτό στο µέλλον
και στις επόµενες γενιές. Πραγµατικά το ερώτηµα είναι για ποιον
λόγο το κάνατε αυτό. Για ποιον λόγο προχωρήσατε σε αυτή την
εθνική υποχώρηση; Για δύο καλές κουβέντες από τους ξένους;
Για δύο χαϊδέµατα στην πλάτη; Για να µείνετε µερικές εβδοµάδες
παραπάνω στην εξουσία; Και για αυτό πανηγυρίζετε;

Δεν την ψηφίζουµε αυτή την κατάπτυστη συµφωνία και θα κά-
νουµε το παν για να µην κυρωθεί από τη σηµερινή Βουλή. Παρα-
καλώ και σας, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, να αναλογιστείτε την
ευθύνη που έχετε απέναντι στην ιστορία και να µην ψηφίσετε
αυτή την εθνικά επιζήµια συµφωνία.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο κ. Ηγουµενίδης
έχει τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες κύριοι συνάδελφοι, «οι εξελίξεις των

τελευταίων ωρών δείχνουν ότι η συµφωνία για τις συνταγµατικές
αλλαγές που έχουν να κάνουν οι γείτονές µας προχωράει. Εφό-
σον µε τις αλλαγές αυτές ξεκαθαρίζεται το αυτονόητο, πως η
σλαβική γλώσσα και ο σλαβικός λαός δεν έχουν καµµία σχέση
µε την ελληνική ιστορία και τον Μέγα Αλέξανδρο, πράγµατι η
συµφωνία είναι προς το συµφέρον της χώρας και θα µπορούσα
να την ψηφίσω». 

Αυτά τα είπε ο κ. Θεοχάρης στις 20 Οκτωβρίου του 2018 στο
Αθηναϊκό Πρακτορείο Ειδήσεων. Δύο παραγράφους παρακάτω
ο κ. Θεοχάρης ξεκαθαρίζει -θα επανέλθω σ’ αυτό αργότερα στην
οµιλία µου- ότι δεν έχει καµµία συζήτηση µε τον ΣΥΡΙΖΑ για το
ενδεχόµενο συνεργασίας τους. Τον Οκτώβριο του 2018 καλούν-
ταν να αποδείξει ότι δεν είναι ελέφαντας. Το καταθέτω για τα
Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Ηγουµενίδης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Στενογραφίας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι η συµφωνία είναι καρ-
πός και καθρέφτης του Διεθνούς Δικαίου. Κατά τη γνώµη µου βα-
σίζεται στην εθνική γραµµή, την οποία και ξεπερνά. Πάει
µακρύτερα απ’ όσο φαντάζονταν και αυτοί που χειρίστηκαν το
θέµα. 

Θα ήθελα απ’ αυτό το Βήµα όντως να καλέσω όλους αυτούς
που χειρίστηκαν το θέµα όχι απλά να σταµατήσουν αυτή την εκ-
κωφαντική αλλαγή τους, αλλά να µιλήσουν και µάλιστα να µιλή-
σουν κάτω από το βάρος της ιστορικής ευθύνης που έχουν και
όχι για µικροκοµµατικές σκοπιµότητες.

Έθεσα κάποια θέµατα στην επιτροπή, όταν συζητήθηκε το
θέµα. Θα επανέλθω σε δύο θέµατα, για τα οποία δυστυχώς δεν
άκουσα καµµία απάντηση. 

Πρώτον: «Τα δώσατε όλα, δεν πήρατε τίποτα». Μα ένα κοµµάτι
αυτών που ισχυρίζονται αυτό το πράγµα, ουσιαστικά είναι οι ίδιοι
που ισχυρίζονταν ότι για να περάσει η συµφωνία από τα Σκόπια
πιέστηκαν, εκβιάστηκαν, εξαγοράστηκαν οι βουλευτές του κοι-
νοβουλίου της γείτονος χώρας, ότι αλλιώς δεν θα περνούσε αυτή
η συµφωνία. Μα για το τίποτα δεν θα περνούσε αυτή η συµφω-
νία; Για το τίποτα εξαγοράστηκαν; Για το τίποτα εκβιάστηκαν οι
βουλευτές της γείτονος χώρας; 

Δεύτερον και απευθύνοµαι, κυρίως, στους συναδέλφους της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Εσείς, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, σοβαρά δεν βλέπετε ότι µ’
αυτή τη στασιµότητα που υπήρχε στο θέµα µέρα τη µέρα, χρόνο
τον χρόνο, δεκαετία τη δεκαετία, δεν έµενε στάσιµη η κατά-
σταση; Υπήρχε υποχώρηση της Ελλάδας και των θέσεών της σε
σχέση µε το συγκεκριµένο ζήτηµα. Αυτό δεν το βλέπετε; Δεν το

αντιµετωπίζετε σαν πρόβληµα; Τι θα κάνουµε για τη λύση του;
Ή απλά να το κρύψουµε κάτω από το χαλί της απραξίας; 

Μια µεγάλη συζήτηση έγινε αυτές τις µέρες, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, για το θέµα αυτής της πολιτικής ρευστότητας, της
αλλαγής θέσεων διαφόρων Βουλευτών ή κοµµάτων και πολιτικών
σχηµατισµών. Νοµίζω ότι η φασαρία και η συζήτηση αυτή δεν γί-
νεται µε πολιτικούς όρους. Γίνεται µια συζήτηση, που απευθύνε-
ται στο θυµικό και το συναίσθηµα του λαού µας, ο οποίος
ξέρουµε όλοι πολύ καλά ότι απεχθάνεται, απορρίπτει, σιχαίνεται
–ίσως αυτή είναι η καλύτερη λέξη- αυτό το πολιτικό αλισβερίσι,
που σε τελική ανάλυση στοχεύει στην αλλαγή του συσχετισµού
των δυνάµεων που επέλεξε ο λαός µας µε την ψήφο του. Σ’ αυτό
στοχεύει αυτή η συζήτηση. Ανεµοµαζώµατα που εύχεστε για το
εθνικό συµφέρον να µη γίνουν διαβολοσκορπίσµατα, πλειοψη-
φίες του ενός, όπως είπε κάποια συνάδελφος.

Παρακολουθώ δηµοσιογράφους: «Κυρία Γεννηµατά, υποσχε-
θήκατε στον κ. Θεοχαρόπουλο θέση στο ψηφοδέλτιο Επικρα-
τείας, αρκεί να µην ψηφίσει τη συµφωνία;». Απάντηση: «Εγώ δεν
είµαι Τσίπρας». 

Κατά τη γνώµη µου, κατ’ αρχάς ας µην ανησυχεί η αξιότιµη
Πρόεδρος του Κινήµατος Αλλαγής. Πιστεύω ότι το πολιτικό ανά-
στηµα και το πολιτικό διαµέτρηµα των δύο πολιτικών Αρχηγών,
είναι τέτοιο που δεν υπάρχει καµµία περίπτωση να µπερδέψει κα-
νείς την Αρχηγό του ΚΙΝΑΛ µε τον Αρχηγό του ΣΥΡΙΖΑ και Πρω-
θυπουργό. 

Όµως για να µην αναφερθώ στα θέµατα ένα-ένα, αυτό που λέ-
γεται για όσους επιλέγουν να ψηφίσουν ΣΥΡΙΖΑ, είναι ότι η επι-
λογή τους είναι αποτέλεσµα συναλλαγής, είναι προϊόν
διαφθοράς, ενώ για όσους επιλέγουν να ψηφίσουν οποιοδήποτε
άλλο κόµµα ή κάποιες προτάσεις του, οι επιλογές τους είναι απο-
τέλεσµα ώριµης σκέψης, προϊόν νηφάλιου, άδολου και αγνού
προβληµατισµού. 

Είπε ο κ. Σκρέκας πριν: «Όλη η Αντιπολίτευση σάς λέει ότι η
συµφωνία που φέρνετε δεν είναι καλή». Όλη; Η ΔΗΜΑΡ δεν µε-
τράει στους πολιτικούς σχηµατισµούς που συµφωνούν ή µήπως
εξαγοράστηκε; Γιατί δεν τη µετράτε; Οι Βουλευτές που ανήκαν
στο Ποτάµι δεν είναι κοµµάτι της Αντιπολίτευσης; Ο πρώην Πρω-
θυπουργός ο µόνος που µίλησε, εξαγοράστηκε κι αυτός; Εγώ θα
σας έλεγα να µη δηλητηριάζετε την πολιτική ζωή του τόπου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πιστεύω ότι το πρόβληµα που

καλούµαστε να συζητήσουµε σήµερα, είναι ένα δύσκολο πρό-
βληµα που ξεπερνά τις διµερείς σχέσεις. Αφορά µια ασταθή οι-
κονοµικά, πολιτικά και γεωστρατηγικά περιοχή. Αφορά µια
περιοχή που συγκρούονται αντιτιθέµενα συµφέροντα των µεγά-
λων δυνάµεων, που διαχρονικά είχαν τις δικές τους επιδιώξεις,
τους δικούς τους σκοπούς. 

Μέσα σ’ αυτό το περιβάλλον συγκρούεται η πολιτική της δε-
ξιάς παράταξης, η πρόταση προς τους Έλληνες της δεξιάς πα-
ράταξης, η πρόταση της σιωπής, της αδράνειας -για να
περάσουν αυτά- και του άκρατου λαϊκισµού, µε την πρόταση της
πολιτικής της Αριστεράς, της ενεργητικής εξωτερικής πολιτικής
στη βάση του αµοιβαίου οφέλους, του αµοιβαίου σεβασµού και
της ειρηνικής συνύπαρξης των λαών. Αυτή η σύγκρουση είναι
που προκαλεί αναταράξεις στο πολιτικό προσωπικό της χώρας.
Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο έχουµε αυτές τις αλλαγές. Εδώ είναι
η βαθύτερη αιτία της πολιτικής ρευστότητας που επιχειρείται. 

Γι’ αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µη δηλητηριάζετε την
πολιτική ζωή του τόπου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστούµε τον

κύριο συνάδελφο.
Τον λόγο έχει η κ. Αφροδίτη Θεοπεφτάτου, Βουλευτής ΣΥ-

ΡΙΖΑ. Θα λέω πλέον και τα ονόµατα ολόκληρα, µετά από παρά-
κληση τηλεθεατών που έχουν προβλήµατα όρασης, ώστε να
ακούνε το πού ανήκει ο κάθε Βουλευτής που µιλάει. Νοµίζω ότι
είναι σωστό να το λέµε.
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Ορίστε, κυρία συνάδελφε.
ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΘΕΟΠΕΦΤΑΤΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ελλάδα, η χώρα µας, βρίσκε-

ται σε µια εξαιρετικά ευαίσθητη και κρίσιµη γεωπολιτικά θέση,
οπότε η εξωτερική της πολιτική, κατά τη γνώµη µου, οφείλει να
έχει όραµα, πολιτική τόλµη και να αξιοποιεί τις ευνοϊκές συγκυ-
ρίες όταν και όπου παρουσιάζονται. 

Όταν ο Κωνσταντίνος Καραµανλής αποφάσισε να εντάξει την
Ελλάδα στην Ευρωπαϊκή Ένωση µετά τη Μεταπολίτευση, οι αν-
τιδράσεις υπήρξαν σφοδρές, τα επιχειρήµατα κατά της ένταξης
πολλά και σοβαρά, οι φόβοι και οι αµφιβολίες βάσιµες και ση-
µαντικές, το πολιτικό διακύβευµα κρίσιµο. Παρά ταύτα, τα απο-
τελέσµατα δικαίωσαν την επιλογή του. 

Ο Ανδρέας Παπανδρέου παρ’ ότι ως αντιπολίτευση αντιτέθηκε
στην ένταξη, ως κυβέρνηση στήριξε και βελτίωσε σε πολλά ση-
µεία τη θέση της χώρας στην ευρωπαϊκή οικογένεια, εφαρµόζον-
τας στην πράξη το ότι πολιτική είναι η τέχνη του εφικτού.
Ταυτόχρονα έβαλε την Ελλάδα στο κέντρο των περιφερειακών
πολιτικών πρωτοβουλιών, αφ’ ενός εγκαινιάζοντας τη διαβαλκα-
νική συνεργασία, σε µια εποχή θυµίζω για τους παλιότερους-
όπου οι διµερείς σχέσεις µεταξύ των βαλκανικών κρατών χαρα-
κτηρίζονταν από επικίνδυνες εντάσεις, αφ’ ετέρου ενδυναµώνον-
τας τις σχέσεις της χώρας µας µε τις αραβικές χώρες και το
Κίνηµα των Αδεσµεύτων, προκειµένου να διασφαλίσει τη σταθε-
ρότητα και την ειρήνη στην ευρύτερη περιοχή της Ανατολικής
Μεσογείου. Οι αντιδράσεις σ’ όλες αυτές τις κινήσεις και τις
πρωτοβουλίες ήταν πολλές και σφοδρές. 

Στην παρούσα συγκυρία η Ελλάδα βγαίνει από µια µακροχρό-
νια οικονοµική κρίση, έχοντας κερδίσει µε τις θυσίες και την υπο-
µονή των πολιτών της την εκτίµηση και τον σεβασµό των εταίρων
της. Η κατάσταση στην ευρύτερη περιοχή είναι εξαιρετικά κρί-
σιµη, µε την Τουρκία ιδιαίτερα µετά το πραξικόπηµα να εκτοξεύει
απειλές προς κάθε κατεύθυνση, τις χώρες της Μέσης Ανατολής
να µαστίζονται από πολιτική αστάθεια και εµφύλιες έριδες, τον
ISIS ανεξέλεγκτο να εξαπολύει πολεµικές και τροµοκρατικές επι-
θέσεις, τα κύµατα των προσφύγων και των ανέστιων να αυξάνον-
ται σταθερά και την ακροδεξιά να προελαύνει στις περισσότερες
ευρωπαϊκές χώρες, αξιοποιώντας την αδυναµία των ευρωπαϊκών
θεσµών να δώσουν ένα νέο όραµα στους πολίτες τους. 

Σ’ αυτό το ευαίσθητο και ασταθές περιβάλλον, από την πλευρά
της Κυβέρνησής µας γίνονται προσπάθειες για αλλαγή των πο-
λιτικών συσχετισµών, σε µια Ευρώπη που µπορεί και πρέπει να
αλλάξει και σε µια ευαίσθητη ευρύτερη µεσογειακή γειτονιά µε
διεύρυνση των συµµαχιών και µε σπουδαίες πρωτοβουλίες σε
διεθνές επίπεδο.

Χαρακτηριστικά θα αναφέρω, αφ’ ενός τη Σύνοδο των χωρών
του µεσογειακού Νότου µε πρωτοβουλία του Πρωθυπουργού
Αλέξη Τσίπρα. Ξεκίνησε από την Αθήνα, συνεχίστηκε στη Λισα-
βόνα και τη Μαδρίτη, µε στόχο να µετατοπιστούν οι ισορροπίες
στους συσχετισµούς των ισχυρών της Ευρώπης, και να δηµιουρ-
γηθούν οι προϋποθέσεις σύγκλισης πάνω σε κοινές θέσεις και
σε κοινά προβλήµατα των χωρών του Νότου στην κατεύθυνση
της κοινωνικής Ευρώπης. 

Μία άλλη πρωτοβουλία που έγινε µε επικεφαλής τον τότε
Υπουργό Εξωτερικών Νίκο Κοτζιά, είναι η Διάσκεψη της Ρόδου -
στο νησί µας, τη Ρόδο- για την ασφάλεια και τη σταθερότητα
στην ευαίσθητη περιοχή της Ανατολικής Μεσογείου, από τα Βαλ-
κάνια, από τη Μέση Ανατολή, από τα αραβικά κράτη, από τη Βό-
ρεια Αφρική, προκειµένου να οικοδοµηθεί η συµβίωση και η
συνεργασία υπό συνθήκες ειρήνης και σταθερότητας και να εµ-
πεδωθεί η ευηµερία και η δηµοκρατία.

Αλήθεια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θυµάται κανείς τη Διά-
σκεψη της Ρόδου, δύο φορές στη Ρόδο, πόσα µέσα µαζικής ενη-
µέρωσης την ανέφεραν έστω και µε µία µικρή αναφορά των δύο
γραµµών; 

Θέλουµε αναβάθµιση, λοιπόν, του διεθνούς ρόλου της χώρας,
µε ό,τι σηµαίνει αυτό και για την οικονοµία αλλά όχι µόνο και
αυτή. Η Ελλάδα στη νέα εποχή µπορεί και πρέπει να είναι κόµβος
µεταφορών διεθνούς εµπορίου, πρωτοπόρος στην ψηφιακή πο-
λιτική και την ηλεκτρονική διακυβέρνηση, διεθνής τουριστικός
προορισµός. Αυτοί είναι οι τοµείς που έχουν γίνει µικρά ή µεγα-

λύτερα βήµατα την τελευταία περίοδο, αλλά µπορούν να γίνουν
άλµατα, ώστε να καλυφθεί το χαµένο έδαφος. 

Η Συµφωνία των Πρεσπών, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι
πάνω από ιδεολογίες και κόµµατα και δεν έχει σχέση µε πολιτικές
αντιπαραθέσεις, µε εθνικές προδοσίες και ξεπουλήµατα. Αυτή η
διµερής συµφωνία αποτελεί ένα εφαλτήριο, ένα ξεκίνηµα για την
οικοδόµηση σχέσεων εµπιστοσύνης και συνεργασίας όχι µόνο
µε τη γειτονική χώρα αλλά και µε την ευρύτερη περιοχή των Βαλ-
κανίων. 

Ύστερα από είκοσι πέντε περίπου χρόνια χαµένων πολιτικών
και διπλωµατικών ευκαιριών, δίνεται στις δύο χώρες η ευκαιρία
να γίνουν παράδειγµα ειρηνικής συνύπαρξης, οικονοµικής ανά-
πτυξης και διακίνησης πολιτών και αγαθών, ξεπερνώντας βήµα-
βήµα όλα αυτά που τις χώριζαν στο παρελθόν. Δεν θα είναι
εύκολο, δεν θα γίνει γρήγορα, θα υπάρξουν σίγουρα πισωγυρί-
σµατα, αλλά οι Έλληνες όλοι οι Έλληνες, οι Μακεδόνες, οι Επτα-
νήσιοι, οι Πελοποννήσιοι, οι Κυκλαδίτες ή οι Θράκες είναι ένας
λαός, που βλέπει µπροστά και τολµάει, τιµώντας ταυτόχρονα την
ιστορία και τις παραδόσεις του. 

Οι γείτονές µας επέλεξαν να κάνουν σηµαντικά και δύσκολα
βήµατα, για να µας αποδείξουν ότι θέλουν να συµπορευτούν µαζί
µας σε αυτό το δύσκολο µονοπάτι. Αποµένει σε εµάς, αξιοποι-
ώντας την ευνοϊκή συγκυρία, να επιδείξουµε πολιτική τόλµη και
να αποδείξουµε για άλλη µία φορά ότι οι αρχές και οι ιδέες που
µεταλαµπαδεύτηκαν από την Ελλάδα σε όλον τον κόσµο, παρα-
µένουν µέσα µας ζωντανές, φάροι σταθερότητας, ειρήνης και
ελπίδας σε έναν κόσµο που τον τελευταίο καιρό, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, µοιάζει ολοένα πιο σκοτεινός και απειλητικός.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα προχωρήσουµε
όπως έχω προαναγγείλει µε τον κ. Σαλµά και µετά µε την Υφυ-
πουργό κ. Νοτοπούλου. Διαβάζω και τα επόµενα πέντε ονόµατα,
για να ειδοποιηθούν οι Κοινοβουλευτικές Οµάδες, όσοι συνάδελ-
φοι δεν είναι στην Αίθουσα να έρθουν. Είναι ο κ. Καρράς, ο κ.
Σαρακιώτης, η κ. Μανωλάκου και ο κ. Δελής. Μετά θα ακολου-
θήσει η Υφυπουργός κ. Παπακώστα και µε την άδειά σας, επειδή
η σειρά περίπου όταν ήταν να µιλήσει ο κ. Βαρεµένος συµπίπτει
µε την ώρα που θα πρέπει να είναι στην Έδρα, θα µου επιτρέ-
ψετε να τον παρεµβάλλω, µη χάσει την οµιλία του.

Λοιπόν, ο κ. Σαλµάς έχει τον λόγο.
ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς,

θα θυµηθώ τον ισχυρισµό και το απόφθεγµα του Ανιέλι, ενός κα-
πιταλιστή, πως «ό,τι δεν µπορεί να κάνει δεξιά, υπάρχει ένα κοµ-
µάτι της Αριστεράς που προθύµως το κάνει». Δυστυχώς αυτό
έχει επιβεβαιωθεί τα τελευταία τέσσερα χρόνια και δυστυχώς
επιβεβαιώνεται και σε ένα κρίσιµο θέµα που είναι αµετάκλητο.
Αυτή είναι η ιδιαιτερότητα του θέµατος που συζητούµε σήµερα. 

Συνήθως ό,τι συζητούµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιδέ-
χεται να έχουµε αντίθετες απόψεις. Δεν είναι απαραίτητο να βρί-
σκουµε συναίνεση, γιατί όλα αυτά αλλάζουν. Αυτό που σήµερα
καλούµαστε να αποφασίσουµε, δεν θα αλλάξει ποτέ, θα είναι
αµετάκλητο και είναι ένα θέµα, στο οποίο θα έπρεπε να προσπα-
θήσουµε όλοι να επιτύχουµε τη µέγιστη δυνατή συναίνεση, γιατί
κάπου εκεί θα βρίσκαµε την πιο σωστή λύση για τη χώρα µας.

Ας ξεκινήσω, όµως, από κάτι που συµφωνούµε, γιατί το σκο-
πιανό θέµα δεν θα έπρεπε να είναι ένα θέµα που θα δίχαζε την
ελληνική κοινωνία, αλλά θα έπρεπε να είναι ένα θέµα, που θα
ένωνε την ελληνική κοινωνία και το ελληνικό πολιτικό προσωπικό.
Είναι αναµφίβολα ένα µεγάλο θέµα που επί δεκαετίες απασχολεί
όλους τους Έλληνες πολίτες. Ως εκ τούτου δεν έπρεπε η ελλη-
νική Κυβέρνηση, να προσπαθήσει να κάνει µε απόλυτη διαφάνεια
όλη τη διαπραγµάτευση µε απόλυτο διάλογο στο ανώτατο πολι-
τικό και θεσµικό επίπεδο µε τους Αρχηγούς των κοµµάτων και να
συµµετέχουν όλα τα κόµµατα, ώστε να καταλήξουµε µε µια συ-
ναίνεση;

Αναµφίβολα αυτό δεν έγινε. Η όλη διαδικασία έγινε εν κρυπτώ,
µε αποτέλεσµα να στερείται σήµερα της συνολικής στήριξης από
το πολιτικό σύστηµα και αντιθέτως ο ΣΥΡΙΖΑ να είναι το µόνο
κόµµα, που θέλει να στηρίξει και να περάσει αυτή τη συµφωνία. 

Δεύτερον, θεωρώ ότι υπάρχει θέµα δηµοκρατίας στη διαδικα-
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σία αυτή, ηθικής τάξεως και νοµιµοποίησης της απόφασης, η
οποία προδικάζεται και φαντάζοµαι ότι όπως ισχυρίζεται η Κυ-
βέρνηση, θα περάσει το βράδυ. 

Πότε γίνεται δηµοψήφισµα σε µια χώρα; Ο ορισµός του δηµο-
ψηφίσµατος είναι όταν καλείται το σύνολο του εκλογικού σώµα-
τος να τοποθετηθεί σε ένα µείζονος σηµασίας εθνικό θέµα.
Ακόµη αν δείτε το Wikipedia, θα πει ως παράδειγµα είναι µια αλ-
λαγή του Συντάγµατος ή η κύρωση των συνθηκών. 

Και αν ο Πρωθυπουργός ζήτησε για το Σύνταγµα δηµοψήφι-
σµα, που είναι κάτι που αλλάζει κάθε πέντε ή κάθε οκτώ χρόνια,
τότε τίθεται εύλογα το ερώτηµα: Γιατί δεν ζήτησε ή δεν διενεργεί
δηµοψήφισµα, για κάτι το οποίο θα είναι αµετάκλητο σε ό,τι απο-
φασιστεί; Άρα, λοιπόν, στο αίτηµα να έχει άποψη ο ελληνικός
λαός για το τι θα συµβεί, η Κυβέρνηση για κάποιον λόγο που δεν
µπορώ να την προσδιορίσω –υποθέτω, αλλά δεν µπορώ να το πω
µε βεβαιότητα- αρνείται να δώσει τη δυνατότητα στον ελληνικό
λαό να αποφανθεί. 

Και προσέξτε ποιο είναι το πρόβληµα τώρα. Το πρόβληµα είναι
ότι το µόνο κόµµα που στηρίζει τη συµφωνία ουσιαστικά είναι ο
ΣΥΡΙΖΑ, που είχε πάρει στις εκλογές 35%. Δεν µπορούµε να
αθροίσουµε άλλο κόµµα, ίσως το µισό Ποτάµι το οποίο είναι
άλλο 1,5%. Άρα είµαστε στο 37%. Οι αποφάσεις για αυτά τα θέ-
µατα παίρνονται από τα κόµµατα, δεν παίρνονται από τους ανε-
ξάρτητους Βουλευτές, που ο καθένας αν κατέβει µόνος του, δεν
θα πάρει πάνω από εκατόν πενήντα ψήφους. Τα κόµµατα σή-
µερα, λοιπόν, µαζεύουν 37%.

Πρόσεξε τι θα γίνει τώρα. Κινδυνεύουµε οι µειοψηφίες να κα-
θορίσουν το µέλλον της περιοχής. Στα Σκόπια το 30% είπε ότι
«εµείς θέλουµε την συµφωνία», και στην Ελλάδα από όλες τις
δηµοσκοπήσεις το 30% λέει ότι θέλει. Άρα, λοιπόν, κινδυνεύουµε
το 30%, να διαµορφώσει το µέλλον. Δεν σας λέω ευφυολογή-
µατα. Σας λέω κοινή λογική.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Άρα, λοιπόν, έρχοµαι στο τρίτο: Γιατί τόση βιασύνη; Άκουσα

προηγούµενους συνάδελφους του ΣΥΡΙΖΑ να λένε: «Τόσα χρόνια
έχουµε αυτό το πρόβληµα που µας βασανίζει». Ποιον βασάνιζε
αυτό το πρόβληµα; Βασάνιζε κανέναν Έλληνα πολίτη;

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Ακούστε, γιατί διακόπτετε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μην κάνετε διάλογο.

Τώρα πρόκειται να πείσετε τον κ. Σαλµά µε το να του µιλάτε; Όχι!
Θα λέει την άποψή του και εκείνος τα ίδια. 

Συνεχίστε, κύριε Σαλµά. Για τις διακοπές έχετε ένα λεπτό.
ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Ποιος είχε το πρόβληµα; 
Έχω δίπλα µου µια χώρα δύο εκατοµµυρίων πολιτών, πεντα-

κόσιες χιλιάδες είναι Αλβανοί, ένα εκατοµµύριο είναι Σλαβοµα-
κεδόνες και οι υπόλοιποι πεντακόσιες χιλιάδες είναι Ροµά
τουρκικής προελεύσεως και σερβικής προελεύσεως. 

Αυτό το µικρό κρατίδιο κινδύνευε να το καταλάβει η Αλβανία,
άκουσα ένα επιχείρηµα. Ήταν παράγων αστάθειας. Ποιος έχει
πρόβληµα; Το κρατίδιο που κινδυνεύει να διαλυθεί ή η µεγάλη
χώρα δίπλα που είναι µέλος στην Ευρωπαϊκή Ένωση είναι µέλος
στο ΝΑΤΟ; Ποιος έχει πρόβληµα για να έρθει στη διαπραγµά-
τευση αδύναµος; Αλλά ποια διαπραγµάτευση; Με τον κ. Φίλη που
λέει: «δικαιούστε να λέγεστε Μακεδονία», δεν µπορείς να κάνεις
διαπραγµάτευση. Άρα το µικρό κρατίδιο που κινδυνεύει µε αστά-
θεια, που κινδυνεύει µε παρεµβάσεις από τη Ρωσία, που κινδυ-
νεύει µε διάλυση, έρχεται η σηµερινή Κυβέρνηση να το σώσει εις
βάρος ποίων; Ξέρω κι εγώ να φωνάζω. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Κράτος είναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Μπάρκα, µου

ήρθατε ορεξάτος. 
ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Εις βάρος των ελληνικών συµφερόντων.

Γιατί τι κέρδισε η χώρα; 
Ρώτησα µια Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ σε ένα τηλεοπτικό σταθµό

την Κυριακή, τι κέρδισε η χώρα απ’ αυτό. Και µου απάντησε ότι
η ανάπτυξή τους θα είναι πιο γρήγορη, οι σιδηρόδροµοι, οι επι-
χειρήσεις κ.λπ.. Μου απάντησε µε οικονοµικούς όρους. Αλλά δεν
άκουσα κι από κανέναν σας να µου πει, τι κέρδισε η χώρα.

Δηλαδή ήταν καλή η διαπραγµάτευση; Ποια θα ήταν η χειρό-
τερη διαπραγµάτευση; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και κλείστε µ’ αυτό,
κύριε Σαλµά.

ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Με το ένα λεπτό που µου στέρησαν…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ήδη έχετε φάει το

µισό. Κλείστε. 
ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Γιατί είναι καλή η συµφωνία; Ποια θα ήταν

χειρότερη συµφωνία; Δεν µπορώ να φανταστώ µια χειρότερη
συµφωνία, απ’ αυτή την οποία πετύχαµε. 

Δεν θέλω να στερώ τον χρόνο από τους συναδέλφους. Επο-
µένως θεωρώ ότι έχω µπροστά µου µια κακή συµφωνία, που επι-
σπεύδοντες είναι παράγοντες και χώρες του εξωτερικού.
Κανένας λόγος δεν υπήρχε γι’ αυτή την Κυβέρνηση, να προχω-
ρήσει τόσο βιαστικά σε µια απόφαση αντίθετη από το θέλω του
ελληνικού λαού, που τελικά είναι και ο κυρίαρχος να έχει τον τε-
λικό λόγο σε τόσο µεγάλα θέµατα που τον αφορούν και είναι
αµετάκλητα.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θέλω να υπενθυµίσω
στους συναδέλφους ότι η νέα µικροφωνική εγκατάσταση, όπως
ξέρετε, είναι υπερευαίσθητη. Όταν φωνάζουµε δυνατά, δεν
ακουγόµαστε καλύτερα. Γίνεται αντήχηση και στην Αίθουσα
αλλά και στην τηλεόραση. Θέλει πιο µακριά από το µικρόφωνο
και πιο ήπια. Δεν ακουγόµαστε καλύτερα. Να το έχετε υπ’ όψιν
σας.

Τον λόγο έχει η Υφυπουργός κ. Νοτοπούλου.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Εσωτερικών):

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, επικηρύξεις Βουλευτών, αυγοπό-
λεµοι, τάγµατα εφόδου στο Κοινοβούλιο και φτάσαµε χθες σε
εµπρησµό στο σπίτι της Θεοδώρας Τζάκρη. Η Αριστερά και τα
στελέχη της είµαστε συνηθισµένοι σε ακροδεξιούς τραµπουκι-
σµούς. Δεν τα φοβόµαστε. Εσάς όµως δεν σας προβληµατίζει ο
συγχρωτισµός σας σε συγκεντρώσεις µε τη Χρυσή Αυγή; Νοµι-
µοποιήσατε την παρουσία τους δίπλα σε κόµµατα του δηµοκρα-
τικού τόξου. Σήµερα οφείλουµε να αποµονώσουµε και να
καταδικάσουµε κάθε πράξη και φωνή φασιστική. Έχουµε καθή-
κον να υπερασπιστούµε τη δηµοκρατία. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, άκουσα προ δύο ηµερών τον
Πρόεδρο της Νέας Δηµοκρατίας στη Θεσσαλονίκη, την οποία
θυµήθηκε για άλλους λόγους, οι οποίοι σχετίζονται µε τις δηµο-
τικές εκλογές, πως οι Βουλευτές στη σηµερινή ψηφοφορία θα
βρεθούν αντιµέτωποι µε τη συνείδησή τους και θα είναι υπόλογοι
στην ιστορία. Αυτό ακριβώς ζητάµε κι εµείς από όλους. Ο κάθε
Βουλευτής και η κάθε µία να επιλέξει τον δύσκολο δρόµο. Τον
δρόµο της ευθύνης και του µέλλοντος. Να µην επιλέξει την εύ-
κολο δρόµο του λαϊκισµού, τον δρόµο που όλοι ξέρουµε κι ας
µην κρυβόµαστε πίσω από το δάχτυλό µας. Ουκ ολίγα στελέχη
από την ηγετική οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας τον αναγνωρίζουν
ως σωστό.

Θέλετε να θυµηθούµε, κύριοι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρα-
τίας, τη στάση του κόµµατός σας στις αρχές του 2018, απέναντι
στις διαπραγµατεύσεις που οδήγησαν στη Συµφωνία των Πρε-
σπών; Τι µεσολάβησε άραγε κι άλλαξε η ρότα της Νέας Δηµο-
κρατίας; Έπαιξε άραγε τον ρόλο της η στάση του Περιφερειάρχη
Κεντρικής Μακεδονίας, που εµφανίζεται σήµερα ως νεοµακεδο-
νοµάχος µε λαϊκίστικα, ανιστόρητα και απαράδεκτα συνθήµατα;
Αλλάξατε θέση από την εθνική γραµµή που ο πρώην Πρωθυ-
πουργός και πρώην Πρόεδρος του δικού σας κόµµατος, Κώστας
Καραµανλής, χάραξε για ονοµασία µε γεωγραφικό προσδιορι-
σµό, erga omnes, για καθαρά εσωτερικούς και ψηφοθηρικούς
λόγους. 

Άγεστε από τον νεοµακεδονισµό του κ. Τζιτζικώστα και φέρε-
στε από την ακροδεξιά σας πτέρυγα. Κάνατε την ανάγκη σας φι-
λότιµο. Είπαµε άλλωστε ότι ο δρόµος του λαϊκισµού είναι πολύ
εύκολος. Το ψέµα έχει γίνει ο δεύτερος εαυτός σας. Ο δρόµος
της αλήθειας δεν φέρνει πάντοτε εύκολες ψήφους. Για µικροπο-
λιτικούς λόγους φτάσατε να διακυβεύετε το εθνικό συµφέρον
τόσο αναφορικά µε τη Συµφωνία των Πρεσπών όσο και µε την
έξοδο της χώρας από τα µνηµόνια. Ας µην ξεχνάµε ότι το τοπίο,
το περιβάλλον, τις συνθήκες στις οποίες αναζητήθηκε η λύση
του θέµατος της ονοµασίας, εσείς το διαµορφώσατε. Όπως
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εσείς φέρατε την κρίση στη χώρα και τώρα κουνάτε το δάχτυλο
σε εµάς που δίνουµε λύσεις ρεαλιστικές. 

Προσπαθήσατε να προκαλέσετε πολιτικό αποπροσανατολι-
σµό. Αυτό είναι ένα φτηνό επικοινωνιακό σχέδιο. Είναι πολιτικά
επικίνδυνο και είναι και άρρωστο, ενώ ξέρετε πάρα πολύ καλά,
αν και επιµένετε να επενδύετε σε παραπληροφόρηση, πως η
συµφωνία όχι µόνο δεν παραβιάζει τις εθνικές γραµµές, αλλά
λαµβάνει µέριµνα για όλες τις ελληνικές ευαισθησίες µε κορω-
νίδα αυτή της αρχαίας ελληνικής ιστορίας.

Εγώ, λοιπόν, σήµερα επιλέγω να τοποθετηθώ για το πραγµα-
τικό ζήτηµα. Το πραγµατικό ζήτηµα που είναι η επόµενη µέρα, η
δυναµική που αναπτύσσεται και οι προοπτικές που ανοίγονται
µπροστά µας. Οι διµερείς οικονοµικές σχέσεις των δύο χωρών
αναπτύσσονται σταθερά. Η Ελλάδα το 2017 ήταν ο τρίτος µεγα-
λύτερος εµπορικός εταίρος της βόρειας γειτονικής χώρας, ενώ
το διµερές εµπόριο παρουσίασε αύξηση της τάξης του 22%. Δη-
λαδή από τα 726 εκατοµµύρια ευρώ τα 546 εκατοµµύρια ευρώ
αφορούσαν εξαγωγές ελληνικών προϊόντων και µόλις τα 180
εκατοµµύρια αφορούσαν εισαγωγές από τη γειτονική χώρα. Βλέ-
πετε είναι µία από τις εξαιρετικά σπάνιες περιπτώσεις, που το
εµπορικό ισοζύγιο είναι πλεονασµατικό για τη χώρα µας.

Επιπροσθέτως η Ελλάδα συνιστά ήδη τον νούµερο ένα τουρι-
στικό προορισµό. Πάνω από ένα εκατοµµύριο διελεύσεις γειτό-
νων µας είχαµε πέρυσι που προτιµούν τις ακτές της Μακεδονίας,
την Πιερία και τη Χαλκιδική. 

Με δεδοµένο, λοιπόν, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πως οι
δοµές της οικονοµίας των δυο χωρών είναι διαφορετικές, προ-
σφέρονται εξαιρετικές δυνατότητες συνεργειών.

Επιπρόσθετα η επικύρωση της Συµφωνίας των Πρεσπών θα
επιτρέψει την έγκριση χρηµατοδότησης από ευρωπαϊκούς χρη-
µατοδοτικούς µηχανισµούς για την κατασκευή µιας σειράς από
σηµαντικά διακρατικά έργα, τα οποία, σε συνδυασµό µε όσα
έχουν ήδη σχεδιαστεί και υλοποιούνται, καθιστούν τη βόρεια Ελ-
λάδα πολύ σηµαντικό διαµετακοµιστικό κόµβο. 

Για να επιτευχθούν όµως αυτά, χρειάζεται αγαστή συνεργασία
µεταξύ των ενδιαφεροµένων κρατών, βασισµένη σε ειλικρινείς
σχέσεις, σε γερά θεµέλια. Δεν χτίζονται ούτε επιπόλαια ούτε τυ-
χοδιωκτικά. Χτίζονται µέσα από εξαιρετικά επίπονες προσπάθειες.
Αυτός, λοιπόν, είναι ο βασικός πυλώνας επανατοποθέτησης της
χώρας και της βόρειας Ελλάδας συγκεκριµένα στο διεθνές γίγνε-
σθαι. Με καταλύτη την ιστορική Συµφωνία των Πρεσπών η Μακε-
δονία στρέφει το βλέµµα από την ενδοχώρα προς τα Βαλκάνια και
κατ’ επέκταση προς την Ευρώπη. 

Το ΥΜΑΘ αυτή τη στιγµή προΐσταται της προσπάθειας επιχει-
ρηµατικής συνεργασίας. Ακριβώς το ΥΜΑΘ, το απαξιωµένο, που
όλο για αναβάθµιση λέγατε και µόνο απαξίωση του επιφυλάσ-
σατε. Εµείς, λοιπόν, από τότε που έχουµε αναλάβει, τρέξαµε τον
επενδυτικό νόµο και δόθηκαν πληρωµές επενδυτικών σχεδίων
της τάξης των 16,5 εκατοµµυρίων. Έτσι η βόρεια Ελλάδα γίνεται
επενδυτικός προορισµός. Με όχηµα την Αλεξάνδρεια ζώνη και-
νοτοµίας προχωρούµε στη σύσταση ενός τεχνολογικού πάρκου.
Ιδρύουµε ταυτόχρονα έναν ευρωπαϊκό όµιλο εδαφικής συνεργα-
σίας, που θα αρχίσει τη λειτουργία του το πρώτο εξάµηνο του
2019 µε έδρα τη Θεσσαλονίκη και φορέα υλοποίησης το ΥΜΑΘ.
Τον Μάρτιο υλοποιούµε ένα φόρουµ διαβαλκανικό για τις υπο-
δοµές και την επιχειρηµατικότητα. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, το ΥΜΑΘ
είχε καταντήσει να είναι το πολιτικό σας µαγαζί. Μοίραζε καµµιά
χρηµατοδότηση δεξιά και αριστερά χωρίς συγκεκριµένη στό-
χευση, αρκεί που συντηρούσε το αφήγηµα της βόρειας Ελλάδας
εν κινδύνω. Σήµερα, όµως, το ΥΜΑΘ ασκεί ενεργητική αναπτυ-
ξιακή πολιτική στα Βαλκάνια. Κι αυτό είναι µια νέα πολύ σηµαν-
τική αρµοδιότητα. 

Το ερώτηµα, λοιπόν, απέναντι σε κάθε πρόκληση που αντιµε-
τωπίζουµε, είναι αν επιλέγουµε να λειτουργήσουµε παρασιτικά
ή αν λειτουργούµε σαν κινητήριες δυνάµεις της προόδου. Σή-
µερα κάνουµε το µεγάλο άλµα σε µια νέα εποχή, µε όρους κοι-
νωνικής συνοχής, ανοιχτής αντίληψης και προοπτικής.
Χρειάζεται συστηµατική προσπάθεια και στρατηγική θεώρηση.
Σας καλούµε να υπερβείτε τις µικροπολιτικές σας σκοπιµότητες,
έστω και την τελευταία στιγµή, τον πολιτικό σας συντηρητισµό

που φτάνει στα όρια του σκοταδισµού.
Στη Μακεδονία, στη Θεσσαλονίκη είµαστε αποφασισµένοι να

αδράξουµε τη δυνατότητα. Τολµάµε να ονειρευτούµε, τολµάµε
να σχεδιάσουµε ξανά, να εργαστούµε για το δίκαιο, γιατί αυτό
µας αξίζει. Υπερασπιζόµαστε τη δηµοκρατία.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστώ κι εγώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, σαράντα πέντε µαθήτριες και µαθητές και τρεις συ-
νοδοί εκπαιδευτικοί από το 3ο Γυµνάσιο Υµηττού.

Καλώς ήρθατε στη Βουλή. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Βλέπω ότι έχει έρθει ο κ. Βενιζέλος. Είχε ζητήσει να µιλήσει.
Να ξέρετε ότι θα τον παρεµβάλω. Μετά είστε εσείς κ. Βαρεµένε,
πριν τον κ. Σαρακιώτη. 

Κύριε Καρρά, έχετε τον λόγο. Πειθαρχηµένος, όπως πάντα,
παρακαλώ στον χρόνο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ελπίζω
ότι δεν τον έχω υπερβεί πολλές φορές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Γι’ αυτό το είπα, κύριε
Καρρά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ευχαριστώ. 
Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, προ εξαµήνου όταν ετίθετο

θέµα ψήφου εµπιστοσύνης προς την Κυβέρνηση, επειδή είχε
υποβληθεί η σχετική αίτηση δυσπιστίας της Αξιωµατικής Αντιπο-
λίτευσης και είχε περιστραφεί η συζήτηση περί τη Συµφωνία των
Πρεσπών, η οποία επρόκειτο να υπογραφεί την επόµενη ηµέρα,
είχα χαρακτηρίσει τη συµφωνία αυτή «ταξίδι χωρίς επιστροφή»,
εννοώντας τούτο: Ότι άπαξ και υπογραφεί, από εκεί και πέρα δεν
µπορεί να ελεγχθεί η εφαρµογή της. Παίρνει τον δρόµο της και
ενδεχόµενα προβλήµατα, τα οποία θα δηµιουργηθούν εκ της
υπογραφής, θα είναι µόνιµα και πάγια για την ελληνική πραγµα-
τικότητα.

Είχαµε τότε εντοπίσει τα προβλήµατα, όπως και όλοι, όχι µόνο
της ονοµασίας, της µακεδονικής ταυτότητος. Διότι µε το πότε
είναι εθνότητα, πότε είναι εθνικότητα, πότε είναι ιθαγένεια, πότε
είναι υπηκοότητα, καταλαβαίνουµε ότι δηµιουργείται µια σύγ-
χυση ως προς τον όρο αυτό, του οποίου η εφαρµογή θα επικρα-
τήσει, η πλέον εξυπηρετική, η πλέον συµφέρουσα για τους
γείτονες και θα µείνουν ως µακεδονική ταυτότητα. Αντίστοιχα
είχαν τεθεί και τα θέµατα της γλώσσας, η οποία γλώσσα αναφέ-
ρεται ως µακεδονική. Μπορεί σε όρους και ορισµούς που δίνουν
οι διεθνείς συµφωνίες να δίνονται επεξηγήσεις, αλλά οι λαοί δεν
διαβάζουν τις συµφωνίες. Οι λαοί µένουν στους όρους που χρη-
σιµοποιούνται. Με την έννοια, λοιπόν, αυτή, επειδή είχα κι εγώ
την άποψη, όπως και όλοι στην Κοινοβουλευτική Οµάδα, ότι η
συµφωνία αυτή δεν είναι καλή, καταλήξαµε στο ότι δεν πρέπει
να ψηφιστεί.

Μιλώντας, λοιπόν, σήµερα στην Ολοµέλεια, θέλω να αιτιολο-
γήσω ειδικότερα τους λόγους, για τους οποίους την θεωρώ τα-
ξίδι χωρίς επιστροφή, καθώς και τους λόγους για τους οποίους
θα είναι ταξίδι χωρίς επιστροφή.

Διαβάζοντας, λοιπόν, το κείµενο –ψήγµατα παίρνω, κύριε Πρό-
εδρε- µιλάει για οριστικότητα της συµφωνίας, µιλάει ότι είναι τε-
λική η συµφωνία –δεν αναφέροµαι τώρα για την οικονοµία του
χρόνου στα άρθρα, στα οποία αναφέρονται τα σηµεία αυτά- µι-
λάει ότι αν υπάρξει ζήτηµα, η επίλυση διαφορών θα γίνεται συµ-
βιβαστικά. Και εδώ θέλω να θυµίσω κάτι. Ότι όταν πρόκειται για
διεθνείς συµφωνίες, δεν έχουν εξαναγκασµό τελικά. Αν θελήσει
κάποιο µέρος να την παραβιάσει, δεν υπάρχει εξαναγκασµός σε
συµµόρφωση µόνο πόλεµος. Δεν υπάρχει στο Διεθνές Δικαστή-
ριο αρµοδιότητα εξαναγκασµού κατά κράτους. Θα είναι θεωρη-
τική και διδακτική ενδεχόµενα η απόφαση. Δεν θα είναι
εξαναγκαστή. Συνεπώς παραµένουν τα ζητήµατα αυτά, τα οποία
θίξαµε. 

Επιπλέον, θέλω να πω και τούτο. Συµπληρώνεται η συµφωνία
αυτή και µε κάποιους όρους, που κατά την άποψή µας θα έπρεπε
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να έχουν επιλυθεί ήδη. Έχει δοθεί ήδη το παράδειγµα του περί-
κλειστου κράτους. Πράγµατι η γειτονική χώρα είναι περίκλειστη
δεν έχει πρόσβαση στη θάλασσα. Εποµένως κάποιος πρέπει να
της δώσει δικαιώµατα αλιείας. Κάποιος πρέπει να της δώσει δι-
καιώµατα εκµετάλλευσης στον θαλάσσιο χώρο. Ποιος θα είναι
αυτός; Εκείνος µε τον οποίο κατά το Διεθνές Δίκαιο, κατά το Δί-
καιο της Θάλασσας, έχει συµφωνία. Από όσο ξέρουµε, µόνο µε
την Ελλάδα υπογράφηκε συµφωνία αυτή τη στιγµή µε το άρθρο
13. Συνεπώς τίθεται ερώτηµα. Γιατί προηγουµένως δεν κρατηθεί
ως µια επιφύλαξη στο σηµείο αυτό από ελληνικής πλευράς,
ούτως ώστε να πούµε ότι πρόκειται για υποπεριοχή, αφού δεν
υπάρχει αντίστοιχη συµφωνία µε τη Βουλγαρία, όπως δεν υπάρ-
χει και αντίστοιχη συµφωνία µε τα Δυτικά Βαλκάνια από την
πλευρά της θάλασσας; Θα κληθούµε εµείς να δώσουµε το πλε-
όνασµα του θαλάσσιου πλούτου στη γειτονική χώρα. Βεβαίως
από τυπικής πλευράς δεν µπορώ εγώ, προσωπικά, να αµφισβη-
τήσω το δικαίωµα διέλευσης, το οποίο θα έχουν για την πρό-
σβαση στη θάλασσα, αλλά είναι ένα ανεξάρτητο ζήτηµα. 

Πιστεύουµε, υποστηρίζω ότι αυτά τα ζητήµατα θα έπρεπε να
έχουν προηγηθεί της υπογραφής της συµφωνίας, έστω σε εφαρ-
µογή της µεταβατικής συµφωνίας της ενδιάµεσης για να είχαµε
σήµερα τελεσφόρο συµφωνία. Δεν έχουµε στο σηµείο αυτό. Και
πρέπει να συµπληρώσω και κάτι άλλο. Μια συµφωνία διεθνής συ-
νήθως έχει το δικαίωµα επιφύλαξης. Σε ορισµένα άρθρα τίθενται
οι λεγόµενοι αστερίσκοι. Επιπλέον µια διεθνής συµφωνία πολλές
φορές δίνει το δικαίωµα εξόδου ή καταγγελίας στο ένα µέρος,
διότι προϋποθέτει –ειδικά η σηµερινή συµφωνία- ότι από την άλλη
πλευρά θα εκπληρωθεί µια σειρά όρων, οι οποίοι, τουλάχιστον,
όσο είµαι στην Αίθουσα και παρακολουθώ τη συζήτηση αλλά και
από την ειδησεογραφία, δεν φαίνεται να έχουν εκπληρωθεί επα-
κριβώς µε τα συµφωνηθέντα αρχικώς. Φαίνεται, λοιπόν, ότι η άλλη
πλευρά προσπαθεί να διατηρήσει διεξόδους διαφυγής από ενδε-
χόµενες δεσµεύσεις. Αυτό, όµως, δεν είναι καλό. Και γιατί δεν είναι
καλό; Διότι µια διεθνής συµφωνία που δεν δίνει το δικαίωµα κα-
ταγγελίας στο ένα κράτος, αν παραβιαστεί µια διεθνής συµφωνία
που δεν έχουµε επιφυλαχθεί το δικαίωµα εξόδου, σε τι µένουµε;
Στις διατάξεις περί του δικαίου των συνθηκών. Όµως εδώ δεν αρ-
κούν αυτές. Έπρεπε, υπήρχε εντονότερη η ανάγκη η Ελλάδα, να
διατηρήσει τα δικαιώµατά της.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ)

Με τις σκέψεις αυτές, κύριε Πρόεδρε, επειδή βλέπω ότι εγγίζει
και το εξάλεπτο του περιορισµένου χρόνου, θέλω να πω τούτο.
Σχολίασα τη συµφωνία από πλευράς των επιφυλάξεων για την
εθνότητα, κυρίως, για τη γλώσσα, για το εύρος που δίνει προς
την άλλη πλευρά και για τον περιορισµό των δικαιωµάτων της
Ελλάδος. Δεν θα µιλήσω για περιορισµό κυριαρχικών δικαιωµά-
των αυτή τη στιγµή. Είναι κάτι το οποίο θα τεθεί ενδεχόµενα στο
παρελθόν. Όµως προκύπτει κάτι άλλο. Ότι η δεσµευτικότητα
είναι µονοµερής. Είναι για εµάς και όχι για τους γείτονες. 

Με τη σκέψη αυτή δηλώνω και εγώ, κύριε Πρόεδρε, ότι δεν
πρόκειται να υπερψηφίσω αυτή τη συµφωνία, όπως και η Κοινο-
βουλευτική Οµάδα του Κινήµατος Αλλαγής.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµ-

παράταξης) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Τον λόγο έχει

τώρα ο Πρόεδρος, κ. Ευάγγελος Βενιζέλος, για δώδεκα λεπτά,
σύµφωνα µε τον Κανονισµό.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τα Πρακτικά της σηµερινής συ-

νεδρίασης της Βουλής των Ελλήνων είναι κρίσιµο τµήµα της κοι-
νοβουλευτικής και διπλωµατικής ιστορίας της χώρας. Θα
µιλήσω, λοιπόν, έχοντας πλήρη επίγνωση αυτού του γεγονότος.

Η χώρα µας είχε διαµορφώσει, µέσα από µια σταδιακή επε-
ξεργασία των θέσεων της εξωτερικής µας πολιτικής, µια ενιαία
εθνική γραµµή για το ζήτηµα των Σκοπίων, που συνίστατο στην
αποδοχή ως θεµιτής λύσης της σύνθετης ονοµασίας µε γεωγρα-
φικό προσδιορισµό για κάθε χρήση έναντι πάντων. Για κάθε
χρήση σηµαίνει εσωτερική και εξωτερική, διµερή και πολυµερή,
χωρίς καµµία εξαίρεση. Και το «έναντι πάντων» είναι το περι-

βόητο «erga omnes», όπως το εννοούµε στην προκειµένη περί-
πτωση.

Η θέση αυτή είχε διαµορφωθεί από τον Απρίλιο του 1993, όταν
επί κυβερνήσεως Κωνσταντίνου Μητσοτάκη, η γειτονική χώρα
εντάχθηκε µε την προσωρινή σύνθετη ονοµασία της στον ΟΗΕ
µέχρι περίπου το Βουκουρέστι το 2008 επί κυβερνήσεως Κώστα
Καραµανλή µε ενδιάµεσο κρίσιµο σταθµό το εµπάργκο και την
ενδιάµεση συµφωνία του 1995 επί κυβερνήσεως Ανδρέα Παπαν-
δρέου. Αυτό ήταν ένα εξαιρετικά καλό σηµείο εκκίνησης για την
παρούσα Κυβέρνηση, προκειµένου να επιτευχθεί µια λύση ευρύ-
τατης αποδοχής και συναίνεσης, όταν θα υπήρχε το momentum.
Το momentum υπήρξε για πρώτη φορά µετά από δεκαετίες.
Υπήρξε µε την ήττα του κ. Γκρουέφσκι και των αντιλήψεών του
µε τον σχηµατισµό της κυβέρνησης Ζάεφ, µε την εντυπωσιακή
ενίσχυση του ρόλου και της επιρροής της αλβανικής κοινότητας
και των δύο κοµµάτων της, κυρίως του µεγαλύτερου, αλλά και
του µικρότερου και νεότερου. Η συγκυρία αυτή διαµορφώθηκε
από τα προβλήµατα που προκάλεσε η ένταξη του Μαυροβουνίου
στο ΝΑΤΟ, προβλήµατα εσωτερικά αλλά κυρίως προβλήµατα συ-
νιστάµενα στην έντονη δηµόσια κατηγορηµατική αντίδραση της
Ρωσικής Οµοσπονδίας ως προς την ένταξη του Μαυροβουνίου
και άλλων χωρών των Δυτικών Βαλκανίων στο ΝΑΤΟ, που δεν
είναι µέλη. Άρα αναφερόµαστε, κυρίως, στη γειτονική µας χώρα
και τη Σερβία, µε δεδοµένο ότι η Σερβία δεν επιθυµεί την ένταξή
της στο ΝΑΤΟ.

Αυτό είναι το µέτρο του διαρκούς αλλά εντονότατου ενδιαφέ-
ροντος Ευρωπαϊκής Ένωσης και κυρίως Ηνωµένων Πολιτειών
για την πλήρη ένταξη της γειτονικής µας χώρας στις ευρωπαϊκές
και ατλαντικές δοµές. 

Αυτό το ενδιαφέρον οξύνθηκε και εντάθηκε -λογικά- µετά και
την αντίδραση της Ρωσίας που την είδαµε να επαναλαµβάνεται
πολύ πρόσφατα. Άρα η Ελλάδα κρατούσε -και µέχρι σήµερα εξα-
κολουθεί να κρατά- ένα από τα πολύ σηµαντικά κλειδιά της έν-
ταξης της γειτονικής µας χώρας στο ΝΑΤΟ και την Ευρωπαϊκή
Ένωση. Αυτό ήταν ένα εξαιρετικό µοµέντουµ για τη χώρα µας. 

Επιπλέον έχουµε µια πολύ ενδιαφέρουσα καµπύλη στις σχέ-
σεις Πρίστινας - Βελιγραδίου µε το περιβόητο ζήτηµα της ανταλ-
λαγής πληθυσµών και εδαφών και Πρίστινας - Τιράνων όπου
έχουµε de facto οµοσπονδοποίηση και de facto κατάργηση των
συνόρων. 

Την εθνική, όµως, συναίνεση που ήταν απολύτως εφικτή και
απολύτως αναγκαία, δυστυχώς δεν τη θέλησε και δεν την επε-
δίωξε ποτέ η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. 

Και λέω σήµερα πάλι η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, παρά την
αποχώρηση του κ. Καµµένου, γιατί ο κ. Καµµένος και οι ΑΝΕΛ
κράτησαν το στυλό µε το οποίο υπογράφηκε η συµφωνία αυτή,
που σε πολλά σηµεία δεσµεύει τη χώρα από µόνης της υπογρα-
φής της, γιατί εµπεριέχει και µια λανθάνουσα, νέα ενδιάµεση
συµφωνία που ίσχυσε από της υπογραφής. 

Ο στόχος της Κυβέρνησης δεν ήταν, δυστυχώς, η διαχείριση
ενός εθνικού θέµατος υπεράνω κοµµατικών αντιθέσεων και σκο-
πιµοτήτων αλλά η µετατροπή ενός εθνικού θέµατος σε µοχλό
εσωτερικών πολιτικών εξελίξεων. Ήξερε πάρα πολύ καλά -και
ξέρει- ο κ. Τσίπρας και η Κυβέρνησή του, ότι το ζήτηµα του ονό-
µατος είναι ζήτηµα ταυτοτικό, δηλαδή ένα ζήτηµα που κινείται
σε ένα πεδίο εξαιρετικά ευαίσθητο για κάθε κοινωνία και ιδίως
για µια τραυµατισµένη και κουρασµένη κοινωνία λόγω της οικο-
νοµικής κρίσης. 

Το ήξερε πολύ καλά -και το ξέρει- ο κ. Τσίπρας και η Κυβέρ-
νησή του, γιατί σε αυτή την ταυτοτική ευαισθησία οικοδόµησε
την απλουστευτική, δηµαγωγική και εθνικολαϊκιστική πολιτική
του από το 2010 και µετά. Έτσι έφτασε στην εξουσία και οδή-
γησε τη χώρα στη δευτερογενή οικονοµική κρίση από το 2015
έως τώρα. Και Κύριος οίδε τι θα συµβεί στο πεδίο της οικονοµίας
µέχρι τις εκλογές.

Ήθελε, λοιπόν, να χρησιµοποιήσει εξαρχής το ζήτηµα του ονό-
µατος ως εργαλείο για τη µετατόπισή του από την «αδελφική»
συνεργασία µε τον κ. Καµµένο, που έγινε, δήθεν σε αντιµνηµο-
νιακή βάση, στο πεδίο της δήθεν νέας κεντροαριστεράς. Ποιας
κεντροαριστεράς και µάλιστα νέας; Της βασισµένης στην ενδο-
κυβερνητική αποστασία τεσσάρων Βουλευτών των ΑΝΕΛ και
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στην κ. Παπακώστα. Αυτά είναι τα κοινοβουλευτικά θεµέλια της
νέας κεντροαριστεράς του κ. Τσίπρα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµ-
παράταξης) 

Δεν τον ενδιέφερε και δεν τον ενδιαφέρει η ταυτότητα της Μα-
κεδονίας, αλλά η ψευδής ταυτότητα της δήθεν νέας κεντροαρι-
στεράς. Ποιας; Υπό την ηγεµονία του ΣΥΡΙΖΑ µε πρόθυµες
ουρές, πρόθυµους συνοδοιπόρους της ύστερης παρακµιακής
φάσης της κυβερνητικής του θητείας.

Έχουµε, λοιπόν, ενώπιόν µας την πραγµατική στάθµιση των
εθνικών συµφερόντων. Έχουµε µια εξωτερική πολιτική, που
ασκείται µε όρους µικροκοµµατικής σκοπιµότητας από τη µια
µεριά, χωρίς να προστατεύονται προστατεύσιµα συµφέροντα
της χώρας, και από την άλλη έχουµε µείζονα ζητήµατα εθνικού
συµφέροντος, την προστασία της δηµοκρατίας, του κράτους δι-
καίου, της ανεξαρτησίας της δικαιοσύνης, έχουµε το πρόβληµα
του ευτελισµού της κοινοβουλευτικής και δηµοκρατικής τάξης. 

Η στάθµιση είναι καθαρή, σαφής και επιβεβληµένη. Πρέπει να
προστατεύσουµε τη λειτουργία των θεσµών, τη δηµοκρατική και
κοινοβουλευτική και δικαιοκρατική υπόσταση της Ελληνικής Δη-
µοκρατίας. 

Η δική µας στάση -και η δική µου προσωπικά- ενίσχυσε εξαρ-
χής εδώ και µήνες τη διαπραγµατευτική θέση της χώρας. Τα
έχουµε πει σε εκδηλώσεις και, κυρίως, σε δηµόσια εκδήλωση του
Υπουργείου Εξωτερικών από κοινού µε τον κ. Κοτζιά στην πα-
ρουσίαση του βιβλίου του Νίκου Μέρτζου. 

Όµως θυµάστε τι είπα από το Βήµα αυτό, όταν ήρθε στη δη-
µοσιότητα το απίθανο της Μακεδονίας του Ίλιντεν, που ήταν η
επιτοµή του αλυτρωτισµού. Και θυµάστε ότι την Αναθεώρηση
του Συντάγµατος όχι ως υποκατάσταση της ισχύος του Διεθνούς
Δικαίου αλλά ως απόδειξη συµµόρφωσης των γειτόνων στο Διε-
θνές Δίκαιο, την επέβαλε, επίσης, η Αντιπολίτευση µε νηφάλιες
και δηµιουργικές φωνές της, γιατί αυτό είχε γίνει και το 1995. Η
ενδιάµεση συµφωνία οδήγησε σε σειρά αναθεωρήσεων του συν-
τάγµατος της γειτονικής µας χώρας. 

Εξακολουθεί το βασικό ζήτηµα να είναι η ισχύς του Διεθνούς
Δικαίου. Και επειδή, πράγµατι, από τη ρηµατική διακοίνωση προ-
κύπτουν ασάφειες, αµφιβολίες, υπαναχωρήσεις, µη σεβασµός
όλων των προϋποθέσεων σχετικά µε την αναθεώρηση του συν-
τάγµατος, και επειδή βλέπω να συγκεντρώνεται πλειοψηφία για
την κύρωση της συνθήκης, λέω -για να το ξέρουν οι επόµενες
κυβερνήσεις και για να είναι καταγεγραµµένο στα Πρακτικά της
Βουλής- ότι δεν µπορεί η γειτονική µας χώρα να επικαλεστεί
εσωτερικές διατάξεις της, όπως λέει η Συνθήκη της Βιέννης σχε-
τικά -αυτό είναι ρητή διάταξη του άρθρου 27 της Σύµβασης της
Βιέννης για το δίκαιο των συνθηκών- δεν µπορεί να επικαλεστεί
ούτε το εθνικό της σύνταγµα, προκειµένου να αποµακρυνθεί από
υποχρεώσεις που απορρέουν ρητά από το Διεθνές Δίκαιο. 

Αυτό, όµως, θα µπορούσε να µη µας το αφήσει κανείς ως ένα
ανοικτό πρόβληµα, ως µια πληγή στο εθνικό Σώµα, γιατί ήταν,
λόγω του µοµέντουµ και του συσχετισµού που εξήγησα, απολύ-
τως εφικτό, η συµφωνία να προβλέπει πραγµατικά σύνθετη ονο-
µασία για όλες τις χρήσεις «erga omnes» και όχι διπλή ονοµασία. 

Γιατί το άρθρο 7 που είναι η µοιραία διάταξη δίπλα στη σύν-
θετη ονοµασία «Βόρεια Μακεδονία», επιτρέπει τη χρήση των
όρων «Μακεδονία», «µακεδονικός» µε το αφήγηµα και την ιδεο-
λογική χρήση της ιστορίας που θέλει το δεύτερο µέρος της σύµ-
βασης. Και, βεβαίως, θα µπορούσε -και θα όφειλε, όπως
συµβαίνει σε όλες τις χώρες- η ιθαγένεια -εγώ δέχοµαι ότι το «na-
tionality» είναι ιθαγένεια, η εξωτερική όψη της ιθαγένειας, αυτό
το βλέπουµε πάρα πολύ καλά στο Ηνωµένο Βασίλειο που έχει
µία «nationality» αλλά πολλές µορφές «citizenship»- πρέπει να
είναι βορειοµακεδονική. 

Και τις διευκρινίσεις της ρηµατικής διακοίνωσης τις ζήτησαν
και τις επέβαλαν οι Αλβανοί, ενώ έπρεπε να τις ζητήσει και να τις
επιβάλει η ελληνική Κυβέρνηση. Και το ίδιο και για τη γλώσσα
γιατί τους ενδιαφέρει τους Αλβανούς η χρήση της αλβανικής
γλώσσας. Η άλλη γλώσσα δεν είναι η γλώσσα του κράτους τους,
είναι η γλώσσα της σλαβικής κοινότητας, της πλειονότητας. Άρα
είναι σλαβοµακεδονική ή µακεδονοσλαβική, όπως τη λέγαµε σε
όλες τις κρίσιµες απογραφές. 

Για να µη µιλήσω για τις αφηγήσεις. Εγώ δέχοµαι την καλύ-
τερη ερµηνεία του άρθρου 7 ότι παραιτούνται του εξαρχαϊσµού
και της διεκδίκησης της αρχαιοελληνικής κληρονοµιάς, αλλά
παίρνουν την ιστορική αφήγηση των µεσαιωνικών και νεότερων
χρόνων, που είναι η κρίσιµη, γιατί είναι αυτή που έχει εκβολές
µέχρι το σήµερα.

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, δεν ήθελε εθνική συναίνεση από τους
πολιτικούς αντιπάλους. Ήθελε µόνο υποστηρικτικές, χειροκρο-
τητές και ουρές. Ήθελε να προκαλέσει εσωτερική ρήξη στη Νέα
Δηµοκρατία, υποταγή του ΚΙΝΑΛ διά µέσου πρόθυµων συνοδοι-
πόρων, εξαέρωση του Ποταµιού. 

Μεταχειρίστηκε δε ο κ. Τσίπρας τον κ. Καµµένο όπως αρµόζει
σε µια σχέση πολιτικών συνενόχων που αλληλοκαρφώνονται. Η
µεταχείριση του κ. Καµµένου είναι πολύ διδακτική και προειδο-
ποιητική για τους νέους συνοδοιπόρους.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµ-
παράταξης) 

H ισορροπία της συµφωνίας είναι, δυστυχώς, ετεροβαρής,
γιατί η Ελλάδα δίνει την ένταξη στο ΝΑΤΟ και την προοπτική έν-
ταξης στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Μάλιστα άλλαξε ο συγχρονισµός
των ενεργειών. Ενώ έπρεπε να έχει ολοκληρωθεί η αναθεώρηση,
η κύρωση και η θέση σε ισχύ της συµφωνίας από το δεύτερο
µέρος που είναι τα Σκόπια και να ακολουθήσει η Αθήνα, τώρα
προηγείται η Αθήνα σε όλα -και στην πλήρη κύρωση και στην έν-
ταξη στο ΝΑΤΟ- και ακολουθεί η έναρξη ισχύος του συντάγµα-
τος.

Όµως τι πήραν; Πήραν την ιθαγένεια, τη γλώσσα και το αφή-
γηµα του άρθρου 7. Και όπως είπαµε, η σύνθετη ονοµασία έχει
συνοπτική εκδοχή -µονολεκτική- του άρθρου 7, η δε πλήρης
εφαρµογή -όπως µας λέει και ο εφαρµοστικός νόµος της αναθε-
ώρησης του συντάγµατος- έχει µια µεγάλη µεταβατική περίοδο,
που για την εσωτερική χρήση συναρτάται µε τις διαπραγµατεύ-
σεις ένταξης στην Ευρωπαϊκή Ένωση δηλαδή επ’ αόριστον. Μι-
λάµε τώρα για πολλά χρόνια για δεκαετίες. Και δεν µιλάω για
σήµατα, ονοµασίες προέλευσης, το Διεθνή Οργανισµό Τυποποί-
ησης και όλα τα άλλα.

Η ρηµατική διακοίνωση, βεβαίως, και η αλλαγή του συγχρονι-
σµού των ενεργειών δείχνει ότι παρά τις επαγγελίες της συµφω-
νίας, η συµφωνία ήταν και είναι δεκτική βελτιώσεων και άρα και
η εφαρµογή της µε βάση το Διεθνές Δίκαιο και τη Σύµβαση της
Βιέννης για το Δίκαιο των Συνθηκών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω σε ένα δευτερόλεπτο, κύριε Πρόεδρε. 
Θα ήθελα, λοιπόν, όσοι απευθύνονται σε εµάς και στον οµι-

λούντα, και θέτουν ζητήµατα σύγχρονου πατριωτισµού και ευθύ-
νης, να είναι πάρα πολύ προσεκτικοί. Καταδικάζω απερίφραστα
τις ύβρεις, τους προπηλακισµούς, τις βόµβες µολότοφ, τις απει-
λές, τις αφίσες. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµ-
παράταξης) 

Δεν ξεχνώ, όµως, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ και των Ανε-
ξάρτητων Ελλήνων, τις δικές σας ύβρεις, τους δικούς σας προ-
πηλακισµούς, τις απειλές, τις βάρβαρες έως γελοιότητος
απόπειρες δολοφονίας χαρακτήρων, που αµετανόητοι συνεχί-
ζετε µέχρι σήµερα, οδηγώντας σε βιασµό των θεσµών, όπως η
ανεξαρτησία της δικαιοσύνης, όπου έχουµε πρωτοφανείς κατα-
στάσεις διαδοχικών καταγγελιών εισαγγελικών λειτουργών για
πιέσεις. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµ-
παράταξης) 

Διχάζετε την κοινωνία εν ψυχρώ. Την κάνετε να νιώθει αποκοµ-
µένη από τους δηµοκρατικούς και κοινοβουλευτικούς θεσµούς.
Εκτρέφετε πάντα τον εθνολαϊκισµό, άλλοτε ως έκφρασή του και
άλλοτε ως δήθεν αντίπαλός του. Εναλλάσσεστε στους ρόλους
µε εκπληκτική άνεση, την άνεση του κυνικού πολιτικού τυχοδιώ-
κτη. 

Όχι, λοιπόν, µαθήµατα πατριωτισµού και ευθύνης σε εµάς και
σε εµένα προσωπικά! 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης και της Νέας Δηµοκρατίας)

3098 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ακολουθεί ο κ. Βα-
ρεµένος, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ και Αντιπρόεδρος της Βουλής.

Ορίστε, κύριε Βαρεµένο, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ (Β’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κύριε Πρόεδρε, ο κ. Βενιζέλος που προηγήθηκε σε αυτό το Βήµα
και µε τον οποίο έχουµε µία ιστορία οµηρικών αντιπαραθέσεων
στο press room -φαντάζοµαι ότι ήταν δηµιουργικές τουλάχιστον
εκείνες- τα είπε όλα εκτός όµως από ένα. Να έχει την τόλµη και
την παρρησία, να αποφανθεί για την ιστορική χρησιµότητα αυτής
της συµφωνίας. 

Είναι αλήθεια ότι υπήρξε ενδιαφέρουσα νοµική συνεισφορά
από την αρχή της διαπραγµάτευσης σε αυτό το θέµα από τον κ.
Βενιζέλο. Όµως -φευ!- δεν αποφεύγει τον µικρό ορίζοντα. 

Και θα ήθελα να πω εδώ -χωρίς να χαρακτηρίζω µε αυτό την
οµιλία του- να µην µπερδεύουµε την ιστορία µε την υστερία. 

Και επειδή ο κ. Βενιζέλος έβαλε ένα θέµα ταυτότητας -ταυτο-
τικό-, θέλω να πω ότι προσωπικά για εµένα η ανασύνθεση του
πολιτικού σκηνικού έρχεται δεύτερη και πρώτη είναι η ιστορική
σηµασία της συµφωνίας.

Όµως θέλω να πω στον κ. Βενιζέλο, ότι το ΚΙΝΑΛ έχασε την
ταυτότητά του πολύ πριν να έρθει η Συµφωνία των Πρεσπών στη
Βουλή για συζήτηση και κύρωση. Έχασε πολύ πιο πριν την ταυ-
τότητα! 

Και θα ήθελα να κάνω µία σηµείωση -αν θέλετε- εδώ. Ο απλός
πολίτης δεν θα περιµένει να τον πάρει από το χέρι είτε ο κ. Βενι-
ζέλος είτε η κ. Γεννηµατά, για να τον πάει σε µία συγκεκριµένη
δεξιά. Αν θέλει να το κάνει, θα το κάνει από µόνος του. Οι υπό-
λοιποι δηµοκρατικοί πολίτες θα κληθούν να αποφασίσουν οι ίδιοι,
για τον δρόµο που θέλουν να πάρουν.

Όµως επιτρέψτε µου να πω τώρα, επειδή έγινε µία πρόταση
για απευθείας συζήτηση επιχειρηµάτων προς τον Αρχηγό της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, το εξής. Θα διάβαζα βουλωµένο
γράµµα, αν έλεγα ότι δεν επρόκειτο ούτε πρόκειται να δεχθεί ο
κ. Μητσοτάκης παρόµοια πρόταση, ακόµα κι αν η πρόταση πε-
ριελάµβανε να γίνει στον «ΣΚΑΪ» και να τη συντονίζει ένας από
εσάς, ας πούµε η κ. Βούλτεψη, που είναι δηµοσιογράφος. Και
δεν το κάνει αυτό, όχι για τον φόβο µόνο απέναντι στον Τσίπρα
όπως λέγεται αλλά για τον φόβο απέναντι στην αλήθεια. 

Θα σας πω ποιος είναι αυτός ο φόβος απέναντι στην αλήθεια,
αφού παρενθετικά πω ότι τελικά πήρε πίσω ο κ. Μητσοτάκης την
απειλή -λέει- για κατάθεση πρότασης δυσπιστίας. Και καλά
έκανε, όχι για τον λόγο ότι απέφυγε µία δεινή κοινοβουλευτική
ήττα που ήταν βέβαια. Αυτό ήταν βέβαιο. Αυτό, όµως, που για
εµένα δεν είναι βέβαιο, είναι ότι αυτή η κοινοβουλευτική νίκη του
ΣΥΡΙΖΑ θα ερχόταν µέσα από µια αντιπαράθεση και πόλωση, που
δεν είµαι σίγουρος εάν την αντέχει η ελληνική κοινωνία και η πο-
λιτεία. 

Και έρχοµαι στο θέµα της αλήθειας, η οποία δεν µπορεί να αν-
τιστραφεί. Διαβάζουµε τα tweets του κ. Μητσοτάκη. Και αν τα πι-
στέψει κανείς, αν έρθει από άλλον πλανήτη και επισκεφθεί την
Ελλάδα, θα νοµίζει ότι εδώ, όλα αυτά τα χρόνια, ήταν τα Σκόπια
που προσέφεραν απλόχερα τη σύνθετη ονοµασία και έξι Πρω-
θυπουργοί -λέει- το αρνούνταν. Δεν ήταν ο Γκρούεφσκι στα Σκό-
πια, ο οποίος τα µετέτρεψε σε µια «Disneyland» του εθνικισµού,
που τελικά επέβαλαν τα συµφέροντα µεγάλων δυνάµεων -θα πω
εγώ- να τους ονοµάσουν «Μακεδονία»; Και όταν έκριναν ότι τα
συµφέροντά τους δεν είναι αυτά, και δηµιουργείται µια συγκυρία
την οποία πρέπει να αδράξουµε, τι έγινε; 

Δεν ήταν, λοιπόν, ο πατέρας του κ. Μητσοτάκη που προσπά-
θησε να το λύσει, όταν η χώρα µπορούσε να επιβάλλει λύση από
θέση ισχύος, αλλά απετράπη µε τον τρόπο που απετράπη από
τον κ. Σαµαρά και ενέπλεξε την Ελλάδα σε µία απίστευτη διπλω-
µατική -και όχι µόνο- περιπέτεια; 

Δεν ήταν άλλοι Πρωθυπουργοί, όπως ο κ. Σηµίτης ο οποίος
επέµενε ότι πρέπει να υπάρξει λύση; 

Ο κ. Παπανδρέου στην ουσία -έχει το δικαίωµα, βέβαια, να έχει
την άποψή του για τους χειρισµούς- αν διαβάσει κανείς προσε-
κτικά αυτά που είπε, θεωρεί χρήσιµη αυτή τη συµφωνία. Δεν πή-
γαµε στο Βουκουρέστι για άµυνα, για σκληρή άµυνα; Αυτό
κάναµε στο Βουκουρέστι µε µια συγκεκριµένη θέση. Και ας µην
έρχονται τώρα ορισµένοι σοβαροί άνθρωποι από τη Νέα Δηµο-

κρατία να λένε, «όχι, η ονοµασία είναι τελευταία, να δούµε τι προ-
ηγείται αυτής». Με αυτές τις θέσεις πήγαµε. Δεν µπορεί να ανα-
στραφεί η πραγµατικότητα. 

Και επειδή γίνεται κουβέντα για την ιστορική ευθύνη καθενός,
θέλω να απευθυνθώ σε εσάς -που τοποθετήστε αρνητικά- και να
σας ρωτήσω το εξής: Έχετε συµβιβαστεί µε τη συνέπεια αυτή
της ψήφου και αν τελικά αυτή η ψήφος, όπως θέλετε, επικρατή-
σει; Έχετε συµβιβαστεί; Έχετε συµβιβαστεί µε το να επικρατήσει
το σκέτο «Μακεδονία» όχι από εκατόν σαράντα χώρες, αλλά από
διακόσιες είκοσι χώρες και, µάλιστα, µε την ευθύνη για το «blame
game» να πέφτει στους ώµους της Ελλάδας; Έχετε συµβιβαστεί
µε αυτό; Το έχετε αποδεχθεί; 

Κοιτάξτε να δείτε, µπορούµε να παίξουµε µε το συναίσθηµα
ενός λαού, αν θέλετε µε την ελλειµµατική ενηµέρωσή του, αν θέ-
λετε µε την υπερευαισθησία του. Και σε αυτό, όµως, υπάρχει ένα
όριο. Και το όριο ποιο είναι; Να µη δίνουµε χώρο στη δηµιουργία
ταγµάτων εφόδου, να µη δίνουµε χώρο σε αυτούς που καταδί-
κασε πριν ο κ. Βενιζέλος, ασχέτως αν µετά προσπάθησε να βρει
συµψηφισµούς κ.λπ..

Να το καταδικάσει ανοιχτά ο κ. Μητσοτάκης, µε τρόπο που να
καλύπτει τις ενέργειες εκείνων που θεσµικά είναι υπεύθυνοι να
προασπίσουν τη συνταγµατική και την έννοµη τάξη, να το κάνει
καθαρά και ξάστερα.

Κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να πω το εξής: Μπορούµε να έρ-
θουµε εδώ και να εκφραζόµαστε µε βάση τις επιθυµίες µας, τι
θέλει ο καθένας, να επικρατήσει ο βολονταρισµός. 

Κοιτάξτε να δείτε, έρχεται µετά η ζωή και είναι σκληρή. Και
αυτό αφορά όλους µας. Μπορούµε να πάρουµε παραδείγµατα
από την πρόσφατη ιστορία µας. Πολλά µπορεί να θέλω. Για πα-
ράδειγµα ο κ. Τσακαλώτος ήθελε να βγει ραντεβού µε τη Σκάρ-
λετ Γιόχανσον και έφαγε τη «χυλόπιτα» της ζωής του! Πολλά
µπορεί να θέλουµε, αλλά το θέµα είναι τι είναι αυτό που µπορεί
η χώρα να αποσπάσει.

Και ξέρετε, τελικά, ποια είναι διαφορά σας, τουλάχιστον όπως
το εκλαµβάνω εγώ; Είναι τι χώρα θέλουµε. Εγώ προσωπικά θα
σας έλεγα ότι οραµατίζοµαι µία χώρα, η οποία να µην είναι περι-
κυκλωµένη από παντού από εχθρούς και να κατασκευάζουµε και
εχθρούς εκείνους που µπορούµε να τους έχουµε φίλους µε δη-
µιουργικό τρόπο. Όποιος το κάνει αυτό -άθελά του θα πω εγώ-
υποβαθµίζει τον πραγµατικό κίνδυνο, που είναι ένας και τον ξέ-
ρουν όλοι: µε τον απρόβλεπτο και δύστροπο γείτονά µας προς
ανατολάς. Και υποβαθµίζει όχι µόνο τη σηµασία του κινδύνου,
αλλά και τα µέσα για να αντεπεξέλθουµε απέναντι σε αυτόν τον
κίνδυνο και να φύγουµε µπροστά, προς το µέλλον, µε µία διαφο-
ρετική προοπτική για τη χώρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Αντιπρό-
εδρε, ολοκληρώστε παρακαλώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ (Β’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Τε-
λειώνω, κύριε Πρόεδρε.

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να επισηµάνω κάτι. Κάποτε ο Πρό-
εδρος της Κύπρου, ο κ. Αναστασιάδης, µου είπε: «Μακάρι να
ήταν και το Κυπριακό ένα θέµα ονοµασίας!». Εγώ λέω ότι στην
πολιτική αντιπαράθεση όλα έχουν ένα όριο. Δεν θεωρώ ότι έχει
κάποιος τις πλάτες, για να σηκώσει έναν εθνικό διχασµό. Δεν δια-
πραγµατευτήκαµε µε τα Σκόπια µετά από έναν πόλεµο, ήµασταν
οι νικητές και τους επιβάλαµε τι πρέπει να υπογράψουν. Έγινε
ένας προωθητικός συµβιβασµός συµφέρων για τη χώρα. Και πι-
στεύω ότι η ιστορία αυτό θα το δικαιώσει νωρίτερα από ό,τι πε-
ριµένετε και όταν θα το δικαιώσει, θα είναι ντάλα µεσηµέρι!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ πολύ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παράκληση να εφαρµόσουµε

την απόφαση για τα έξι λεπτά, διότι διαφορετικά θα περιορί-
σουµε ξανά τον χρόνο για τους Βουλευτές και αυτό δεν είναι
σωστό.

Τον λόγο έχει ο κ. Σαρακιώτης, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ. Επα-
ναλαµβάνω την παράκληση για τα έξι λεπτά. Αν φτάνουµε τα
επτά λεπτά δεν κερδίζουµε τίποτα.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε ενώπιον ιστορι-

κών στιγµών, οι οποίες θα καθορίσουν το µέλλον της χώρας µας
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ως πυλώνα σταθερότητας και ειρήνης στη Νοτιοανατολική Ευ-
ρώπη. 

Καλούµαστε σήµερα να επιλέξουµε µεταξύ µιας περιχαρακω-
µένες και αποµονωµένης βαλκανικής επαρχίας και µιας εξωστρε-
φούς Ελλάδας, η οποία θα κοιτά µε δυναµισµό και
αυτοπεποίθηση τη γειτονιά της. Η Συµφωνία των Πρεσπών συνι-
στά µέρος µιας συνολικής προσπάθειας επίτευξης του παρα-
πάνω στρατηγικού στόχου, επιλύοντας µία εκκρεµότητα
δεκαετιών, η οποία γεννήθηκε και γιγαντώθηκε εξαιτίας της συ-
νεχιζόµενης άρνησης και αδυναµίας των κυβερνήσεων της Νέας
Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ να αναλάβουν ιστορικές ευθύνες
που είχαν, ενδεχοµένως µε ένα βραχυπρόθεσµο πολιτικό κόστος
αλλά πάντοτε µε ορίζοντα το µακρόπνοο εθνικό συµφέρον.

Πού οδήγησε ο επί δεκαετίες στρουθοκαµηλισµός σας, κυρίες
και κύριοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης; Πείτε µας τι κέρδισε
η χώρα τα τελευταία είκοσι επτά χρόνια. Φτάσαµε, µε αποκλει-
στική ευθύνη σας, σε µία κατάσταση κατά την οποία περισσό-
τερα από τα 2/3 των κρατών της διεθνούς κοινότητας
αναγνωρίζουν τη γείτονα µε τη µέχρι πρότινος συνταγµατική
ονοµασία της, ήτοι «Δηµοκρατία της Μακεδονίας» σκέτο, εγκα-
ταλείποντας, παράλληλα, έναν χώρο ιστορικής άνθησης του ελ-
ληνισµού στις ορέξεις τρίτων

Θα σας γυρίσω τώρα λίγο πίσω, σε «λαµπρές» στιγµές, όταν
η Νέα Δηµοκρατία δίδασκε παγκοσµίως διπλωµατία! Θα σας θυ-
µίσω τι έγραφαν οι ελληνικές εφηµερίδες, όταν η έλλειψη στρα-
τηγικής από µέρους σας οδηγούσε σε εθνικές ήττες, όταν, για
παράδειγµα, τον Νοέµβριο του 2004 οι Ηνωµένες Πολιτείες της
Αµερικής αναγνώριζαν τη γειτονική χώρα ως «Μακεδονία» σκέτο.
Τότε, βεβαίως, ζούσατε ακόµη στον απόηχο των Ολυµπιακών
Αγώνων και προφανώς δεν είχατε χρόνο να ασχοληθείτε µε τη
Μακεδονία.

Ας θυµηθούµε, λοιπόν, τα δηµοσιεύµατα της 5ης Νοεµβρίου
του 2004. 

Εφηµερίδα «ΈΘΝΟΣ»: «Μαχαιριά από Μπους. Κρύφτηκε ο Κα-
ραµανλής. Ήττα. Η κυβέρνηση αγνόησε τις κινήσεις που έδει-
χναν τη συνωµοσία Αµερικανών - Σκοπίων». Εφηµερίδα
«ΗΜΕΡΗΣΙΑ»: «Σοκ µετά την αδράνεια. Όταν ο Καραµανλής
έστελνε συγχαρητήρια, ο Μπους αναγνώριζε τη «Μακεδονία».
Εφηµερίδα «CITY PRESS» του νυν Ευρωβουλευτή σας κ. Γιώρ-
γου Κύρτσου: «Η αναγνώριση του κράτους των Σκοπίων από τις
ΗΠΑ µε το συνταγµατικό τους όνοµα “Μακεδονία” έγινε σε συν-
θήκες που δηµιουργούν δικαιολογηµένο προβληµατισµό για την
αποτελεσµατικότητα της κυβέρνησης Καραµανλή».

Τότε προφανώς, κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, εί-
χατε ξεχάσει τον Παύλο Μελά και τον θυµηθήκατε εν έτει 2019!
Προφανώς σας γεµίζουν εθνική υπερηφάνεια τα ως άνω επιτεύγ-
µατά σας. Απουσία στρατηγικής, φοβικά σύνδροµα, αποφυγή
ανάληψης ευθύνης και εν τέλει ανυπαρξία ηγεσίας. Εξέλειπε η
ηγεσία, η οποία δεν θα είχε ως πρώτιστο µέληµα την κοµµατική
επιβίωση και τη λεγόµενη «συνοχή της παράταξης» αλλά την κα-
τοχύρωση των δικαίων µας.

Μετά από όλα αυτά έρχεστε σήµερα να µας ασκήσετε κριτική,
συµπορευόµενοι και ταυτιζόµενοι µε ακροδεξιά στοιχεία, που
µόνο να λογοδοτήσουν οφείλουν ενώπιον της ελληνικής ιστο-
ρίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για πρώτη φορά εν καιρώ ειρή-
νης µία χώρα αναγκάζεται να αλλάξει το όνοµά της και διατάξεις
του συντάγµατός της επειδή το επιθυµεί και το επιδιώκει µία
άλλη χώρα. Όσο απίθανο κι αν πίστευε ο κ. Σαµαράς ότι είναι
ένα τέτοιο ενδεχόµενο, µε αυτή τη συµφωνία πραγµατοποιείται
και οφείλετε να το αναγνωρίσετε. Η ονοµασία αλλάζει από «Μα-
κεδονία» σε «Βόρεια Μακεδονία» έναντι όλων, όπως ακριβώς επι-
τάσσει η εθνική γραµµή. Και επειδή ακούγονται πολλές
διαφορετικές ερµηνείες περί αυτού, καλώ όσους επιθυµούν να
ανατρέξουν στις προγραµµατικές δηλώσεις των έξι Πρωθυπουρ-
γών, στις οποίες δηµοσίως και διαρκώς αναφέρεται ο κ. Μητσο-
τάκης.

Παράλληλα εξαλείφεται κάθε είδος αλυτρωτισµού, όπως
αυτός περί προστασίας µακεδονικών µειονοτήτων. Ακολούθως
κάθε άγαλµα µνηµείο ή σύµβολο που επικαλείται την παράδοση
της αρχαίας Μακεδονίας, αποσύρεται από τη γειτονική χώρα. 

Τέλος µε το άρθρο 7 διασαφηνίζεται ότι η γλώσσα των γειτό-
νων ανήκει στη νοτιοσλαβική οµάδα γλωσσών. 

Αντιτείνουν κάποιοι: «Ναι αλλά γιατί να ονοµάζεται µακεδο-
νική;» Ας αναζητήσουν τις ευθύνες στον ιδεολογικό µέντορα της
Δεξιάς, στον Ευάγγελο Αβέρωφ, και στις θέσεις του περί «µακε-
δονικής» γλώσσας το 1959, καθώς και στη Διάσκεψη του ΟΗΕ
στην Αθήνα -τραγική ειρωνεία!- το 1977 επί κυβερνήσεως
εθνάρχη Κωνσταντίνου Καραµανλή. Μάλλον προτιµούσατε τις
κορόνες περί Μεγάλου Αλεξάνδρου και ότι η γλώσσα τους έχει
καταβολές στην αρχαία µακεδονική. Σε αυτά τα τετελεσµένα µάς
είχατε οδηγήσει µε την παθητική στάση σας και αυτά καταφέ-
ραµε να διορθώσουµε. 

Όσον αφορά την ιθαγένεια, προσπαθήστε να µελετήσετε και
µη στοιχίζεστε πίσω από την ακροδεξιά σπέκουλα του καθενός.
Τα είπε αναλυτικά ο κ. Κοτζιάς από αυτό εδώ το Βήµα. Παρα-
δείγµατος χάριν, όταν αναφερόµαστε σε ευρωπαϊκή ιθαγένεια,
τι εννοούµε. Αντιληφθείτε ότι είναι ένας νοµικός όρος, ο οποίος
δεν επικαλύπτει την ταυτοτική οντολογία, ότι, δηλαδή, η µία πλη-
θυσµιακή οµάδα ανήκει στα σλαβικά φύλα, η άλλη στα αλβανικά,
η άλλη στα ελληνικά. Αυτές οι πληθυσµιακές οµάδες είναι οι
εθνότητες, που συναπαρτίζουν τον υπό γεωγραφικούς όρους
µακεδονικό χώρο.

Με όρους υπεράσπισης των κυριαρχικών δικαιωµάτων µας
οφείλουµε να επιλύουµε θέµατα και να σταµατήσουµε να τα κρύ-
βουµε κάτω από το χαλί. Δείτε τι συµβαίνει µε όλες τις δυσεπί-
λυτες διεθνείς διενέξεις. Ο χρόνος λειτουργεί υπέρ εδραιωµένων
καταστάσεων και στην περίπτωσή µας οι συσχετισµοί είναι αµεί-
λικτοι, µε ολόκληρη τη διεθνή κοινότητα να αποκαλεί το γειτονικό
κράτος «Μακεδονία» σκέτο. Πριν τα εκατόν σαράντα κράτη γί-
νουν διακόσια, ας φροντίσουµε να σταθούµε στο ύψος των πε-
ριστάσεων.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Σας ευχαριστώ και
εγώ, κύριε Σαρακιώτη, και για τη συνέπεια στον χρόνο.

Τον λόγο έχει η κ. Μανωλάκου, Βουλευτής του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας, για έξι λεπτά. 

Παρακαλώ, κυρία Μανωλάκου, να τηρήσετε και εσείς τα έξι
λεπτά.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Με την ανοχή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Όχι ανοχή γιατί

µετά όλοι ζητούν ανοχή, κυρία Μανωλάκου.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Είναι η Συµφωνία των Πρεσπών

µια διµερής διευθέτηση µεταξύ FYROM και Ελλάδας, όπως την
παρουσιάζει η Κυβέρνηση και συγκαλύπτουν και τα άλλα κόµ-
µατα, για να λυθεί ένα ζήτηµα που προέκυψε µετά το διαµελισµό
της Γιουγκοσλαβίας από τη δολοφονική αµερικανονατοϊκή µη-
χανή; 

Τα γεγονότα απαντούν και αποκαλύπτουν. Σε Σύνοδο Κορυ-
φής του ΝΑΤΟ αποφασίστηκε να δοθεί στη FYROM το πράσινο
φως ένταξής της στο ΝΑΤΟ. Συνεπώς αυτός ο στόχος καθόρισε
το περιεχόµενο και το χρονοδιάγραµµα της συµφωνίας.

Επιβεβαιώνεται και από όσα ακολούθησαν. Δηµοψήφισµα στη
FYROM µε το ερώτηµα: Είστε υπέρ ένταξης σε Ευρωπαϊκή
Ένωση και ΝΑΤΟ, αποδεχόµενοι τη Συµφωνία µεταξύ της «Δη-
µοκρατίας της Μακεδονίας» και της Ελληνικής Δηµοκρατίας; Η
αποχή µεγάλη στο 63% που το καθιστούσε άκυρο. Νοµιµοποι-
ήθηκε, όµως, από το ΝΑΤΟ και την Ευρωπαϊκή Ένωση παρά τις
αντιδράσεις και την αµφισβήτησή του. Η συνέχεια στη βουλή
τους. Εν µέσω καταγγελιών και αποκαλύψεων για όργιο πιέσεων,
εκβιασµών και εξαγορών βουλευτών µε ενεργό ρόλο του Πρέσβη
των ΗΠΑ στα Σκόπια, η Κυβέρνηση Ζάεφ πήρε έγκριση για τις
συνταγµατικές αλλαγές.

Μετά από αναβολές, παζάρια, πέρασαν οι συνταγµατικές τρο-
ποποιήσεις για ένταξη σε ΝΑΤΟ και Ευρωπαϊκή Ένωση µε το
όνοµα «Βόρεια Μακεδονία». Βλέπετε βίους παράλληλους; Διότι
και στο ελληνικό Κοινοβούλιο οι µετακινήσεις Βουλευτών από το
ένα κόµµα στο άλλο έχουν χαρακτήρα µετακινούµενης άµµου.
Το παρασκήνιο οργιάζει. Εκβιασµοί Νίµιτς. Έντονη κινητικότητα
Αµερικανοευρωπαίων και ιδιαίτερα της αµερικάνικης Πρεσβείας
στην Ελλάδα, όπως επιβεβαιώνει και η έκθεση του αµερικανικού
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Υπουργείου Εξωτερικών και περιλαµβάνει τους στόχους της,
όπως ανάληψη πιο ενεργού ρόλου των ελληνικών Ενόπλων Δυ-
νάµεων και Σωµάτων Ασφαλείας ως αµερικανονατοϊκού χωρο-
φύλακα στην ευρύτερη περιοχή, πλήρης διευθέτηση του
Σκοπιανού ως όχηµα άλλων διευθετήσεων στα Δυτικά Βαλκάνια,
αναχαίτιση της επιρροής Ρωσίας και Κίνας στην Ελλάδα, διεύ-
ρυνση στις µπίζνες του αµερικανικού κεφαλαίου στην ενέργεια
και άλλους κλάδους, εκτοπίζοντας ανταγωνιστές του και µάλι-
στα, αξιοποιώντας ΜΚΟ και µέσα ενηµέρωσης για την εξάλειψη
του αντιαµερικανισµού στην Ελλάδα, µε το αζηµίωτο.

Αλήθεια ανακρίβειες είναι όλα αυτά;
Και µετά από όλα αυτά, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ και των υποστηρι-

κτών της επαίσχυντης και επικίνδυνης αυτής συµφωνίας, µιλάτε
για τόλµη των δύο Πρωθυπουργών στις δύο χώρες να πάρουν
πολιτικά ρίσκα έξω από οποιαδήποτε παρέµβαση τρίτου. Η κο-
ροϊδία και η υποκρισία σε όλο το µεγαλείο. Μάλιστα στο πρωτο-
χρονιάτικο µήνυµα ο Ζάεφ είχε κεντρικό άξονα τη Συµφωνία των
Πρεσπών, τονίζοντας ότι γίνονται πραγµατικότητα οι επιθυµίες
και στόχοι ένταξης σε ΝΑΤΟ και Ευρωπαϊκή Ένωση µιας παγκό-
σµιας και δίκαιης Μακεδονίας.

Τα αποσιωπάτε όλα αυτά, χρησιµοποιώντας ως άλλοθι τους
εθνικιστές που καταδικάζουµε. Είναι, όµως, παιδιά αυτού του σά-
πιου συστήµατος. Όµως και στο κείµενο της συµφωνίας παρα-
µένουν τα σπέρµατα αλυτρωτισµού περί «Μακεδόνα» πολίτη,
«µακεδονικού» λαού και «µακεδονικής» γλώσσας. Αυτές οι δια-
τυπώσεις δεν αποτελούν έναν αθώο συµβιβασµό, όπως ισχυρί-
ζεται η Κυβέρνηση. Επιλέγονται συνειδητά, µε στόχο να
συντηρείται ο αλυτρωτισµός, ο εθνικισµός και στις δύο χώρες,
ο οποίος είναι βούτυρο στο ψωµί όσων θέλουν να διαιρούν τους
λαούς και να περνούν τα επικίνδυνα σχέδιά τους. Αυτά θα βγουν
ξανά στην επιφάνεια, τη στιγµή που θα επιλέξουν τα συµφέροντά
τους τα διάφορα ιµπεριαλιστικά κέντρα.

Συνεπώς η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ λέει ψέµατα, όταν ισχυρίζεται
ότι η Συµφωνία των Πρεσπών υπογράφτηκε για να λυθεί ένα
ιστορικό πρόβληµα, για να διασφαλιστεί η ειρήνη και φιλία των
λαών.

Γιατί επιθυµούν την ένταξη της FYROM σε ΝΑΤΟ και Ευρω-
παϊκή Ένωση; Μα για να αποδυναµωθεί η επιρροή Ρωσίας και
Κίνας στο πλαίσιο σφοδρών ανταγωνισµών για τις αγορές, τις
πρώτες ύλες, τους δρόµους αγωγών και µεταφορών κ.λπ.. Είναι
ανταγωνισµοί που συνδυάζονται µε πολεµικές προετοιµασίες, µε
απρόβλεπτες συνέπειες για τους λαούς. Μερίδιο σε αυτούς τους
σχεδιασµούς διεκδικεί η ελληνική πλουτοκρατία και αυτά τα µε-
γάλα έργα περιέγραφε η κ. Νανοπούλου και άλλοι.

Γι’ αυτό η Κυβέρνηση έχει βαριές και µεγάλες ευθύνες, ανα-
λαµβάνοντας ρόλο υπηρέτη. Των εκµεταλλευτικών και αµερικα-
νοτοϊκών σχεδιασµών καρπός υπήρξε και η Συµφωνία των
Πρεσπών. Αυτή τη δόξα η Κυβέρνηση τη θέλει για τον εαυτό της.
Έτσι είναι οι βρώµικες αποστολές. Εκτελούνται µέχρι τέλος.

Ταυτόχρονα βρωµίζετε µερικοί τον αντιιµπεριαλιστικό αγώνα
και το ΕΑΜ, ακόµη και καρικατούρες Λένιν, για να χωρέσουν
στον «κορσέ» της επικείµενης Συµφωνίας των Πρεσπών. Αυτό
ονοµάζετε ρεαλισµό και αλήθεια.

Καταψηφίζουµε µε κριτήριο τα συµφέροντα των εργαζοµένων
και την ανάπτυξη, την αλληλεγγύη, την ειρήνη και κοινή πάλη των
λαών. Αποκαλύπτουµε τον επικίνδυνο χαρακτήρα των ιµπεριαλι-
στικών ανταγωνισµών και στοχεύσεων, των επιδιώξεων της αστι-
κής τάξης, που βάζουν τη σφραγίδα τους στη Συµφωνία των
Πρεσπών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κυρία
Μανωλάκου!

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Ταυτόχρονα καλούµε τον ελληνικό λαό να δυναµώσει την αν-

τίθεσή του στους ιµπεριαλιστικούς σχεδιασµούς του ΝΑΤΟ, επι-
κίνδυνο παράγοντα αποσταθεροποίησης και ανασφάλειας αλλά
και στην Ευρωπαϊκή Ένωση, καλώντας να δυναµώσει ο λαϊκός
παράγοντας και ο αγώνας αντεπίθεσης για την ανατροπή της κα-
πιταλιστικής βαρβαρότητας, που γεννά εθνικισµό, µίσος, αντα-
γωνισµούς, πόλεµο, προσφυγιά, φτώχεια και δυστυχία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ.
Ο Βουλευτής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.

Δελής έχει τον λόγο για έξι λεπτά, όπως και οι Υπουργοί. Όλοι
έχουν τον λόγο για έξι λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Για να εξωραΐσει τη συµφωνία η Κυβέρ-
νηση λέει: «πετύχαµε την καλύτερη» και όχι µόνο αυτό αλλά ότι
είναι και µια προοδευτική συµφωνία. Και γιατί παρακαλώ; Επειδή
διαφωνεί η Νέα Δηµοκρατία και επειδή πέφτει σε εθνικιστικό πα-
ραλήρηµα η Χρυσή Αυγή, αυτό σηµαίνει και ότι η συµφωνία είναι
προοδευτική; Όχι, βέβαια. Διότι πού διαφωνούν όλοι αυτοί; Πού
επικεντρώνουν; Πού ανεβάζουν τους τόνους; Μόνο για το όνοµα,
για τα βαφτίσια και όχι για τον νατοϊκό γάµο.

Την ίδια στιγµή άχνα δεν βγάζετε -πού να τολµήσετε να βγά-
λετε!- για την ουσία, για το ζουµί αυτής της συµφωνίας για το
άρθρο 2 δηλαδή, το οποίο περιγράφει µε το «νι» και µε το
«σίγµα» το µάντρωµα της FYROM στη στρούγκα του ΝΑΤΟ και
της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Το ερώτηµα είναι αµείλικτο: Αλήθεια πόσο προοδευτική µπο-
ρεί να είναι µια συµφωνία, που υλοποιεί τους αµερικανονατοϊ-
κούς σχεδιασµούς στα Βαλκάνια, σχεδιασµοί που έχουν τόσο
βεβαρηµένο, µατωµένο ιστορικό στην περιοχή; Πόσο προοδευ-
τική µπορεί να είναι µια συµφωνία, που συντηρεί και τρέφει τους
αλυτρωτισµούς και τους εθνικισµούς, µε τα ανιστόρητα περί «µα-
κεδονικής γλώσσας» και «ιθαγένειας» που περιέχει; Διότι ό,τι και
να λέτε, αυτά τα αλυτρωτικά σπέρµατα στη συµφωνία διατη-
ρούνται συνειδητά, για να µπορούν όποτε θέλουν οι ιµπεριαλι-
στές να τα αξιοποιούν, φουντώνοντας τα εθνικιστικά µίση,
διαιρώντας και µατώνοντας τους λαούς, αφού ο ένας εθνικισµός,
ως γνωστόν, τρέφει τον άλλον.

Είναι απάντηση σε αυτούς τους ιµπεριαλιστικούς σχεδιασµούς
αυτής της συµφωνίας συνθήµατα, όπως «η Μακεδονία είναι µία
και ελληνική» ή µήπως και αυτά κρύβουν αλυτρωτισµό, καθώς
αµφισβητούν αντικειµενικά τη Συνθήκη του Βουκουρεστίου του
1913, που καθόρισε τα σηµερινά βαλκανικά σύνορα; Τι διαφορε-
τικό, δηλαδή, κάνει ο Ερντογάν, που τον καταγγέλλουµε -και
σωστά- όταν θέτει ανοικτά ζήτηµα αναθεώρησης της Συνθήκης
της Λοζάνης;

Κοντολογίς πρόκειται για µια επαίσχυντη συµφωνία και όσο η
Κυβέρνηση τη διαφηµίζει, απλώς γίνεται ο τελάλης του ΝΑΤΟ και
ο θαλαµοφύλακας του ιµπεριαλιστικού στρατοπέδου στην πε-
ριοχή. Δείτε το άρθρο 2 της συµφωνίας, που αποτελεί και το θε-
µέλιό της. Δεν υπάρχει ίσως προηγούµενο στην παγκόσµια
διπλωµατική ιστορία, µια διεθνής συµφωνία µεταξύ δυο χωρών
να υπηρετεί -και να το αναγράφει, µάλιστα- την ενίσχυση του πιο
επιθετικού, του πιο πολεµοκάπηλου, του πιο δολοφονικού πολε-
µικού οργανισµού σήµερα, του ΝΑΤΟ.

Κι άλλος ένας στόχος υπηρετείται από τη συµφωνία, τα συµ-
φέροντα των ελληνικών επιχειρηµατικών οµίλων που προσδο-
κούν σε ένα κοµµάτι της λείας στην περιοχή σε συνεργασία
βέβαια µε µεγάλες πολυεθνικές. Το άρθρο 14 της συµφωνίας
αναλυτικά αναφέρεται στους τοµείς για τους οποίους ενδιαφέ-
ρονται οι επιχειρηµατικοί όµιλοι, µε πρώτους-πρώτους τους αγω-
γούς, βέβαια, φυσικού αερίου και πετρελαίου, για τους οποίους
οι ανταγωνισµοί στην περιοχή αγριεύουν και µάλιστα επικίνδυνα.

Πρόκειται για το γνωστό απατηλό, αντιδραστικό παραµυθάκι
της Κυβέρνησης και όλων των αστικών κοµµάτων που χρόνια
τώρα, νιος ήµουν και γέρασα, πουλάνε στη Θεσσαλονίκη και τη
βόρεια Ελλάδα περί «Μητρόπολης των Βαλκανίων» και «καπιτα-
λιστικού παραδείσου» που θα έρθει δήθεν µε την επέκταση του
ελληνικού κεφαλαίου στη βαλκανική ενδοχώρα, όπως λέτε.

Για σταθείτε όµως, γιατί το έργο το έχουµε ξαναδεί εκεί πάνω
στη δεκαετία του 1990. Ήταν αντιλαϊκό και άφησε πίσω που κου-
φάρια εργοστασίων, ανεργία και φτώχεια. Πηγαίνετε µια βόλτα
στη Νάουσα της Μακεδονίας, να το δείτε µε τα ίδια σας τα µάτια.

Εξίσου επικίνδυνα και αντιδραστικά είναι και τα όσα λέει ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ για το δικαίωµα του λεγόµενου «συλλογικού αυτοπροσδιο-
ρισµού», όπως το λέει. Πρόκειται για καραµπινάτο ιµπεριαλιστικό
ιδεολόγηµα, το οποίο από τη δεκαετία του 1990 πλασάρεται µε-
θοδικά ως δήθεν δηµοκρατικό και ανθρωπιστικό. Τι λέει αυτό µε
λίγα λόγια; Αµφισβητεί ότι ο χαρακτήρας ενός έθνους έχει αντι-
κειµενική ιστορική βάση και ισχυρίζεται ότι µπορεί και να στηρί-
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ζεται ο χαρακτήρας ενός έθνους στη βάση υποκειµενικών µόνο
κριτηρίων, διαθέσεων και αντιλήψεων, δηλαδή κάτι σαν το είσαι
ό,τι δηλώσεις. Και αν βολεύει ένας συλλογικός αυτοπροσδιορι-
σµός τους ιµπεριαλιστές, τότε µπορεί και να δικαιούσαι και κρά-
τος, όπως ας πούµε το προτεκτοράτο του Κοσσόβου. Αν δεν
τους βολεύει, όµως, όπως ισχύει µε την Παλαιστίνη, τότε αυτό
το δικαίωµα δεν αναγνωρίζεται για τον πολύπαθο και ηρωικό
αυτό λαό της Παλαιστίνης.

Να, λοιπόν, γιατί λέµε ότι αυτό αποτελεί πολύτιµο σύγχρονο
εργαλείο των ιµπεριαλιστών, για να υποδαυλίζουν και να αναζω-
πυρώνουν υπαρκτά και να δηµιουργούν ακόµα και ανύπαρκτα
ζητήµατα µειονοτικά, ώστε µετά να εµφανίζονται ως δήθεν ειρη-
νοποιοί διαιτητές.

(Στο σηµείο αυτό κτυπά το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Μην πάτε µακριά. Στη διάλυση της Γιουγκοσλαβίας αυτό το

εργαλείο αξιοποιήθηκε κατά κόρον, αφού, βέβαια, πρώτα καλ-
λιεργήθηκε το έδαφος µε καταιγισµό εκθέσεων και δηµοσιευµά-
των από ευαγή ιµπεριαλιστικά ιδρύµατα τύπου Κάρνεγκι στα
τέλη του 1996. Ποιος το λάνσαρε επίσηµα στη χώρα µας; Το λάν-
σαρε ο Γεώργιος Παπανδρέου το 1999 ως Υπουργός Εξωτερι-
κών µιλώντας για τη Θράκη. 

Σήµερα αυτό το αντιδραστικό ιµπεριαλιστικό κατασκεύασµα
που κρύβει ολοφάνερους κινδύνους, το επικαλείται και το υπο-
στηρίζει ο ΣΥΡΙΖΑ. Εύγε και εις ανώτερα!

Γνωρίζουµε καλά πως η πλειοψηφία του λαού µας αγωνιά και
ανησυχεί για τις εξελίξεις. Προβληµατίζεται για τις κρίσιµες ασά-
φειες της συµφωνίας. Γνωρίζουµε καλά πως δεν εµπιστεύεται
ούτε νοιώθει και καµµιά ασφάλεια µε την εµπλοκή της χώρας
στους ευρωνατοϊκούς σχεδιασµούς. Άλλωστε έχει καεί η γούνα
µας πολλές φορές απ’ αυτούς τους σχεδιασµούς και στην Κύπρο
και µε τη χούντα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Σας παρακαλώ,
ολοκληρώστε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Τώρα πρέπει να δει, λοιπόν, τη µεγάλη ει-
κόνα που δείχνει µόνο το ΚΚΕ. Να δει τη νατοϊκή πηγή αυτής της
συµφωνίας και να την απορρίψει. Να πάρει το µήνυµα από τον
βράχο της Ακρόπολης, και να βροντοφωνάξει στα σηµερινά συλ-
λαλητήρια του ΚΚΕ το µεγάλο «όχι» στα ιµπεριαλιστικά σχέδια
και το µεγάλο «ναι» στη φιλία και την αλληλεγγύη των λαών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ πολύ.
Τον λόγο έχει η Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη κ. Πα-

πακώστα.
Παρακαλώ και εσάς, κυρία Παπακώστα, να µιλήσετε για έξι

λεπτά –δεν εξαιρούνται οι Υπουργοί- για να µιλήσουν όλοι οι
Βουλευτές.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός
Προστασίας του Πολίτη): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Διαβάζω, κύριοι συνάδερφοι, µία κριτική αποτίµηση της Συµ-
φωνίας της Ελλάδος - ΠΓΔΜ: ««Η γενική µου εντύπωση από την
προσεκτική ανάγνωση της συµφωνίας είναι θετική µεν ως προς
σειρά σηµείων, ιδίως ως προς την περιγραφή άρσης δραστηριο-
τήτων αλυτρωτισµού, και επίσης θετική στο δεύτερο µέρος όπου
προβλέπονται πολλαπλοί τρόποι ενίσχυσης της διακρατικής συ-
νεργασίας. 

Κατ’ αρχάς αναφέρεται ρητά στο προοίµιο της συµφωνίας ότι
το υφιστάµενο σύνορο µεταξύ των δύο κρατών είναι διεθνές,
πάγιο και διαρκές και είναι απαραβίαστο. Θεωρώ, επίσης, σηµαν-
τικό το γεγονός ότι εξαλείφεται τελείως ο όρος «Δηµοκρατία της
Μακεδονίας» τόσο σε διεθνές, όσο και σε διακρατικό επίπεδο.
Ας µην ξεχνάµε ότι οι περισσότερες χώρες, συµπεριλαµβανοµέ-
νων όλων των ισχυρότερων, αναγνωρίζουν σήµερα ως «Μακεδο-
νία» τη γείτονα χώρα. Ας είµαστε ειλικρινείς. Το όνοµα της
Μακεδονίας είχε υφαρπαγεί. Οι πάντες χρησιµοποιούσαν το
όνοµα αυτό για το γειτονικό κράτος. Με τη συµφωνία όσο επώ-
δυνη και να είναι για εµάς η χρήση του ως σύνθετου, πρακτικώς
το όνοµα επιστρέφει στην Ελλάδα µαζί µε την ιστορία και τον πο-
λιτισµό του.

Σηµαντική είναι και η υποχρεωτική αποµάκρυνση κάθε λογής
συµβόλων που αναφέρονται στον µακεδονικό ελληνικό πολιτισµό

καθώς και η αλλαγή σε σχολικά βιβλία και στην εν γένει ιστορική
αφήγηση που οδηγεί στη δηµιουργία νέων γενιών µη εθισµένων
στη χρήση τέτοιων παραποιήσεων.

Δεν πρέπει δε να παραβλέπεται και η σηµασία του δευτέρου
µέρους της συµφωνίας, που δηµιουργεί µία στρατηγική συνερ-
γατική σχέση µεταξύ Ελλάδος και ΠΓΔΜ. 

Χωρίς να επιδεικνύω σωβινισµό, υπογραµµίζω ότι συνήθως σε
περιπτώσεις τέτοιας στρατηγικής φύσεως συνεργασιών, το «de
facto», κυρίως, επωφελούµενο µέρος είναι το ισχυρότερο, στην
προκειµένη περίπτωση η Ελλάς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή την κριτική αποτίµηση της
Συµφωνίας Ελλάδας - ΠΓΔΜ την προσυπογράφω. Την υπογρά-
φει δε στη σηµερινή «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» µε άρθρο του µε ηµεροµη-
νία 24 Ιανουαρίου 2019 –και θα το καταθέσω στα Πρακτικά- ο κ.
Δηµήτρης Κατσούδας, ο οποίος διετέλεσε µεταξύ άλλων Γενικός
Γραµµατέας Ευρωπαϊκών Υποθέσεων του Υπουργείου Εξωτερι-
κών την περίοδο 2007 - 2009 και παλαιότερα πολιτικός σύµβου-
λος το 1987 έως το 1991 του Κωνσταντίνου Μητσοτάκη.

Παρακαλώ, το καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό η Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη κ. Αι-

κατερίνη Παπακώστα - Σιδηροπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά
το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Ε και;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Και τι έγινε;
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός

Προστασίας του Πολίτη): Τώρα θέλω να πω το εξής: Κύριοι συ-
νάδελφοι, κάτω από έναν ζόφο, µία ζοφερή και παθογενή ατµό-
σφαιρα, µέσα από τις γνωστές ακρότητες, τις όποιες αναµένω
όλοι να καταδικάσουµε µε σαφή και κατηγορηµατικό τρόπο και
να στρέψουµε το βλέµµα µας από αυτές προχωρώντας µπροστά,
οφείλω να οµολογήσω ότι ήταν φωτεινό διάλειµµα –αλλά δυστυ-
χώς µόνο ολιγόλεπτο διάλειµµα και αµήχανη η στάση των υπο-
λοίπων- αυτό του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου της Νέας
Δηµοκρατίας χθες. Ήταν ένα φωτεινό διάλειµµα και οφείλω να
οµολογήσω ότι εν πάση περιπτώσει αυτό κάπως δηµιούργησε
µία αισιοδοξία ότι µπορούµε να πάµε παρακάτω, δίχως διχα-
σµούς, δίχως ακρότητες.

Εγώ σήµερα ήρθα να θέσω κάποια ερωτήµατα και κάποιες πα-
ραδοχές, για να αναρωτηθούµε όλοι µέχρι το βράδυ που θα κλη-
θούµε να αποφασίσουµε κατά συνείδηση και µε ελεύθερη
εντολή, όπως ορίζει το Σύνταγµα –οι Βουλευτές και όχι τα κόµ-
µατα- το πώς θα τοποθετηθούµε.

Σε σχέση δε µε την παθογένεια και τον ζόφο, διαβάζω τις φρά-
σεις µε ηµεροµηνία 29 Φεβρουαρίου 2008: «Δεν υπηρετούνται,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα συµφέροντα του τόπου µε κο-
ρώνες που θυσιάζουν το µέλλον σε εφήµερες κοµµατικές σκοπι-
µότητες. Δεν είναι λύση η µετακύλιση ευθυνών. Δεν υπάρχει
τίποτα πιο σπουδαίο από την τόλµη των αποφάσεων που προ-
σφέρουν στον τόπο. Δεν είναι ώρα εντυπωσιασµών που βλά-
πτουν και µπορεί να βλάψουν σοβαρά τα δίκαιά µας. Είναι ώρα
υπεύθυνων χειρισµών. Είναι ώρα ευθύνης µας». 

Ήταν ο Κώστας Καραµανλής σε επίκαιρη ερώτηση του Προ-
έδρου του ΛΑΟΣ Καρατζαφέρη για την ΠΓΔΜ µε ηµεροµηνία 29
Φεβρουαρίου 2008.

Προσυπογράφω. Λέει από τότε ο πρώην Πρωθυπουργός ότι
δεν µετακυλίουµε τις ευθύνες µας οι πολιτικοί στον λαό. Το λέω
για όσους αναφέρθηκαν στα δηµοψηφίσµατα.

Τώρα όσον αφορά τη συναίνεση, άκουσα τον κ. Βενιζέλο µε
πολύ µεγάλο ενδιαφέρον και οφείλω να οµολογήσω ότι παρά την
πρώτη ανάγνωση, το ζουµί των τοποθετήσεων του κ. Βενιζέλου
βρίσκεται στη δεύτερη ανάγνωση και στα λεπτά γράµµατα των
τοποθετήσεών του. Θεωρώ ότι ο κ. Βενιζέλος από την αρχή κρά-
τησε –αυτή είναι η δική µου πολιτική εκτίµηση- µία στάση απέ-
ναντι στη συµφωνία θετική και συνεισέφερε µε τις νοµικές του
απόψεις ως προς τη βελτίωσή της.

Ο κ. Βενιζέλος στις 27 Σεπτεµβρίου 2014, ως Υπουργός Εξω-
τερικών και ως Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης Σαµαρά, σηµει-
ώνει ότι η Ελλάδα µέχρι σήµερα έχει κάνει πολύ σηµαντικά
βήµατα και αναµένουµε από την άλλη πλευρά να προβεί σε αν-
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τίστοιχα. Προτείνουµε µία αµοιβαία αποδεκτή σύνθετη ονοµασία
µε γεωγραφικό προσδιορισµό πριν από τη λέξη «Μακεδονία» για
κάθε χρήση, erga omnes.  Σήµερα αυτό το οποίο είπε, η ένστασή
του, από ό,τι κατάλαβα, ήταν ότι δεν υπήρξε αυτή η εθνική συ-
νεννόηση. 

Ηµεροµηνία 12 Απριλίου 2008: «Είπαµε καθαρά ότι οι µακρό-
χρονες διαπραγµατεύσεις είχαν και έχουν ως τελικό στόχο µία
αµοιβαία αποδεκτή σύνθετη ονοµασία. Σχεδόν όλα τα κόµµατα
συµφωνήσαµε στην επιδίωξη αυτή και αυτό οφείλω να το υπο-
γραµµίσω.» Ο τότε Πρωθυπουργός Κώστας Καραµανλής συγ-
χαίρει τα κόµµατα για τη στάση της συνεννόησης που τηρούν
για ΠΓΔΜ. Είναι δεδοµένη από το 2008 η συνεννόηση, η εθνική
συναίνεση στα κόµµατα για το ζήτηµα αυτό, κύριοι συνάδελφοι.
Δεν είναι ζητούµενο σηµερινό.

Εγώ τώρα θέλω να θέσω κάποια ερωτήµατα προς τους συνα-
δέλφους ιδιαίτερα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, διότι προ-
ηγουµένως είπα ότι µε ελεύθερη συνείδηση και µε ελεύθερη
εντολή οι Βουλευτές θα αποφασίσουµε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υφυπουργού)

Θα µου επιτρέψετε, κύριε Πρόεδρε.
Το ΚΚΕ έκανε προηγουµένως µία ξεκάθαρη τοποθέτηση: Προ-

τείνει αλλαγή του δόγµατος της χώρας. Το ΚΚΕ έχει µία στάση
αµετακίνητη, η οποία λέει ότι πρέπει να αλλάξουµε δόγµα, κύ-
ριοι, για την Ελλάδα. Δεν θέλουµε το ΝΑΤΟ, δεν θέλουµε την ευ-
ρωενωσιακή ένωση, δεν θέλουµε την Ευρωπαϊκή Ένωση. Ρωτώ,
λοιπόν, την από εδώ πλευρά. Προτείνετε, κύριοι συνάδελφοι, -
και περιµένω απαντήσεις- να αλλάξουµε το δόγµα της χώρας; 

Ο Εθνάρχης Κωνσταντίνος Καραµανλής είχε πει: «Ανήκοµεν
εις την Δύσιν» Μόνος και λοιδορούµενος όταν έβαλε τη χώρα
στην Ευρωπαϊκή Οικονοµική Κοινότητα, τότε ΕΟΚ, η τότε αντι-
πολίτευση φώναζε για δηµοψήφισµα. Όταν ο Ανδρέας Παπαν-
δρέου ήρθε στην κυβέρνηση, δεν έκανε ποτέ δηµοψήφισµα, παρ’
ότι έλεγε: «Έξω από το ΝΑΤΟ και έξω από την ΕΟΚ.»

Το ερώτηµα, δηλαδή, που τίθεται προς την Αξιωµατική Αντι-
πολίτευση, κύριε Πρόεδρε και αγαπητοί συνάδελφοι, είναι αν
προτείνετε τελικώς µε τη στάση που θα τηρήσετε -θα τη δούµε
το βράδυ-, να αλλάξει δόγµα η χώρα, να εγκαταλείψει τις συµ-
µαχίες της και αν ναι -αν το προτείνετε αυτό, ευθέως πείτε το-
πείτε µας προς τα πού θα πρέπει να κινηθεί.

Για την ωφελιµότητα ή όχι της συµφωνίας εγώ αυτή τη στιγµή
δεν θα κάνω κάποια παραδοχή. Υπάρχει ένα κόµµα, το ΝΕΟ, το
οποίο συνεδριάζει αυτή τη στιγµή και µέχρι το βράδυ θα έχει
αποφανθεί, και θα µας πει τι στάση θα κρατήσω εγώ τουλάχιστον
εδώ.

Εγώ για τη χρησιµότητα ή µη της συµφωνίας θα καταθέσω στα
Πρακτικά δηµοσίευµα, που αναφέρει τι λέει ο οµόλογός του κ.
Μητσοτάκη Χρίστιαν Μίτσκοσκι, πρόεδρος του VMRO για τη Συµ-
φωνία των Πρεσπών: «Έγινε αποδεκτό το τελεσίγραφο της Ελ-
λάδας, ικανοποιήθηκε το 100% των ελληνικών αιτηµάτων». Αυτά,
ξέρετε, ενέχουν και νοµικές δεσµεύσεις. 

Τέλος, κύριε Πρόεδρε, οφείλω να πω για τη συνεννόηση και
τη συναίνεση των κοµµάτων τα εξής. Ακούστε ποιος και πότε
έλεγε «Η Νέα Δηµοκρατία κοιτά το µέλλον. Επιλέγει τον σωστό
δρόµο. Επιλέγει τον µεσαίο δρόµο χωρίς ακρότητες, χωρίς φα-
νατισµούς, χωρίς κραυγές, µε διάλογο, µε συνεννόηση, µε σύν-
θεση. Στοχεύουµε στην Ελλάδα της δηµιουργίας και της
συνθετικής νοοτροπίας.» Ευάγγελος Μεϊµαράκης, για ψήφο εµ-
πιστοσύνης και κυβερνητική σταθερότητα στη Βουλή στις 22 Ιου-
λίου 2015.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Υφυπουργού)

Τέλος η συζήτηση για γυρολόγους, κύριε Πρόεδρε, έχει ένα
ενδιαφέρον στοιχείο, το οποίο, επίσης, θα καταθέσω στα Πρα-
κτικά. Πρόκειται για οµιλία στις 4 Φεβρουαρίου 2008. «Είναι
αστείο να υπογραµµίσω ότι είµαι και θα παραµείνω Βουλευτής
του ΛΑΟΣ, στοιχισµένος στον σκληρό αγώνα που δίδει ο Πρό-
εδρος του Γ. Καρατζαφέρης. Ίσως δε θα ήταν ανάξιες σχολια-
σµού «φήµες», ειδικά όταν η συντάκτης του συγκεκριµένου
δηµοσιεύµατος, δεν µπαίνει καν στον κόπο να τις επαληθεύσει.
Όµως επειδή τίποτα δεν είναι τυχαίο και «αθώο», θα πρέπει να

επισηµανθεί ότι τα σωσίβια που ρίχνει η Νέα Δηµοκρατία για να
βγει στην επιφάνεια του βούρκου που βουλιάζει, δεν θα τα βρει
στον Λαϊκό Ορθόδοξο Συναγερµό. Έχουν φτάσει κάποιοι σε τέ-
τοιο βαθµό πανικού και δεν διστάζουν να εµφανίζουν ακόµη και
τον Αρχηγό τους και Πρωθυπουργό της χώρας σε ζυµώσεις απο-
στασίας». Αυτά έλεγε ο Βορίδης, ως αναπληρωτής εκπρόσωπος
του ΛΑΟΣ στις 4 Φεβρουαρίου 2008. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Υφυπουργού) 

Τέλος, κύριε Πρόεδρε,…  
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Μιλάτε εννιά

λεπτά, κυρία Παπακώστα! Έλεος! Παρακαλώ ολοκληρώνετε!
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός

Προστασίας του Πολίτη): Τέλος για τα Πρακτικά, κύριε Πρό-
εδρε, κι επειδή δεν θέλω να κάνω κατάχρηση του χρόνου, θα κα-
ταθέσω δηµοσίευµα µε τίτλο: «Αυτοί πουλάνε τη Μακεδονία
Δείτε τη λίστα µε τα ονόµατα». Δεν το έχει καταδικάσει κανείς. 

Τέλος δεν πιστώνεται, κύριοι, ως είπατε η Κυβέρνηση της Αρι-
στεράς τη συµφωνία. Τη συµφωνία και την επίλυσή της την πι-
στώνεται η πάγια εθνική θέση της χώρας, την πιστώνονται εκείνοι
οι οποίοι συνέβαλαν στη βελτίωσή τους και υπεύθυνη στάση
τους. Γιατί είναι υποχρεωµένη όποια κυβέρνηση, να συνεχίσει
την εθνική γραµµή από εκεί που την άφησαν και να τη βελτιώσει
επ’ ωφελεία της χώρας και της πατρίδας.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό η Υφυπουργός κ. Αικατερίνη Παπακώστα -

Σιδηροπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βου-
λής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ σας ευχα-

ριστώ, αλλά δεν πρέπει να διπλασιάζουµε τον χρόνο οµιλίας. Σε-
βασµός δηλαδή προς αυτούς που θέλουν να µιλήσουν.

Τον λόγο έχει ο αναπληρωτής Υπουργός Εξωτερικών κ. Κα-
τρούγκαλος για να αναφερθεί στα έγγραφα τα οποία του ζήτησε
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Δηµοκρατικής Συµπαρά-
ταξης κ. Λοβέρδος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-
τερικών): Κύριε Πρόεδρε, είχε ζητήσει ο κ. Λοβέρδος ορισµένα
έγγραφα από το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας. Μας τα διαβίβασε
το Υπουργείο. Ήταν χαµηλότερης διαβάθµισης άρθηκε αυτή και
γι’ αυτό κατατέθηκαν. Δεν έχω να προσθέσω κάτι γιατί τα προ-
σκόµισα επειδή ζητήθηκαν. Αποτελούν την πάγια θέση για το
«Μακεδονικό» όπως ανέφερα, και είχε τεθεί αρχικά από τον συ-
νάδελφο το θέµα.

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Γεώργιος Κα-
τρούγκαλος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βου-
λής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Προχωρούµε µε
τον κ. Ευάγγελο Καρακώστα, Βουλευτή της Χρυσής Αυγής. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όσα τον τελευταίο χρόνο βίωσαν
οι συµπατριώτες µας οι οποίοι βγήκαν στον δρόµο, προκειµένου
ειρηνικά και σύµφωνα µε τους νόµους και το Σύνταγµα να δια-
δηλώσουν κατά της προδοτικής Συµφωνίας των Πρεσπών, είναι
για εκείνους πρωτόγονα και πρωτοφανή σε βαθµό τέτοιο, ώστε
να αναρωτιούνται σε τι είδους δηµοκρατία ζουν. 

Εµείς οι εθνικιστές της Χρυσής Αυγής οι διαρκώς κατασυκο-
φαντηµένοι και µονίµως θυµωµένοι από τα δήθεν δηµοκρατικά
µέσα ενηµέρωσης, οι µοναδικοί πολιτικά διωκόµενοι από ένα αν-
τεθνικό καθεστώς, τους καλωσορίζουµε στο τελευταίο σοβιέτ
της Ευρώπης, αυτό το οποίο καταχρηστικά φέρει τον τίτλο «Ελ-
ληνική Δηµοκρατία», διότι ούτε ελληνική αλλά ούτε δηµοκρατία
είναι. Και αυτό πλέον δεν το λέµε µόνο εµείς, οι ακραίοι, οι φα-
σίστες, όπως µας χαρακτηρίζετε. Το µαρτυρούν τα εκατοµµύρια
των Ελλήνων που συµµετείχαν στα συλλαλητήρια για την υπερά-
σπιση της ελληνικότητας της Μακεδονίας, και γνώρισαν από
πρώτο χέρι πώς ερµηνεύει η Αριστερά τη δηµοκρατία και τους
συνταγµατικούς κανόνες.
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Κόκκινη χούντα είστε και µάλιστα µε σφραγίδα της Αστυνο-
µίας! Κόκκινη χούντα η οποία θα κάνει πράξη, τα όσα πέτυχαν
να πραγµατοποιήσουν περισσότερο από µισό αιώνα πριν το ΚΚΕ
και οι εαµοβούλγαροί του. Και αυτό δεν το λέω εγώ, δεν είναι
αποκύηµα της φαντασίας µου. Το είπε στην αρµόδια επιτροπή
της Βουλής τη Δευτέρα η εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ. «Η Κυβέρνηση
µας, είπε, συνεχίζει από εκεί όπου σταµάτησε το ΕΑΜ - ΕΛΑΣ.»

Και στο σηµείο αυτό θέλω να απευθυνθώ στους Βουλευτές
της Νέας Δηµοκρατίας, στη Νέα Δηµοκρατία η οποία από µα-
κρού χρόνου έχει διατηρήσει πως τιµά και σέβεται τους αγώνες
της Αριστεράς. Ορίστε ποιους αγώνες τιµάτε και σέβεστε, κύριοι
της Νέας Δηµοκρατίας, εσείς που φτύσατε τους τάφους εκείνων
που έδωσαν τη ζωή τους, για να παραµείνει η Μακεδονία ελεύ-
θερη και ελληνική. 

Βεβαίως δεν θα σας ακολουθήσει στον ίδιο δρόµο, στον ίδιο
κατήφορο η Χρυσή Αυγή, η οποία θα εξακολουθήσει να αγωνί-
ζεται µαζί µε το 70% και πλέον του ελληνικού λαού, αφ’ ενός για
την προάσπιση της ελληνικότητας της Μακεδονίας και αφ’ ετέ-
ρου για να έχει αυτή η προδοτική Κυβέρνηση της Αριστεράς το
τέλος που είχε το ΕΑΜ – ΕΛΑΣ. 

Βεβαίως τα προδοτικά έργα και τις ηµέρες της Αριστεράς τα
γνωρίζουµε εδώ και έναν αιώνα. Ας έρθουµε, όµως, στα της «ψο-
φοδεξιάς» και κάποιες ανακρίβειες που ακούστηκαν χθες, σύµ-
φωνα µε τις οποίες κάποιοι προδότες πολιτικοί µας πρόγονοι
όπως ειπώθηκε, παρέδωσαν τη Μακεδονία στους Βούλγαρους.

Ο κατοχικός Πρωθυπουργός δεν ονοµαζόταν Κασιδιάρης, δεν
ονοµαζόταν πολύ περισσότερο Μιχαλολιάκος, δεν ονοµαζόταν
Παππάς. Ονοµαζόταν Ιωάννης Ράλλης, ο οποίος ξέρετε είχε ένα
γιο, τον Γεώργιο Ράλλη, που υπήρξε Πρόεδρος της Νέας Δηµο-
κρατίας. Αυτά για την αποκατάσταση της αλήθειας. Η Νέα Δη-
µοκρατία χθες, εµµέσως πλην σαφώς, µετέτρεψε το κατάπτυστο
«Η Κύπρος κείται µακράν» του ψευδοεθνάρχη στο επίσης κατά-
πτυστο και αντιεθνικό «Η Μακεδονία κείται µακράν».

Και ας έρθω τώρα δώδεκα χρόνια πίσω, στις 30 Σεπτεµβρίου
2007, όταν η Βουλή συνεδρίαζε µε ειδική ηµερήσια διάταξη επί
των προγραµµατικών δηλώσεων της κυβέρνησης Καραµανλή.
Από αυτό εδώ το Βήµα η τότε Υπουργός Εξωτερικών, η κ. Μπα-
κογιάννη, είχε δηλώσει τα εξής: «Σκοπός τόσο των σχετικών µε
το ζήτηµα αποφάσεων του Συµβουλίου Ασφαλείας και της Γενι-
κής Συνέλευσης του ΟΗΕ όσο και της ενδιάµεσης συµφωνίας
του 1995 είναι η εξεύρεση λύσης λύσης κοινά αποδεκτής όχι δι-
αιώνιση της εκκρεµότητας. Αυτό ακριβώς επιδιώκει και η Ελ-
λάδα, την εξεύρεση αµοιβαίας αποδεκτής λύσης στη βάση µιας
σύνθετης ονοµασίας».

Η κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας είχε λάβει εκατόν πε-
νήντα δύο «ναι» σε εκείνη την ψηφοφορία και ανάµεσα σε αυτά
τα εκατόν πενήντα δύο «ναι» ήταν και εκείνο του ανθρώπου ο
οποίος παριστάνει –δήθεν- σήµερα τον Μακεδονοµάχο, αυτού ο
οποίος µε περίσσιο θράσος δηλώνει ότι θα έδινε τέλος στην πο-
λιτική του καριέρα, αλλά δεν το κάνει για να σώσει τη Μακεδονία,
του κ. Καµµένου.

Και αν σας φαίνεται µακρινό το 2007, πάµε στο 2015 επί Κυ-
βέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. Προγραµµατικές δηλώσεις, Φεβρουά-
ριος 2015. Ο Πρωθυπουργός δηλώνει: «Σηµαντική είναι, επίσης,
η εξεύρεση, στο πλαίσιο συνοµιλιών υπό τον Οργανισµό Ηνωµέ-
νων Εθνών, αµοιβαία αποδεκτής λύσης στη διαφορά για το
όνοµα µε την Πρώην Γιουγκοσλαβική Δηµοκρατία της Μακεδο-
νίας στη βάση µιας σύνθετης ονοµασίας µε γεωγραφικό προσ-
διορισµό για όλες τις χρήσεις». Πώς αντέδρασε ο κ. Καµµένος;
Υπερψήφισε χωρίς την παραµικρή επιφύλαξη.

Οκτώβριος του 2015 εν µέσω µυστικής διπλωµατίας ανάµεσα
στην αντιεθνική αυτή Κυβέρνηση και το ψευδοκράτος των Σκο-
πίων. Τότε ο κ. Καµµένος έλεγε ότι έχει απόλυτη εµπιστοσύνη
στον κ. Κοτζιά. Ο Αρχηγός της Χρυσής Αυγής καταγγέλλει από
αυτό εδώ το Βήµα τις µεθοδεύσεις της Κυβέρνησης, και παρου-
σιάζει έγγραφο του Υπουργού των Εξωτερικών µε το οποίο κα-
λούσε τους Αρχηγούς όλων των Κοινοβουλευτικών Οµάδων να
προτείνουν ονοµασίες για το γειτονικό κράτος. 

Με αφορµή την αποκάλυψη του κ. Μιχαλολιάκου, ο κ. Κοτζιάς
είχε πει: «Τη Χρυσή Αυγή ακριβώς γιατί παραβίασε το απόρρητο
των εγγράφων και της αλληλογραφίας, δεν πρόκειται να την ξα-

νακαλέσω σε καµµία συνεδρίαση του συµβουλίου. Θα την απο-
βάλω». Και τι έκανε ο Καµµένος; Χειροκροτούσε µαζί µε την Κοι-
νοβουλευτική του Οµάδα. Τι έκανε η Νέα Δηµοκρατία µπροστά
στην επικείµενη προδοσία; Δήλωνε διά στόµατος του Προέδρου
της: «Η δηµοσιοποίηση του εγγράφου από τη Χρυσή Αυγή είναι
απίθανη, αφελής και επικίνδυνη». 

Εµείς, λοιπόν, οι απίθανοι, οι αφελείς και επικίνδυνοι της Χρυ-
σής Αυγής απαιτούµε από την Κυβέρνηση και το Υπουργείο των
Εξωτερικών, να δώσει στη δηµοσιότητα τις προτεινόµενες ονο-
µασίες εκείνης της εποχής, από τους Προέδρους των Κοινοβου-
λευτικών Οµάδων, για να δούµε ποιοι είναι οι πατριώτες και ποιοι
είναι οι προδότες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Κλείνοντας θα πω το εξής: Οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ καυχιόν-

ται χαιρέκακα ότι µε την κύρωση της επαίσχυντης συµφωνίας
σήµερα, όλα τελειώνουν. Οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας
υποκριτικά δηλώνουν, πως αν η συµφωνία κυρωθεί, η µελλοντική
κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας δεν µπορεί να κάνει τίποτα
για να την ανατρέψει. 

Η Χρυσή Αυγή, στο όνοµα του 70% και πλέον του ελληνικού
λαού, διακηρύσσει πως αυτό το προδοτικό κοµµάτι χαρτιού το
οποίο θα κυρώσετε θα καεί, και οι στάχτες του θα σκορπιστούν
στην λίµνη των Πρεσπών, διότι το αίµα των ηρώων του Μακεδο-
νικού Αγώνα είναι ιερότερο από τη µελάνη των προδοτικών σας
υπογραφών και από τις υποκριτικές προσευχές της Νέας Δηµο-
κρατίας και του Καµµένου. 

Και επειδή ο κ. Βούτσης είπε ότι είναι αλυτρωτικό το σύνθηµα
«Η Μακεδονία είναι µία και ελληνική και µόνο ελληνική», το επα-
ναλαµβάνουµε στον υψηλότερο δυνατό τόνο: «Η Μακεδονία είναι
µια και ελληνική και µόνο ελληνική». 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ο κ. Βαρδαλής,

Βουλευτής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, έχει τον
λόγο για έξι λεπτά.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι γνωστή η αντίθεση του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-

δας στη Συµφωνία των Πρεσπών, γιατί πρόκειται για µια συµφω-
νία, που έγινε µε παραγγελία των Ηνωµένων Πολιτειών της
Αµερικής και του ΝΑΤΟ, µια συµφωνία που αποτελεί µέρος µιας
ευρύτερης διευθέτησης που προωθείται στα Βαλκάνια, µε στόχο
την ευρωατλαντική ολοκλήρωση της περιοχής. Τη θέση µας αυτή
ανέλυσε µε αποτελεσµατικό τρόπο ο ειδικός αγορητής του κόµ-
µατος και δεν θα την επαναλάβω.

Θέλω, όµως, να σταθώ σε δύο πλευρές που αποδεικνύουν την
ορθότητα αυτής της θέσης:

Πρώτον, αρκετοί Βουλευτές όλων των άλλων κοµµάτων ανα-
φέρθηκαν σε ιστορικά ζητήµατα, για να τεκµηριώσουν την όποια
άποψή τους, θετική ή αρνητική, απέναντι στη συµφωνία. Αν κάτι,
όµως, επιβεβαιώνει η ιστορία είναι το εξής: Πράγµατι ιστορικά ο
χώρος των Βαλκανίων είναι χώρος όπου συµβιώνουν διαφορετι-
κοί λαοί, πολιτισµοί, φυλές, θρησκείες, δηµιουργώντας ένα µω-
σαϊκό, που κάθε φορά όταν ένα κοµµάτι φεύγει από τη θέση του,
δηµιουργεί αναταραχή σε ολόκληρο το σύστηµα. Συχνές ήταν οι
συγκρούσεις και οι αντιπαραθέσεις ακόµα και οι πόλεµοι στην
περιοχή. 

Η κατάσταση αυτή, όµως, δεν δηµιουργήθηκε από µόνη της
ούτε, βεβαίως, µε τη θέληση των ενδιαφεροµένων λαών των Βαλ-
κανίων. Αυτό που πάντα βάραινε, που έπαιζε καθοριστικό ρόλο,
ήταν η λύση που έδιναν οι «Μεγάλες Δυνάµεις» ακόµη από την
περίοδο που διαµορφωνόταν η κρατική υπόσταση των σηµερι-
νών αστικών κρατών, αλλά και οι επεµβάσεις τους µέχρι σήµερα
στην περιοχή µε πιο πρόσφατο παράδειγµα τη διάλυση της Γι-
ουγκοσλαβίας και τις συνέπειες που ακολούθησαν, επεµβάσεις
που έγιναν και γίνονται για να επιβάλουν τη δική τους λύση µε
τη γνωστή µέθοδο του διαίρει και βασίλευε µε την καλλιέργεια
και όξυνση των εθνικιστικών αντιθέσεων ανάµεσα στους βαλκα-
νικούς λαούς. Εποµένως οι επεµβάσεις των ιµπεριαλιστικών δυ-
νάµεων είναι η βασική αιτία των προβληµάτων και σε καµµία
περίπτωση σε όλη την ιστορική διαδροµή δεν αποτέλεσαν παρά-
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γοντα σταθερότητας και ειρήνης διαχρονικά.
Και εσείς τι κάνετε; Όλοι σας, Κυβέρνηση και Αντιπολίτευση,

όχι µόνο συµφωνείτε µε αυτούς τους σχεδιασµούς και τις πα-
ρεµβάσεις τους στην περιοχή αλλά σταθήκατε και στέκεστε στυ-
λοβάτες των ιµπεριαλιστικών σχεδίων στα Βαλκάνια. Αυτοί που
στηρίζετε, είναι αυτοί που σήµερα απροκάλυπτα επεµβαίνουν
στις εξελίξεις στη Βενεζουέλα.

Η δεύτερη -και κατά τη γνώµη µου- εξίσου σηµαντική αιτία,
έχει να κάνει µε τη δράση των αστικών τάξεων των χωρών της
περιοχής. Βεβαίως υπήρξαν αλλαγές όλα αυτά τα χρόνια, που
δεν έχω τον χρόνο να αναλύσω. Οι αλλαγές αυτές όµως, όξυναν
τις αντιθέσεις και τους ανταγωνισµούς µεταξύ των ιµπεριαλιστι-
κών δυνάµεων και εντάθηκαν στο έπακρο. Στα Βαλκάνια συναν-
τιούνται σηµαντικά, ανταγωνιστικά σχέδια σε µία σειρά τοµείς
όπως η ενέργεια, οι αγωγοί µεταφοράς της, οι δρόµοι µεταφο-
ράς εµπορευµάτων και άλλα. 

Διασταυρώνονται, όµως, αντιτιθέµενες και αντιτιθέµενες επι-
διώξεις των αστικών τάξεων της περιοχής, όπως για παράδειγµα
της τουρκικής και της ελληνικής, επιδιώκοντας η καθεµία για λο-
γαριασµό της αναβαθµισµένο ρόλο στην περιοχή. Στην περιοχή
υπάρχουν ζωτικά συµφέροντα της ελληνικής αστικής τάξης, των
ελληνικών µονοπωλίων. Το θέµα της ονοµασίας καθόλου δεν εµ-
πόδισε την αθρόα εξαγωγή κεφαλαίων από την Ελλάδα στην
Πρώην Γιουγκοσλαβική Δηµοκρατία της Μακεδονίας. Η Ελλάδα
κατατάσσεται στην τρίτη θέση µεταξύ των χωρών προέλευσης
των άµεσων ξένων επενδύσεων στην Πρώην Γιουγκοσλαβική Δη-
µοκρατία της Μακεδονίας.

Τέταρτος σηµαντικότερος εµπορικός εταίρος της Πρώην Γι-
ουγκοσλαβικής Δηµοκρατίας είναι η Ελλάδα. Το κεφάλαιο πάει,
όπου «µυρίζει» κέρδος. Μάλιστα από τις δέκα πιο κερδοφόρες
επιχειρήσεις στη γειτονική χώρα το 2017 οι έξι πρώτες είναι ελ-
ληνικές. Τις επικίνδυνες εξελίξεις στα Βαλκάνια τις βλέπει η
αστική τάξη της χώρας µας ως ευκαιρία. Να γιατί η ελληνική
αστική τάξη και οι κυβερνήσεις που στηρίζουν την πολιτική της,
δηλαδή την κερδοφορία της, στηρίζουν και τα σχέδια των ΗΠΑ,
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του ΝΑΤΟ στα Βαλκάνια. Γιατί;
Γιατί δένει απόλυτα µε το όραµα της ελληνικής αστικής τάξης
και των κοµµάτων της για ανάδειξη της χώρας σε ενεργειακό και
διαµετακοµιστικό κόµβο.

Η προσαρµογή του ελληνικού καπιταλισµού στις γενικότερες
στρατηγικές ιµπεριαλιστικών κέντρων είναι πολιτική επιλογή, που
συµφέρει την αστική τάξη της Ελλάδας και όχι γενικώς και αορί-
στως τη χώρα µας. Kόµµατα διαλύονται, Βουλευτές κάνουν µε-
τεγγραφές µε βάση τη στάση τους απέναντι στη Συµφωνία των
Πρεσπών. Όµως όλοι µαζί παρά το ότι φαίνεται ότι «σκοτώνε-
στε», στην ουσία συντάσσεστε πλήρως µε τα σχέδια των ΗΠΑ,
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, υπηρετώντας ακριβώς αυτή τη λογική
δηλαδή τα συµφέροντα του ελληνικού κεφαλαίου. 

Κάτω από αυτό το πρίσµα η Συµφωνία των Πρεσπών δεν απο-
τελεί εγγύηση σταθερότητας και ευηµερίας. Το µόνο που εγγυά-
ται είναι η όξυνση αυτών των ανταγωνισµών στην περιοχή. Όσοι
πάλι νοµίζουν πως η ένταξη της Πρώην Γιουγκοσλαβικής Δηµο-
κρατίας της Μακεδονίας στο ΝΑΤΟ αυτόµατα θα αποσβήσει τυχόν
κινδύνους παραπέρα εµπλοκής των διµερών σχέσεων, ας ρίξει µια
µατιά στην πολύχρονη πείρα των Ελληνοτουρκικών σχέσεων. 

Η θέση µας, λοιπόν, είναι πως οι ανάγκες των λαών της περιο-
χής, η αµοιβαία επωφελής συνεργασία των χωρών µπορεί να δια-
σφαλιστεί µόνο µε την αποδέσµευση από αυτές και κάθε άλλες
ιµπεριαλιστικές ενώσεις µε τους λαούς νοικοκύρηδες στον τόπο
τους. 

Η προοπτική της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ όχι µόνο δεν κινείται σε
αυτή την κατεύθυνση, αλλά έχει διαλέξει ιµπεριαλιστή µε σκοπό
την αποτελεσµατικότερη υπηρέτηση των συµφερόντων της ελ-
ληνικής αστικής τάξης µέσα στις δοσµένες κάθε φορά συνθήκες. 

Η Συµφωνία των Πρεσπών αυτόν τον σκοπό υπηρετεί. Για αυτό
το ΚΚΕ θα την καταψηφίσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Σας ευχαριστούµε
πολύ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευ-

τικό πρόγραµµα της Βουλής «Ο Ρήγας και η Επανάσταση» που
οργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής, είκοσι τρεις µαθήτριες και µα-
θητές και τέσσερις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 1ο Γυµνά-
σιο Χαλανδρίου. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Θεοχαρόπουλος για έξι λεπτά, όπως όλοι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευ-

τές, τα µεγάλα ζητήµατα της εξωτερικής πολιτικής θα έπρεπε να
αντιµετωπίζονται από όλα τα κόµµατα µε υπευθυνότητα και µε-
τριοπάθεια. 

Με γνώµονα τα εθνικά συµφέροντα και όχι το πολιτικό κόστος.
στη σηµερινή συνεδρίαση της Ολοµέλειας, µια ιστορική συνε-
δρίαση για την κύρωση της Συµφωνίας των Πρεσπών, οφείλουµε
να το αποδείξουµε. Πάγια δική µου θέση και της ΔΗΜΑΡ είναι
ότι η Ελλάδα και λόγω της γεωγραφικής της θέσης, πρέπει, µε
βάση και αφετηρία την Ευρώπη, να ασκεί εξωτερική πολιτική µε
στόχο την ειρηνική επίλυση των διαφορών µε τις γειτονικές
χώρες και την ευρωπαϊκή προοπτική των κρατών της Νοτιοανα-
τολικής Ευρώπης. 

Από την πρώτη στιγµή υποστήριξα ότι η συµφωνία µεταξύ της
χώρας µας και της Πρώην Γιουγκοσλαβικής Δηµοκρατίας της
Μακεδονίας είναι σε θετική κατεύθυνση. Η σύνθετη ονοµασία µε
γεωγραφικό προσδιορισµό έναντι όλων, erga omnes, µε διεθνή
συµφωνία και αναθεώρηση του συντάγµατος αποτελούν αδιαµ-
φισβήτητα θετικά στοιχεία της συµφωνίας. Αυτή, άλλωστε, είναι
η επί χρόνια διαµορφωµένη εθνική γραµµή. 

Είναι γεγονός, βέβαια, ότι η Συµφωνία των Πρεσπών αποτελεί
έναν συµβιβασµό, δεν έρχεται µετά από πόλεµο, είµαστε σε πε-
ρίοδο ειρήνης και ως τέτοιος δεν µπορεί να ικανοποιεί απόλυτα
καµµία πλευρά. Αναφέροµαι στα ζητήµατα της ιθαγένειας και της
γλώσσας, για τα οποία έχει γίνει πολλή συζήτηση. Υπάρχουν
προβλήµατα και θα έπρεπε µε µεγαλύτερη γενναιότητα ο ΣΥΡΙΖΑ
να µιλήσει για αυτά τα προβλήµατα. Όπως και για τα θετικά στοι-
χεία της συµφωνίας, που είναι πολλά, θα έπρεπε µε µεγαλύτερη
γενναιότητα να µιλήσει η Νέα Δηµοκρατία. Σε κάθε περίπτωση,
η ρηµατική διακοίνωση διευκρινίζει ορισµένα εκκρεµή ζητήµατα.
Η ιθαγένεια, πράγµατι, δεν προκαθορίζει το θέµα της εθνότητας
και η γλώσσα της γειτονικής χώρας ανήκει στη νοτιοσλαβική οι-
κογένεια γλωσσών. Δυστυχώς, όµως, η συζήτηση στη χώρα µας
γι’ αυτό το κρίσιµο εθνικό θέµα διεξάγεται σε ένα ζοφερό κλίµα.
Τεχνητή πόλωση, διχασµός, άγονες συγκρούσεις υπονοµεύουν
τη συζήτηση, ενώ η εργαλειακή αξιοποίηση της συµφωνίας για
µικροκοµµατικές στοχεύσεις σπέρνουν τον φανατισµό, το µίσος,
τον διχασµό και καταλύουν κάθε συναινετικά διαµορφωµένη
εθνική γραµµή. 

Τα πράγµατα θα ήταν, πράγµατι, διαφορετικά, αν η Κυβέρ-
νηση είχε επιδιώξει από την αρχή τη συναίνεση όλων των κοµµά-
των του δηµοκρατικού τόξου. Βέβαια είχε το πρόβληµα του
Καµµένου, ο οποίος τορπίλιζε σε κάθε ευκαιρία τη δυνατότητα
επίλυσης αυτού του εθνικού θέµατος. Αλλά αυτή την ευθύνη την
έχει και ο ίδιος ο ΣΥΡΙΖΑ, την επιλογή του Καµµένου σε αυτά τα
κρίσιµα εθνικά θέµατα. Επέλεξε η Κυβέρνηση σε ορισµένα ση-
µεία να ενεργήσει µονοµερώς µε ελάχιστη πληροφόρηση αρχικά
προς τα κόµµατα και τους πολίτες, χωρίς την απαραίτητη εθνική
συνεννόηση. Έφτασε σε µια κρίσιµη καµπή στο σηµείο να ενη-
µερώσει πρώτα τον Αρχιεπίσκοπο και µετά τα πολιτικά κόµµατα.
Από την άλλη η Νέα Δηµοκρατία διολίσθησε σε µια αδικαιολό-
γητη ρητορική µακριά από την εθνική θέση. Υποχωρεί απέναντι
στον εθνικολαϊκισµό, επιχειρεί να κερδοσκοπήσει εκλογικά. Υπο-
στηρίζω ότι θα το βρει µπροστά της, όπως ο ΣΥΡΙΖΑ τον βρήκε
µπροστά του τον αντιµνηµονιακό λαϊκισµό, τον οποίο και αγκά-
λιασε εκείνη την περίοδο. Έτσι θα βρει µπροστά της και η Νέα
Δηµοκρατία αυτόν τον νέο εθνικολαϊκισµό που αγκαλιάζει σή-
µερα. 

Παράταση, όµως, του σηµερινού τέλµατος θα εξυπηρετούσε
µόνο τα Σκόπια, την Πρώην Γιουγκοσλαβική Δηµοκρατία της Μα-
κεδονίας, µέσα από την de facto µονοπώληση του ονόµατος Μα-
κεδονία, εκατόν σαράντα χώρες την έχουν αναγνωρίσει µε το
προηγούµενο συνταγµατικό της όνοµα «Μακεδονία», και αυτό
θέλουµε να αποφευχθεί, να µην ονοµάζεται πλέον «Μακεδονία»
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και να υπάρχει µια σύνθετη ονοµασία µε γεωγραφικό προσδιο-
ρισµό, όπως είναι το «Βόρεια Μακεδονία», το οποίο ήταν για
αυτόν τον λόγο η πάγια εθνική θέση. 

Για αυτό υποστηρίζω σταθερά µια κοινά αποδεκτή λύση, που
µπορεί να µετατρέψει την Ελλάδα σε παράγοντα ειρήνης στα
Βαλκάνια, να δηµιουργήσει µια ισχυρή ασπίδα κατά των εντά-
σεων της χώρας µε την Τουρκία. Είναι καιρός να λυθεί ένα πρό-
βληµα, που λιµνάζει εδώ και είκοσι έξι χρόνια δηλητηριάζει τις
σχέσεις των δύο χωρών. Πρόβληµα που δίνει τη δυνατότητα
στην Τουρκία να παίζει «παιχνίδια προστασίας» των βαλκανικών
χωρών, που δήθεν απειλούνται από την Ελλάδα, αλλά και πρό-
βληµα που τροφοδοτεί ακόµη και σήµερα το µίσος και τον φα-
νατισµό. 

Αυτή είναι πραγµατική πατριωτική στάση προς όφελος των
εθνικών συµφερόντων σε µια τόσο κρίσιµη περίοδο. Αυτός είναι
ο πατριωτισµός µε όρους ρεαλισµού και προοδευτισµού, όχι η
υιοθέτηση µιας ρητορικής που χαϊδεύει αυτιά και φλερτάρει µε
νεοσυντηρητικές και εξωστρεφείς αντιλήψεις, που φέρουν το αν-
τίθετο από το επιδιωκόµενο αποτέλεσµα. 

Όπως έχει δείξει και η πρόσφατη ευρωπαϊκή εµπειρία, οι υπο-
χωρήσεις απέναντι στον εθνικισµό και στον λαϊκισµό τροφοδο-
τούν την άνοδο των εθνικολαϊκιστικών δυνάµεων. Ας µην το
ξεχνούν αυτό ιδίως οι προοδευτικές δυνάµεις. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η ιστορία καταγράφει και αξιο-
λογεί όσους παίρνουν καθαρή θέση µε αίσθηµα ιστορικής ευθύ-
νης στην υπηρεσία του δηµόσιου συµφέροντος. Και η ΔΗΜΑΡ
παίρνει καθαρή θέση. Όπως κάνουν εξάλλου η ευρωπαϊκή σο-
σιαλδηµοκρατία, ο χώρος της ανανεωτικής Αριστεράς, η σοσια-
λιστική διεθνής. Είναι θετικό γεγονός ότι υπάρχουν δυνάµεις και
στελέχη του προοδευτικού χώρου -εκτός του ΣΥΡΙΖΑ εννοώ- που
παίρνουν καθαρή θέση και τοποθετούνται υπέρ της συµφωνίας
και είναι σαφές ότι όλοι εµείς δεν στηρίζουµε την Κυβέρνηση,
στηρίζουµε την επίλυση του «Μακεδονικού». Είµαστε σταθερά
απέναντι στην Κυβέρνηση, υπέρ της επίλυσης του «Μακεδονι-
κού». 

Δεν είναι δυνατόν τα µείζονα εθνικά θέµατα να αντιµετωπίζον-
ται υπό το πρίσµα ενός στείρου δικοµµατισµού, όπου όποιος δεν
ψηφίσει τη συµφωνία θεωρείται ότι είναι µε τη Νέα Δηµοκρατία
και όποιος την ψηφίσει θεωρείται ότι είναι µε τον ΣΥΡΙΖΑ. 

Επιτέλους να επιστρέψει η κοινή λογική σε αυτόν τον τόπο.
Κοινή λογική που τη χρειαζόµαστε περισσότερο από ποτέ σή-
µερα. Να αντιµετωπίσουµε τη Συµφωνία των Πρεσπών µε τη µέ-
γιστη σοβαρότητα και υπευθυνότητα. Να µην εµποδίσει η χώρα
µας την επίλυση του «Μακεδονικού» και παγιώσει αδιέξοδα. Να
κρατήσουµε µια πραγµατικά πατριωτική στάση. Να αντιταχθούµε
στον εθνικισµό, σε µια περίοδο που βρίσκεται σε έξαρση. Να
συµβάλουµε εµπράκτως στην οικοδόµηση µιας ειρηνικής βαλκα-
νικής γειτονιάς. 

Είναι µια ιστορική στιγµή, να πούµε «όχι» σε ένα νέο εθνικό δι-
χασµό, να πάρουµε αποφάσεις, αψηφώντας το κοµµατικό κό-
στος. 

Ας σταθούµε, λοιπόν, σήµερα µε ισχυρό αίσθηµα ευθύνης. Η
ΔΗΜΑΡ ψηφίζει «ναι». Ψηφίζω την Κύρωση της Συµφωνίας των
Πρεσπών. 

(Χειροκροτήµατα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε

πολύ. 
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Δραγασάκης, Αντιπρόεδρος της Κυ-

βέρνησης και Υπουργός Οικονοµίας και Ανάπτυξης. 
Κύριε Πρόεδρε, η απόφαση της Ολοµέλειας είναι έξι λεπτά για

όλους, αλλά σε σας θα δείξουµε µια ανοχή. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης

και Υπουργός Οικονοµίας και Ανάπτυξης): Θα σεβαστώ την
απόφαση.

Θεωρώ ότι η σηµερινή µέρα θα καταγραφεί, ως µια σηµαντική
µέρα στην ιστορία του Κοινοβουλίου, γιατί µετά από έντονο διά-
λογο και αντιπαραθέσεις, αλλά και συγκλίσεις, πιστεύω ότι, µε
ισχυρή πλειοψηφία, θα επικυρώσει τη συµφωνία. Εποµένως, θα
βάλει τέλος σε µια εκκρεµότητα δεκαετιών, που καθιστούσε τη
χώρα µας µέρος του προβλήµατος της περιοχής, ενώ θα µπο-
ρούσαµε να είµαστε πρωταγωνιστές σε προοδευτικές εξελίξεις. 

Προσβλέποντας, λοιπόν, στην επόµενη µέρα και στις προκλή-
σεις µετά την ψήφιση της συµφωνίας θα ήθελα να επισηµάνω και
να θυµίσω στους νεότερους ότι από την αρχή που εµφανίστηκε
το πρόβληµα αυτό, των Σκοπίων όπως το λέγαµε, ή το µακεδο-
νικό πρόβληµα, από τις αρχές της δεκαετίας του 1990 διαµορ-
φώθηκαν τρεις διακριτές στρατηγικές επιλογές ως προς το
πρόβληµα αυτό. 

Η πρώτη επιλογή ήταν να διαλυθεί το γειτονικό κράτος και να
διαµοιραστούν τα εδάφη και οι πληθυσµοί τους στις όµορες
χώρες, τη Βουλγαρία, τη Σερβία, την Αλβανία και την Ελλάδα. Η
στρατηγική αυτή, όπως αντιλαµβάνεστε, θα οδηγούσε -ή θα οδη-
γήσει αν την επέλεγε κανείς- σε αλυσιδωτές αµφισβητήσεις των
διαµορφωµένων συνόρων και αναπόφευκτα θα καθιστούσε τα
Βαλκάνια για ακόµα µια φορά εµπόλεµη ζώνη. Ακριβώς γι’ αυτό,
η θέση αυτή δεν υιοθετείται από κανένα πολιτικό κόµµα επίσηµα,
πέραν της Χρυσής Αυγής. Όµως, είναι κοινό µυστικό ότι η θέση
αυτή, η άποψη αυτή υποστηρίζεται και επηρεάζει τµήµατα και
του χώρου της Νέας Δηµοκρατίας και ενδεχοµένως κι άλλων
κοµµάτων. 

Στον πυρήνα του «όχι» του προχθεσινού συλλαλητηρίου ήταν
αυτή η άποψη. Αν δει κανείς τα συνθήµατα, αν δει κανείς την οµι-
λία του κ. Σπύρου κι άλλων, αυτή ήταν η γραµµή. Ακόµα και η
θέση ορισµένων ότι η Μακεδονία είναι µία και είναι ελληνική, τι
σηµαίνει; Σηµαίνει άρνηση, αµφισβήτηση των αποτελεσµάτων
της Συµφωνίας του Βουκουρεστίου, άρα αµφισβήτηση και των
συνόρων που προέκυψαν από τη συµφωνία αυτή. 

Εποµένως, την πρώτη γραµµή θα την χαρακτήριζα ως µια
γραµµή εθνικού τυχοδιωκτισµού, ακραίου εθνικισµού, εξαιρετικά
επικίνδυνη κι ας µην υιοθετείται επίσηµα, όπως είπα, από κανένα
κόµµα. Θα µου πει κανείς ότι το «όχι» σήµερα υιοθετείται. Η
γνώµη µου είναι ότι δεν υιοθετείται αυτή η γραµµή. Αυτό που
έχουµε είναι µια συµµαχία του «όχι», όπου είναι οι δυνάµεις του
ακραίου εθνικισµού από τη µια µεριά και οι άλλες είναι οι δυνά-
µεις του µικροκοµµατισµού, ορισµένες από τις οποίες τουλάχι-
στον θέλουν να λυθεί το θέµα αυτό, αλλά πριν απ’ αυτό, θέλουν
να πέσει ο ΣΥΡΙΖΑ µε αντιδηµοκρατικό τρόπο. 

Έχουµε, λοιπόν, αυτή την παράδοξη συµµαχία, η οποία όµως
είναι και επικίνδυνη, διότι συµβαίνει το εξής: Νοµιµοποιούν αυτές
οι δυνάµεις τη Χρυσή Αυγή, νοµιµοποιούν τις δυνάµεις του εθνι-
κισµού και του πολέµου τελικά. 

Θέλω να ελπίζω ότι η χθεσινή παρέµβαση του κ. Δένδια δεν
αποτελεί ένα µεµονωµένο γεγονός, αλλά έναν ευρύτερο προβλη-
µατισµό. Βεβαίως, είναι ευχή που ελπίζω να επιβεβαιωθεί. 

Η δεύτερη στρατηγική ήταν η στρατηγική της οικονοµικής κα-
τάκτησης. Να υπάρξει το κράτος, να µην το διαλύσουµε, αλλά
να διεισδύσουµε οικονοµικά και να το κατακτήσουµε οικονοµικά.
Αυτή η λογική της κατάκτησης, της οικονοµικής διείσδυσης στα
Βαλκάνια, όπως τότε εµείς την αντιµετωπίζαµε, απαιτεί να λυθεί
το πρόβληµα. Απαιτεί έναν συµβιβασµό στο όνοµα. Ακριβώς γι’
αυτό, η γραµµή του συµβιβασµού περί του ονόµατος έγινε µια
κεντρική θέση, όπως µορφοποιήθηκε µετά βαθµιαία, µε αποκο-
ρύφωµα τη Σύνοδο του ΝΑΤΟ στο Βουκουρέστι το 2008, αυτό
που ονοµάζουµε σήµερα εθνική γραµµή. Κρύβει, όµως, αυτή η
γραµµή µέσα της -ενώ θέλει τη λύση, ως πρωτεύων- την οικονο-
µική κυριαρχία. Γι’ αυτό, όπως έχει αποδείξει ο κ. Κοτζιάς µε
στοιχεία, οι προηγούµενες κυβερνήσεις ήταν έτοιµες να κάνουν
και ακόµα µεγαλύτερες παραχωρήσεις, ακριβώς διότι το κύριο
δεν ήταν το όνοµα ή οι όροι, αλλά οι δυνατότητες διείσδυσης. Κι
όταν ο αείµνηστος Κωνσταντίνος Μητσοτάκης είπε «το όνοµα θα
ξεχαστεί», αυτό εννοούσε. 

Ο κ. Σπύρου µιλούσε προχθές για προδοσία. Προδότης για
τον κ. Σπύρου, είναι ο αείµνηστος Κωνσταντίνος Μητσοτάκης, ο
Ανδρέας Παπανδρέου, ο Κώστας Σηµίτης και ο Κώστας Καρα-
µανλής, διότι αυτοί άνοιξαν τον δρόµο του συµβιβασµού, του
οποίου εµείς σήµερα δίνουµε µια συγκεκριµένη µορφή και κατά-
ληξη. 

Είναι πραγµατικά θλιβερή η εικόνα να βλέπει κανείς, ορισµέ-
νους τουλάχιστον απ’ αυτούς ή τις παρατάξεις τους, αντί να
απαντούν στον κ. Σπύρου και τις κατηγορίες, να µεταβιβάζουν
αυτές τις ύβρεις σε εµάς, επειδή εµείς κλείσαµε τη συµφωνία,
πετύχαµε τη λύση του προβλήµατος, το οποίο αυτοί είτε δεν τόλ-
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µησαν να λύσουν είτε οι συνθήκες στη γειτονική χώρα δεν ήταν
τόσο ευνοϊκές όσο ήταν τώρα. Πρέπει να το να αναγνωρίσουµε
αυτό. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Η τρίτη επιλογή, η λογική δηλαδή, που βλέπουµε τη λύση του

προβλήµατος µε τα Σκόπια, του µακεδονικού, στα πλαίσια µιας
ευρύτερης βαλκανικής ισότιµης συνεργασίας και στην ανάπτυξη,
η γραµµή που διαµορφώσαµε εµείς από το 1993 ως Συνασπι-
σµός τότε και µετά βεβαίως κι άλλες δυνάµεις της Αριστεράς,
διαµορφώθηκε, σε αντιπαράθεση και µε τις δυνάµεις του
ακραίου εθνικισµού, αλλά και µε τις δυνάµεις της οικονοµικής
κυριαρχίας και διείσδυσης. Γιατί; Διότι εµείς βλέπουµε κινδύ-
νους. Αν λύσουµε το µακεδονικό θέµα, µε την καλύτερη δυνατή
συµφωνία, αλλά η λογική µας είναι ότι το γειτονικό κράτος είναι
ένας δορυφόρος δικός µας κι απλά, χρειάζεται να το εξαγορά-
σουµε ή να το κατακτήσουµε, αυτός είναι ο καλύτερος δρόµος
να συντηρηθεί και να αναζωπυρωθεί ο εθνικισµός. 

Εποµένως, η επιλογή της Αριστεράς είναι µια εθνική επιλογή,
όχι µόνο γιατί λύνει ένα χρόνιο πρόβληµα, στη βάση των συναι-
νέσεων που είχαν διαµορφωθεί ιστορικά, αλλά και διότι προφυ-
λάσσει τη χώρα έναντι µελλοντικών κινδύνων. Άρα, είναι µια
θέση, η οποία υπηρετεί,, µε τον καλύτερο τρόπο τα συµφέροντα
της χώρας, αλλά και προλαµβάνει κινδύνους του µέλλοντος. 

Τελειώνοντας, θέλω να πω ότι δεν υπάρχει αριστερό «όχι» στη
Συµφωνία των Πρεσπών, κυρίες και κύριοι και σύντροφοι του
ΚΚΕ. Δεν υπάρχει αριστερό «όχι» στη Συµφωνία των Πρεσπών!
Όσα αντινατοϊκά λάβαρα και να υψώσετε, το «όχι» στη Συµφωνία
των Πρεσπών ρίχνει νερό στον µύλο του εθνικισµού. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Ούτε προοδευτικό «όχι», ούτε αντιιµπεριαλιστικό «όχι», ούτε

αριστερό «όχι». Όχι ότι η Συµφωνία των Πρεσπών είναι το παν,
αλλά δηµιουργεί τις προϋποθέσεις, για να ασκήσουµε µια αρι-
στερή πολιτική στα Βαλκάνια. 

Και συµφωνώ ότι το «ναι» στη Συµφωνία των Πρεσπών δεν ση-
µαίνει «ναι» στην Κυβέρνηση. Σηµαίνει «ναι» στη συγκεκριµένη
συµφωνία. Αλλά πρέπει να αναγνωρίσουµε, κύριοι συνάδελφοι,
όσοι το λέτε αυτό –κι εµείς το σεβόµαστε- ότι η Συµφωνία των
Πρεσπών και η διαµάχη γύρω απ’ αυτήν, δρα ως καταλύτης, επι-
ταχύνονται οι εξελίξεις και πρέπει εποµένως, να προχωρήσουµε
µε γρηγορότερα βήµατα στη συγκρότηση αυτής της ευρύτερης
προοδευτικής συµπαράταξης, που έχει ανάγκη η χώρα µας. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ. 
Ο κ. Τραγάκης, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας έχει τον

λόγο για έξι λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Στην πολύχρονη διαδροµή µου στη Βουλή, µιλάω πάντοτε σχε-

δόν εκτός κειµένου. Θεωρώ όµως τόσο βαρυσήµαντη τη σηµε-
ρινή µας συνεδρίαση, που είµαι υποχρεωµένος να ακολουθήσω
κείµενο. 

Κατ’ αρχάς, η θέση της παράταξής µας, όπως ρητά την έχει
εκφράσει ο Πρόεδρός µας κ. Κυριάκος Μητσοτάκης, είναι η κα-
τηγορηµατική, η απερίφραστη αντίθεσή µας στη Συµφωνία των
Πρεσπών. Και η στάση µας αυτή είναι γνήσια πατριωτική. Αλλά
δεν είναι προϊόν συναισθηµατισµού ούτε αντιπολιτευτικού µέ-
νους ενάντια στην Κυβέρνηση. Άλλωστε, τα εθνικά θέµατα δεν
προσφέρονται για µικροπολιτικές σκοπιµότητες. Αυτή η παρά-
ταξη έχει αποδείξει διαχρονικά ότι βάζει το εθνικό συµφέρον
πάνω από το κοµµατικό. 

Με νηφαλιότητα και σοβαρότητα στεκόµαστε απέναντι στη
Συµφωνία των Πρεσπών, γιατί αυτή η υπόθεση από την αρχή της
µέχρι το τέλος της συνιστά µια µαύρη σελίδα για την πολιτική
ζωή του τόπου, Από τον σκοτεινό, κρυφό τρόπο, µε τον οποίον
διαπραγµατεύτηκαν ο κ. Τσίπρας και ο κ. Κοτζιάς, µέχρι τις πο-
λιτικές µεθοδεύσεις που χρησιµοποίησε, για να διαλύσει τα κόµ-
µατα της Αντιπολίτευσης, τις ανήθικες µεταγραφές Βουλευτών
και τις αντικοινοβουλευτικές πρακτικές, στις οποίες κατέφυγαν,
προκειµένου να περάσει η συµφωνία από τη Βουλή. Η ποιότητα
της δηµοκρατίας µας επλήγη σοβαρά από την ιστορία αυτή. 

Όµως, είµαστε και ενάντια στη Συµφωνία των Πρεσπών αυτή

καθ’αυτή, διότι είναι επιζήµια για τα εθνικά µας συµφέροντα. Πα-
ραχωρεί µακεδονική ταυτότητα και γλώσσα και υποδαυλίζει τον
αλυτρωτισµό. Δεν το πιστεύουµε µόνο εµείς αυτό. Το πιστεύει η
µεγάλη πλειοψηφία του ελληνικού λαού, που στέκεται απέναντι
στη συµφωνία σε ποσοστό 70%, τη βούληση του οποίου αγνοείτε
προκλητικά. Το πιστεύουν ακόµα διεθνολόγοι, ιστορικοί, διανο-
ούµενοι, ακόµα και πρώην διπλωµάτες. 

Καµµία κυβέρνηση και κανένας Πρωθυπουργός δεν δέχτηκαν
και δεν συµφώνησαν όλα αυτά που δέχτηκε και συµφώνησε η
Κυβέρνηση Τσίπρα. Γιατί; Διότι η Ελλάδα ιστορικά, από τα µέσα
του 19ου αιώνα έως σήµερα, διεκδικεί σταθερά τρεις βασικούς
στόχους. Πρώτον, να µην µονοπωλήσει οποιοσδήποτε την ταυ-
τότητα και το σύνολο της ευρύτερης γεωγραφικής περιοχής της
Μακεδονίας. Δεύτερον, να µην µπορέσει ποτέ άλλο µέρος να εµ-
φανιστεί ως νοµιµοποιηµένος διεκδικητής της πολιτιστικής και
της εδαφικής υπόστασης της Μακεδονίας που ανήκει στην ελ-
ληνική επικράτεια. Τρίτον, να µην καλλιεργηθούν προϋποθέσεις
δηµιουργίας µακεδονικής µειονότητας στην Ελλάδα. 

Όλες οι προηγούµενες κυβερνήσεις έµειναν προσηλωµένες
στη διεκδίκηση αυτών των στόχων, δαπανώντας µεγάλο πολιτικό
και διπλωµατικό κεφάλαιο. Πάντα µας πίεζαν οι µεγάλες δυνά-
µεις. Ο κ. Κώστας Καραµανλής ως Πρωθυπουργός και η κ.
Ντόρα Μπακογιάννη ως Υπουργός Εξωτερικών το 2008 στο Βου-
κουρέστι ήλθαν σε ευθεία σύγκρουση µε την πανίσχυρη τότε κυ-
βέρνηση Τζορτζ Μπους, προκειµένου να υπερασπιστούν τα
ζωτικά µας συµφέροντα. 

Εσείς παραδώσατε «γη και ύδωρ». Κάνατε αυτό που κάνετε
πάντα, από την πρώτη µέρα της διακυβέρνησής σας. Υπαναχω-
ρείτε σε κάθε µεγάλο εθνικό θέµα, έναντι των εξωτερικών πιέ-
σεων, προκειµένου να εξασφαλίσετε τη µακροηµέρευση στην
εξουσία σας. Καταφέρατε να ενώσετε πρόσκαιρα τους Σκοπια-
νούς, που η συντριπτική πλειοψηφία τους είναι Σλάβοι, µε ση-
µαντική αλβανική µειονότητα, αλλά και άλλες πολύ µικρότερες,
για να διχάσετε τους Έλληνες. 

Ο Πρωθυπουργός, σ’ ένα τόσο κρίσιµο ζήτηµα, αντί να κινηθεί
εθνικά, να επιδιώξει εθνική συνεννόηση µε τους πολιτικούς αρ-
χηγούς και να χαράξει εθνική γραµµή, προσπάθησε εξαρχής να
εργαλειοποιήσει το Σκοπιανό. Η βασική του επιδίωξη ήταν να εκ-
µεταλλευθεί κοµµατικά το ζήτηµα, για να πλήξει πρωτίστως τη
Νέα Δηµοκρατία, να την ταυτίσει µε την ακροδεξιά και να τη
φέρει –υποτίθεται- σε δύσκολη θέση. Αφού απέτυχε παταγωδώς
σ’ αυτό, στη συνέχεια προσπάθησε να διαλύσει τα µικρότερα
κόµµατα και να σχηµατίσει µια κυβερνητική πλειοψηφία συναλ-
λαγών και αποστασιών. 

Η Συµφωνία των Πρεσπών είναι το αποτέλεσµα των πολιτικών
µεθοδεύσεων του κ. Τσίπρα, ο οποίος µε τη βοήθεια των ΑΝΕΛ
εξευτέλισε κάθε έννοια δηµοκρατικής διαδικασίας, εντός και
εκτός Κοινοβουλίου. Αν αυτή η συµφωνία δεν συνιστά εθνική
ήττα, τότε τι συνιστά;

Και κάτι ακόµα πολύ σηµαντικό: Έχουν σταλεί τροποποιήσεις,
χωρίς να έχει σταλεί το τελικό κείµενο των τροποποιήσεων. Πώς
µπορούν οι Βουλευτές να ψηφίσουν ένα κείµενο, που δεν έχει
ακόµα την τελική µορφή του; Είναι ανεπίτρεπτο να µην υπάρχει
κατατεθειµένο το ενιαίο κείµενο του Συντάγµατος των Σκοπίων,
το οποίο είναι προαπαιτούµενο συζήτησης. 

Σε αντίθεση µε ό,τι συνέβαινε τις τελευταίες δεκαετίες, που
στα εθνικά θέµατα υπήρχε πάντα η προσπάθεια εξασφάλισης κά-
ποιων συναινέσεων σε επίπεδο πολιτικών αρχηγών, αλλά και σε
επίπεδο κοµµάτων, η συµφωνία των Πρεσπών είναι προϊόν πολι-
τικών τακτικισµών και –το κυριότερο- διχαστικών κινήτρων από
την πλευρά της Κυβέρνησης. Τα γεγονότα που ζήσαµε το τελευ-
ταίο διάστηµα, οι πρακτικές ευτελισµού του Κοινοβουλίου και
αναζήτησης Βουλευτών για συγκυριακή αξιοποίηση, ανοίγουν
στην πολιτική και την κοινοβουλευτική ζωή του τόπου µια πληγή
που δύσκολα θα επουλωθεί και αυτό είναι ασυγχώρητο.

Επί της ουσίας, η Συµφωνία των Πρεσπών είναι µια εθνική υπο-
χώρηση ιστορικής διάστασης. Όχι µόνο δεν λύνει προβλήµατα,
αλλά αντιθέτως εγείρει καινούργια και ανοίγει τους ασκούς του
Αιόλου στην περιοχή. Ο συνδυασµός του ονόµατος «Βόρεια Μα-
κεδονία», της µακεδονικής ιθαγένειας, του µακεδονικού λαού
που αναφέρεται στις τροπολογίες του Συντάγµατος, της αποδο-
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χής ύπαρξης επίσης µακεδονικής γλώσσας, της συνταγµατικής
δέσµευσης των Σκοπίων ότι θα εξακολουθήσουν να µεριµνούν
και για τη διασπορά του µακεδονικού λαού, συνιστούν παραδοχή
ότι υπάρχει µακεδονική εθνότητα. 

Με τη Συµφωνία των Πρεσπών το ιδεολόγηµα του µακεδονι-
σµού µετεξελίσσεται. Αυτήν την ώρα, είµαστε ενώπιον µιας ιστο-
ρικής ευθύνης, την οποία πρέπει να αναλάβουµε επώνυµα, µε
θάρρος και παρρησία.

Καλούµαστε, µε τη δύναµη που µας δίνει η πλειοψηφία του ελ-
ληνικού λαού, να σταθούµε στο ύψος των περιστάσεων, να προ-
ασπίσουµε τα εθνικά µας συµφέροντα και να διαφυλάξουµε την
εθνική ενότητα. Απόψε κρινόµαστε όλοι µας από την ιστορία.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ πολύ.
Ο Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής κ. Παππάς έχει τον λόγο για

έξι λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-

πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές θα ήθελα να ξεκινήσω την τοπο-

θέτησή µου, εκφράζοντας τον αποτροπιασµό µου -και νοµίζω ότι
αυτό αφορά όλες τις πτέρυγες της δηµοκρατικής µας Βουλής-
για τις φασιστικές επιθέσεις, που δέχτηκαν οι Βουλευτές του ΣΥ-
ΡΙΖΑ κ.κ. Καστόρης και Τζάκρη. Χρειάζεται οριοθέτηση απ’ όλες
τις πολιτικές δυνάµεις, καταδίκη και πολιτική αποµόνωση όσων
κάνουν τέτοιες ενέργειες.

Πρόκειται για µια ιστορική συνεδρίαση. Η ιστορία θα καταγρά-
ψει, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ότι ο ΣΥΡΙΖΑ, το Ποτάµι, η
ΔΗΜΑΡ και άλλοι ανεξάρτητοι Βουλευτές υπερψηφίζουν τη Συµ-
φωνία των Πρεσπών. Είναι η τελευταία µέρα ενός δύσκολου προ-
βλήµατος, που κόστισε στην εξωτερική µας πολιτική. Είναι και η
τελευταία µέρα στη δουλειά για τους επαγγελµατίες πατριδοκά-
πηλους, για όσους έκαναν καριέρα πάνω σ’ αυτό το ζήτηµα, λέ-
γοντας ασύστολα ψεύδη και κάνοντας διάφορες µεθοδεύσεις
κατά τη διάρκεια της εξωτερικής µας πολιτικής. 

Δυστυχώς, ενώ η συζήτηση για το Μακεδονικό έχει εξελιχθεί
εδώ και πάρα πολύ καιρό, οι κραυγές και οι αλαλαγµοί δεν επέ-
τρεψαν σε µεγάλο κοµµάτι του λαού µας, κυρίες και κύριοι Βου-
λευτές, να ενηµερωθεί για την ουσία της Συµφωνίας των
Πρεσπών. Εδώ, σ’ αυτήν την Αίθουσα, τα επιχειρήµατα και τα ευ-
φυολογήµατα εξαντλήθηκαν. Οι θέσεις που άλλαξε η Αξιωµατική
Αντιπολίτευση πλέον δεν µετρούνται στα δάχτυλα του ενός χε-
ριού. 

Βεβαίως, είχαµε και το φαινόµενο να έχουµε τον Αρχηγό της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης εδώ, ο οποίος, προσπαθώντας να
απαντήσει και να αποστασιοποιηθεί από το σύνθηµα «η δηµο-
κρατία πρόδωσε τη Μακεδονία», είπε: «Όχι, κύριοι της Κυβέρνη-
σης, εσείς προδώσατε τη Μακεδονία. Προδοσία». Είναι πολύ
βαριά κουβέντα και θα έπρεπε ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντι-
πολίτευσης να είναι πολύ µετρηµένος όταν τη χρησιµοποιεί, διότι
αν προδόθηκε κάτι όλα αυτά τα χρόνια, είναι οι δυνατότητες της
Μακεδονίας της ελληνικής, οι δυνατότητές της να παίζει κρίσιµο
ρόλο στη συνανάπτυξη των Βαλκανίων. Προδόθηκαν αυτές οι δυ-
νατότητες, ακριβώς επειδή υπήρξαν ψέµατα και µια εθελοτυ-
φλία, η οποία κόστισε. 

Όµως, η εξέλιξη αυτής της συζήτησης εδώ µέσα έχει δώσει
τη δυνατότητα να ξαναθυµηθούµε όλοι µαζί τον βίο και την πο-
λιτεία των Πρωθυπουργών και των Υπουργών της Νέας Δηµο-
κρατίας, που χειρίστηκαν την υπόθεση. 

Το 1992 ο κ. Σαµαράς καταγγέλλει τον Κωνσταντίνο Μητσο-
τάκη ότι έδωσε το δικαίωµα -λέει- στους Σκοπιανούς να αυτοα-
ποκαλούνται Μακεδόνες. Πού είναι το επιχείρηµά σας, λοιπόν,
ότι δώσαµε εµείς το όνοµα; Ο ίδιος ο κ. Σαµαράς, λοιπόν, ως
Υπουργός Εξωτερικών το είπε. Το 1993 ο Κωνσταντίνος Μητσο-
τάκης καταγγέλλει τον κ. Σαµαρά ότι σε Συµβούλιο Υπουργών
Εξωτερικών έχει δεχθεί να αναφερθεί η γειτονική χώρα µε το
όνοµα «Μακεδονία» σκέτο. Ο Άδωνις Γεωργιάδης το 2008 µιλάει
για την κωλοτούµπα του κ. Καραµανλή. Χαρακτηρίζει εθνικά επι-
κίνδυνη την κ. Μπακογιάννη. Μας είπε και τις προάλλες ότι το
Βουκουρέστι δεν ήταν κίνηση υψηλής τέχνης στην εξωτερική πο-
λιτική, αλλά µια µπλόφα. Βεβαίως, η κ. Μπακογιάννη έχει χαρα-

κτηρίσει τον κ. Σαµαρά µοιραίο άνθρωπο για το Μακεδονικό.
Αυτός είναι ο βίος και η πολιτεία σας. Μ’ αυτήν την κεκτηµένη

ταχύτητα µπήκατε σ’ αυτήν τη συζήτηση και δυστυχώς για την
Αξιωµατική Αντιπολίτευση, επειδή συνέπεσε η περίοδος συζήτη-
σης για το Μακεδονικό µε το κλείσιµο των µνηµονίων, µε µια πε-
ρίοδο δηλαδή που θα έπρεπε να επανεφεύρετε τον εαυτό σας
ως Αντιπολίτευση, ακριβώς επειδή ο µανδύας του κόµµατος του
ευρώ ήταν άχρηστος, καθώς επανήλθε η οικονοµική σταθερό-
τητα στη χώρα, κάνατε την επιλογή της διολίσθησης προς την
ακροδεξιά ρητορική και την κάνατε συνειδητά.

Με όχηµα, λοιπόν, το Μακεδονικό, έχουµε µια πάρα πολύ σο-
βαρή µετατόπιση της Νέας Δηµοκρατίας ως προς την πολιτική
και ως προς την πράξη. Θα περιµέναµε τις µέρες αυτές να υπάρ-
ξει µια σαφής καταδίκη των ακροδεξιών παρακρατικών, οι οποίοι
επιχείρησαν να µπουν στη Βουλή. Έγιναν και από τον Πρόεδρο
της Βουλής και από την Υπουργό Προστασίας του Πολίτη ανα-
λυτικές ανακοινώσεις. Οι εικόνες είναι αδιάψευστες. 

Τι ακούσαµε, αντί της καταδίκης των παρακρατικών ακροδε-
ξιών, των οργανωµένων αυτών τραµπούκικων οµάδων; Καταγγε-
λίες, λέει, ότι χρησιµοποίησε αλόγιστη βία η Κυβέρνηση. 

Προσέξτε πάρα πολύ τον ολισθηρό δρόµο, που έχετε πάρει,
διότι δεν είναι γιατρικό για τις µεγάλες σας διαψεύσεις. Βλέπετε
την εικόνα της Κοινοβουλευτικής σας Οµάδας σ’ αυτή τη συνε-
δρίαση, που υποτίθεται ότι θα µας ανατρέπατε κιόλας. Είστε
αυτή τη στιγµή σε µία φάση όπου η Κυβέρνηση και έχει κλείσει
τα µνηµόνια και έχει περάσει τον προϋπολογισµό µε µεγαλύτερη
πλειοψηφία από την κυβερνητική και θα κατακυρώσει τις Πρέ-
σπες και πήρε ψήφο εµπιστοσύνης, χωρίς την ψήφο του Πάνου
Καµµένου, και έχει και τα θετικά µέτρα µπροστά της, τα οποία
θα της δώσουν ακόµα µεγαλύτερο πολιτικό προβάδισµα. 

Οι Πρέσπες είναι βεβαίως όντως καταλύτης πολιτικών εξελί-
ξεων, αλλά γιατί; Γιατί στις Πρέσπες συµπυκνώνεται το πώς αν-
τιλαµβάνεται κάθε πολιτική δύναµη το µέλλον αυτού του λαού
και του τόπου. Και το κράµα Δεξιάς και Ακροδεξιάς φαντάζεται
έναν λαό φοβισµένο, έναν λαό που έχει πιστέψει ότι είναι έθνος
ανάδελφο και µια χώρα που έχει προβλήµατα µε όλους της τους
γείτονες. 

Στον αντίποδα αυτών των επιλογών και αυτής της πολιτικής
υπάρχει η προοδευτική αντίληψη και η προοδευτική αντίληψη
θέλει έναν λαό που έχει βγάλει συµπεράσµατα από την κρίση,
που στηρίζει τις πολιτικές της δίκαιης ανάπτυξης και διεκδικεί
για τη χώρα έναν κεντρικό πρωταγωνιστικό ρόλο στην περιοχή,
ούτως ώστε να ανακτήσει τον χαµένο της ρόλο και τον κρίσιµο
ρόλο, που µπορεί να παίξει για τα χρόνια που έρχονται.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε, τριάντα δευτερόλεπτα, µία
κουβέντα για τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη, κατά τον Κανονισµό
της Βουλής.

Εκεί είχαµε το εξής φαινόµενο, είχε βουίξει ο τόπος ότι η µε-
γάλη πλειοψηφία των µελών του Πολιτικού Συµβουλίου είναι
υπέρ της Συµφωνίας των Πρεσπών και εν µία νυκτί µάθαµε ότι η
θέση της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης είναι κατά της Συµφω-
νίας των Πρεσπών. 

Και παρουσιάζεται τώρα το εξής πρόβληµα στη στρατηγική
αυτού του κόµµατός: Μας κατηγορούσε τριάµισι χρόνια για τη
συµµαχία µε τον Πάνο Καµµένο, µάλιστα. Ο Πάνος Καµµένος
αυτά τα τριάµισι χρόνια δεν έβαλε σε δοκιµασία την κυβερνητική
σταθερότητα. Την έβαλε τώρα µε το Μακεδονικό και στο Μακε-
δονικό ταυτίζονται µαζί του. 

Προσέξτε να δείτε, λοιπόν, µια θεµελιώδη αντίφαση, από την
οποία πρέπει και η Δηµοκρατική Συµπαράταξη να απαλλαγεί και
να προσπαθήσει λίγο περισσότερο, εάν θέλει να θεµελιώσει σο-
βαρή κριτική απέναντι στην Κυβέρνηση. 

Νοµίζω, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ότι η Συµφωνία των Πρε-
σπών αναδεικνύει την µεγάλη κοινωνική ανάγκη να υπάρξει µια
προοδευτική πλειοψηφία, µια µεγάλη προοδευτική συµµαχία, η
οποία ακριβώς να εγγυηθεί τη στρατηγική ήττα του κράµατος
Δεξιάς και Ακροδεξιάς, το οποίο επιδιώκει να γυρίσει τη χώρα
στα µνηµόνια, στην ύφεση και την εθνική αποµόνωση. 

Ευχαριστώ πολύ.

3108 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαρι-

στώ.
Ο κ. Μάρδας, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ, έχει τον λόγο.
Θα ακολουθήσει η κ. Αχτσιόγλου και πάλι ένας Βουλευτής και

µετά ο κ. Τσακαλώτος. Αλλάζουµε τη σειρά, επειδή θα φύγουν
στο εξωτερικό.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΔΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι, τα
αποτελέσµατα µιας διεθνούς συµφωνίας ή µιας διαπραγµάτευ-
σης προσδιορίζονται από δύο παράγοντες: Ο πρώτος είναι η
στρατηγική, η οποία ακολουθείται µε σκοπό την επίτευξη κά-
ποιων στόχων και ο δεύτερος είναι το σύνολο των λαθών, παρα-
λείψεων και οτιδήποτε άλλων εµποδίων εντάσσονται σε όλη αυτή
τη διαδικασία.

Αν δεν λάβουµε κατά νου τον δεύτερο παράγοντα, τα λάθη και
τις παραλείψεις, τότε οδηγούµαστε συχνά σε εξελίξεις οι οποίες
είναι ανεπιθύµητες. Από τη στιγµή, λοιπόν, που στην προκειµένη
περίπτωση είχαµε συσσωρευµένα λάθη -ενδεικτικά κάποια θα
αναφέρω- καθ’ όλη την περίοδο µετά το 1945 και ιδιαίτερα µετά
το 1991, εκείνο το οποίο απέµενε να γίνει ήταν η επίτευξη µιας
δεύτερης καλύτερης εναλλακτικής λύσης. Η βέλτιστη λύση που
θα θέλατε, µε τη µη χρήση του ονόµατος, είχε χαθεί εδώ και
πάρα πολλά χρόνια. 

Και όλα αρχίζουν, µπορώ να σας πω, από αυτήν τη φοβερή
ρήση Καραµανλή - Τίτο, σύµφωνα µε την οποία για το θέµα των
Σκοπίων, τι είχε ειπωθεί; Αυτό το εκπληκτικό: «Συµφωνούµε ότι
διαφωνούµε». Αποτέλεσµα αυτής εδώ της συµφωνίας-διαφωνίας
ήταν το να αρχίσουν τα Σκόπια να κερδίζουν έδαφος στη διεθνή
σκηνή µε το όνοµα «Μακεδονία», µε τη µακεδονική γλώσσα και
ως Μακεδόνες. 

Αυτό το βλέπουµε ακόµα και σε ελληνικά κείµενα. Αν δείτε την
Εγκυκλοπαίδεια του Ηλίου, παραδείγµατος χάριν, το 1950 που
είναι µια ιδιαίτερα συντηρητική εγκυκλοπαίδεια, στο λήµµα «Νο-
τιοσλαβία» θα δείτε αυτόν τον χάρτη, που θα καταθέσω, που ανα-
φέρεται στην Γιουγκοσλαβία και στο νότιο µέρος της Γιουγκοσλα-
βίας υπάρχει η λέξη «Μακεδονία» στον χώρο των Σκοπίων και στον
χώρο της Ελλάδας υπάρχει η λέξη «Ελλάς». Στο ίδιο ακριβώς
λήµµα θα δείτε τις έξι Δηµοκρατίες της Γιουγκοσλαβίας και την
Μακεδονία, τα Σκόπια δηλαδή, χωρίς τον παραµικρό αστερίσκο,
χωρίς την παραµικρή νότα για οτιδήποτε άλλο. 

Επίσης -κι αυτό το γνωρίζετε- έχουµε ΦΕΚ του 1959 του
Υπουργείου Δικαιοσύνης, που αναφέρεται στη δικαστική συν-
δροµή και αναφέρεται στις Δηµοκρατίες της Γιουγκοσλαβίας και
αναφέρεται στην Μακεδονία σε επίσηµο έγγραφο της Ελληνικής
Κυβέρνησης.

Αυτή η ιστορία συνεχίστηκε και όπως η Εγκυκλοπαίδεια του
Ηλίου αναφέρεται στην Μακεδονία, η οποία βρίσκεται βορείως
της Ελλάδας, έχουµε ένα σύνολο από έγγραφα -θα καταθέσω
δύο από αυτά- τα οποία κατά την περίοδο πριν το 1990, ένα ανα-
φέρεται στο περιοδικό του Πέµπτου Καναλιού της Γαλλικής Τη-
λεόρασης ,που κυκλοφορεί παντού, ακριβώς µε την ίδια λογική
της Εγκυκλοπαίδειας του Ήλιου, και µία δεύτερη δηµοσίευση
αναφέρεται στο «Atlantic Monthly», όπου ακριβώς θα δείτε τη Μα-
κεδονία να είναι αυτό το οποίο εννοούν οι Σκοπιανοί. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Μάρδας καταθέ-
τει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτό ήταν το σηµείο εκκίνησης των κυβερνήσεων µετά το 1991
και πού εντοπίζονται τα λάθη µετά το 1991, που κατά την άποψή
µου είναι και τραγικά λάθη; Είναι λάθη, τα οποία εκτροχίασαν το
τρένο εκείνη την εποχή και από εκεί και πέρα, οποιεσδήποτε προ-
σπάθειες και αν γίνονταν ήταν προσπάθειες, οι οποίες δεν µπο-
ρούσαν να οδηγήσουν στη βέλτιστη λύση. 

Έχουµε τη Σύνοδο Κορυφής του Εδιµβούργου, παρακαλώ,
τον Δεκέµβρη του 1992. Τα Σκόπια ετοιµάζονται να γίνουν κρά-
τος-µέλος του ΟΗΕ. Από τον Αύγουστο γνωρίζουµε ότι έχει αρ-
χίσει αυτή η ετοιµασία και ενώ στη Σύνοδο Κορυφής του
Εδιµβούργου έπρεπε να υπήρχε µία κοινή θέση -είναι όρος συγ-
κεκριµένος, οποίος βρίσκεται στη Συνθήκη του Μάαστριχτ- σύµ-
φωνα µε την οποία να επαναλαµβάνονταν τα όσα είχαν

αποφασιστεί στις 26-6-1992 στη Σύνοδο Κορυφής της Λισαβό-
νας, σύµφωνα µε τα οποία η αναγνώριση µε το όνοµα που θα εµ-
περιείχε τον όρο «Μακεδονία» δεν θα ήταν αποδεκτή, αντί να
έχουµε µια τέτοια κοινή θέση -και θα σας πω τι σηµαίνει αυτό-
στα πρακτικά της Συνόδου Κορυφής του Εδιµβούργου σηµειώνε-
ται µόνο ότι οι Υπουργοί των Εξωτερικών στο συγκεκριµένο θέµα
θα εξακολουθούν να διερευνούν το εν λόγω θέµα.

Τι σηµαίνει κοινή θέση κατά τη Συνθήκη του Μάαστριχτ; Κατά
το άρθρο Ι.2 του πρωτότυπου κειµένου σηµαίνει ότι είναι υπο-
χρεωµένα τα κράτη-µέλη να ακολουθήσουν µια απόφαση και η
παράβαση της συγκεκριµένης απόφασης, της κοινής θέσης πιο
συγκεκριµένα, οδηγεί σε παραβάσεις της συνθήκης, που σηµαί-
νει ότι µπορούµε να φτάσουµε και στο Ευρωπαϊκό Δικαστήριο.
Εκεί έχουµε τον πρώτο εκτροχιασµό.

Και εκτροχιασµοί συνεχίζουν. Φτάνουµε τον Δεκέµβριο του
2002 εκεί έχουµε λήξη της Ενδιάµεσης Συµφωνίας. Η Ενδιάµεση
Συµφωνία δεν τηρείται. Υπάρχουν πολλοί όροι, που παραβιάζον-
ται, πέραν του όρου περί του ονόµατος. Τον Μάιο του 2003 έρ-
χονται τα Σκόπια να ζητήσουν συµφωνία σύνδεσης στο πλαίσιο
των σχέσεων Δυτικών Βαλκανίων µε την Ευρωπαϊκή Ένωση, ως
πρώτο κράτος των Δυτικών Βαλκανίων. Και αντί να έρθει η Ελ-
ληνική Κυβέρνηση τότε και να πει: Κύριοι, δεν τηρήσατε τη συµ-
φωνία, υπάρχουν ανεκπλήρωτοι όροι, άρα δεν µπορούµε να
κυρώσουµε τη συµφωνία σύνδεσης, ως «έπαινο» ερχόµαστε και
κυρώνουµε τη συµφωνία σύνδεσης. Ήταν το δεύτερο µεγάλο
τραγικό λάθος.

Και τρίτο λάθος –δεν µπορώ να επεκταθώ- είναι ένα λάθος, το
οποίο εντοπίζεται στη δικαστική διαδικασία που είχαµε εµπλακεί
το 1994 µε αφορµή το εµπάργκο, όπου δεν αξιοποίησε η ελλη-
νική εξωτερική πολιτική τις θετικές εισηγήσεις του Εισαγγελέα
του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου και του Εισηγητή του Ευρωπαϊκού
Δικαστηρίου, που ήταν υπέρ των ελληνικών θέσεων. Δεν έχει ση-
µασία που δεν υπήρχε απόφαση του δικαστηρίου, γιατί πήρε
πίσω η Ευρωπαϊκή Επιτροπή το κατηγορητήριό της, τις κατηγο-
ρίες της. Σηµασία έχει, όµως, ότι είχαµε δύο κείµενα, τα οποία
θα µπορούσαν να χρησιµοποιηθούν στην Ενδιάµεση Συµφωνία
και να είχαµε άλλα αποτελέσµατα. 

Αυτά ενδεικτικά, ως λάθη. Και όταν έχουµε τέτοια σωρεία
λαθών, αγαπητοί µου συνάδελφοι, πουθενά στον πλανήτη δεν
µπορούµε να πιάσουµε τη βέλτιστη λύση που επιθυµούµε στα
πλαίσια της στρατηγικής µας.

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Μάρδας καταθέ-

τει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ κι εγώ,

κύριε Μάρδα.
Τον λόγο έχει η Υπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης

και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Αχτσιόγλου. 
Παρακαλώ, κυρία Αχτσιόγλου, έχετε τον λόγο για έξι λεπτά.
ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-

λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το Κοινοβούλιο καλείται σήµερα
να επικυρώσει τη Συµφωνία των Πρεσπών, µια συµφωνία αποτέ-
λεσµα πολύµηνων διαπραγµατεύσεων, η οποία κλείνει οριστικά
µια ανοιχτή πληγή, µια ιστορική εκκρεµότητα, που ταλάνιζε τις
δύο χώρες και τη χώρα µας για περισσότερα από είκοσι έξι χρό-
νια. 

Τα δύο-τρία επιχειρήµατα που προβάλλονται από όσους αρ-
νούνται τη συµφωνία έχουν ήδη απαντηθεί και αποδοµηθεί, νο-
µίζω, από πολλούς Βουλευτές, που µίλησαν σε αυτή την
Αίθουσα: τόσο το επιχείρηµα αναφορικά µε την εθνότητα, για την
οποία κανένα λόγο δεν κάνει η συµφωνία -δεν θα µπορούσε
εξάλλου κατά το Διεθνές Δίκαιο- όσο και για το ζήτηµα της γλώσ-
σας, όσο και το ζήτηµα της ελληνικής πολιτιστικής κληρονοµιάς
και ιστορίας, η οποία προστατεύεται απολύτως µε ρητό και κα-
τηγορηµατικό τρόπο από τη συµφωνία. Δεν θα σταθώ, εποµέ-
νως, στα επιχειρήµατα αυτά και γιατί έχουν αποδοµηθεί, αλλά
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και γιατί, κατά τη γνώµη µου, αυτά τα επιχειρήµατα δεν αποτε-
λούν παρά προφάσεις, που επιχειρούν να σκιάσουν την πολιτική
ουσία, που βρίσκεται αλλού. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στις µεγάλες, ιστορικού χαρα-
κτήρα τοµές είναι ψέµα ότι επικρατεί οµοθυµία και οµοψυχία. Και
αυτό συµβαίνει διότι πάντα οι δυνάµεις της συντήρησης, της δια-
τήρησης της υπάρχουσας κατάστασης, θα στηλώνουν τα πόδια.
Θα καλούν να µην αλλάξουµε τίποτα, θα κουνάνε το δάχτυλο στο
µέλλον «που προµηνύει συµφορές», θα µας καλούν να αφήσουµε
τα πράγµατα ως έχουν. Ας µένει η εκκρεµότητα, ας προχωρά ο
κόσµος και εµείς θα βρούµε τις απαντήσεις µας στο ασφαλές
καταφύγιο του εθνικού µας µεγαλείου. 

Η ιστορία, όµως, προχωρά µόνο µέσα από τη διαρκή αντίθεση
του παλιού κόσµου που πεθαίνει και του νέου κόσµου που πα-
σχίζει να γεννηθεί. Όσοι εχθρεύονται τη Συµφωνία των Πρεσπών,
ενώ έχουν ενηµερωθεί για το περιεχόµενό της, έχουν κάνει τις
επιλογές τους. Θέλουν µια Ελλάδα φοβική, µια Ελλάδα περίκλει-
στη, που θα τρέφεται από τα έτοιµα του ένδοξου παρελθόντος
και θα είναι αδύναµη να γράψει στο σήµερα η ίδια τη δική της
ιστορία για το µέλλον της. Και µια τέτοια στάση είναι πολλαπλώς
επικίνδυνη. 

Τα Βαλκάνια δεν πήραν τον καθόλου τιµητικό τίτλο της µπα-
ρουταποθήκης της Ευρώπης τυχαία. Διότι σε αυτή τη γωνιά του
κόσµου, στην οποία ανήκουµε και εµείς, ο πλούτος των παραδό-
σεων, των καταγωγών, των γλωσσών υπήρξε διαχρονικά ευχή
και κατάρα. Ευχή, διότι µέσα από αυτή την ώσµωση προέκυψαν
σπουδαία επιτεύγµατα στις τέχνες, στα γράµµατα, στον αθλητι-
σµό, στον πολιτισµό, αλλά και κατάρα, γιατί σε κάθε τόπο υπήρ-
χαν πάντοτε αυτοί που για ίδιον όφελος επιδίωξαν κατά καιρούς
να σπείρουν το µίσος και τη διχόνοια, έναντι των διπλανών τους,
έναντι αυτών που διαχρονικά µπορεί να τους χώριζε η γλώσσα,
η καταγωγή, η θρησκεία, όµως συνυπήρχαν, ζούσαν µαζί αρµο-
νικά. Αυτή ήταν η κατάρα που γέννησε και τη φρίκη των εµφυ-
λίων, του αλληλοσπαραγµού, της ανάδυσης των εθνικισµών από
τις αρχές της δεκαετίας του 1990. 

Σήµερα, λοιπόν, αυτοί που –παρ’ότι γνωρίζουν, επαναλαµ-
βάνω- το περιεχόµενο της Συµφωνίας των Πρεσπών την αρνούν-
ται, επιλέγουν µε τη στάση τους την έναρξη µιας νέας περιόδου
εθνικιστικών εξάρσεων στην περιοχή. Και ξέρετε ότι ο λόγος δεν
είναι, δεν ήταν ποτέ ούτε το ζήτηµα της εθνότητας ούτε της
γλώσσας. Πιστεύω ότι αυτά τα επιχειρήµατα κατέρρευσαν ορι-
στικά και µετά τη ρηµατική διακοίνωση, που µας κοινοποίησε η
γειτονική χώρα. Ο λόγος είναι ότι όσοι εµπορεύονται τον εθνικι-
σµό, όσοι έστηναν καριέρες πάνω ακριβώς σε αυτή την πολιτική
εκκρεµότητα του ονοµατολογικού της γειτονικής χώρας, τώρα
πια µένουν χωρίς εµπόρευµα, χωρίς πραµάτεια. Και τέτοιοι έµ-
ποροι υπάρχουν εδώ και δεκαετίες και στις δύο πλευρές των συ-
νόρων. Και εδώ και εκεί. 

Για τους εδώ, λοιπόν, τελειώνει οριστικά και αµετάκλητα αυτή
η φαντασίωση της µεγάλης απειλής από τον βορρά, που επιβου-
λεύεται, όχι µόνο την ιστορία, αλλά και τα εδάφη µας, και για
τους εκεί µπαίνει τέλος στο ανιστόρητο, πολιτικάντικο αφήγηµά
τους του αλυτρωτισµού, το οποίο οδήγησε την Πρώην Γιουγκοσ-
λαβική Δηµοκρατία της Μακεδονίας στη διεθνή αποµόνωση.

Η Συµφωνία των Πρεσπών επιλύει µια ιστορική εκκρεµότητα,
µε σεβασµό πάνω από όλα στην ιστορία της ίδιας της Μακεδο-
νίας, ενός τόπου ζωντανού, πολυπολιτισµικού, που οι παραδό-
σεις και η κουλτούρα των ανθρώπων του καµµία σχέση δεν έχουν
µε όσους µιλάνε στο όνοµά του σήµερα και έχουν στο χέρι τους
τον αγκυλωτό σταυρό. Στην ιστορία αυτή του τόπου της Μακε-
δονίας οι ναζί, οι φασίστες, οι συνεργάτες τους έχουν µόνο µια
φριχτή συµβολή: Είναι αυτοί που κυνήγησαν, που βασάνισαν,
που εκτόπισαν χιλιάδες ελληνόφωνους και σλαβόφωνους, όπως
το ίδιο έκαναν µε τους Ροµά, όπως το ίδιο έκαναν µε τους Εβραί-
ους. Είναι, λοιπόν, παράσηµο για εµάς, για την Αριστερά, οι επι-
θέσεις από τους απογόνους αυτών. 

Η Ελλάδα για είκοσι πέντε χρόνια και πλέον, έγινε µέρος του
προβλήµατος, άλλοτε από ατολµία, άλλοτε από αδράνεια, άλ-
λοτε από επιλογή. Δεν αποδίδουµε ευθύνες σε κυβερνήσεις, οι
οποίες προσπάθησαν να επιλύσουν το πρόβληµα, τηρώντας την
εθνική γραµµή, την οποία και εµείς τηρήσαµε στη διαπραγµά-

τευση. Προσπάθησαν, αλλά δεν κατάφεραν να το επιλύσουν
διότι, όπως προανέφερα, οι δυνάµεις του εθνικισµού ήταν, όχι
µόνο ισχυρές, αλλά πολλές φορές κυρίαρχες στην Πρώην Γιουγ-
κοσλαβική Δηµοκρατία της Μακεδονίας και τα περιθώρια συνεν-
νόησης ήταν ελάχιστα. 

Όµως σήµερα η ιστορική ευκαιρία της παρουσίας προοδευτι-
κών κυβερνήσεων στις δύο χώρες δεν µπορεί και δεν πρέπει να
πάει χαµένη. Δεν µπορεί η Ελλάδα να απεµπολήσει τη δυνατό-
τητά της να αναβαθµίσει τον ρόλο της και την παρουσία της στα
Βαλκάνια και µάλιστα, όχι ως δύναµη επιβολής, αλλά ως πρωτα-
γωνίστρια θετικών εξελίξεων για τη συνεργασία, για την αλλη-
λεγγύη, για τη συνανάπτυξη στην περιοχή. 

Με την Κύρωση της Συµφωνίας των Πρεσπών η ελληνική
Βουλή γράφει πράγµατι ιστορία. Με την ψήφο των Ελλήνων Βου-
λευτών για πρώτη φορά µετά τη διάλυση της ενιαίας Γιουγκοσ-
λαβίας οι εθνικισµοί δέχονται ένα ισχυρό και ανεπανόρθωτο
πλήγµα. Οι βαλκανικοί λαοί, που για δεκαετίες είχαν µάθει να λύ-
νουν τα προβλήµατά τους µε το αίµα και το µίσος προς τέρψη
τρίτων, ήρθε η ώρα να µάθουν και τον άλλο, τον πραγµατικά ελ-
πιδοφόρο δρόµο. Τον δρόµο του διαλόγου, της συνεργασίας,
της αρµονικής συνύπαρξης και της επίλυσης των διαφορών µας,
µε αµοιβαίο όφελος για τους λαούς µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριοι συνάδελ-
φοι, καθίσταται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρα-
κολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως
ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο οργά-
νωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», πενήντα πέντε µαθή-
τριες και µαθητές και τέσσερις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 2ο

Γυµνάσιο Φαρσάλων.
Η Βουλή τούς καλωσορίζει.

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Τον λόγο έχει τώρα ο Βουλευτής της Δηµοκρατικής Συµπαρά-

ταξης κ. Δηµήτριος Κωνσταντόπουλος.
Παρακαλώ, κι εσείς έχετε έξι λεπτά, κύριε Κωνσταντόπουλε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, το Κίνηµα Αλλαγής και η Κοινοβουλευτική µας Οµάδα στη
Βουλή έχει καταστήσει σαφές ότι θα καταψηφίσει τη Συµφωνία
των Πρεσπών. Και αυτό γιατί, ενώ υπήρξε το momentum για να
βρεθεί βιώσιµη λύση στο Σκοπιανό, δεν υπήρξε εθνική συνεν-
νόηση, µε αποτέλεσµα να παρακαµφθεί η εθνική γραµµή που επί
χρόνια υπήρχε. Συµπέρασµα; Το παρόν κείµενο να µην συµµορ-
φώνεται µε τις εθνικές κόκκινες γραµµές, όπως την εθνότητα και
τη γλώσσα, δύο θεµελιώδη ζητήµατα που µπορούν να πυροδο-
τήσουν αλυτρωτικές αναφορές στο µέλλον. Διότι, αγαπητοί συ-
νάδελφοι, η ιθαγένεια συνθέτει εθνότητα, άρα ταυτότητα.

Αναρωτιέµαι, λοιπόν, γιατί δεν συγκλήθηκε το Συµβούλιο Αρ-
χηγών υπό τον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας, όπως συνέβη το
1992; Γιατί δεν επιδιώχθηκε να δηµιουργηθεί µια κοινή εθνική
εξωτερική πολιτική για αυτό το µείζον εθνικό θέµα, τώρα, µάλι-
στα, που η FYROM επίκειται να ενταχθεί στο ΝΑΤΟ και να δηµι-
ουργηθούν οι όροι και οι προϋποθέσεις για να ενταχθεί και στην
Ευρωπαϊκή Ένωση;

Κύριοι Υπουργοί, µπορούσε η Κυβέρνηση, µέσω του Συµβου-
λίου των Πολιτικών Αρχηγών, να διασφαλίσει την εθνική ενότητα
µε τη συγκρότηση εθνικής διαπραγµατευτικής οµάδας. Έτσι, θα
διασφαλίζαµε καλύτερα τις «κόκκινες γραµµές». Δηλαδή τι;
Εθνότητα και γλώσσα.

Τώρα, λοιπόν, τα Σκόπια -όπως ανέφερε και ο εισηγητής µας,
ο κ. Σκανδαλίδης- κέρδισαν το µείζον, δηλαδή την ένταξη στο
ΝΑΤΟ και έχασαν το έλασσον, έναν γεωγραφικό προσδιορισµό
στο όνοµα, που στην πορεία και αυτό ίσως να εξαλειφθεί.

Κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση, σε µια συγκυριακή πλειοψη-
φία εργαλειοποιεί ένα εθνικό ζήτηµα και υποχωρεί σε ζωτικής
σηµασίας εθνικά θέµατα, σε σχέση µε την Ενδιάµεση Συµφωνία,
που είχαµε εξασφαλίσει το 1995. 

Είναι απορίας άξιο, αγαπητοί συνάδελφοι, το εξής: Γιατί όχι
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σλαβοµακεδονική γλώσσα, γιατί όχι πολίτες της «Βόρειας Μακε-
δονίας», αλλά πολίτες της «Μακεδονίας»; Γιατί δεν ήρθε στο σύ-
νολό του το κείµενο του Συντάγµατος; Γιατί επιτρέψατε να
αναφέρονται κατά το δοκούν σε τρία σηµεία της ρηµατικής δια-
κοίνωσης οι όροι «µακεδονικός λαός» και «Μακεδονία», επιτρέ-
ποντας, µάλιστα, τον αυτοπροσδιορισµό και την επικράτηση
αλυτρωτικών διαθέσεων των πολιτών του κρατιδίου της FYROM;
Δηλαδή, κρίσιµα ζητήµατα εθνικής, ιστορικής, πολιτισµικής ταυ-
τότητας, αλλά και γεωπολιτικής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είχαµε καταφέρει σε αυτό το
µείζον εθνικό θέµα να αποκτήσουµε µια ευρέως αποδεκτή εθνική
θέση. Η Κυβέρνηση άρχισε, λοιπόν, τις διαπραγµατεύσεις µε µια
ευρύτατη συναίνεση, µια συναίνεση που τορπίλισε µε την από-
φασή της να µην συγκληθεί το Συµβούλιο Αρχηγών, µε ό,τι αυτό
συνεπάγεται. 

Ακόµη και η στάση της στο αίτηµά µας να κατατεθεί στη Βουλή
το κείµενο του Συντάγµατος των Σκοπίων, τορπιλίζει τη σηµερινή
συζήτηση. Και εδώ µπαίνει ένα ερώτηµα: Πώς µπορούµε να επι-
κυρώσουµε µία συµφωνία, χωρίς να έχουµε διαβάσει το µετα-
φρασµένο Σύνταγµα των Σκοπίων, χωρίς να έχουµε µαζί και το
Πρωτόκολλο Προσχώρησης στο ΝΑΤΟ, ώστε να έχουµε µια
πλήρη εικόνα;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς έχουµε ξεκαθαρίσει τρία
αδιαπραγµάτευτα για εµάς σηµεία: Πρώτον, ο όρος «nationality»
που έχει επιλεγεί αντί του όρου «citizenship». Έχουµε επανειληµ-
µένα τοποθετηθεί ως προς τις δυνατότητες που αυτός παρέχει
στους Σκοπιανούς, δυνατότητες που µπορούν να αξιοποιήσουν
ακόµη και σε βάρος της χώρας µας, µετά την ένταξή τους στο
ΝΑΤΟ.

Αγαπητοί συνάδελφοι, µε το να επικροτεί η Κυβέρνηση τον
όρο «nationality» και να µην προσδιορίζει σαφώς την ιθαγένεια
υπονοµεύει το «erga omnes», δηλαδή να έχουν κοινή αναφορά
εντός και εκτός του κρατιδίου των Σκοπίων. Αφήνει, επίσης, πε-
ριθώριο στους Σκοπιανούς να καλλιεργήσουν κλίµα αλυτρωτι-
σµού.

Δεύτερον, γιατί όχι σλαβοµακεδονική γλώσσα; Με τη συµπε-
ρίληψη της φράσης «µακεδονική γλώσσα» στο άρθρο 1 της συµ-
φωνίας και στην προτελευταία παράγραφο της ρηµατικής
διακοίνωσης του Υπουργείου Εξωτερικών της FYROM, στην
ουσία αναγνωρίζετε µακεδονική γλώσσα και τη µετατρέπετε σε
διεθνή διµερή συµβατικό κανόνα.

Τρίτον, επιτρέπετε στο Σύνταγµα τον όρο «µακεδονικός λαός».
Τους αφήνετε να κάνουν λόγο για «µακεδονικό λαό», µια ανα-
φορά που αύριο θα κοστίσει ακριβά στη χώρα. Θα επιτρέψει
στους ηγέτες της να µιλήσουν για µακεδονική µειονότητα στην
Ελλάδα, ανοίγοντας έτσι τον ασκό του Αιόλου.

Κλείνοντας, θα ήθελα να πω δυο λόγια για τη στάση της Νέας
Δηµοκρατίας. Η αντιµετώπιση των εθνικών θεµάτων, πέρα από
αίσθηση ευθύνης και πλήρη γνώση της ιστορίας, απαιτεί, αγα-
πητοί συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, και µνήµη. 

Αναρωτιέµαι, ύστερα από όσα ακούσαµε από εσάς τους Βου-
λευτές της Νέας Δηµοκρατίας: Ιστορικά έχει καταγραφεί πότε
δηµιουργήθηκε το πρόβληµα; Τεκµηριωµένα και µε εµπεριστα-
τωµένη πολιτική ανάλυση, θα έλεγα, περιγράφηκε από τον ειση-
γητή µας, τον κ. Σκανδαλίδη. Αναφέρω µόνο την ένταξη των
Σκοπίων στον ΟΗΕ επί της διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρα-
τίας µε θετική ψήφο και τη συγκηδεµόνευση, µάλιστα, της Ελλά-
δας.

Κυρίως, όµως, ας µην ξεχνάµε τα όσα πέτυχε ο Ανδρέας Πα-
πανδρέου, την Ενδιάµεση Συµφωνία του 1995, µετατοπίζοντας
χρονικά την οριστική επίλυση του Σκοπιανού, όταν οι συνθήκες
θα ήταν απολύτως ώριµες. Και τώρα που οι συνθήκες πράγµατι
ήταν πολιτικά ώριµες, η Κυβέρνηση επέλεξε τη σκληρή κοµµα-
τική γραµµή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το θέµα της Συµφωνίας των
Πρεσπών είναι ένα εθνικό θέµα, που δεν προσφέρεται για πατρι-
δοκαπηλία. Δεν πρέπει επ’ ουδενί να διχάσει τους Έλληνες σε
πατριώτες και µη πατριώτες. Δεν είναι ώρα για αντιπολίτευση.
Το Σκοπιανό έχει ανάγκη όλες τις πολιτικές δυνάµεις του δηµο-
κρατικού τόξου του τόπου για να λυθεί. Έχει ανάγκη από ευρύ-
τατη αποδοχή και συναίνεση. Έχει ανάγκη από µία συµφωνία,

που θα σέβεται την ιστορία της πατρίδας µας και, ταυτόχρονα,
θα διασφαλίζει την ειρήνη στην περιοχή των Βαλκανίων.

Δυστυχώς, η Κυβέρνηση λειτούργησε µονοµερώς και απέτυχε.
Οι συνέπειες θα βαρύνουν την πατρίδα µας και τις µελλοντικές
γενιές. Γι’ αυτό και εµείς καταψηφίζουµε τη συµφωνία.

Τέλος, αγαπητοί συνάδελφοι, για όλους µας, Μακεδονία ση-
µαίνει Ελλάδα, Ελλάδα σηµαίνει Μακεδονία. Δεν υπάρχουν πα-
τριώτες και υπερπατριώτες.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµ-

παράταξης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ ευχαρι-

στώ.
Τον λόγο έχει ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Τσακαλώτος, για έξι

λεπτά δυστυχώς.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ευχα-

ριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Άκουσα νωρίτερα κάποιους Βουλευτές να µιλάνε για σοφι-

στείες της Αντιπολίτευσης. Δεν θα το ακολουθήσω, γιατί έχω µια
βαθιά αγάπη προς τους φιλοσόφους, που λέγονται «σοφιστές».
Ο λόγος που έχουν κακό όνοµα οι σοφιστές, είναι το κύρος που
έχει ο Πλάτωνας και ο Σωκράτης στην Ελλάδα. 

Όµως, γιατί είµαστε υπερήφανοι για τον Σωκράτη ή τον Πλά-
τωνα; Είµαστε υπερήφανοι, επειδή έδωσαν µια µέθοδο φιλοσο-
φίας σε όλον τον κόσµο διαλογική και η φιλοσοφία πήρε άλλον
αέρα ή είµαστε υπερήφανοι, επειδή ήταν θεµελιακά αντιδηµο-
κράτες και δίδασκαν ότι η δηµοκρατία και η πολιτική είναι για
τους λίγους, είναι µια τέχνη, ενάντια στον σοφιστή Πρωταγόρα;

Όταν οι Γερµανοί µιλάνε για «Deutschland über alles», που
προφανώς δεν εννοούν ότι είναι καλύτεροι από άλλες χώρες,
αλλά ότι πάνω από όλα στην ψυχή των Γερµανών είναι η Γερµα-
νία, δηλαδή ο ροµαντισµός στην αγαθή περίοδο του εθνικισµού.
Πότε είναι περήφανοι «über alles»; Όταν σκέπτονται τον Μπετό-
βεν και τον Γκαίτε ή όταν σκέπτονται τη βραδιά της 9ης Νοεµ-
βρίου του 1938, το Kristallnacht, «Τη νύχτα που έσπασαν τα
κρύσταλλα», όπου τα τάγµατα εφόδου στη Γερµανία έσπασαν
εβραϊκά µαγαζιά και σκότωσαν ανθρώπους, και έχουµε τώρα στη
Βουλή των Ελλήνων ανθρώπους που πιστεύουν στα τάγµατα
εφόδου; Και ξέρουµε ότι η 9η Νοεµβρίου του 1938 οδήγησε στο
Άουσβιτς και ότι πρώτη φορά στις 9 Νοεµβρίου του 1938 το κα-
τάλαβαν οι γερµανόφιλοι και στην Ελλάδα και στην Αγγλία. 

Όλοι είµαστε υπερήφανοι για την ιστορία µας. Όµως, για ποια
ιστορία είµαστε υπερήφανοι; Για την ίδια ιστορία; Εγώ, για πα-
ράδειγµα, είµαι υπερήφανος ότι τον Ιούλιο του 1943 το ΕΑΜ κα-
τέβασε κόσµο και στην Αθήνα και στη Θεσσαλονίκη, για να µην
παραδοθεί η ανατολική Μακεδονία σε βουλγαρική αρχή. Αλλά
είµαι υπερήφανος, όχι µόνο γιατί το έκανε αυτό το ΕΑΜ, αλλά
επειδή πέντε µήνες πριν, τον Φλεβάρη του 1943, κατέβασε πάλι
κόσµο στην Αθήνα και Θεσσαλονίκη, για να µην υπάρχει πολιτική
επιστράτευση και να µπορούµε να µιλάµε για το ΕΑΜ της λαο-
κρατίας και της δικαιοσύνης. 

Είναι ίδια η ιστορία µας; Δεν το ξέρω. Πρέπει να έχουµε τις
ίδιες αξίες, για να είµαστε όλοι πατριώτες; Ούτε αυτό το ξέρω.
Ξέρω, όµως, ότι δεν µπορεί να υπάρχει πατριωτισµός, χωρίς να
υπάρχει αξιολογικό περιεχόµενο. 

Πριν από χρόνια, ο Νικηφόρος Διαµαντούρος, που ήταν µετά
ο Συνήγορος του Πολίτη και της Ελλάδας και της Ευρώπης και
πολλοί από εµάς είµαστε υπερήφανοι γι’ αυτόν, παρ’ όλο που
δεν είναι στη δική µου πολιτική οικογένεια, έγραψε για την Ελ-
λάδα, για τις δύο κουλτούρες. Η µία κουλτούρα υποτίθεται ότι
ήταν η παραδοσιακή, η εσωστρεφής, η καχύποπτη για τον ξένο,
η καχύποπτη για την αλλαγή. Η άλλη κουλτούρα ήταν η µεταρ-
ρυθµιστική κουλτούρα, που κοίταγε προς τα έξω, που ήθελε τις
αλλαγές, τις µεταρρυθµίσεις, την τεχνολογία. 

Δεν συµφωνούσα µε αυτήν τη θεωρία του Νικηφόρου. Δεν
συµφωνούσα, γιατί στην παρωχηµένη κουλτούρα έβαλε και αν-
θρώπους που πίστευαν στην ισότητα και στον σοσιαλισµό, λες
και η ισότητα ήταν κάτι κακό και µόνο µπορούσαµε να αυξή-
σουµε την πίτα πριν τη µοιράσουµε.

Ήταν, όµως, βλέπετε, η υψηλή περίοδος του εκσυγχρονισµού,
όπου ο εκσυγχρονισµός θα έλυνε όλα τα προβλήµατα και όλες
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τις ιδεολογικές αντιµαχίες, όπως ο Φουκουγιάµα που µιλούσε για
το τέλος της ιστορίας, γιατί πίστευαν τότε ότι τα 2/3 του λαού
θα ήταν πάντα καλά. Και αν κάποιο -το 1/3- έµεναν πίσω, δεν πεί-
ραζε, θα τους δίναµε κάποιες αποζηµιώσεις.

Αυτό είναι που κατέρρευσε στην κρίση το 2009. Κατέρρευσε
η ιδέα ότι η πρόοδος και αυτή η ιδεολογία µπορεί να πάει µπρο-
στά και γι’ αυτό έχουµε τις ανακατατάξεις που βλέπετε εδώ
µπροστά. Διότι µετά από το 2009 αυτός ο καπιταλισµός, όχι µόνο
δεν µπορούσε να βοηθήσει τα 2/3, αλλά ούτε το 1/3. Και άρχισε
η ανισότητα να είναι τεράστιο πράγµα.

Και τι έγινε στην Ευρώπη και όχι µόνο εδώ; Βρήκαν τη γλύκα
του εθνικισµού οι συντηρητικές παρατάξεις. Γιατί τη βρήκαν;
Διότι δεν ήταν µόνο η οικονοµική κρίση, οι ανισότητες, οι κακές
δουλειές χωρίς προοπτική. Ήταν και µία αίσθηση ότι δεν ανή-
κουµε πουθενά, δεν υπάρχει δηµοκρατία, κανένας δεν µας
ακούει και άρα, το µετέστρεψαν αυτό στον εθνικισµό και εδώ και
στην Ουγγαρία και στην Ιταλία και στην Αυστρία και πολύ και στη
Γαλλία. 

Άρα, καλά είπε η κ. Τασία Χριστοδουλοπούλου: Γιατί ξαφνιά-
ζεστε που ο κόσµος αλλάζει σε αυτές τις ανακατατάξεις, όταν
το κέντρο έχει βουλιάξει; Γιατί σας κάνει εντύπωση που η Νέα
Δηµοκρατία έχει πάει προς τα δεξιά; Γιατί βλέπει ότι η µόνη
απάντηση στην ανισότητα είναι να δώσουµε µια νέα εικόνα της
κοινότητας και του έθνους, που είναι εθνικιστικό, µια και δεν µπο-
ρούµε να τους δώσουµε νέες θέσεις, δουλειά και ισότητα και
σχολεία και νοσοκοµεία. 

Και, όµως, ξέρουµε ότι δεν µπορεί να είναι η µόνη απάντηση
στην κατάρρευση του νεοφιλελευθερισµού και του µεσαίου
χώρου, του κέντρου, ο εθνικισµός. Μπορεί να υπάρχει µία άλλη
λύση από τον Σαλβίνι, από τον Σαµαρά και από τον Όρµπαν. Και
αυτό πρέπει να κοιτάξουµε. 

Και ξέρουµε από τους στωικούς ότι υπάρχουν τρεις λόγοι για
να είµαστε πολίτες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Θα µου δώσετε λίγο ακόµα χρόνο, κύριε Πρόεδρε. 
Ξέρουµε από την αρχαία φιλοσοφία και τους στωικούς πού να

ψάξουµε να βρούµε αυτόν τον άλλον δρόµο, γιατί οι στωικοί έλε-
γαν ότι υπάρχουν τρεις λόγοι για να είµαστε, όπως έλεγε ο Διο-
γένης ο Κυνικός, πολίτες του κόσµου. 

Ο πρώτος λόγος είναι ότι αν µελετήσουµε εκτός των συνόρων
µας, καταλαβαίνουµε τον εαυτό µας καλύτερα, καταλαβαίνουµε
τις αλληλεξαρτήσεις που υπάρχουν στις αξίες και στις κοινότη-
τες, ότι αν είµαστε πολίτες του κόσµου, καταλαβαίνουµε καλύ-
τερα πώς να λύσουµε τα προβλήµατα. Διότι οι στωικοί έλεγαν
ότι δεν υπάρχει κανένα µεγαλύτερο εµπόδιο στο να λύσουµε
προβλήµατα, από τον φραξιονισµό και τον τοπικισµό, από αν-
θρώπους που κοιτούν µόνο τα δικά τους πράγµατα. 

Και, επίσης, µπορούµε να είµαστε πολίτες του κόσµου, γιατί
τότε καταλαβαίνουµε τι ενώνει την ανθρωπότητα και τις αξίες.
Οι αξίες είναι αυτές της δικαιοσύνης, του καλού και το να ψά-
ξουµε για τον ορθό λόγο. 

Λύνονται όλα τα προβλήµατα της εξωτερικής πολιτικής µε
αυτό τον τρόπο; Προφανώς και δεν λύνονται. Θα πρέπει να
υπάρχει ρεαλισµός. Όµως, υπάρχουν και όρια στον ρεαλισµό,
γιατί όπως έλεγε ο Μπίσµαρκ, που ήταν ρεαλιστής, οποιαδήποτε
συµφωνία αφήνει το ένα µέρος σε κακή κατάσταση, απογοητευ-
µένο, δεν είναι συµφωνία. Θα σου ξαναέρθει στην ιστορία. 

Τελικά, δεν ξέρω αν µπορούµε να είµαστε όλοι πατριώτες µε
τον ίδιο τρόπο, αν µπορούν δύο διαφορετικοί άνθρωποι, µε δια-
φορετικές αξίες, να είναι πατριώτες µε τον ίδιο τρόπο. Πρέπει να
το ψάξουµε. Ούτε ξέρω αν υπάρχει πατριωτισµός που µπορεί να
φύγει από τον εναγκαλισµό του εθνικισµού και της µισαλλοδο-
ξίας. 

Αυτό που ξέρω, όµως, είναι ότι µπορούµε να είµαστε περήφα-
νοι για την Ελλάδα, γι’ αυτό που έκανε για την τέχνη, τη φιλοσο-
φία και τη δηµοκρατία. 

Όµως, εµείς του ΣΥΡΙΖΑ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κοι-
τάµε µπροστά. Είµαστε, επίσης, περήφανοι που θέλουµε να βοη-
θήσουµε τη Θεσσαλονίκη να είναι το κέντρο των Βαλκανίων. Και
δεν µπορεί η Θεσσαλονίκη να είναι το κέντρο των Βαλκανίων,

όταν κοιτάει µόνο νότια και δεν έχει τον χώρο να επεκταθεί, όχι
µε τη διείσδυση που έλεγε ο κ. Σηµίτης -λέξη και αυτή!- αλλά µε
πραγµατική αντίληψη της συνανάπτυξης. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Δώστε µου µισό λεπτό ακόµη, κύριε Πρόεδρε. 
Και είµαστε περήφανοι που, όσον αφορά τον πατριωτισµό, θέ-

λουµε να επινοήσουµε καινούργιες εικόνες, καινούργιες ιδέες
για την κοινότητα, για το πώς µπορεί να φτιάξεις γειτονιές, πώς
µπορείς να φτιάξεις πόλεις, περιοχές που είναι περήφανες γι’
αυτό που φτιάχνουν µαζί -και πολιτικά µαζί- µε νοσοκοµεία, µε
σχολεία.

Το µόνο ζήτηµα -και µε αυτό πραγµατικά τελειώνω, κύριε Πρό-
εδρε- είναι ότι αυτά τα πράγµατα, αυτές οι αξίες δεν µπορούν
να αφορούν µόνο την Αριστερά. Και θλίβοµαι, γιατί ξέρω ότι
υπάρχουν άνθρωποι στη Νέα Δηµοκρατία -και στο ΚΙΝΑΛ- που
δεν πιστεύουν αυτά που λένε για τη Μακεδονία, που µέσα τους
ξέρουν ότι υπάρχει µία καλή λέξη και όπως οι στωικοί, τους εµ-
ποδίζει ο φραξιονισµός.

Σας θυµίζω, όσον αφορά τον δρόµο για το Άουσβιτς, το εξής:
Δεν ήταν µόνο τι έκαναν οι κακοί άνθρωποι, αλλά και πράγµατα
που δεν έκαναν, άνθρωποι, που ήταν καλοί και ήξεραν πώς να το
αντιµετωπίσουν. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ πολύ. 
Ο κ. Βέττας, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ, έχει τον λόγο για έξι

λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΕΤΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Μου είναι εξαιρετικά δύσκολο να διαδέχοµαι τον Ευκλείδη

Τσακαλώτο στο Βήµα. 
Ο ελληνικός λαός θα περίµενε από αυτά τα δύο κόµµατα, τα

οποία διακυβέρνησαν πολύ περισσότερο από τα χρόνια κατά τα
οποία συζητείται το µακεδονικό ζήτηµα, να δείξουν ένα αυξηµένο
επίπεδο ευθύνης, από αυτό το επίπεδο ευθύνης που επέδειξαν
κατά τη διαχείριση του δηµόσιου χρήµατος, των θεσµών, της δια-
φάνειας, της οικονοµίας, των κοινωνικών προβληµάτων. Μάταια,
βεβαίως, περίµενε, γιατί χάθηκε αυτή η ευκαιρία. 

Είναι δύσκολο -ξέρετε- πολλές φορές να επιµένεις να αναζη-
τάς να ανέβει κάποιος στο επίπεδο της ευθύνης του, όταν -από
ό,τι φάνηκε- όλα αυτά χρόνια δεν ήταν αξιακό του προαπαιτού-
µενο. 

Απευθυνόµενος, τόσο στη µεγάλη, όσο και στη µικρή Δεξιά σε
αυτή την Αίθουσα, στη Νέα Δηµοκρατία και στο ΠΑΣΟΚ, θέλω
να τους υπενθυµίσω πως η γη γυρίζει. Και αυτό είναι τελεσίδικο.
Η γη γυρίζει, ακόµα και τώρα που κάθεστε στα σταθερά σας κα-
θίσµατα. Η γη γυρίζει και µετά την Ενδιάµεση Συµφωνία. 

Όµως, γυρίζει ανάποδα, αγαπητοί συνάδελφοι. Μετά την Εν-
διάµεση Συµφωνία η γη γύρισε, αλλά γύρισε ανάποδα, καθώς η
πόλη των Σκοπίων γέµισε µε αγάλµατα του Μεγαλέξανδρου, γέ-
µισε µε Ήλιους της Βεργίνας, γέµισε µε µνηµεία και ιστορία δικιά
µας. Από την Ενδιάµεση Συµφωνία που φέρατε τότε, η πόλη των
Σκοπίων γέµισε µε δικά µας ονόµατα. Οι δρόµοι τους, τα αερο-
δρόµιά τους είχαν δικά µας ονόµατα. Από την Ενδιάµεση Συµ-
φωνία και µετά -τη δική σας ενδιάµεση συµφωνία- συνέβησαν
πολλά και σοβαρά πράγµατα. Από τη δική σας Ενδιάµεση Συµ-
φωνία οι γείτονές µας εισέρχονται τώρα, αυτή τη στιγµή που µι-
λάµε, στη δική µας χώρα -τώρα, 14.30’ περίπου- µε διαβατήρια
που κρατούν στα χέρια τους και αναγράφουν πάνω φαρδιά πλα-
τιά «Δηµοκρατία της Μακεδονίας». Αυτή ήταν η δική σας ιστορία. 

Δεν ξέρω αν ο Έλληνας πολίτης, ακούγοντας όλα αυτά, µπο-
ρεί να καταλάβει ότι εσείς, µε εκείνη τη συµφωνία, προστατεύ-
σατε ιστορία, προστατεύσατε πολιτισµό, προστατεύσατε όνοµα. 

Αυτό, λοιπόν, που εσείς δεν µπορέσατε να κάνετε, το κάνει
αυτή η συµφωνία απόψε το βράδυ ή κοντά στα µεσάνυχτα ή λίγο
µετά τα µεσάνυχτα.

Είστε µπροστά σε µία ακόµη στρατηγική ήττα. Κάθε νίκη του
ελληνικού λαού, κάθε επίλυση προβλήµατος -µείζονος σηµασίας,
είτε οικονοµικού είτε εθνικού ενδιαφέροντος- σας δηµιουργεί και
σας κατευθύνει σε µία ακόµη σοβαρή στρατηγική ήττα. Χρεώ-
σατε τη χώρα µε ένα οκτάχρονο µνηµόνιο, από το οποίο βγή-
καµε. Χρεώσατε τη χώρα µε ένα εικοσιεξάχρονο εθνικό
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µνηµόνιο, από το οποίο απόψε βγαίνει. Και βγαίνει µε τη στήριξη
όχι µόνο αυτής της Κυβέρνησης, αλλά και του συνόλου των προ-
οδευτικών δυνάµεων αυτού του Κοινοβουλίου. 

Σηµαντικό, αγαπητοί συνάδελφοι, για τη συµφωνία δεν είναι
µόνο να είναι έντιµη, αλλά να είναι και βιώσιµη. Και βιώσιµο είναι
κάτι, όταν υπάρχει και ζει µέσα και στις δύο πλευρές. Θα έλεγα
ότι ένα βασικό κριτήριο βιωσιµότητας και εντιµότητας αυτής της
συµφωνίας είναι το ποιος τη χτυπάει, µε ποια ρητορική, µε ποια
λόγια, µε ποιες κουβέντες. Όλο το εθνολαϊκιστικό και εθνικιστικό
κίνηµα των δύο χωρών χτυπούν µε ακριβώς την ίδια ρητορική,
µε ακριβώς τα ίδια λόγια αυτή τη συµφωνία.

Απόψε, λοιπόν, τελειώνει η µεγάλη προσπάθεια της Νέας Δη-
µοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ να παραπλανήσουν, η µεγάλη προ-
σπάθεια πολιτικής εξαπάτησης του ελληνικού λαού. 

Το θέµα δεν ήταν ποτέ, αγαπητοί κύριοι, η Συµφωνία των Πρε-
σπών. Το θέµα ήταν να χτυπηθεί ο ΣΥΡΙΖΑ, να χτυπηθεί ο Αλέξης
Τσίπρας µέσω της συζήτησης αυτής της συµφωνίας. Και τι χρη-
σιµοποιήσατε; Τον πατριωτισµό ως εργαλείο. 

Ξέρετε, όµως, ο πατριωτισµός έχει ονόµατα, έχει κόµµατα. Ο
πατριωτισµός δεν είναι Δευτέρα, Τρίτη. Είναι Τετάρτη, Πέµπτη,
Παρασκευή, Σάββατο, Κυριακή. Είναι κάθε εβδοµάδα, κάθε
χρόνο, κάθε µέρα.

Τι κάνατε, λοιπόν; Χρησιµοποιήσατε τον πατριωτισµό. Ο πα-
τριώτης, βεβαίως, πρέπει να αγαπάει την πατρίδα του και να µην
µισεί τις άλλες πατρίδες. Όποιος, όµως, χρησιµοποιεί σε αυτό
το Κοινοβούλιο -και εκπροσωπεί κόµµα- τον πατριωτισµό, πρέπει
αύριο το πρωί να επιστρέψει τα 400 και πλέον εκατοµµύρια
ευρώ, που χρωστάνε τα κόµµατα της Νέας Δηµοκρατίας και του
ΠΑΣΟΚ. 

Βεβαίως, ο πατριώτης πρέπει να αγαπά την πατρίδα του και
να µην µισεί τις άλλες πατρίδες. Όµως, αγαπητοί συνάδελφοι,
δεν µπορεί το Κοινοβούλιο να είναι επάγγελµα. Δεν µπορεί να
υπάρχουν άνθρωποι επί τριάντα και πλέον χρόνια σε αυτό το Κοι-
νοβούλιο. Δεν είναι επάγγελµα το Κοινοβούλιο. Άρα αύριο, µε-
θαύριο, όταν θα φέρουµε το άρθρο, που αναφέρεται στους
περιορισµούς βουλευτικών θητειών, µέσω της συνταγµατικής
αναθεώρησης, δεν πρέπει να υπάρξει κανένας από σας τους, πα-
τριώτες, ο οποίος δεν θα το ψηφίσει. 

Ο πατριώτης πρέπει να αγαπάει την πατρίδα του και βεβαίως,
δεν πρέπει να µισεί τις άλλες πατρίδες. Δεν πρέπει, όµως, και να
παραδίδει στις επόµενες γενιές, στα παιδιά µας, πάνω από 300
δισεκατοµµύρια χρέος. 

Πατριώτης είναι βεβαίως, αυτός που αγαπά την πατρίδα του
και δεν µισεί τις άλλες πατρίδες, αλλά και δεν βγαίνει τρέχοντας
από δω, από αυτή την πόρτα, όταν σε αυτό το Κοινοβούλιο ψη-
φίζαµε τον νόµο για τις offshore. Και αυτό, για να ξέρει ο Έλλη-
νας πολίτης από πού χρηµατοδοτείται ο Βουλευτής Βέττας,
πόσα έβγαλε, αν πραγµατικά δικαιούται να τα βγάλει και πώς τα
ορίζει.

Αγαπητοί συνάδελφοι, µίλησα για πολιτική εξαπάτηση, µία
εξαπάτηση η οποία έχει ένα στόχο: να χτυπήσει το θυµικό τού
µέσου ψηφοφόρου. Δεν τους ενδιαφέρει ο πολίτης. Αν ενδιαφέ-
ρονταν για τον πολίτη, θα ενδιαφέρονταν εδώ και σαράντα χρό-
νια που κυβερνούσαν. Το θυµικό του θέλετε. Το θυµικό του
ήθελαν και θα θέλουν αυτά τα δύο κόµµατα εξουσίας.

Τι θέλουν, λοιπόν; Να δηµιουργήσουν έναν ζαβλακωµένο άν-
θρωπο, έναν ζαβλακωµένο πολίτη και να ξεχάσει αυτός ο άνθρω-
πος τι έγινε, τι µπορεί να γίνει, ποιος φταίει, πού θα πάει, για τον
απόλυτο στόχο ο οποίος ήταν και παραµένει ένας για εσάς: η
υφαρπαγή ψήφου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ολοκληρώστε πα-
ρακαλώ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΕΤΤΑΣ: Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, όπως όλοι.
Το σκεπτικό ήταν πάρα πολύ εύκολο και πάρα πολύ απλό για

εσάς: Θα αλλάξω τη θέση µου, θα δηµιουργήσω ένα τοξικό πε-
ριβάλλον γύρω από τα εθνικά ζητήµατα και να κερδίσω, να κερ-
δοσκοπήσω από το κοµµάτι αυτό της κοινωνίας, το οποίο θα πάει
πιο δεξιά από εµένα.

Η χώρα βγαίνει από το µνηµόνιο της και από το οικονοµικό και

από το εθνικό. Αυτή η συµφωνία είναι το πλαίσιο συνεργασίας
των δύο χωρών. Αυτό το πλαίσιο, όµως, πρέπει να συντηρηθεί
και να αγαπηθεί από τους λαούς και τις επόµενες γενιές.

Ακούω από συναδέλφους της Νέας Δηµοκρατίας το ερώτηµα
«Γιατί τώρα;». Μια, γιατί η θέση σας ήταν «Ποτέ». Ποτέ δεν λύ-
σατε κάτι σε αυτή τη χώρα, ποτέ δεν βοηθήσατε τον ελληνικό
λαό να βγει από τα προβλήµατά του και τα µεγάλα αδιέξοδα.

Μετά από χρόνια, θα καταλάβουµε προφανώς, τη σηµασία
της σηµερινής ηµέρας. Και τότε ξέρετε θα αξιολογηθούν -δυστυ-
χώς δεν µπορούµε να πάµε τον χρόνο µπροστά, παρά µόνο να
δούµε πίσω- αυτά που έγιναν, οι δυσκολίες τα διλήµµατα, όλα τα
προβλήµατα και, βεβαίως, θα δοθούν και τα εύσηµα σε όλες εκεί-
νες τις δυνάµεις, οι οποίες δεν έβαλαν το κοµµατικό τους συµ-
φέρον µπροστά, αλλά το εθνικό συµφέρον, το συµφέρον της
χώρας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτού)

Τα άρρωστα πολιτικά σχέδια της Νέας Δηµοκρατίας -κλείνω
µε αυτό, κύριε Πρόεδρε- θα βρουν αντιµέτωπους όλους τους
προοδευτικούς πολίτες και τους δηµοκράτες πολίτες αυτής της
χώρας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ και
εγώ.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δη-
µοκρατίας κ. Δένδιας για έξι λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Έχουµε κάνει γενικές πε-
ρικοπές, κύριε Πρόεδρε. Χρειάζεται όµως. Το καταλαβαίνω.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µιλήσω µε χαµηλούς τόνους
Το θέµα δεν επιτρέπει, κατά την άποψή µου, την οξύτητα, του-
λάχιστον στην έκφραση, για να µπορεί να ακουστεί το επιχεί-
ρηµα. Θα συνιστούσα, όµως, σε οποιονδήποτε οµιλητή ανεβαίνει
στο Βήµα για να ηθικολογήσει και να κάνει µάθηµα στη Νέα Δη-
µοκρατία, να έχει καλύτερη µνήµη.

Άκουσα προηγουµένως τον κύριο συνάδελφο να µας κατηγο-
ρεί για τις offshore. Θα ήθελα να του θυµίσω κάτι. Φαντάζοµαι
ότι ήταν στην κυβερνητική πλειοψηφία που ψήφισε στο τέλος του
περσινού χρόνου την ευεργετική διάταξη για τις offshore από το
ΣΥΡΙΖΑ και την απαλλαγή τους από το 15%. Έτσι δεν είναι; Δεν
θυµάµαι κανένας να εξεγέρθηκε σε αυτό. Γι’ αυτό, λοιπόν, λίγη
προσοχή.

Κύριε Υπουργέ, κύριε Τσακαλώτο, κάθε φορά που έρχοµαι στη
Βουλή µε κάποια σκέψη για το τι θα πω, κατά περίεργη συγκυρία
σάς βρίσκω µπροστά µου και µου ανατρέπετε τελείως τον προ-
γραµµατισµό. Σας άκουσα να περνάτε όλη την ελληνική φιλοσο-
φία γρήγορα, από τον Πλάτωνα, στους σοφιστές, στους
στωικούς, στους κυνικούς, είπατε πόσο τους αγαπάτε.

Ειλικρινά, όµως, ξέρετε τι µου θυµίσατε; Τον Μάρκο Αυρήλιο.
Και µου τον θυµίσατε υπό την έννοια ότι όλη του τη ζωή ήταν
στωικός φιλόσοφος, έγραψε τα «Εις εαυτόν», διακήρυξε την
αγάπη του προς την ανθρωπότητα και τις προοδευτικές ιδέες,
αλλά στην πρακτική του αιµατοκύλισε τη Γερµανία και δεν άφησε
τίποτα όρθιο σε όλη την περιοχή γύρω από τον Ρήνο. Πέρασε
όλη τη ζωή του πολεµώντας και εξολοθρεύοντας, λέγοντας βε-
βαίως πάρα πολύ ωραία λόγια για την αγάπη των ανθρώπων
κ.λπ.. 

Βεβαίως, εσείς δεν εξολοθρεύσατε µε σπαθί. Εξολοθρεύσατε,
όµως, µε φόρους και όλα τα άλλα σχετικά που κάθε Υπουργός
των Οικονοµικών µε µία αντίληψη τέτοια έχει στη διάθεσή του. 

Και πρέπει να σας πω ότι µου έκανε εντύπωση και κάτι άλλο
που είπατε περί της συµφωνίας, που πρέπει, βεβαίως, να αφήνει
ευχαριστηµένες σε ένα βαθµό και τις δύο πλευρές. Σωστό είναι
αυτό. Το συνυπογράφουµε. Δεν υπάρχει άλλη συµφωνία. Άλλω-
στε, η εµπειρία των Βερσαλλιών µετά τον Α’ Παγκόσµιο Πόλεµο
δίνει ακριβή τεκµηρίωση αυτού.

Πείτε µου, όµως, τότε, στη δική σας αντίληψη το να παραχω-
ρήσουµε το όνοµα «Μακεδονία» στο βόρειο γείτονα, την οποία
επαγγέλλεστε πριν από αυτή την Κυβέρνηση -δική σας άποψη
είναι, εγώ δεν την καταλαβαίνω- πώς θα µπορούσε να είναι µία
υγιής συµφωνία, αφού θα άφηνε -το καταλαβαίνετε- έντονα ορ-
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γισµένο -όχι απλώς παραπονεµένο- ένα τεράστιο κοµµάτι της ελ-
ληνικής κοινωνίας; Τι βάση συνεννόησης θα ήταν αυτή, αν Μα-
κεδονία ήταν οι βόρειοι και εµείς ήµασταν η «µη Μακεδονία»;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µιλάµε και απευθυνόµαστε σε
µία κοινωνία πάρα πολύ κουρασµένη από την κρίση, µία κοινωνία,
της οποίας η περηφάνια έχει τσαλαπατηθεί, είναι τραυµατισµένη
και πρέπει να προσέχουµε πάρα πολύ να µην δηµιουργήσουµε
διχασµούς. 

Εδώ µιλάµε για µια ιστορική διαφορά, για µια διαφορά, που
αποτελεί ουρά του Ανατολικού Ζητήµατος του τέλους του 19ου
αιώνα, περνάει µέσα από τους πολέµους, µεταπολεµικά αλλάζει
υφή, άλλη µορφή έχει στο πλαίσιο της ενιαίας Γιουγκοσλαβίας
και άλλη µορφή αποκτά όταν σπάει πια η ενιαία Γιουγκοσλαβία. 

Προτού, όµως, σας µιλήσω για τη διαφορά, θα σας µιλήσω για
εµάς, για τη Νέα Δηµοκρατία, τη Νέα Δηµοκρατία του Κυριάκου
Μητσοτάκη για να είµαστε συνεννοηµένοι. Διότι ακούσαµε πάρα
πολλούς ετεροπροσδιορισµούς σε αυτήν την Αίθουσα, πάρα
πολλές κουβέντες από διάφορους οµιλητές για το τι είµαστε. Θα
σας πω, λοιπόν, εγώ τι είναι η Νέα Δηµοκρατία του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ)

Κατ’ αρχάς δεν είναι φοβική, δεν είναι οπαδός µιας στοιχισµέ-
νης Ελλάδας, δεν είναι οπαδός µιας περίκλειστης Ελλάδας, δεν
είναι οπαδός µιας ανασφαλούς Ελλάδας, δεν είναι οπαδός µιας
µίζερης Ελλάδας, δεν είναι οπαδός µιας καχύποπτης και αποµο-
νωµένης Ελλάδας, δεν πιστεύει σε εθνικιστικές εξάρσεις, δεν πι-
στεύει σε λαϊκιστικές εξάρσεις. Πιστεύει σε µια Ελλάδα
σύγχρονη, ανοιχτή, ανεκτική, φιλόδοξη, µε αυτοπεποίθηση. Και
ειδικά για τη Μακεδονία, πιστεύει ότι η Μακεδονία µπορεί να είναι
το κέντρο οικονοµικής ανάπτυξης των Βαλκανίων και πως η Θεσ-
σαλονίκη µπορεί να είναι η πολιτιστική και οικονοµική πρω-
τεύουσα των Βαλκανίων. Γι’ αυτό απορρίπτει τον βαλκανικό
επαρχιωτισµό και υιοθετεί έναν ευρωπαϊκό κοσµοπολιτισµό.

Αυτή είναι η Νέα Δηµοκρατία του Κυριάκου Μητσοτάκη και µε
αυτήν τη Νέα Δηµοκρατία πρέπει να συνοµιλήσετε, όχι µε τη Νέα
Δηµοκρατία την οποία προσπαθείτε εσείς να ετεροπροσδιορί-
σετε.

Και πρέπει να σας πω ότι δεν θέλησε η Κυβέρνηση -δεν βάζω
και την Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ σε αυτό- στη δια-
πραγµάτευση αυτού του εθνικού ζητήµατος να συνοµιλήσει µε
αυτήν τη Νέα Δηµοκρατία, τον καλύτερο συνοµιλητή που µπο-
ρούσε να βρει ποτέ. Δεν θέλησε να µοιραστεί τις ιδέες της µε
αυτήν τη Νέα Δηµοκρατία. Δεν θέλησε τη στήριξη αυτής της
Νέας Δηµοκρατίας στην εθνική προσπάθεια. Δεν θέλησε τις από-
ψεις αυτής της Νέας Δηµοκρατίας στην εθνική προσπάθεια. Απο-
µόνωσε τελείως αυτήν τη Νέα Δηµοκρατία από την εθνική
προσπάθεια, την καλύτερη Νέα Δηµοκρατία, µε την οποία θα
µπορούσε κανείς να περιµένει να συναλλαγεί γι’ αυτό το θέµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γιατί το έκανε αυτό ο Πρωθυ-
πουργός; Και σας λέω, δεν σας βάζω µέσα σε αυτή την κου-
βέντα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ ένα, ενάµισι λεπτό ακόµα, µε την
άδειά σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος δικαιούται, κύριε Πρόεδρε, δώδεκα λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Θεωρητικά δικαιούµαι δώ-
δεκα λεπτά. Δεν ξέρω γιατί µου έδωσε έξι ο προηγούµενος Προ-
εδρεύων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Θα σας εξηγήσω. 
Με βάση τον Κανονισµό της Βουλής έχετε το δικαίωµα, επειδή

µιλάτε πριν από τον Πρόεδρό σας, να µιλήσετε για δώδεκα
λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Θα προσπαθήσω να µην
καταναλώσω όλο τον χρόνο που δικαιούµαι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Αυτό ήθελα να πω.
Σας ευχαριστώ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, γιατί το έκανε αυτό ο Πρωθυπουργός; Σας ξαναλέω ότι δεν

θεωρώ πως είστε µέρος αυτής της σκέψης. Δεν τη συµµερίστηκε
µαζί µας, δεν τη συµµερίστηκε ούτε µαζί σας. Ο Πρωθυπουργός
προσπάθησε αυτό το θέµα να το χρησιµοποιήσει µε άλλη ιεράρ-
χηση προτεραιοτήτων. Δεν ήταν το εθνικό συµφέρον το πρώτο
του κριτήριο. Εάν ήταν το εθνικό συµφέρον το πρώτο του κριτή-
ριο δεν υπήρχε πιθανότητα να µην προσεγγίσει για στήριξη του-
λάχιστον την Αξιωµατική Αντιπολίτευση. 

Θέλω να είµαι ειλικρινής. Εγώ δεν µασάω τα λόγια µου, ούτε
κρύβοµαι. Βεβαίως η εθνική θέση, η θέση την οποία έχουµε συ-
νοµολογήσει, ήταν αυτή που λέτε, η σύνθετη ονοµασία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Όµως, υπό ποία έννοια η σύνθετη ονοµασία; Η σύνθετη ονο-

µασία ως στοιχείο διαπραγµάτευσης, ως δυνατότητα έσχατης
υποχώρησης, όχι ως έναρξη συζήτησης µε την άλλη πλευρά. Βε-
βαίως, θα ήµασταν ευτυχισµένοι, αν µπορούσαµε εµείς να λεγό-
µαστε «Μακεδονία» και οι βόρειοι γείτονες να λέγονται οτιδήποτε
άλλο. Αυτή ήταν η ελπίδα µας. Όµως, ξέραµε καλά από τις αρχές
της δεκαετίας του 1990 ότι αυτή την ελπίδα είναι πολύ δύσκολο
να τη φτάσουµε.

Γι’ αυτό καταλήξαµε και συµφωνήσαµε στο ποια είναι η έσχατη
γραµµή υποχώρησής µας. Όµως, για να φτάσουµε σε αυτή την
έσχατη γραµµή υποχώρησης, δηλαδή τη σύνθετη ονοµασία,
έπρεπε να πάρουµε άλλα πράγµατα, έπρεπε να πάρουµε συγκε-
κριµένα ανταλλάγµατα, όχι µε την κακή έννοια, τα ανταλλάγµατα
επιβολής στην άλλη πλευρά, ωσάν να ήταν εχθροί µας, αλλά ως
µια ειλικρινή βάση συνεννόησης για το µέλλον, για µια καλύτερη
Βαλκανική, για µια φιλική σχέση, για ένα άνοιγµα στα Βαλκάνια.

Το ερώτηµα που πρέπει να τεθεί είναι: Σε αυτή τη συµφωνία
αυτά έγιναν;

Αυτή η συµφωνία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι µια βάση
ειλικρινούς συνεννόησης για µέλλον; Εκεί εµείς, δυστυχώς,
έχουµε πάρα-πάρα πολύ µεγάλους φόβους και γι’ αυτό απαν-
τάµε σε αυτή τη συµφωνία αρνητικά.

Ο εισηγητής µας κ. Κουµουτσάκος και όλοι οι άλλοι οµιλητές
της Νέας Δηµοκρατίας σάς εξήγησαν ποια είναι αυτά τα σηµεία.
Ποσοτικοποιήθηκαν κιόλας. Σας είπαµε: Παραχωρούµε δώδεκα,
παίρνουµε τέσσερα. Περιληπτικά, µην τρώµε την ώρα µας. Τα
έχετε ακούσει πάρα πολλές φορές. Το γεγονός ότι το Σύνταγµα
δεν έρχεται κωδικοποιηµένο εδώ, για µας είναι ένα τεράστιο πρό-
βληµα. Θα µου έλεγε ο κ. Κατρούγκαλος, αν ήταν στην Αίθουσα,
ότι το άρθρο 131 του Συντάγµατος των Σκοπίων, που προβλέπει
τον τρόπο µεταβολής του, δεν προβλέπει την κωδικοποίηση.
Αλήθεια είναι αυτό.

Σας λέω, όµως, για να ξέρετε, γιατί ίσως δεν το έχετε κοιτάξει -
δεν έχετε λόγο- ότι το Σύνταγµα των Σκοπίων δεν είναι ένα σκληρό
Σύνταγµα σαν το δικό µας. Έχει τροποποιηθεί τριάντα τρεις
φορές. Έχει τριάντα τρεις τροποποιήσεις. Στο πλαίσιο της δια-
πραγµάτευσης θα µπορούσε να ζητηθεί από τους Σκοπιανούς η
αλλαγή του άρθρου 131 και η κωδικοποίηση του κειµένου προς
το ενιαίο συµφέρον, προς αποφυγή οποιασδήποτε τριβής στο µέλ-
λον, εάν στη βόρεια γείτονα υπάρχει µια κυβέρνηση του VMRΟ ή
οποιαδήποτε άλλη κυβέρνηση, η οποία έχει αναθεωρητισµό απέ-
ναντι στην Ελλάδα και απέναντι στα Βαλκάνια. Γιατί δεν το κάνατε;
Γιατί η Κυβέρνηση δεν το έκανε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι;

Ως προς στα ζητήµατα της εθνικότητας, θέλετε να το συµφω-
νήσουµε «ιθαγένεια»; Ας το πούµε ιθαγένεια ή όπως θέλετε.
Πέραν της επιλογής του όρου, από κει και πέρα, γιατί δεν θα
έπρεπε να υπάρχει µια λέξη; Γιατί θα έπρεπε να υπάρχει, δη-
λαδή, «µακεδονική/πολίτης της Βόρειας Μακεδονίας»; Γιατί θα
έπρεπε να υπάρχει αυτό; Γιατί δεν ήταν αρκετό το «Βορειοµακε-
δόνας», µια λέξη, ώστε να µη µπορεί να διασπαστεί; Πώς είστε
σίγουροι ότι, αν ήµασταν όλοι µαζί σε αυτή την προσπάθεια, εάν
προσπαθούσαµε όλοι µαζί, µε τις µικρές δυνάµεις που ο καθένας
έχει, η Κυβέρνηση από την πλευρά της Κυβέρνησης, εµείς από
την πλευρά της Αντιπολίτευσης, δεν θα τα είχαµε καταφέρει; Τι
ήταν αυτό που επέτρεψε στον κ. Τσίπρα να µειώσει το εθνικό κε-
φάλαιο, το οποίο τοποθετήθηκε σε αυτή τη µάχη;

Σας το είπα τι ήταν: η αντίληψή του ότι θα πρέπει πρώτα να
επιδιωχθεί το κοµµατικό συµφέρον, η διάσπαση της Αντιπολίτευ-
σης και από εκεί και πέρα, σε όποιον βαθµό περισσεύει κάτι, το
εθνικό συµφέρον.
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Εµένα, αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε θλίβει βαθύ-
τατα. Δεν πρόκειται να πάω στα άλλα προβλήµατα που υπάρ-
χουν, πέρα από αυτά που λέχθηκαν ήδη, στα θέµατα των
σηµάτων. Περίµενα -δεν σας κρύβω- να έρθει εδώ ο Υπουργός
Ανάπτυξης και να µας εξηγήσει ποιος είναι ο κυβερνητικός σχε-
διασµός, για να λυθούν αυτά τα θέµατα στο µέλλον, για να µην
έχουµε επιπλέον τριβές.

Ως προς τα θέµατα των σχολικών εγχειριδίων, περίµενα να
έχει έρθει εδώ ο Υπουργός Παιδείας και να µας εξηγήσει τι θα
γίνει µε αυτά τα θέµατα. Τίποτα από αυτά δεν έγινε, ούτε εδώ
ούτε στην επιτροπή. Όµως, ειλικρινά σας λέω ότι ελπίζω και ελ-
πίζω από το βάθος της καρδιάς µου και ξέρετε ότι το πιστεύω,
να έχετε φροντίσει -και αναφέροµαι στην Κυβέρνηση και προς
εσάς κοιτώ- τα επόµενα βήµατα από αυτή τη συµφωνία. Να έχετε
φροντίσει, τουλάχιστον να έχετε σχεδιάσει, τα δυναµικά βήµατα
που πρέπει να γίνουν απολύτως γρήγορα για να διορθωθούν,
τουλάχιστον εν τη πράξει, τα τεράστια κενά που αυτή η συµφω-
νία αφήνει.

Διότι, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, αν αφήσετε τα κενά
αυτά έτσι ως έχουν, η χώρα θα αντιµετωπίσει µεγάλα προβλή-
µατα στο µέλλον. Και µπορεί µεν να αποδειχθεί ιστορικά ότι η
Νέα Δηµοκρατία έχει δίκιο, αλλά αυτό πολύ µικρή σηµασία έχει,
διότι η Ελλάδα τότε θα πληρώσει τη ζηµιά.

Εγώ αυτό που έχω να πω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι
ότι εδώ συζητούµε επί µιας απολεσθείσας ευκαιρίας. Όπως είπε
και ο Πρόεδρος της Βουλής κ. Βούτσης, χθες, η συγκυρία ήταν
ευνοϊκή. Ήταν ευνοϊκή, αφ’ ενός µεν, διότι στην πλευρά των Σκο-
πίων υπήρχε ένας συνοµιλητής, µε τα προβλήµατά του, µε τις
ιδιαιτερότητές του, αλλά επιτέλους, για πρώτη φορά, υπήρχε συ-
νοµιλητής, όχι όπως επί  των ιδικών µας ηµερών, που δεν µπο-
ρούσαµε να µιλήσουµε µε τον Γκρουέφσκι. Πέραν αυτού, υπήρχε
και ο διεθνής παράγων, ο οποίος είχε αποφασίσει ότι θα πιέσει
τους Σκοπιανούς να επιλυθεί το ζήτηµα.

Είναι κρίµα, λοιπόν, που µέσα σε αυτή την απολύτως ευνοϊκή
συγκυρία ο Πρωθυπουργός κ. Τσίπρας, αντί να επιλέξει την Ελ-
λάδα, επέλεξε τον ΣΥΡΙΖΑ και την πρωθυπουργία του.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας κ. Δένδια
και για τον σεβασµό στον χρόνο.

ΜΑΡΚΟΣ ΜΠΟΛΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Κύριε
Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Υπουργέ, σας
ακούµε.

ΜΑΡΚΟΣ ΜΠΟΛΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Θα ήθελα
να πω κάποια διευκρινιστικά, για να µη µένουν στον αέρα απο-
ρίες και εκκρεµότητες.

Κατ’ αρχάς, ο κ. Δένδιας ξέρει ότι η διεθνής συµφωνία, η οποία
έχει υπογραφεί σε συνεργασία µε τον Οργανισµό Ηνωµένων
Εθνών είναι µια διεθνής συµφωνία, η οποία υπερισχύει του Συν-
τάγµατος των Σκοπίων. Οι αλλαγές οι οποίες έγιναν είναι αποτύ-
πωση αυτής της συµφωνίας στο Σύνταγµα, πράγµα το οποίο
σηµαίνει πώς αυτός ο λαός και αυτή η χώρα, µε την άλλη νοο-
τροπία που έχει επικρατήσει αυτή τη στιγµή κατά πλειοψηφία,
έχει αποφασίσει να κινηθεί σε µια ευρωπαϊκή στρατηγική.

Συνεπώς, τη διεθνή αυτή συµφωνία και τις αλλαγές του Συν-
τάγµατος στην πορεία της χώρας προς την Ευρωπαϊκή Ένωση
την επιβεβαιώνει, τη διασφαλίζει και θα την ελέγχει η Ευρωπαϊκή
Ένωση, η οποία θα ανοίγει τα επιµέρους κεφάλαια για την έν-
ταξη πλήρως αυτής της χώρας στην Ευρωπαϊκή Ένωση.

Συνεπώς, όλες αυτές οι φοβίες που εκφράζονται για όλα τα
ζητήµατα δεν λαµβάνουν υπ’ όψιν ότι η χώρα αυτή έχει µια ισχυ-
ρότατη θέληση, η οποία ισχυρότατη θέληση έχει να κάνει µε την
οικονοµία της χώρας, µε την προοπτική της χώρας, µε το πώς
θα σταθεί αυτή η χώρα οικονοµικά και αυτό το µέλλον της εξαρ-
τάται από την ευρωπαϊκή της πορεία.

Έκανε µια ακόµα αναφορά ο κ. Δένδιας στην υπόθεση των βι-
βλίων. Είναι ένα κεφάλαιο, για το οποίο θα µου επιτρέψει -το είπα
χθες, αλλά ήταν αργά δεν ήταν εδώ- να πω ότι η συµφωνία προ-
βλέπει µια σπιτροπή αντίστοιχη µε αυτή που υπάρχει ανάµεσα

σε πολλά κράτη, µια σπιτροπή, την οποία έκαναν και η Γαλλία µε
τη Γερµανία για να λύσουν τα θέµατα των διαφορών τους, οι
οποίες είχαν εισχωρήσει, είχαν εµφιλοχωρήσει µέσα στα σχολικά
βιβλία. Είναι µια επιτροπή σαν και αυτή που έχουµε και λειτουρ-
γεί για να λύσει τις διαφορές µας µε την Αλβανία. Τέτοια επι-
τροπή προβλέπει και η συµφωνία στην οποία αναφερόµαστε.

Αυτή, λοιπόν, η επιτροπή έχει εντολή από τη συµφωνία, από
την κυρίαρχη δηλαδή βούληση των δύο λαών, των δύο χωρών,
των δύο κυβερνήσεων, να λύσει τα ζητήµατα που υπάρχουν και
αφορούν σε αλυτρωτισµό και αναθεωρητισµό στα σχολικά εγ-
χειρίδια. Η επιτροπή αυτή συνεδρίασε µια φορά στη Θεσσαλο-
νίκη. Θα συνεδριάσει τις επόµενες µέρες σε κάποια πόλη, όπου
µας καλέσουν στη γειτονική µας χώρα.

Τι συµφωνήσαµε στην πρώτη συνάντηση; Συµφωνήσαµε ότι
έχουµε έναν κανονισµό λειτουργίας και στη συνέχεια, εµείς θέ-
σαµε τρία ζητήµατα. Είπαµε πως πρέπει να προλάβουµε αυτό,
το οποίο µας έδωσε εντολή η συµφωνία, δηλαδή πρέπει τα βιβλία
να µην έχουν αλυτρωτισµούς και αναθεωρητισµούς. Προλαβαί-
νουν να βγουν όλα αυτά; Προλαβαίνουν οι καθηγητές; Μας είπαν
ότι δεν προλαβαίνουν.

Γι’ αυτό συµφωνήσαµε, πρώτον, ότι ως προς τα αναλυτικά
προγράµµατα, που θα βγάλει το Υπουργείο Παιδείας από τα Σκό-
πια, θα δώσει εντολή, κανένα κεφάλαιο από αυτά τα οποία ήταν
της προπαγάνδας των προηγούµενων δεκαετιών, που ήταν ανι-
στόρητα και αναφέρονταν στην αρχαία ελληνική ιστορία, στην
αρχαία µακεδονική ιστορία, στον Αλέξανδρο, στον Αριστοτέλη
δεν θα διδαχθούν. Στη συνέχεια, τα βιβλία που θα µοιραστούν
τον Σεπτέµβριο στα παιδιά δεν θα έχουν φωτογραφίες, σύµβολα
αρχαία ελληνικά, που παραπέµπουν στον αρχαίο ελληνικό πολι-
τισµό και τρίτον, θα αφαιρεθούν όλοι οι χάρτες, που εµφανίζουν
τους αλυτρωτισµούς της δήθεν Μεγάλης Μακεδονίας, τους ψευ-
δοαλυτρωτισµούς, για να το πω, κυριολεκτώντας. Αυτά τα συµ-
φώνησαν.

Τι θέµατα έβαλαν για τα δικά µας βιβλία; Κανένα. ‘Όλα όσα
έχουν γραφτεί και έχουν παίξει σε κεντρικά δελτία ειδήσεων, ότι
ζήτησαν να µη διδάσκεται ο Βουλγαροκτόνος και ότι ζήτησαν να
µη διδάσκεται ο Παύλος Μελάς είναι απολύτως ψευδή. Δεν
έχουν απολύτως καµµία σχέση µε την πραγµατικότητα. Εµείς
τους θέσαµε ένα ζήτηµα -το είπα και χθες το βράδυ- ότι πρέπει
εµείς σε κάποιους χάρτες µέσα στα σχολικά µας βιβλία να αφαι-
ρέσουµε σηµεία, στα οποία εµείς έχουµε υποχρέωση, µε βάση
το ευρωπαϊκό δίκαιο, να προσαρµοστούµε.

Δηλαδή, υπάρχουν κάποιοι χάρτες στους οποίους αναφέρεται
το παράδειγµα της Φιλιππούπολης, λόγου χάρη, ως Φιλιππού-
πολη. Σύµφωνα µε τις ευρωπαϊκές διατάξεις, το ευρωπαϊκό κεκτη-
µένο που το σεβόµαστε, πρέπει να αναγράφεται το όνοµα που έχει
η χώρα. Δηλαδή, πρέπει να γράψουµε «Πλόβντιφ» και µετά, επειδή
απευθύνεται στο ελληνικό κοινό, που την έχει καταχωρηµένη ιστο-
ρικά αλλιώς, µέσα σε παρένθεση να λέει «Φιλιππούπολη». Το ίδιο
ισχύει για το Μοναστήρι ή για την Αδριανούπολη, για να λήξουν
αυτά τα ζητήµατα. Τόσο απλό είναι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συντοµεύετε, κύριε
Υπουργέ.

ΜΑΡΚΟΣ ΜΠΟΛΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Ολοκλη-
ρώνω, κύριε Πρόεδρε.

Λένε κάποιοι «Στα ελληνικά βιβλία δεν θα γίνει παρέµβαση; Η
συµφωνία προβλέπει αµοιβαιότητα».

Όµως, τα ελληνικά βιβλία είναι απαλλαγµένα από αλυτρωτι-
σµούς και αναθεωρητισµούς.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Καλώς. Ευχαρι-
στούµε για τις διευκρινίσεις, κύριε Υφυπουργέ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω το
λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ο Κοινοβουλευτι-
κός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Νίκος Ξυδάκης έχει τον λόγο για
δύο λεπτά, για να κάνει µία παρέµβαση.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Θα ήθελα να δώσω µία συντοµότατη
οφειλόµενη απάντηση στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της
Μείζονος Αντιπολίτευσης.
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Μετά και την -κατά τη δική µου ανάγνωση- µετριοπαθή δή-
λωση του Κώστα Καραµανλή και τη µετριοπαθέστατη τοποθέ-
τηση του κ. Δένδια, νοµίζω ότι ελήφθη το µήνυµα και της
Συµπολίτευσης, τα δικά µας µηνύµατα εχθές από τις δικές µας
οµιλίες, προεξάρχοντος του Προέδρου της Βουλής, για κατευ-
νασµό των πνευµάτων και αποµάκρυνση από αυτό το νοσηρό
κλίµα διχασµού, αντικοινοβουλευτισµού και  απολιτικότητας, που
είναι εν τέλει τοξικά εναντίον της δηµοκρατίας.

Κρατώ µια συντοµότατη απάντηση στις αιτιάσεις, οι οποίες
υπάρχουν µε έναν ηπιότερο τρόπο και στον Κώστα Καραµανλή
και στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο, ότι δεν έγινε εγκαίρως η
λεγόµενη «ενηµέρωση» ή «συνεννόηση». Γνωρίζουν πολύ καλά
οι εµπειρότατοι αυτοί κοινοβουλευτικοί και πολιτικοί άνδρες ότι
την αποκλειστική ευθύνη για τη χάραξη και υλοποίηση της εξω-
τερικής πολιτικής, σύµφωνα µε το Σύνταγµα, την έχει η κυβέρ-
νηση. Οποιοδήποτε άλλο όργανο µπορεί να λειτουργήσει σαν
ένας ηθικός µανδύας. 

Το δε περίφηµο Συµβούλιο Πολιτικών Αρχηγών είναι ένα
άτυπο όργανο, το οποίο δεν µπορεί να δεσµεύσει κατ’ ουδένα
τρόπο ούτε πολιτικά πρέπει. Να θυµίσουµε, µάλιστα, µε κάθε ει-
λικρίνεια ότι επί του Μακεδονικού, τη φορά που συνεκλήθη το
1992, οδήγησε σε αδιέξοδο και παρήγαγε ένα διόλου παραγω-
γικό αποτέλεσµα. Απερρίφθη κάθε οδός επικοινωνίας. Μ’ αυτό
δε το αποτέλεσµα, σύµφωνα µε όσα ξέρουµε γιατί δεν υπάρχουν
καν Πρακτικά, απεπέµφθη ένας Υπουργός Εξωτερικών τότε και
φτάσαµε στην Ενδιάµεση Συµφωνία του 1995, µε πρωτοβουλία
της τότε κυβερνήσεως, χωρίς να περάσει από τη Βουλή και
χωρίς να γνωµοδοτήσει κανέναν Συµβούλιο Αρχηγών.

Στη δική µας περίπτωση τώρα, στο τέλος του 2017 και στις
αρχές του 2018, ευθύς ως εξεδηλώθη η κατά νόµον και κατ’ έθος
και κατά καθήκον πρωτοβουλία της Κυβέρνησης για επίλυση του
Μακεδονικού, προσεκλήθησαν οι πολιτικοί αρχηγοί. Ο Υπουργός
Εξωτερικών και ο Πρωθυπουργός κάλεσαν τους πολιτικούς αρ-
χηγούς και τους εκπροσώπους, προκειµένου οι πάντες να ενη-
µερωθούν. Και έγιναν αυτές οι κινήσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ, για να προχωρήσουµε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Από εκεί και πέρα, η ιστορικής σηµασίας συµφωνία ήρθε στη

Βουλή. Κάνουµε µία διεξοδικότατη συζήτηση, µε ένταση και
πλούτο επιχειρηµάτων. Εν τω µεταξύ, έχει παρέλθει περισσότερο
από ένα έτος που συζητάµε αυτό το πράγµα. Υπάρχει άπλετος
δηµόσιος χώρος. Μιλούν ακαδηµαϊκοί. Μιλούν πολίτες. Μιλούν
πολιτικοί. 

Ας το πάρουµε, λοιπόν, απ’ αυτό το σηµείο και έπειτα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε,

κύριε Ξυδάκη.
Προχωρούµε στον κατάλογο. 
Τον λόγο έχει ο κ. Δηµήτριος Δηµητριάδης, Βουλευτής Κοζά-

νης του ΣΥΡΙΖΑ.
Ορίστε, κύριε Δηµητριάδη, έχετε τον λόγο για έξι λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε

την απελευθέρωση της Μακεδονίας από τον τουρκικό ζυγό, µετά
τους Βαλκανικούς Πολέµους, υπογράφεται η Συνθήκη του Βου-
κουρεστίου το 1913, όπου και οριοθετούνται τα σηµερινά σύ-
νορα της χώρας µας. Είναι µία συνθήκη, σύµφωνα µε την οποία
η χώρα µας, η Ελλάδα, κατέχει λίγο παραπάνω από το 50% της
οριζόµενης τότε γεωγραφικής Μακεδονίας και επί της ουσίας,
το σύνολο της ιστορικής Μακεδονίας, που είναι και ελληνική. Το
υπόλοιπο της γεωγραφικά τότε οριζόµενης Μακεδονίας περνά
στην κατοχή της Σερβίας και της Βουλγαρίας κυρίως.

Το 1945, στη συνέχεια, δηµιουργείται η Σοσιαλιστική Δηµο-
κρατία της Μακεδονίας ως οµόσπονδο κράτος της Γιουγκοσλα-
βίας. Δεν υπήρξε ουσιαστικά καµµία αντίδραση τότε της
ελληνικής κυβέρνησης. Δεν υπήρξε ούτε µέχρι την πρόσφατη πε-
ρίοδο, ακριβώς γιατί αυτό τότε εξυπηρετούσε τον δυτικό διεθνή
παράγοντα, στον οποίο οι κυβερνήσεις µας υπάκουαν πλήρως
και ανελλιπώς. 

Αυτό συνέβαινε µέχρι το 1992, όπου και διαλύεται η ενιαία Γι-
ουγκοσλαβία και γίνεται προσπάθεια να δηµιουργηθεί το σύγ-

χρονο κράτος της Δηµοκρατίας της Μακεδονίας, η οποία όµως
είναι το πρώην οµόσπονδο τµήµα της πρώην Γιουγκοσλαβίας,
FYROM δηλαδή.

Από το 1995, η διαφορά µας µ’ αυτή τη χώρα, που είναι πλέον
κρατική οντότητα, βρίσκεται υπό την αιγίδα του ΟΗΕ και βρίσκε-
ται στη λεγόµενη Ενδιάµεση Συµφωνία. Αυτό το διάστηµα της
ενδιάµεσης συµφωνίας διαµορφώθηκε µια εθνική γραµµή, οποία
υποστηρίχθηκε και στηρίχθηκε και από τέσσερις Πρωθυπουρ-
γούς, αλλά και από τις κυβερνήσεις της χώρας µας, ειδικά από
το 2008 και µετά. Τρία πράγµατα οριοθετούν αυτήν την εθνική
γραµµή. Είναι σύνθετη ονοµασία µε γεωγραφικό προσδιορισµό
της λέξης «Μακεδονία», «erga omnes», δηλαδή «ονοµασία έναντι
όλων των χρήσεων» και άρση του αλυτρωτισµού από τη γείτονα.

Έχει σηµασία να παρατηρήσουµε ότι όλα αυτά τα είκοσι επτά
χρόνια πετύχαµε µόνο µικρές ήττες. Με την υπάρχουσα Συµφω-
νία των Πρεσπών επιτύχαµε όλα όσα όριζε αυτή η εθνική
γραµµή, αλλά και κάτι ακόµα περισσότερο. Πετύχαµε δύο συγ-
κεκριµένα πράγµατα. Πετύχαµε την αλλαγή της συνταγµατικής
ονοµασίας της γείτονος χώρας, δηλαδή από σκέτο «Μακεδονία»
σε «Βόρεια Μακεδονία» και τη συνταγµατική αλλαγή των άρθρων
του Συντάγµατός τους, που εµπεριείχαν τις αλυτρωτικές αναφο-
ρές και τις ανιστόρητες διεκδικήσεις σε βάρος της χώρας µας.
Δηλαδή, έχουµε µε λίγα λόγια, µια συµφωνία ειρήνης, που σε
συνδυασµό µε τις ρητές δεσµεύσεις της για το απαραβίαστο των
συνόρων, την παραδοχή πως δεν έχει σχέση µε την ελληνική
ιστορία, τον πολιτισµό και την κληρονοµιά της ελληνικής Μακε-
δονίας, έχουµε µια οριστική διευθέτηση των διαφορών µας.
Έχουµε µια αποκατάσταση µιας σχολικής λαθροχειρίας, που επι-
χειρήθηκε από τη γείτονα σε βάρος της χώρας µας. Έχουµε, µε
λίγα λόγια, την επαναφορά της FYROM στη διεθνή κανονικότητα
και το ευρωπαϊκό δίκαιο.

Όσον αφορά τις διεθνείς σχέσεις, η αναβάθµιση της θέσης
της χώρας µας είναι προφανής και δεδοµένη. Επιβεβαιώνεται συ-
νεχώς, από κάθε διεθνή συνοµιλητή και το επιδοκιµάζουν όχι
µόνο οι διεθνείς θεσµοί, αλλά και όλες οι ευρωπαϊκές πολιτικές
οικογένειες, από τη Δεξιά µέχρι την Αριστερά.

Το κυριότερο, όµως, που πρέπει να δούµε, κατά τη δική µου
άποψη, είναι το αναπτυξιακό κοµµάτι της ελληνικής Μακεδονίας.
Είναι ένα κοµµάτι που µας ενδιαφέρει και ένα κοµµάτι ιδιαίτερα
σηµαντικό, διότι ανοίγει τις αναπτυξιακές µας δυνατότητες και
µεγαλώνει η ίδια η γεωπολιτική αναβάθµιση της θέσης της
χώρας µας και ο ρόλος της.

Το αναπτυξιακό µοντέλο των τελευταίων δεκαετιών στηρίχ-
θηκε σε ένα αµιγώς πελατειακό κράτος, κυρίως στις προσταγές
των ξένων, σε συνεργασία µε εγχώριες οικονοµικές και πολιτικές
ελίτ, βασιζόµενες σε αντιαναπτυξιακά και µη βιώσιµα παραγω-
γικά µοντέλα, τέτοια που στηριζόταν κυρίως σε µια περιφερειακή
ανισότητα. Υπεύθυνη γι’ αυτήν ήταν πάντα η ίδια ελίτ, η οποία
αποκόµιζε κέρδη και ωφέλειες από αυτή καθ’ αυτή τη στρεβλή
οργάνωση και συγκρότηση του κράτους και αποκόµιζε πολιτικά
και οικονοµικά οφέλη από την ίδια την πολιτική συγκρότηση, η
οποία στηρίχθηκε σε ένα περίκλειστο κράτος στα βόρεια σύνορά
µας, µε µονοσήµαντες συµµαχίες, µε περιορισµένες βοήθειες
και, άρα, ήµασταν πάντοτε ελεγχόµενοι και εξαρτηµένοι.

Η κυρίαρχη οικονοµική και πολιτική τάξη, που διαµορφώθηκε
στη χώρα µας όλα αυτά τα χρόνια, αυτές τις δεκαετίες ήταν επο-
µένως εθισµένη, αλλά και βολεµένη σ’ αυτό το στρεβλό, ελλιπές
και θνησιγενές οικονοµικό περιβάλλον. Αυτή ακριβώς η συνδυα-
στική διαδικασία οδήγησε τη χώρα µας στην πρωτοφανή κρίση.
Με λίγα λόγια, το αναπτυξιακό µοντέλο κατέρρεε, παράλληλα
και σε συνάρτηση µε την οικονοµική εξάρτηση, αλλά και µε τον
ίδιο στρατηγικό µας εγκλωβισµό.

Εµείς .αυτό το µοντέλο αλλάζουµε, προσθέτοντας µέσα στα
γεωπολιτικά µας πλεονεκτήµατα, ωφέλεια και υπεραξία για τη
χώρα. Μέσα από µια πολυδιάστατη εξωτερική πολιτική και µε
βάση τους κανόνες του διεθνούς δικαίου, η χώρα εδραιώνεται
ως πυλώνας ειρήνης, προόδου και σταθερότητας, σε µια ασταθή
κατά βάση περιοχή. 

Η Μακεδονία, λοιπόν, παρέµενε µέχρι πρόσφατα, απλώς, µια
εσωτερική περιφέρεια ενός εθνικού κέντρου. Ήταν µε λίγα λόγια
εσωτερικά αποκλεισµένη, θύµα αφ’ ενός µίας άδικης και άνισης
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σε περιφερειακό επίπεδο εθνικής ανάπτυξης, ταυτόχρονα αφ’
ετέρου αποστερηµένη από τις γεωπολιτικές της δυνατότητες και
τα συγκριτικά παραγωγικά της πλεονεκτήµατα, ακριβώς λόγω
του στρεβλού εθνικού παραγωγικού µοντέλου, όπως ανέφερα
προηγουµένως. 

Ένα παράδειγµα προς τούτο: Τα Τέµπη άνοιξαν το 2018 και
έγιναν πραγµατικά δρόµος πρόσβασης της υπόλοιπης Ελλάδας
στη Μακεδονία µας. Το σιδηροδροµικό δίκτυο, που πράγµατι
αναπτύχθηκε στη Θεσσαλονίκη τις προηγούµενες δεκαετίες και
χρησίµευσε για να στείλει µετανάστες στη Γερµανία, την τελευ-
ταία εικοσαετία βρίσκεται σε µία κρίση και σήµερα επιχειρούµε
ξανά να το αναβαθµίσουµε, γιατί ακριβώς το σιδηροδροµικό δί-
κτυο στη Βόρειο Ελλάδα σηµαίνει πως πρέπει να έχει απολήξεις,
πρέπει να έχει προορισµούς και αυτοί οι προορισµοί είναι η βαλ-
κανική ενδοχώρα.

Η Μακεδονία µας, µε λίγα λόγια, έζησε µε αυτή τη µαταίωση
ολόκληρες δεκαετίες. Η δική µας επιδίωξη είναι ότι µπορεί να
γίνει ένα νέο πεδίο ανάπτυξης και ευηµερίας για την ίδια, αλλά
και για τη χώρα. Να γίνει, µε λίγα λόγια, ένας τόπος δικαίωσης
των προσδοκιών τόσων χαµένων δεκαετιών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε,
κύριε Δηµητριάδη. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, σε
µισό λεπτό. 

Να γίνει πρωταγωνίστρια µιας ευρύτερης βαλκανικής ανάπτυ-
ξης, επίκεντρο µιας µεγάλης βαλκανικής αγοράς, ακριβώς διότι
η Βαλκανική είναι η ενδοχώρα της και θα µπορούσε να είναι η
ατµοµηχανή µιας ανάπτυξης για όλη την Βαλκανική, θα µπο-
ρούσε να γίνει -και θα γίνει τελικά- σηµαντικότατη παράµετρος
για µία βιώσιµη και αναπτυσσόµενη εθνική οικονοµία, ένας στα-
θερός παράγοντας ευηµερίας.

Οι αγωγοί ενέργειας, οι υδρογονάνθρακες, οι επενδύσεις σε
εθνικές µεταφορές, οι οδικοί άξονες και τα λιµάνια µας εγκαθι-
στούν µία νέα πραγµατικότητα, που είναι η βάση µιας νέας επο-
χής µε όρους ηγεµονίας. Αυτή η προσπάθειά µας είναι που
ελευθερώνει το µέλλον.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Δηµητριάδη, Βουλευτή Κοζάνης του ΣΥΡΙΖΑ. 

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Σταύρος Καλαφάτης, Βουλευτής Α’
Θεσσαλονίκης της Νέας Δηµοκρατίας.

Ορίστε, κύριε Καλαφάτη, έχετε τον λόγο. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εγείρονται σήµερα δύο µείζο-

νος σηµασίας ζητήµατα. Εγείρεται ζήτηµα νόθου λύσης για τη
Μακεδονία µας. Εγείρεται και ζήτηµα βιασµού της δηµοκρατίας.
Και ξεκινώ από το δεύτερο.

Εγείρεται ζήτηµα δηµοκρατίας, διότι η Κυβέρνηση έφτασε στη
Συµφωνία των Πρεσπών, χωρίς να ζητήσει, όπως έκανε τον Ιού-
λιο του 2015, εξουσιοδότηση της Βουλής.

Εγείρεται ζήτηµα δηµοκρατίας, διότι η επιβίωση της Κυβέρνη-
σης, απαραίτητος όρος για να φθάσουµε ως εδώ, είναι αποτέ-
λεσµα αποστασίας και πολιτικής συναλλαγής.

Εγείρεται, προπάντων, ζήτηµα δηµοκρατίας, διότι η Κυβέρ-
νηση πάει να επιβάλει µία συµφωνία, που απορρίπτεται από το
70% των Ελλήνων. Η Κυβέρνηση κουρελιάζει κάθε έννοια δηµο-
κρατίας και καταλύει την αρχή της εθνικής κυριαρχίας. Και όλα
αυτά για χάρη ξένων, σαν ντελιβεράς των επιδιώξεών τους, σαν
γιουσουφάκι.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το πρώτο και µείζον ζήτηµα,
που κρίνεται σήµερα, είναι η νόθος λύση, είναι το τέρας της λί-
µνης των Πρεσπών! Είναι νόθος, διότι πουθενά στον κόσµο δεν
υπάρχει προηγούµενο, κατά το οποίο αλλιώτικα να ονοµάζεται ο
λαός και αλλιώτικα το κράτος. Και είναι τέρας, διότι ο συνδυα-
σµός ονόµατος, ταυτότητας και γλώσσας ναρκοθετεί τα εθνικά
µας συµφέροντα.

Ισχυρίζεται η Κυβέρνηση ότι παραχώρησε µακεδονική υπηκοό-
τητα και όχι εθνότητα. Η υπηκοότητα, όµως, είναι ο νοµικός δε-
σµός ανάµεσα στο κράτος και τους πολίτες του. Γι’ αυτό
ακριβώς, παντού στον κόσµο, η ονοµασία κράτους και λαού είναι

απολύτως ταυτόσηµη. Στη Νέα Ζηλανδία λέγονται Νεοζηλανδοί
και στη Βόρειο Κορέα Βορειοκορεάτες. εσείς, γιατί δεχτήκατε
το κράτος να λέγεται Βόρεια Μακεδονία και οι κάτοικοί του Μα-
κεδόνες; 

Ισχυρίζεται η Κυβέρνηση ότι η ρηµατική διακοίνωση που έστει-
λαν οι Σκοπιανοί δικαιώνει τους ισχυρισµούς της, καθώς αναφέ-
ρεται ότι η υπηκοότητα δεν προδικάζει την εθνότητα. Προσποιείται
πως δεν άκουσε ότι η προσθήκη αυτή ήταν αίτηµα Αλβανών Βου-
λευτών, που θέλουν να διαχωρίσουν τη δική του εθνότητα. Ξεχνάει
η Κυβέρνηση πως ο ίδιος ο Ζόραν Ζάεφ έχει δηλώσει πως, στόχος
είναι να µην προδικάζεται η εθνότητα των Αλβανών και των άλλων.
Ξεχνάει και κάτι ακόµα, ότι η αναφορά για την οποία πανηγυρίζει
παραπέµπει σε συνταγµατικές τροπολογίες, που κάνουν τα πράγ-
µατα ακόµη χειρότερα. Όχι µόνο δεν αρνούνται, αλλά υπογραµ-
µίζουν την ύπαρξη µακεδονικού λαού και οι αναφορές αυτές σε
µακεδονικό λαό δεν αφορούν υπηκοότητα, αφορούν εθνότητα.

Στην ίδια κατεύθυνση, συλλειτουργεί και το γεγονός ότι η συµ-
φωνία αναγνωρίζει µακεδονική γλώσσα. Ισχυρίζεται, βέβαια, η
Κυβέρνηση ότι αυτό έγινε από το 1977 σε διάσκεψη των Ηνωµέ-
νων Εθνών στην Αθήνα. Ψεύδεται και το ξέρει, διότι η σιάσκεψη
εκείνη δεν αφορούσε στην αναγνώριση γλωσσών και διότι οι ίδιοι
οι Σκοπιανοί, ακόµα και σε πρόσφατο συµβούλιο των πολιτικών
αρχηγών, αποκαλούν τη γλώσσα τους σλαβοµακεδονική. 

Μείζον ζήτηµα αποτελεί και το γεγονός ότι το σύνθετο όνοµα
δεν θα ισχύει «erga omnes», δεν θα ισχύει για όλες τις χρήσεις.
Πρώτα απ’ όλα, δεν θα εφαρµόζεται για την ταυτότητα και τη
γλώσσα. Δεν θα εφαρµόζεται, όµως, ούτε από τους πολίτες,
αλλά µόνο από το κράτος.

Πρόκληση συνιστά και το γεγονός ότι η συµφωνία βάζει σε αµ-
φισβήτηση, τόσο τις δικές µας µακεδονικές ονοµασίες, όσο και
τα βιβλία της ιστορίας µας. «Εκεί που µας χρωστάγανε µας παίρ-
νουν και το αµπέλι»! Αντί να µας γυρίσουν την ιστορία που έκλε-
ψαν, γυρεύουν και τα ρέστα!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατέληξε τώρα ο αρµόδιος
Υπουργός να λέει ότι οι Σκοπιανοί έχουν το δικαίωµα αυτοπροσ-
διορισµού και η Ελλάδα δεν µπορεί να παρέµβει σε αυτό. Και
τότε τι διαπραγµατευόταν τόσο καιρό; Και γιατί περιέλαβε τα θέ-
µατα αυτά στη συµφωνία; 

Και κάτι ακόµα. Ο κ. Ζάεφ δεν επικαλείται το δικαίωµα του αυ-
τοπροσδιορισµού. Πανηγυρίζει ότι «οι Έλληνες αναγνώρισαν
πως είµαστε Μακεδόνες, που µιλούµε τη µακεδονική γλώσσα».
Και ρωτούµε: Δεν αντιλαµβάνεται η Κυβέρνηση ότι, εάν κυρωθεί
η συµφωνία, οι Σκοπιανοί, όχι µόνο θα αυτοαποκαλούνται, αλλά
και θα λέγονται από όλο τον κόσµο Μακεδόνες; Δεν αντιλαµβά-
νεται ότι θα ακούµε παντού στον κόσµο να καλωσορίζουν τον
Μακεδόνα πρωθυπουργό και όχι τον πρωθυπουργό της Βόρειας
Μακεδονίας; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κ. Ζάεφ πανηγυρίζει ήδη ότι
η συµφωνία διαφυλάττει τη µακεδονική εθνική και πολιτισµική
ταυτότητα, ότι κτίζει µια παγκόσµια Μακεδονία, ότι στο µέλλον
ούτε η Ελλάδα ούτε κανένας άλλος θα µπορεί να αµφισβητήσει
την αυτοδιάθεσή τους. 

Μην κάνουµε, λοιπόν, λάθος. Όσοι ενοχλούµαστε µε όσα λέει
ο κ. Ζάεφ, έχουµε µία και µόνο λύση: να καταψηφίσουµε τη συµ-
φωνία. Διότι το πρόβληµα δεν είναι ότι τα λέει ο Ζάεφ. Το πρό-
βληµα είναι ότι τα λέει η συµφωνία.

Ισχυρίζεται η Κυβέρνηση ότι η συµφωνία αυτή ήταν το καλύ-
τερο που µπορούσε να πετύχει η χώρα. Εθνικό το αληθές. Πράγ-
µατι, µέχρι τον Απρίλιο του 2008 δεκάδες χώρες, η µία µετά την
άλλη, αναγνώριζαν τα Σκόπια µε τη συνταγµατική ονοµασία τους.
Πράγµατι, µέχρι την ώρα εκείνη η πίεση συγκεντρωνόταν σε
εµάς και η πίεση κορυφώθηκε στη Σύνοδο του ΝΑΤΟ στο Βου-
κουρέστι. Ωστόσο, τότε υπήρχαν εκείνοι που πρόταξαν το εθνικό
συµφέρον και έκαναν συµµαχική την ελληνική θέση. Και από τότε
η Ελλάδα απέκτησε ένα αµάχητο διπλωµατικό όπλο. Από τότε η
φορά των πιέσεων άρχισε να στρέφεται από την Αθήνα στα Σκό-
πια και η δικαίωσή µας ήταν ζήτηµα χρόνου.

Δυστυχώς, όµως, την ώρα που η συγκυρία λειτουργούσε όσο
ποτέ στο παρελθόν υπέρ µας, ο κ. Τσίπρας υιοθετούσε τις πιο
ανιστόρητες θέσεις: Από το Βελιγράδι τον Δεκέµβριο του 2017
διακήρυσσε ότι µπορεί να υπάρξει λύση: «αν οι Σκοπιανοί στα-
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µατήσουν τη ρητορική ότι αποτελούν τους µοναδικούς απογό-
νους των Μακεδόνων». Παραχωρούσε στους Σκοπιανούς την
κληρονοµιά των Μακεδόνων και ζητούσε να δεχθούν πως δεν
είναι οι µόνοι. Έτσι ξεκίνησε η διαπραγµάτευση και το αποτέλε-
σµα είναι τώρα µπροστά µας. Δεν σώζει, αλλά ενταφιάζει την
εθνική µας υπόθεση!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας θα πω δυο λόγια
από καρδιάς. Αυτό που θα αποφασιστεί τώρα, αφορά το παρελ-
θόν, αλλά και το µέλλον µας. Οφείλουµε να σκεφτούµε αν µπο-
ρούµε εµείς, κόντρα στη βούληση της πλειονότητας των
Ελλήνων, να τεµαχίσουµε και να διαγράψουµε την ιστορία δυό-
µισι χιλιάδων χρόνων. Οφείλουµε να συνειδητοποιήσουµε ότι
αύριο ,µε δική µας έγκριση, οι Σκοπιανοί θα λέγονται από όλο
τον κόσµο Μακεδόνες. Οφείλουµε να σκεφτούµε τι θα λέµε στα
παιδιά µας, που θα ρωτούν τον καθένα µας «Εσύ το έκανες
αυτό;».

Εµείς πήραµε την απόφαση µας: Δεν µπορούµε, οι Μακεδό-
νες, να πούµε Μακεδόνες τους Σκοπιανούς. Δεν µπορούµε να
δεχτούµε λύση, που δίνει στους Σκοπιανούς τη δυνατότητα να
σφετερίζονται όνοµα, εθνότητα και γλώσσα. Δεν πουλάµε την
ψυχή µας.

Σκεφτείτε, λοιπόν, και εσείς. Σκεφτείτε λίγο ακόµα!
Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
Σταύρο Καλαφάτη, Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης της Νέας Δηµο-
κρατίας.

Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής Κορινθίας του ΣΥΡΙΖΑ κ.
Γιώργος Ψυχογιός. Παρακαλώ να ετοιµάζεται ο κ. Βαγιωνάς.

Ορίστε, κύριε Ψυχογιέ, έχετε τον λόγο για έξι λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Νοµίζω ότι µπαίνει κανείς εύκολα στον πειρασµό να απαντήσει

σε τέτοιους χαρακτηρισµούς και αφορισµούς, όπως ακούστηκαν
από τον προηγούµενο συνάδελφο, αλλά νοµίζω ότι υπάρχει και
µία διαφορά µεταξύ του κ. Δένδια και άλλων συναδέλφων.
Οπότε, τους καλώ να το λύσουν µεταξύ τους το πρόβληµα.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, η εθνική γραµµή για το µακεδονικό ζήτηµα εδώ και
δεκαπέντε χρόνια και πλέον, συνοψίζεται στα εξής: σύνθετη ονο-
µασία µε γεωγραφικό προσδιορισµό για χρήση έναντι όλων, δη-
λαδή «erga omnes». Έχει δηλωθεί επανειληµµένα, µε τον πιο
επίσηµο τρόπο, από τις προηγούµενες κυβερνήσεις, του Πρω-
θυπουργούς και τους Υπουργούς Εξωτερικών. 

Τι συµβαίνει όµως, όταν η εθνική γραµµή γίνεται πραγµατικό-
τητα επί Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ µε τη Συµφωνία των Πρεσπών;
Τότε τα πράγµατα αλλάζουν. Τότε η συµφωνία αυτή είναι αυτο-
µάτως κακή. Τότε η πλειονότητα του παλιού πολιτικού συστήµα-
τος µαζί µε τους δορυφόρους τους, παθαίνει αυτοµάτως
αµνησία, παρά το γεγονός ότι το Υπουργείο Εξωτερικών πέτυχε
δεσµεύσεις πολύ καλύτερες για την ελληνική πλευρά από ό,τι εί-
χατε φτάσει να διαπραγµατευθείτε και να δεχτείτε εσείς και παρά
το γεγονός ότι πρόκειται για ένα κείµενο σαφές, διότι η συµφω-
νία είναι γραµµένη µε ξεκάθαρο και αναλυτικό τρόπο. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, και τις τελευταίες µέρες, είµαστε θεατές σε
ένα θέατρο εντυπώσεων, τόσο µέσα στο Κοινοβούλιο, όσο και
στον δηµόσιο διάλογο, µε συγκεκριµένα µέσα µαζικής ενηµέρω-
σης να παραπληροφορούν, να εκφοβίσουν τους πολίτες δηµι-
ουργώντας διχαστικό κλίµα, δυστυχώς, όµως, και έγκριτους,
κατά τα άλλα, καθηγητές και νοµικούς, να υποτάσσουν την ανά-
λυση τους στη συγκυρία και τη σκοπιµότητα.

Θέλω σε αυτό το σηµείο, να πω και για την ΕΡΤ, που έπαιξε
τον καταλυτικό της ρόλο αυτό το διάστηµα, οργανώνοντας καλές
συζητήσεις µε επιχειρήµατα, πράγµα το οποίο προφανώς, εσείς
δεν θέλατε όταν την κλείσατε. 

Μέσα, λοιπόν, σε αυτό το κλίµα καλούµαστε να συζητήσουµε
στη Βουλή, λες και νοµοθετούµε σε ιστορικό κενό και δεν έχουν
προηγηθεί όλα τα παραπάνω, µε µια άνευ προηγουµένου κοπτο-
ραπτική κειµένου της συµφωνίας, κατά πώς σας συµφέρει κάθε
φορά, µε ιστορικές και πολιτικές ανακρίβειες, µέχρι και µε επι-
κίνδυνους αναθεωρητισµούς, για τη Συνθήκη του Βουκουρε-
στίου, που καθόρισε σαφώς τα σύνορα. Και όλα αυτά, µόνο και

µόνο για να µην µπούµε στην ουσία της συζήτησης της συµφω-
νίας και των δικλίδων που θέτει. Πίσω, βέβαια, από όλη τη συν-
τονισµένη προσπάθεια, στόχος είναι για άλλη µια φορά να πέσει
-επιτέλους- η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ.

Ας µιλήσουµε, όµως, τώρα για τη Συµφωνία των Πρεσπών.
Πρόκειται για ένα διεθνές κείµενο, µε πολύπλευρες θετικές πα-
ραµέτρους για το µέρος της Ελλάδας. Θα χρησιµοποιήσω κοµ-
µάτια απευθείας από τη συµφωνία και για να είµαι ακριβής, αλλά
και γιατί µιλάει από µόνη της σε πολλά σηµεία.

Ξεκινάω, λοιπόν, από το προοίµιο, στο οποίο υπενθυµίζει τις
αρχές και τους σκοπούς του Χάρτη των Ηνωµένων Εθνών, της
τελικής Πράξης του Ελσίνκι το 1975, των σχετικών ράξεων του
ΟΑΣΕ και τις αξίες και τις αρχές του Συµβουλίου της Ευρώπη,
που πρέπει να υπηρετούν τα µέρη. Και, βέβαια, τελεί σε πλήρη
συµφωνία, ως προς την ανάγκη ενίσχυσης της ειρήνης, της στα-
θερότητας, της ασφάλειας και την περαιτέρω προώθηση της συ-
νεργασίας στη νοτιοανατολική Ευρώπη.

Η Πρώην Γιουγκοσλαβική Δηµοκρατία της Μακεδονίας θα ονο-
µάζεται πλέον «Δηµοκρατία της Βόρειας Μακεδονίας» ή στη σύν-
τοµη εκδοχή του ονόµατος «Βόρεια Μακεδονία», όπως
αναφέρεται στο άρθρο 1, «erga omnes», δηλαδή θα δεσµεύει
τόσο εσωτερικά, όσο και τις διµερείς σχέσεις και σε όλους τους
περιφερειακούς και διεθνείς οργανισµούς.

Ως προς τα ζητήµατα της γλώσσας και της ιθαγένειας, επειδή
εδώ και καιρό εσκεµµένα παραπληροφορείτε τον ελληνικό λαό,
πρέπει να τονιστούν τα εξής: Κατ’αρχάς, το ζήτηµα της µακεδο-
νικής γλώσσας δεν ήρθε τώρα προς διαπραγµάτευση. Υπάρχει
ήδη από το 1977, όταν αναγνωρίστηκε ως τέτοια στην Τρίτη Συν-
διάσκεψη των Ηνωµένων Εθνών, για την τυποποίηση των γεω-
γραφικών ονοµάτων, που έγινε µάλιστα, στην Αθήνα. 

Πρέπει να τονίσουµε εδώ ότι η ελληνική πλευρά πέτυχε µε
αυτήν τη συµφωνία να διασαφηνίσει πλήρως στο άρθρο 7 ότι η
γλώσσα αυτή ανήκει στην οµάδα των νοτίων σλαβικών γλωσσών.
Επίσης -διαβάζω κατευθείαν µέσα από το κείµενο της συµφω-
νίας: «Η επίσηµη γλώσσα και άλλα χαρακτηριστικά του δευτέρου
µέρους», ήτοι της γειτονικής χώρας, «δεν έχουν σχέση µε τον
αρχαίο ελληνικό πολιτισµό, την ιστορία, την κουλτούρα και την
κληρονοµιά της βόρειας περιοχής του πρώτου µέρους», ήτοι της
Ελλάδος. 

Όσον αφορά το ζήτηµα της ιθαγένειας, τα πράγµατα είναι πιο
απλά. Ο όρος «nationality», γνωρίζουµε όλοι οι νοµικοί ότι χρη-
σιµοποιείται διεθνώς, για να εκφράσει αυτό που εννοούµε και
στην Ελλάδα ως ιθαγένεια, δηλαδή το νοµικό δεσµό του πολίτη
µε το κράτος. Προσπαθήσατε και εδώ να θολώσετε τα νερά, µι-
λώντας για εθνότητα, έννοια, η οποία δεν θα µπορούσε ούτως ή
άλλως να είναι µέρος µιας τέτοιας συµφωνίας, καθώς θεωρώ ότι
γνωρίζετε ότι στο Δηµόσιο Διεθνές Δίκαιο δεν ρυθµίζονται ζητή-
µατα εθνότητας. Το ότι πρόκειται για ιθαγένεια, ξεκαθαρίζεται
άλλωστε ρητώς και στη ρηµατική διακοίνωση, που µας κοινοποι-
ήθηκε. 

Πολύ σηµαντικά, επίσης, είναι και τα άρθρα 4, 5 και 6 της συµ-
φωνίας, που διαλύουν κάθε υπόνοια αλυτρωτισµού και συναφών
θεµάτων. Πάλι θα έρθω στη συµφωνία και θα διαβάσω ακριβώς
το άρθρο 6, παράγραφος 1: «Με στόχο την ενίσχυση των φιλικών
διµερών σχέσεων, κάθε µέρος θα λάβει αµέσως αποτελεσµατικά
µέτρα, προκειµένου να απαγορεύσει εθνικές δραστηριότητες,
ενέργειες, προπαγάνδα από κρατικές υπηρεσίες ή υπηρεσίες
αµέσως ή εµµέσως ελεγχόµενες από το κράτος και για την πρό-
ληψη δραστηριοτήτων, που πιθανόν να υποδαυλίζουν τον σοβι-
νισµό, την εχθρότητα, τον αλυτρωτισµό και τον αναθεωρητισµό
εναντίον του άλλου µέρους. Εάν συµβούν τέτοιου είδους δρα-
στηριότητες, τα µέρη θα λάβουν όλα τα απαραίτητα µέτρα». 

Υπάρχει, επίσης, η αναφορά στα άρθρα 11 έως 17 -η οποία
αποσιωπάται από σχεδόν όλους τους συναδέλφους- και αναφέ-
ρεται στις γερές βάσεις για την αναπτυξιακή προοπτική στην ευ-
ρύτερη περιοχή των Βαλκανίων, σε τοµείς όπως η εκπαίδευση,
η έρευνα, η οικονοµία, η γεωργία, το εµπόριο, οι µεταφορές και
οι συγκοινωνίες, η ενέργεια, η βιοµηχανία, οι επενδύσεις, η πο-
λιτική προστασία. 

Να µιλήσουµε, όµως, και λίγο πολιτικά, πέρα από το νοµικό
κοµµάτι. Η συµφωνία αυτή είναι η αρχή, αλλά και το επιστέγασµα

3118 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



για τον τερµατισµό µιας µακράς περιόδου αβεβαιότητας και αδυ-
ναµίας για τα Βαλκάνια. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναφέροµαι σε όλες τις πολιτι-

κές δυνάµεις, εκτός της Χρυσής Αυγής. Η συµφωνία αυτή, θέτει
βάσεις για δηµοκρατία, πρόοδο, στενή συνεργασία και ανάπτυξη
της ευρύτερης περιοχής και αναβαθµίζει τον ρόλο της χώρας,
ενώ αποτελεί ένα πολύ σηµαντικό πλήγµα στους εθνικισµούς,
που οδήγησαν τα Βαλκάνια, διαχρονικά, σε εθνικές τραγωδίες,
ήττες και διεθνή αποµόνωση. 

Δυστυχώς, όµως, συνάδελφοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης, η άλλοτε µεγάλη κεντροδεξιά δηµοκρατική παράταξή σας
έχει υιοθετήσει σε πολλές περιπτώσεις την ατζέντα και τη ρητο-
ρική της ακροδεξιάς. Νοµιµοποίησε και σιώπησε µπροστά σε
πράξεις, που την οδηγούν πλέον σε άλλους δρόµους, επικίνδυ-
νους για όλους. Τα απειλητικά µηνύµατα και τα τηλέφωνα, οι εγ-
κληµατικές επιθέσεις σε σπίτια και οικογένειες Βουλευτών, η
συµµετοχή στο συλλαλητήριο και η συµπόρευση µε τους νεο-
ναζί, χωρίς να λέµε ότι όλοι που ήταν εκεί ήταν φασίστες, όµως
όλοι οι φασίστες ήταν εκεί και εσείς το αποδέχεστε. 

Και δεν αγαπήσαµε εµείς ξαφνικά τα χηµικά. Έχουµε δώσει
αγώνες και πορείες στον δρόµο, αλλά δεν βρήκατε µία κουβέντα
να πείτε για τους τραυµατισµένους αστυνοµικούς και το οργα-
νωµένο σχέδιο για τη Βουλή ούτε για τον δηµοσιογράφο, ο
οποίος υπέστη αυτά τα πλήγµατα, για να καλύψει το ρεπορτάζ.
Και, βέβαια, για όλα αυτά τα αντικείµενα, που όλοι είδαµε την
επόµενη µέρα ότι εκσφενδονίστηκαν στον χώρο της Βουλής, δεν
λέτε τίποτα. Το µόνο που σας ενδιαφέρει, σε µία πολύ κρίσιµη
στιγµή για τη δηµοκρατία πανευρωπαϊκά, είναι πώς θα πέσει η
Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κλείστε, σας παρα-
καλώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, µε την ανα-
φορά που κάνουν εκατόν πενήντα οκτώ άνθρωποι της τέχνης και
του πολιτισµού υπέρ της συµφωνίας, οι οποίοι λένε: «Στηρίζουµε
τη Συµφωνία των Πρεσπών σεβόµενοι την ανεξαρτησία και τα δι-
καιώµατα των λαών. Στηρίζουµε τη συµφωνία, αλλά δεν αρκεί να
αναφερόµαστε µόνο στον ελληνικό πολιτισµό, αλλά να τον προ-
στατεύουµε, να τον προάγουµε και να εκφραζόµαστε µέσα από
τις βασικές του αρχές. Θέλουµε µια Ελλάδα δηµοκρατίας, δια-
λόγου, αντιθέσεων απέναντι στο σκοτάδι, την ξενοφοβία, τον
εθνικισµό, την καταστολή και τον ολοκληρωτισµό».

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Ψυχογιό, Βουλευτή Κορινθίας του ΣΥΡΙΖΑ.

Τον λόγο έχει ο κ. Γεώργιος Βαγιωνάς, Βουλευτής Χαλκιδικής
της Νέας Δηµοκρατίας, 

Ορίστε, κύριε Βαγιωνά, έχετε τον λόγο για έξι λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΓΙΩΝΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από την

πρώτη στιγµή, από τον Ιούνιο του 2018, ξεκαθάρισα πως για
µένα, η συµφωνία είναι κάκιστη. Εξακολουθώ να το πιστεύω
αυτό. Ουδεµία αναφορά, στη συµφωνία που φέρνετε προς ψή-
φιση περίπου τα µεσάνυχτα, δεν γίνεται για τη συµφωνία-βέτο
του Βουκουρεστίου.

Τι περιελάµβανε αυτή η συµφωνία; Πρώτον, απάλειψη κάθε
αλυτρωτικού στοιχείου, µε συνταγµατική αναθεώρηση και µία
κοινή ονοµασία έναντι όλων, «erga omnes». Αυτό ήταν προαπαι-
τούµενο πριν από δέκα χρόνια περίπου. Το φέρατε; Έχουµε σή-
µερα τη συµφωνία να τη δούµε; Δεν την έχουµε.

Το δεύτερο είναι το ονοµατολογικό. Έπρεπε, λοιπόν, να προ-
ϋπάρξει, να έχουµε τη δυµφωνία στα χέρια µας, για να αποφα-
σίσουµε για την ονοµασία, διότι πρώτα λύνεται το ονοµατολογικό
και µετά γίνεται η ένταξη στο ΝΑΤΟ. Ήδη, αυτό, οι Σκοπιανοί το
έχουν πετύχει.

Άρα λοιπόν, αυτά τα κερδίσαµε, κύριοι της Κυβέρνησης, µε
πολύ κόπο το 2008, όταν απέναντί µας είχαµε τον Γκρουέφσκι.
Δέκα χρόνια και πλέον µετά,  δεν έχει γίνει απολύτως τίποτα.
Ποια είναι η συνταγµατική αναθεώρηση; Πώς εκλείπουν τα αλυ-

τρωτικά στοιχεία; Δεν έχει έρθει καν στην ελληνική Βουλή το
υποτιθέµενο αναθεωρηµένο σύνταγµα των Σκοπίων, εκτός αν το
έχετε και το κρατάτε για τον εαυτό σας.

Δεν φροντίσατε, κύριοι της Κυβέρνησης, για να διατηρήσουµε
αυτά τα κεκτηµένα. Δεν τα πολεµήσατε αυτά. Τα παραδώσατε
αµαχητί, για να µην πω ηθεληµένα. Εµείς κρατήσαµε αυτή τη
γραµµή, ενώ εσείς από την πλευρά σας, µε βάση την ιδεολογία
σας ξεκαθαρίζατε πως δεν θα σας πείραζε και το σκέτο «Μακε-
δονία», όπως είχαν δηλώσει κορυφαία στελέχη και Υπουργοί της
Κυβέρνησης: ο Τσακαλώτος που µόλις αποχώρησε µε µεγάλα
λόγια, ο Γαβρόγλου, η Χριστοδουλοπούλου, ο πολύς Καρανίκας.
Και χαίρεστε που βγάλατε τον ήλιο της Βεργίνας από τη σηµαία
της γειτονικής χώρας. Πού είσαι, Ανδρόνικε, να µας δεις; 

Αναλυτικά, σηµείο προς σηµείο, σας τα επεσήµανε όλα τα
τρωτά της συµφωνίας ο συνάδελφος Γιώργος Κουµουτσάκος.
Εγώ θα σταθώ µόνο σε τέσσερα σηµεία λόγω χρόνου. 

Πρώτον, το επίσηµο erga omnes δεν υπάρχει. «Δηµοκρατία
Βόρειας Μακεδονίας», αλλά είναι βέβαιο ότι θα µείνει σκέτο «Μα-
κεδονία», ακόµη και χάριν συντοµίας.

Δεύτερον, πρώτη φορά αναγνωρίζουµε ως γλώσσα τη µακε-
δονική. Σας παραπέµπω σε ένα άρθρο της «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗΣ»,
του Άγγελου Συρίγου και της Ευάνθης Χατζηβασιλείου, µε ηµε-
ροµηνία 21-1-19.

Τρίτον, υπάρχουν σηµεία που µπορεί να επαναφέρουν τον
αλυτρωτισµό στο προσκήνιο, παραδείγµατος χάριν, µία οµάδα,
το Ουράνιο Τόξο, που υπάρχει επίσηµα και στην Ελλάδα και το
πιστεύετε και το αναγνωρίζετε. Εγώ το θεωρώ προδοτικό για την
πατρίδα µου. Αν θέλουν να ιδρύσουν παραδείγµατος χάριν ένα
ίδρυµα µελέτης, προώθησης και προβολής της µακεδονικής
γλώσσας ή µια οργάνωση άλλων Μακεδόνων, θα είναι πολύ δύ-
σκολο να τα αντιµετωπίσουµε νοµικά, έχοντας αποδεχθεί  τη
Συµφωνία των Πρεσπών, την ύπαρξη µακεδονικής γλώσσας.

Τέταρτον και σηµαντικότερο, η ιθαγένειά τους θα είναι µακε-
δονική, αλλά και µία παρένθεση. Για να ικανοποιήσουµε τους αλ-
βανόφιλους των δύο κοµµάτων πολίτες της Δηµοκρατίας της
Βόρειας Μακεδονίας, γίνεται χρήση του όρου «nationality» κι
έτσι, λοιπόν, έχουµε και την ιθαγένεια και την εθνικότητα.

Κύριοι, η ιστορία είναι ο καµβάς του µέλλοντος και η συµφωνία
που επιβάλλεται δεσµεύει αµετάκλητα τη χώρα. Προχωρήσατε
σε αυτήν χωρίς καµµία ενηµέρωση της Βουλής, ενώ το 2008 οι
επαφές της κυβέρνησης µε τις πολιτικές δυνάµεις του τόπου
ήταν διαρκείς και συνεχείς. Αγνοείτε σκόπιµα πως οι διεθνείς
συµβάσεις δεν είναι νόµοι που αλλάζουν µε άλλους νόµους. Το
ξέρετε πολύ καλά. 

Εύχοµαι οι λαοί να ζουν πάντα ειρηνικά, χωρίς προβλήµατα,
αλλά τα Βαλκάνια αποτελούσαν και αποτελούν πυριτιδαποθήκη
της Ευρώπης και οι σηµερινές συνθήκες µε κάνουν να φοβάµαι
µελλοντικές αιµατοχυσίες και εθνικό ακρωτηριασµό, κάτι που, αν
συµβεί, δεν θα το ζήσουµε εµείς, αλλά το παραδίδουµε στις επό-
µενες γενιές. Δεν θέλω να συµβεί. 

Μιλάτε συνεχώς εσχάτως ως λαοπλάνοι που είστε για µαγικές
λύσεις και για παλικαρισµούς, για καλύτερες δυνατές λύσεις. Για
µένα η καλύτερη δυνατή λύση στο θέµα θα ήταν να ξεχάσουν τε-
λείως τη χρήση του ονόµατος «Μακεδονία» που έχουν εδώ και
εβδοµήντα πέντε χρόνια και όσον αφορά την ιστορία που ο κ.
Τσακαλώτος µάς είπε για τον Σωκράτη, θα του έλεγα πολύ πε-
ρισσότερα για τον Αριστοτέλη, τον Μέγα Αλέξανδρο, τον Φί-
λιππο, για να µην πω για τον ήλιο της Βεργίνας.

Εκατόν σαράντα χώρες του κόσµου την αναγνωρίζουν ως Μα-
κεδονία κι όλες οι χώρες του κόσµου να ην αναγνωρίσουν. Να
µην την αναγνωρίσουµε εµείς, εµείς έχουµε το πρόβληµα. Η δική
µας υπογραφή θα τους βάλει σε δύο οργανισµούς, ΝΑΤΟ και Ευ-
ρώπη µε το όνοµα «Μακεδονία» κ.ο.κ.. Αυτό δεν θέλουµε.

Κύριε Πρωθυπουργέ, είστε ηγεµών και ως τέτοιος χαρακτηρί-
ζεστε από έπαρση, επιθετικότητα, πανουργία, θράσος, διχαστικό
λόγο και πράξεις. Κατηγορείτε τους αντιπάλους και ιδιαίτερα
εµάς. Λέτε ότι είµαστε αγύρτες και γερµανοτσολιάδες. Εσείς ο
ίδιος υπόσχεστε «κατάργηση των µνηµονίων µε έναν νόµο και
ένα άρθρο». Άλλοτε λέτε ότι «θα βαράτε το νταούλι και θα χο-
ρεύουν οι αγορές» «ή τους τελειώνουµε ή µας τελειώνουν»,-αν
δεν είναι διχαστικό- και µετά διχάζετε τους Έλληνες και ενώνετε
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τους Σκοπιανούς.
Είναι αδύνατη η συνεννόηση µαζί σας, γι’ αυτό καταψηφίζω τη

συµφωνία. Ο λαός θα σας κρίνει.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Γιώργο Βαγιωνά, Βουλευτή Χαλκιδικής της Νέας Δηµοκρατίας.

Τον λόγο έχει η Υπουργός Τουρισµού κ. Έλενα Κουντουρά για
έξι λεπτά.

ΕΛΕΝΑ ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ (Υπουργός Τουρισµού): Ευχαριστώ
πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε αυτή την ύψιστη κοινοβου-
λευτική διαδικασία οφείλουµε όλοι να τοποθετηθούµε µε καθαρό
λόγο και σαφήνεια χωρίς µικροπολιτικά παιχνίδια και κινήσεις πο-
λιτικού εντυπωσιασµού, που παρατηρούνται τις τελευταίες ηµέ-
ρες και εβδοµάδες.

Είµαι Υπουργός Τουρισµού της Κυβέρνησης τα τέσσερα τε-
λευταία χρόνια. Ήταν και είναι εθνικό µου καθήκον να στηρίζω
την Κυβέρνηση, για να συνεχίσει ισχυρή να ολοκληρώσει το έργο
της και την εντολή που λάβαµε από τον ελληνικό λαό να βγά-
λουµε τη χώρα από τα µνηµόνια. 

Τίποτα σήµερα δεν θυµίζει την εικόνα που παρουσίαζε η Ελ-
λάδα πριν από το 2015. Η Κυβέρνησή µας εργάστηκε σκληρά και
συστηµατικά, για να αποκαταστήσει τις κοινωνικές αδικίες και να
εξασφαλίσει συνθήκες σταθερότητας και ανάπτυξης, ώστε να
µην πάνε χαµένες οι θυσίες του ελληνικού λαού. 

Δεν θα µπορούσα ποτέ να επιτρέψω να ανακοπεί βίαια η πο-
ρεία αυτής της Κυβέρνησης και να µην υλοποιηθούν οι µεγάλες
θεσµικές παρεµβάσεις που έχουν ανακοινωθεί από τον Πρωθυ-
πουργό της χώρας και έχουν δροµολογηθεί άµεσα, όπως η κα-
τάργηση της περικοπής των συντάξεων, η αναθεώρηση του
Συντάγµατος και ειδικά η αναθεώρηση του άρθρου περί ευθύνης
Υπουργών, η προστασία της πρώτης κατοικίας, η κατάργηση του
υποκατώτατου µισθού και η αύξηση του κατώτατου µισθού, η
οποία θα επιφέρει την αύξηση των επιδοµάτων, η µείωση της φο-
ρολογίας και των ασφαλιστικών εισφορών, η ρύθµιση των εκατόν
είκοσι δόσεων και όλες οι µεταρρυθµίσεις που βρίσκονται σε εξέ-
λιξη, προς όφελος της ελληνικής κοινωνίας, η πάταξη της δια-
φθοράς και η απόδοση της δικαιοσύνης. 

Στα τέσσερα αυτά πολύ σηµαντικά χρόνια για την Ελλάδα πε-
τύχαµε ιστορικά ρεκόρ σε όλα τα τουριστικά µεγέθη και ετήσιους
ρυθµούς τουριστικής ανάπτυξης διπλάσιους του παγκόσµιου
µέσου όρου. Με τη στρατηγική που σχεδιάσαµε και υλοποιήσαµε
µε πολλή σκληρή δουλειά εξασφαλίσαµε εννέα εκατοµµύρια επι-
πλέον διεθνείς αφίξεις σε σχέση µε το 2014, µια αύξηση πάνω
από 35% στην τετραετία και σε απόλυτα νούµερα τριάντα τρία
εκατοµµύρια αφίξεις για το 2018. Ενισχύσαµε σηµαντικά τα
εθνικά έσοδα και ενδεικτικά την τελευταία διετία αυξήσαµε τα
αµιγώς τουριστικά έσοδα πάνω από 3 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Ο τουρισµός στήριξε την οικονοµία της Ελλάδας, συνεισφέ-
ροντας άµεσα και έµµεσα περίπου 50 δισεκατοµµύρια ευρώ στο
ΑΕΠ της χώρας. Συµπαρέσυρε στην ανάπτυξη σχεδόν το σύνολο
των παραγωγικών κλάδων της οικονοµίας και οδήγησε σε έκρηξη
επενδύσεων. Δηµιούργησε νέα έσοδα και έδωσε δουλειές σε χι-
λιάδες συµπολίτες µας συµβάλλοντας στη µείωση την ανεργίας
κατά δέκα µονάδες, από το 28% που παραλάβαµε το 2014 στο
18% το 2018. Ισχυροποιήσαµε την εικόνα της χώρας µας παγκο-
σµίως και καθιερώσαµε την Ελλάδα ως κορυφαίο τουριστικό
προορισµό. 

Μετά από τέσσερα χρόνια συνεχούς επιτυχίας και ανόδου, το
2019 είναι µια δύσκολη και απαιτητική χρονιά µε σηµαντικές προ-
κλήσεις, που πρέπει να διαχειριστούµε: συνεχόµενες εκλογικές
αναµετρήσεις σε όλη την Ευρώπη, το Brexit και οι κλυδωνισµοί
που αναµένεται να δηµιουργήσει στην ευρωπαϊκή οικονοµία,
φθηνοί προορισµοί, που για να ανακάµψουν τουριστικά υιοθε-
τούν επιθετικές επιδοµατικές πολιτικές και διαθέτουν συγκριτικά
µε εµάς πολλαπλάσια κονδύλια για την τουριστική προβολή και
διαφήµισή τους. Η ευθύνη είναι τεράστια και παρά τις προκλή-
σεις, οφείλω να συνεχίσω να εργάζοµαι για να διασφαλιστεί η
ανοδική πορεία που εξασφαλίσαµε όλα αυτά τα χρόνια στον του-
ρισµό µε τους ίδιους υψηλούς ρυθµούς και αυτήν τη χρονιά. Ο
τουρισµός είναι εθνική υπόθεση.

Όσον αφορά τη Συµφωνία των Πρεσπών, από την πρώτη
στιγµή είχα τοποθετηθεί υπέρ της εθνικής πρότασης, όπως είχε
αποτυπωθεί το 2007 στις προγραµµατικές δηλώσεις από τον
Κώστα Καραµανλή και η οποία είχε τότε την αποδοχή του ελλη-
νικού λαού και της πλειοψηφίας των πολιτικών κοµµάτων, θέση
που η Νέα Δηµοκρατία επανέλαβε ότι ισχύει στο ακέραιο ως επί-
σηµη θέση της τον Γενάρη του 2018. Οι όποιες επιφυλάξεις µου
πριν από έναν χρόνο παρακάµφθηκαν όταν αποσαφηνίστηκαν
όλα τα επίµαχα σηµεία της συµφωνίας που δηµιουργούσαν αν-
τιδράσεις και αυτό το γνωστοποίησα τότε στην Κοινοβουλευτική
µου Οµάδα και το επανέλαβα και στο επεισοδιακό Υπουργικό
Συµβούλιο τον Οκτώβριο, τονίζοντας το συνταγµατικό µου δι-
καίωµα να ψηφίζω κατά συνείδηση. 

Η συµφωνία έρχεται να δώσει λύση σε µια ιστορική εκκρεµό-
τητα. Είναι υπέρ της ειρήνης, της συναδέλφωσης των λαών, της
οικονοµικής και κοινωνικής προόδου σε µια ταραχώδη γειτονιά
της Ευρώπης. Διευθετεί µε τρόπο δίκαιο και βιώσιµο ένα πρό-
βληµα δεκαετιών και είναι πατριωτικά ορθή και εθνικά ωφέλιµη.
Κλείνουµε πληγές στα βόρεια σύνορά µας που συντηρούσαν
µίση και διχόνοια και ανοίγουµε νέες προοπτικές στις διµερείς
µας σχέσεις, µε την ελπίδα ενός κοινού ευρωπαϊκού µέλλοντος. 

Το σηµαντικότερο, όµως, είναι ότι ισχυροποιεί τον ρόλο της
χώρας µας στα Βαλκάνια και θα φέρει σταθερότητα και ειρήνη
στην ευρύτερη περιοχή. Η θετική ψήφος είναι η πραγµατικά πα-
τριωτική στάση και αυτό το χρωστάµε στην πατρίδα µας και τις
επόµενες γενεές.

Κλείνοντας, θέλω να δηλώσω τη συµπαράστασή µου στη συ-
νάδελφό µου κ. Θεοδώρα Τζάκρη για τη δολοφονική επίθεση
εναντίον της και εναντίον της οικογένειάς της. Καταδικάζω κάθε
µορφή βίας, τις απόπειρες τροµοκρατίας και στοχοποίησης που
στρέφονται εναντίον της δηµοκρατίας µας. Τέτοιου είδους εγ-
κληµατικές πράξεις είναι αποτέλεσµα της άθλιας προπαγάνδας,
του µίσους και του διχασµού που έχει σπείρει η Αξιωµατική Αν-
τιπολίτευση, που δεν διστάζει να υπονοµεύει το εθνικό συµφέρον
για πρόσκαιρο πολιτικό όφελος. Με τη µέχρι σήµερα σιωπή της
και ανοχή της στελέχη της παρακινούσαν ακραίες και επικίνδυ-
νες συµπεριφορές εναντίον Βουλευτών µε διαφορετική πολιτική
θέση και τοποθέτηση.

Τον τελευταίο καιρό ειπώθηκαν και γράφτηκαν διάφορα ψεύδη
και συκοφαντίες εναντίον µου, για το κόστος των υπηρεσιακών
µετακινήσεών µου και τηλεφώνων, που είναι περιουσία του ελ-
ληνικού δηµοσίου. Έχω υποστεί άθλιες επιθέσεις για την οικο-
γένειά µου και ανήθικες επιθέσεις για το ήθος µου και για τον
νεκρό πατέρα µου.

Ο κ. Άδωνις Γεωργιάδης, ο οποίος προέρχεται από έναν
ακραίο χώρο, αντί να τοποθετείται πολιτικά στις οµιλίες του, έχει
επιδοθεί σε προσωπικές επιθέσεις εναντίον µου µε εµµονή και
µε έχει στοχοποιήσει. 

Σας καταθέτω ενδεικτικά δηλώσεις του κ. Άδωνι Γεωργιάδη
είτε από το Βήµα της Βουλής είτε από τηλεοπτικά και ραδιοφω-
νικά µέσα που µε στοχοποιεί κατ’ επανάληψη και οι οποίες ανα-
παράγονται.

(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Τουρισµού κ. Έλενα Κουντουρά
καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Στενογραφίας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ο κ. Άδωνις Γεωργιάδης έδωσε το δικαίωµα και προσφέρει πο-
λιτική κάλυψη σε φασιστικά στοιχεία να εκφοβίζουν την οικογέ-
νειά µου και εµένα, να λαµβάνω φωτογραφίες νεκρών γυναικών,
να δέχοµαι απειλητικές κλήσεις και απειλητικά µηνύµατα στο κι-
νητό µου, αλλά και µέσα από το διαδίκτυο. 

Ενδεικτικά καταθέτω αποδεικτικά των απειλών, της τροµοκρα-
τίας, του εκφοβισµού για εµένα και την οικογένειά µου. 

(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός κ. Έλενα Κουντουρά καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Στενογραφίας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εάν συµβεί οτιδήποτε στην οικογένειά µου και σε εµένα, ευ-
θύνες δεν θα βαρύνουν µόνο τους δράστες, αλλά και τους ηθι-
κούς αυτουργούς.

Δεν υπέκυψα και δεν θα υποκύψω σε εκφοβισµούς και εκβια-
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σµούς και δεν διαπραγµατεύοµαι το συνταγµατικό µου δικαίωµα
να ψηφίζω κατά συνείδηση. Σε όλη µου την πολιτική διαδροµή
πορεύοµαι µε σοβαρότητα και υπευθυνότητα για το καλό της πα-
τρίδας µας πάνω από κάθε κοµµατικό όφελος, πάνω από κάθε
πολιτικό και προσωπικό κόστος, µε µοναδικό γνώµονα το εθνικό
συµφέρον. 

Καλώ όλες τις δυνάµεις του δηµοκρατικού τόξου µε γενναι-
ότητα να υψώσουµε τείχος προστασίας απέναντι σ’ αυτήν τη φα-
σιστική απειλή και να τους καταδικάσουµε και να τους
αποµονώσουµε. Στη δηµοκρατία δεν υπάρχουν αδιέξοδα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την
Υπουργό Τουρισµού κ. Κουντουρά.

Τον λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Στέργιος
Γιαννάκης για έξι λεπτά.

ΣΤΕΡΓΙΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ζούµε
στο εθνικό Κοινοβούλιο ιστορικές και κρίσιµες στιγµές. Ζούµε
µια εθνική υπαναχώρηση ιστορικών διαστάσεων. Είναι η πρώτη
φορά από το 1974 που εκχωρούνται εθνικά, πολιτιστικά και ιστο-
ρικά διακυβεύµατα. Δυστυχώς, όλα αυτά εκχωρούνται ως ένα
απλό νοµοθέτηµα. Εκχωρούµε στα Σκόπια το όνοµα της Μακε-
δονίας, ιστορία, ταυτότητα και απεµπολούµε τα εθνικά µας συµ-
φέροντα σε µια επαίσχυντη, λεόντεια και ετεροβαρή συµφωνία.

«Αν τα Σκόπια δεν αποτελούν απειλή αυτήν τη στιγµή, κανείς
δεν µπορεί να προβλέψει και να εγγυηθεί ποιοι συνδυασµοί δυ-
νάµεων θα προκύψουν στο εγγύς ή στο απώτερο µέλλον στα
Βαλκάνια και την ευρύτερη περιοχή. Τα κράτη δεν ζουν µόνο µε
το σήµερα. Πρέπει να θυµούνται και το χθες για να µην το ξανα-
ζήσουν αύριο». 

Ποιος τα έλεγε αυτά, αγαπητοί συνάδελφοι; Τα έλεγε ακόµα
από τον Φλεβάρη του 1992 ο Κωνσταντίνος Καραµανλής, ένας
ηγέτης που βρέθηκε πάντα µπροστά και από την ίδια την ιστορία. 

Αυτό που δεν τόλµησε καµµία προηγούµενη κυβέρνηση το κά-
νετε εσείς, προσβάλλοντας τη βαθύτερη ταυτότητα του ελληνι-
κού λαού που βγαίνει στους δρόµους διαµαρτυρόµενος, µε την
προσδοκία ότι µπορεί να πάρετε το µήνυµα και να κάνετε πίσω.
Με τη µυστική σας διπλωµατία και τις µεθοδεύσεις σας βάζετε
σε δοκιµασία το πλαίσιο λειτουργίας του δηµοκρατικού µας πο-
λιτεύµατος και κυρίως την εθνική ενότητα του ελληνικού λαού.
Κανένας δηµοκράτης και πατριώτης δεν θέλει να υπάρξουν στη
χώρα τέτοια φαινόµενα που όσες φορές εµφανίστηκαν, είχαν κα-
ταστροφικές συνέπειες για τον ελληνισµό. 

Αυτό θέλετε; Τον εθνικό διχασµό; Δεν σας ενδιαφέρει το γε-
γονός ότι µε τους πολιτικούς τακτικισµούς σας, την πολιτικά δι-
χαστική συµπεριφορά και µε τη συγκυριακή αξιοποίηση
Βουλευτών από διάφορους χώρους, δηµιουργείτε ανεπούλωτα
τραύµατα και στην κοινοβουλευτική µας λειτουργία;

Δεν θα αναφερθώ στην πασιφανή εγκατάλειψη του erga
omnes. Δεν υπάρχει και δεν τεκµαίρεται σε κανένα κείµενο το
«για όλες τις χρήσεις». 

Στο άρθρο 7 παράγραφος 3 της Συµφωνίας των Πρεσπών δια-
βάζουµε: «Αναφορικά µε το δεύτερο µέρος» –Σκόπια- «µε τους
όρους «Μακεδονία» και «Μακεδόνας» νοούνται η επικράτεια, ο
πληθυσµός και τα χαρακτηριστικά τους, µε τη δική τους ιστορία,
πολιτισµό και κληρονοµιά». 

Να τι παραδώσαµε. Δώσαµε γλώσσα, δώσαµε υπηκοότητα και
δυστυχώς µε τη διπλωµατική διακοίνωση που ήλθε δίνουµε και
λαό, αφού στη διπλωµατική διακοίνωση αναφέρεται για πρώτη
φορά ότι υπάρχει µακεδονικός λαός. Και µόνο το άρθρο 36 ακυ-
ρώνει οποιονδήποτε ισχυρισµό για κατάργηση του αλυτρωτι-
σµού από την πλευρά των Σκοπίων. 

Τι σηµαίνει για εσάς η εξής ανατριχιαστική αναφορά; «Η δη-
µοκρατία εγγυάται συγκεκριµένα δικαιώµατα κοινωνικής ασφά-
λισης σε βετεράνους του αντιφασιστικού πολέµου και σε όλους
τους µακεδονικούς εθνικοαπελευθερωτικούς πολέµους, στους
αναπήρους πολέµου, σε εκδιωγµένους και φυλακισµένους για
τις ιδέες της ξεχωριστής ταυτότητας, του µακεδονικού λαού και
της µακεδονικής πολιτειακής υπόστασης, όσο και στα µέλη των
οικογενειών τους χωρίς µέσα υλικής και κοινωνικής διαβίωσης.
Τα συγκεκριµένα δικαιώµατα ρυθµίζονται από τον νόµο». Τι πα-

ραπάνω χρειάζεται για να συνειδητοποιηθεί ο συνεχιζόµενος
αλυτρωτισµός των Σκοπίων, παρά τους περί του αντιθέτου ισχυ-
ρισµούς; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ποιοι είναι οι µακεδονικοί εθνι-
κοαπελευθερωτικοί πόλεµοι; Είναι προφανές ότι αναφέρονται
στη διεκδίκηση της δικής µας Μακεδονίας. Εξάλλου και µε το
άρθρο 49 εγείρουν απροκάλυπτα θέµατα µακεδονικών µειονο-
τήτων στις γειτονικές χώρες.

Μας έχουν στείλει τις τροποποιήσεις χωρίς να µας στείλουν
το τελικό κείµενο των τροποποιήσεων. Πώς θα ψηφίσετε, κύριοι
συνάδελφοι, «ναι» σε ένα κείµενο που δεν γνωρίζετε την τελική
του διαµόρφωση; 

Τελειώνοντας, αναρωτιέµαι αν αναλογίζεστε την ευθύνη που
αναλαµβάνετε για τις µελλοντικές γενιές των Ελλήνων, γιατί
πέρα από τη δική σας ψήφο εδώ µέσα, πέρα από την ετυµηγορία
των πολιτών εκεί έξω, υπάρχει και η ιστορία και αυτή δεν κάνει
ούτε χάρες ούτε σκόντο. 

Λυπάµαι ειλικρινά γιατί θα τελειώσετε πολλοί από σας την πο-
λιτική σας παρουσία µε ένα τέτοιο στίγµα επάνω σας. Μπορεί να
πέρασαν δυόµισι χιλιάδες χρόνια και όµως, τον Εφιάλτη δεν τον
ξέχασε κανένας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Στέργιο Γιαννάκη, Βουλευτή Πρεβέζης της Νέας Δηµοκρατίας. 

Τον λόγο έχει ο Βουλευτής Κοζάνης του ΣΥΡΙΖΑ κ. Ντζιµάνης
Γεώργιος,  για έξι λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Συµφωνία των Πρεσπών ανα-

βαθµίζει τον γεωστρατηγικό ρόλο της Ελλάδος και ενισχύει την
ασφάλεια της περιοχής, απεγκλωβίζοντας την Ελλάδα από µια
δαγκάνα τουρκικής επιρροής στα ανατολικά και βόρεια σύνορά
µας. Δηµιουργεί κλίµα εµπιστοσύνης, συνεργασίας, συνανάπτυ-
ξης και σύσφιξης των σχέσεων µεταξύ των λαών, σύµφωνα µε
τα οράµατα του Ρήγα. Επιλύει ιστορικές εκκρεµότητες αιώνων,
οι οποίες αποτέλεσαν πληγή και πολιτικό εργαλείο και πάνω τους
χτίστηκαν πολιτικές και εκκλησιαστικές καριέρες.

Μπροστά στην κύρωση της συµφωνίας αναµετριούνται δύο
κόσµοι, ο κόσµος της αλληλεγγύης και της ειρηνικής συνύπαρ-
ξης των λαών µε τον κόσµο του εθνικισµού, ο κόσµος των ανοι-
χτών κοινωνιών µε τις κλειστές κοινωνίες, ο κόσµος της
πατριωτικής ευθύνης για το µέλλον της χώρας στην Ευρώπη και
στα Βαλκάνια µε τον κόσµο του λαϊκισµού, της πολιτικής ανευ-
θυνότητας, της διγλωσσίας, του φόβου και της ανασφάλειας. 

Τα Βαλκάνια ιστορικά έχουν χαρακτηριστεί ως η πυριτιδαπο-
θήκη της Ευρώπης. Τα σύνορά τους είναι κατοχυρωµένα από τη
Συνθήκη του Βουκουρεστίου το 1913. Με τη συνθήκη αυτή η γε-
ωγραφική περιοχή της Μακεδονίας διαµοιράστηκε σε τρεις
χώρες. Η Ελλάδα µε τη συνθήκη αυτή πήρε το σύνολο σχεδόν
της αρχαίας ελληνικής Μακεδονίας, την οποία πότισαν µε το αίµα
τους οι Μακεδονοµάχοι και ο Ελληνικός Στρατός. Η ελληνική Μα-
κεδονία, λοιπόν, είναι ελληνική και δεν µπορεί κανείς να µας την
πάρει. 

Με τη δηµιουργία της Γιουγκοσλαβίας συστάθηκε η Δηµοκρα-
τία της Μακεδονίας για πολιτικές σκοπιµότητες λόγω του Ψυ-
χρού Πολέµου και όχι µόνο δεν υπήρξε αντίδραση από τις τότε
ελληνικές κυβερνήσεις που έκαναν συµφωνίες στο όνοµα αυτής
της χώρας, αλλά και τα σχολικά βιβλία της γεωγραφίας και οι
σχολικοί και στρατιωτικοί χάρτες απεικονίζουν τη βόρεια γείτονά
µας µε το όνοµα «Μακεδονία». 

Με τη διάλυση της Γιουγκοσλαβίας, ο βόρειος γείτονάς µας
αναγνωρίστηκε µε το όνοµα «Μακεδονία» λόγω κακών χειρισµών
του ΥΠΕΞ Αντώνη Σαµαρά, ο οποίος αφενός µεν δηµιούργησε
το πρόβληµα και αφετέρου έκανε πολιτική καριέρα ως Μακεδο-
νοµάχος. 

Στη συνέχεια, µε την Ενδιάµεση Συµφωνία, η χώρα αυτή ονο-
µάστηκε FYROM και στην πορεία δηµιουργήθηκε η εθνική
γραµµή η οποία προέβλεπε σύνθετη ονοµασία µε γεωγραφικό
προσδιορισµό erga omnes. Τη γραµµή αυτή απέρριψε ο εθνικι-
στής Πρωθυπουργός της FYROM Γκρούεφσκι στο Βουκουρέστι
το 2008. 
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Μετά το Βουκουρέστι, η Ελλάδα παραµένει στην εθνική
γραµµή, όπως αποδεικνύουν και οι δηλώσεις των ΥΠΕΞ κ. Αβρα-
µόπουλου και κ. Βενιζέλου, όµως δεν είχαµε καµµία εξέλιξη µέχρι
που ήρθε στην Κυβέρνηση της FYROM ο Ζάεφ.

Η Κυβέρνησή µας έβαλε ψηλά τον πήχη, πιο ψηλά από ότι ήταν
η εθνική γραµµή και για πρώτη φορά τέθηκε θέµα αναθεώρησης
του συντάγµατος της γείτονος χώρας για τη διευθέτηση όλων
των εκκρεµών θεµάτων, πράγµα το οποίο και έγινε. 

Εκεί, δηλαδή, που απέτυχαν έξι Πρωθυπουργοί, γιατί δεν έπια-
ναν τους εθνικούς στόχους, ο Αλέξης Τσίπρας τα κατάφερε. Η
Αξιωµατική Αντιπολίτευση, µη αποδεχόµενη την επιτυχία αυτή
της Κυβέρνησης, προσπαθεί να διχάσει τον ελληνικό λαό, εκµε-
ταλλευόµενη τον πατριωτισµό του, την ευαισθησία του και την
ανησυχία του για τα εθνικά θέµατα. 

Εγκαταλείποντας την εθνική γραµµή και στην ουσία µην έχον-
τας καµµία θέση, η Αξιωµατική Αντιπολίτευση δεν υπερασπίζεται
τα εθνικά συµφέροντα αλλά τα µικροκοµµατικά της, κλείνοντας
το µάτι στα δεξιά της.

Η Συµφωνία των Πρεσπών δηµιούργησε πρόβληµα ταυτότη-
τας, όχι µόνο στη Νέα Δηµοκρατία, αλλά και στο ΚΙΝΑΛ, διότι
στις ευρωπαϊκές πολιτικές οµάδες που ανήκουν αυτά τα κόµµατα
είναι τα µοναδικά τα οποία δεν αποδέχονται τη συµφωνία. 

Επανερχόµενος στο κείµενο της συµφωνίας, έχω να επιση-
µάνω τα παρακάτω: Η συµφωνία δεν έχει νικητές και νικηµένους.
Σέβεται τις αξίες, τις γραµµές και την αξιοπρέπεια των δύο λαών.
Αποκηρύσσει τον αλυτρωτισµό. Δεν είναι ταπεινωτική για καµία
πλευρά και γι’ αυτό είναι βιώσιµη. Αναγνωρίσει τη γείτονα χώρα
σε σύνθετη ονοµασία µε γεωγραφικό προσδιορισµό «Βόρεια Μα-
κεδονία» erga omnes, τονίζοντας ότι οι κάτοικοι της χώρας αυτής
δεν έχουν καµµία σχέση µε τους αρχαίους Έλληνες, κατοχυρώ-
νοντας έτσι την εθνική µας κληρονοµιά και την ιστορία µας.

Το όνοµα «Μακεδονία», µε το οποίο η πλειονότητα των χώρων
του ΟΗΕ αναγνώρισε τη γείτονα χώρα, στο εξής θα αντικαταστα-
θεί µε το όνοµα «Βόρεια Μακεδονία». Η γλώσσα αναφέρεται ως
«µακεδονική» και τονίζεται ότι ανήκει στην οµάδα των νότιων
σλαβικών γλωσσών. Η ιθαγένεια και η υπηκοότητα δεν αφορούν
την εθνότητα, όπως τονίζεται και στη ρηµατική διακοίνωση που
εστάλη στην ελληνική Κυβέρνηση. 

Επιπλέον, η συµφωνία στο δεύτερο µέρος της περιλαµβάνει
τη συνεργασία σε διµερές διεθνές επίπεδο στον πολιτικό, κοινω-
νικό, οικονοµικό, εκπαιδευτικό και πολιτιστικό τοµέα. 

Τέλος, η συµφωνία έρχεται σε µια συγκυρία πολύ ευνοϊκή για
τις δύο χώρες. Από τη µια έχουµε τη µετριοπαθή κυβέρνηση του
Ζάεφ και από την άλλη πλευρά έχουµε την Κυβέρνηση του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, η οποία επιµένει να ασκεί εξωτερική πολιτική παρά τη βού-
ληση των Μακεδονοµάχων, των ιεραρχών και των ενώσεων
Εφέδρων. Με τη Συµφωνία των Πρεσπών διευθετείται το µακε-
δονικό ζήτηµα το οποίο επανανοµιµοποίησε την ακροδεξιά µετά
τη µεταπολίτευση, αποτελώντας για αυτή την κολυµβήθρα του
Σιλωάµ.

Αγαπητοί συνάδελφοι, είναι ώρα να διαλέξει ο καθένας µας µε
ποια πλευρά της ιστορίας θα πάει. Θα πάµε µε την πλευρά της πε-
ριχαράκωσης, της µεµψιµοιρίας και του βαλκανικού επαρχιωτι-
σµού ή µε την πλευρά των ανοιχτών οριζόντων, της αναµέτρησης
µε το µέλλον και του δηµιουργικού δηµοκρατικού πατριωτισµού; 

Οι καιροί είναι πονηροί. Απαιτείται ψυχραιµία, αυτοσυγκρά-
τηση και αποφασιστικότητα και όσοι δεν ψηφίσουν, είτε για λό-
γους συνείδησης είτε για αντιπολιτευτικούς λόγους, ας το
κάνουν µε αίσθηση ευθύνης και να απέχουν από τις φωνές περί
προδοσίας, που στο παρελθόν δηµιούργησαν εθνικούς διχα-
σµούς. Και τέλος, όσοι είχαν κυβερνητική θητεία τα τελευταία
τριάντα χρόνια πρέπει να αισθάνονται τυχεροί, γιατί άλλος ανα-
λαµβάνει το πολιτικό κόστος για τον τραγέλαφο που δηµιούργη-
σαν. 

Με τις παραπάνω σκέψεις δηλώνω ότι θα ψηφίσω τη συµφω-
νία. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Ντζιµάνη, Βουλευτή Κοζάνης του ΣΥΡΙΖΑ. 
Να προχωρήσουµε µε τον κ. Χρήστο Αντωνίου, Βουλευτή Ηµα-

θίας του ΣΥΡΙΖΑ.

Κύριε Αντωνίου, έχετε τον λόγο για έξι λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµε-

ρινή κοινοβουλευτική διαδικασία έχει ιστορική σηµασία και διά-
σταση. Συζητάµε την κύρωση µιας συµφωνίας που αφορά ένα
πρόβληµα που ταλάνισε την εξωτερική µας πολιτική για πολλές
δεκαετίες και πριν από όλα πρέπει να αναρωτηθούµε και να
απαντήσουµε: Πρώτον, αν χρειαζόταν µια επίλυση αυτής της
ιστορικής εκκρεµότητας. Δεύτερον, αν η Συµφωνία των Πρε-
σπών, που είναι προϊόν συµβιβασµού εκατέρωθεν, διασφαλίζει
τις εθνικές επιδιώξεις και τα ελληνικά συµφέροντα. Τρίτον, αν η
συµφωνία κινείται στο πλαίσιο της εθνικής γραµµής, όπως αυτή
χαράχθηκε τα τελευταία είκοσι χρόνια. Και τέταρτον, αν ανοίγει
δρόµους συνεργασίας, φιλίας και θετικής αναπτυξιακής προοπτι-
κής για τις δύο χώρες και τα Βαλκάνια. 

Επίσης, πρέπει να αναρωτηθούµε και να απαντήσουµε στο τι
θα γινόταν αν δεν είχαµε συµφωνία. Ποιες θα ήταν οι επιπτώσεις
αυτής της επιλογής για την Ελλάδα και την ελληνική Μακεδονία;
Πρέπει να συζητήσουµε ψύχραιµα, όπως το απαιτούν οι περιστά-
σεις και η ευθύνη του καθενός και της καθεµιάς µας σε αυτή την
Αίθουσα, χωρίς συνθήµατα, κραυγές και εκτόξευση χαρακτηρι-
σµών που προσβάλλουν και πληγώνουν. 

Ας δούµε, όµως, πού είναι η αλήθεια και πού το ψέµα, σχετικά
µε τη συµφωνία. Οι ακραίοι εθνικιστές εκατέρωθεν αρνούνται τη
συµφωνία µε τα ίδια ακριβώς επιχειρήµατα.

Διαβάζω δελτίο Τύπου του VMRO µετά την ολοκλήρωση των
συνταγµατικών αλλαγών στη γείτονα χώρα. «Ζάεφ και Δηµητρόφ
απαρνήθηκαν κάθε τι το µακεδονικό». «Ο Ζάεφ είναι προδότης
και δεν έχει την εµπιστοσύνη του µακεδονικού λαού». «Η Μακε-
δονία βγαίνει ταπεινωµένη και γονατισµένη». «Ξεπουλιούνται τα
εθνικά συµφέροντα της Μακεδονίας». Αυτή είναι η άποψη των
εθνικιστών στη βόρεια γείτονά µας. Ας δούµε και τι λένε αντί-
στοιχα οι φανατικοί στα συλλαλητήρια. 

Ας µπούµε όµως την ψυχρή αριθµητική αποτίµηση της συµ-
φωνίας, δηλαδή τι κερδίζουµε και τι χάνουµε ως χώρα. 

Πρώτον, κερδίζουµε την ελληνική Μακεδονία, την ελληνική γε-
ωγραφική οντότητα της Μακεδονίας, που ήταν εξαφανισµένη
από τους διεθνείς χάρτες και τη διεθνή διπλωµατική σκηνή. Κερ-
δίζουµε την ιστορία και τον πολιτισµό της αρχαίας Μακεδονίας.
Κερδίζουµε τον προσδιορισµό της γλώσσας ως νοτιοσλαβικής
διαλέκτου και όχι ως γλώσσας των αρχαίων Μακεδόνων. Ξεχω-
ρίζει το µέρος Βόρεια Μακεδονία από το όλον, που είναι η δική
µας Μακεδονία. 

Τι έχουµε, όµως, τώρα και τι ισχύει σχετικά µε αυτό το θέµα;
Έχουµε την ισχύουσα Ενδιάµεση Συµφωνία, που υπογράφηκε το
1995. Τι προβλέπει αυτή όσον αφορά την ονοµασία; FYROM
µόνο για διεθνή χρήση, που είναι µια σύνθετη ονοµασία που συµ-
περιλαµβάνει το όνοµα Μακεδονία, αλλά µόνο για το εξωτερικό.
Στο εσωτερικό το συνταγµατικό τους όνοµα είναι Δηµοκρατία
της Μακεδονίας σκέτο. Με αυτό την έχουν αναγνωρίσει εκατόν
σαράντα χώρες, οι πιο ισχυρές του πλανήτη. Στη Μακεδονία ανα-
φέρονται όλα τα ειδησεογραφικά πρακτορεία και ο Τύπος διε-
θνώς, αρχηγοί κρατών κ.λπ.. Τους αποκαλούν σκέτο Μακεδονία.
Μόνο εµείς τους αποκαλούµε FYROM ή Σκόπια ή οτιδήποτε
άλλο. Κλασικός ελληνικός στρουθοκαµηλισµός. 

Αν παραµείνει αυτή η κατάσταση, θα είναι εθνικά επωφελής;
Δεν θα δηµιουργήσει τετελεσµένα σε µερικά χρόνια; Δεν υπάρχει
ο κίνδυνος ή η βεβαιότητα να µείνει οριστικά το σκέτο Μακεδο-
νία; Ποιος βλάπτεται και ποιος ωφελείται από αυτήν την προ-
οπτική; Ωφελείται η χώρα µας από την παράταση αυτής της
εκκρεµότητας; Ο χρόνος δουλεύει για εµάς, για τα δικά µας
εθνικά συµφέροντα; 

Τα όποια αρνητικά αποτελέσµατα και τετελεσµένα, που έχουν
δηµιουργηθεί µε τη λογική της αδράνειας και στο όνοµα του
πρόσκαιρου πολιτικού κόστους, πρέπει να µείνουν ως έχουν;
Πού οδηγούν; 

Η απάντηση είναι ότι οδηγούν στο να χάσουµε οριστικά το
θέµα του ονόµατος, καθώς θα επικρατήσει το σκέτο Μακεδονία,
στο να υπονοµεύσουµε τις προοπτικές ειρηνικής συνύπαρξης,
φιλίας, συνεργασίας προς όφελος των δύο χωρών και της ευρύ-
τερης περιοχής, στο να παραµείνουν τα Βαλκάνια χώρος γεω-
πολιτικής αστάθειας µε σοβαρές αρνητικές συνέπειες και για τη
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χώρα µας. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έχουµε µπροστά µας µια ιστο-

ρική ευκαιρία και µια ιστορική δυνατότητα. Ας µην τη σπαταλή-
σουµε, ας µην τη κλωτσήσουµε στο όνοµα µικροπολιτικών
επιδιώξεων και µικροκοµµατικών σκοπιµοτήτων. Οι ιστορικοί του
µέλλοντος θα είναι πολύ αυστηροί µαζί µας. Κρατάµε την ιστο-
ρία, αυτή που µας ανήκει, αλλά κοιτάµε µπροστά στο µέλλον και
στις επόµενες γενιές. Η συµφωνία βάζει το πλαίσιο της ειρηνικής
συνύπαρξης των δύο λαών και ανοίγει θετικές προοπτικές για το
µέλλον. Αν τη δούµε στατικά, είναι λάθος οπτική. Πρέπει να τη
δούµε στην προοπτική της και στις δυνατότητες που ανοίγει. 

Τελειώνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα ανα-
φερθώ ούτε στις δικλίδες ασφαλείας που διασφαλίζουν τη χώρα
µας ούτε στα επιµέρους ζητήµατα εθνότητας, ιθαγένειας που
αναπτύχθηκαν από τους συναδέλφους. 

Θα πω µόνο το εξής: Η Νέα Δηµοκρατία και ο κ. Μητσοτάκης,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν έχει πρόβληµα µε τη συµφω-
νία. Έχει πρόβληµα µε την Κυβέρνηση και τον ΣΥΡΙΖΑ, για τον
οποίον δεν θέλει να ολοκληρώσει το έργο του, δεν θέλει να προ-
χωρήσουν τα όποια θετικά µέτρα που έχουν προαναγγελθεί και
έχουν δροµολογηθεί. Εξ ου και εργαλειοποιεί, για να χρησιµο-
ποιήσω µία έκφραση που είναι της µόδας, ένα εθνικό θέµα, προ-
κειµένου να κερδοσκοπήσει πολιτικά και εκλογικά. 

Η Νέα Δηµοκρατία και ο κ. Μητσοτάκης έχουν έντονο σύν-
δροµο στέρησης της εξουσίας. Το πρόβληµα, όµως, της Νέας
Δηµοκρατίας δεν θα γίνει πρόβληµα της χώρας. Ο λαός για
ακόµη µια φορά θα τους γυρίσει την πλάτη. Τώρα µπορεί να µι-
λάνε και να κάνουν περισσότερο θόρυβο οι φανατικοί και οι πα-
ραπληροφορηµένοι. Όταν έρθει η ώρα, θα µιλήσουν και οι
λογικοί και δυστυχώς για εσάς είναι ακόµα η πλειοψηφία στη
χώρα µας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Χρήστο Αντωνίου, Βουλευτή Ηµαθίας του ΣΥΡΙΖΑ. 

Τον λόγο έχει ο Βουλευτής Μαγνησίας της Νέας Δηµοκρατίας
κ. Χρήστος Μπουκώρος, για έξι λεπτά. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα αρχικά να πληροφο-

ρήσω τους παριστάµενους Υπουργούς και την Υπουργό Τουρι-
σµού ότι η Νέα Δηµοκρατία είναι η πολιτική δύναµη που
καταδικάζει τη βία µε τρόπο καθαρό, χωρίς περιστροφές και
αστερίσκους, από όπου και αν προέρχεται, όποιον και αν πλήττει.
Το ίδιο έκανε και στις τελευταίες περιπτώσεις. Δεν ξέρω εάν ο
ΣΥΡΙΖΑ και οι ΑΝΕΛ έχουν να µας δείξουν πολλές καθαρές,
χωρίς περιστροφές, ανακοινώσεις για την περίοδο 2012-2014,
τότε που ξυλοκοπούνταν Βουλευτές, τότε που άνοιγαν κεφάλια.
Να µην έχουµε, λοιπόν,επιλεκτικές ευαισθησίες. 

Και για να µην γίνει προσωπικό το θέµα, κυρία Υπουργέ, εµένα
λιγότερο θα µε ενοχλούσαν αυτά που λένε οι πολιτικοί αντίπαλοί
µου, γιατί το πλαίσιο της πολιτικής αντιπαράθεσης πολλές φορές
-κακώς- είναι σκληρό και ολισθηρό, και περισσότερο θα µε ενο-
χλούσε αυτό που λέει ο άνθρωπος που µε πρότεινε για Υπουργό,
και το λέει συνεχώς και έντονα και φωνασκώντας τον τελευταίο
καιρό. 

Πριν ακριβώς από τέσσερα χρόνια, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, σαν αύριο, ο ελληνικός λαός, εξαπατηµένος από τα τερα-
τώδη ψέµατά σας και το πρωτοφανές κλίµα διχασµού που είχατε
καλλιεργήσει, σας ψήφισε για να «σκίσετε» τα µνηµόνια, να χα-
ρίσετε τα χρέη και να επαναφέρετε τους µισθούς και τις συντά-
ξεις. Τέσσερα χρόνια ακριβώς µετά διαπιστώνει ότι εκχωρήσατε
τη δηµόσια περιουσία για ενενήντα εννιά χρόνια και τώρα παρα-
χωρείτε αµαχητί τα εθνικά µας συµφέροντα στη Μακεδονία. Σας
έδωσε τέτοια εξουσιοδότηση ο ελληνικός λαός το 2015; 

Υποκρίνεστε δύο µέρες τώρα ότι υπηρετείτε την εθνική
γραµµή του Βουκουρεστίου του 2008, erga omnes για όλες τις
χρήσεις στο εσωτερικό και στο εξωτερικό. Υπάρχει erga omnes
µε µακεδονική υπηκοότητα-εθνότητα και µακεδονική γλώσσα;
Για να µην αναφερθώ σε πινακίδες κυκλοφορίας, σε προϊόντα
και άλλα πολλά. 

Εθνική γραµµή θα υπήρχε εάν υπήρχε βορειοµακεδονική υπη-

κοότητα και βορειοµακεδονική γλώσσα για όλες τις χρήσεις.
Είστε εκτός εθνικής γραµµής. Παραµένετε αθεράπευτα προ-
σκολληµένοι στη συριζαϊκή γραµµή της άκρατης ιδεοληψίας.
Είναι εθνική γραµµή η ύπαρξη διαπίστωσης περί µακεδονικού
λαού στο εσωτερικό και το εξωτερικό αυτής της χώρας; 

Πολλοί, κάποιοι πρόθυµοι προερχόµενοι από το χώρο της κεν-
τροδεξιάς, αλλά και κάποιοι δήθεν νεοκαραµανλίζοντες της Αρι-
στεράς, επικαλούνται τη Συµφωνία στο Βουκουρέστι το 2008.
Ήρθε, όµως, η ανακοίνωση του Κώστα Καραµανλή σήµερα και
τι σας είπε; Σας είπε τέσσερα πράγµατα. Πρώτον, δεν επιδιώξατε
εθνική συνεννόηση. Δεύτερον, δεν οφείλατε να υπογράψετε
αυτή τη συµφωνία τώρα. Τρίτον, αγνοήσατε τη θέληση του ελ-
ληνικού λαού. Και, το σπουδαιότερο που σας είπε, είναι ότι δεν
είναι erga omnes αυτή η συµφωνία. Πάψτε, λοιπόν, να επικαλεί-
στε απόψεις και θέσεις που δεν σας ανήκουν και µε τις οποίες,
κάθετα, διαφωνείτε. 

Ο λαός είναι αντίθετος µε τη συµφωνία. Γεµίζει τις πλατείες,
διατρανώνει την οργή του, ζητάει δηµοψήφισµα. Ο αρµόδιος
Υπουργός είπε στην επιτροπή ότι είναι ο ίδιος που στο πλαίσιο
της συζήτησης για τη συνταγµατική αναθεώρηση προτείνει δη-
µοψηφίσµατα για εθνικά θέµατα µε τη συλλογή πεντακοσίων χι-
λιάδων υπογραφών. Για να καρφωθεί ταυτοχρόνως ο ίδιος,
όµως, «µα, πώς θα αποφασίσει ένας άλλος λαός για το όνοµα
ενός γειτονικού λαού;». 

Ο ελληνικός λαός δεν ζητάει δηµοψήφισµα για αυτό. Ζητάει
δηµοψήφισµα για να τοποθετηθεί για το σύνολο της συµφωνίας
και αν αυτή έπρεπε να υπογραφεί τώρα. Είναι στρεψοδικία και
διαστρέβλωση των γεγονότων και της πραγµατικότητας συνε-
χώς. Γιατί, λοιπόν, αποφασίζετε ερήµην του ελληνικού λαού; 

Κάνατε δηµοψήφισµα το 2015 για δηµοσιονοµικό ζήτηµα -η
Κυβέρνηση το έκανε τότε, ως µη όφειλε- και σήµερα, όπως το
Σύνταγµα προβλέπει για εθνικά θέµατα, το αποφεύγει όπως ο
διάβολος το λιβάνι. 

Όποιος κοιτάξει το άρθρο 36 του σκοπιανού συντάγµατος, σε
συνδυασµό µε τις τροπολογίες 33, 34, 36, θα φρίξει. Είναι το
άρθρο και οι τροπολογίες που αποτελούν τη µήτρα του αλυτρω-
τικού σπέρµατος, άρθρο που δεν αλλάζει και τροπολογίες που
µιλούν για αποφάσεις της ASNOM -της Αντιφασιστικής Συνέλευ-
σης της Λαϊκής Απελευθέρωσης της Μακεδονίας- που µιλούν
σαφώς για µακεδονικό έθνος και για φασιστική κατοχή σε Ελ-
λάδα και Βουλγαρία, το οποίο θα πρέπει να απελευθερωθεί και
να αποκτήσει εδαφική και εθνική κυριαρχία.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ)

Όλα αυτά τα τερατώδη παραµένουν ίδια και απαράλλακτα και
τα υπογράφετε. 

Διαβάστε τους στίχους του εθνικού ύµνου της γειτονικής
χώρας, για να ξέρετε τι υπογράφετε. Θα τον καταθέσω µεταφρα-
σµένο. Σας διαβάζω ενδεικτικά από τον εθνικό ύµνο των Σκοπίων:
«Σήµερα πάνω από τη Μακεδονία γεννιέται νέος ήλιος ελευθε-
ρίας. Από την αρχή τώρα η σηµαία κυµατίζει της Δηµοκρατίας
του Κρούσεβου». Ξέρετε τι είναι η Δηµοκρατία του Κρούσεβου;
Είναι η επανάσταση του Ίλιντεν, είναι η επιτοµή του αλυτρωτι-
σµού για τη γειτονική χώρα. Είναι αυτό που πήγατε να υπογρά-
ψετε αρχικά και οι αντιδράσεις σάς απέτρεψαν. 

Πιστεύει κανείς σε αυτή την Αίθουσα ότι οι επόµενες γενιές
Σκοπιανών θα γαλουχούνται µε το 35ο παράρτηµα του συντάγ-
µατος και όχι µε τον εθνικό ύµνο της χώρας;

Το καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Μπουκώρος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επιβεβαιώνετε σήµερα µε τις επιλογές σας και την ψήφο σας
ότι ήσασταν πάντα µε τη λανθασµένη πλευρά της ιστορίας, γιατί
µε την υπογραφή σας και την ψήφο σας, όπως προανέφερα, νε-
κρανασταίνετε ζητήµατα τα οποία είχαν ενταφιαστεί µετά από
πολύ και άδικο αίµα εκατέρωθεν και οριστικά είχαν περάσει στη
λήθη της ιστορίας. Και µε αυτή τη συµφωνία τα νεκρανασταίνετε. 

Επιβεβαιώνετε και σήµερα µε τις επιλογές σας, λοιπόν, αυτό
που πάντα λέµε, σε όλες τις κρίσιµες στιγµές βρίσκεστε στην
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απέναντι όχθη. Για αυτό και υπήρξατε πάντα ένα µικρό -σχεδόν
περιθωριακό- κόµµα. Σας έκαναν κυβέρνηση οι δύσκολες περι-
στάσεις και ο άκρατος λαϊκισµός που κυριάρχησε. Είστε και σή-
µερα µε τη λανθασµένη πλευρά της ιστορίας και πολέµιοι των
εθνικών συµφερόντων µας. Για αυτό και σύντοµα θα επιστρέψετε
εκεί που ανήκετε και θα γίνετε πάλι ένα µικρό και θνησιγενές
κόµµα. Η περιστασιακή άνοδός σας, δυστυχώς, σας δίνει την ευ-
καιρία να µετατρέψετε σε πολιτική την κάθε σκοτεινή ιδεοληψία
σας. Δεν νοµίζετε, όµως, ότι διαχρονικά και όχι περιστασιακά
είστε ένα πάρα πολύ µικρό κόµµα, για να διαπράξετε ένα τόσο
µεγάλο ατόπηµα εναντίον των εθνικών µας συµφερόντων;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε,
ολοκληρώστε. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΕΦΟΣ: Στην Αντιπολίτευση είστε ακόµα! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε, µην

κάνουµε διάλογο τώρα! Χάνουµε χρόνο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Η ψήφος µου, αγαπητοί συνάδελ-

φοι, είναι  δεδοµένη. Είναι η µέρα για το µεγάλο «όχι». Εσείς δεν
χρειάζεται καν να ψηφίσετε. Ψήφισε για εσάς ο κ. Μάθιου Νίµιτς. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Ο Νίµιτς είναι ΣΥ-
ΡΙΖΑ; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Λέτε ότι πολεµάτε τον εθνικισµό,
αλλά θερµοκήπιο για τον εθνικισµό είναι οι πληγές σε έναν λαό.
Είναι το πλήγωµα της περηφάνιας του, είναι η κατεδάφιση της
αξιοπρέπειάς του. Είναι η αίσθηση ότι αποφασίζουν για σηµαν-
τικά ζητήµατα για αυτόν χωρίς αυτόν. Αυτά είναι τα θερµοκήπια
του εθνικισµού και είστε εσείς υπεύθυνοι. 

Όχι στη Συµφωνία των Πρεσπών!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε. 
Η Υπουργός κ. Γεροβασίλη έχει τον λόγο. 
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Προστασίας του Πολίτη):

Κύριε Μπουκώρο, παρ’ ότι δεν µου αρέσει να τα λέω σε τίτλους,
θα τα πω: Είµαστε µεγάλο κόµµα στη σωστή πλευρά της ιστο-
ρίας και έχουµε τελειώσει και τα µνηµόνια. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Η ιστορία θα το πει. 
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Προστασίας του Πολίτη): Η

ιστορία θα µας κρίνει όλους, έτσι κι αλλιώς, αλλά µιλάω για το
παρόν, µιλάω για το τώρα και λέω ότι αυτά συµβαίνουν τώρα.
Τώρα όποιος δεν τα βλέπει, τι να πω;

Ξέρετε, µερικές φορές σε αυτή την Αίθουσα αναπτύσσεται µια
ρητορική η οποία είναι κυρίως -ας πούµε- µια πολιτική εντυπώ-
σεων, καθόλου πολιτική των λύσεων, καθόλου πολιτική της λογι-
κής και βεβαίως χωρίς συνήθως κάτι να εµπεριέχει. Εµπεριέχει
τίτλους, τσιτάτα, για να πούµε και να αφήσουµε εικόνες, να αφή-
σουµε εντυπώσεις, αλλά όχι για να µιλήσουµε επί της ουσίας.

Ξέρετε, όµως, ότι αυτή η ρητορική που επικεντρώνεται στη
διαφοροποίηση, στη σύγκρουση και όχι σε κοινό τόπο δεν είναι
µια ρητορική η οποία µπορεί να δώσει λύσεις, αυτές που απαι-
τούνται από το ελληνικό Κοινοβούλιο σήµερα. 

Ήθελα µόνο να θυµίσω, όµως, ότι αυτή δεν είναι µια τέτοια
ώρα, γιατί σήµερα είναι µια ιστορική στιγµή. Είναι µια στιγµή που
δίνεται η ευκαιρία στη χώρα να λύσει το λεγόµενο µακεδονικό,
ένα πρόβληµα που ταλάνισε δεκαετίες τον τόπο µας µε συνέ-
πειες, όχι χωρίς συνέπειες. 

Και επίσης, να πω ότι δεν υπάρχει δεύτερη ευκαιρία, δεν υπάρ-
χει τρίτη ευκαιρία. Αυτές οι ευκαιρίες πέρασαν και τελείωσαν ορι-
στικά και βεβαίως εξαντλήθηκαν και εξαντλήθηκαν και
ανεπιτυχώς.

Όσοι, λοιπόν, θέλουν να εντυπωσιάσουν κοµµατικό ακροατή-
ριο νοµίζω ότι σήµερα θα πρέπει να δείξουν εγκράτεια και σε
άλλες στιγµές που θα είναι µικρότερες -ας πούµε- σηµασίας µπο-
ρεί να συµβεί και αυτό. 

Θέλω, λοιπόν, να καλέσω και την Αντιπολίτευση και αυτή τη
στιγµή να στοιχηθούν στον κοινό τόπο και στον εθνικό στόχο και
να αφήσουν τον υποκριτικό και διχαστικό λόγο. Σήµερα εδώ λέµε
στον ελληνικό λαό όλη την αλήθεια και όταν λέω «σήµερα»,
εννοώ κατά τη διάρκεια όλης αυτής της συνεδρίασης.

Σε αυτές τις ευκαιρίες, λοιπόν, που χάθηκαν υπήρχαν συνετές

φωνές και στα κόµµατα. Και το ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δηµοκρατία
είχαν συνετές, ρεαλιστικές φωνές,  που όµως δεν επικράτησαν,
υπέκυψαν και υπέκυψαν σε εθνικιστικές πιέσεις, στο πολιτικό κό-
στος, στην ψηφοθηρική λογική. 

Αυτό, λοιπόν, για τη χώρα µας είχε συνέπειες. Είχε συνέπειες
να χάσουµε διπλωµατικό κεφάλαιο, να χάσουµε σε διεθνή ερεί-
σµατα, στην οικονοµία, ακόµη και σε ένα κοµµάτι της ιστορίας
µας. 

Η Κυβέρνησή µας το χειρίστηκε µε αποφασιστικότητα και
έφτασε στη σηµερινή συµφωνία, συµφωνία που, όπως όλοι ξέ-
ρουµε, σηµαίνει και συµβιβασµούς, και δίνεις και παίρνεις. Και
φυσικά, δεν επιχειρείς ποτέ να οδηγήσεις τον αντίπαλό σου σε
ταπείνωση ή στην απόλυτη ταπείνωση, όπως κάποιοι θα ήθελαν.
Σε αυτές τις περιπτώσεις δεν υπάρχει λύση. Υπάρχει µόνο διαιώ-
νιση της σύγκρουσης και του αδιεξόδου. 

Στη γειτονική χώρα επικράτησε σύνεση. Παρ’ όλες τις εθνικι-
στικές φωνές και εκεί, η κυβέρνηση προχώρησε. Κινήθηκαν µε
γνώµονα το συµφέρον και της χώρας τους και δεν παρασύρθη-
καν από αντίστοιχες φωνές που έχουµε και εµείς στη δική µας
χώρα. 

Και να θυµίσω εδώ και την καθόλου υποβοηθητική -το αντί-
θετο- απόφαση της Χάγης, του Δικαστηρίου της Χάγης, που δεν
έδινε και το δικαίωµα να ασκηθεί βέτο για το όνοµα «Μακεδονία»
ούτε στη γείτονα ούτε σε καµµία άλλη χώρα και εννοώ από τη
χώρα µας. Άρα ήταν µια δυσµενής απόφαση του Δικαστηρίου
της Χάγης, η οποία σέρνεται, επίσης, πάνω σε όλα αυτά τα χρό-
νια. 

Καταλήξαµε, λοιπόν, σε µια επωφελή και έντιµη συµφωνία. Τα
θετικά αποτελέσµατα δεν θα αργήσουν να φανούν. Ο ρόλος της
Ελλάδος ενισχύεται στα Βαλκάνια. Τα Βαλκάνια γίνονται
ασφαλή, ανοίγουν δρόµοι οικονοµικής ανάπτυξης µε σηµαντικό
όφελος και για την ελληνική Μακεδονία.

Και στα αλήθεια, δεν έχουµε παραχωρήσει τίποτα, ούτε το
ελάχιστο πραγµατικό κεφάλαιο ψυχής, όπως αυτό ορίζεται από
κάθε Ελληνίδα και κάθε Έλληνα από την ιστορικότητα της αρ-
χαίας Μακεδονίας. 

Σε τέτοια, λοιπόν, ιστορική στιγµή η στάση του κ. Μητσοτάκη
-εγκλωβισµένος είναι ο κ. Μητσοτάκης από βαρόνους ακροδεξι-
ούς- είναι να πέφτει από το ένα ατόπηµα στο άλλο, αγνοώντας
τις παραδόσεις και τις θέσεις της κλασικής φιλελεύθερης Νέας
Δηµοκρατίας που όλοι γνωρίζαµε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το προειδοποιητικό κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Υπουργού)

Δεν θα αργήσω, κύριε Πρόεδρε. 
Εµπεριέχει, όµως, η στάση του κ. Μητσοτάκη και υποκρισία.

Τη θέλει τη συµφωνία, αλλά δεν θέλει αυτό να χρεωθεί ως ένα
κέρδος στην Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ και στον Πρωθυπουργό, τον
Αλέξη Τσίπρα. Και γνωρίζουν ότι η Κυβέρνηση πέτυχε αυτό που
πραγµατικά µπορούσε να πετύχει, το µάξιµουµ από αυτό που θα
µπορούσε να πετύχει και περισσότερο. 

Έχουν, όµως, οι συνάδελφοί µας εδώ της Νέας Δηµοκρατίας
υιοθετήσει και µια φρασεολογία η οποία προσβάλλει και την αι-
σθητική και τον πολιτικό λόγο. Και τα στελέχη της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης ανταγωνίζονται στην αναζήτηση της πιο εντυπω-
σιακής ατάκας. 

Η πολιτική σκηνή, όµως, απαιτεί να είναι σκηνή που παίρνονται
αποφάσεις για την πραγµατική ζωή και τις τύχες των λαών. Και
λυπάµαι που ένα ιστορικό κόµµα, συντηρητικό φιλελεύθερο
κόµµα, µετατοπίζεται σήµερα ακραία δεξιά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υπουργού)

Θα ήθελα δύο λεπτά ακόµα, κύριε Πρόεδρε. 
Πριν από λίγες µέρες από αυτό το Βήµα ενηµέρωσα το Σώµα

για παρακρατικές πρακτικές που στοχοποιούσαν µε ύβρεις, µε
απειλές Βουλευτές και τις οικογένειές τους. 

Επεσήµανα -και αποκαλύφθηκε και δηµόσια- ότι αυτά υποκι-
νούνταν και από στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας, τα οποία δεν
καταδικάστηκαν, µε ονόµατα και διευθύνσεις. Κάλεσα όλους να
καταδικάσουν όσους υποδαυλίζουν και παροτρύνουν πράξεις
βίας, ακόµη και κατά των εκπροσώπων του ελληνικού Κοινοβου-
λίου. Ο κ. Μητσοτάκης σιώπησε εκκωφαντικά. Υπάρχουν εξαιρέ-
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σεις -το είπα ξανά- όπως ο κ. Κακλαµάνης, η κ. Μπακογιάννη. Ξέ-
ρετε, όµως, η γενική φράση: «Καταδικάζω τη βία απ’ όπου κι αν
προέρχεται», δεν δίνει χαρακτηρισµό στη βία. Όταν ήταν απ’ την
τροµοκρατία, λέγατε: «Καταδικάζουµε την τροµοκρατία». Κι
εµείς το λέµε. Εδώ, για την ακροδεξιά, γιατί δεν τολµάτε να πείτε
τη λέξη; Την κ. Βούλτεψη ακροδεξιοί τη χτύπησαν.

Την περασµένη Κυριακή, λοιπόν, είδαµε, σε µία προφανώς µε
ειρηνική προδιάθεση συγκέντρωση, το οργανωµένο σχέδιο
ακροδεξιών να µπουν στη Βουλή. Αυτό το είπε ο Πρόεδρος της
Βουλής, το είπα εγώ, το είπε το Αρχηγείο της Ελληνικής Αστυ-
νοµίας στην ανακοίνωσή του. Και σήµερα, όµως, που συζήτησα
µε τους ανθρώπους των ΜΑΤ -τους συνάντησα σήµερα- που
ήταν στα σκαλιά του ελληνικού Κοινοβουλίου, µου είπαν όλα τα
παιδιά ότι τέτοια βία, τέτοιο µίσος, τέτοιο µένος δεν έχουν συ-
ναντήσει ξανά. Και αυτό το λένε οι άνθρωποι των ΜΑΤ που είναι
στους δρόµους και είναι σε συγκρούσεις. Υπήρξαν υλικές κατα-
στροφές στο Κοινοβούλιο, είκοσι οκτώ τραυµατισµένοι αστυνο-
µικοί, βία σε φωτορεπόρτερ που κάλυπταν επαγγελµατικά το
συλλαλητήριο, στοχευµένα, µε τα ονόµατα τους, µε φωτογρα-
φίες. Ο ένας συµµετείχε στη δηµιουργία του ντοκιµαντέρ για τη
Χρυσή Αυγή. 

Υπάρχει, λοιπόν, οπτικοακουστικό υλικό, φωτογραφίες, κατα-
θέσεις Βουλευτών, δηµοσιογράφων και όλες αυτές τις µέρες
σχηµατίζονται τεράστιες δικογραφίες.

Αντ’ αυτού, τι ακούσαµε; Ακούσαµε ότι ο Αρχηγός της Ελληνι-
κής Αστυνοµίας εκτελεί εντολές του ΣΥΡΙΖΑ. Αυτό ακούσαµε. 

Είναι ολίσθηµα αυτή η στάση, κύριοι συνάδελφοι, και υπονο-
µεύει και την αξιοπιστία και την ασφάλεια, για την οποία καθη-
µερινά δήθεν κόπτεστε.

Η Αστυνοµία, λοιπόν -και θα κλείσω µε αυτό- στην απόπειρα
του ακροδεξιού συρφετού να µπει µε βία στον χώρο της Βουλής
-αντίστοιχοι σχεδιασµοί υπάρχουν και για σήµερα- αντέδρασε µε
ψυχραιµία, επιχειρησιακή αποφασιστικότητα και προστάτεψε τη
δηµοκρατία. Αυτό έκανε η Ελληνική Αστυνοµία. Οι επιθέσεις
κατά Βουλευτών, κατά της κ. Βούλτεψη, που είδαµε στο συλλα-
λητήριο, κατά του Βουλευτή µας της Λάρισας, της κ. Καστόρη,
κατά της κ. Τζάκρη, χτυπούν τον κώδωνα κινδύνου για τη δηµο-
κρατική οµαλότητα. Δεν θέλουµε να είµαστε Ελλάδα, να είµαστε
Ευρώπη του Όρµπαν, του Σαλβίνι, µε τους δολοφόνους του
Φύσσα και µε τους δολοφόνους του Δηµάρχου του Γκντάνσκ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κυρία συ-

νάδελφε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα

ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Τι ακριβώς θέλετε,

κύριε Γεωργιάδη;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Θα ήθελα τον λόγο επί

προσωπικού, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Νοµίζω ότι δεν είπε

κάτι που να σας θίγει, αλλά εν πάση περιπτώσει, για να µη χά-
νουµε χρόνο, έχετε δύο λεπτά για να αναπτύξετε το προσωπικό
σας.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι
πρώτο θέµα σε όλες τις ειδήσεις. Αν δείτε στο διαδίκτυο, σε όλα
τα ειδησεογραφικά site, το πρώτο θέµα είναι οι δηλώσεις της κ.
Κουντουρά …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Γεωργιάδη, θα
σας δώσω τον λόγο, για δύο λεπτά όµως.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Σας ευχαριστώ πάρα
πολύ.

Κυρία Υπουργέ, πρώτον καταδικάζω κάθε επίθεση εναντίον
σας, εναντίον του οποιουδήποτε και κάθε φωτογραφία που σας
στέλνουν, όπως είπατε και οποιαδήποτε απειλή εναντίον του
προσώπου σας ή της οικογένειάς σας. Θα ήµουν πάρα πολύ χα-
ρούµενος αν είχατε κάνει το ίδιο το 2012, όταν είχατε πάει στους
Ανεξάρτητους Έλληνες και άνθρωποι όπως εγώ, που ψηφίζαµε
το πρόγραµµα που τελικά υποστηρίξατε, είχαµε διακόσια mail
την ηµέρα στον λογαριασµό µας, όπου κατηγορούσαν και έβρι-
ζαν εµάς, τα παιδιά µας και τις οικογένειές µας. Όµως τότε δεν
είδα να έχετε την ίδια ευαισθησία µε µένα.

Επειδή, όµως, είπατε και πολλά άλλα, οφείλω να σας πω και το
εξής: Ναι, ο Βουλευτής έχει πράγµατι συνταγµατικό δικαίωµα συ-
νείδησης. Όταν, όµως, φτάνει σε ένα σηµείο, κυρία Κουντουρά,
όπου έχει τεράστια διάσταση µε όσα έλεγε στο παρελθόν και µε
βάση την εντολή που έχει πάρει από τους ψηφοφόρους του, ψη-
φίζει αυτό που νοµίζει και παραιτείται. Δεν ανταλλάσσει τη συνεί-
δησή του µε υπουργική καρέκλα, όπως κάνατε εσείς. 

Θα σας τιµούσαµε, λοιπόν, αν είχατε το θάρρος να πείτε: «Ψη-
φίζω και παραιτούµαι».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Γεωργιάδη, τώρα
εσείς δεν πιστεύετε ότι δηµιουργείτε προσωπικό πρόβληµα; Σας
παρακαλώ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Όµως ήρθατε εδώ κλαί-
ουσα και  κάνατε επίθεση σε µένα. Ξεχάσατε, όµως, ότι αυτός που
αποκάλυψε ότι ο πατέρας σας έγραψε τον ύµνο της 21ης Απρι-
λίου, δεν ήµουν εγώ, κυρία Κουντουρά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Γεωργιάδη, τώρα
δεν το ξέρετε ότι δηµιουργείτε προσωπικό πρόβληµα εσείς;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ήταν ο κ. Καµµένος, τον
οποίο είχατε Αρχηγό µέχρι προχθές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Μα, είναι δυνατόν;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Και είδα µε έκπληξη ότι

για τον κ. Καµµένο δεν είπατε τίποτα, που σας κατηγόρησε για
όλα αυτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Πάντως, αυτή η οµιλία
δεν έχει σχέση µε προσωπικό πρόβληµα. Με συγχωρείτε πάρα
πολύ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Να, γιατί σας κατηγο-
ρούµε ότι είναι όλα σικέ και να γιατί σας κατηγορούµε ότι ξεπου-
λήσατε τη Μακεδονία, για να µείνετε Υπουργός, κυρία Κουντουρά!

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρία Κουντουρά, θέ-

λετε να κάνετε κάποιο σχόλιο ή να προχωρήσουµε;
ΕΛΕΝΑ ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ (Υπουργός Τουρισµού): Στην οµιλία µου

ακριβώς αυτό υπονόησα, ότι δηλαδή ο κ. Γεωργιάδης για κάποιο
λόγο, αντί να ασχολείται µε τη δική του πολιτική, ασχολείται µόνο
µαζί µου. Με έχει στοχοποιήσει τις τελευταίες δύο εβδοµάδες παν-
τού και µιλάει µε τα χειρότερα λόγια. Και κρύβεται απ’ αυτό. 

Δεν θέλω να συνεχίσω. Δεν θέλω να πω τίποτα άλλο. Το είδατε
και µόνοι σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ωραία, κυρία Υπουργέ.
Μη συνεχίσετε, για να µην έχουµε και πάλι προσωπικό.

Ο κ. Σάββας Αναστασιάδης έχει τον λόγο.
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Γεροβασίλη, οφείλω µία απάντηση, διότι στην τοποθέ-

τησή σας αναφέρετε ότι η Νέα Δηµοκρατία µετατοπίζεται προς
τα άκρα και βεβαίως δεν έχει καθαρή θέση. 

Πρέπει να σας θυµίσω ότι εσείς και το κόµµα σας συνεργαστή-
κατε το 2015 µε τα άκρα που κατηγορείτε σήµερα, αλλά έχετε βε-
λούδινη σχέση, και ανατρέψατε τότε την κυβέρνηση.
Προκαλέσατε εκλογές. Πρέπει να σας πω, επίσης, ότι η θέση µας
και η θέση του Κυριάκου Μητσοτάκη, όσον αφορά το ζήτηµα που
συζητάµε, είναι ξεκάθαρη και διακηρυγµένη. Μην προσπαθείτε να
µας ερµηνεύσετε.

Η Κυβέρνησή σας προσπαθεί να επιβάλλει µία συµφωνία, µε την
οποία διαφωνεί η συντριπτική πλειοψηφία του ελληνικού λαού.
Αυτό δεν το αµφισβητεί φυσικά κάνεις. Είστε, όµως, συνεπείς στις
θέσεις σας για το ζήτηµα. Πρόκειται για µία συνέπεια µε βαθιά ιδε-
ολογικά χαρακτηριστικά, µία συνέπεια µε ιστορικά σηµειολογικά
γνωρίσµατα, µε δηµόσιες ανακοινώσεις και µε συµµετοχή σε κι-
νητοποιήσεις εναντίον της χώρας µας…

ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Προστασίας του Πολίτη): Της
χώρας µας;

ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: …αγκαλιά µε τους εθνικιστές του
VMRO.

ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Προστασίας του Πολίτη):
Εµείς;

ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Όχι εσείς. Δεν αναφέροµαι σε σας.
Αναφέροµαι στη νεολαία σας.

Αποδεχθήκατε µία οδυνηρή για τη χώρα συµφωνία, µε βαριές
συνέπειες για την Ελλάδα του σήµερα και του αύριο, µαζί µε
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τους ΑΝΕΛ και τον κ. Καµµένο, γιατί περί αυτού πρόκειται.
Άσχετα τώρα αν ο κ. Καµµένος µε λαϊκίστικες κορώνες προσπα-
θεί να ξεπλύνει την ντροπή του.

Αψηφήσατε όλα όσα έχουν επισηµανθεί από ειδικούς και επι-
στήµονες. Αγνοήσατε τα πατριωτικά αισθήµατα του ελληνικού
λαού. Αγνοήσατε µία πολιτική εκατόν πενήντα χρόνων που δεν
δεχόταν µονοπώληση του ονόµατος της Μακεδονίας και της ταυ-
τότητας της Μακεδονίας. Αγνοήσατε ότι το όνοµα είναι το όχηµα
του αλυτρωτισµού και δεχθήκατε όλα όσα ζητούσαν οι εθνικι-
στές των Σκοπίων, γιατί ακριβώς αυτά τα ίδια ζήτησε και ο αδιάλ-
λακτος Γκρούεφσκι το 2008 από την κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας και τον Κώστα Καραµανλή. 

Σήµερα, η Κυβέρνηση τα αποδέχτηκε αυτά όλα, χωρίς καµµία
αντίρρηση. 

Η συµφωνία αυτή καθαυτή έχει αναλυθεί από πολλούς. Το
έκανε εχθές εύστοχα και ο εισηγητής µας, ο κ. Κουµουτσάκος,
αλλά και πάρα πολλοί συνάδελφοι. Δεν θα επιχειρήσω να κάνω
και εγώ το ίδιο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κανείς δεν είπε και δεν λέει ποτέ
«όχι» σε µια καλή συµφωνία. Λέµε, όµως, «όχι» σε αυτήν την κακή
συµφωνία, γιατί πέρα από τα τεχνικά προβλήµατα, τα εµπορικά
σήµατα, τα βιβλία και τις παραλείψεις που έχει, η αποδοχή του
όρου «Μακεδονία», η αναγνώριση µακεδονικής γλώσσας και µα-
κεδονικής ταυτότητας είναι τα βασικά προαπαιτούµενα που συν-
θέτουν την έννοια της εθνότητας.

Αυτό γίνεται µε αυτή τη συµφωνία που προσπαθείτε να επι-
βάλλετε µε κάλπικες πλειοψηφίες. Χωρίς συναίσθηση της ευθύ-
νης που σας βαραίνει, τυλίξατε την Ελλάδα σε µια κόλλα χαρτί.
Δηµιουργείτε τεράστια προβλήµατα που θα κληθούµε να αντιµε-
τωπίσουµε στο µέλλον. Αναµφίβολα, θα δεχθούµε προκλήσεις
στο εσωτερικό. Θα τεθεί από ορισµένους θερµοκέφαλους µει-
ονοτικό θέµα, που ήδη συζητείται. Ήδη σε κάποια χωριά στη µε-
θόριο συγκροτούνται «ψηφοδέλτια Μακεδόνων». Το λένε οι
δήµαρχοι των περιοχών.

Η χώρα µας δεν αντέχει σήµερα στην κατάσταση που βρίσκε-
ται µια τέτοια ρευστότητα. Στο εξωτερικό, ύστερα από µια πρώτη
προσαρµογή, αυτό που θα επικρατήσει -και το γνωρίζετε αυτό-
θα είναι το σκέτο «Μακεδονία». Το µήνυµα που στέλνουµε στον
περίγυρό µας θα είναι αδυναµία και υποχωρητικότητα και κά-
ποιοι µπορεί να προσπαθήσουν να το εκµεταλλευθούν.

Επικαλείστε τη σταθερότητα στην περιοχή, αλλά οδηγείτε τη
χώρα σε µεγάλη αστάθεια. Τροφοδοτείτε συνειδητά τον διχασµό
µεταξύ των Ελλήνων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εσείς που µέχρι χθες είχατε
άλλες θέσεις, πιστεύατε άλλα και σήµερα σκεφθήκατε να στηρί-
ξετε τη συµφωνία, που εσχάτως αλλάξατε θέσεις, µην κάνετε το
λάθος. Δείτε µε καθαρό µυαλό τα αποτελέσµατα που παράγει
αυτή η συµφωνία. Είµαι βέβαιος ότι βρίσκεστε σε εσωτερική σύγ-
κρουση µε τη συνείδησή σας. Σκεφτείτε το ιστορικό βάρος που
θα κουβαλάτε σε όλη σας τη ζωή. Τι είναι αυτό που σας έκανε
να αλλάξετε τελικά θέση;

Τι είναι, κύριε Μπόλαρη, αυτό που σας έκανε να αλλάξετε
θέση σε σχέση µε τον περσινό Ιανουάριο; Γοητευτήκατε µήπως
από την πρόσκαιρη εξουσία που σας πρόσφεραν; Δεν σκέφτεστε
ότι η ψήφος σας θα σας ακολουθεί σαν εφιάλτης µια ζωή; Σκε-
φτείτε µε βάση την ιστορία, όχι µε βάση τη συγκυρία. Σκεφτείτε
την ιστορία και τους αγώνες των προγόνων µας. Σκεφτείτε τι θα
γράψει η ιστορία για εσάς. Υπάρχει χρόνος για να ανακαλέσετε
τις θέσεις σας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

ΜΑΡΚΟΣ ΜΠΟΛΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Κύριε
Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο για λίγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ.

ΜΑΡΚΟΣ ΜΠΟΛΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Κύριε
Πρόεδρε, δεν συνηθίζω να απαντώ σε παραληρήµατα και σε
συµβουλές από ανθρώπους οι οποίοι δεν κατανόησαν την ουσία
της συζήτησης, η οποία διεξάγεται στην Αίθουσα. Καλές είναι οι

ακροδεξιές κορώνες. Ας τις κρατήσουν για το κοµµατικό τους
ακροατήριο, όχι για αυτό το επίπεδο του Κοινοβουλίου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ωραία, ευχαριστούµε
τον κύριο Υπουργό.

ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να απαν-
τήσω;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Όχι, βέβαια.
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Άλλα λέγατε, κύριε Μπόλαρη. Αφή-

στε τα αυτά. Απαντήστε στην ουσία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ο συνάδελφος κ. Χρή-

στος Κατσώτης από το ΚΚΕ έχει τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ελληνικέ λαέ, ως ΚΚΕ, απευθυνόµαστε σε όλους εσάς που

χρόνια τώρα συµµετέχετε σε αγώνες, σε διαµαρτυρίες, φωνά-
ζετε το σύνθηµα «φονιάδες των λαών, Αµερικάνοι». Σας καλούµε
να το φωνάξουµε πιο δυνατά και σήµερα στις 18.30’ στην πλα-
τεία Ελευθερίας, γιατί όχι µόνο δεν έγιναν περιστέρια της ειρή-
νης, όπως τους παρουσιάζει η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, αλλά
µατώνουν όλο και περισσότερους λαούς.

Όµως τι να πει κανείς, όταν ο ίδιος συνασπισµός στους βοµ-
βαρδισµούς της Γιουγκοσλαβίας είχε κρατήσει ίδιες αποστάσεις
από τη σφαγή του ΝΑΤΟ και της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε τη
δήθεν εθνοκάθαρση του Μιλόσεβιτς; Τι να πει κανείς, όταν πα-
νηγύριζαν για την «Αραβική Άνοιξη», µε τα τραγικά αποτελέ-
σµατα της ιµπεριαλιστικής επέµβασης για τους λαούς της
Λιβύης, της Αιγύπτου, της Τυνησίας; Τι να πει κανείς, όταν δεν
έβγαλαν άχνα για τη χθεσινή ωµή παρότρυνση-παρέµβαση του
διαβολικά καλού Τραµπ στη Βενεζουέλα για πραξικόπηµα, µε το
ίδιο επιχείρηµα της αποκατάστασης της δηµοκρατίας;

Απευθυνόµαστε σε όλους εσάς, που εδώ και χρόνια φωνάζατε
το σύνθηµα «ΕΟΚ και ΝΑΤΟ πολέµου συνδικάτο», εκφράζοντας
την πλήρη αντίθεσή σας στις επεµβάσεις, στους πολέµους, στην
αλλαγή των συνόρων, στο αιµατοκύλισµα των λαών, αλλά και
στην ανεργία, τη φτώχεια, την εξαθλίωση εκατοµµυρίων εργαζο-
µένων και νεολαίας.

Σας καλούµε να συνεχίσουµε να φωνάζουµε πιο δυνατά το ίδιο
σύνθηµα, γιατί ΝΑΤΟ και Ευρωπαϊκή Ένωση γίνονται όλο και χει-
ρότεροι, πιο επικίνδυνοι για τους λαούς. Υποθάλπουν αλυτρωτι-
σµούς, εθνικισµούς, διαλύουν χώρες και λαούς, για να κυριαρχούν
οι µονοπωλιακοί και επιχειρηµατικοί όµιλοι. Είναι η δικτατορία του
κεφαλαίου, που ισοπεδώνει την εργατική τάξη και τους λαούς.

Σας καλούµε να καταδικάσετε την Κυβέρνηση, που µε την προ-
βιά της Αριστεράς πρωτοστατεί στην υλοποίηση των ιµπεριαλι-
στικών σχεδιασµών. Έγινε ο µεντεσές στην περιοχή, σύµφωνα
µε τον Αµερικανό πρέσβη. Να αντιδράσουµε µαζικά σε όλους αυ-
τούς, νέους και παλιούς, που έρχονται να ξεπλύνουν τον δολο-
φονικό χαρακτήρα του ΝΑΤΟ, που παρουσιάζουν τη δύναµη
αποσταθεροποίησης, τη δύναµη πολέµου ως δύναµη ειρήνης και
ασφάλειας. Να δώσετε µαζική απάντηση σε όλους αυτούς που
ξεπλένουν την εγκληµατική τους πολιτική. Και αυτοί είναι και οι
κοσµοπολίτες µε το «ναι» και οι εθνικιστές µε τα αλυτρωτικό
«όχι», αλλά και η Νέα Δηµοκρατία και το ΚΙΝΑΛ µε το δικό τους
τραβηγµένο «όχι». Να αποµονώσετε τους φασίστες, τους απο-
γόνους των συνεργατών των ναζί, των µιµητών της χούντας, την
εγκληµατική οργάνωση της Χρυσής Αυγής.

Το «ναι» της Κυβέρνησης και όσων συµφωνούν µε το «όχι»
όλων των άλλων έχουν ένα κοινό σηµείο που συµφωνούν από-
λυτα: Είναι η διεύρυνση του ΝΑΤΟ, για την οποία πρωτοστάτησε
ο ΣΥΡΙΖΑ, «η νατοϊκή Αριστερά», όπως έχει χαρακτηριστεί.
Πήραν τη δόξα από τη Νέα Δηµοκρατία.

Με τη διεύρυνση του συντηρητικού βραχίονα του ΝΑΤΟ υλο-
ποιείται ο σχεδιασµός των ΗΠΑ, της Ευρωπαϊκής Ένωσης για να
κυριαρχήσουν οι δικοί τους µονοπωλιακοί και επιχειρηµατικοί
όµιλοι, παρεµποδίζοντας την επιρροή της Ρωσίας και της Κίνας.

Καλούµε σε συµπόρευση µε το ΚΚΕ, σε κοινό αγώνα ενάντια
στον ιµπεριαλιστικό πόλεµο, στο ΝΑΤΟ, την Ευρωπαϊκή Ένωση,
τις βάσεις, καθώς και ενάντια στην αντεργατική αντιλαϊκή πολι-
τική.

Το όνοµα µπορεί να έχει γεωγραφικό προσδιορισµό έναντι
όλων, όµως διατηρούνται τα σπέρµατα αλυτρωτισµού του «Μα-
κεδόνα πολίτη», της «µακεδονικής γλώσσας» και αυτό δεν είναι
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θέµα ταπείνωσης, κυρία Υπουργέ, όπως είπατε στην τοποθέτησή
σας. Ούτε η νέα µακεδονική γλώσσα υπήρχε ούτε, βέβαια, µα-
κεδονικό έθνος. Έχει τεκµηριώσει αυτή τη θέση µας και ο Γενι-
κός Γραµµατέας, αλλά και άλλοι οµιλητές της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΚΚΕ.

Η Κυβέρνηση προβάλλει ένα επιχείρηµα απέναντι στο ΚΚΕ, το
ότι έχει δικαίωµα ο κάθε λαός να αυτοπροσδιορίζεται. Μα, δεν
είναι ιµπεριαλιστικές δυνάµεις αυτές που χρησιµοποίησαν τον
λεγόµενο αυτοπροσδιορισµό ως εργαλείο µε τους Κοσοβάρους,
τους Μαυροβούνιους, τους Βόσνιους, για τη διάλυση της Γιουγ-
κοσλαβίας; Δεν χρησιµοποιούν τις µειονότητες για να αποστα-
θεροποιήσουν περιοχές και κράτη, να αλλάξουν σύνορα; Είναι
έτσι, ναι ή όχι; Τι σχέση έχει αυτό µε τον αγώνα για αυτοδιάθεση
των λαών από τον ζυγό των ιµπεριαλιστικών δυνάµεων, από τη
δικτατορία του κεφαλαίου;

Αυτή η προσέγγιση του αυτοπροσδιορισµού είναι πολύ επικίν-
δυνη και για όσα σχέδια απεργάζονται κάποια κέντρα στη χώρα
µας. Απεργάζονται τέτοια σχέδια, ναι ή όχι; Η απάντηση, δυστυ-
χώς, είναι ναι. Στην ευρύτερη περιοχή δυναµώνουν οι επεµβά-
σεις, η µετακίνηση ισχυρών στρατιωτικών δυνάµεων, η
εγκατάσταση νέων στρατιωτικών βάσεων.

Ο ΣΥΡΙΖΑ µε τον ακροδεξιό εταίρο του έδωσε στις ΗΠΑ ό,τι
απαίτησαν για την αποτελεσµατικότερη υλοποίηση των σχεδια-
σµών της. Έγιναν µεσάζοντες των ΗΠΑ και της Ευρωπαϊκής
Ένωσης για την ενίσχυση των στρατιωτικών στηριγµάτων, για
πώληση εξοπλιστικών προγραµµάτων, για µεγαλύτερες µπίζνες
στην περιοχή, µε µερίδιο βέβαια και στους επιχειρηµατικούς οµί-
λους της χώρας µας, αλλά και της γείτονος χώρας.

Το ΚΚΕ λέει «όχι» στα επικίνδυνα σχέδια των ιµπεριαλιστών
του ΝΑΤΟ και της Ευρωπαϊκής Ένωσης, στους µακελάρηδες των
λαών, των µονοπωλιακών οµίλων. Λέει «ναι» στη Συµφωνία µα-
κριά από το ΝΑΤΟ, τις ΗΠΑ και την Ευρωπαϊκή Ένωση, µακριά
από το «διαίρει και βασίλευε» των ιµπεριαλιστών, λέει «ναι» στη
σύνθετη ονοµασία µε αυστηρό γεωγραφικό προσδιορισµό έναντι
όλων, µε εξάλειψη όλων των αλυτρωτισµών από το σύνταγµα της
γειτονικής χώρας, λέει «όχι» στην αποδοχή ανιστόρητων εννοιών
περί µακεδονικού έθνους ή γλώσσας. Όλα σε µια ενότητα.

H θέση µας αυτή είναι βαθιά διεθνιστική και υπηρετεί τη φιλία
των λαών, την ειρήνη στην περιοχή.

Κύριε Δραγασάκη, έχετε διαλέξει χρόνια τώρα αντίθετο στρα-
τόπεδο. Στους εχθρούς της εργατικής τάξης και της πλειοψη-
φίας του λαού θέσατε τις υπηρεσίες σας Γι’ αυτό παριστάνετε
ότι δεν κατανοείτε τη διεθνιστική θέση του ΚΚΕ.

Ψηφίζουµε «όχι» στη Συµφωνία των Πρεσπών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ κύριε συ-

νάδελφε.
Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Δηµήτριος Κυριαζίδης από την

Νέα Δηµοκρατία.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε.
Το σηµερινό νοµοσχέδιο έπρεπε να τιτλοφορείται: «πωλείται

πατρίς».  Η ιστορική συγκυρία επιβάλλει σήµερα, εν ονόµατι του
έθνους και µε το βάρος των αγώνων του, να µιλήσουµε από αυτό
το Βήµα για το κρίσιµο εθνικό θέµα µε τον προσήκοντα σεβασµό
στην ιστορία του λαού µας και εν τέλει να ψηφίσουµε για λογα-
ριασµό όχι µόνο των πολιτών που µας εµπιστεύτηκαν µε την
ψήφο τους αλλά και για λογαριασµό όσων πέρασαν και όσων θα
περάσουν από αυτήν την πατρίδα, για τις µελλοντικές γενιές. 

Υπήρξαν αρκετές στιγµές δύσκολες για την πατρίδα µας, στιγ-
µές που αυτή η απώλεσε εδάφη, κατακτήθηκε από εισβολείς,
έχασε µάχες µε αντιπάλους ισχυρούς. Σε αυτές τις ιστορικές πε-
ριόδους επιχειρήθηκαν αναγκαστικοί συµβιβασµοί και υποχωρή-
σεις. Εν καιρώ, όµως, ειρήνης και οµαλότητας, µε µία
εδραιωµένη διεθνή και περιφερειακή παρουσία, δεν νοείται να
παραδίδει η πατρίδα µας την ιστορία της, να υποχωρεί αναιτίως
σε τέτοιο βαθµό και να προδίδει τα ιερά και τα όσια του έθνους.

Δε νοείται, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να καλείται το ελλη-
νικό Κοινοβούλιο, οι εκφραστές, δηλαδή, του ελληνικού λαού να
κυρώσουν µία επαίσχυντη συµφωνία, µε την οποία αµαχητί πα-
ραδίδεται το ιερό όνοµα της Μακεδονίας σε ένα γείτονα λαό που
ιστορικά, γεωγραφικά πολιτικά, πολιτιστικά και κοινωνικά ουδε-
µία σχέση έχει µε το όνοµα αυτό και τους Έλληνες.

Όσες φορές κι αν διάβασα την κατάπτυστη αυτή Συµφωνία
των Πρεσπών, δεν µπόρεσα να αντιληφθώ ποια ιστορική ανάγκη
οδήγησε την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ σε αυτή την
άτιµη, ελεεινή και κατά αποτέλεσµα προδοτική συνθηκολόγηση.
Μονοµερώς λένε οι ΑΝΕΛ, ως κόµµα, υπήρξε αυτή η υπογραφή.
Δεν µπόρεσα ειλικρινά να αντιληφθώ ποια τα οφέλη µίας συµ-
φωνίας που παραδίδει όνοµα, εθνικότητα, γλώσσα σε µία κρα-
τική οντότητα, που δεν νοµιµοποιείται ιστορικά και πολιτικά να
τα διεκδικεί. Εν τέλει ποια εθνικότητα εκχωρείτε; Ποια γλώσσα
απεµπολείτε; Πόσες θυσίες των προγόνων µας αρνείστε; Τι θα
πείτε στους κατοίκους του µαρτυρικού Δοξάτου, της εξανδρα-
ποδισµένης Χωριστής, του Βώλακα, της Μικρόπολης, των αιµα-
τοβαµµένων δηλαδή χωριών του Κάτω Νευροκοπίου, της
Προσοτσάνης, του Παρανεστίου, του Νικηφόρου, των Κυργίων,
του Νοµού που εκπροσωπώ; Ποια εξήγηση θα δώσετε σε όλους
αυτούς τους συµπολίτες µας, που κάθε σπίτι θρηνεί νεκρούς -
ήρωες του Μακεδονικού Αγώνα;

Απορώ, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, αφού δώσατε όνοµα, εθνικότητα
και γλώσσα, τι άλλο απέµεινε να δώσουµε τους Σκοπιανούς; Τα
δώσατε όλα και δεν πήρατε τίποτα απολύτως, εκτός από ένα
κουτσουρεµένο erga omnes και µια ψευτοδήλωση για την αρχαία
ιστορία µας. Αξίζουν, άραγε, αυτά για να δικαιολογήσουµε στα
παιδιά µας και στα εγγόνια µας το ξεπούληµα της Μακεδονίας;
Αξίζουν την εθνική υποχώρηση που κάνατε; 

Ο ΣΥΡΙΖΑ διαλαλούσε ότι είναι υπέρ της λαϊκής κυριαρχίας και
κάθε µορφής έκφρασης, µέσω εκλογών και δηµοψηφισµάτων.
Τώρα τι συνέβη; Τι άλλαξε; Για ποιο λόγο οι δηµοκρατικές ευαι-
σθησίες σας αυτοπεριορίζονται και επιµένετε µε αυτόν τον πρω-
τοφανή τρόπο να στηρίζετε µία ελεεινή συµφωνία που εµφανώς
αντιµάχεται ο λαός µας. Τι σας φοβίζει να ερωτηθεί ο απλός πο-
λίτης. Ποιες δεσµεύσεις έχετε αναλάβει και έναντι ποίων; Τι πο-
λιτικά ανταλλάγµατα πήρατε και από ποιους; 

Βεβαίως, όλα αυτά είναι αυταπόδεικτα και απαντώνται σε ό,τι
σας αφορά, καθώς ήταν µέσα στα προαπαιτούµενα για την κα-
τάληψη της εξουσίας αντί πινακίου φακής. Και θα συνεχίσετε να
συµµαχείτε και µε το διάβολο για την παραµονή σας στην εξου-
σία, θυσιάζοντας αρχές και αξίες που κράτησαν αυτή τη χώρα
όρθια επί αιώνες. Και ορθά στο µόνο που δεν είστε ανακόλουθοι
είναι στο ξεπούληµα της Μακεδονίας, καθότι πράγµατι σε αυτό
το ζήτηµα συµπλέετε µε τους δολοφόνους των λαών, τους Αµε-
ρικανούς, όπως εσείς τους λέγατε, και τους δορυφόρους τους. 

Το είδαµε και µε τη σχετική διακήρυξή σας, η οποία αναρτή-
θηκε στην «ΑΥΓΗ» το 2008, στην οποία αναφέρατε υποκριτικά
για αυτή την Μακεδονία ως συνταγµατικό όνοµα σκέτο Μακεδο-
νία. Και, βεβαίως, καταφέρεστε και κατά του ΝΑΤΟ, ότι είναι
εκείνη η µηχανή η οποία αλλοιώνει και κυριαρχεί στα πάντα. Αυτά
λέγατε τότε, όπως επίσης και η νεολαία του ΣΥΡΙΖΑ το 2008, ευ-
ρισκόµενη στα Σκόπια µε την κυρία Βωβού, που ζήτησε και η ίδια
να αναλάβει την εξουσία από πλευράς του ΣΥΡΙΖΑ.

Έρχοµαι τώρα στα επιµέρους ζητήµατα που καταδεικνύουν τη
σχετική προβληµατική για τις δήθεν τροποποιήσεις του συντάγ-
µατος. Δεσµεύτηκαν τα Σκόπια ότι θα έχουν ολοκληρώσει ση-
µαντικές αλλαγές έως τέλος του 2008 και η ρηµατική διακοίνωση
έγινε προ ηµερών. Αυτό δεν επιφέρει συνέπεια ως προς τη νο-
µική δεσµευτικότητα της συµφωνίας αφ’ ης στιγµής δεν τηρήθη-
καν οι όροι που θέσαµε; Μιλάει για ενσωµάτωση στο σύνταγµα
και τροποποίηση του ονόµατος και ορολογιών, Δεν τις είδαµε.
Έγινε µία ενσωµάτωση. Αντίγραφα από το σύνταγµα πήραµε
µόλις χθες. Και αναρωτιόµαστε: Τι διαπραγµάτευση έκανε το
Υπουργείο Εξωτερικών χωρίς να έχει το σύνταγµα το οποίο µόλις
χθες παρέλαβε;

Θα καταθέσω σχετικό έγγραφο για τα Πρακτικά.
Τι πάµε να ψηφίσουµε εποµένως; Μια συµφωνία - «γουρούνι

στο σακί». Λέτε να µην ενταχθεί στην συνθήκη οποιαδήποτε δια-
φοροποίηση αναφορικά µε τα Σκόπια στο ΝΑΤΟ ή στην Ευρω-
παϊκή Ένωση. Δυστυχώς, είναι αυτό που επαναλαµβάνουµε.

Και έρχοµαι στο άρθρο 7, κύριε Πρόεδρε. Με τον όρο «Μακε-
δονία» και «ο Μακεδόνας» -λέει το σύνταγµα το υποτιθέµενο- νο-
είται για τα Σκόπια η επικράτεια, η γλώσσα, ο πληθυσµός και τα
χαρακτηριστικά µε τη δική τους ιστορία και πολιτισµό. Δηλαδή,
αναγνωρίζουµε νέτα-σκέτα γεωγραφική υπεροχή στα Σκόπια ως
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«Μακεδονία». Υπάρχει, τελικά, κάτι που δεν αναγνωρίζουµε; Και
πώς διακρίνεται η ελληνική Μακεδονία από αυτή των Σκοπίων
που αναγνωρίζεται; Και πώς θα µε ονοµάζετε εµένα αύριο ως
Μακεδόνα Βουλευτή; Θέλω να µου απαντήσετε. 

Για να δούµε τα των µελλοντικών τροποποιήσεων: Η Δηµοκρα-
τία των Σκοπίων εγγυάται και προάγει τα χαρακτηριστικά στην
ιστορική και πολιτιστική κληρονοµιά του µακεδονικού λαού. Η
Δηµοκρατία των Σκοπίων µεριµνά για τη διασπορά του µακεδο-
νικού λαού και προωθεί δεσµούς µε την πατρίδα. Το άκουσα
χθες. Τρεις Μακεδονίες υπάρχουν. Σε λίγο θα έχουµε και µειονό-
τητα την οποία θα προσπαθούµε και να αναγνωρίσουµε. Ας εί-
µαστε, λοιπόν σοβαροί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε,
ολοκληρώστε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, οφείλουµε να θυ-
µόµαστε τα λόγια του αειµνήστου Κωνσταντίνου Καραµανλή,
ενός µεγάλου Έλληνα Μακεδόνα πολιτικού µπρος στους σφετε-
ριστές της Μακεδονίας. Δεν υπάρχει παρά µία Μακεδονία και
αυτή είναι ελληνική. Πενήντα χιλιάδες, στους Βαλκανικούς πο-
λέµους, από τη Μακεδονία µεταφέρθηκαν στο Κίτσεβο σε κατα-
ναγκαστικά έργα. Θα µπορούσαν µε µία υπογραφή να γυρίσουν
πίσω. Όµως έµειναν εκεί και πέθαναν περίπου δώδεκα χιλιάδες
σε καταναγκαστικά έργα και επέστρεψαν οι υπόλοιποι. Και αυτοί
µισοί! Δυστυχώς! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ ολοκληρώστε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Η οικογένειά µου έχει θύµατα και
στη µικρασιατική εκστρατεία. Ο ένας ο παππούς µου -ο πατέρας
του πατέρα µου- άφησε τα κόκαλά του στο Αφιόν Καραχισάρ πο-
λεµώντας για την πατρίδα, του θετού πατέρα στον Γράµµο και
στο Βίτσι µετά από κρυοπαγήµατα του έκοψαν και τα δύο γόνατα
για να µπορέσει να επιζήσει και στη συνέχεια, για την απελευθέ-
ρωση Μακεδονίας δύο ξαδέρφια. Ο ένας αδερφός της µάνας
µου, 19 χρονών, του οποίου πήρα το όνοµα, αφιέρωσε τη ζωή
του. Θα µπορούσε πάλι µε µία υπογραφή, κύριε Πρόεδρε -όπως
και ο ξάδερφος του 21 χρονών- να δηλώσουν τα πάντα και να
επιστρέψουν. Ύστερα από τρεις µέρες ο παππούς µου πήγε στο
χωριό στο οποίο είχε γίνει η σφαγή και βρήκε µόνο το κεφάλι του
ενός.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οφείλετε να το ξανασκεφτείτε
αυτό. Έχουµε όλοι χρέος απέναντι στην ιστορία µας η οποία
πρέπει να µας καθοδηγεί. Ο απανταχού ελληνισµός θρηνεί σή-
µερα εν όψει της σταύρωσής του και γι’ αυτόν τον λόγο καταψη-
φίζω το νοµοσχέδιο. 

Κύριε Πρόεδρε, οι πατριώτες µου µού έδωσαν εντολή να σας
καταθέσω τη σχετική κατάπτυστη συµφωνία. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Κυριαζίδης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Εγώ ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ο συνάδελφος κ. Αθα-

νάσιος Παφίλης, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνι-
στικού Κόµµατος Ελλάδας έχει τον λόγο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Όλες αυτές τις µέρες, αλλά και από
τότε που άνοιξε η συζήτηση γι’ αυτό το θέµα όλα τα κόµµατα του
αµερικανονατοϊκού τόξου, δηλαδή παραδοσιακά Νέα Δηµοκρα-
τία, ΚΙΝΑΛ, ΑΝΕΛ και λοιπά, και βέβαια ο αναδεικνυόµενος πρω-
ταθλητής στήριξης αυτού του αµερικανονατοϊκού τόξου, που
αναδεικνύεται ο ΣΥΡΙΖΑ το τελευταίο διάστηµα, αποσπούν τη
συµφωνία από το δεύτερο άρθρο που είναι και το πιο σηµαντικό.
Επίσης, το αποσπούν και από τις γενικότερες εξελίξεις στον
κόσµο, στην ευρύτερη περιοχή, στα Βαλκάνια, όπου εκδηλώνεται
µε σφοδρότητα η αντιπαράθεση ιµπεριαλιστικών δυνάµεων ΗΠΑ,
ΝΑΤΟ, Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά και άλλων, όπως Ρωσίας και
Κίνας, η σύγκρουση µεγάλων µονοπωλιακών συµφερόντων σε
όλους τους τοµείς. 

Γιατί άραγε αποφεύγουν να µιλήσουν γι’ αυτό; Γιατί ακριβώς
χοροστατούντος πάλι του ΣΥΡΙΖΑ και φυσικά παραδοσιακά Νέα

Δηµοκρατία, ΚΙΝΑΛ, κεντρώοι και λοιπά συµφωνούν µε τη στρα-
τηγική ΗΠΑ, ΝΑΤΟ, Ευρωπαϊκής Ένωσης, την υπηρετούν πιστά
όλοι τους. Γι’ αυτό και δεν την καταγγέλλει κανένας. Το αντίθετο,
την αποδέχονται, γιατί ακριβώς εκφράζει τα συµφέροντα της ελ-
ληνικής αστικής τάξης, πέραν των άλλων.

Άλλωστε το ίδιο δεν έγινε µε τα µνηµόνια; Δύο µνηµόνια, ένα
Νέα Δηµοκρατία, ένα ΠΑΣΟΚ, ένα µεικτό, που ο ΣΥΡΙΖΑ θα τα
καταργούσε, αλλά τα ενσωµατώνει, φέρνει τρίτο µνηµόνιο και τα
ψηφίζουν όλοι µαζί. Συµφωνία στη στρατηγική. Διαφωνία στα επι-
µέρους.

Και ξέρετε, η εξωτερική πολιτική δεν είναι κάτι ξεχωριστό. Έχει
τις ίδιες ταξικές αναφορές µε την εσωτερική πολιτική. Εξυπηρε-
τεί τα ίδια συµφέροντα, όπως και η επιδροµή απέναντι στα λαϊκά
στρώµατα, τα συµφέροντα του κεφαλαίου είτε σε εθνικό είτε σε
διεθνές επίπεδο, όπως και η εξωτερική. Με αυτό το κριτήριο το-
ποθετείται το ΚΚΕ πάντα στην ιστορία του και σήµερα.

Ο κ. Βερναρδάκης έθεσε ορισµένα ερωτήµατα στο ΚΚΕ, οµο-
λογουµένως µε έναν διαφορετικό τρόπο, σοβαρό, παρά το γε-
γονός ότι τις γνωρίζει αναλυτικά -έτσι φαντάζοµαι- εκτός αν τις
διαβάζει από την «ΑΥΓΗ», από διάφορες άλλες εφηµερίδες ή από
τα τρολ του ΣΥΡΙΖΑ που συντονίζουν αποστάτες του κοµµουνι-
στικού κινήµατος και πάρα πολλοί άλλοι. Και το λέω, γιατί όχι
µόνο αυτός αλλά και άλλα στελέχη, όσα αναφέρθηκαν στις θέ-
σεις του ΚΚΕ, επιχειρούν µε ένα τρόπο λαθροχειρίας και επιλε-
κτικότητας να παρουσιάσουν ότι το ΚΚΕ άλλαξε θέση στο
συγκεκριµένο ζήτηµα και γενικότερα.  

Έχουµε κρυστάλλινη θέση σε θέµατα αρχών στο ΚΚΕ. Δεν σας
µοιάζουµε. Ούτε αλλάζουµε θέσεις σαν τα πουκάµισα κ.λπ., αν
και αυτό είναι υπό συζήτηση για το τι θέσεις υπήρχαν. Έχουµε
αρχές µε κριτήριο τα συµφέροντα των λαών και όχι των ιµπερια-
λιστών. Αυτή είναι θέση πατριωτική και ταυτόχρονα διεθνιστική.
Αυτή ανταποκρίνεται στα συµφέροντα των ίδιων των εργαζοµέ-
νων και των εργαζοµένων των Βαλκανίων, για να µην πω και του
κόσµου ολόκληρου.

Ποια είναι αυτή η θέση που διατυπώσαµε και το 1992 και σή-
µερα; Πρώτον, ποιο είναι το κεντρικό πρόβληµα των Βαλκανίων;
Ξαφνικά τρελάθηκαν οι λαοί και άρχισαν να σφάζονται; Όχι.
Ήταν η επέµβαση του ΝΑΤΟ και του ιµπεριαλισµού στην πε-
ριοχή, η διάλυση της ενιαίας τότε Γιουγκοσλαβίας, για να µην πω
και πολλά άλλα, η δηµιουργία προτεκτοράτων και η αλλαγή των
συνόρων, η οποία έγινε και γίνεται και σήµερα.

Σήµερα τι διαφορετικό λέµε; Το ίδιο δεν λέµε; Ότι το πρό-
βληµα είναι η νατοϊκή επέµβαση συνολικά, οι ανταγωνισµοί των
ιµπεριαλιστών στην περιοχή και η στάση που κρατούν οι µικρό-
τερες χώρες που είναι µέσα στην ιµπεριαλιστική αλυσίδα; Το ίδιο
λέµε. Πού αλλάξαµε; Εσείς αλλάξατε εν µέρει. Και εννοώ τον
Συνασπισµό τότε και τον ΣΥΡΙΖΑ σήµερα.

Δεύτερον, τι λέγαµε εµείς για το όνοµα και να κοπεί η βρωµιά
και η συκοφαντία από διάφορους από τα διαδίκτυα. Εµείς λέγαµε
για σύνθετη ονοµασία µε αυστηρό γεωγραφικό προσδιορισµό
και δεν έχουµε πρόβληµα µε το όνοµα Βόρεια Μακεδονία -για να
τελειώνει αυτό και το λέµε ανοιχτά- ούτε είχαµε πρόβληµα µε µία
άλλη ονοµασία που θα είχε γεωγραφικό προσδιορισµό. Και τότε
σταθήκαµε απέναντι σε όλο τον εσµό φασιστών, Νέας Δηµοκρα-
τίας, ΠΑΣΟΚ, οπορτουνιστών, µε πρωταγωνιστή τον πατριάρχη
του οπορτουνισµού, τον Κύρκο, που λυσσαλέα τότε µας έλεγαν
ότι είµαστε εκτός εθνικού κορµού, ότι το ΚΚΕ είναι εκτός νοµι-
µότητας, µε πρώτον τον Κύρκο τότε, που έλεγαν «εκτός Λακε-
δαιµονίων». Και τους απαντήσαµε ότι οι Λακεδαιµόνιοι, όµως,
πήγαν στις Θερµοπύλες, όπως κάναµε ιστορικά τότε, µε αυτή τη
λυσσαλέα επίθεση. Εµείς βγήκαµε όρθιοι.

Τότε µε αυτή την ευκαιρία που νόµισε ο οπορτουνισµός ότι θα
διαλύσει το ΚΚΕ και δεν το πέτυχε εσωτερικά πριν µαζί µε συµ-
µαχία µε όλες τις αντιδραστικές δυνάµεις, τότε σταθήκαµε όρ-
θιοι και είπαµε αυτό, υποστήκαµε τις συνέπειες. Τότε
καταγγείλαµε και καταγγέλλουµε και σήµερα τον εθνικισµό, τον
αλυτρωτισµό, τις θέσεις «Η Μακεδονία είναι µία και ελληνική»,
που στην πραγµατικότητα θέτει θέµα ακύρωσης της Συνθήκης
του Βουκουρεστίου. Κάνει το ίδιο µε αυτό που κάνει και ο Ερν-
τογάν, που ζητεί την αναθεώρηση της Συνθήκης της Λωζάνης και
ας αφήσουν τα παιχνίδια η Νέα Δηµοκρατία και όλοι οι υπόλοι-
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ποι που λένε ότι δεν καταλαβαίνουν ότι αυτή η θέση οδηγεί σε
εθνικισµό µε τυφλή σύγκρουση έξω από τα προβλήµατα των
λαών της Βαλκανικής. Το λέµε, λοιπόν, και σήµερα. 

Τρίτον, το λέγαµε τότε και το επαναλαµβάνουµε: Να φύγουν
τα αλυτρωτικά. Δεν αποδεχόµασταν και δεν αποδεχόµαστε µα-
κεδονική εθνότητα. Ήταν διαφορετική η σύνθεση το ‘20 και
όποτε θέλετε, και δεν θα πάµε εκεί, για να συζητήσουµε. Εµείς
δεν έχουµε κανένα πρόβληµα να λέγεται σλαβοµακεδονική εθνό-
τητα, γιατί τέτοια η γλώσσα και η εθνότητα, ούτε µακεδονική
γλώσσα αυτόνοµη υπήρξε και υπάρχει. Υπάρχουν τα σλαβοµα-
κεδονικά. Πώς να γίνει; Όλοι έτσι. Αυτή η ορολογία υπήρχε και
όχι τα µακεδονικά. 

Γιατί νοµίζετε ότι φοβόµαστε ή καλλιεργούµε την εντύπωση
πως θα µας καταλάβει η ΠΓΔΜ; Όχι, βέβαια. Όµως, η ιστορία
έχει αποδείξει ότι κάτω από την ιµπεριαλιστική κυριαρχία χρησι-
µοποιούνται υπαρκτά ή κατασκευάζονται προβλήµατα σαν
αφορµή για επεµβάσεις των ιµπεριαλιστών, επεµβάσεις των ισχυ-
ρών µονοπωλιακών δυνάµεων που έχουν άλλους σκοπούς. 

Και γι’ αυτό πιστεύουµε ότι θα µπορούσε να λυθεί διαφορε-
τικά, αλλά παραµένει σκόπιµα και µπορεί να χρησιµοποιηθεί
αύριο. Ήδη ξυπνάτε. 

Αλλάζουν τα σύνορα, ναι ή όχι; Το ΝΑΤΟ που υπερασπίζεστε
τι λέει; Ένωση µε το Κοσσυφοπέδιο. Τι λέει στους Σέρβους; Θα
σας δώσουµε τη Σερβική Δηµοκρατία της Βοσνίας, αρκεί να
µπείτε στο ΝΑΤΟ. Δροµολογούνται άλλες εξελίξεις. Είναι ηφαί-
στειο και τα ηφαίστεια, ξέρετε, είναι ενεργά και θα εκραγούν!

Αυτή ήταν η θέση η δική µας και λέγαµε «ειρήνη, φιλία, πάλη
των λαών ενάντια στο ΝΑΤΟ, ενάντια στο κεφάλαιο». Και η ειρη-
νική συνύπαρξη υλοποιήθηκε, κυρίες και κύριοι. Τόσα χρόνια
όλα τα αστικά κόµµατα καλλιεργούσαν τον µύθο του από Βορρά
κινδύνου, ναι ή όχι; Τελικά οι σοσιαλιστικές χώρες είχαν εξασφα-
λίσει ειρηνική συνύπαρξη. Ποτέ δεν απειλήθηκε η Ελλάδα από
Βορρά. Το αντίθετο. Εσείς που προβάλατε –και λέω όλα τα
αστικά κόµµατα- τον κίνδυνο από Βορρά, τον βρήκατε εξ ανατο-
λών, που είναι η Τουρκία, από τη σύµµαχο χώρα που είναι στο
ΝΑΤΟ. 

Πείτε µας, επιτέλους, και εσείς οι συριζαίοι και εσείς της Νέας
Δηµοκρατίας και όλοι οι υπόλοιποι, από το 1952 δεν είµαστε στο
ΝΑΤΟ; Σταµάτησαν οι τουρκικές διεκδικήσεις ή όχι; Εντάθηκαν
ακόµη περισσότερο και θα εντείνονται.

Και ξέρετε και κάτι ακόµα; Ιστορικά οι συµµαχίες αλλάζουν
πολύ γρήγορα σε περιόδους κρίσης. Και σήµερα ένα µικρό,
όπως και παλιότερα, κράτος µπορεί να παίξει ένα ρόλο µέσα σε
αυτό το πλαίσιο, αξιοποιώντας τέτοια θέµατα. Γι’ αυτό βάζουµε
αυτά τα ζητήµατα.

Όσο για τη λογική του αυτοπροσδιορισµού και τον Λένιν, καλά
πού τον ξεθάψατε; Εδώ τον έχετε απαρνηθεί πρωί, µεσηµέρι και
βράδυ πριν και µετά το φαγητό, όλα τα προηγούµενα χρόνια. Και
ξέρετε, άµα τον παίρνεις επιλεκτικά τον Λένιν, τα έχει πει όλα.
Ωστόσο λέει, πρώτον, η αυτοδιάθεση ήταν σε µία περίοδο που
δεν είχαν σχηµατιστεί τα εθνικά κράτη. Δεύτερον, λέει ότι αυτο-
διάθεση είναι να υποτάσσεται στον στρατηγικό ρόλο του σοσια-
λισµού. Τρίτον, ότι όταν δεν υποτάσσεται και υπηρετεί άλλα
συµφέροντα, πάνε ενάντιά του. Ορίστε, σας απαντάει από τότε.
Χρησιµοποιήστε τα, όµως, όλα και όχι µε τη γνωστή µέθοδο. 

Και επειδή λέτε για αυτοδιάλυση, η Θράκη είναι δίπλα. Τα σχέ-
δια Δηµοκρατίας της Ροδόπης από τα ινστιτούτα της CIA είναι
ακόµα στο τραπέζι. O διαµελισµός, δεν τελειώνει, ούτε έχει τε-
λειώσει. Και εποµένως, µαζέψτε τα και προσέξτε καλά τι λέτε.

Εµείς τί λέµε, λοιπόν; «Λαοί των Βαλκανίων ενωθείτε, στον ιµ-
περιαλισµό αντισταθείτε. Κοινή πάλη των λαών». Τι λέτε εσείς
όλοι µαζί; «Λαοί των Βαλκάνιων υποταχθείτε στην νατοϊκή, ιµπε-
ριαλιστική βαρβαρότητα.»

Ακούσαµε απίστευτα, νοµίζαµε ότι τα είχαµε ακούσει όλα.
Ακούσαµε απίστευτα πράγµατα, ότι, λέει, είναι αντιιµπεριαλιστική
η συµφωνία, ότι η συµφωνία είναι προοδευτική. Μάλιστα, ποιοι
την υποστηρίζουν; Όλοι οι προοδευτικοί ηγέτες της ανθρωπότη-
τας: Τράµπ, Στόλτενµπεργκ. Και µάλιστα απειλεί ο Στόλτενµ-
περγκ: «Αν δεν την κάνετε, θα γίνει το έλα να δεις τα Βαλκάνια».
Νιµιτς, µεγάλο, προοδευτικό πρόσωπο εντολοδόχος των συµφο-
ρών του ιµπεριαλισµού. Μέρκελ. Και µάλιστα έφτασαν εδώ Βου-

λευτές του ΣΥΡΙΖΑ να λένε ότι η Μέρκελ µετάνιωσε και ότι κατα-
λαβαίνει το τι θα γίνει και γι’ αυτό κρατάει αυτή τη θέση. Και δεν
βλέπει τα κοράκια των γερµανικών µονοπωλίων, που θέλουν να
πέσουν πάνω σε αυτή τη χώρα και γενικότερα. Μακρόν, ο µεγά-
λος προοδευτικός τεχνοκράτης και λοιπά και λοιπά. Δηλαδή, οι
κορυφαίοι εκπρόσωποι του ιµπεριαλισµού.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Τέλος, µη βάζετε στο στόµα σας το ΕΑΜ και τον ΕΛΑΣ. Αλή-
θεια, το ΕΑΜ, ο ΕΛΑΣ, η Αριστερά γενικότερα συγκρούστηκε µε
τον ιµπεριαλισµό ή ανυποτάχθηκε σε αυτόν; Τι έκανε τον Δεκέµ-
βριο του 1944 µε την επέµβαση των Εγγλέζων; Λέει, όταν ο λαός
βρίσκεται µπροστά στον κίνδυνο της τυραννίας, διαλέγει ή τις
αλυσίδες ή τα όπλα. Τι λέτε εσείς σήµερα που οι λαοί βρίσκονται
κάτω από την µπότα του ιµπεριαλισµού; Λέτε µε τον ιµπεριαλι-
σµό για να σωθούµε. Για να µην πω ότι εκφράζονται και κρυφοί
έρωτες ορισµένων, που τα προηγούµενα χρόνια δεν τολµούσαν
λόγω συσχετισµού δυνάµεων να τον εκδηλώσουν. Ποιο κόµµα;
Υπάρχει πανσπερµία και µεγάλες αντιθέσεις στο κοµµουνιστικό
και αριστερό κίνηµα. Κανένα κόµµα δεν είναι υπέρ του ΝΑΤΟ,
ούτε ένα, εκτός από ορισµένα, για να µην πω ξεπουληµένα, που
έχουν φτάσει. Κανένα δεν είναι υπέρ της διεύρυνσης. Εσείς διεκ-
δικείτε την πρωτοπορία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και τέλος, τι πολιτική λοιπόν, είναι η Συµφωνία για τις Πρέ-
σπες; Ξεχωριστή; Αποδεικνύεται πως όχι. Τι κάνει η Κυβέρνηση
µε την συµφωνία των άλλων, ανεξάρτητα εάν φωνάζουν; Υπηρε-
τεί τα αµερικανικά νατοϊκά και ιµπεριαλιστικά συµφέροντα. Λέµε
ψέµατα; 

Απευθύνοµαι στον προοδευτικό και αριστερό κόσµο που έχει
ακόµα αυταπάτες. Έκθεση του Υπουργείου Εξωτερικών των
ΗΠΑ, Αύγουστο δόθηκε στη δηµοσιότητα, την καταθέτω στα
Πρακτικά, για να υπάρχει, για να είναι µνηµείο: «Η Ελλάδα είναι
αφοσιωµένος εταίρος στην προώθηση των συµφερόντων των
ΗΠΑ, εντός και εκτός της Ελλάδας». Τα ακούτε;  Η προοδευτική
κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ είναι αυτή, µαζί µε όλους τους υπόλοιπους.
Διαψεύστε το και καταγγείλτε το, αν είναι αλλιώς.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αθανάσιος Παφίλης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δεύτερο θέµα. Θα έλεγα πάρα πολλά, αλλά δεν είναι εδώ ο κ.
Βίτσας. Σχετικά µε τα F-16: Γιατί τα παίρνουµε λέει η Έκθεση της
Επιτροπής Ασφαλείας; Για να υποστηρίξουµε τις επιχειρήσεις
του ΝΑΤΟ, µειώνοντας τις απειλές που αποτελούν οι εχθροί της
συµµαχίας για τις ΗΠΑ και τη συµµαχία.

Και ακούστε και τα πιο ωραία. Η άριστη διµερής σχέση µας
στον τοµέα της άµυνας και της ασφάλειας είναι ζωτικής σηµα-
σίας, για την ικανότητά µας να επεκτείνουµε την ελληνική υπο-
στήριξη σε στρατιωτικές δραστηριότητες και σε θέµατα που
αφορούν την επιβολή του νόµου, του νοµού των Ηνωµένων Πο-
λιτειών της Αµερικής και του ΝΑΤΟ, δηλαδή φωτιά, τσεκούρι, κα-
ταστροφή και η Ελλάδα µαζί. Σε αυτόν τον νόµο της νέας τάξης,
των «σιδερένια φτέρνα του ιµπεριαλισµού» υποτάσσεστε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Πάµε παρακάτω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε, πιά-

νουµε τα δεκατέσσερα λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, να ολοκληρώσω για

την έκθεση.
Ενθαρρύνει την Ελλάδα να αναλάβει ηγετικό ρόλο στα Βαλκά-

νια, κόπτεται, ο αµερικανικός ιµπεριαλισµός για την πολιτική, για
το ΝΑΤΟ και λοιπά, συµπεριλαµβανοµένης της πλήρους εφαρ-
µογής -όσοι ξέρουν από διπλωµατική γλώσσα, καταλαβαίνουν
ότι αυτό δεν είναι προτροπή- της συµφωνίας για την Πρώην Γι-
ουγκοσλαβική Δηµοκρατία της Μακεδονίας και της συνεχιζόµε-
νης υποστήριξης στην ένταξη των Δυτικών Βαλκανίων. Και
παρεξηγείστε όταν σας λέµε ότι είσαστε ταχυδροµείο των Ηνω-
µένων Πολιτειών της Αµερικής.
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Μπροστά, λέει, στις βουλευτικές εκλογές η αποστολή µας θα
ενθαρρύνει την Κυβέρνηση να παραµείνει φιλική προς την αγορά
και ανοιχτή στην εµπλοκή των ΗΠΑ. Μα, δεν χρειάζεται! Εσείς τα
κάνετε πριν τα ζητήσουν, αυτό έχει αποδειχθεί, σε πάρα πολλά.

Και τέλος, και παρακαλώ προσέξτε. Έκθεση του Υπουργείου
Εξωτερικών που δηµοσιεύτηκε, δεν την πήρε κανένας πράκτο-
ρας του ΚΚΕ µέσα από το Υπουργείο Εξωτερικών! Ενίσχυση και
ανάπτυξη της κοινωνίας των πολιτών και λοιπά, για προώθηση
των κοινών αξιών, τη µείωση της ξένης επιρροής, την αντιµετώ-
πιση της παραπληροφόρησης και την προώθηση µιας νέας γε-
νιάς ηγετών, µε ευνοϊκές απόψεις προς τις ΗΠΑ και στις αξίες
τους. Συγχαρητήρια για την προαγωγή, κύριε Καρτερέ και πάρα
πολλοί άλλοι από την Κυβέρνηση, γιατί τους άλλους τους έχει
αναδείξει η πολιτική σας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει παρατεταµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε, τε-
λειώσατε την τοποθέτηση σας.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τέλειωσα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ωραία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δεν πτοούµαστε, να ξέρετε. Το «δεν

υπάρχει αριστερό όχι», το έχουµε ξανακούσει. Το ΠΑΣΟΚ τι
έλεγε; Αριστερός ψάλτης της δεξιάς. Τι έλεγε η Νέα Δηµοκρατία;
ΚΚΕ και ΠΑΣΟΚ είσαστε το ίδιο µπλοκ. Δεν είµαστε εµείς οι προ-
καθοριζόµενοι. Είµαστε εδώ στην πρώτη γραµµή εκατό χρόνια.
Σε θύελλες, σε τρικυµίες, στις πιο δύσκολες εποχές, και παλιά
και σήµερα, σταθήκαµε όρθιοι και δεν µασάµε από τέτοιες συ-
κοφαντίες και από τέτοιες λογικές του τύπου ότι το µπουζούκι
είναι όργανο, ο χωροφύλακας είναι όργανο, άρα ο χωροφύλακας
είναι µπουζούκι. 

Τραβάµε µπροστά. Καλούµε τον λαό να απαντήσει στο δί-
ληµµα: µε τους λαούς κόντρα στην ιµπεριαλιστική βαρβαρότητα
και το ΚΚΕ ή µε το ΣΥΡΙΖΑ και τα νατοϊκά κόµµατα υποταγµένοι
σε αυτήν την εξαθλίωση της ανθρωπότητας σήµερα; 

Οι συσχετισµοί αλλάζουν. Και θα νικήσουµε αργά ή γρήγορα.
Και θα σας γράψει ιστορία σαν τους τελευταίους ή προτελευταί-
ους υπερασπιστές …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Σας ευχαριστούµε.
Ο συνάδελφος κ. Μεγαλοµύστακας έχει τον λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ερχόµαστε σήµερα να συζητή-

σουµε µια πολύ κακή συµφωνία, το χειρότερο σχέδιο νόµου, την
χειρότερη συµφωνία βασικά που έχετε φέρει εντός του Κοινο-
βουλίου. Την έχετε φέρει µάλιστα, µε έναν τρόπο που εµείς δεν
µπορούµε να τον αποκαλέσουµε δηµοκρατικό. Είναι µια συµφω-
νία που κάνατε, χωρίς να υπάρχει εθνική συνεννόηση, αφού δεν
υπήρξε ποτέ Συµβούλιο Πολιτικών Αρχηγών. Τη φέρνετε σήµερα
να τη συζητήσουµε σε δύο µέρες, όταν ξέρετε ότι το ενδιαφέρον
των Βουλευτών θα είναι πολύ µεγάλο. Διακόσιοι δέκα Βουλευτές
έπρεπε να µιλήσουν σε αυτές τις δύο µέρες, µαζί µε τους Υπουρ-
γούς, µαζί µε τους αρχηγούς κοινοβουλευτικών κοµµάτων. Και
θα δούµε να ψηφίζετε αυτή τη συµφωνία στις 5.00’ τα χαράµατα,
τελικά. 

Δεν ενηµερώσατε ποτέ τον κόσµο για το τι συµφωνήσατε,
πέρα από αυτό το βιντεάκι των δύο λεπτών, που βγάλατε προχ-
θές όπου λέτε ότι αυτή η συµφωνία θα σώσει τη χώρα. Δεν κά-
νατε τίποτα απολύτως, για να µην αντιδράσει ο κόσµος, αν η
συµφωνία είναι τόσο καλή, όπως υποστηρίζετε εσείς, που είναι
µια πολύ κακή συµφωνία.

Που είναι το σύνταγµα των Σκοπιανών αναθεωρηµένο; Σί-
γουρα, όχι εντός του ελληνικού Κοινοβουλίου. Γιατί; Να σας πω
εγώ γιατί; Γιατί ο Ιβανόφ µάλλον, δεν το έχει υπογράψει, γιατί
δεν ισχύει, δεν ισχύουν αυτές οι αλλαγές. Θα ισχύσουν µόνο, εάν
το συµφωνήσουµε εµείς. Εποµένως, εµείς συµφωνούµε, δίνουµε
τα πάντα και περιµένουµε µετά από τους Σκοπιανούς να το επι-
κυρώσουν. Αυτό θέλατε; Κι αν αυτό θέλατε, γιατί δεν το λέτε
στον ελληνικό λαό; 

Έρχεστε σε αυτό το Βήµα, σας άκουσα και στις επιτροπές,
εσείς που θα το ψηφίσετε και έχετε ως επιχείρηµα πρώτον το γε-
γονός ότι εκατόν σαράντα χώρες τους λένε «Μακεδονία». Τώρα

θα τους λένε «Μακεδονία» και επίσηµα, µε τη δική σας βούλα.
Από τους G7 η πλειοψηφία δεν τους έχει αναγνωρίσει. Ούτε είναι
επίσηµο αυτό. Δεν µπορούν να µπουν ούτε στο ΝΑΤΟ, ούτε στην
Ευρωπαϊκή Ένωση. Εσείς τους δίνετε την ευκαιρία. Εσείς επικυ-
ρώνετε αυτήν τη συµφωνία. Εσείς τους δίνετε το όνοµα «Μακε-
δονία». Γιατί µην εξαπατάστε, δεν υπάρχει περίπτωση να τους
λένε «Βόρεια Μακεδονία» και «Βορειοµακεδόνες».

Δεύτερο επιχείρηµα το γεγονός ότι η αντιπολίτευση των Σκο-
πίων έχει αντιδράσει. Και τι µας νοιάζει; Ενδιαφέρει, νοµίζετε,
τον Έλληνα πολίτη αν οι ακραίοι των Σκοπίων έχουν αντιδράσει;
Έχουν πάρει τα πάντα. Τους έχετε δώσει ονοµασία, γλώσσα, ιθα-
γένεια, υπηκοότητα, όπως θέλετε πείτε το, στην ουσία τους
έχετε δώσει εθνότητα.

Λέτε ότι η Ελλάδα θα γίνει το κέντρο των Βαλκανίων, εγγυή-
τρια δύναµη. Τι είναι τώρα; Είµαστε το πιο ισχυρό κράτος στα
Βαλκάνια. Κανείς δεν το διαπραγµατεύεται αυτό. Φαίνεται άλλω-
στε και στη γειτονική χώρα όταν τρίτη επενδύτρια δύναµη είναι
η Ελλάδα, οι Έλληνες επιχειρηµατίες. Και όταν τα γνωρίζετε όλα
αυτά, χρησιµοποιείτε ως άλλο επιχείρηµα ότι θα προσελκύσουµε
και άλλους τουρίστες από τα Σκόπια. Μπράβο. Αν αυτό πιστεύετε
ότι σας δικαιολογεί στο να ψηφίσετε αυτή τη συµφωνία, µπράβο
σας.

Άκουσα µια Βουλεύτριά σας να λέει: «Και γιατί να κάνουµε δη-
µοψήφισµα; Να ρωτήσουµε τι; Αν θα τους λέµε Μακεδονία ή Βό-
ρεια Μακεδονία;». Όχι, κυρίες και κύριοι, που θα ψηφίσετε αυτή
τη συµφωνία. Όχι. Για να δείτε τι θέλει ο ελληνικός λαός. Γι’ αυτό
έπρεπε να κάνετε δηµοψήφισµα, έστω και τώρα, την τελευταία
στιγµή, όπως έκαναν οι γείτονες.

Ήταν λάθος των γειτόνων να κάνουν δηµοψήφισµα; Όχι. Ήταν
λάθος να µην κάνετε; Ναι, ξεκάθαρο. 

Λέτε ότι µε αυτή τη συµφωνία θα φύγει ο αλυτρωτισµός των
Σκοπίων. Πιστεύει έστω και ένας από εσάς ότι οι Σκοπιανοί θα
µπορούσαν ποτέ να διεκδικήσουν από εµάς κάτι; Να αλλάξουν
τα σύνορα; Μια τόσο µικρή χώρα που δεν έχει καθόλου στρατιω-
τική δύναµη; Έγινε τίποτα όλα αυτά τα χρόνια µέχρι σήµερα;
Όχι. Η συµφωνία θα διορθώσει τίποτα; Όχι. 

Και κάποιοι από τους Βουλευτές σας τόλµησαν να µιλήσουν
για αλυτρωτικές θέσεις της Ελλάδας, γιατί λέµε ότι η Μακεδονία
είναι µια και ελληνική. Τι λέτε τώρα; Έχετε µάθει σε κανένα σχο-
λείο, έχετε διαβάσει σε κανένα βιβλίο ελληνικό ή έχετε ακούσει
κανέναν Έλληνα να διεκδικεί τίποτα από τους Σκοπιανούς; Ας
ανέβει κάποιος και ας µας δώσει ένα παράδειγµα από αυτούς
που θα ψηφίσουν τη συµφωνία. Εγώ δεν έχω υπ’ όψιν µου κάτι
τέτοιο. Και ήρθε και ένας άλλος Βουλευτής, ο οποίος είπε ότι ζη-
λεύει τη συµφωνία και θέλει ανάλογη συµφωνία µε τους Τούρ-
κους για τα Δωδεκάνησα. 

Τι λέτε τώρα; Προκαλείτε το κοινό αίσθηµα, καταλάβετέ το.
Προκαλείτε µε τα όσα λέτε εδώ και ως τελευταίο επιχείρηµα
έχετε τι είναι πάγια θέση σας. Το ‘92 στο συλλαλητήριο ο Συνα-
σπισµός ήταν κατά του να δοθεί σύνθετη ονοµασία στους γείτο-
νες. Ήταν η «ΑΥΓΗ» που έλεγε ότι παραχωρείτε την πολιτιστική
κληρονοµιά µε το να παραχωρήσουµε την ονοµασία. Κανένα επι-
χείρηµά σας δεν στέκει.

Πάµε να δούµε τώρα τι γίνεται και µε την αντιπολίτευση, µε το
ΠΑΣΟΚ-Νέα Δηµοκρατία, καθώς µετά τη διάλυση του Ποταµιού
δεν υπάρχει και ΔΗΣΥ. Τεράστια η ευθύνη τους για το γεγονός
ότι δεν έδωσαν λύση τόσα χρόνια. Δηµιουργήθηκε ένα κατεστη-
µένο. Ήµασταν η ισχυρή χώρα και έπρεπε να διεκδικήσουµε
αυτό που αναλογούσε, αυτό που ήθελε ο ελληνικός λαός. Αυτό
που ήταν δίκαιο, αυτό που ήταν ηθικό, αυτό που ήταν νόµιµο,
αυτό που κληρονοµήσαµε, αν θέλετε να το πούµε αλλιώς. Και
βλέπουµε τώρα να υπάρχει µια σύγχυση και στις δυο Κοινοβου-
λευτικές Οµάδες. Μια τροµερή σύγχυση. Οι µισοί να υποστηρί-
ζουν ότι η Μακεδονία είναι µια και ελληνική και οι άλλοι να
δέχονται τη σύνθετη ονοµασία.

Άκουσα Υπουργό Μακεδονίας-Θράκης ο οποίος ανήκε στην
κυβέρνηση του 2012 και αναρωτήθηκε πώς γίνεται να έρθει σή-
µερα για να υπερασπιστεί το όνοµά µας και πώς είναι δυνατόν
οι κύριοι της Κυβέρνησης να δίνουν το όνοµα της Μακεδονίας,
όταν συµµετείχε σε µια Κυβέρνηση που διαπραγµατευόταν σύν-
θετη ονοµασία και µε τον κ. Αβραµόπουλο και µε τον κ. Βενιζέλο.
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Την ίδια στιγµή µάλιστα υπάρχουν διαφορετικές απόψεις από
τον έναν αντιπρόεδρο και από τον άλλο αντιπρόεδρο της Νέας
Δηµοκρατίας. Ο ένας λέει ότι δεν δέχεται την ονοµασία και έχει
αλλάξει θέση η Νέα Δηµοκρατία και ο άλλος αντιδρά µόνο για
την εθνότητα ή την υπηκοότητα ή την ιθαγένεια, όπως θέλετε να
τη λέτε, και τη γλώσσα.

Δείξτε στον ελληνικό λαό ότι είστε η σοβαρή παράταξη της
Δεξιάς και πάρτε µια θέση και µια κοινή γραµµή. Όταν µάλιστα
κάποιοι από εσάς πριν λίγο καιρό είχαν πει ότι αν ψηφιστεί εµείς
σεβόµαστε τη συνέχεια του κράτους, όταν µάλιστα υποδέχεστε
Βουλευτές αλλά και στελέχη που θα µπουν στα επόµενα ψηφο-
δέλτια στις επόµενες εκλογές, τα οποία βλέπουν µε θετική µατιά
αυτή τη συµφωνία, τι θέλετε να πιστέψει ο κόσµος; 

Γιατί δεν προκαλέσατε debate µε όλους τους αρχηγούς των
πολιτικών κοµµάτων; Σας δόθηκε η ευκαιρία να δείξετε ποια ήταν
η θέση του κάθε κόµµατος. Γιατί δεν το κάνατε; Αναρωτηθείτε
και απαντήστε και στον ελληνικό λαό. 

Η ίδια σύγχυση υπάρχει και στο ΠΑΣΟΚ. Όταν ο κ. Βενιζέλος
λέει ότι ήµασταν σε αυτή τη γραµµή της σύνθετης ονοµασίας και
είναι άλλοι που υποστηρίζουν ακόµη αυτό που έλεγε ο κ. Παπαν-
δρέου «το όνοµά µας είναι η ψυχή µας». Ξεκαθαρίστε τη θέση
σας. Αυτά σιχάθηκε ο ελληνικός λαός. 

Περισσότερο, όµως, έχει απηυδήσει µε τους ΑΝΕΛ και µε τον
κ. Καµµένο, ο οποίος ψάχνει τώρα θύτες. Τώρα, ώρες, µέρες,
πριν ψηφιστεί αυτή η συµφωνία. Είχε την ευκαιρία στην πρόταση
της µοµφής τον Ιούνιο να ρίξει την Κυβέρνηση, να µην επιτρέψει
να έρθει αυτή η συµφωνία στο ελληνικό Κοινοβούλιο. Είχε την
ευκαιρία να αποτρέψει την ψήφο εµπιστοσύνης, αλλά τι έκανε;
Δάνεισε τους Βουλευτές του. Το ίδιο θα κάνει και σήµερα. Γιατί
αν δεν υπήρχαν οι Βουλευτές των ΑΝΕΛ. δεν θα είχε πάρει ψήφο
εµπιστοσύνης πριν µια εβδοµάδα η Κυβέρνηση ούτε θα ψηφιζό-
ταν σήµερα η Συµφωνία των Πρεσπών. 

Νοµίζετε τώρα ότι µε το να κατηγορείτε την κ. Κουντουρά που
τόσα χρόνια την έχετε πλάι σας, µε το να λέτε ότι έχετε στοιχεία
για την κακή διαχείριση στο Υπουργείο της, θα πετύχετε κάτι;
Τώρα τα βρήκατε; Τώρα σας ενοχλεί που ο πατέρας της έχει
γράψει τον ύµνο της χούντας;

ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ ΜΗΤΑΦΙΔΗΣ: Το εµβατήριο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Το εµβατήριο. Και έρχε-

στε µάλιστα να κάνετε πρόταση µοµφής µια βδοµάδα µετά την
ψήφο εµπιστοσύνης. Θεατρινισµοί! Υποκρισία, αυτή είναι η λέξη
που χαρακτηρίζει την εικόνα και ντροπή για όλους µας. Ντροπή! 

Με αυτό που παρουσιάζει το ελληνικό Κοινοβούλιο τον τελευ-
ταίο καιρό εντείνεται η απαξίωση του κόσµου προς εµάς. Επιβε-
βαιώνετε την εικόνα που έχουν για τους Έλληνες πολιτικούς ότι
όλοι ίδιοι είναι. Γιατί δυστυχώς κοντά στο ξερό καίγεται και το
χλωρό. Το είπα και στην προηγούµενή µου οµιλία, δεν είµαστε
όλοι ίδιοι. Δεν είναι όλα τα κόµµατα λίγο-πολύ αµφιταλαντευό-
µενα. Είµαστε εµείς στην Ένωση Κεντρώων το µόνο κόµµα που
από την αρχή είχε ξεκάθαρη θέση και για τη συµφωνία αλλά και
σε όλα τα ζητήµατα που έρχονται εντός του Κοινοβουλίου.

Τι λέµε εµείς; Να γίνει δηµοψήφισµα. Αυτή τη στιγµή δεν εκ-
προσωπείται εκ της Κυβέρνησης ούτε το ένα τρίτο του ελληνικού
λαού. Έρχεστε να διεκδικήσετε την πλειοψηφία µε ανεµοµαζώ-
µατα, εσείς που µιλούσατε για λαϊκή κυριαρχία και σε ένα τόσο
σηµαντικό ζήτηµα, σε µια συµφωνία που δεν αλλάζει. Μια κακή
συµφωνία που δεν αλλάζει! Αναλάβετε την ευθύνη σας.

Κάποιοι εδώ µέσα σήµερα το βράδυ θα ψηφίσουν για να κρα-
τήσουν τη θέση τους, για το βουλευτιλίκι, για το υπουργιλίκι, µε
συνέπειες, όµως, για το µέλλον των παιδιών µας. Δεν πρέπει να
το κάνετε. 

Σήµερα βλέπουµε σ’ αυτήν την κακή θεατρική παράσταση ότι
εσείς που θα ψηφίσετε τη συµφωνία έχετε την τελευταία λέξη.
Να θυµάστε, όµως, ότι την τελευταία πράξη την έχει ο ελληνικός
λαός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να σας ανακοινώσω
το εξής χρονοδιάγραµµα: Σήµερα θα πάµε µέχρι τη 1.30’ και θα
συνεχίσουµε αύριο το πρωί στις 9.00’. Η ψηφοφορία θα γίνει
αύριο το µεσηµέρι στις 14.30’. Αυτή είναι η οµόφωνη απόφαση

του Προεδρείου της Βουλής, για να µπορέσουν να µιλήσουν όλοι
οι συνάδελφοι, διότι ακολουθούν άλλοι περίπου 104 συνάδελφοι
οµιλητές.

Ο κ. Παπαθεοδώρου έχει τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κυρίες και κύριοι Υπουργοί, σ’

αυτήν την ιστορική για το Κοινοβούλιο συνεδρίαση σηµασία έχει
σήµερα να ξέρουµε ποιος ψηφίζει τι. Έχει πολύ µεγάλη σηµασία
αυτό για έναν απλό λόγο: Μας λέει η Κυβέρνηση –δεν λέω η
Πλειοψηφία- ότι πάνω σ’ αυτήν τη συµφωνία θέλει να φτιάξει
προοδευτικό µέτωπο και µέσα απ’ αυτήν τη συµφωνία θα κάνει
αναδιάταξη του πολιτικού σκηνικού. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό που έχει σηµασία είναι ότι
αυτός που πάει να χάσει, εξ ορισµού δεν µπορεί να κάνει ανα-
διάταξη πολιτικού σκηνικού. Αυτό που κάνει η Κυβέρνηση σή-
µερα είναι να φέρνει µια συµφωνία και να αναζητά ψήφους από
πρόθυµους Βουλευτές, οι οποίοι ενδεχοµένως είναι πρόθυµοι
για µελλοντική πολιτική αξιοποίηση λίγων εβδοµάδων ή λίγων
µηνών στα υπουργικά έδρανα. Τίποτε άλλο δεν παίρνει απ’ αυτήν
τη συµφωνία. 

Για να µην µπερδευόµαστε, εµείς που είχαµε τη θέση από την
αρχή για σύνθετη ονοµασία µε χρήση έναντι όλων, θέλαµε µια
συµφωνία η οποία να είναι βιώσιµη. Αυτό που φέρατε εσείς είναι
µια κακή συµφωνία, τη στιγµή που όχι µόνο δεν διαπραγµατευ-
τήκατε, αλλά κατά τα φαινόµενα πήρατε την πρόταση η οποία
τέθηκε στο τραπέζι, πήρατε µισό όνοµα και δώσατε όλα τα υπό-
λοιπα. 

Αυτή η συµφωνία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι
απλά προβληµατική για να µην ψηφιστεί σήµερα από τη Βουλή.
Θα είναι προβληµατική για τα αποτελέσµατα τα οποία θα παρά-
γει στο διηνεκές από εδώ και πέρα και θα είναι εις βάρος των
εθνικών συµφερόντων. 

Παρουσιάζει τέσσερα σοβαρά προβλήµατα. Η ρηµατική δια-
κοίνωση αλλάζει ήδη τον οδικό χάρτη που προβλέπεται στη συµ-
φωνία, αλλοιώνοντας έτσι το περιεχόµενό της πριν αυτή κυρωθεί
από την Ελλάδα. 

Η συµφωνία στο άρθρο 2 παράγραφος 4β1 προβλέπει ότι η
πρώην Γιουγκοσλαβική Δηµοκρατία της Μακεδονίας θα προχω-
ρούσε σε αλλαγές στο Σύνταγµά της, στην αλλαγή της συνταγ-
µατικής ονοµασίας από «Δηµοκρατία της Μακεδονίας» σε
«Δηµοκρατία της Βόρειας Μακεδονίας» και θα άλλαζε τις αναφο-
ρές στο Σύνταγµα που παρέπεµπαν σε αλυτρωτισµό ή σε µελλον-
τικές διεκδικήσεις. Θα αφαιρούνταν αυτές ή θα τροποποιούνταν.
Η ρηµατική διακοίνωση αλλάζει τον οδικό χάρτη και προβλέπει ότι
µετά την κύρωση της συµφωνίας από την Ελλάδα και την κύρωση
του πρωτοκόλλου ένταξης της Πρώην Γιουγκοσλαβικής Δηµοκρα-
τίας της Μακεδονίας στο ΝΑΤΟ, τότε θα ισχύσουν οι συνταγµατι-
κές αλλαγές. Το κείµενο αυτών των αλλαγών αυτούσιο δεν έφτασε
ποτέ στη Βουλή των Ελλήνων παρά µόνο ως παράρτηµα στη ρη-
µατική διακοίνωση και αυτό επειδή η κυβέρνηση των Σκοπίων
ήθελε να γνωστοποιήσει στην ελληνική Κυβέρνηση αυτές τις αλ-
λαγές.

Εποµένως, το Σώµα δεν γνωρίζει τι θα ψηφίσει, παρά µόνο
γνωρίζει ότι σε αυτές τις αλλαγές που έγιναν και αναφέρονται
στη ρηµατική διακοίνωση, πολλαπλασιάζονται οι αναφορές, οι
οποίες δεν θα έπρεπε να υπήρχαν, γιατί η ελληνική Κυβέρνηση
δεν θα έπρεπε να τις είχε δεχτεί. Πολλαπλασιάζεται ο όρος «µα-
κεδονικός λαός». Πραγµατικά η Κυβέρνηση πήγε και διαπραγ-
µατεύτηκε ότι υπάρχει δυνατότητα για τη FYROM να αναφέρεται
σε µακεδονικό λαό; Αυτό εµφανίζεται µέσα από τη ρηµατική δια-
κοίνωση. 

Στο άρθρο 1 παράγραφος 3 το erga omnes περιορίζεται στα
προβλεπόµενα από τη συµφωνία, µε αποτέλεσµα να κάµπτεται
η γενική του ισχύς, ιδιαίτερα ως προς την απόδοση των όρων
«Μακεδονία» και «Μακεδών». 

Ως προς αυτούς τους όρους, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
το άρθρο 7 της συµφωνίας προβλέπει ότι τα µέρη διατηρούν τη
δική τους ελεύθερη αντίληψη, άρα και ερµηνεία, για το ιστορικό
πλαίσιο, την ιστορική κληρονοµιά τους. Αυτή η διατύπωση δηµι-
ουργεί µεγάλο ζήτηµα, όταν ταυτόχρονα στο άρθρο 1 παράγρα-
φος 3 αναγνωρίζει µε τη χρήση του όρου «nationality» ιθαγένεια,
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εθνικότητα, τη µακεδονική εθνικότητα στους πολίτες της Δηµο-
κρατίας της Βόρειας Μακεδονίας.

Παράλληλα, το αλυτρωτικό στοιχείο παγιώνεται µέσω της συµ-
φωνίας, όταν η διεθνής πλέον αναγνώριση της µακεδονικής ιθα-
γένειας, µακεδονικής γλώσσας, ιδιαίτερης αντίληψης για την
ιστορία και τον πολιτισµό των Μακεδόνων στους πολίτες του
κράτους που θα ονοµάζεται βόρεια Μακεδονία, διαµορφώνουν
τις συνθήκες συγκρότησης µακεδονικής εθνότητας. Ποιος
έδωσε στην Κυβέρνηση αυτήν τη νοµιµοποίηση να διαπραγµα-
τευτεί ζητήµατα, τα οποία είχαν απορριφθεί έως σήµερα απ’
όλες τις προηγούµενες κυβερνήσεις;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξέρετε ποια είναι η διαφορά µε-
ταξύ ηµών και υµών; Εδώ και τριάντα χρόνια έχουµε την ίδια δια-
φορά, είτε προερχόταν από το ΚΚΕ Εσωτερικού είτε από τον
Συνασπισµό είτε αργότερα από τον ΣΥΡΙΖΑ. Αυτό το οποίο εσείς
υποστηρίζατε είναι ότι δεν είχατε κανένα πρόβληµα µε τη χρήση
των όρων αυτών και το θέλατε. Όσο ήµασταν εµείς στη διακυ-
βέρνηση είχαµε αποκρούσει αυτές τις προσπάθειες των Σκοπίων
να περάσουν τέτοιες συµφωνίες. Όταν ήλθατε εσείς στη διακυ-
βέρνηση δώσατε τα πάντα και πήρατε µισό όνοµα, το οποίο θα
χρησιµοποιείται µέσα στο Σύνταγµα από εδώ και πέρα µε όλους
τους άλλους χαρακτηρισµούς, «µακεδονικός λαός», «µακεδονικό
κράτος», «µακεδονική επικράτεια», «µακεδονική γλώσσα», «µα-
κεδονικός πολιτισµός». Αυτό καταφέρατε µέσα από την περι-
βόητη διαπραγµάτευση που κάνατε.

Τελικά εφόσον δώσατε τα πάντα, γιατί πήρατε µόνο το όνοµα;
Αυτή είναι µια ερώτηση που δεν λύνεται παρά µόνο µέσα από τη
ρηµατική διακοίνωση, όπου ο µακεδονικός λαός έχει µια ξεκά-
θαρη εθνοτική αναφορά. 

Σε αυτό το σηµείο έγκειται η κάµψη του erga omnes. Είναι
απαράδεκτο, είναι ανιστόρητο, είναι εθνικά επιζήµιο, γιατί απλά
η Ελλάδα µέχρι σήµερα δεν είχε αναγνωρίσει ποτέ µακεδονική
εθνότητα. Αυτό το αρνούνταν συστηµατικά όλες οι προηγούµε-
νες κυβερνήσεις από το 1993, γιατί θεωρούσαν ότι ήταν συστα-
τικό στοιχείο του αλυτρωτισµού. 

Η σηµερινή Κυβέρνηση είναι αυτή που το αποδέχεται. Ο αλυ-
τρωτισµός συντηρείται και στο άρθρο 7, όπου προβλέπεται η ιδι-
αίτερη αντίληψη του κάθε κράτους για τον όρο «Μακεδονία» και
«Μακεδών». Και εκεί µεταξύ άλλων υπάρχει η αναφορά σε µακε-
δονική επικράτεια, δηλαδή του γεωγραφικού χώρου στον οποίον
το κράτος ασκεί την κυριαρχία του. Εποµένως, εκεί αναγνωρίζε-
ται και ένα άλλο συστατικό στοιχείο του εθνοτικού χαρακτήρα
του όρου «Μακεδών» και «Μακεδονία» που χρησιµοποιείται.

Τέλος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακριβώς επειδή αυτή η
συµφωνία δεν είναι αποδεκτή λύση, πρέπει να καταψηφιστεί. Εµ-
περιέχει επιβλαβείς εκπτώσεις, τετελεσµένα, ανιστόρητες υπα-
ναχωρήσεις σε εθνικά θέµατα. Είναι ανεπίτρεπτες όλες αυτές οι
υπαναχωρήσεις και δεν πρόκειται να τις δεχτεί ο ελληνικός λαός.

Εµείς που επί σαράντα πέντε χρόνια ως κοµµατικός χώρος λέ-
γαµε ότι αυτή η υπαναχώρηση δεν πρέπει να γίνει, σας λέµε σή-
µερα πως όταν δίνετε τη δυνατότητα χρήσης τού «µακεδονικός
λαός» και «µακεδονική επικράτεια», ξέρετε ότι θα πρέπει να λο-
γοδοτήσετε στον ελληνικό λαό, γιατί αυτή δεν είναι µια απλά πο-
λιτική θέση. Είναι µια εθνική υπαναχώρηση.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµ-

παράταξης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Γκιουλέκας Κωνσταντίνος.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, πραγµατικά δεν πίστευα ότι θα φτάσει η ώρα να προσπαθώ
να υπερασπιστώ τα δίκαια της Μακεδονίας µας όχι σε διεθνή
φόρα στο εξωτερικό, όχι σε συζητήσεις µε ξένους αξιωµατού-
χους, αλλά µέσα στο ελληνικό Κοινοβούλιο ενώπιον της Εθνικής
Αντιπροσωπείας. Δεν πίστευα ποτέ ότι θα χρειαζόταν να δώ-
σουµε µάχη εδώ µέσα για να πείσουµε Έλληνες Βουλευτές ότι
δεν µπορούν εν ονόµατι του λαού και του έθνους να χαρίζουν
όνοµα, ταυτότητα και γλώσσα στους βόρειους γείτονές µας,
ανοίγοντας ουσιαστικά τον ασκό του αλυτρωτισµού σε µία ιδιαί-
τερα ευαίσθητη περιοχή πάνω από τα βόρεια σύνορά µας. Και

είναι τραγικό το γεγονός ότι όλα αυτά γίνονται κόντρα στη συν-
τριπτική πλειοψηφία του ελληνικού λαού, του εντολοδόχου µας
ελληνικού λαού. Γίνονται κόντρα και στο σύνολο σχεδόν του πο-
λιτικού κόσµου, αφού αντιτίθενται όλοι αυτοί στην προωθούµενη
συµφωνία.

Δυστυχώς, όλα έγιναν στο σκοτάδι. Ο Αλέξης Τσίπρας και η
Κυβέρνησή σας δεν επιδίωξαν ποτέ τη συναίνεση. Όλες οι δια-
πραγµατεύσεις έγιναν υπό το καθεστώς µυστικής διπλωµατίας.
Φτάσαµε στο έσχατο σηµείο του πολιτικού ευτελισµού ακόµη και
οι πολιτικοί Αρχηγοί και οι Βουλευτές να ενηµερώνονται για τη
διαπραγµάτευση όχι από την ελληνική Κυβέρνηση, αλλά από τις
δηλώσεις του Σκοπιανού Πρωθυπουργού και του Υπουργού των
Εξωτερικών του γειτονικού κρατιδίου.

Χρησιµοποιήσατε, κυρίες και κύριοι της κυβερνητικής πλειοψη-
φίας, το θέµα των Σκοπίων για ευτελείς µικροκοµµατικούς σκο-
πούς, για να διχάσετε τους πολιτικούς αντιπάλους σας.
Οδηγήσατε την πολιτική ζωή του τόπου στο έσχατο όριο. Είδαµε
κόµµατα να διαλύονται εν µία νυκτί, Βουλευτές να αλλάζουν στρα-
τόπεδο και θέση σαν τα πουκάµισα και ο ελληνικός λαός να πα-
ρακολουθεί εµβρόντητος αυτή την πολιτική κατάντια. 

Άκουσα µε προσοχή όλο αυτό το διάστηµα τους ισχυρισµούς
και τα επιχειρήµατα των στελεχών της κυβερνώσας παράταξης,
τα οποία επαίρονται ότι επιτέλους δόθηκε λύση σε ένα χρονίζον
ζήτηµα.

Θεωρείτε, κυρίες και κύριοι της πλειοψηφίας, ότι µόνον εσείς
επιχειρούσατε και επιθυµούσατε τη λύση και επιχαίρετε ότι την
καταφέρατε; Όλες οι προηγούµενες κυβερνήσεις τα τελευταία
τριάντα χρόνια επεδίωξαν και προσπάθησαν να πετύχουν µία
αµοιβαία αποδεκτή λύση. Οι κυβερνήσεις, όµως, επεδίωκαν λύ-
σεις που θα υπηρετούσαν τα συµφέροντα της χώρας και όχι λύ-
σεις που θα έβαζαν σε περιπέτειες τη χώρα, που θα ήταν λύσεις
επιζήµιες για την Ελλάδα. Όχι λύσεις για τις λύσεις. Να θυµίσω
τι έγινε το 2008 στο Βουκουρέστι, όταν η Κυβέρνηση του Κώστα
Καραµανλή απέτρεψε την ένταξη των Σκοπίων στο ΝΑΤΟ µε το
ψευδεπίγραφο όνοµα «Μακεδονία». Τότε οι πολιτικές δυνάµεις
λειτούργησαν ενωµένες. Τώρα διχάζετε λαό και κόµµατα στην
εναγώνια προσπάθειά σας να περάσετε αυτήν τη συµφωνία µε
δανεικούς και ετερόκλητους Βουλευτές. Γιατί το επιχειρείτε; Για
λίγους µήνες στην εξουσία; Αντί να ενώνετε, διχάζετε µε ολέθρια
αποτελέσµατα για τη χώρα. 

Ας δούµε πολύ γρήγορα, κάνοντας µια αυτοψία στη συµφωνία,
ποιοι βγαίνουν κερδισµένοι από αυτήν. Για πρώτη φορά η ελλη-
νική κυβέρνηση, η δική σας Κυβέρνηση, αναγνωρίζει µακεδονική
ταυτότητα που πολύ εύκολα θα µπορεί κάποιος να το χρησιµο-
ποιήσει και να µιλήσει και για εθνότητα. Για πρώτη φορά ελλη-
νική κυβέρνηση, η δική σας Κυβέρνηση, αναγνωρίζει µακεδονική
γλώσσα. Η Ελλάδα συµφωνήσατε ότι θα δέχεται την ελεύθερη
χρήση στα ακρωνύµια «MK» και «MKD», δηλαδή το «MAKEDO-
NIA», όπως θα το χρησιµοποιούν οι βόρειοι γείτονές µας.

Αποδεχτήκατε να ξεκινήσει η διαδικασία για την ένταξη στο
ΝΑΤΟ µε την ολοκλήρωση της συνταγµατικής αναθεώρησης στα
Σκόπια, άσχετα µε την κύρωση της συµφωνίας. Αφήσατε στο έρ-
µαιο µιας διεθνούς επιτροπής την τύχη των προϊόντων που πα-
ράγονται στη Μακεδονία µας, αφού για τις εµπορικές ονοµασίες,
τα σήµατα και τις επωνυµίες δεν θα αποφασίζουµε πια εµείς,
αλλά µία επιτροπή. 

Δυστυχώς, κυρίες και κύριοι της συµπολίτευσης, τώρα που τε-
λειώνει η θητεία σας και σας µένουν µόνο λίγοι µήνες κυβερνη-
τικού βίου, φέρνετε αυτή την κατάπτυστη συµφωνία και
υποθηκεύετε το µέλλον των επόµενων γενεών, χωρίς καν να
έχετε καθαρή πλειοψηφία στο Κοινοβούλιο. Με την ψήφο σας
δηµιουργείτε τις προϋποθέσεις για την ανάπτυξη του µακεδονι-
σµού, που τόσα κακά επισώρευσε στη χώρα. 

Χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι το άρθρο 7, που επιτρέπει
στα Σκόπια να αναφέρονται στον «µακεδονικό λαό τους», όπως
το έκαναν και στην προχθεσινή ρηµατική διακοίνωση. Πριν καν
στεγνώσει το µελάνι της συµφωνίας, οι Σκοπιανοί την παραβιά-
ζουν και δείχνουν τις πραγµατικές προθέσεις τους.

Να θυµηθούµε τις δηλώσεις Ζάεφ, όταν µιλούσε σε Βουλευτές
του VMRO; Ο µετριοπαθής Ζάεφ τι έλεγε; «Μιλάµε –έλεγε- για
τους Μακεδόνες στην Ελλάδα µε πάθος. Αυτό είναι θαυµάσιο.
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Ας αναρωτηθούµε τι κάναµε για αυτούς είκοσι επτά χρόνια.
Τώρα εδώ έχουµε ευκαιρίες για τα παιδιά στην Ελλάδα, να µά-
θουν τη «µακεδονική γλώσσα». Μέχρι τώρα αυτό απαγορευό-
ταν». Αυτό είναι το δικό σας κατόρθωµα. 

Αυτές οι δηλώσεις γίνονται από τον µετριοπαθή Ζάεφ. Αναρω-
τιέµαι, αν ο διάδοχός του θα είναι κάποιος σαν τον σκληροπυρη-
νικό Γκρούεφσκι, τι θα γίνει µε τη συµφωνία αυτή; Γι’ αυτό σας
λέµε ότι ανοίγετε τον ασκό του αλυτρωτισµού πάνω από τα βό-
ρεια σύνορά µας.

Αν είστε εθνικά υπερήφανοι, δείτε λίγο τι συµβαίνει ήδη στη
δυτική και κεντρική Μακεδονία, πόσοι σύλλογοι κάποιων θερµο-
κέφαλων ζήτησαν ήδη στο παρελθόν να αναγνωριστούν σωµα-
τεία «µακεδονικής» µειονότητας. Αν αύριο οι άνθρωποι αυτοί σας
ζητήσουν να διδάσκεται η δήθεν «µακεδονική γλώσσα» σε «φρον-
τιστήρια» στην Πέλλα, στην Ηµαθία, στη Φλώρινα, τι θα κάνετε;
Πώς θα τους εµποδίσετε; 

Ο Αλέξης Τσίπρας, δυστυχώς, αντί να διαλέξει να χαράξει µία
εθνική γραµµή, διάλεξε τη γραµµή του διχασµού. Δεν περιµέ-
ναµε τίποτε άλλο από σας, γιατί είναι γνωστή η ιδεολογία σας
και είναι γνωστή και ιδεοληψία σας. Όποιος δεν συµφωνεί µε
εσάς, είναι ακραίος, είναι εθνικιστής. Εκατοντάδες χιλιάδες
άτοµα που µαζεύτηκαν προχθές στο Σύνταγµα, όπως και σε άλλα
συλλαλητήρια, ήταν «ετερόκλητο πλήθος» κατά τον Αλέξη Τσί-
πρα, ήταν ακραίοι, ήταν στοιχεία ακροδεξιά. 

Αλλά κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναρωτιέµαι για ένα
πράγµα. Γιατί αναζητείτε άλλοθι για τις πράξεις σας; Γιατί ψά-
χνετε εναγωνίως να βρείτε στο παρελθόν σηµεία στη διαπραγ-
µάτευση µε τα Σκόπια για να καταδείξετε ότι και παλαιότερα
υπήρχαν διάφορες καταστάσεις που προσοµοιάζουν µε αυτή τη
συµφωνία που φέρνετε εσείς; Φτάσατε, µάλιστα, στο σηµείο της
πολιτικής καταισχύνης να υιοθετείτε θέσεις της σκοπιανής προ-
παγάνδας ότι τάχα η Ελλάδα το 1977 αναγνώρισε µακεδονική
γλώσσα. Και αυτό το ισχυριστήκατε και εδώ µέσα, στο Κοινοβού-
λιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε, τε-
λειώνετε, σας παρακαλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ: Τελειώνω σε ένα λεπτό, κύριε
Πρόεδρε.

Αυτά που δεν σεβάστηκαν οι αιώνες και η ιστορία, αυτά που
κερδήθηκαν µε πολλές θυσίες, µε πολλούς αγώνες, µε πολύ
αίµα, τα παραδώσετε εν µία νυκτί. 

Και, µάλιστα, επειδή είναι ξένα όλα αυτά προς εσάς, θυµίζω
µόνο τον Υπουργό Παιδείας κ. Γαβρόγλου, που µε επιστολή του
συνέστηνε στα σχολεία να αφαιρεθεί η ύλη για τον Μακεδονικό
Αγώνα, για να ελαφρύνει τη διδακτική ύλη για τους µαθητές. Μην
κουράσουµε τα παιδιά µας, όταν µιλάµε γι’ αυτά!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Γκιουλέκα, σας
παρακαλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Απλώς επειδή προβλέπεται µέσα από τη συµφωνία -και µε αυτό
θα ήθελα να κλείσω- και µία επιτροπή εµπειρογνωµόνων, η οποία
–λέει- θα εξετάσει τα σχολικά εγχειρίδια, ήθελα να ρωτήσω, κυ-
ρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, δηλαδή πώς θα αναφερόµαστε
στον Μακεδονικό Αγώνα, στον Παύλο Μελά, στον καπετάν Κώττα
στο Μοναστήρι, στο Κρούσοβο, στην Αχρίδα; Πώς θα µιλάµε για
όλα αυτά εάν ξαφνικά οι Σκοπιανοί που θα µετέχουν σε αυτή την
κοινή επιτροπή, ενοχληθούν γιατί κάνουµε αναφορές στους
ήρωές µας;

Κι επειδή ζητάτε από µας να πούµε στα παιδιά µας αύριο, µετά
τη συµφωνία που θα ψηφίσετε, ότι εκεί πάνω, πάνω από τα βό-
ρεια σύνορά µας, ζούνε Μακεδόνες που µιλάνε τη «µακεδονική
γλώσσα» σας λέµε ότι αυτό δεν θα το κάνουµε εµείς. Δεν το µπο-
ρούµε δεν το θέλουµε. Πηγαίνετε εσείς στα παιδιά της Θεσσα-
λονίκης, της Δράµας, πηγαίνετε στα παιδιά της Φλώρινας να το
πείτε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Σας παρακαλώ!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ: Τελειώνω, αλλά επιτρέψτε

µου, σας παρακαλώ πάρα πολύ, να ολοκληρώσω τη σκέψη µου.
Είναι ένα θέµα που αφορά τη Μακεδονία. Είµαι Μακεδόνας και
σας παρακαλώ πάρα πολύ, δώστε µου µισό λεπτό για να τελει-
ώσω τις σκέψεις µου. Παράκληση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Σας έχω δώσει και

δυόµισι λεπτά. Μην το ξεχνάτε αυτό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Έρχοµαι από τον ελληνικό Βορρά, κυρίες και κύριοι, από τη

Μακεδονία. Εάν εσείς δεν θέλετε να µιλάτε για όλα αυτά, εµείς
θα µιλάµε. Και εγώ θα µιλάω και για τον Καπετάν Μπρούφα από
τα Αηδόνια Γρεβενών και για τον παππού µου, τον Ηλία Γκιου-
λέκα, που νέος ζώστηκε το τουφέκι και βγήκε στο βουνό, στον
Μακεδονικό Αγώνα, όπως βγήκε και στα βαλκανικά του 1912-
1913, τότε που µεγάλωνε η Ελλάδα.

Ναι, κυρίες και κύριοι, εµείς θα συνεχίσουµε να µιλάµε γι’
αυτά, γιατί έχουµε ένα συναισθηµατικό φορτίο βαρύ µέσα στην
καρδιά µας, µέσα στην ψυχή µας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Τα πάντα, ούτε στη ζωή µου ούτε στην πολιτική, δεν γίνονται

µε ψυχρούς υπολογισµούς. Και η Ελλάδα δεν φτιάχτηκε µε υπο-
λογισµούς µόνο, µε συλλογισµούς και µε εντολές από τους µε-
γάλους. Φτιάχτηκε και µε όνειρο, φτιάχτηκε και µε όραµα,
φτιάχτηκε και µε αίµα και µε θυσίες και µε αγώνες. 

Τώρα έφτασε η ώρα της αλήθειας. Τώρα κανένας δεν µπορεί
να κρύβεται πίσω από δικαιολογίες, από προφάσεις και από προ-
σχήµατα. Όλοι κρινόµαστε και όλοι θα δώσουµε λόγο στον ελ-
ληνικό, λόγο στην Ιστορία. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Τον λόγο έχει ο κ.
Σταύρος Θεοδωράκης.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ: Υπάρχει ένα ερώτηµα που πρέπει
να απαντήσω. Ποιος σκότωσε την Κοινοβουλευτική Οµάδα του
Ποταµιού; Αλλά θα µου επιτρέψετε, µε σεβασµό στις ιστορικές
στιγµές που ζούµε, να µη δώσω σήµερα απάντηση σε αυτό το
ερώτηµα. Θα απαντήσω, όµως, τη νέα εβδοµάδα. Και θα απαν-
τήσω µε στοιχεία, γιατί ο ελληνικός λαός και κυρίως οι διακόσιοι
είκοσι δύο χιλιάδες ψηφοφόροι του Ποταµιού απαιτούν να µά-
θουν ποιος σκότωσε την Κοινοβουλευτική τους Οµάδα και ποιος
προσπάθησε να µας φιµώσει.

Τι πρέπει, λοιπόν, να σκεφτεί ένας Βουλευτής αυτές τις κρίσι-
µες ώρες; Δύο, νοµίζω, είναι τα σηµαντικότερα που πρέπει να
αναλογιστούµε. Ποια είναι η τύχη της Μακεδονίας µας, της ελ-
ληνικής Μακεδονίας αν ψηφιστεί αυτή η συµφωνία και ποια θα
είναι η τύχη της Μακεδονίας µας και της Ελλάδας αν δεν ψηφί-
σουµε αυτήν τη συµφωνία. Ποια, δηλαδή, θα είναι η τύχη της
δικής µας οικονοµίας, της δικής µας ασφάλειας, της δικής µας
πορείας.

Με τη Συµφωνία των Πρεσπών παύει η µονοπώληση του ονό-
µατος «Μακεδονία» από τους γείτονές µας. Προσέξτε, εµείς οι
Έλληνες είµαστε υπερήφανοι για τη Μακεδονία µας και την ιστο-
ρία της. Και το λέω και ως Βουλευτής Θεσσαλονίκης. Όµως, η
συντριπτική πλειοψηφία των λαών του κόσµου όταν ακούν Μα-
κεδονία, ο νους τους πάει στην Πρώην Γιουγκοσλαβική Δηµο-
κρατία της Μακεδονίας. Εκατόν σαράντα χώρες τούς έχουν
αναγνωρίσει ως Δηµοκρατία της Μακεδονίας µόνο. 

Αυτό και µόνο αυτό αποδεικνύει ότι κάτι κάνουµε λάθος όλα
αυτά τα χρόνια. Χώνουµε το κεφάλι στην άµµο, δεν βλέπουµε
τον κίνδυνο και λέµε στο διπλανό κεφάλι, που επίσης είναι χω-
µένο στην άµµο, «νικάµε, σε λίγο νικάµε».

Όταν, λοιπόν, αυτή η χώρα αλλάξει όνοµα, και αυτό θα γίνει
άµεσα, και ονοµαστεί «Βόρεια Μακεδονία», η πρώτη σκέψη σε
όποιον το ακούει από την Αµερική µέχρι την Κίνα είναι ότι υπάρ-
χει και η κεντρική Μακεδονία, και η νότια Μακεδονία και η ανα-
τολική Μακεδονία και η δυτική Μακεδονία και όλα αυτά είναι
Ελλάδα. Και είναι στο χέρι µας, το δικό µας χέρι, να δώσουµε
νέα δύναµη σε αυτές τις περιοχές, στην οικονοµία, στην παρα-
γωγή, στον πολιτισµό.

Η συµφωνία, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν µας δίνει τα
πάντα. Το έχω πει από την πρώτη στιγµή εδώ στη Βουλή: Εάν η
χώρα είχε ένα συµβούλιο εθνικής ασφαλείας ή εάν η Κυβέρνηση
µάς καλούσε να καθίσουµε όλοι γύρω από ένα τραπέζι, θα είχαµε
ένα καλύτερο αποτέλεσµα. 

Το µεγάλο κέρδος, όµως, σήµερα, σε αυτό που έχουµε είναι
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ότι η Ελλάδα επιβάλει στους γείτονές µας τη σύνθετη ονοµασία. 
Στο µεγάλο ερώτηµα ποιος χάνει και ποιος κερδίζει από αυτήν

τη συµφωνία, ρωτώ: Βρείτε µου έναν κορυφαίο διεθνή αναλυτή
που να λέει ότι οι χαµένοι είναι οι Έλληνες. Η συµφωνία υποχρε-
ώνει τους γείτονές µας να αλλάξουν τα σχολικά τους βιβλία. Η
επόµενη γενιά να µην ανατρέφεται µε τις ιδέες του αλυτρωτι-
σµού. Η συµφωνία υποχρεώνει να αλλάξουν οι ονοµασίες δηµό-
σιων οργανισµών, να ξηλώσουν τα αγάλµατα του Μεγάλου
Αλεξάνδρου από τις πλατείες τους, να πάψουν να σφετερίζονται
την ελληνική ιστορία και την αρχαία µακεδονική παράδοση. Και
όλα αυτά µε τροποποίηση του συντάγµατός τους.

Πάµε, λοιπόν, να δούµε ποια θα είναι η τύχη της χώρας µας
αν σήµερα οι Βουλευτές λέγαµε όχι σε αυτήν τη συµφωνία. Τότε
θα πρέπει να ζήσουµε µε ένα κράτος που θα συνεχίσει να λέγεται
παντού και πάντα «Μακεδονία» σκέτο. 

Ας βγούµε, λοιπόν, από τα χαρακώµατα και ας σκεφτούµε τι
απέδωσαν τα εµπάργκο, τι απέδωσαν οι αποκλεισµοί και τα βέτο,
τι απέδωσαν τα συλλαλητήρια το 1990. Τίποτα! Όχι µόνο δεν
απέδωσαν, αλλά η χώρα έχασε. Η επιδίωξη, λοιπόν, ενός συµβι-
βασµού έπρεπε να είναι ο µεγάλος πατριωτικός στόχος. 

Σε περίπτωση απόρριψης της συµφωνίας η χώρα θα αποµο-
νωθεί διεθνώς, θα συγκρουστούµε µε την Ευρωπαϊκή Ένωση, θα
συγκρουστούµε µε το ΝΑΤΟ, θα συγκρουστούµε µε τις Ηνωµέ-
νες Πολιτείες. Δεν µας προβληµατίζει, αλήθεια, ότι όλοι οι σύµ-
µαχοί µας, αυτοί που µας στηρίζουν στο Κυπριακό, αυτοί που
φρενάρουν την Τουρκία, αυτοί που χρηµατοδότησαν την οικονο-
µία µας στις δύσκολες εποχές, θα είναι απέναντι στην Ελλάδα
αν αρνηθούµε αυτήν τη συµφωνία και οι µόνοι που θα χαίρονται
θα είναι οι Τούρκοι και οι Ρώσοι;

Κυρίες και κύριοι, είναι, νοµίζω, η στιγµή να πούµε τα πράγ-
µατα µε το όνοµά τους, χωρίς να φοβόµαστε τους πολίτες. Καµ-
µία ελληνική κυβέρνηση δεν θα µπορούσε να επιβάλει αλλαγή
του ονόµατος στους γείτονές µας, αν η δυτική διπλωµατία δεν
πίεζε για να λυθεί αυτήν την εποχή το πρόβληµα. Ο φόβος της
Ρωσίας και η πιθανότητα να ενταχθούν τα Σκόπια στη ρωσική
σφαίρα επιρροής, επέβαλε στους δυτικούς, Ευρώπη και Αµερική,
να κινηθούν. Είναι µικρές λεπτοµέρειες µε τεράστια σηµασία. 

Την άνοιξη του 2017 ο Ρώσος πρέσβης στην Πρώην Γιουγκοσ-
λαβική Δηµοκρατία της Μακεδονίας µετά από µήνες ακυβερνη-
σίας ζήτησε χωρίς περιστροφές από τον Γκρουέφσκι η
Macedonia -έτσι τη λένε οι Ρώσοι από την πρώτη στιγµή- να ανα-
ζητήσει προστασία στο πλευρό της Ρωσίας εγκαταλείποντας την
προσπάθεια ένταξης στο ΝΑΤΟ. Ήταν δηµόσιο κάλεσµα της Ρω-
σίας. 

Είχε προηγηθεί, όπως ίσως ξέρετε, το φθινόπωρο του 2016 το
αποτυχηµένο φιλορωσικό πραξικόπηµα στο Μαυροβούνιο. Εκεί
είναι που ξύπνησαν οι Αµερικανοί, για να πούµε όλη την αλήθεια,
και πίεσαν και ανάγκασαν τον Πρόεδρο Ιβανόφ να αναθέσει την
εντολή σχηµατισµού κυβέρνησης στον Ζάεφ, σε έναν µετριο-
παθή πολιτικό. Η υπεράσπιση του ενεργειακού άξονα Μαύρης
Θάλασσας-Αδριατικής είναι στρατηγικής σηµασίας υπόθεση για
το ΝΑΤΟ και την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Και µετά είναι και τα άλλα ζητήµατα, καθόλου δεύτερα, τα ναρ-
κωτικά και το λαθρεµπόριο. Θα ξέρετε ότι στις αρχές του 2018
δολοφονήθηκε ο Ιβάνοβιτς, ένας µετριοπαθής Σέρβος πολιτικός,
που µιλούσε συνεχώς για την παράνοµη διακίνηση ναρκωτικών
και πετρελαιοειδών στο Κόσοβο. 

Τότε -προσέξτε µε, ας βγούµε λίγο από το δικό µας περιβάλ-
λον- είναι που, σύµφωνα µε όλους τους σοβαρούς αναλυτές, ενι-
σχύθηκε η απόφαση των Αµερικανών ότι πρέπει να τελειώνουµε
µε την αταξία στα Βαλκάνια. Και έβαλαν πρώτο στόχο την ένταξη
της Πρώην Γιουγκοσλαβικής Δηµοκρατίας της Μακεδονίας στο
ΝΑΤΟ. Ας τολµήσουµε να τα πούµε αυτά και να τα µάθουν οι Έλ-
ληνες. 

Ακούω κάποιους να λένε ότι ο µεγάλος χαµένος, αν εµείς δεν
υπογράψουµε αυτήν τη συµφωνία, θα είναι οι γείτονές µας. Η
χώρα τους θα διαλυθεί. Κάτι αντίστοιχο ονειρεύονται και οι εθνι-
κιστές στην Αλβανία και τη Βουλγαρία, να πάρει ένα κοµµάτι η
«Μεγάλη Αλβανία», να πάρει ένα άλλο κοµµάτι η «Μεγάλη Βουλ-
γαρία», να το µοιράσουν. 

Είναι λύσεις αυτές που συµφέρουν την Ελλάδα; Αν αυτή η

συµφωνία δεν ψηφιστεί σήµερα, ποιος πολιτικός πιστεύετε ότι
θα πέσει; Δεν είναι ο κ. Τσίπρας που θα πέσει. Θα είναι ο κ. Ζάεφ
αυτός που θα πέσει και η επόµενη κυβέρνηση στη γειτονική
χώρα θα είναι -στην καλύτερη περίπτωση- µια «κυβέρνηση
Γκρούεφσκι», ξανά αλυτρωτισµοί, ξανά σκιάχτρα στους δρόµους
και τις πλατείες, ξανά παιχνίδια µε Τούρκους και Ρώσους. Μας
συµφέρει; Μας συµφέρει να µην γίνει ευρωπαϊκό έδαφος η γει-
τονική χώρα; Μας συµφέρει να αποκτήσει στρατιωτικές βάσεις
η Τουρκία στα βόρεια σύνορά µας; 

Για εµάς, για το Ποτάµι, είναι προτεραιότητα η ασφάλεια της
χώρας και ασφάλεια σηµαίνει στέρεες σχέσεις µε τους δυτικούς
συµµάχους µας. 

Κάνω, όµως και µια άλλη σκέψη που θα σας ενδιαφέρει: Ποια
θα ήταν η τύχη αυτής της συµφωνίας, αν την παραπέµπαµε στην
επόµενη Βουλή και σε µία κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας;
Αυτός, άλλωστε, ήταν και ο πραγµατικός φόβος τόσους µήνες
της Νέας Δηµοκρατίας. Για αυτό ακόµη και σήµερα υπάρχουν
πολλοί που εύχονται -το ψιθυρίζουν κιόλας- να ψηφιστεί, «ψηφί-
στε να τελειώνουµε, ψηφίστε να µην έρθει σε εµάς η καυτή πα-
τάτα». 

Η επαναδιαπραγµάτευση της συµφωνίας, για την οποία µιλούν
αρκετά στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας, είναι –προσέξτε!- αυτό
ακριβώς που έλεγε και ο κ. Τσίπρας το 2014: Αυτός θα σκίζει τα
µνηµόνια και οι ξένοι θα κλαίνε, αυτός θα βαράει τα νταούλια και
οι αγορές θα χορεύουν. 

Η αλήθεια είναι ότι δεν θα υπάρξει άλλη βελτιωµένη συµφωνία,
κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, γιατί και ο ΣΥΡΙΖΑ δεν έφερε ένα
βελτιωµένο µνηµόνιο. Έφερε ένα σκληρότερο µνηµόνιο. Τότε
γιατί αυτές οι εξαλλοσύνες από την πλευρά της Νέας Δηµοκρα-
τίας; 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Ακούστε µε: Τότε γιατί αυτές οι εξαλλοσύνες από την πλευρά

της Νέας Δηµοκρατίας, η στήριξη στα συλλαλητήρια και οι µισές
–ευτυχώς!- κουβέντες περί προδοσίας; 

Θέλω να πω κάτι ευθέως στον κ. Μητσοτάκη. Ξέρω και εγώ ότι
οι ψηφοφόροι θέλουν την ψευδαίσθηση του απόλυτου. Αυτό θέ-
λουν οι ψηφοφόροι. Δεν θέλουν έναν ηγέτη που θα τους πει ότι
η ζωή είναι πολύπλοκη, ότι χρειάζονται και συµβιβασµοί. 

Όµως, η πρώτη αρετή ενός πολιτικού είναι άλλη, είναι η θυσία,
«αφήνω τη δουλειά µου και µπαίνω στην πολιτική και όχι µπαίνω
στην πολιτική επειδή είµαι ανεπάγγελτος και θυσιάζω τις ψήφους
και το χειροκρότηµα, αν είναι να λύσω ένα δύσκολο πρόβληµα.
Τολµώ και πάω κόντρα στο ρεύµα». Το ρήµα πρέπει να είναι
«τολµώ» και όχι «πορεύοµαι». 

Αυτό είναι το Ποτάµι και επειδή η πυξίδα του δεν δείχνει εξου-
σία, αποφασίζουµε χωρίς δεύτερες σκέψεις το συµφέρον της
πατρίδας και µόνο, πώς θα γίνει καλύτερος ο τόπος, ο τόπος που
ζουν οι φίλοι µας και τα παιδιά µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέψετε -νοµίζω ότι
µε την προηγούµενη ιδιότητά µου µου χρωστάτε µερικά λεπτά,
γιατί ήµουν πάντα πολύ σύντοµος- να µιλήσω δύο, τρία λεπτά
ακόµα.

Μετά τους τακτικισµούς του κ. Τσίπρα, τις µετεγγραφές Βου-
λευτών, αρκετοί είναι αυτοί που µας καλούν να πούµε «όχι» στη
Συµφωνία των Πρεσπών, ανεξαρτήτως του αν είναι καλή ή όχι. 

Και εδώ θέλω να πω όντως δύο κουβέντες στον κ. Τσίπρα. Την
εθνική συνεννόηση τη θυµούνται όλοι στην πτώση τους, δεν είναι
ο κ. Τσίπρας η εξαίρεση. Όµως, ο κ. Τσίπρας έχει κάνει κάτι άλλο
µοναδικό. Συνυπήρξε, συνυπήρξατε τέσσερα χρόνια µε τους
Ακροδεξιούς εθνικιστές. Αγκαλιαστήκατε στις εξέδρες, µοιρα-
στήκατε τα Υπουργεία και σήµερα παριστάνετε τους αµόλυντους
προοδευτικούς. Δεν είστε! 

Όµως, αλίµονο αν οι θέσεις µας στα εθνικά θέµατα µεταβάλ-
λονται ανάλογα µε τις τυχοδιωκτικές συµπεριφορές των αντιπά-
λων µας. 

Το Ποτάµι δεν επενδύει στους εµφυλίους, στις καθηµερινές
συγκρούσεις που απορροφούν όλη την ενέργεια της κοινωνίας,
«µνηµονιακοί, αντιµνηµονιακοί, γερµανοτσολιάδες, δραχµιστές,
προδότες και πατριώτες». 

Η αντισυστηµική ρητορική της κρίσης έχει απλωθεί σαν µού-
χλα στα θεµέλια της δηµοκρατίας. Και σε αυτό έχετε πολύ µε-
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γάλη συνεισφορά, κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ. Τα ισοπεδώ-
σατε όλα στην προσπάθεια να έρθετε στην εξουσία και η επίθεση
χωρίς όρια σε θεσµούς από την Ευρωπαϊκή Ένωση µέχρι την επι-
χειρηµατικότητα είχε ως αποτέλεσµα να θεωρούνται ακόµα και
σήµερα όλα ύποπτα, όλα βρώµικα. 

Και αφού η δηµοκρατία είχε ξεπουλήσει τη χώρα, όπως λέγατε
εσείς -αυτό λέγατε- γιατί σήµερα κάποιοι να µην φωνάζουν ότι η
δηµοκρατία πούλησε και τη Μακεδονία; 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Θέλω, όµως, να απευθυνθώ και σε εσάς. Να µην νοµίζετε ότι

πρωτοτυπείτε. Ό,τι φωνάζετε το έχει φωνάξει και ο ΣΥΡΙΖΑ στα
χρόνια του αντιµνηµονιακού αγώνα –προσέξτε!- ότι όποιος ψη-
φίσει θα τιµωρηθεί από τον λαό, ότι η Βουλή πρέπει να ακούσει
τη φωνή των συλλαλητηρίων, ότι πρέπει να παραιτηθεί ο Πρό-
εδρος της Δηµοκρατίας. Όλα έχουν ειπωθεί στον προηγούµενο
αγώνα. Διαβάζω: «Η Κυβέρνηση δεν νοµιµοποιείται να παίρνει
αποφάσεις που δεσµεύουν τη χώρα» -γνωστό- «ο Πρωθυπουρ-
γός δεν έχει καµµία πολιτική νοµιµοποίηση να δεσµεύει τη
χώρα», σωστό. Ποιος τα έχει πει αυτά; Τα έχει πει και ο Αλέξης
Τσίπρας και ο Κυριάκος Μητσοτάκης. Είναι και ο ένας, είναι και
ο άλλος. Ο ένας τα είπε το 2014, ο άλλος το 2019. 

Φτάσατε στο σηµείο –ειλικρινά, το λέω µε µεγάλη απορία- κύ-
ριοι της Νέας Δηµοκρατίας, να καταγγέλλετε τους αστυνοµικούς
που προσπάθησαν να προστατεύσουν τις εισόδους της Βουλής
από την επίθεση φασιστικών οµάδων! Πόσο πιο ΣΥΡΙΖΑ πια;
Πόσο πιο ΣΥΡΙΖΑ πια; 

Και για να αναφερθώ και στους συντρόφους µου του ΠΑΣΟΚ,
είναι προσβλητική για τους εκσυγχρονιστές, για τους µεταρρυθ-
µιστές, για τους κεντρώους η στάση του ΠΑΣΟΚ και του ΚΙΝΑΛ.
Δεκάδες στελέχη δεν µετέχουν, βέβαια, στο σιωπητήριο που έχει
επιβάλει η κ. Γεννηµατά. Τολµούν και µιλούν υπέρ της λύσης του
«µακεδονικού», όπως όλα αυτά τα χρόνια υποστήριζαν ο Κώστας
Σηµίτης και ο Γιώργος Παπανδρέου, από τους οποίους θα θέ-
λαµε ακόµα και αυτή την ύστατη στιγµή την ξεκάθαρη τοποθέ-
τησή τους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι Έλληνες πολίτες έχουν ζήσει
έναν πλήρη κύκλο ψεµάτων και απατηλών υποσχέσεων. Ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ τούς ξεγέλασε µε τα αντιµνηµονιακά και η Νέα Δηµοκρατία
προσπαθεί να τους ξεγελάσει µε τα εθνικιστικά. 

Εµείς, λοιπόν, που δεν έχουµε σχέση ούτε µε τους «παλαιοη-
µερολογίτες της Αριστεράς» ούτε µε τους «παλαιοηµερολογίτες
της Δεξιάς», θα επιµείνουµε να λέµε όλη την αλήθεια. Όχι άλλα
κύµατα βίας και διχασµού! Οι πολίτες πρέπει να απαιτήσουν την
αλήθεια και να επιβραβεύσουν την αλήθεια. 

Υπάρχουν πολλοί αυτές τις ώρες που µας σφίγγουν ξανά το
χέρι και µας λένε «ευτυχώς που υπάρχετε και εσείς», πολίτες που
απογοητεύονται και κοιτούν τώρα για πρώτη φορά το Ποτάµι.
Επιστρέφουν ακόµα και στελέχη που είχαµε χάσει. Στο Ζάππειο
τη Δευτέρα εκατοντάδες πολίτες ήρθαν για να παρακολουθή-
σουν την εκδήλωση του Ποταµιού για το «µακεδονικό». Δεκάδες
χιλιάδες χρήστες του διαδικτύου, που δεν θέλουν τα social
media να γίνουν ξανά οι πλατείες του Μεσαίωνα, συνδέθηκαν και
παρακολούθησαν µια τετράωρη συζήτηση και ήταν όλοι εκεί,
από τον Στέφανο Μάνο έως τον Νίκο Αλιβιζάτο.

Σηµασία, κυρίες και κύριοι -και τελειώνω- έχει να µην χάνεις
την ψυχή σου, να µην χάνεις τον προσανατολισµό σου στην πο-
λιτική, να µην γίνεσαι άδικος, να µην γέρνεις αριστερά και δεξιά,
να µην τυφλώνεσαι και κυρίως να µην ξεχνάς γιατί πολεµάς και
για ποιους πολεµάς. 

Και το Ποτάµι αυτόν τον άνισο πόλεµο δεν θα τον χάσει. Μπο-
ρεί να έχασε την Κοινοβουλευτική του Οµάδα, αλλά δεν θα χάσει
το κέντρο του, δεν θα χάσει τον προσανατολισµό του, δεν θα
χάσει την πυξίδα του. Και αυτό µας κάνει περήφανους. Και αυτό
µας κάνει δυνατούς. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε. 

Ο συνάδελφος κ. Παναγιώταρος έχει τον λόγο. 
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε.
Πριν ξεκινήσω, βλέπω ότι τα θεωρεία γεµίζουν. Και εµείς εί-

χαµε δύο προσκεκληµένους για τα θεωρεία και µας ζήτησαν
πολύ «ευγενικά» -η λέξη εντός πολλών εισαγωγικών- να µην τους
βάλουµε µέσα, δεν ξέρουµε για ποιον λόγο. Ενδεχοµένως να φο-
βάστε κάτι το οποίο δεν έχει απολύτως καµµία λογική. Μάλλον
αλλού θα πρέπει να κοιτάζετε σχετικά µε το ποιοι σπρώχνουν και
θέλουν να εισβάλλουν στο ελληνικό Κοινοβούλιο διαχρονικά.

Δυστυχώς, σήµερα είναι µια πολύ δυσάρεστη και θλιβερή
µέρα -κατάντια, θα µπορούσα να πω και εγώ, το έχουν πει και
κάποιοι προλαλήσαντες- όπου εντός του ελληνικού Κοινοβουλίου
µε πολλά ερωτηµατικά γίνεται συζήτηση για την εκχώρηση της
Μακεδονίας, διότι περί αυτού πρόκειται και όλα τα υπόλοιπα
είναι φθηνές δικαιολογίες. Όπως έλεγε και µια πολύ επιτυχηµένη
διαφήµιση στο ραδιόφωνο, όπου µιλούν δύο της ποδοσφαιρικής
παράγκας και λέει ο ένας στον άλλον «και ο πλαϊνός πιασµένος
είναι», δυστυχώς και στην πολιτική παράγκα είναι όλοι τους πια-
σµένοι. Μεταφορικά ή κυριολεκτικά, δεν το γνωρίζω.

Η Κυβέρνηση ή αυτό το συνονθύλευµα που πλέον απαρτίζει
την Κυβέρνηση -διότι δεν υπάρχει µια συγκεκριµένη πλειοψηφία,
είναι ένα συνονθύλευµα βουλγαροαναρχοσυµµοριτών, όπως λε-
γόταν µέχρι πρόσφατα, καρεκλοκένταυρων, θιασωτών της
θέσης, ανθρώπων που, επειδή πρέπει να εξυπηρετήσουν ή µάλ-
λον, να κρύψουν τα πάθη τους, υποκύπτουν- απλώς εκδικείται
τον ελληνικό λαό.

Για να είµαστε ειλικρινείς, ο ΣΥΡΙΖΑ το έλεγε και στο πρό-
γραµµά του: Ορθά-κοφτά «Μακεδονία». Έκανε και µία υποχώ-
ρηση. Έκανε σύνθετη ονοµασία µέχρι το επόµενο βήµα.

Ο κατά τα άλλα λαλίστατος Πρόεδρος της Ελληνικής Δηµο-
κρατίας σε ρόλο διακοσµητικού φυτού εσωτερικού χώρου, να
µην έχει ψελλίσει λέξη τον τελευταίο καιρό για όσα συµβαίνουν
στην πατρίδα µας.

Αλήθεια, κύριε Πρόεδρε της Ελληνικής Δηµοκρατίας, όταν σε
λίγες µέρες, όπως ακούγεται, θα έρθει επίσηµη επίσκεψη ο Πρό-
εδρος ή ο Πρωθυπουργός της «Βόρειας Μακεδονίας», που θα
έχει ψηφίσει το ελληνικό Κοινοβούλιο, η µπάντα και οι εύζωνες
θα παίζουν τον ύµνο της Μακεδονίας; Διότι µέσα σε αυτή την πα-
ράξενη συµφωνία δεν έχετε συµπεριλάβει και τον ύµνο της γει-
τονικής χώρας, όπου ορθά-κοφτά µιλάει για αλυτρωτισµό και για
Μακεδονία. Θα έχετε τους περήφανους εύζωνες να κρατούν και
να αποδίδουν τιµή στον Σκοπιανό.

Ο Μακαριότατος Αρχιεπίσκοπος και αυτός δεν ψέλλισε λέξη
και είναι θλιβερό να έχει γίνει παραφθορά του ονόµατός του από
Ιερώνυµος σε «Συριζώνυµος». Ο πνευµατικός κόσµος µούγκα,
φυτό, στην εντατική, να µη λέει τίποτα απολύτως ή να είναι φο-
βισµένος.

Ένα σχόλιο για αυτούς τους εκατόν πενήντα οκτώ. Μάλλον,
είναι εκατόν πενήντα επτά, γιατί µόλις βγήκε κάποιος εξ αυτών,
ο κ. Καραντίνης, και είπε «εγώ δεν έβαλα καµµία υπογραφή». Ως
συνήθως, έχετε έτοιµη µια πλατφόρµα κάποιων, πολλοί εκ των
οποίων στο παρελθόν έβαλαν υπογραφές για τη «17 Νοέµβρη»
ή για άλλους, και λένε για τη Συµφωνία των Πρεσπών ότι είναι
υπέρ. Βέβαια, αν δει κανείς την πλειοψηφία αυτών των εκατόν
πενήντα οκτώ, µάλλον περί µετακλητών του ΣΥΡΙΖΑ πρόκειται
και όχι πνευµατικού κόσµου.

Ερχόµαστε στη Νέα Δηµοκρατία, όπου ακούσαµε τον κ. Δέν-
δια χθες να επιτίθεται σφόδρα στη Χρυσή Αυγή και να καταχει-
ροκροτείται από όλο το «συνταγµατικό» -εντός πολλών
εισαγωγικών η λέξη- τόξο, δικαιολογώντας την έµµισθη σχέση,
ως δικηγόρος των Ρότσιλντ, για να µην του βάλουν χέρι.

Η όλη στάση της Νέας Δηµοκρατίας µάς θυµίζει τον θυµό-
σοφο λαό και την παροιµία του, ότι «θέλει η εταίρα να κρυφτεί
και η χαρά δεν την αφήνει».

Βλέπετε, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, όλα αυτά τα χρόνια
είχατε επιµελώς και χωρίς κάποια απόφαση Συµβουλίου Πολιτι-
κών Αρχηγών αλλάξει την εθνική γραµµή σε σύνθετη ονοµασία.
Έτσι λέγατε. Για του λόγου το αληθές, µόλις χθες ο κ. Μητσοτά-
κης, µετά το συλλαλητήριο βέβαια, τουΐταρε και είπε ότι οι εθνι-
κές γραµµές της χώρας έχουν παραβιαστεί. Αντί να πάρουµε
erga omnes σύνθετη ονοµασία, δίνουµε erga omnes µακεδονική
ταυτότητα και γλώσσα κ.λπ., κ.λπ., κ.λπ..

Το σηµαντικότερο και ουσιαστικότερο όλων είναι ότι και εσείς
έχετε συµφωνήσει στην εκχώρηση του ονόµατος «Μακεδονία»
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και ενώ θα έπρεπε εσείς να σηκώσετε την παντιέρα -το κάνατε
στην αρχή, αλλά φαίνεται ότι κάποιος σας φρέναρε- για να πείτε
ότι το άρθρο 28 του Συντάγµατος οµιλεί για πλειοψηφία 2/3 για
σοβαρά εθνικά ζητήµατα, δεν το κάνατε. Είδαµε να το φέρνει
πολύ τεκµηριωµένα η Χρυσή Αυγή και ο κ. Δένδιας να λέει «δεν
µιλάω µε τους απόγονους, µε τους οπαδούς των γερµανοτσο-
λιάδων κ.λπ.».

Όµως, θα προσθέσω και εγώ κάποια ονόµατα. Θα σας θυµί-
σουµε και εµείς τον πατέρα του Πρωθυπουργού, του κ. Ράλλη,
ο οποίος ήταν στην κατοχική κυβέρνηση. Θα σας θυµίσουµε τον
πατέρα του κ. Πικραµµένου και διαφόρων άλλων εξεχόντων στε-
λεχών της Νέας Δηµοκρατίας, των οποίων οι γονείς ήταν στελέχη
της κατοχικής κυβέρνησης.

Έχετε αποκαλυφθεί. Η προδοσία της Μακεδονίας που ξεκί-
νησε αµέσως µετά τη λήξη του συµµοριτοπόλεµου το 1949 -
επειδή, βλέπετε, οι δεξιοί που ήταν νικητές δεν έπρεπε να
τσιγκλήσουν τον Τίτο που τα είχε χαλάσει, τα είχε σπάσει µε τον
Στάλιν- συνεχίστηκε το 1993, που, ενώ οι πολιτικοί αρχηγοί είχαν
αποφασίσει να µην εµπεριέχεται ο όρος «Μακεδονία» και στην
προσωρινή ονοµασία των Σκοπίων µέχρι να επιλυθεί το θέµα,
ξαφνικά και ως διά µαγείας βρέθηκε το FYROM, που το τελευ-
ταίο «M» αναφέρεται στο «Macedonia» και φτάνουµε τώρα σε
αυτή την κατάπτυστη προδοτική Συµφωνία των Πρεσπών, όπου
και εσείς µάλλον δεν κάνατε τίποτε ούτε για την πρόταση µοµ-
φής για την οποία µιλούσατε συνέχεια και ξαφνικά τα σταµατή-
σατε όλα. Διότι θα υπήρχε και ένα άλλο θέµα, ότι, αν γινόταν η
πρόταση µοµφής και συζητείτο, το πιο πιθανό είναι ότι η ψηφο-
φορία θα γινόταν Κυριακή και όχι µια καθηµερινή.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δώστε µου και εµένα ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, να τελειώσω.
Ο συγκυβερνήτης µέχρι προχθές, ο κ. Καµµένος, που τώρα το

παίζει µακεδονοµάχος, έδωσε και αυτός το στυλό για αυτή την
κατάπτυστη προδοτική συµφωνία.

Τα Σκόπια, όπως και να έχει, κύριοι και κυρίες, θα διαλυθούν,
διότι πολύ απλά η γεωπολιτική στη ευρύτερη περιοχή δεν τα πε-
ριλαµβάνει. Το έγκληµα, όµως, το οποίο θα έχει γίνει από πλευ-
ράς ελληνικής Κυβερνήσεως, δυστυχώς, είναι ότι θα υπάρχει
κάπου ένα κακής ποιότητας χρυσόβουλο και σε µελλοντική ανα-
κατανοµή εδαφών, όπως γίνεται ανά τακτά χρονικά διαστήµατα
και κυρίως στα Βαλκάνια, θα πέφτει στο χαρτί ότι υπάρχει µακε-
δονική µειονότητα, µακεδονική γλώσσα και άρα υπάρχει και µα-
κεδονικό έθνος. Όλα αυτά θα έχουν αντίκτυπο λίαν συντόµως.

Όπως και να έχει, η πραγµατικότητα, κύριοι και κυρίες, για τα
εκατοµµύρια των Ελλήνων που βγήκαν και βγαίνουν στα συλλα-
λητήρια είναι ότι χάθηκε η µάχη από τον Σόρος και από τους -
εντός ή εκτός εισαγωγικών η λέξη- «ανθρώπους» του. Ελπίζουµε
ότι ο πόλεµος δεν έχει χαθεί. Βέβαια, είναι πολύ δύσκολο και
είναι θλιβερό αυτή τη στιγµή να οµιλούν οι Παµµακεδονικές ορ-
γανώσεις και όλοι οι υπόλοιποι για νοµική αντιµετώπιση αυτής
της κατάπτυστης συµφωνίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε,
ολοκληρώστε, παρακαλώ.

ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Όπως και να έχει, κυρίες και κύριοι,
για να το ακούσουν διάφοροι οι οποίοι είπαν τα ακριβώς αντί-
θετα, η Μακεδονία ήταν µία και είναι Ελλάδα και τίποτα άλλο.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ πάρα
πολύ.

Ο Πρόεδρος κ. Αντώνης Σαµαράς έχει τον λόγο.
ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Γιατί, βρε παιδιά; Στις 18.00’ είχαµε δη-

λώσει εµείς.
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ησυχία, παρακαλώ,
κύριοι συνάδελφοι!

Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΑΜΑΡΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα

θα πρέπει να τα πούµε όλα και πριν από όλα, το πιο βασικό, που
συνοψίζεται στις επτά λέξεις: «Η Μακεδονία είναι µία και Ελλη-
νική».

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και αυτό δεν είναι σύνθηµα των δήθεν εθνικιστών. Είναι ιστο-

ρική αλήθεια και ακόµα είναι και η ουσία του πολιτικού µας προ-
βλήµατος σήµερα.

Λένε κάποιοι ότι η Μακεδονία τάχα χωρίστηκε στα τρία µετά
τους Βαλκανικούς Αγώνες. Άρα, υπάρχουν δήθεν τρεις Μακεδο-
νίες. Άρα, κάποια κοµµάτια της υποτιθέµενης γεωγραφικής Μα-
κεδονίας βρέθηκαν εκτός Ελλάδος. Άρα, µπορούν και αυτοί να
λέγονται Μακεδόνες, υποτίθεται.

Δυστυχώς, την άποψη αυτήν την υποστηρίζουν και κάποιοι
µέσα στην Ελλάδα, άλλοι καλοπροαίρετα και άλλοι όχι τόσο κα-
λοπροαίρετα. Αλλά δεν έχει αυτό καµµία σχέση µε την ιστορία.
Είναι ένα εκ των υστέρων κατασκευασµένο ψέµα. Είναι ψέµα,
πρώτον, γιατί το 1913 δεν διαµοιράστηκε καµµιά Μακεδονία.
Άλλο πράγµα µοιράστηκε τότε: οι οθωµανικές κτήσεις στα Βαλ-
κάνια, όχι η Μακεδονία.

Στην πρώτη Συνθήκη που έγινε στο Λονδίνο τον Μάιο του
1913, µετά το τέλος του A’ Βαλκανικού Πολέµου, δεν υπάρχει
πουθενά η λέξη «Μακεδονία». Αναφέρει ότι η οθωµανική Τουρκία
παραιτείται από τις κτήσεις της δυτικά από τη γεωγραφική
γραµµή Αίνου-Μηδείας. Αυτή είναι η επίσηµη καταγραφή των
εδαφών που κέρδισαν τότε οι βαλκανικές χώρες. Καµµιά ανα-
φορά επίσηµη σε Μακεδονία. 

Πάρτε και το κείµενο της Συνθήκης του Λονδίνου.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αντώνης Σαµαράς καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Λίγο αργότερα µεσολάβησε ο Β’ Βαλκανικός Πόλεµος και υπο-
γράφηκε η Συνθήκη του Βουκουρεστίου ανάµεσα στις βαλκανι-
κές χώρες. Και πάλι καµµία αναφορά σε µείζονα περιοχή µε το
όνοµα της Μακεδονίας. 

Παρακαλώ, πάρτε και τη Συνθήκη του Βουκουρεστίου.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αντώνης Σαµαράς καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Στις δύο αυτές ιστορικές συνθήκες του 1913 υπάρχουν και συ-
νηµµένοι χάρτες. Εκεί κάπου αναφέρεται αχνά η λέξη «Μακεδο-
νία». Αλλά γιατί; Για να προσδιορίσει µια περιοχή που συµπίπτει
µε πάνω από το 90% µε την ελληνική Μακεδονία. 90%!

Πάρτε παρακαλώ και τους συνηµµένους χάρτες.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αντώνης Σαµαράς καταθέτει

για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ κατέθεσε σήµερα χάρτη, όχι επίσηµο,
αλλά χάρτη εγκυκλοπαιδείας που αναφέρεται στην ιστορική Μα-
κεδονία, δηλαδή από την αρχαιότητα. 

Πρώτον, καµµία σχέση µε την κατασκευασµένη έννοια «γεω-
γραφική Μακεδονία» που υποτίθεται ότι µοιράστηκε στα τρία
πριν από εκατό χρόνια. Δεύτερον, δεν πρόσεξε ο Βουλευτής ότι
η ίδια η εγκυκλοπαίδεια, που επικαλείται ο Βουλευτής, αναφέρει
ρητά: «Ο όρος “γεωγραφική Μακεδονία” είναι καθαρώς σλαβική
επινόηση». Αυτό σας λέω και εγώ ότι είναι επινόηση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Πάρτε και το σχετικό λήµµα.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αντώνης Σαµαράς καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αλλά και, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και πριν τους βαλκα-
νικούς πολέµους επί Οθωµανών δεν υπήρχε καµµία διοικητική
ονοµασία «Μακεδονία». Υπήρχαν µόνο βιλαέτια και στα σαντζά-
κια. Τα Σκόπια ανήκαν στο βιλαέτιο του Κοσσυφοπεδίου και µετά
το 1888, τα Σκόπια έγιναν πρωτεύουσα του Κοσσυφοπεδίου. Τι
σχέση έχει το Κοσσυφοπέδιο µε τη Μακεδονία; 

Πάρτε τώρα και τις επίσηµες απογραφές των πληθυσµών.
Στην απογραφή του 1905 που έγινε στην περιοχή, δηλαδή επί
οθωµανικής διοίκησης ακόµα, δεν καταγράφεται ούτε ένας Μα-
κεδόνας. Ούτε ένας!
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Πάρτε παρακαλώ και την απογραφή αυτή. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αντώνης Σαµαράς καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αργότερα, οι Γιουγκοσλάβοι κάνουν κι εκείνοι απογραφή στη
νέα περιοχή που προσάρτησαν και επίσης, δεν βρήκαν ούτε έναν
Μακεδόνα.

Πάρτε παρακαλώ και τη γιουγκοσλαβική απογραφή του 1921.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αντώνης Σαµαράς καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Μέχρι τότε, ούτε ένας χάρτης, ούτε µία περιοχή, ούτε µία απο-
γραφή δεν έβρισκε ούτε έναν Μακεδόνα εκτός Ελλάδος.

Ακούσαµε εδώ ότι η Πηνελόπη Δέλτα αναφέρεται στη ντόπια
λαλιά που µιλιόταν στην ευρύτερη περιοχή ως «µακεδονίτικα».
Αλλά δεν µας λένε όλη την αλήθεια.

Όντως, για ένα διάστηµα οι δικοί µας ονόµαζαν τη ντοπιολαλιά
«µακεδονίτικα», αλλά για να µην τα αποκαλούν βουλγάρικα. Γιατί
βουλγαρικό ιδίωµα ήταν. Και τότε, η εδαφική µας διαµάχη της
Ελλάδος ήταν µε τη Βουλγαρία. Και για έναν λόγο ακόµα, τον
σηµαντικότερο: Γιατί πολλοί από αυτούς που µίλαγαν την ντόπια
λαλιά ήταν Έλληνες στη συνείδηση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Όπως, ο Κωνσταντίνος Χρήστου, ο θρυλικός αρχηγός του µα-

κεδονικού αγώνα που έµεινε στην ιστορία ως καπετάν Κώττας.
Ο καπετάν Κώττας πολέµησε για την ένωση της Μακεδονίας µε
την Ελλάδα, όπως και ο Βαγγέλης Στρεµπενιώτης από τη Φλώ-
ρινα, όπως και ο Δηµήτρης Νταλίπης από το Γαύριο της Καστο-
ριάς, συµπολεµιστής του Παύλου Μελά, όπως και άλλοι αρκετοί,
αλλά λιγότερο γνωστοί. Όλοι αυτοί ήταν σλαβόφωνοι. Μιλάγανε
την ντόπια λαλιά, αλλά πολεµούσαν για την Ελλάδα.

Τον Ιούνιο του 1904, τον Κώστα Χρήστου, αφού είχε επισκε-
φθεί τον Παύλο Μελά στην Αθήνα, τον συνέλαβαν οι οθωµανικές
δυνάµεις. Τον Σεπτέµβριο του 1905 τον εκτέλεσαν στο Μονα-
στήρι. Ο Καπετάν Κώττας ανέβηκε στο ικρίωµα υπερήφανος,
αγέρωχος και κλώτσησε µόνος του το υποδόπιο. Πριν πεθάνει
στην αγχόνη φώναξε µε όλη του τη δύναµη «Ζητώ η Ελλάδα».
Αλλά το φώναξε, στην ντόπια λαλιά, γιατί ελληνικά δεν ήξερε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ήταν πιο Έλληνας στη συνείδηση από όλους µας, αλλά ελλη-

νικά δεν ήξερε.
Αυτά είναι τα «Μυστικά του Βάλτου», ότι υπήρχαν Έλληνες

που είχαν χάσει τη γλώσσα, αλλά είχαν διατηρήσει την ταυτό-
τητά τους, την ελληνικότητά τους. 

Και οι τρεις που ανέφερα, καθώς και εκατοντάδες άλλοι, πέ-
θαναν για την Ελλάδα ανάµεσα στο 1904 και στο 1906. Τα ονό-
µατα τους έπρεπε κάποτε να ακουστούν εδώ στη Βουλή. Και
αυτό κάνουµε τώρα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αλλά και µετά την αποχώρηση των Οθωµανών, η Σερβία ως Γι-

ουγκοσλαβία πλέον προσάρτησε την περιοχή των Σκοπίων. Και
πώς την ονοµάζουν οι Γιουγκοσλάβοι τη νέα αυτή επαρχία τους;
Μακεδονία µήπως; Όχι, την ονοµάζουν Βαρδαρία. Και αυτό συ-
νεχίζεται όλη τη δεκαετία του 1920 και όλη τη δεκαετία του 1930.
Και η επίσηµη Γιουγκοσλαβία βγάζει και γραµµατόσηµα τότε,
όπου η περιοχή των Σκοπίων εµφανίζεται ως Βαρδαρία, Βαρν-
τάρσκα.

Πάρτε και ένα από τα γραµµατόσηµα της εποχής εκείνης.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αντώνης Σαµαράς καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Μέχρι τον Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο, λοιπόν, δεν υπήρχε πέρα από
τα ελληνικά σύνορα ξεχωριστή περιοχή µε το όνοµα «Μακεδο-
νία», ούτε ξεχωριστός λαός, ούτε ξεχωριστή εθνότητα Μακεδό-
νων, ούτε επίσηµα, ούτε ανεπίσηµα, ούτε από τις συνθήκες, ούτε
από τις εσωτερικές απογραφές που έκαναν τότε τα κράτη και εµ-
φανίζονται για πρώτη φορά το 1944. 

Και τώρα, θα σας διαβάσω την πρώτη επίσηµη κρατική αντί-

δραση στην εµφάνιση ενός δήθεν µακεδονικού κράτους: «Η Κυ-
βέρνησή µας θεωρεί ότι αναφορές όπως «µακεδονικό έθνος»,
«µακεδονική πατρίδα» ή «µακεδονική συνείδηση» συνιστούν αδι-
καιολόγητη δηµαγωγία και δεν αντικατοπτρίζει καµµία πολιτική
πραγµατικότητα, και η Κυβέρνησή µας βλέπει σε αυτές την ανα-
γέννηση ενός πιθανού µανδύα που θα υποκρύπτει επιθετικές
βλέψεις εναντίον της Ελλάδας». Ερώτηση: Ποιος το υπογράφει;
Απάντηση: ο τότε Υπουργός των Εξωτερικών των Ηνωµένων Πο-
λιτειών Έντουαρντ Στεντίνιους. Ποια είναι η κυβέρνηση που τα
περί µακεδονικής πατρίδας και µακεδονικού έθνους τα θεωρεί
αδικαιολόγητη δηµαγωγία; Η Κυβέρνηση των Ηνωµένων Πολι-
τειών.

Πάρτε, παρακαλώ, και την ιστορική δήλωση του Στεντίνιους. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αντώνης Σαµαράς καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Μήπως ήταν ακροδεξιός εθνικιστής και ο Στεντίνιους; 
Αντίστοιχα, είπε το 1992 και ο σοσιαλιστής Γάλλος Πρόεδρος

Δηµοκρατίας Φρανσουά Μιτεράν. Είπε επί λέξει: «Δεν πρόκειται
να γίνει αποδεκτό από την Ευρώπη όνοµα “Μακεδονία” για τα
Σκόπια, γιατί αυτό θίγει τις εθνικές ευαισθησίες των Ελλήνων.
Και αυτό είναι µια λογική απόφαση και είναι τελειωτικό». Μήπως
ήταν ακροδεξιός εθνικιστής και ο Μιτεράν; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολόκληρη η αλήθεια είναι ότι
κάποιοι προσπαθούσαν επί δεκαετίες να δηµιουργήσουν µια
άλλη Μακεδονία και κάποιους άλλους Μακεδόνες, αλλά δεν έβρι-
σκαν συγκεκριµένη εδαφική περιοχή να τους τοποθετήσουν και
κυρίως, δεν έβρισκαν Μακεδόνες πέρα από την Ελλάδα. Και όταν
κάποια στιγµή επί Τίτο το 1944, αυτό το παραµύθι για πρώτη
φορά απέκτησε επίσηµη υπόσταση, ξένοι το κατήγγειλαν πριν
καλά-καλά προλάβουµε να το καταγγείλουµε εµείς και αυτό είναι
ψέµα. 

Ακούστε κάτι. Η εκ των υστέρων προσπάθεια να ξαναγραφεί
η ιστορία ποτέ δεν είναι αθώα. Υποκινείται πάντοτε από πολιτικές
σκοπιµότητες και έχει πάντα πολιτικές προεκτάσεις. Και εδώ
είναι που η ιστορία γίνεται πια πολιτική. Η θεωρία των τριών Μα-
κεδονιών που δήθεν µοιράστηκαν υποκρύπτει τη θεωρία του
δήθεν ενιαίου µακεδονικού λαού που είναι κατακερµατισµένος
και που επιθυµεί την εθνική του ολοκλήρωση. Αυτό προειδοποι-
ούσε ο Στεντίνιους ότι είναι επικίνδυνο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Τίθεται, λοιπόν, το πρωταρχικό ερώτηµα: Τί υποκρύπτει η δια-

στρέβλωση της ιστορίας; Ανακατανοµή συνόρων για τα εθνικά
κράτη της περιοχής και ανακατανοµή σφαιρών επιρροής για τις
µεγάλες δυνάµεις που βρίσκονται πίσω τους. Αυτό υποκρύπτει.
Και ποιος ανησυχεί για αυτό; Μα, βεβαίως οι Έλληνες, όπως το
έδειξαν τα τελευταία συλλαλητήρια. Και είναι αυτό µια βάσιµη
ανησυχία;

Του απαντά απερίφραστα ο ίδιος ο Κωνσταντίνος Καραµαν-
λής. Διαβάζω: «Αν τα Σκόπια δεν αποτελούν απειλή αυτήν τη
στιγµή, κανείς δεν µπορεί να προβλέψει και να εγγυηθεί, ιδιαί-
τερα µέσα στις σηµερινές συνθήκες ρευστότητας και αστάθειας,
ποιοι συνδυασµοί δυνάµεων θα προκύψουν στο εγγύς ή στο
απώτερο µέλλον στα Βαλκάνια και στην ευρύτερη περιοχή. Αν
αυτές οι δυνάµεις θελήσουν να χρησιµοποιήσουν και πάλι το µα-
κεδονικό, όπως το έκαναν στο παρελθόν, γιατί οι Ηνωµένες Πο-
λιτείες και η Ευρώπη θα πρέπει να τους έχουν δώσει εκ των
προτέρων έναν τίτλο νοµιµότητας για να το πράξουν; «Τίθεται,
λέει ο Καραµανλής, σε κίνδυνο η ασφάλεια και ειρήνη στην πε-
ριοχή, γιατί θα αποτελούσε µια ιστορική νοµιµοποίηση των προ-
σπαθειών που έγιναν στο πρόσφατο παρελθόν, µε πρόσχηµα
ακριβώς το όνοµα «Μακεδονία» και µε σκοπό τον διαµελισµό της
Ελλάδας δια τις αποσπάσεως της Μακεδονίας». Αυτή είναι η
υποθήκη του Κωνσταντίνου Καραµανλή.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Πάρτε και την επιστολή Καραµανλή στον Αµερικανό Πρόεδρο

Μπους και σε όλους τους Ευρωπαίους ηγέτες στις 3 Μαΐου του
1992, από όπου και το απόσπασµα το οποίο σας διάβασα.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αντώνης Σαµαράς καταθέτει
για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα επιστολή, η οποία βρίσκε-
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ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Να τι ανέφερε τότε και ο Ανδρέας Παπανδρέου: «Είµαι ανυπο-
χώρητος σε ό,τι αφορά τις προκλήσεις των Σκοπίων. Δεν πρό-
κειται να συναινέσω σε αναγνώριση de jure και de facto, εφόσον
το όνοµα «Μακεδονία» χρησιµοποιηθεί µε επιθετικό ή όχι προσ-
διορισµό στην ονοµασία του κρατιδίου των Σκοπίων». Πάρτε, πα-
ρακαλώ, και τη δήλωση του Ανδρέα Παπανδρέου.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αντώνης Σαµαράς καταθέτει
για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα δήλωση, η οποία βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και βέβαια, έχουµε και τη δήλωση όλων των πολιτικών Αρχη-
γών τον Απρίλιο του 1992 που επαναλαµβάνει ότι η Ελλάδα δεν
θα αναγνωρίσει χώρα όπου στο όνοµά της θα υπάρχει η λέξη
«Μακεδονία». Πάρτε, παρακαλώ, και τη δήλωση των πολιτικών
Αρχηγών.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αντώνης Σαµαράς καταθέτει
για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα δήλωση, η οποία βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ακούγεται, βέβαια, το ερώτηµα: Καλά µπορεί µια µικρή χώρα,
όπως τα Σκόπια, να απειλήσει µια πολύ µεγαλύτερη χώρα, όπως
η Ελλάδα; Την απάντηση την έδωσε σαφέστατα ο Καραµανλής,
επισηµαίνοντας ότι δεν είναι οι µικρές χώρες που απειλούν από
µόνες τους, αλλά είναι οι συνδυασµοί δυνάµεων που µπορεί να
προκύψουν, αν εµείς έχουµε νοµιµοποιήσει τον αλυτρωτισµό
τους.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και το όνοµα των Σκοπίων, προειδοποιούσε ο Ανδρέας Παπαν-

δρέου, είναι όχηµα αλυτρωτισµού. Λέτε να προειδοποιούσε και
εκείνος τόσο δραµατικά για έναν δήθεν ανύπαρκτο κίνδυνο; Ας
ακούσουν αυτά τα λόγια και πάλι σήµερα όσοι τυχοδιωκτικά υπο-
κρίνονται ότι εκφράζουν καλύτερα από όλους εµάς τους δύο αυ-
τούς ηγέτες, ενώ στην πραγµατικότητα υπηρετούν µόνο την
ατοµική τους ιδιοτέλεια.

Ύστερα, τι θα πει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µικρή και µε-
γάλη χώρα; Η Κούβα είναι ασύγκριτα µικρότερη από τις Ηνωµέ-
νες Πολιτείες, αλλά οι Ηνωµένες Πολιτείες διέκοψαν τις
διπλωµατικές τους σχέσεις µε την Κούβα από το 1961, όχι προ-
φανώς γιατί φοβόντουσαν την απειλή της Κούβας. Και δεν τις
αποκατέστησαν παρά µόνο στα τέλη του 2014 και ακόµα δεν
έχουν εξοµαλυνθεί. Οι σοβαρές χώρες προσέχουν πολύ τους δυ-
νητικούς συνδυασµούς δυνάµεων που µπορεί να δηµιουργηθούν
σε βάρος τους, ακόµα και από µικρές γειτονικές χώρες που έρ-
χονται σε συνεννόηση µε άλλες, εντός εισαγωγικών, «εχθρικές
δυνάµεις».

Ακούγεται το άλλο ερώτηµα: Τα Σκόπια τα έχουν αναγνωρίσει
ως Μακεδονία εκατόν σαράντα χώρες, άρα τι νόηµα έχει να µην
τις αναγνωρίσουµε εµείς; Να τις αναγνωρίσουµε εµείς. Απάν-
τηση: Αν είναι έτσι απλά τα πράγµατα, γιατί πιέζουν εµάς να τους
αναγνωρίσουµε; Αν είχε τελειώσει το θέµα, όπως λένε, τι σηµα-
σία έχει µέχρι τώρα η µη αναγνώριση τους από την Ελλάδα;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Απλούστατα, διότι το σηµαντικό για τα Σκόπια δεν ήταν µε ποιό

όνοµα θα τους αναγνωρίσουν η Ουγκάντα ή η Γουινέα Μπισάου,
αλλά µε ποιό όνοµα θα τους αναγνωρίσουµε εµείς. Γιατί µόνον
εµείς µπορούµε να αναγνωρίσουµε και τον αλυτρωτισµό τους,
που στρέφεται εναντίον µας.

Κι ακόµα ξεχνούν να µας πουν ότι σε όλους τους διεθνείς ορ-
γανισµούς τα Σκόπια έχουν µπει µε το προσωρινό όνοµα FYROM,
που είναι πρώην όνοµα, µιας πρώην επαρχίας, µιας πρώην ενι-
αίας χώρας που δεν υπάρχει πια, της Γιουγκοσλαβίας. Είναι ένα
πρώην όνοµα. Και αυτή η άβολη εκκρεµότητα πίεζε τόσα χρόνια
τα Σκόπια, όχι την Ελλάδα. Παρ’ όλα αυτά, στη Συµφωνία των
Πρεσπών είναι η Ελλάδα που υποχωρεί σε όλα και τους δίνει
αναγνώριση και µακεδονικής εθνότητας και ταυτότητας και
γλώσσας, δηλαδή πλήρη αναγνώριση όλων των συµβόλων του
αλυτρωτισµού τους.

Κάποιοι, όµως, επιµένουν: «Τα Σκόπια είναι πολύ µικρό κράτος
για να απειλήσει την Ελλάδα. Είναι µη ρεαλιστικό». Να µιλή-

σουµε, λοιπόν, για πολιτικό ρεαλισµό. «Μας λένε ότι µας απει-
λούν τα Σκόπια µε τον αλυτρωτισµό τους. Δεν πρέπει να δίνουµε
σηµασία, γιατί είναι πολύ µικροί. Μπορούµε να δίνουµε τόπο
στην οργή και να υποχωρούµε, γιατί εµείς…», λέει, «…είµαστε
πολύ δυνατοί». Όταν από την άλλη πλευρά µας απειλεί, όµως, η
Τουρκία, µας λένε ότι πρέπει να υποχωρήσουµε, γιατί η Τουρκία
είναι πολύ µεγάλη. Για να καταλάβουµε, κάποιοι έχουν βρει το
µαγικό επιχείρηµα, βάσει του οποίου η Ελλάδα πρέπει πάντα να
υποχωρεί είτε την απειλούν µεγάλοι είτε µικροί, είτε την απειλούν
αδύναµοι είτε την απειλούν ισχυροί. Πάντα εµείς πρέπει να υπο-
χωρούµε. Αυτό, ξέρετε, δεν λέγεται ρεαλισµός. Αυτό λέγεται
εξωτερική πολιτική του «Ανοίξαµε και σας περιµένουµε. Όλοι µι-
κροί µεγάλοι σπεύσατε. Κάνουµε µια εύκολη τακτοποίηση των
εθνικών µας θεµάτων». Αυτό δεν είναι ρεαλισµός. Λέγεται αλ-
λιώς. Είναι ο ορισµός του υποχωρητισµού, δηλαδή του πλήρους
ενδοτισµού σε όλους και σε όλα.

Έχει, πράγµατι, δηµιουργηθεί, φίλες και φίλοι συνάδελφοι, µε
τα χρόνια µια οµάδα πίεσης µέσα στην Ελλάδα, µια παρέα ας
πούµε, που αυτά λέει περίπου συνεχώς. Το 2004 µας έλεγαν ότι
πρέπει να αποδεχτούµε, «είναι επικίνδυνο αν δεν το κάνετε», το
σχέδιο Ανάν, που µετέτρεπε την Κυπριακή Δηµοκρατία σε προ-
τεκτοράτο υπό την εποπτεία, την επικυριαρχία της Τουρκίας.
Γιατί αν δεν το δεχόµασταν, µας έλεγαν τότε, θα συνέβαιναν
στην Κύπρο φοβερά και ανεπανόρθωτα δεινά. Όµως, ο κυπρια-
κός λαός δεν έπεσε, ο ελληνισµός δεν άκουσε, απέρριψε το σχέ-
διο Ανάν -ευτυχώς- και τίποτα κακό δεν συνέβη. Έκτοτε, οι
Κύπριοι αδερφοί µας µπήκαν και στην Ευρωπαϊκή Ένωση και στο
ευρώ. Και τον αείµνηστο Πρόεδρο της Κύπρου, τον Τάσο τον Πα-
παδόπουλο, τότε ακραίο τον έλεγε αυτή η παρέα. Να τα θυµό-
µαστε αυτά.

Η ίδια παρέα έχει βαλθεί να ξαναγράψει την ιστορία µας και
όχι µόνο στο µακεδονικό. Πριν λίγα χρόνια µας έλεγαν ότι η κα-
ταστροφή της Σµύρνης υπήρξε περίπου ένα τουριστικό ατύχηµα
συνωστισµού των προσφύγων στην προκυµαία. Ίδια παρέα, ίδια
επιχειρήµατα. Να τα θυµόµαστε αυτά.

Μας λένε κάποιοι ότι πρέπει να µπουν στο ΝΑΤΟ τα Σκόπια,
για να σταθεροποιηθεί η περιοχή. Κι εγώ δεν έχω καµµία αντίρ-
ρηση να µπουν στο ΝΑΤΟ, αρκεί να αφήσουν απ’ έξω τον αλυ-
τρωτισµό τους.

Αλλά αυτό δεν συµβαίνει µε τη Συµφωνία των Πρεσπών, όπως
θα δούµε αµέσως. Νοµιµοποιούµε τον αλυτρωτισµό τους.
Ύστερα από τόσα χρόνια, που δεν τους είχαµε αναγνωρίσει, δεν
είχαµε αστάθεια, ούτε και εµποδίστηκαν οι οικονοµικές σχέσεις
µεταξύ τους και η ευρύτερη περιοχή ήταν ήρεµη. Κι αν θέλετε
ιδιαίτερα και για τους παραδοσιακούς µας συµµάχους, δεν δι-
είσδυσε η Ρωσία όλα αυτά τα χρόνια στα Σκόπια. Το ΝΑΤΟ, µά-
λιστα, επεκτάθηκε στα Βαλκάνια, εντάσσοντας στο ΝΑΤΟ και τη
Βουλγαρία και την Αλβανία. Ύστερα, η είσοδος στο ΝΑΤΟ δεν
είναι από µόνη της πανάκεια, δεν λύνει όλα τα προβλήµατα στα-
θερότητας. Η Τουρκία είναι στο ΝΑΤΟ, αλλά αυτό δεν την εµπο-
δίζει να έχει επεκτατικές και αναθεωρητικές, πολλές φορές,
βλέψεις σε βάρος µας.

Σταθερότητα είχαµε µέχρι τώρα. Είχαµε παγώσει το πρόβληµα
της ονοµασίας τους, είχαµε βρει τρόπο να συνυπάρχουµε, να συ-
νεργαζόµαστε, παρά το πρόβληµα αυτό και η σταθερότητα αυτή
δεν απειλούνταν. Τώρα κλονίζεται η σταθερότητα, γιατί εµείς
αναγνωρίζουµε τον αλυτρωτισµό τους σε βάρος µας, ενώ την
ίδια στιγµή αναζωπυρώνονται οι αλυτρωτισµοί δικών τους γειτό-
νων σε βάρος τους.

Δείτε τώρα τι συµβαίνει. Οι Αλβανοί των Σκοπίων θέλουν
πλήρη και ισότιµη αναγνώριση ως συστατική εθνότητα και όχι
απλά ως µειονότητα. Λίγο βορειότερα, ουσιαστικά καταργούνται
τα σύνορα Αλβανίας - Κοσσυφοπεδίου. Για σκεφτείτε πόσο πι-
θανό είναι κάτι αντίστοιχο, να επεκταθεί λίγο νοτιότερα, στα σύ-
νορα Αλβανίας - Σκοπίων. Η εξέγερση των Αλβανών που είδαµε,
η µεγάλη εξέγερση το 2001 στα Σκόπια, έγινε ήδη µια φορά. Δεν
είναι εικασία, είναι πρόσφατη ιστορία και τώρα δεν θα χρειαστεί
καν εξέγερση.

Από την άλλη πλευρά οι σλαβόφωνοι δεν είναι ένα πράγµα.
Ανάµεσα τους υπάρχουν και οι λεγόµενοι «βουλγαρίζοντες» και
αυτοί κοιτούν προς τη Βουλγαρία. Άλλωστε, ο πρώην Πρωθυ-
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πουργός των Σκοπίων Γκεοργκιέφσκι ζήτησε ήδη και έχει πάρει
-αν είναι δυνατόν, πρώην Πρωθυπουργός των Σκοπίων- βουλγά-
ρικο διαβατήριο και µιλάει δηµόσια πια για λογαριασµό των Σκο-
πιανών που νιώθουν Βούλγαροι. Αυτά όλα δεν προοιωνίζουν
σταθερότητα, κυοφορούν εκρήξεις. 

Τα τελευταία είκοσι επτά χρόνια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
το σκοπιανό το χειρίστηκαν πολλοί Πρωθυπουργοί και Υπουργοί
Εξωτερικών µε τις απόψεις τους, τις διαφωνίες τους, τις αποχρώ-
σεις τους -αν θέλετε- ακόµα. Εγώ υποστήριζα πάντοτε αυτό που
αποφάσισε το Συµβούλιο Πολιτικών Αρχηγών το 1992. Ότι δεν
µπορούµε να αναγνωρίσουµε χώρα µε το όνοµα «Μακεδονία»
ούτε παράγωγα ή σύνθετα. Υπήρξαν και άλλες απόψεις αργότερα.
Αλλά όλοι, συµφωνούσαµε σε ένα πράγµα, ότι η Ελλάδα δεν µπο-
ρεί να αναγνωρίσει τον αλυτρωτισµό των Σκοπίων και κανένας
µέχρι σήµερα δεν δέχθηκε, ούτε διανοήθηκε καν, να αναγνωρίσει
εθνότητα Μακεδόνων και µακεδονική γλώσσα. Γιατί; Γιατί απλού-
στατα αυτά είναι που νοµιµοποιούν τον αλυτρωτισµό τους.

Η Συµφωνία των Πρεσπών αυτό ακριβώς κάνει και είναι έξω
από κάθε εθνική γραµµή. Δεν λύνει το πρόβληµα, δηµιουργεί
πολύ µεγαλύτερο. Και για να το στηρίξουν, καταφεύγουν σε µια
σειρά από ψέµατα. Για παράδειγµα, λένε ότι η Ελλάδα έχει ανα-
γνωρίσει τη λεγόµενη «µακεδονική γλώσσα» από το 1977, επί
Κωνσταντίνου Καραµανλή. Τους διέψευσαν οι πάντες, µε πρώτο
τον καθηγητή τον κ. Μπαµπινιώτη. Αλλά τους διαψεύδουν και οι
ίδιοι οι Σκοπιανοί, αφού αυτό ποτέ δεν το έχουν επικαλεστεί έως
σήµερα, διότι δεν υπήρξε. Τους διαψεύδουν πλέον και οι Βούλ-
γαροι, οι οποίοι τώρα διαµαρτύρονται για την επίσηµη αναγνώ-
ριση της λεγόµενης «µακεδονικής γλώσσας», που
παρεµπιπτόντως είναι βουλγαρικό ιδίωµα. Γιατί οι Βούλγαροι δια-
µαρτύρονται τώρα; Γιατίι, απλούστατα µόλις τώρα αναγνωρίζε-
ται επισήµως η µακεδονική γλώσσα, από τη Συµφωνία των
Πρεσπών. 

Λένε ακόµα ότι εγώ είχα τάχα αναγνωρίσει τα Σκόπια πριν
ακόµα από τη διάλυση της Γιουγκοσλαβίας ως Υπουργός Εξω-
τερικών. Αναφέρονται σε µια ανανέωση ρουτίνας, µιας εµπορι-
κής συµφωνίας Ελλάδας - Γιουγκοσλαβίας που προϋπήρχε.
Όµως, όσο υπήρχε η Γιουγκοσλαβία, προφανώς δεν υπήρχε
θέµα διεθνούς αναγνώρισης µιας εσωτερικής της επαρχίας. Άλ-
λωστε, το διαψεύδουν αυτό και οι ίδιοι οι Σκοπιανοί. Αν τους είχε
αναγνωρίσει το παραµικρό ο Σαµαράς, θα το είχαν µόνοι τους
επικαλεστεί χίλιες φορές ως τώρα και δεν το επικαλέστηκαν
ποτέ. Γιατί τελικά αυτή η Κυβέρνηση στην προσπάθεια της να
περάσει µια επαίσχυντη συµφωνία, που µέχρι σήµερα δεν είχε
δεχθεί κανείς άλλος, έχει γίνει δυστυχώς πιο Σκοπιανή από τους
Σκοπιανούς.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Λένε ακόµα ότι υπήρξε ευκαιρία λύσης του σκοπιανού µε το

λεγόµενο «πακέτο Πινέιρο», αλλά ότι εγώ δήθεν το εµπόδισα
αυτό την άνοιξη του ‘92. Όµως ατύχησαν και σε αυτό. Τους δια-
ψεύδει ο ίδιος ο Γκλιγκόροφ στα αποµνηµονεύµατά του, όπου
αποκαλύπτει ότι το «πακέτο Πινέιρο» είχε απορριφθεί όχι µόνο
από µένα, αλλά το είχαν απορρίψει απερίφραστα οι ίδιοι οι Σκο-
πιανοί. Άρα, δεν υπήρξε καµµία ευκαιρία.

Όσον αφορά το αδιέξοδό τους, είναι προφανές. Όλη η εδώ
πλευρά -όχι όλοι, οι περισσότεροι, αυτοί που θέλουν να το κά-
νουν αυτό για άλλους λόγους- µε κατηγορούν ότι υπήρξα πολύ
αδιάλλακτος. Και τώρα βέβαια εµφανίζονται και κάποιοι καηµένοι
που µε κατηγορούν ότι ήµουν και πολύ ενδοτικός. Τρικυµία εν
κρανίω! 

Και κάτι τελευταίο. Ακούω διάφορους να λένε πάλι από εδώ,
να λένε ότι έκανα δήθεν καριέρα µε το µακεδονικό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαι σαράντα ένα χρόνια Βου-
λευτής, πάντα µε την ψήφο του ελληνικού λαού στην πολιτική.
Και όταν χρειάστηκε εγώ πήγα και σπίτι µου, για όσο χρειάστηκε.
Και δεν το διαπραγµατεύτηκα. Και επέστρεψα πάλι µε την ψήφο
του ελληνικού λαού και µένω σταθερός στις απόψεις µου. Και
ακούω να µε λέτε καµµία φορά και «Μακεδονοµάχο», κι εµένα
και όλους τους άλλους που αντιστεκόµαστε σε αυτό το σηµερινό
ξεπούληµα. Το θεωρώ πολύ υπερβολικό να µας συγκρίνετε µε
ανθρώπους που έδωσαν το αίµα τους για την πατρίδα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Και το θεωρώ τιµή µου να µου απευθύνουν αυτήν τη µοµφή.
Ποιοι; Αυτοί που µέχρι πριν από λίγα χρόνια πήγαιναν στα Σκόπια
και διαδήλωναν και χόρευαν µαζί µε τον Γκρουέφσκι.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα Σκόπια είναι ένα πολυεθνοτικό
κράτος. Το παραδέχονται και οι ίδιοι τώρα. Αλλά τα πολυεθνοτικά
κράτη αναγνωρίζονται και σταθεροποιούνται –προσέξτε!- µε ου-
δέτερο όνοµα, που δεν καπελώνει καµµία από τις εθνότητές τους. 

Για παράδειγµα, το Βέλγιο αποτελείται από Φλαµανδούς και Βα-
λόνους, αλλά διάλεξε το ουδέτερο όνοµα «Βέλγιο». Η Ελβετία
αποτελείται από γερµανόφωνους, γαλλόφωνους και ιταλόφωνους,
αλλά διάλεξε το ουδέτερο όνοµα «Ελβετία». Τα Σκόπια διάλεξαν
όνοµα «Μακεδονία» που παραπέµπει ευθέως σε ανύπαρκτη εθνό-
τητα, για να καπελώσουν άλλες υπαρκτές εθνότητες, κυρίως τους
Αλβανούς που δεν νιώθουν και καµµιά συγγένεια µε τους υπόλοι-
πους. Αυτές είναι, φίλες και φίλοι, συνταγές αποσταθεροποίησης. 

Ακούστε τον Ζάεφ τι είπε µόλις πριν από δύο µήνες, στο τέλος
του 2018. «Έχουµε ένα πρόθεµα, το Βόρεια, αλλά παραµένουµε
Μακεδονία», λέει ο Ζάεφ. «Δεν υπάρχει άλλη χώρα µε αυτό το
όνοµα, Μακεδονία. Υπάρχει η Ελλάδα, χωρίς Μακεδονία». Δείτε
και τι συµβαίνει σε άλλες χώρες µε επίσηµο όνοµα που φέρει γε-
ωγραφικό προσδιορισµό. Παράδειγµα, οι κάτοικοι της Νότιας
Αφρικής λέγονται «Νοτιοαφρικάνοι», αλλά εδώ οι κάτοικοι της
Βόρειας Μακεδονίας θα ονοµάζονται σκέτο «Μακεδόνες». 

Τους αναγνωρίζεται λοιπόν nationality που ορίζεται στη συµ-
φωνία ως εξής: «Μακεδόνες-Macedonian», «πολίτες της Δηµο-
κρατίας της Βόρειας Μακεδονίας». Τι θα πει «nationality»; Λέει ο
ΣΥΡΙΖΑ, η Κυβέρνηση, ότι σηµαίνει ιθαγένεια. Δηλαδή, τη νοµική
σχέση που έχουν οι πολίτες µε το κράτος. Κάτι αθώο ας πούµε.
Αλλά όποιος ανοίξει ένα οποιοδήποτε λεξικό, θα δει ότι µε τον
όρο «nationality» αποδίδονται στα αγγλικά δύο διαφορετικές έν-
νοιες: Ιθαγένεια πράγµατι, αλλά και εθνότητα-εθνικότητα. Ανα-
γνωρίσατε και τα δύο. Και την ιθαγένεια πράγµατι, αυτό που λέει
«πολίτες της Βόρειας Μακεδονίας», αλλά αναγνώρισαν και εθνό-
τητα Μακεδόνων, αυτό που λέει «Macedonian» και µάλιστα
πρώτο-πρώτο. 

Και προσπαθεί να µας καθησυχάσει ο Ζάεφ, αλλά την ίδια
στιγµή, στην ίδια επιστολή ο όρος «µακεδονικός λαός» υπάρχει
τρεις φορές, µε σαφώς εθνοτικό προσδιορισµό, δίπλα σε άλλες
εθνότητες, Αλβανών, Τούρκων κ.λπ.. Και την ίδια στιγµή µιλώντας
στους δικούς του ο Ζάεφ έχει αναφέρει πάνω από εκατό φορές
ότι οι Έλληνες αναγνώρισαν µακεδονική ταυτότητα. Ποιον κο-
ροϊδεύουν λοιπόν; 

Και το πιο χαρακτηριστικό βέβαια ότι ο Ζάεφ φωτογραφήθηκε
πολλές φορές να πανηγυρίζει µπροστά από σχολικούς χάρτες,
όπου εµφανίζει τη µεγάλη Μακεδονία, δηλαδή ολόκληρη η ελλη-
νική Μακεδονία έχει προσαρτηθεί σε αυτούς τους χάρτες στα
Σκόπια. Και να σκεφτείτε, γιατί πολλές φορές έχουµε κοντή
µνήµη, ότι οι Σκοπιανοί είχαν αναλάβει αυτά να τα εξαλείψουν
από το 1995. Και τα έχουν ακόµα αναρτηµένα στα σχολεία τους
και δεν το κρύβουν µάλιστα. 

Και εδώ µπαίνει πια ο απόλυτος παραλογισµός. Δεν έχουµε
εδώ να ψηφίσουµε καν το Σύνταγµά τους, στην τελική του
µορφή. Δεν ξέρουµε τι ψηφίζουµε. Αυτό που µας έχουν δώσει
βρίσκεται υπό αίρεση, µέχρι να κυρώσουµε εµείς την ένταξή
τους στο ΝΑΤΟ. Και ως τότε τι τους δίνουµε; Μια λευκή επιταγή.
Χώρια που µέσα στο Σύνταγµά τους διατηρούνται οι αναφορές
στον µακεδονικό λαό. 

Θα µου πείτε, εµάς αυτό µας ενοχλεί και δεν το δεχόµαστε.
Από την εδώ πλευρά δεν ξέρω τι να πω. Άλλωστε, τι να τους ενο-
χλήσουν οι όποιες αλλαγές κάνουν ή δεν κάνουν οι Σκοπιανοί;
Τους τα έχουν ήδη δώσει όλα.

Ακόµα και η ονοµασία «Βόρεια Μακεδονία» δεν είναι καν erga
omnes, δηλαδή προς πάσα χρήση, διότι τα εσωτερικά τους έγ-
γραφα αναλαµβάνουν την υποχρέωση να τα αλλάξουν µετά από
χρόνια, όταν θα πλησιάζει η ένταξή τους στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, αν και όποτε γίνει. Ως τότε θα δηλώνουν εσωτερικά «Δη-
µοκρατία της Μακεδονίας». 

Και στη ρηµατική τους διακοίνωση, την οποία επικαλούνται και
πανηγύριζαν, ως «Δηµοκρατία της Μακεδονίας» την έστειλαν.
Πάει, λοιπόν, και το erga omnes και έχει δίκιο ο Κυριάκος Μη-
τσοτάκης που είπε ότι το µόνο erga omnes που υπάρχει σ’ αυτήν
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τη συµφωνία είναι αυτό που έδωσαν εκείνοι, εθνότητα και
γλώσσα και ταυτότητα, όλα erga omnes. 

Αναλαµβάνει, µάλιστα, η Κυβέρνηση την υποχρέωση µ’ αυτήν
τη συµφωνία να παίρνει µέτρα εναντίον ελληνικών συλλόγων και
ιδιωτικών σωµατείων που αντιστέκονται στην αναγνώριση του
µακεδονικού ιδεολογήµατος. Θα έχουµε δηλαδή στην Ελλάδα
σωµατεία που θα ιδρύονται για να διαδώσουν τη λεγόµενη «µα-
κεδονική γλώσσα» µέσα στη χώρα µας -ήδη το κάνουν και το ξέ-
ρετε ότι το κάνουν- αλλά δεν θα µπορούν οι δικές µας
µακεδονικές οργανώσεις να διαµαρτύρονται καν. Αυτό τινάζει
στον αέρα την κοινωνική συνοχή. Από εδώ και εµπρός θα υπάρ-
χουν σφοδρές αναταράξεις, φοβάµαι. 

Και ακόµα έχει δεσµευτεί η Κυβέρνηση να στηρίξει η Ελλάδα
–προσέξτε- την ενταξιακή προοπτική των Σκοπίων στην Ευρω-
παϊκή Ένωση, άρθρο 2 παράγραφος 3. Τι θα πει εκ των προτέ-
ρων αυτή η δέσµευση για στήριξη; Ότι η Ελλάδα δεν θα µπορεί
να διαπραγµατευτεί τίποτα µε τα Σκόπια; Δηλαδή, όλες οι άλλες
χώρες θα µπορούν να διαπραγµατεύονται, να βάζουν και βέτο
ακόµα σε κάποιο από τα όποια 32 κεφάλαια της ένταξης; 

Η Βουλγαρία, για παράδειγµα, θα µπορεί να το κάνει, η Κροα-
τία θα µπορεί να το κάνει, η Σλοβακία θα µπορεί να το κάνει, αλλά
η Ελλάδα δεν θα µπορεί να διαπραγµατευτεί το παραµικρό; Δη-
λαδή, η Ελλάδα, η µεγαλύτερη και παλαιότερη χώρα-µέλος της
Ευρωπαϊκής Ένωσης στην περιοχή, µετατρέπεται σε χώρα-
παρία, σε χώρα απολύτως περιθωριοποιηµένη; Απ’ όλα αυτά οι
µελλοντικές κυβερνήσεις θα πρέπει να βρουν τρόπο να αποδε-
σµευτούν. Δεν θα είναι εύκολο, αλλά είναι απαραίτητο.

Και κάτι τελευταίο. Πήγατε να διασπάσετε τη Νέα Δηµοκρατία
και δεν σας βγήκε. Μετά πάτε να κυριαρχήσετε στην Κεντροαρι-
στερά. Με ποιους; Με τον Δανέλλη, τον Μπίστη και τη Ρεπούση,
βγάζοντας όλους εµάς, τους υπολοίπους, εθνικιστές και ακρο-
δεξιούς. Είναι µάταιος ο κόπος σας. Πέφτετε πάνω σε ατράντα-
χτες και φοβερές παρακαταθήκες µεγάλων προσωπικοτήτων απ’
όλους τους πολιτικούς χώρους. 

Ακούστε για να τα θυµάστε. Πάνω στην παρακαταθήκη πέ-
φτετε του Αλέξανδρου Παπαναστασίου, 2 Οκτωβρίου του ‘31:
«Δεν υπάρχει µακεδονικό έθνος».

Παρακαταθήκη Ελευθερίου Βενιζέλου: «Ο µακεδονικός αγώ-
νας πρέπει να γίνει το Ευαγγέλιο της ελληνικής φυλής». Εσείς
αυτό το Ευαγγέλιο πάτε να το καταργήσετε και από τα σχολικά
βιβλία ακόµα. Με ακούτε, κύριε Φίλη.

Πέφτετε πάνω στην παρακαταθήκη του Ανδρέα Παπανδρέου,
που είπε τον Οκτώβριο του ‘93: «Το Σκοπιανό δεν είναι απλώς
θέµα ενός ονόµατος. Είναι θέµα εθνικού κινδύνου εις χρόνον µα-
κρόν. Είναι ένα όπλο για µακροπρόθεσµη δηµιουργία κράτους
µακεδονικού, που θα έχει τα Σκόπια, τη Μακεδονία του Πιρίν και
τη βόρεια Ελλάδα». Ανδρέας Παπανδρέου.

Πέφτετε πάνω στην ανοικτή επιστολή που υπέγραψαν προσω-
πικότητες όπως ο Ελύτης, ο Δηµήτρης Τσάτσος, η Μελίνα, η
Ελένη Γλύκατζη-Αρβελέρ, ο Μάνεσης, ο Γεωργάκης. Για εµάς η
ψυχή µας είναι το όνοµά µας. 

Και ο Θεοδωράκης είπε µόλις προχθές: «Είναι µια Συµφωνία
που µόνο δεινά επιφυλάσσει για τη χώρα µας, αλλά και για τα
Βαλκάνια. Μην προχωρήσετε σ’ αυτό το έγκληµα σε βάρος της
Ελλάδας. Η ζηµιά που θα προκαλέσετε στον τόπο µας θα είναι
ανεπανόρθωτη».

Και ρωτάω εγώ απλά, τι είναι όλοι αυτοί; Ακραίοι, ακροδεξιοί,
εθνικιστές, µακεδονοµάχοι; Δεν ντρέπεστε λιγάκι;

(Παρατεταµένα χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας
Δηµοκρατίας)

Με αυτών των προσώπων τα αναστήµατα και τις σκιές πρέπει
να αναµετρηθούν όσοι στο όνοµα της Κεντροαριστεράς ή και της
Κεντροδεξιάς ακόµα ή οποιασδήποτε µικροκοµµατικής σκοπιµό-
τητας πάνε σήµερα να κάνουν ένα τέτοιο έγκληµα. 

Ακούστε δεν χρειάζονται πολλά. Αρκεί η σκηνή από το αερο-
δρόµιο της Θεσσαλονίκης στις 28 Αυγούστου του ‘92, όπου ο
Κωνσταντίνος Καραµανλής είπε εκείνο το συγκλονιστικό «δεν
υπάρχει παρά µία Μακεδονία και η Μακεδονία αυτή είναι ελλη-
νική» και βούρκωσε.

Τι είναι, λοιπόν, όλοι αυτοί; Είναι Έλληνες, παλιότεροι και πιο
πρόσφατοι και σύγχρονοι, µε τις διαφορές τους, µε τις διαφορε-

τικές ιστορικές διαδροµές τους, µε τα σφάλµατα και τις αρετές
τους, αλλά όλοι αυτοί είναι Έλληνες που εσείς δεν αγαπήσατε,
γιατί δεν είναι εθνοµηδενιστές. Είναι, όµως, Έλληνες που η συν-
τριπτική πλειοψηφία του λαού µας τους σέβεται, τους αγαπά και
τους τιµά, γιατί όλοι τους άφησαν στον λαό µας την ίδια παρα-
καταθήκη: Η Μακεδονία είναι µία και είναι ελληνική.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ (ΜΑΚΗΣ) ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Μας βρίζετε ασυστό-

λως.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Σταµατήστε πια!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριοι συνάδελφοι,

ησυχάστε για να συνεχίσει ο κύριος Πρόεδρος.
Κύριε Πρόεδρε, συνεχίστε, παρακαλώ.
ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΑΜΑΡΑΣ: Επειδή άκουσα για αλυτρωτισµό, αλυ-

τρωτισµός είναι όταν διεκδικείς. Δεν είναι όταν αποκρούεις τις
διεκδικήσεις των άλλων. Να καταλάβετε τη διαφορά, τι θα πει
αλυτρωτισµός. 

Η Μακεδονία, λοιπόν, είναι µία και είναι ελληνική κι ας πέρασαν
τα χρόνια. Μαζεύονται και πάλι σήµερα στους δρόµους εκατοµ-
µύρια όρθιοι και υπερήφανοι Έλληνες και αλύγιστα, µε µία φωνή,
φωνάζουν το ίδιο πράγµα, ένα πράγµα: Η Μακεδονία είναι µία
και είναι ελληνική. 

Όπως είπε ο τότε Πρόεδρος της Ελληνικής Δηµοκρατίας, ο
Μακεδόνας Κωνσταντίνος Καραµανλής, τα κράτη δεν ζουν µόνο
µε το σήµερα. Πρέπει να θυµούνται και το χθες, για να µην το
ξαναζήσουν αύριο.

Ό,τι και να λέτε, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από
εδώ, η Μακεδονία είναι µία και είναι ελληνική.

Ευχαριστώ πολύ.
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Ο συνάδελφος κ. Κωνσταντίνος Ζουράρις έχει τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-

τερικών): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για να κάνω µια
µικρή παρατήρηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Υπουργέ, θέ-
λετε να σχολιάσετε τον κ. Σαµαρά; 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Μισό λεπτό. Σας παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι! Αφήστε να δι-

ευθύνουµε τη συζήτηση.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-

τερικών): Ένα λεπτό θέλω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ξέρετε ότι αυτό δεν

συνηθίζεται. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-

τερικών): Μια διευκρίνιση για ένα λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ορίστε, έχετε τον

λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-

τερικών): Θέλω να διαβεβαιώσω τον σεβαστό Πρόεδρο κ. Σα-
µαρά ότι, όταν ήλθαµε εµείς στην Κυβέρνηση, δεν αλλάξαµε
στην ιστοσελίδα του Υπουργείου Εξωτερικών αυτά τα οποία ανα-
γράφονταν για τη Μακεδονία γιατί, όπως είπε ο κ. Κουµουτσά-
κος, ο κεντρικός σας εισηγητής, η πάγια για τα εκατόν πενήντα
χρόνια πολιτική του Υπουργείου Εξωτερικών ήταν η ίδια: να απο-
φευχθεί η µονοπώληση του όρου, του ονόµατος, του εδάφους
και της ταυτότητας της Μακεδονίας. Αντιλαµβάνεστε ότι η απο-
φυγή του όρου «µονοπώληση» σηµαίνει ότι υπάρχει και άλλη Μα-
κεδονία, γιατί αλλιώς δεν θα είχε καθόλου νόηµα αυτό που ήταν
η πάγια εξωτερική πολιτική. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Όπως είπε η κ. Μπακογιάννη και θύµισα κι εγώ τον Ιούνιο, ήδη

τον 19ο αιώνα ο Χαρίλαος Τρικούπης, όχι µια µικρή προσωπικό-
τητα, µιλώντας στην Ελληνική Βουλή έλεγε για τρεις περιοχές
της γεωγραφικής Μακεδονίας, τη νότια περιοχή που είναι αµιγώς
ελληνική, τη βόρεια περιοχή που κατοικείται κυρίως από σλαβικά
φύλα και την ενδιάµεση.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
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Επίσης, πρέπει να σας πω ότι η ίδια η εθνική λύση, όπως δια-
µορφώθηκε από το 2007 και µετά, η σύνθετη ονοµασία µε γεω-
γραφικό προσδιορισµό, προφανώς υπονοεί ότι προσδιορίζεται
άλλο κράτος µε το όνοµα Μακεδονία και γεωγραφικά, για να δια-
κριθεί από τις άλλες περιοχές της ευρύτερης γεωγραφικής πε-
ριοχής.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥ-
ΛΟΥ)

Άρα, η παρατήρησή µου είχε µοναδικό νόηµα να δείξει ότι
πράγµατι υπάρχει µία εθνική γραµµή, η οποία διαµορφώθηκε
τουλάχιστον από το 2007 και µετά γύρω από τη σύνθετη ονοµα-
σία που αποδέχεται τη χρήση του ονόµατος «Μακεδονία». Αυτή
είναι η εθνική πολιτική γραµµή που ακολούθησαν οι κυβερνήσεις
Καραµανλή, οι κυβερνήσεις Παπανδρέου, αλλά και οι κυβερνή-
σεις Σαµαρά, γιατί αυτές ήταν οι προγραµµατικές δηλώσεις που
εκφώνησε ο Υπουργός Εξωτερικών κ. Αβραµόπουλος και αυτές
ήταν οι σχετικές οµιλίες που έκανε ο Υπουργός Εξωτερικών κ.
Βενιζέλος και ο κ. Αβραµόπουλος στη Γενική Συνέλευση του
ΟΗΕ.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Όλα αυτά, λοιπόν, τα λέω για να σας πω ότι υπάρχει εθνική

θέση. Πρέπει να επιµείνουµε σε αυτήν και πρέπει να µάθετε να
ακούτε την ιστορική αλήθεια.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Τέλος, πρέπει να είναι σαφές ποιος λέει την αλήθεια και ποιος

µιλάει στον ελληνικό λαό µε επιχειρήµατα και ειλικρίνεια.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο επί προσωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δεν
υπάρχει προσωπικό.

ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Αναφέρθηκε στο όνοµά του.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Δεν νοµίζω ότι χρειάζεται να

εξηγήσω γιατί. Δώστε µου τον λόγο, σας παρακαλώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορίστε,

κύριε Κουµουτσάκο, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Θα χρειαστώ τριάντα δευτερόλεπτα. 
Για µία ακόµα φορά ο ΣΥΡΙΖΑ και οι εκπρόσωποί του παραποι-

ούν σκοπίµως και συνειδητά θέσεις και απόψεις µας, ειδικά σε
αυτό το κρίσιµο εθνικό θέµα. Είπε ο κύριος Υπουργός ότι στην
επιτροπή, αλλά και χθες, αναφέρθηκα στους τρεις διαχρονικούς
στόχους της χώρας, της πατρίδας για το ζήτηµα αυτό.

Πρώτον, να µην µονοπωλήσει κανείς άλλος -ξεχάσατε τη λέξη,
κύριε Κατρούγκαλε- το σύνολο της περιοχής, τον πολιτισµό και
την αναφορά της Μακεδονίας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-
τερικών): Υπάρχει και άλλος…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Κανείς άλλος. Ακούστε λίγο.
Δεύτερον, να µη δοθεί η εντύπωση ότι άλλος νοµιµοποιείται ή

είναι νοµιµοφανής ή νόµιµος διεκδικητής του πολιτισµού και της
εδαφικής υπόστασης της Μακεδονίας που ανήκει στην ελληνική
επικράτεια.

Τρίτον, να µην επιτραπεί ούτε να εγερθεί ούτε να υπάρχει υπό-
νοια δηµιουργίας µειονοτικού ζητήµατος εντός της Ελλάδας, ό,τι
κάνει δηλαδή η αναγνώριση της γλώσσας και της εθνότητας που
υπογράφεται στην κατάπτυστη Συµφωνία των Πρεσπών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τώρα
τον λόγο έχει ο κ. Ζουράρις. Και µετά θα δώσω τον λόγο στον κ.
Μιχαλολιάκο.

Κύριε Ζουράρι, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΙΣ: Σεβαστή µου Πρόεδρε, συγ-

γνώµη για τη βραδυπορία, αλλά το ισχίον δεν ισχύει.
Αντίπαλον εις εν όνοµα αποκεκρίσθαι. Θα αναγκαστώ να πα-

ραπέµψω στην έλλειψη λογικών αλληλουχιών που υπάρχει σε
αυτή την πρόταση περί συνθήκης και κατά πόσον αυτές οι ελλεί-
ψεις των λογικών αλληλουχιών σακατεύουν εµάς τους Μακεδό-
νες, εµένα τον Μακεδόνα.

Ήδη από το Α5 του Θουκυδίδη, αντίπαλον εις εν όνοµα απο-
κεκρίσθαι, διακρίνεστε δηλαδή, διακριτόν, για να υπάρχει άν-

θρωπο-κοινότητα και να υπάρχει άνθρωπος. Το ουδέν ενικότερον
του προσώπου πρέπει να υπάρχει οπωσδήποτε το διακριτόν και
η εταιρότης µου απέναντι στην ετερότητα του άλλου.

Εγώ, παραδείγµατος χάριν, δεν είµαι Φωτεινή και η Φωτεινή
δεν είναι Κώστας, αλλά για να υπάρξει Κώστας και Φωτεινή, δη-
λαδή Φωτεινή- πρόσωπο, πρέπει να υπάρχει όνοµα Φωτεινή,
διότι η ανθρωπότης της Φωτεινής και η ανθρωπότης του Κώστα
συνεπάγεται εν ταυτώ, όπως το λέει και το Θεοτοκίον, όνοµα και
άνθρωπος είναι συµφυή και ισοκλεή.

Δεν υπάρχει άνθρωπος και άνθρωπος πολιτικός χωρίς το
όνοµα. Εάν δεν έχει όνοµα, τι είναι; Αγέλη, είναι στίφος, είναι
εσµός. Είναι η αρχή ουσιαστικά της σύγχρονης κοινωνικής και
πολιτικής ανθρωπολογίας δυόµιση χιλιάδες χρόνια πριν.

Δεύτερο στοιχείο. Τι συµβαίνει, εποµένως, αυτήν τη στιγµή;
Όταν παραπέµψουµε στα «Αναλυτικά Πρότερα», στο 70Α’, θα
δούµε το εξής: Εγώ αυτήν τη στιγµή έχω το εξής, είµαι το ου ον.
Υπάρχει το ον τι; Διότι είµαι δυόµιση χιλιάδες χρόνια Μακεδόνας.
Ή υπάρχει το πρότερον γενοµένου, λέει, στα «Αναλυτικά Πρό-
τερα», στο 70Α’, και είµαι πρότερον ου γενοµένου εγώ σε σχέση
µε τους Σκοπιανούς.

Οι Σκοπιανοί πώς το λένε, επίσης; Και είναι σαν να το έχει γρά-
ψει για τους Σκοπιανούς. Υστέρων γέγονε το πράγµα των Σκο-
πιανών, δυόµιση χρόνια µετά.

Συµπέρασµα. Τι έχουµε αυτή τη στιγµή µε την επισηµοποίηση
ουσιαστικά και την µόνη ουσιαστικά κρατική υπόσταση των Σκο-
πιανών εάν εγκριθεί; Ή εις τούτο κακίας ονόµατος ήξοµεν ή εις
τούτο ήξοµεν αφήξοµεν για να φτάσουµε σε αυτή την κακία, λέει
και ο Λυσίας. Τι θα γίνει; 

«Εγώ ο Μακεδών», θα είναι παρατσούκλι, διότι το κυριαρχούν
και το ασκούν κυριαρχική εξουσία στον πλανήτη γη, σε όλους
τους επίσηµους διεθνείς οργανισµούς είναι αυτοί, οι οποίοι τι
έκαναν; Έχουν κλέψει, είναι κλέφτες. Εποµένως, επισηµοποιείται
το υστερόφηµον του κλέπτου έναντι εµού που είµαι ο κτητορι-
κός, ο ιδρυτικός και ο δοµήτωρ άνθρωπος και ανθρωπο-κοινότης
Μακεδών. Το µόνο επίσηµο όνοµα, το κυριαρχικό, θα είναι η Μα-
κεδονία, η επάνω, των Σκοπίων.

Εποµένως, εγώ ο Μακεδών και οι Μακεδόνες θα είµαστε τα
οστέα τεταπεινωµένα, θα είµαστε ουσιαστικά οι µείον Μακεδό-
νες, έχοντας υποστεί την deminutio capitis, δηλαδή τη συρρί-
κνωση κεφαλής, όπου είναι κεντρική στο ρωµαϊκό δίκαιο και
µετά, διότι δεν θα έχουµε εµείς -αυτό που λέει στα «Βασιλικά»
του Λέοντος του Σοφού- µετά τους πανδέκτες, τη φυλαττωµένην
υπόστασιν του πράγµατος. Τη φυλαττωµένην υπόστασιν του
πράγµατος µάς την έχουν κλέψει και εγώ θα είµαι µείον Κώστας
ως Μακεδών, θα είµαι λιγότερο Μακεδών. Θα είµαι ουσιαστικά
παρατσούκλι.

Συµπέρασµα προσωρινόν και ενδεχοµένως ολίγον οριστικόν:
Μας είπαν θα νικήσετε, εάν υποταχτείτε. Υποταχτήκαµε και βρή-
καµε τη στάχτη. Μας είπαν θα νικήσετε, εάν αγαπήσετε τους Μα-
κεδόνες αδελφούς, κλέφτες επάνω. Αγαπήσαµε και βρήκαµε τη
στάχτη. 

Εποµένως βουληφόροι Βουλευταί του ελληνικού Κοινοβου-
λίου, Ελληνίδες Βουλευταί της Βουλής των Ελλήνων, µη µε σα-
κάτεψε, µη µας σακάτεψε, µην µε ακρωτηριάσετε, εµένα τον
Μακεδόνα. Μην επιτρέψετε στους Σκοπιανούς να µε σακατέψουν
εµένα. Και βεβαίως αλλιώς πώς ουκ αν αισχρόν ή εις τούτο ήξο-
µεν, εάν καταλήξουµε και ψηφίσουµε αυτό. Πώς ουκ αν αισχρόν
οι µεν πρόγονοι υπέρ της ελευθερίας της Μακεδονίας διακινδύ-
νευον, υµείς δε τώρα ουδέ περί του ονόµατος και υπέρ του ονό-
µατος τολµάτε ψηφίζειν; Πώς ουκ αν αισχρόν!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε. 

Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της
Χρυσής Αυγής κ. Νικόλαος Μιχαλολιάκος.

Κύριε Μιχαλολιάκο, έχετε τον λόγο για δεκαπέντε λεπτά. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-

κού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή): Ευχαριστώ πολύ.
Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν είναι λίγοι

µέσα σε αυτήν εδώ την Αίθουσα αυτοί που αποφάσισαν ότι όλοι
είναι πατριώτες εκτός από εµάς, που είµαστε προδότες. Τι κρίµα
για αυτούς που ολόκληρος ο ελληνικός λαός λέει ότι προδότες
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είναι αυτοί που θα ψηφίσουν τη συµφωνία και όχι αυτοί που θα
την καταψηφίσουν! 

Και σε κάποιους άλλους πάλι, οι οποίοι λένε ότι η Χρυσή Αυγή
εκµεταλλεύεται το ζήτηµα αυτό, υπάρχουν τεκµήρια πολλών
ετών για τη θέση µας, όπως το πρώτο φύλλο της εφηµερίδος
µας, της Χρυσής Αυγής, της οποίας την πρώτη σελίδα καταθέτω
στα Πρακτικά, που είχε βγει µε σύνθηµα «Κανένας συµβιβασµός
για τη Μακεδονία µας».

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
Παρακαλώ, το καταθέτω στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Γενικός Γραµµατέας του Λαϊκού Συνδέ-

σµου - Χρυσή Αυγή κ. Νικόλαος Μιχαλολιάκος καταθέτει για τα
Πρακτικά το προαναφερθέν δηµοσίευµα, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτό το «κανένας συµβιβασµός για τη Μακεδονία µας» ασφα-
λώς αφορά και το όνοµα, την οποιαδήποτε παραχώρηση του
ονόµατος. Αυτή είναι εθνική θέση. 

Απαντώντας στα όσα κάλπικα ακούστηκαν, θα σας διαβάσω τι
είχε πει ο Αντιπρόεδρος της Κυβερνήσεως της Νέας Δηµοκρα-
τίας - ΠΑΣΟΚ και Υπουργός Εξωτερικών κ. Βενιζέλος, στη Γενική
Συνέλευση του ΟΗΕ, στις 27 Σεπτεµβρίου του 2014. 

Είχε πει, λοιπόν, ο κύριος Βενιζέλος ότι όσον αφορά το ζήτηµα
του ονόµατος της Πρώην Γιουγκοσλαβικής Δηµοκρατίας της Μα-
κεδονίας, η Ελλάδα στηρίζει πλήρως τη διαδικασία υπό τον Γε-
νικό Γραµµατέα του ΟΗΕ µέσω του προσωπικού απεσταλµένου
του, Μάθιου Νίµιτς. Η Ελλάδα µέχρι σήµερα έχει κάνει πολύ ση-
µαντικά βήµατα και αναµένουµε και από την άλλη πλευρά. Προ-
τείνουµε µια αµοιβαία αποδεκτή σύνθετη ονοµασία µε
γεωγραφικό προσδιορισµό πριν τη λέξη «Μακεδονία». Τη λέξη
«Μακεδονία» την είχε δώσει η Νέα Δηµοκρατία. Βεβαίως, ποτέ
δεν είναι αργά για να πάρει πίσω αυτή τη θέση. Και θα αναφερθώ
πώς, στη συνέχεια. 

Όπως γνωρίζετε όλοι, πριν ακόµη ολοκληρωθεί η σηµερινή
διαδικασία αυτής της ψηφοφορίας, είχαµε µια δήλωση από τον
Μάθιου Νίµιτς, ο οποίος σε συνέντευξή του στο Αθηναϊκό Πρα-
κτορείο Ειδήσεων εδήλωσε: «Εάν η Συµφωνία των Πρεσπών δεν
τεθεί σε ισχύ, οι συνέπειες της αποτυχίας θα είναι βαθιές και πι-
θανόν και οι δύο πλευρές θα µπορούσαν να επανεξετάσουν
πολλά στοιχεία τα οποία είχαν συµφωνηθεί. Μπορώ να προ-
βλέψω πολλά διαφορετικά σενάρια τα οποία θα µπορούσαν να
είναι δυνατά. Μερικά από αυτά είναι αρκετά επικίνδυνα». Είναι
µια δήλωση απαράδεκτη, ωµή παρέµβαση στο εσωτερικό της
χώρας. 

Και αν εσείς, η Αριστερά που κυβερνάτε, έχετε και λέτε για τον
Παναγιώτη Κανελλόπουλο που είχε πει στον Πιουριφόι «Ιδού τα
στρατεύµατά σας», τι έχετε να πείτε τώρα για τον Νίµιτς, που σε
µια ψηφοφορία στη Βουλή λέει ότι θα είναι επικίνδυνο να ψηφί-
σουµε και να πούµε «όχι» στη συµφωνία αυτή; Γιατί δεν την κα-
ταγγέλλετε ούτε εσείς, σαν Κυβέρνηση ούτε εσείς, σαν
Αξιωµατική Αντιπολίτευση; 

Η υπόθεση αυτή των δηλώσεων Νίµιτς µάς θυµίζει µια άλλη
δήλωση, τη δήλωση Μπράιζα, του Υφυπουργού Εξωτερικών των
Ηνωµένων Πολιτειών, που όταν υπεγράφη ο αγωγός Μπουργκάς
- Αλεξανδρουπόλεως βγήκε και είπε ότι, αν προχωρήσει το έργο
αυτό, πιθανώς θα έχουµε και πόλεµο. Η συνέχεια είναι γνωστή.

Εις ό,τι αφορά πάλι τα περί προδοτών και απογόνων, ας ψά-
ξουν κάποιοι καλύτερα, γιατί στα Επτάνησα επί ιταλικής κατοχής
υπήρχε ένα φασιστικό περιοδικό των ιταλικών αρχών, το Κουα-
δρίβιο, και υπάρχουν κάποια ονόµατα µέσα εκεί, όπως ονόµατα
υπάρχουν και για κάποιους που κάνουν τους υπερδηµοκράτες
σε αυτούς που συνέταξαν το Σύνταγµα της 21ης Απριλίου του
Γεώργιου Παπαδόπουλου. Για αυτό καλύτερα να σιωπούν.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ: Χούντα Παπαδόπουλος. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-

κού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή): Για εσάς. Εγώ είπα το καθε-
στώς. Από κει και πέρα… 

Για σας δεν ήταν Χούντα του Γιαρουζέλσκι, από όσο ξέρω. Το
είχατε γράψει και σε βιβλίο. Έτσι δεν είναι;

Έρχοµαι πάλι στην αµφίσηµη στάση της Νέας Δηµοκρατίας,
η οποία εφάνη και µε την ένσταση αντισυνταγµατικότητος την

οποία κατέθεσε η Χρυσή Αυγή, όπου την απορρίψατε και εισπρά-
ξατε και το χειροκρότηµα του ΣΥΡΙΖΑ. Να χαίρεστε το χειροκρό-
τηµα του ΣΥΡΙΖΑ!

Και βεβαίως είναι ξεκάθαρο από το άρθρο 28 του Συντάγµα-
τος ότι απαιτείται πλειοψηφία τριών πέµπτων για µείζον εθνικό
θέµα. Και αν δεν είναι µείζον εθνικό θέµα αυτό, ποιο είναι; Η
εκλογή Προέδρου της Δηµοκρατίας ή ο εκλογικός νόµος; Θεω-
ρείτε ότι είναι πιο σηµαντικό εθνικό θέµα η εκλογή του Προέδρου
ή ο εκλογικός νόµος από το θέµα της ονοµασίας των Σκοπίων;
Για εσάς, ναι, είναι. Για εµάς όχι. 

Επίσης, ακούστηκε συχνά πυκνά και από πολλούς αγορητές
ότι εθνικότητα είναι µόνο η υπηκοότητα και ότι το έθνος είναι µια
έννοια που δεν υπάρχει στο διεθνές δίκαιο. Και διαβάζω στο Σύν-
ταγµα της Ελλάδας, στο άρθρο 1, παράγραφος 3, «Όλες οι εξου-
σίες πηγάζουν από το λαό. Υπάρχουν υπέρ αυτού και του έθνους
και ασκούνται όπως ορίζει το Σύνταγµα». Υπέρ αυτού και του
έθνους. Ποιο φάντασµα, λοιπόν; Από το φάντασµα αυτό είναι
που αντλεί τη νοµιµοποίησή του το Σώµα αυτό και το πολίτευµα. 

Για τη συµφωνία έχουν αναφερθεί όλα µέσα σε αυτήν εδώ την
Αίθουσα. Συνοπτικά θα αναφέρω κάποια πράγµατα, όπως ότι τα
µέλη δεσµεύονται να µην επιχειρούν, υποκινούν, υποστηρίζουν
ή ανέχονται οιεσδήποτε πράξεις ή δραστηριότητες µη φιλικού
χαρακτήρα που στρέφονται κατά του άλλου µέρους. Μάλιστα. 

Για αυτό δεν ακούστηκε το εµβατήριο από τα στρατιωτικά σώ-
µατα «Μακεδονία ξακουστή, του Αλέξανδρου η χώρα»; Γιατί το
εµβατήριο λέει: Μακεδονία ξακουστή του Αλέξανδρου η χώρα
που έδιωξες τους Βούλγαρους -έλεγε παλαιότερα, τους βάρβα-
ρους στη συνέχεια- και ελεύθερη είσαι τώρα. 

Ποιους διώξαµε; Τους Κορεάτες, τους Αφγανούς, τους Σκο-
τσέζους; Τους Σλάβους διώξαµε. Τι θα κάνετε µε αυτό; Θα το
απαγορεύσετε; Μπορείτε να διαγράψετε την ιστορία; 

Και έρχοµαι, βέβαια, στο περίφηµο άρθρο 7 και σε όλα αυτά
τα εξωφρενικά και επικίνδυνα αντεθνικά που περιέχονται σε
αυτό, ως προς τον ορισµό του όρου Μακεδονία για τους µεν και
για τους δε, λες και δεν υπάρχει ενιαίος ορισµός, λες και η Μα-
κεδονία δεν είναι µια και δεν είναι Ελληνική.

Και µέσα στο άρθρο 7 παράγραφος 3 αναφέρεται και το εξής:
Όταν γίνεται αναφορά στο Δεύτερο Μέρος -τα Σκόπια είναι το
Δεύτερο Μέρος και επειδή τα Σκόπια είναι το Δεύτερο Μέρος και
δεν τα αναφέρουµε µε την ονοµασία τους έγινε και η Ελλάδα
Πρώτο Μέρος, σε όλη τη συµφωνία η Ελλάδα, η Ελληνική Δηµο-
κρατία δεν αναφέρεται, αναφέρεται ως Πρώτο Μέρος- µε αυ-
τούς τους όρους νοούνται η επικράτεια, η γλώσσα, ο πληθυσµός
και τα χαρακτηριστικά τους µε τη δική τους αντικειµενική, επι-
στηµονική ερµηνεία των ιστορικών γεγονότων. 

Ποιος θα κρίνει αυτά τα ιστορικά γεγονότα; Μιλάµε για τη σύ-
σταση µιας επιτροπής, η οποία θα εξετάσει και εφόσον το κρίνει
απαραίτητο, θα αναθεωρήσει τα σχολικά εγχειρίδια. Γι’ αυτό και
ο Υπουργός Παιδείας σας, ο κ. Γαβρόγλου, αφαίρεσε την ύλη
σχετικά µε τους µακεδονοµάχους και τον Παύλο Μελά.

Η Χρυσή Αυγή από τη θέση αυτή που βρίσκεται έχει να δηλώ-
σει προς την Κυβέρνηση της Αριστεράς και τη σηµερινή πλει-
οψηφία ότι τα αντεθνικά σχέδια δεν θα περάσουν. Η ιστορία θα
νικήσει και δεν µπορεί να διαγραφεί ο Παύλος Μελάς και οι Μα-
κεδονοµάχοι, παρ’ όλα τα µειδιάµατα κάποιων.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
Θα ήθελα, επίσης, πάνω στο σηµείο αυτό να πω ότι οποιαδή-

ποτε διαφορά προκύψει, σύµφωνα µε το άρθρο 19 παράγραφος
2, µπορεί να υποβληθεί στο Διεθνές Δικαστήριο. Και λέει στη συ-
νέχεια ότι αν δεν συµφωνήσουν τα δύο Μέρη να προσφύγουν
από κοινού στο Διεθνές Δικαστήριο, τότε θα µπορούσε αυτό να
γίνει και µονοµερώς. Ιδού, λοιπόν, στάδιον δόξης λαµπρόν για
τη Νέα Δηµοκρατία αν γίνει κυβέρνηση. Είναι βέβαιο ότι κατα-
στρατηγείται η συµφωνία από τα Σκόπια ήδη τώρα και θα συµβεί
και στο µέλλον. Έχετε τη δυνατότητα να προσφύγετε και µη λέτε
ότι η κύρωση της συµφωνίας αυτής είναι τελεσίδικη και δεν µπο-
ρεί να γίνει τίποτε.

Η εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ χαρακτήρισε τη Συµφωνία των Πρε-
σπών ως αντιιµπεριαλιστική, την ίδια στιγµή που είναι γνωστό και
δεδοµένο ότι γίνεται προκειµένου τα Σκόπια να µπουν στο ΝΑΤΟ.
Κάποτε η Αριστερά ήθελε όλη τη Μακεδονία στα Σοβιέτ για να
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εξυπηρετηθεί η Μόσχα. Τώρα την παραχωρεί στην Αµερική και
λέει ότι είναι αντιιµπεριαλιστική η συµφωνία. Αλλά τι να περιµένει
κανείς από αυτούς οι οποίοι έλεγαν τα συνθήµατα «Αµερικανοί
φονιάδες των λαών» και σήµερα είναι οι πιο καλοί πελάτες των
Αµερικανών;

Και εις ό,τι αφορά πάλι τα περί προδοτών και επειδή άπαντες,
οι περισσότεροι τουλάχιστον εκ των Βουλευτών και των Υπουργών
του ΣΥΡΙΖΑ δηλώνουν κοµµουνιστές, θα τους πω ότι στο Κοµµου-
νιστικό Μανιφέστο απαντώντας στην κατηγορία ότι οι κοµµουνι-
στές θέλουν να καταργήσουν την πατρίδα ο Μαρξ και ο Ένγκελς
αναφέρουν τα εξής αυτολεξεί: «Κατηγόρησαν τους κοµµουνιστές
ότι θέλουν να καταργήσουν την πατρίδα, την εθνικότητα. Οι ερ-
γάτες δεν έχουν δική τους πατρίδα. Δεν µπορείς να τους πάρεις
κάτι που δεν έχουν. Ας µην επικαλείσαι, λοιπόν, τον πατριωτισµό».

Και εις ό,τι αφορά τους πάρα πολλούς από το ΠΑΣΟΚ που βρί-
σκονται σήµερα στις γραµµές του ΣΥΡΙΖΑ θα τους θυµίσω ότι το
1982 η κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ, η Κυβέρνηση Ανδρέα Παπαν-
δρέου, εξαίρεσε 70.000 πολίτες των Σκοπίων από τη δυνατότητά
τους να επιστρέψουν στην Ελλάδα. Γιατί; Γιατί δήλωναν Μακεδό-
νες στην εθνικότητα.

Και όσον αφορά έναν άλλο νεολογισµό που υπάρχει και δεν
είναι σηµερινός, υπάρχει πάρα πολλά χρόνια, περί Σλαβοµακεδό-
νων, τον θεωρώ εξαιρετικά αδόκιµο και εθνικά επικίνδυνο, γιατί
και Σλάβοι και Μακεδόνες δεν γίνεται. Οι Μακεδόνες είναι Έλλη-
νες και µόνο Έλληνες!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
Ο δε Κωστής Παλαµάς σε ένα άρθρο του στον «Νουµά» στις

αρχές του 20ου αιώνος τους αποκαλούσε βουλγαρόφωνους Ελλη-
νοµακεδονίτες.

Πρόσφατα µάλιστα, ο καθηγητής Πανεπιστηµίου κ. Μπαµπινιώ-
της έγραψε ένα άρθρο που λέει: «Η γλώσσα τους νοτιοσλαβική,
όχι µακεδονική». Και γράφει χαρακτηριστικά στο άρθρο του αυτό:
«Αυτή τη βουλγαροσερβική, νοτιοσλαβική γλώσσα την αποκαλούν
ψευδώς µακεδονική. Αυτή είναι η µεγάλη αλήθεια και η ουσία του
θέµατος. Μόνο που αν επικυρωθεί µε τη Συµφωνία των Πρεσπών
η ονοµασία ως µακεδονικής, θα επικρατήσει το αντίθετο. Ένα µε-
γάλο ιστορικό ψέµα µε τη µεγάλη αλήθεια θα κρύβεται χωµένη
στα χάρτινα γραφειοκρατικά άδυτα της συµφωνίας, που δεν θα
αναζητεί ούτε θα µπορεί να φτάσει κανείς».

Και συνεχίζει: «Γιατί επιλέγουν συνειδητά, συστηµατικά και πο-
λιτικά µια ψευδώνυµη ονοµασία;» Η απάντηση είναι: «Τα ονόµατα
των χωρών δεν είναι αθώα». 

Καταλάβετέ το, προπαντός οι κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, ότι
το να παραχωρείτε µε τον οποιονδήποτε τρόπο τον όρο και το
όνοµα «Μακεδονία», έστω και σε σύνθετη µορφή, δεν είναι δι-
καίωµά σας και είναι εθνικά επικίνδυνο. Και αυτό το έχετε αποδε-
χτεί και επιτέλους βγείτε στον ελληνικό λαό που διαδηλώνει
έχοντας πανό που λένε «Το όνοµά µας είναι η ψυχή µας» και πείτε
ότι αποδέχεστε τον όρο «Μακεδονία».

Εις ό,τι µε αφορά, ήταν στις 16 Οκτωβρίου του 2015, όταν ο
αξιότιµος τότε Υπουργός Εξωτερικών κ. Κοτζιάς µού είχε απευ-
θύνει µία επιστολή από το Εθνικό Συµβούλιο Εξωτερικής Πολιτι-
κής, στην οποία µου ζητούσε να προτείνω ονοµασία για τα Σκόπια
και πήρα τον λόγο στη Βουλή και είπα ότι «επειδή δεν πιστεύω στη
µυστική διπλωµατία και επειδή εγράφη κατά κόρον στις εφηµερί-
δες ότι στη διάρκεια της επισκέψεως του κυρίου Πρωθυπουργού
Αλέξη Τσίπρα στις Ηνωµένες Πολιτείες συµφωνήθηκε η ένταξη
των Σκοπίων στο ΝΑΤΟ…». Και το έλεγα αυτό τον Οκτώβριο του
2015 και εσείς σιωπούσατε και η σιωπή σας είναι ενοχή και φτά-
σαµε στο σηµερινό σηµείο αυτής της συµφωνίας, η οποία θα
υπερψηφιστεί από ένα σύνολο Βουλευτών οι οποίοι εκλέχθηκαν
άλλοι µε τον ΣΥΡΙΖΑ, άλλοι µε το ΠΑΣΟΚ, άλλοι µε τη Νέα Δηµο-
κρατία, άλλοι µε το Ποτάµι και άλλοι µε την Ένωση Κεντρώων. Εάν
αυτό δεν είναι κοινοβουλευτικό πραξικόπηµα, τι είναι; 

Ιδιαίτερη σηµασία έχει στη συµφωνία ο όρος «nationality», ο
οποίος αν δεν ήθελαν να προκαλούν οι Σκοπιανοί θα µπορούσε να
έχει αντικατασταθεί µε τον όρο «citizenship», δηλαδή πολίτης.
Αλλά αυτό δεν έγινε και όχι µόνο δεν έγινε, αλλά αντιθέτως χρη-
σιµοποιείται µέσα στη συµφωνία συχνά ο όρος «ο λαός της Μα-
κεδονίας».

Όσο για τον όρο «nationality» που κάποιοι είπαν ότι αφορά µόνο

υπηκοότητα, θα τους παραπέµψω στην ετυµολογία της λέξεως.
Σύµφωνα µε το µεγάλο λεξικό της Αγγλικής γλώσσας του Cam-
bridge, σηµαίνει δύο πράγµατα: Πράγµατι σηµαίνει το επίσηµο δι-
καίωµα κάποιου να είναι πολίτης ενός κράτους, αλλά σηµαίνει και
µία οµάδα λαού της ίδιας φυλής, της ίδιας θρησκείας και των ίδιων
παραδόσεων.

Εις ό,τι αφορά τον όρο «εθνικότητα», που επίσης προσπαθείτε
να διαστρεβλώσετε τη σηµασία του, στη Μεγάλη Ελληνική Εγκυ-
κλοπαίδεια, έκδοση του 1929, ο Δηµήτριος Δρόσος, Διευθυντής
του Υπουργείου Εξωτερικών, υπογράφει το λήµµα «εθνικότης»,
nationalite: σύνολο ατόµων συνδεόµενων διά κοινού ιστορικού πα-
ρελθόντος και κοινής φυλετικής συνειδήσεως και καταγωγής.
Αυτό είναι εθνικότης.

Δεν θέλω να αναφερθώ και στον όρο της λέξεως «nationality»
που είναι αντιδάνειο και προέρχεται και αυτό από ελληνική λέξη.

Επανέρχοµαι στη συµφωνία και λέω ότι έχουν γίνει ολέθρια
σφάλµατα από ελληνικής πλευράς όχι τώρα, όχι µετά τη Μεταπο-
λίτευση, άλλα ήδη µετά τον Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο µε πρώτο µε-
γάλο λάθος την αναγνώριση της Γιουγκοσλαβίας το 1950 από
κυβέρνηση του Κέντρου και συγκεκριµένα του Νικολάου Πλα-
στήρα, παρά το γεγονός ότι είχε την ονοµασία Οµόσπονδη Δηµο-
κρατία της Μακεδονίας.

Και βεβαίως επανέρχοµαι σε αυτό που είχα πει και στη διάρκεια
της διαδικασίας για την πρόταση µοµφής, ότι η συµφωνία αυτή
είναι άκυρη σε όλες τις περιπτώσεις και θα πρέπει η Νέα Δηµο-
κρατία να δεσµευθεί ότι θα την ακυρώσει, να δεσµευτεί έναντι του
ελληνικού λαού, ο οποίος διαδηλώνει, ότι δεν θα έχει σύνθετη ονο-
µασία.

Στο άρθρο 3, λοιπόν, του συνταγµατικού νόµου, αναφέρεται
ρητά ότι η τροποποίηση αυτή θα έχει ολοκληρωθεί µέχρι τέλος
του 2018 και όπως όλοι γνωρίζουµε, αυτό δεν συνέβη. Επιπλέον,
υπάρχει κι ένα άρθρο το οποίο λέει ότι θα υπάρχει η δυνατότητα
να αλλάξει η χρήση των ονοµάτων το αργότερο εντός πέντε ετών.
Δηλαδή, για πέντε ολόκληρα χρόνια τα Σκόπια θα µπορούν να
χρησιµοποιούν τον όρο «Μακεδονία». 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ)

Εχθροπάθεια, λοιπόν, αλλαγή των σχολικών βιβλίων κι όπως
αναφέρθηκε, είναι εθνικιστικό και ρατσιστικό το σύνθηµα «η Μα-
κεδονία είναι µία και ελληνική». Κι επειδή ουδεµία ποινή άνευ
νόµου, κι επειδή ακόµη δεν είναι νόµος αυτή η συµφωνία θα τε-
λειώσω την οµιλία µου µε αυτήν ακριβώς τη φράση: Η Μακεδονία
είναι µία και είναι ελληνική! 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ πολύ, τον λόγο
έχει η κ. Γεννηµατά, Πρόεδρος της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης.

ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, από τη δήθεν αριστερή πολιτική,
από το «έξω τώρα οι Αµερικάνοι» και το «go back, κυρία Μέρκελ»,
στις πρακτικές της πιο παλιάς Δεξιάς. Επιστρέψαµε στην εποχή
του «yes man», κύριε Τσίπρα. Η Κυβέρνησή σας λειτούργησε
αποκλειστικά ως υπηρέτης των ξένων συµφερόντων, που τι ζη-
τούσαν; Ζητούσαν επιτακτικά «λύση τώρα», για να εξυπηρετή-
σουν τα γεωπολιτικά και οικονοµικά τους συµφέροντα. 

Προφανώς, δεν τους αφορά το περιεχόµενο της λύσης. Δεν
τους αφορούν τα προβλήµατα που παραµένουν στη σχέση των
δύο κρατών. Βρήκαν, λοιπόν, τον κατάλληλο άνθρωπο, που ανέ-
λαβε δράση παραµερίζοντας το εθνικό συµφέρον. Απέναντί σας,
όµως, έχετε τον ελληνικό λαό, ο οποίος σας λέει «ως εδώ, φτάνει
πια!». «go back, κύριε Τσίπρα!». Αυτό είναι το µήνυµα από όλη
την Ελλάδα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµ-
παράταξης)

«Έχει όρια ο κατήφορος;» έχουµε αναρωτηθεί πάρα πολλές
φορές µέσα σε αυτή την Αίθουσα. Και απαντώ, δυστυχώς, όχι.
Γιατί περισσεύει η κοροϊδία και υποκρισία µέσα στην Αίθουσα
αυτή σήµερα. Πολλοί και από πολλές παρατάξεις αγωνιούν για
το αν θα ψηφιστεί σήµερα η Συµφωνία των Πρεσπών και ο καθέ-
νας για τους δικούς του λόγους, που δεν σχετίζονται όµως πάν-
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τοτε µε τα εθνικά συµφέροντα.
Ο «βολικός» κ. Τσίπρας θέλει να τελειώσει τη δουλειά. Η Νέα

Δηµοκρατία, από τη µεριά της, αγωνιά µην τυχόν και βρει το
θέµα αυτό ανοιχτό µετά τις εκλογές. Και οι «πρόθυµοι» ανησυ-
χούν µην και πάει ο κόπος τους χαµένος. Η Κυβέρνηση, είναι φα-
νερό, δεν έχει τη συναίνεση του ελληνικού λαού, αλλά δεν έχει
καν τη δική της πλειοψηφία στη Βουλή για να περάσει αυτή τη
συµφωνία. Συµπληρώνει τον απαραίτητο αριθµό Βουλευτών α λα
καρτ. Άλλοι Βουλευτές υποτίθεται ότι στηρίζουν µεν την Κυβέρ-
νηση αυτή, αλλά δεν στηρίζουν τη συµφωνία. Άλλοι Βουλευτές
στηρίζουν –λέει- τη συµφωνία, αλλά δεν στηρίζουν την Κυβέρ-
νηση αυτή. Ακούστε. Κανένας δεν θα κρυφτεί πίσω από ένα
φύλλο συκής. Όλοι αυτοί στηρίζουν και τις Πρέσπες και τον κ.
Τσίπρα, είναι ξεκάθαρο και το ξέρει και ο ελληνικός λαός που
µας παρακολουθεί. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµ-
παράταξης)

Χάθηκε, δυστυχώς, λέω εγώ µία πολύ σηµαντική ευκαιρία για
βιώσιµη λύση. Η Κυβέρνηση σήµερα δεσµεύει τη χώρα σε µία
κακή συµφωνία, η οποία δεν εξυπηρετεί τα συµφέροντα του ελ-
ληνικού λαού. Αντί να κλείνει παλιές πληγές, δυστυχώς, ανοίγει
καινούργιες. Γιατί; Γιατί κρατά ζωντανή τη ρίζα του αλυτρωτι-
σµού.

Το Κίνηµα Αλλαγής λέει ξεκάθαρα «όχι» σε αυτή τη συµφωνία!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµ-

παράταξης)
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ήρθαµε σήµερα στη Βουλή να

συζητήσουµε γι’ αυτή τη συµφωνία και δεν έχουµε καν στα χέρια
µας το επίσηµο κείµενο του νέου συντάγµατος της γειτονικής
χώρας, µε τις τροπολογίες που προβλέπει η συµφωνία. Δεν έχει
κατατεθεί. Κι όχι µόνο αυτό, αλλά οι Σκοπιανοί εκβιάζουν ανοι-
χτά, δηλώνοντας πως δεν θέτουν σε ισχύ τις συνταγµατικές τρο-
ποποιήσεις, παρά µόνο εάν και όταν επικυρωθεί το Πρωτόκολλο
Εισδοχής στο ΝΑΤΟ από την Ελλάδα. Και η ελληνική Κυβέρνηση
το αποδέχτηκε και αυτό. Δηλαδή, η ελληνική Βουλή ψηφίζει στα
τυφλά, µε όλα τα θέµατα ανοιχτά. Με τη ρηµατική διακοίνωση
τα πράγµατα γίνονται ακόµα χειρότερα, γιατί αναφέρεται ρητά
σε «µακεδονικό λαό». 

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, δίνει σήµερα στα Σκόπια την ένταξη στο
ΝΑΤΟ, την έναρξη των ενταξιακών διαπραγµατεύσεων στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση και µαζί δίνει «µακεδονική γλώσσα», «µακεδο-
νική ταυτότητα», «µακεδονικό λαό», δηλαδή «µακεδονικό έθνος».
Τα δώσατε όλα, κύριε Τσίπρα! 

Ξεκινώ από το πρώτο, το όνοµα. Δεν πρόκειται για έναν συµ-
βιβασµό όπου αναγνωρίζεται η γειτονική χώρα και ο λαός της µε
βάση τη γεωγραφική της θέση. Αυτή ήταν η εθνική γραµµή που
ακολουθούσαν τα τελευταία χρόνια τα περισσότερα πολιτικά
κόµµατα στον τόπο. Δηλαδή, σύνθετη ονοµασία µε γεωγραφικό
προσδιορισµό. 

Σήµερα µε τη συµφωνία της Κυβέρνησης έχουµε «µακεδονικό
λαό», που κατοικεί στη «Βόρεια Μακεδονία» και µιλά «µακεδο-
νικά». Δεν έχουµε «Βορειοµακεδόνες» και γλώσσα «βορειοµακε-
δονική». Έτσι δηµιουργούνται απολύτως οι συνθήκες και για τη
διατήρηση, αλλά και για τη δηµιουργία νέων αλυτρωτικών διεκ-
δικήσεων. Πολύ δε περισσότερο -ακούστε το αυτό- αυτό που
απαλείφεται από τη Συµφωνία των Πρεσπών είναι η Μακεδονία
µας, η οποία ξέρετε πώς περιγράφεται στη Συµφωνία; Περιγρά-
φεται ως η «βόρεια περιοχή» του Πρώτου Μέρους, δηλαδή της
Ελλάδας. 

Στην πράξη, αυτό που κάνετε είναι ότι εκχωρείτε το µονοπώλιο
του όρου «Μακεδονία» στη γειτονική χώρα. Και όλες οι πρόσφα-
τες δηλώσεις του Ζόραν Ζάεφ επιβεβαιώνουν ακριβώς αυτό.

Κύριε Τσίπρα, παραδώσατε την πιο βασική θέση της χώρας.
Αν αυτό το είχαν πράξει οι προηγούµενοι πρωθυπουργοί, το
θέµα θα είχε λυθεί ήδη εδώ και πάρα πολλές δεκαετίες. Δεν ήθε-
λαν να το παραδώσουν αυτό! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµ-
παράταξης)

Έρχοµαι στο θέµα της γλώσσας. Αναγνωρίζεται µε υπογραφή
της χώρας µας «µακεδονική γλώσσα». Προσπαθείτε να δηµιουρ-
γήσετε τώρα την εντύπωση ότι η γλώσσα είχε αναγνωριστεί από

το 1977. Αυτό είναι ένα µεγάλο ψέµα και το επιβεβαιώνει και ο
άνθρωπος που εκπροσώπησε τη χώρα µας σε αυτή τη διαδικα-
σία, ο καθηγητής κ. Μπαµπινιώτης. Το βάλατε και στη σύµβαση
για να καλύψετε τις δικές σας ευθύνες. 

Μέσα από αυτή τη λογική διατηρείται και ενισχύεται το ιδεο-
λόγηµα του «µακεδονισµού». Γιατί, προφανώς, κυρίες και κύριοι
του ΣΥΡΙΖΑ, κανένας πολίτης της γειτονικής χώρας δεν θα βγει
να δηλώσει «βεβαίως, εγώ είµαι Μακεδόνας, ζω στη «Βόρεια Μα-
κεδονία» και µιλάω τη µακεδονική, που ανήκει στην οικογένεια
των νότιων σλαβικών γλωσσών, µε αστερίσκο». Προφανώς, αυτά
όλα είναι αστειότητες. Όλοι θα δηλώνουν ότι είναι απλά «Μακε-
δόνες».

Αυτό δε που παρουσιάζετε σήµερα ως µη πρόβληµα σχετικά
µε τη γλώσσα, το διαψεύδετε µόνοι σας. Επί Κυβερνήσεώς σας
το Υπουργείο Εξωτερικών, πριν ξεκινήσετε τη διαπραγµάτευση,
µε οδηγία στο ΓΕΕΘΑ ζητούσε να µην επικυρωθεί σε επίπεδο
ΝΑΤΟ η καταγραφή της γλώσσας, αν δεν απαλειφθεί ο όρος «µα-
κεδονικό κυριλλικό αλφάβητο», να µην υπάρχει η λέξη «µακεδο-
νικό». 

Και τώρα λέτε εσείς ότι αυτό είχε δοθεί και ότι σήµερα έχετε
µία πάρα πολύ επιτυχηµένη συµφωνία. Και πού οδηγήσατε τε-
λικά µε τους χειρισµούς σας τη διαπραγµάτευση; Στο ακριβώς
αντίθετο αποτέλεσµα: και η γλώσσα µακεδονική και –προφανώς-
το αλφάβητό τους.

Πανηγυρίζετε µάλιστα για την παραποµπή που αναφέρει ότι η
«µακεδονική γλώσσα» -που εσείς αναγνωρίσατε- δεν έχει καµµία
σχέση µε την αρχαία ελληνική, τη στιγµή που, όπως προκύπτει
από πολύ συγκεκριµένα έγγραφα, η χώρα είχε ήδη από το 2013
πετύχει να αναφέρεται στην επίσηµη πλατφόρµα του ΝΑΤΟ ότι
η γλώσσα της FYROM καθιερώθηκε κατά τη διάρκεια του Β’ Παγ-
κοσµίου Πολέµου. 

Τρίτο ζήτηµα είναι η εθνότητα. Αναγνωρίζεται και πάλι µε την
υπογραφή της χώρας µας «Μακεδονική εθνότητα». Μάταια επι-
χειρεί να οχυρωθεί η Κυβέρνηση πίσω από τη ρηµατική διακοί-
νωση των Σκοπίων. Γιατί; Γιατί στο ίδιο αυτό κείµενο αναφέρεται
δύο φορές ο «µακεδονικός λαός». 

Και, σε τελική ανάλυση, εάν η πρόθεση ήταν να αναφερθεί η
συµφωνία µόνο στην ιθαγένεια, γιατί χρησιµοποιείται ο όρος na-
tionality που έχει διπλή σηµασία και όχι ο όρος citizenship, ώστε
να αποφευχθεί οποιαδήποτε παρανόηση, παρεξήγηση, σκοπιµό-
τητα ή παρερµηνεία; Άλλωστε και η Ευρωπαϊκή Ένωση σε όλες
της τις συνθήκες χρησιµοποιεί για τον όρο ιθαγένεια τη λέξη cit-
izenship. Αυτό -θα µου επιτρέψετε να πω- δεν είναι απλά λάθος.
Είναι µία επιλογή υποχώρησης και παραχώρησης, που θα τη
βρούµε µπροστά µας.

Τέταρτο σηµείο είναι το άρθρο 36. Η Κυβέρνησή σας δεν αν-
τέδρασε στην επιλογή της κυβέρνησης των Σκοπίων να µην τρο-
ποποιήσει το άρθρο 36 του Συντάγµατος, που αναφέρεται ρητά
σε «Μακεδονικό κράτος» και «Μακεδονικό λαό». 

Πέµπτο σηµείο, το ΝΑΤΟ. Γιατί δεχτήκατε να ξεκινήσει η δια-
δικασία ένταξης της γειτονικής χώρας στο ΝΑΤΟ πριν από την
ολοκλήρωση της επικύρωσης της συµφωνίας; Είναι κάτι που δη-
µιουργεί τετελεσµένα, τα οποία ήδη εκµεταλλεύονται τα Σκόπια.
Αντί να θέσουν σε ισχύ τις συνταγµατικές τους τροποποιήσεις,
µας ζητούν και από πάνω να επικυρώσουµε πρώτα το Πρωτό-
κολλο Ένταξής τους στο ΝΑΤΟ. Εµµέσως, δηλαδή -όπως είπα
πριν- εκβιαζόµαστε.

Έκτο σηµείο είναι οι εµπορικές χρήσεις. Υπάρχει µεγάλη ασά-
φεια για τις εµπορικές χρήσεις των λέξεων «Μακεδονία» και «µα-
κεδονικός» και για τα προϊόντα ονοµασίας προέλευσης και για
τις προστατευόµενες γεωγραφικές ενδείξεις, που ρυθµίζονται
µε το δίκαιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Για ποιο λόγο δεν υπάρχει
ρύθµιση που ορίζει πολύ απλά ότι τα προϊόντα της γειτονικής
χώρας θα φέρουν ένδειξη σύµφωνα µε την συµφωνία ως «βόρεια
µακεδονικά»;

Έχετε κατανοήσει ότι όχι µόνο δεν προστατεύονται τα προ-
ϊόντα µας, αλλά και στο µέλλον η κυβέρνηση των Σκοπίων θα
µπορεί να υποστηρίξει ότι η Ελλάδα δεν θα µπορεί να χρησιµο-
ποιήσει τον όρο «Μακεδονία» και «µακεδονικός» για νέες ενδεί-
ξεις ή για προϊόντα που ήδη κυκλοφορούν αλλά δεν έχουν
πιστοποιηθεί;
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Τέλος, θέλω να αναφερθώ στην εφαρµογή. Μιλάτε για το erga
omnes που πετύχατε. Ακόµα και αυτό, όµως, είναι λειψό, είναι
υπό αίρεση. Η αλλαγή της ονοµασίας στα έγγραφα στο εσωτε-
ρικό της χώρας προβλέπεται ότι θα γίνει µε το άνοιγµα των εν-
ταξιακών κεφαλαίων, κάτι δηλαδή που σηµαίνει ότι θα πάρει
πάρα πολλά χρόνια -είναι απροσδιόριστο-, πάνω από δεκαπέντε
έως είκοσι χρόνια. Και εάν συµβεί οτιδήποτε και «παγώσει» οποι-
οδήποτε κεφάλαιο, αυτό σηµαίνει ότι θα «παγώνει» και η δική
τους προσαρµογή.

Τέλος, σας ρωτώ: Πώς σκοπεύετε να διασφαλίσετε ότι οι
όποιες ρυθµίσεις της συµφωνίας θα εφαρµοστούν -καλόπιστα
λέω εγώ- όταν ολοκληρωθεί η διαδικασία της επικύρωσης; Γιατί
η συµφωνία αυτή δεν προβλέπει κανέναν συγκεκριµένο µηχανι-
σµό άµεσης ενεργοποίησης;

Συµπερασµατικά, τα γεωπολιτικά µας συµφέροντα αναµφί-
βολα συνδέονται µε την αρµονική συνύπαρξη µε τη γειτονική µας
χώρα, µε την προϋπόθεση όµως ακύρωσης κάθε αλυτρωτικής
επιδίωξης. Αυτό δεν έγινε. Και δεν έγινε απόλυτα συνειδητά από
τον κ. Τσίπρα και την Κυβέρνησή του. Αντίθετα, µε αυτή τη συµ-
φωνία διατηρείται το πνεύµα και ο πυρήνας του «µακεδονισµού».

Αλλά τι άλλο να πω όταν εσείς οι ίδιοι, η Κυβέρνησή σας, φτά-
σατε µέχρι το σηµείο να δεχθείτε ως ονοµασία τη Μακεδονία του
Ίλιντεν, δηλαδή την καρδιά του αλυτρωτισµού; Και ήµασταν
εµείς µε τη σθεναρή µας στάση εδώ µέσα που σας σταµατήσαµε,
που σας εµποδίσαµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης)

Και δεν µπορώ να µην πω ότι πολλοί από αυτούς που παριστά-
νουν σήµερα τους προοδευτικούς και σας στηρίζουν και βρί-
σκονται στο πλευρό σας, ήταν έτοιµοι να συµφωνήσουν στη
Μακεδονία του Ίλιντεν, προφανώς χωρίς να γνωρίζουν ιστορία,
χωρίς να γνωρίζουν τις ολέθριες συνέπειες. Αναρωτιέµαι, όµως,
γιατί ήταν τόσο πρόθυµοι και τόσο έτοιµοι και τότε να είναι στο
πλευρό σας;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης)

Κύριε Τσίπρα, οι διεθνείς συνθήκες κρίνονται από την Ιστορία.
Ο Ελευθέριος Βενιζέλος πριν από εκατό χρόνια, παρά την Μι-
κρασιατική Καταστροφή που µόλις είχε προηγηθεί, κατοχύρωσε
τα εθνικά συµφέροντα µε τη Συνθήκη της Λωζάννης. Απόδειξη
του τι σηµαίνει θωράκιση του εθνικού συµφέροντος είναι ότι σή-
µερα, ύστερα από εκατό χρόνια, η Τουρκία επίµονα ζητά την ανα-
θεώρηση αυτής της συνθήκης.

Στην περίπτωσή σας έχουµε µία συµφωνία που δεν στηρίζεται
από τον ελληνικό λαό. Άρα δεν έχετε πραγµατική νοµιµοποίηση
γι’ αυτές τις αποφάσεις. Και για να παραφράσω τον Ντε Γκωλ, η
συµφωνία σας είναι σαν το τριαντάφυλλο, διατηρείται µέχρι να
µαραθεί και δυστυχώς ήδη µαραίνεται µε όλα αυτά που συµβαί-
νουν και ακούµε από τη γειτονική χώρα. 

Με τη συνθήκη των Πρεσπών δηµιουργήσατε νέα προβλή-
µατα, χωρίς να λύσετε τίποτα από τα παλιά. Και φαίνεται αυτό
όχι µόνο από τις αντιδράσεις της εθνικιστικής αντιπολίτευσης
των Σκοπίων, αλλά κι από τις διαδοχικές δηλώσεις που κάνει ο
ίδιος ο Ζόραν Ζάεφ. Εµείς δεν θα συναινέσουµε, δεν θα συνυ-
πογράψουµε. Δεν θα κληροδοτήσουµε στις επόµενες γενιές νέα
προβλήµατα. Η θέση µας είναι πάρα πολύ καθαρή. Αυτό συµβο-
λίζει το δικό µας «όχι». Και αυτή είναι η θέληση της µεγάλης πλει-
οψηφίας του ελληνικού λαού.

Η δηµοκρατική παράταξη, µακριά από εθνικισµούς και πατρι-
δοκαπηλίες, µακριά από µεγαλοϊδεατισµούς, ένωνε πάντα τον
λαό και τη χώρα, προκειµένου να αντιµετωπιστούν µεγάλα εθνικά
θέµατα. Οι εθνικές περιπέτειες της Ελλάδας, οι γεµάτοι αγώνες
ιστορία για την ανεξαρτησία και την ακεραιότητά της, οι απειλές
και οι κίνδυνοι που αντιµετώπιζε και αντιµετωπίζει σφυρηλάτησαν
έναν γνήσιο πατριωτισµό, που κανείς δεν µπορεί να αγνοεί και
να παρακάµπτει µε ιδεοληψίες. 

Ήταν οι προοδευτικές δυνάµεις που όταν διαλυόταν η Γιουγ-
κοσλαβία χτύπησαν το καµπανάκι του κινδύνου στην τότε δεξιά
κυβέρνηση της χώρας, να δώσει µία αποφασιστική µάχη στη διε-
θνή σκηνή ώστε να κλείσει τότε το θέµα των Σκοπίων µε τρόπο
οριστικό και αµετάκλητο και να µη µείνει καµµία χαραµάδα για

αλυτρωτισµούς και για ιστορίες µειονότητας και γλωσσικά ζητή-
µατα.

Η µάχη εκείνη χάθηκε. Χάθηκε από τις διαµάχες ανάµεσα στον
Πρωθυπουργό και στον αρµόδιο Υπουργό της τότε κυβέρνησης
της Νέας Δηµοκρατίας. Η γραµµή της σκληρής στάσης, ακόµα
και του βέτο στο Ευρωπαϊκό Συµβούλιο που θα οριστικοποιούσε
τη διάλυση της πρώην Γιουγκοσλαβίας δεν υπήρξε, γιατί δεν τα
βρήκαν µεταξύ τους τότε οι Υπουργοί της κυβέρνησης της Νέας
Δηµοκρατίας µε τον Πρωθυπουργό τους.

Δεν ξεχνάµε, λοιπόν, το πώς δηµιουργήθηκε το ζήτηµα µε τη
FYROM και από τότε διαιωνίστηκε. Και δεν ξεχνάµε τις µεγάλες
ευθύνες της Δεξιάς και της Νέας Δηµοκρατίας, που µέχρι σή-
µερα δεν έχουν τολµήσει, δεν έχουν βρει το θάρρος να πουν
ούτε και γι’ αυτό µία λέξη αυτοκριτικής και να αναλάβουν τις ευ-
θύνες τους. 

Διαµορφώσατε ως Νέα Δηµοκρατία µία ιδιαίτερα αρνητική κα-
τάσταση, που κλήθηκε η δική µας παράταξη στη συνέχεια να αν-
τιµετωπίσει και να διαχειριστεί. Αφήστε, λοιπόν, κύριοι της Νέας
Δηµοκρατίας, τις εθνικές κορώνες. Έχετε αλλάξει στάση, ιδιαί-
τερα το τελευταίο διάστηµα, πενήντα φορές και είστε εσείς που
δώσατε το άλλοθι στον κ. Τσίπρα να αποφύγει τον διάλογο και
τη συνεννόηση µε τα πολιτικά κόµµατα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµ-
παράταξης)

Αντίθετα, έγινε µεγάλη και σοβαρή προσπάθεια από το
ΠΑΣΟΚ, από την Κυβέρνηση του Ανδρέα Παπανδρέου, µέσα από
µία σκληρή διαπραγµάτευση που ανάγκασε τα Σκόπια να αναδι-
πλωθούν, να αλλάξουν σύµβολα, σηµαία και κάποιες διατυπώ-
σεις του συντάγµατος, ώστε να υπάρξει Ενδιάµεση Συµφωνία.
Υποχρεώθηκαν τα Σκόπια να αναδιπλωθούν από πολλές ακραίες
θέσεις τους. 

Το 1995 η Ενδιάµεση Συµφωνία έδωσε τέλος στην όξυνση.
Επέτρεψε τον διάλογο και άνοιξε τον δρόµο για την οικονοµική
και εµπορική συνεργασία ανάµεσα στις δύο χώρες. Άνοιξε τον
δρόµο για την εξεύρεση ολοκληρωµένης λύσης. 

Δυστυχώς, όµως, όλα τα όπλα που εξασφάλισε για την Ελλάδα
ο Ανδρέας Παπανδρέου στο ζήτηµα αυτό τα παραδώσατε εσείς,
κύριε Τσίπρα, σήµερα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµ-
παράταξης)

Ήταν το ΠΑΣΟΚ που την περίοδο 2000 - 2002 αναζήτησε τη
λύση σύνθετης ονοµασίας, φθάνοντας πολύ κοντά σε συµφωνία,
χωρίς όµως -και το τονίζω αυτό- να εγκαταλείψουµε βασικές
προϋποθέσεις ή πάγιες εθνικές γραµµές. Και ήταν η υπαναχώ-
ρηση της άλλης πλευράς που δεν επέτρεψε την επιτυχή ολοκλή-
ρωση αυτής της διαδικασίας.

Στη συνέχεια, ήταν το ΠΑΣΟΚ και ο Κώστας Σηµίτης µε
Υπουργό Εξωτερικών τον Γιώργο Παπανδρέου, που ως Κυβέρ-
νηση και Προεδρία του Συµβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης τον
Ιούνιο του 2003, άνοιξαν τη διαδικασία προσχώρησης των δυτι-
κών Βαλκανίων στην Ευρωπαϊκή Ένωση µε την ατζέντα της Θεσ-
σαλονίκης.

Επιδιώξαµε, λοιπόν, πάντα σε όλη την ιστορική µας διαδροµή
σταθερά τη λύση, γιατί αυτό επιβάλλουν οι πάγιες αξίες µας για
ειρήνη, συνεργασία, φιλικές σχέσεις µε όλες τις χώρες της πε-
ριοχής και πολύ περισσότερο µε τους γείτονές µας.

Κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, η προοδευτική παράταξη δεν δι-
χάζει µε ιδεοληψίες, αλλά ενώνει µε καθαρά εθνικές επωφελείς
θέσεις. 

«Το όνοµά µας είναι η ψυχή µας», έλεγε η αείµνηστη Μελίνα
Μερκούρη και µας ένωνε όλους µε αυτά τα λόγια της. Σήµερα
πάµε στο «εµείς τους φωνάζουµε Μακεδόνες». Κεντρικό στέλε-
χος της Κυβέρνησής σας τοποθετήθηκε µε αυτόν τον τρόπο.

Όποιος δεν στοιχήθηκε ακόµα, έστω και σιωπηλά και µε κατε-
βασµένο το κεφάλι, πίσω από τη συµφωνία σας βαφτίστηκε από
εσάς εθνικιστής, ακροδεξιός, πατριδοκάπηλος. Έχετε, όµως,
ακέραια την ευθύνη γι’ αυτήν τη συµφωνία και τα προβλήµατα
που θα δηµιουργήσει και έχετε µεγάλη ευθύνη για τον νέο διχα-
σµό.

Αρνηθήκατε τη συνεννόηση. Δεν διαπραγµατευτήκατε µε
βάση την εθνική γραµµή. Εάν το είχατε κάνει, θα είχατε µεγάλη
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διαπραγµατευτική ισχύ και σίγουρα η συµφωνία θα ήταν πολύ
καλύτερη απ’ αυτήν που φέρνετε να ψηφίσει η Ελληνική Βουλή.

Κοιτούσατε, όµως, πρώτα τις εσωτερικές ισορροπίες και το
εσωτερικό πολιτικό σκηνικό και όχι αυτή καθαυτή την πορεία δια-
πραγµάτευσης και την ενίσχυση των ελληνικών θέσεων. Δεν ήταν
αυτή η προτεραιότητά σας. 

Η συµφωνία, λοιπόν, έτσι όπως κατέληξε, δεν λύνει οριστικά
και αµετάκλητα τα προβλήµατα, αλλά τα διαιωνίζει. Η υποχώ-
ρηση και οι παραχωρήσεις που κάνατε θα σας βαραίνουν και θα
σας ακολουθούν για πάντα.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κλείνοντας, δεν µπορώ να µην
αναφερθώ στην εκµετάλλευση, στη χρησιµοποίηση της συµφω-
νίας των Πρεσπών ως όχηµα εξυπηρέτησης των κοµµατικών σχε-
δίων του κ. Τσίπρα. Όπως είπε, εξ άλλου, ο ίδιος κυνικά -όπως
το συνηθίζει- µε βάση τις Πρέσπες θέλει να αναδιατάξει το πολι-
τικό σκηνικό. Το έµβληµα της πολιτικής του είναι «πώς θα παρα-
µείνω λίγο περισσότερο στην καρέκλα».

Αφού, λοιπόν, πήρατε ψήφο εµπιστοσύνης µε τα υπολείµµατα
της ακροδεξιάς, κύριε Τσίπρα, αναζητάτε τώρα νέα στηρίγµατα,
νέους πρόθυµους. Φοβάστε και ψάχνετε τρόπους να αποτινά-
ξετε το στίγµα της συνεργασίας σας µε την ακροδεξιά. Νοµίζετε
ότι έτσι µε όλα αυτά θα ξεχαστεί το ήθος και το ύφος της διακυ-
βέρνησής σας, οι αντιλαϊκές πολιτικές, οι σκληρές σας πολιτικές,
η διάλυση του κοινωνικού κράτους. Νοµίζετε ότι θα ξεχάσει ο ελ-
ληνικός λαός τα αλισβερίσια, τα νταραβέρια, την πολιτική πα-
ρακµή, τον διχασµό.

Όποιος δεν είναι µαζί σας, κατά τη γνώµη σας, είναι δεξιός.
Μήπως ξεχνάτε ότι εσείς είστε αυτός που κυβερνήσατε µε την
Ακροδεξιά και τώρα ακριβώς στηρίζεστε στα ακροδεξιά αποµει-
νάρια;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµ-
παράταξης)

Έχετε το θράσος να λέτε κιόλας ότι όποιος δεν στηρίζει τη
Συµφωνία σας είναι και εθνικιστής!

Κοιτάξτε, κύριε Τσίπρα, αυτές οι ταµπέλες δεν βοηθούν. Δεν
θα χαρίσουµε τον γνήσιο πατριωτισµό στην Ακροδεξιά και τη
Χρυσή Αυγή. Γίνατε πολιτικός χορηγός της Δεξιάς, µην γίνετε
τώρα και χορηγός της Χρυσής Αυγής. Αρκετά!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης) 

Αφήστε πίσω το ότι συνυπήρξατε στις πλατείες των «Αγανα-
κτισµένων», γιατί µαζί ήσαστε τότε σ’ εκείνον τον διχασµό.

Ο πατριωτισµός είναι στοιχείο της δικής µας ταυτότητας, της
προοδευτικής παράταξης, γιατί εµείς δεν είµαστε απάτριδες. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ησυχία, παρακαλώ.
ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρα-

τικής Συµπαράταξης): Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο κ. Τσί-
πρας δηλώνει χαρούµενος για τη Συµφωνία των Πρεσπών,
δηλώνοντας ότι θα τον κρίνει η ιστορία. Βεβαίως, θα σας κρίνει
η ιστορία. Όµως, πιο πριν, πολύ νωρίτερα, τώρα θα σας κρίνει ο
ελληνικός λαός στις εκλογές που έρχονται. Και ξέρω ότι τις φο-
βάστε και δεν θέλετε την κρίση του ελληνικού λαού, γιατί εκεί το
«όχι» του ελληνικού λαού δεν θα µπορέσετε να το κάνετε «ναι».
Η αντίστροφη µέτρηση έχει αρχίσει και κανένας γυρολόγος της
πολιτικής και κανένας πρόθυµος για την εξουσία δεν πρόκειται
να σας σώσει από την καταδίκη του ελληνικού λαού, που θα είναι
αµείλικτη.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Ζωηρά και παρατεταµένα χειροκροτήµατα από την πτέρυγα

της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε την κ. Γεν-

νηµατά.
Να σας πω ότι τώρα θα µιλήσει ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ και

πρώην Υπουργός Εξωτερικών, ο κ. Κοτζιάς, ύστερα η Κοινοβου-
λευτική Εκπρόσωπος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων, η κ. Μαρία
Κόλλια - Τσαρουχά και ύστερα ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντι-
πολίτευσης, ο κ. Μητσοτάκης.

Κύριε Κοτζιά, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ: Έχει και ένα καλό αυτή η συζήτηση και

θα το πω ως Υπουργός Διεθνών Σχέσεων και Εξωτερικής Πολιτι-

κής: Ξαναφέρνει στην πλειοψηφία του κόσµου το ενδιαφέρον για
την εξωτερική πολιτική. Αυτό είναι καλό. Το κακό, όµως, είναι ότι
λέγονται πολλά λάθη ή γίνονται πολλές παρανοήσεις και υπάρχει
µία δυσκολία.

Εγώ πώς καταλαβαίνω την πλειοψηφία, όλη την πλειοψηφία;
Ότι σας βολεύει η λύση των Πρεσπών. Λύνει ένα πρόβληµα που
δεν µπορούσατε να το λύσετε. Ακόµα δεν µας εξηγήσατε εδώ
και δυο µέρες, γιατί δεν το λύσατε τόσο καιρό -τάχατε, στεκό-
σασταν ακλόνητοι και δεν δίνατε τίποτα- και, ταυτόχρονα, ενώ
λύνεται το πρόβληµα, µπορείτε και να µας κριτικάρετε και να κά-
νετε πολεµική και ορισµένες φορές και ύβρεις.

Θέλω να πω στην κ. Γεννηµατά ότι αυτό το «άπατρις» έχουµε
να το ακούσουµε εµείς της Αριστεράς από τα στρατοδικεία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Δεν λέγονται έτσι εύκολα αυτές οι κουβέντες. Θα της χαρίσω,

θα της στείλω το βιβλίο µου που λέγεται «Αριστερά και Πατριω-
τισµός» µία δεκαετία πίσω, για να είµαι σαφής.

Τώρα θα κάνω δύο σχόλια για δύο οµιλίες πρώην Πρωθυπουρ-
γού και Αρχηγού κόµµατος. Άκουσα µε προσοχή τον κ. Σαµαρά,
που τον ξέρω από την εφηβική µου ηλικία. 

Ξέρετε, δεν είπε τίποτα για το τι έκανε ο ίδιος ως Πρωθυπουρ-
γός για το ζήτηµα. Μιλούσε επί µία ώρα και δεν µας είπε τι έκανε,
πώς προώθησε την προσπάθειά του. 

Ξέρετε τι κατάλαβα; Δεν απευθυνόταν σε εµάς ο κ. Σαµαράς,
αλλά µόνο σε εσάς. Και απευθυνόταν στη µνήµη του Κωνσταντί-
νου Μητσοτάκη και στον Βαγγέλη Βενιζέλο. Όλο αυτό το µάθηµα
που έκανε δεν το είπε του Βενιζέλου, για να µην πει για τη σύν-
θετη ονοµασία, όταν πήγαινε στη Νέα Υόρκη; Όλα αυτά δεν τα
έλεγε στον Μητσοτάκη, όταν τον έκανε Υπουργό Εξωτερικών;
Εµείς τι φταίµε να τα ακούµε;

Επίσης, τον άκουσα να λέει ότι σηµασία δεν έχει το µέγεθος
ενός κράτους, αλλά πώς και ποιος το χρησιµοποιεί σε σύνθεση
δυνάµεων. Είµαι απόλυτα σύµφωνος µαζί του. Και το ερώτηµα
είναι: Τη FYROM τη θέλουµε στη σύνθεση της Τουρκίας ή φίλη
της δικιάς µας χώρας; Γιατί η FYROM, η Βόρεια Μακεδονία, αν
συµπράττει µε την Ελλάδα, είναι σε βάρος του διεθνούς συσχε-
τισµού δυνάµεων, ενώ αν συµπράττει µε την Τουρκία και έχει φα-
νατικούς ισλαµιστές στη χώρα της, είναι υπέρ του συσχετισµού
δυνάµεων της Ελλάδος; Αυτό το νοητικό άλµα του κ. Σαµαρά δεν
µπόρεσα να το αντιληφθώ. 

Επίσης, λέτε ότι η Ελλάδα δεν έχει καθόλου αλυτρωτισµό. Εγώ
είδα µεγάλες διαδηλώσεις δηµοκρατικές και το ξαναλέω -γιατί
έτσι το είπα από την πρώτη κινητοποίηση που υπήρξε στη Θεσ-
σαλονίκη- αλλά άκουγα και το σύνθηµα «Φέρτε τα όπλα να
µπούµε στα Σκόπια». Και ρωτάω, αυτό είναι αλυτρωτικό ή όχι;
Περιµένω από τη Νέα Δηµοκρατία να µας απαντήσει.

Επίσης, άκουσα την ιστορική αναδροµή, στην οποία το Βου-
κουρέστι εδιαλύθη. Λέω, πώς εδιαλύθη ιστορικά το Βουκουρέστι;
Διότι εκρύφθη ένα ιστορικό γεγονός, το οποίο βρίσκεται είκοσι
πέντε χρόνια πίσω. Ποιο είναι αυτό; Η Συµφωνία του Αγίου Στε-
φάνου, µε την οποία η Μακεδονία της Οθωµανικής Αυτοκρατο-
ρίας, που συµπεριλαµβάνει τη δική µας Μακεδονία, παρεδόθη
στη Βουλγαρία µε τη συναίνεση της Ρωσίας τότε. Αυτή βρήκε τη
Μακεδονία µπροστά, η Συµφωνία του Βουκουρεστίου και όχι
αυτά που µας έλεγε περί βιλαετίων κ.λπ. του παρελθόντος. Δεν
διαγράφονται έτσι οι ιστορίες. 

Θα ήθελα να κάνω δύο διευκρινίσεις όσον αφορά τους φίλους
µου από το ΚΙΝΑΛ, αν και το άκουσα και από άλλους. Έχετε αν-
τιληφθεί ότι η Κυβέρνηση της FYROM, Βόρεια Μακεδονία, πήρε
γουρούνι στο σακούλι; Δηλαδή, τι; Τους βάλαµε και πέρασαν τη
Συµφωνία από τη Βουλή τους, τους βάλαµε και έκαναν δηµοψή-
φισµα, τους βάλαµε και έκαναν συνταγµατικές αλλαγές και τώρα
εσείς φωνάζετε γιατί περιµένουν να µπουν και στο ΝΑΤΟ. Δη-
λαδή, θα ήταν εύκολο για εµάς να δεχθούµε να κάνουµε συνταγ-
µατικές αλλαγές και ψηφοφορίες στη Βουλή, χωρίς να ξέρουµε
τι θα κάνει το άλλο µέρος, αφού τελειώσουµε; Τι επέδειξαν; Εµ-
πιστοσύνη. Η ειρήνη, η φιλία και η εµπιστοσύνη είναι αυτές που
πρέπει να οικοδοµήσουµε µαζί τους.

Για να δούµε, λοιπόν, τι έκαναν οι προηγούµενες κυβερνήσεις.
Ας πάµε στο 1992. Στις 21-10-1992 ο κ. Σαµαράς υπογράφει κεί-
µενο χωρίς επιφυλάξεις στο οποίο αναφέρεται νέτο σκέτο «Δη-
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µοκρατία της Μακεδονίας». Σήµερα τι µας είπε; Ε, ήταν ένα
χαρτί, ένα χαρτάκι. Οι αποφάσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης -ΕΟΚ
τότε- είναι χαρτάκι, αν έχει την υπογραφή του και λέει «Δηµο-
κρατία της Μακεδονίας». 

Τι είπε µετά; Δηµιουργήθηκε η Επιτροπή Μπαντεντέρ, για να
φτιάξει, να αξιολογήσει και να εγκρίνει, εάν αυτή η χώρα έχει
συνταγµατικές αρχές, είναι πραγµατικό κράτος και µπορεί να
γίνει αποδεκτή στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Τι έκανε ο κ. Σαµαράς;
Αρνήθηκε να στείλει εκπρόσωπο της Ελληνικής Κυβέρνησης εκεί
και δεν είναι η πρώτη φορά που εκείνη τη δεκαετία, του 1990,
απουσίαζε η Ελληνική Κυβέρνηση από σηµαντικές διαπραγµα-
τεύσεις.

Τι λέει, λοιπόν, ο κ. Βαρβιτσιώτης, όχι σήµερα αλλά τότε; Λέει:
«Ανίκανος ο κ. Σαµαράς. Δεν έλυσε το πρόβληµα των Σκοπίων
τότε που ήταν δυνατό να λυθεί.». Δεν το λέω εγώ, το λέει ο πατήρ
Βαρβιτσιώτης.

Μετά λέει ο Παπακωνσταντίνου: «Και προχωρούσαµε µε αυτήν
την ανικανότητα και βαδίζαµε σε αδιέξοδο». Και απαντά και για
την αιτία που γινόντουσαν αυτά ο κ. Κιλικάκης, τότε Γενικός
Γραµµατέας του ΥΠΕΞ. 

Ακούστε τι σας χρεώνουν τα στελέχη σας εκείνη την εποχή:
«Υπήρχε στη Νέα Δηµοκρατία και στις κυβερνήσεις της έλλειψη
πολιτικού θάρρους, ειλικρίνειας και ρεαλισµού». Και εγώ τι έχω
να σας πω; Έχω να σας πω ότι εξακολουθεί να σας λείπει. Δεν
έχετε θάρρος και ρεαλισµό να δείτε την πραγµατικότητα, διότι η
πραγµατικότητα είναι ότι ό,τι αιτήµατα είχατε τότε και πολλά πε-
ρισσότερα τα ικανοποιήσαµε. Η Νέα Δηµοκρατία έλεγε τότε «όχι
αλλαγές στα σύνορα, όχι εδαφικές διεκδικήσεις, όχι προπα-
γάνδα». Όλα αυτά βρίσκονται µέσα στη συµφωνία που έχουµε
κάνει. 

Το 1994 έλεγε «όχι σκέτο Μακεδονία, όχι να έχουν ελληνικά
σύµβολα, όχι προπαγάνδα σε βάρος µας, όχι αλυτρωτικά άρθρα
στο σύνταγµα, όπως το ’49». Και αυτά όλα έγιναν. Αυτά που ζη-
τάγατε τότε, που ήταν πιο εύκολα τα πράγµατα, τα κάναµε αυτά
και άλλα πολλά. 

Και µετά λέει ο Παπακωνσταντίνου: «Γιατί σταµάτησε η δια-
πραγµάτευση, που ήταν έτοιµη µία συµφωνία;». «Διότι» –λέει-
«µία µικρή οµάδα στελεχών» –τρία ήταν- «απείλησε ότι θα έριχνε
την κυβέρνηση». 

Και να η διαφορά µας. Ο Μητσοτάκης, που ορθά έπραττε,
κάτω από την πίεση της εσωκοµµατικής Αντιπολίτευσης και της
ενδοκυβερνητικής Αντιπολίτευσης, έκανε πίσω από τη λύση. Ο
κ. Αλέξιος Τσίπρας, παρά τις απειλές ότι θα πέσει η Κυβέρνηση,
εάν προχωρήσει, προχώρησε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και τι άλλο έγινε τότε; Το 1996 υποχωρήσαµε από τη θέση

erga omnes. Και ας θυµηθεί ο καθένας τι ήταν το 1996. Φύγαµε
από τη λεγόµενη απλή λύση, που ήταν η λύση σε όλες τις διαδι-
κασίες της ονοµατολόγησης και πήγαµε στη θέση πάσα χρήση,
erga omnes, µόνο για το εξωτερικό, µόνο για τις διεθνείς σχέσεις
και τις διεθνείς συµφωνίες. 

Μάλιστα, γράφει ο κ. Ζαχαράκις, µετά τη συνάντησή του µε
τον κ. Τοσέφσκι, ότι «διαπραγµατευθήκαµε στις 18-12-1996, για
να βρούµε ένα κοινά αποδεκτό όνοµα προς γενική, δηλάδη erga
omnes, διεθνή χρήση. Η εσωτερική εχάθη».

Και τι άλλο εχάθη; Εχάθη και το Σύνταγµα το 1996. Αποσύρ-
θηκε το αίτηµα για αλλαγή του Συντάγµατος. Με τι ευκολία µας
λέτε ότι όλα τα ζητάγατε και όλα τα κάνατε, αυτά που αποσύ-
ρατε, εκείνη την εποχή; 

Επιπλέον, πήγαµε µετά στις προτάσεις για το όνοµα και το
όνοµα, που η κ. Μπακογιάννη –και την τιµά- που πρότεινε, που
διατύπωσε στον κ. Νίµιτς ότι είναι καλό να προσπαθήσει να το
παλέψει παραπέρα και που επέλεξε η Ελληνική Κυβέρνηση το
2008 ήταν «Βόρεια Μακεδονία». Αυτό που επέλεγε η Κυβέρνηση
του Κώστα Καραµανλή να παλέψει, αυτό το όνοµα πήραµε. 

Και ξέρετε τι κάνετε µε το όνοµα που πήραµε; Προσπαθείτε
να µειώσετε τη σηµασία του. Έχετε γίνει σχολαστικότεροι του
σχολαστικού µε λανθασµένες ερµηνείες. Γιατί το Διεθνές Δίκαιο
δεν είναι Συνταγµατικό Δίκαιο, αγαπητοί φίλοι της Νέας Δηµο-
κρατίας. Έχετε µερικούς συνταγµατολόγους, αλλά δεν έχετε αν-
θρώπους που να ασχολούνται µε το Διεθνές Δίκαιο. Το Διεθνές

Δίκαιο λειτουργεί διαφορετικά και δεν έχει καµµία σηµασία πώς
προσδιορίζεται το έθνος σε ένα σύνταγµα. Έχει σηµασία στο Διε-
θνές Δίκαιο, εάν υπάρχει και πώς προσδιορίζεται. 

Δεν είναι καθόλου τυχαίο ότι η συντριπτική πλειοψηφία των αν-
θρώπων που ασχολούνται µε το Διεθνές Δίκαιο θεωρούν πολύ
καλή αυτήν τη συµφωνία. Και τα πήραµε. Πήραµε τον γεωγρα-
φικό προσδιορισµό, πήραµε το erga omnes για όλες τις χρήσεις
και τις εσωτερικές, έγινε η συνταγµατική αλλαγή και θα τελειώσει
η προπαγάνδα. Τελειώσαµε µε τον αλυτρωτισµό. Αναγνωρίζουν
αυτά που έπρεπε να αναγνωρίζουν από την ιστορία µας. 

Μου απαντούν µερικοί: «Μα, τώρα οι συνθήκες σας είναι εξαι-
ρετικές, τότε δεν ήταν». Τότε ήταν εξαιρετικές οι συνθήκες, που
διαλυόταν η Γιουγκοσλαβία και δεν ήξεραν τα Σκόπια πού να
πάνε, πού να στηριχθούν και ήταν έτοιµοι για διαπραγµατεύσεις,
αλλά εσείς δεν το αποδεχθήκατε τότε.

Τι λέει ο Γρυλλάκης για το ότι δεν αποδεχθήκατε στις εύκολες
εποχές αυτήν τη λύση; Ο Γρυλλάκης, που ήταν αρχισύµβουλος
του Μητσοτάκη, ο άλλος αρχισύµβουλος ήταν ο κ. Μέρτζος, που
τον έχετε συγκαταλέξει στους προδότες, γιατί είναι υπέρ της
συµφωνίας. 

Πάµε, λοιπόν: «Η εξωτερική πολιτική» –λέει ο Γρυλλάκης-
«έπεσε στην παγίδα των καλοστηµένων ξένων συµφερόντων στα
Βαλκάνια. Αντί να κάνει φίλη τη νέα χώρα, την έκανε αντίπαλο,
εγκλωβιζόµενη στο ονοµατολογικό και µετά προχώρησε στο εµ-
πάργκο κατά της FYROM» -κάποιοι καµάρωσαν γι’ αυτό- «που
ήταν θείο δώρο στον τουρκικό επεκτατισµό». 

Καµαρώνετε ακόµη, σύντροφοι και φίλοι του Κινήµατος Αλλα-
γής για το εµπάργκο; Νοµίζετε ότι πήραµε και πετύχαµε κάτι µε
το εµπάργκο ή βρέθηκε η χώρα σε δύσκολη θέση και αποδεχτή-
κατε, άνευ διαπραγµάτευσης και άνευ ψήφου στην Ελληνική
Βουλή, την Ενδιάµεση Συµφωνία; Εδώ έγινε µία ολόκληρη συµ-
φωνία, που δεν την είδε ποτέ η Βουλή και µας κατηγορείτε εµάς
που σας ενηµερώναµε µία φορά το µήνα τουλάχιστον και εγώ
επίσηµα πάρα πολλούς από εσάς και ιδιαίτερα ο κύριος Πρωθυ-
πουργός;

Και γιατί λέει ότι γινόταν αυτό; Λέει ο Γρυλλάκης, «διότι οι πο-
λιτικοί της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ δεν µπορούσαν να
καταλάβουν τις κοσµογονικές αλλαγές». Και λέει: «Γιατί δεν λύ-
θηκε το σκοπιανό πρόβληµα; Διότι δεν το άφησε η εσωκοµµατική
αντιπολίτευση της Νέας Δηµοκρατίας, διότι µε τις κραυγές τους
οδηγήθηκαν σε µία απαράδεκτη και βλαπτική για το ελληνικό
έθνος συµπεριφορά». 

Για να διαβάσουµε τις Πρέσπες ανάποδα. Ακούω το εξής
τόσες µέρες: «Οι Πρέσπες είναι προδοσία. Οι Πρέσπες είναι
ήττα. Οι Πρέσπες είναι υποχώρηση». Το δέχοµαι και απολογού-
µαι. Μεγάλη προδοσία, ήττα και υποχώρηση και να σας πω πώς
συνίσταται. 

Πρώτον, πολύ κακώς µετονοµάστηκε η «Λεωφόρος Μεγάλου
Αλεξάνδρου» κατ’ ανθελληνικό τρόπο σε «Λεωφόρο Φιλίας των
Λαών». Πολύ κακώς µετονοµάστηκε το Αεροδρόµιο των Σκοπίων,
που λεγόταν «Μεγάλου Αλεξάνδρου» και εγκατέλειψαν τον φι-
λελληνισµό τους και το είπαν «Διεθνές Αεροδρόµιο των Σκο-
πίων». Πολύ σωστά δεν έπρεπε να επιτρέψουµε κάτω από τα
αγάλµατα του Μεγάλου Αλεξάνδρου, που έγραφαν ότι είναι ο
ήρωάς τους, να γράφει ότι είναι ήρωας του φιλικού κράτους εκεί
στα νότια µας, της Ελλάδας. 

Προδοσία είναι, βέβαια, να παραδέχονται ότι είναι Σλάβοι. Πού
ακούστηκε τέτοια παραδοχή; Προδοσία είναι, βέβαια, να δέχον-
ται ότι δεν έχουν καµία σχέση µε τον αρχαίο πολιτισµό, την ιστο-
ρία και την κουλτούρα της κληρονοµιάς. Αυτό είναι απόσπασµα
του άρθρου 7 παράγραφος 4. Προδοσία είναι να λένε ότι η ελ-
ληνική ιστορία, ο πολιτισµός και η κληρονοµιά της Μακεδονίας
µας από την αρχαιότητα µέχρι σήµερα ανήκει σε εµάς. Προδοσία
είναι, ακόµα, η γλώσσα τους να ονοµαστεί ότι είναι -αν και την
είχαν πάρει από το 1977 «µακεδονική»- σλαβική, δηλαδή σλαβο-
µακεδονική. 

Άκουσα εδώ πολλές φορές κάποιους να λένε: «Αυτά του ’77 δεν
ισχύουν». Εγώ θα σας διαβάσω την έκθεση του διαπραγµατευτή
της χώρας το 2008, µε Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας: «Για
τη γλώσσα θα πρέπει να λεχθεί ότι το 1977 έγινε στην Αθήνα η
διεθνής συνάντηση των Ηνωµένων Εθνών για τα γεωγραφικά ονό-
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µατα». Λέει: «Τελείωσε τότε, το �77». Αυτό το λέει ο διαπραγµα-
τευτής σας, όχι εγώ. Ακούστε το αποκαλυπτικό: «Υπό την πίεση
της πρώην Γιουγκοσλαβίας, δεχθήκαµε ότι στην εν λόγω χώρα
υπάρχουν δύο γλώσσες µε κυριλλική γραφή, η σερβική και η
makedonski, η οποία στη λατινική τους γραφή είναι «Macedonian».  

Ακούστε τι έγραφε ο διαπραγµατευτής σας τότε. Υπό την πίεση
του Γιουγκοσλάβων έγινε αποδεκτή το 1977. Και όταν µπήκε αυτό
το θέµα ορθά το 2008 από την τότε κυρία Υπουργό, είπαν ότι δεν
γίνεται να αλλάξει, διότι εδώ και δεκαετίες τα κράτη-µέλη του ΟΗΕ
έχουν συµφωνήσει για τη γλώσσα. 

Να σας πω, όµως, τι καταπληκτικό βρήκα µετά για τη γλώσσα
και για τον ISO; Την τελευταία φορά που µίλησα στη Βουλή, είπα
ότι δεν πήγαµε στις διαπραγµατεύσεις το 1992-1994 για τον ISO,
που είναι η τυποποίηση της γλώσσας, των ονοµάτων και των συν-
τµήσεων. Δεν πήγατε εσείς της Νέας Δηµοκρατίας και του
ΠΑΣΟΚ. 

Ξέρετε, µου έστειλαν παλιοί πρέσβεις -υπάρχουν και πρέσβεις
που µε αγαπάνε- κείµενα από εκείνη την εποχή. Αυτό που δεν
ήξερα και πρέπει να σας οµολογήσω είναι ότι ο ISO και ο ΟΗΕ
έστειλαν επιστολή στην Ελλάδα να συµµετάσχει µε εκπρόσωπο
στη διαπραγµάτευση και εφόσον δεν µπορεί -που δεν συµµετείχε-
να στείλει απαντητική επιστολή και να σχολιάζει την κατοχύρωση
της µακεδονικής γλώσσας και του MKD στους καταλόγους του
ΟΗΕ και του ISO. Και διαπιστώνουν οι παλιοί καλοί µας πρέσβεις
ότι δεν καταδεχθήκαµε να απαντήσουµε. Δεν πάµε στη διαπραγ-
µάτευση. Δεν απαντάµε, αλλά προστατεύουµε τη χώρα µε τρόπο
που εµείς, οι του ΣΥΡΙΖΑ, υποτίθεται, δεν τους υπερασπιστήκαµε.

Και βέβαια, κάναµε και προδοσία, αγαπητοί συνάδελφοι, κυρίες
και κύριοι, διότι έχουµε εκνευρίσει τους εθνικιστές, όπως είναι ο
Υπουργός Εθνικής Άµυνας της Βουλγαρίας που θέλει να τους
κάνει Βουλγάρους και βουλγαρική γλώσσα. Μα, όλα αυτά που
λέµε από το 19ο αιώνα έγιναν, γιατί ο ελληνισµός προτιµούσε να
τους έχει φίλους, παρά να συµπαρατάσσεται µε αυτούς που κοί-
ταζαν µε γουρλωτά µάτια την ελληνική Μακεδονία. 

Και επειδή ξαναµίλησε ο Πρόεδρος Χρυσής Αυγής, αυτοί πα-
ρέδωσαν τη Μακεδονία, αυτοί παρέδωσαν την Καβάλα στους
Βούλγαρους. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Αυτοί παρέδωσαν την Κύπρο µε τους χουνταίους στους Τούρ-

κους. Αυτοί οδήγησαν στην καταστροφή το 1921-1922. Όποτε
µπόρεσαν και άγγιξαν λίγη εξουσία, διέλυσαν ή παρέδωσαν ελλη-
νικά εδάφη και ελληνικούς δεσµούς και θα µας µιλήσουν για πα-
τριωτισµό!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Όµως, είναι και προδοσία, διότι στη συµφωνία λέει ότι η φίλη

γείτονα, σύµφωνα µε το άρθρο 4, δεν έχει καµµία διεκδίκηση επί
των εδαφών µας. Να συνεννοούµαστε. Ο πυρήνας του αλυτρωτι-
σµού στο Διεθνές Δίκαιο, στη διεθνή διπλωµατική ιστορία, είναι η
διεκδίκηση εδαφών. Ο πυρήνας του αλυτρωτισµού δεν είναι τι λέει
ο ένας ή ο άλλος, είναι αν υπάρχει αρθρωµένη τέτοια διεκδίκηση.
Τελειώσαµε µε αυτήν τη διεκδίκηση. 

Επίσης, παραδέχεται ότι θα δεν υπάρχει σλαβοµακεδονική - µα-
κεδονική µειονότητα στην Ελλάδα, διότι τους δικούς της υπη-
κόους του εξωτερικού τους υπάγει στο άρθρο 49 τροποποιηµένο,
αλλά ελληνικό 118. 

Και αναρωτιέµαι και πρέπει να το ξαναπώ: Ο Κωνσταντίνος Μη-
τσοτάκης, που ήθελε λύση, για τη Νέα Δηµοκρατία είναι προδό-
της; Ο Νικόλαος Μέρτζος, ο αρχισύµβουλος του Κωνσταντίνου
Καραµανλή και του Κωνσταντίνου Μητσοτάκη, που συµφωνεί µε
τις Πρέσπες, το κάνει για να διχάσει και για να διαλύσει τη Νέα
Δηµοκρατία; Λέτε στα ενενήντα τρία του να αποφάσισε να φύγει
από τον χώρο του; Ασφαλώς και όχι. Το κάνει ως ένας από τους
πλέον ειδικούς στο ζήτηµα του σκοπιανού που έχει αντιληφθεί
πόσο κερδισµένη βγαίνει η Ελλάδα, η περιοχή και όλοι οι φίλοι
µας σ’ αυτήν την περιοχή. Λυπάστε, όµως, διότι χάσατε τους βαρ-
βάρους σας. 

Τι λέει ο διαπραγµατευτής σας στις 19 Αυγούστου 2009;
Έχουµε –λέει- τρεις περιόδους πολιτικής. Στην πρώτη –λέει- δεν
δεχόµασταν ονοµασία «Μακεδονία». Στη δεύτερη δεχτήκαµε σύν-
θετη ονοµασία. Την δέχθηκαν τη σύνθετη ονοµασία. Και στην
τρίτη, όπως υπογραµµίζει, δέχτηκε να συζητηθεί η πρόταση του

κ. Νίµιτς για άλλη ονοµασία στο εσωτερικό και άλλη ονοµασία στο
εξωτερικό. Και αυτά όλα εµείς τα κερδίσαµε, δεν τα παραχωρή-
σαµε, αλλά είµαστε ύποπτοι, ότι θέλαµε να διαλύσουµε τρίτους!

Δείτε τη µεγάλη εικόνα. Μία χώρα αλλάζει το όνοµά της. Μία
χώρα γίνεται «Βόρεια Μακεδονία». Μία χώρα αλλάζει το σύνταγµα
της µε µεγάλη µάχη, µε µεγάλο πάθος. Αντί να αναγνωρίσουµε -
και εγώ θέλω να το πω δηµόσια στον κ. Ζάεφ και στην οµάδα του-
την τεράστια προσπάθεια που έκαναν, για να φέρουν σε συνεν-
νόηση τα δύο µας κράτη, γιατί προσβλέπουν σε φιλία µε εµάς και
όχι µε τρίτους, που θέλουν κάποιοι να τους στείλουν, αντί, λοιπόν,
να βλέπουµε το τεράστιο βήµα που έγινε, έχουµε πρόβληµα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και θα το πω διαφορετικά, για τελειώσω. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Κοτζιά, να ολοκληρώ-

σετε, σας παρακαλώ, σε δύο λεπτά. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ: Τελειώνω. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Έξι λεπτά δικαιούται και πήρε δώ-

δεκα. Απλός Βουλευτής είναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ: Εάν έπαιρνα τον λόγο επί προσωπικού,

θα µιλούσαµε µέχρι αύριο. Όλοι αναφέρθηκαν σε εµένα. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Γιατί δυσφορείτε, κύριοι συ-

νάδελφοι;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Γιατί είµαι εδώ από το πρωί. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Θα σας πω ύστερα πόσα

λεπτά µίλησαν πόσοι συνάδελφοι. Σας παρακαλώ. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Ο κ. Σαµαράς µίλησε µία ώρα παρα-

πάνω και από τον Αρχηγό σας. Είµαι σαφώς πιο ορθολογικός από
εκείνον. 

Εµείς έχουµε µία ενεργητική πολιτική. Εσείς είστε οπαδοί της
αδράνειας.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Μη διαµαρτύρεστε, κύριοι

συνάδελφοι. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ: Εµείς θέλουµε να λύνουµε τα προβλή-

µατα. Είµαστε η λύση. Εσείς θέλετε να είστε το πρόβληµα. Εµείς
είµαστε η σταθερότητα. Εσάς σας αρέσει η επιπολαιότητα. Εµείς
κοιτάµε το µέλλον και εσείς είστε παγιδευµένοι στο παρελθόν. Το
ερώτηµα είναι: Θέλετε ειρήνη και φιλία ή θέλετε κάτι άλλο; Θέλετε
την Ελλάδα υποβαθµισµένη και φοβισµένη; Φοβάστε ένα κράτος,
που δεν έχει ούτε το 2% της δικής µας αµυντικής ικανότητας, ούτε
το 6% του δικού µας ΑΕΠ ή όχι; 

Εγώ πιστεύω ότι στο βάθος της ψυχής σας ξέρετε ότι η Συµ-
φωνία είναι καλή, έχει φέρει µία ουσιαστική λύση, αλλά βρίσκετε
µεµψίµοιρα στρεβλώσεις από την ιστορία, προκειµένου να κάνετε
κριτική και πολεµική στην Κυβέρνηση του Αλέξη Τσίπρα.

Πιστεύω -και τελειώνω- ότι έχουµε πετύχει µία ιστορική συµφω-
νία, την οποία εσείς δεν µπορείτε να την καταλάβετε και κάνετε
ένα µεγάλο λάθος. Ερµηνεύοντας τη συµφωνία µε τον τρόπο που
θα ήθελε ο Γκρουέφσκι στα Σκόπια, είστε εσείς που προσπαθείτε
να τους δώσετε όπλα σε βάρος της συµφωνίας. Κάνοντάς τους
συνηγόρους των πιο ακραίων θέσεων στα Σκόπια, εσείς είστε που
δεν υπερασπίζεστε αυτήν τη συµφωνία που φέρει το καλό στη
χώρα.

Γι’ αυτό είσαστε για τρία πράγµατα ανίκανοι. Ανίκανοι να κάνετε
µία τέτοια ιστορική συµφωνία και εξηγεί γιατί δεν τη φέρατε σα-
ράντα χρόνια -δεν σας εµπόδισε κανείς-, ανίκανοι να αναγνωρί-
σετε τα οφέλη από µια τέτοια συµφωνία και ανίκανοι -και αυτό
είναι το µεγαλύτερο πρόβληµα- να προωθήσετε στην πράξη, που
είναι απαραίτητη, αυτήν τη συµφωνία, ώστε να υλοποιηθεί προς
όφελος των λαών της Βαλκανικής και του ελληνικού λαού. Δεν
είστε σε θέση να υλοποιήσετε αυτήν τη συµφωνία, γι’ αυτό είναι
καλό να µείνετε στην Αντιπολίτευση, µέχρι να αποκτήσετε αυτήν
την ικανότητα.

(Παρατεταµένα χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥ-
ΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε τον κ. Κοτζιά.
Δίνω τον λόγο για τρία λεπτά στην κ. Μπακογιάννη, επειδή ανα-

φέρθηκε η περίοδος στην οποία είχε τον πρώτο λόγο στο Υπουρ-
γείο Εξωτερικών. Δεν είχε τοποθετηθεί προηγούµενα και βεβαίως,
ο κ. Κοτζιάς εάν θέλει, µπορεί ύστερα να κάνει ένα σχόλιο.
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Θέλω να εξηγηθώ ευθύτατα επί της διαδικασίας. Είναι η τέ-
ταρτη µέρα στη Βουλή και αύριο θα είναι πέµπτη µε non stop συ-
ζήτηση µέχρι το µεσηµέρι. Γίνεται µία πολύ άνετη συζήτηση µε
διπλάσιους και τριπλάσιους χρόνους, όπου χρειάζεται, για συ-
ναδέλφους, ανεξάρτητα του status, ας πούµε, που έχουν σή-
µερα. Αναφέροµαι και στον κ. Θεοδωράκη και στον κ. Βενιζέλο
και στον κ. Σαµαρά και στον κ. Κοτζιά, τώρα για την κ. Μπακο-
γιάννη. Το έχουµε συνοµολογήσει σαν κουλτούρα συζήτησης
τουλάχιστον γι’ αυτό το πολύ κρίσιµο ζήτηµα. Θα το κρατήσουµε
µε άνεση. Θα µιλήσουν και όλοι οι συνάδελφοι. Γι’ αυτό ακριβώς
έχουµε κάποια προβλήµατα ίσως στον χρόνο ή στη σειρά των
οµιλητών.

Κυρία Μπακογιάννη, παρακαλώ πολύ επ’ ολίγον.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε, αν και πρέπει να σηµειώσω ότι στον πρώην Υπουργό Εξω-
τερικών, κ. Κοτζιά, δώσατε είκοσι δύο λεπτά. Στον Υπουργό
Εξωτερικών που έκανε το Βουκουρέστι µπορούσατε να δώσετε
τουλάχιστον δέκα.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κυρία Μπακογιάννη, µπο-
ρούσατε να έχετε και δέκα και δώδεκα λεπτά. Ήσασταν γραµ-
µένη και δεν µιλήσατε. Τώρα παρεµβαίνετε, επειδή έβαλε ένα
θέµα ο κ. Κοτζιάς. Δεν υπάρχει καµµία αντίρρηση.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Επίτηδες δεν µίλησα, κύριε Πρό-
εδρε, διότι η Βουλή είναι διάλογος και ο διάλογος απαιτεί απαν-
τήσεις.

Θέλω να πω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι θαύµασα την
αλαζονεία και τον ναρκισσισµό του κ. Κοτζιά. Θαύµασα τον
τρόπο µε τον οποίο παρουσιάστηκε µπροστά σας και είπε περί-
που ότι σαράντα χρόνια ήταν όλοι ανίκανοι, ήταν όλοι άχρηστοι,
ήταν όλοι εν πάση περιπτώσει µειωµένης πατριωτικής συνείδη-
σης, αλλά ήρθε ο κ. Κοτζιάς και απάντησε στο µέγα θέµα των
Σκοπίων. Τα πράγµατα, δυστυχώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
δεν είναι έτσι. Διότι αν ήταν έτσι, πράγµατι µε την ευκολία µε την
οποία ο κ. Κοτζιάς χειρίστηκε το θέµα, θα είχε όντως λυθεί πολύ
νωρίτερα.

Να ξεκαθαρίσω, λοιπόν, µία και καλή, ναι, εµείς γυρεύαµε και
θέλαµε λύση. Ναι, ο Κωνσταντίνος Μητσοτάκης ήθελε λύση στο
σκοπιανό. Και ναι, ήξερε ότι αν πέσει η Κυβέρνηση του, εκ των
πραγµάτων δεν µπορούσε να προχωρήσει σε λύση. Αυτό για την
ιστορία.

Το ότι ο κ. Κοτζιάς έρχεται σήµερα και χρησιµοποιεί τον κ.
Γρυλλάκη είναι ύβρης. Διότι ο κ. Κοτζιάς είναι νέος στη Βουλή
των Ελλήνων, εγώ όµως, που είµαι παλιά, ξέρω ότι έχουµε έρθει
σε αυτή τη Βουλή και από αυτό το έδρανο και έχουµε καταγγεί-
λει τον κ. Γρυλλάκη, γιατί έκανε όλες τις παρακολουθήσεις τις
οποίες έκανε τον καιρό του Κωνσταντίνου Μητσοτάκη, όπου πα-
ρακολουθούσε και τον Μητσοτάκη και εµένα και όλους τους υπό-
λοιπους. Αυτό έχει γίνει γνωστό τοις πάσι. Κι αν µε ρωτήσετε πώς
τον είχε σύµβουλο ο κ. Μητσοτάκης -γιατί υποθέτω πως αυτό θα
µου πει ο κ. Κοτζιάς-, θα απαντήσω και εγώ: «Καλά, εδώ ολό-
κληρο Βαρουφάκη είχε ο κ. Τσίπρας, ο κ. Γρυλλάκης ήταν το
πρόβληµά σας;»

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Σιγά-σιγά, κυρίες και κύριοι.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ησυχία, παρακαλώ.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Έρχοµαι, λοιπόν, στην περίοδο

την οποία διαχειριστήκαµε εµείς.
Ναι, η Κυβέρνηση Καραµανλή ήθελε λύση. Και, ναι, η πίεση

εκείνη την εποχή από όλους τους Ευρωπαίους, ιδιαίτερα από
τους Αµερικανούς, ήτανε κολοσσιαία. Και, ναι, επιδιώξαµε λύση,
προσπαθήσαµε να βρούµε λύση και διαπραγµατευθήκαµε. Και
διαπραγµατευθήκαµε καλή τη πίστει. Και βεβαίως, συζητήσαµε
ονόµατα τα οποία είχαν σύνθετη ονοµασία, 100%. Το έχω πει
εκατοντάδες φορές. Ένα πράγµα δεν κάναµε και εκεί κόλλησε η
υπόθεση. Το λέει το τηλεγράφηµα, κύριε Κοτζιά, που µες την τα-
χύτητά σας µου δώσατε την τελευταία φορά. Διότι εγώ είχα την
ευγένεια να µην βγάλω τηλεγραφήµατα ειδικού χειρισµού. Εσείς,
όµως, τo δώσατε. Και λέει το τηλεγράφηµα -έχει κατατεθεί ήδη
στα Πρακτικά, αν θέλετε το καταθέτω ξανά- ότι πήγε ο Αµερικα-
νός Πρέσβης και είδε τον Γκρούεφσκι. Και του λέει ο Γκρουέφ-

σκι: «Καλά το όνοµα, που θέλουν να αλλάξουν το όνοµα, αλλά
µας ζητάνε να µην ονοµαζόµαστε Μακεδόνες και να µην χρησι-
µοποιούµε τη µακεδονική γλώσσα. Και αυτό δεν µπορώ να το
δεχτώ». Και αυτή είναι η ιστορική αλήθεια, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι.

(Παρατεταµένα χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας
Δηµοκρατίας)

Δεν θα µπω σε όλη την ιστορία, γιατί έχει ακουστεί πολλές
φορές. Η πραγµατικότητα είναι πως ό,τι και να λεγόντουσαν τα
Σκόπια, από την ώρα που θα υπήρχε µακεδονική γλώσσα και µα-
κεδονικό έθνος, µακεδονικός λαός, αυτό σηµαίνει ότι όλον τον
αλυτρωτισµό και τη λογική του Ίλιντεν µπορούσαν να τη συνεχί-
σουν. Αυτή είναι η πραγµατικότητα και αυτό δεν αλλάζει, όσο
στόµφο κι αν έχει ο κ. Κοτζιάς.

Και επειδή διαπραγµατευτήκαµε, κακά τα ψέµατα, τώρα, µην
κοροϊδευόµαστε, τόσα αγγλικά για να ξεχωρίσουµε το citizenship
από το nationality; Το ξέρει όλος ο κόσµος, ένα lower να έχεις
πάρει, το ξέρεις, πόσο µάλλον όταν έχεις όλα τα στελέχη των δι-
πλωµατών, οι οποίοι βεβαίως ήταν έτοιµοι να ξεχωρίσουν.

Εγώ, λοιπόν, ναι, ήθελα να λέγονται, να έχουν ιθαγένεια και να
έχουν ιθαγένεια ως citizens of. Είναι µικρή η λέξη, µεγάλη όµως
η διαφορά. Διότι από τη µία θα είχαν ιθαγένεια και από την άλλη
θα είχαν εθνότητα.

Σε όλους τους ξένους, οι οποίοι ερχόντουσαν και έρχονται και
σήµερα ακόµα στο δικό µου γραφείο, τους λέω µια απλή κου-
βέντα: Μου λέτε ότι δίνει σταθερότητα στα Βαλκάνια αυτή η συµ-
φωνία. Να το δεχθώ. Πρόσκαιρα θα δώσει µία σταθερότητα.
Μακροπρόθεσµα θα δράσει αποσταθεροποιητικά. Διότι βάζον-
τας το καπέλο του Μακεδόνα σε ένα πολυπολιτισµικό κράτος,
αφήνετε ανοιχτή την κερκόπορτα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
και την αφήνετε ανοιχτή για το µέλλον. Κανένας Αλβανός δεν
θέλει να έχει το καπέλο του Μακεδόνα και δεν σας µιλάω για τις
µικρές µειονότητες µέσα στα Σκόπια. 

Αυτό, λοιπόν, είναι κολοσσιαίο λάθος και είναι λάθος το οποίο
εσείς οι ίδιοι, και πάντως αν όχι εσείς οι ίδιοι, ο κ. Κοτζιάς το
ξέρει πάρα πολύ καλά και ας προσπαθεί να το κρύψει.

Έρχοµαι στη γλώσσα. Το 2018 ήταν ο κ. Κοτζιάς Υπουργός.
Δεν ήσασταν, κύριε Κοτζιά; Ήταν πριν σας απολύσει ο κ. Καµµέ-
νος. Εκείνη την εποχή πήγατε στον ΟΗΕ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ: Είναι δύσκολο να καταλάβετε ότι κά-
ποιος µπορεί να παραιτείται από υπουργική θέση…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ πολύ, µην κά-
νετε προσωπικές αναφορές.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Να σας πω τη µαύρη µου αλή-
θεια, κύριε Κοτζιά, είµαι µαζί σας. Σε αυτό το θέµα είµαι µαζί σας.
Σας διαβεβαιώνω.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και όποιος και να µε ρωτήσει, θα πάρω το µέρος σας, διότι εί-

χατε δίκιο βουνό. Εσείς κάνετε την δουλειά, εσείς τη χρεωθή-
κατε, εσείς απολυθήκατε, ο άλλος έκανε πάρτι. Έχετε δίκιο ό,τι
και να πείτε. Φωνάξτε µε µάρτυρα στο δικαστήριο.

Να πάω, λοιπόν, τώρα παρακάτω.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ: … (δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κυρία Μπακογιάννη, όσο

εκφέρεστε προσωπικά, αντιλαµβάνεστε ότι δηµιουργείτε προσω-
πικό ζήτηµα. Αυτό όλο παρέλκει. Δεν έχει σχέση µε την οµιλία
σας.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Αυτός διακόπτει, κύριε Πρόεδρε.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας παρακαλώ!
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Κύριε Πρόεδρε, εδώ του είπα ότι

θα πάω µάρτυρας στο δικαστήριο υπέρ του και είναι προσωπικό
ζήτηµα; Αλίµονο!

Αυτό, λοιπόν, που θέλω να σας διαβάσω, είναι το statement το
οποίο έκανε –σωστά, κατά τη γνώµη µου- ο Έλληνας πρέσβης,
όταν µιλούσε για τη γλώσσα το 2018 κατ’ εντολή του κ. Κοτζιά.
Λέει ακριβώς, µην σας διαβάζω τώρα τις λεπτοµέρειες, ότι η Ελ-
λάδα δεν δέχεται, ότι το θέµα της γλώσσας είχε λυθεί το ’77, ότι
για την Ελλάδα είναι µείζον θέµα και ότι όλα τα σωστά τα είπε ο
κ. Κοτζιάς το 2017 στον ΟΗΕ. Τα ξέχασε, όµως, όταν έβαλε την
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υπογραφή. Αυτό είναι το πρόβληµα, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι. Και εγώ χαίροµαι που είναι µία ψύχραιµη κουβέντα σήµερα
και πρέπει να είναι µία ψύχραιµη κουβέντα, αλλά να λένε το δί-
καιο και την αλήθεια. 

Άρα στο ερώτηµα γιατί εµείς δεν κλείσαµε, δεν κλείσαµε ούτε
γιατί δεν θέλουµε ούτε γιατί είµαστε εθνικιστές ούτε γιατί είµα-
στε αιθεροβάµονες, αλλά διότι δεν θέλαµε µε κανένα τρόπο να
δώσουµε εθνότητα και γλώσσα σαν Μακεδόνες.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον

λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Κοτζιά, έχετε τον

λόγο για δύο λεπτά, παρακαλώ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου απαντούσε επτά

λεπτά.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας παρακαλώ, δεν θα µου

κάνει ουδείς υποδείξεις αν είναι έξι, επτά ή οκτώ λεπτά. Κάνω
µία οικονοµία της συζήτησης. Όλες και όλοι είστε πάρα πολύ έµ-
πειροι, να το τηρήσετε. Αφήνω περισσότερο, κύριε Κοτζιά και το
ξέρετε. Όχι υποδείξεις όµως, σας παρακαλώ!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ: Ωραία, κύριε Πρόεδρε. Έχετε δίκιο.
Το πρώτο που θέλω να πω είναι ότι η κ. Μπακογιάννη ξεκινάει

την παρέµβασή της µε προσωπικές επιθέσεις. Το συνηθίζει. Εγώ
ουδέποτε έχω δώσει σε πρόσωπο χαρακτηρισµό. Η διαφορά του
πολιτικού µου ήθους είναι ότι χαρακτηρίζω πολιτικές και όχι πρό-
σωπα. Να είστε πιο προσεκτική, διότι το έχετε πληρώσει και εσείς.

Το δεύτερο είναι πως όποια διαπραγµάτευση κάναµε, την κά-
ναµε βρίσκοντας έτοιµα αυτά που βρήκαµε, όπως τη γλώσσα. Το
λέει ο δικός της διαπραγµατευτής. Δεν µπορεί να διαπραγµατευ-
τεί. Και ασφαλώς, έχω χίλιους λόγους να παρατηρήσω επί της
γλώσσας. Αλλά λέει ο ΟΗΕ, λέει το διεθνές δίκαιο κάτι που εσείς
µε την απουσία σας ως Νέα Δηµοκρατία αφήσατε να κατοχυρω-
θεί για εκείνο το κράτος, δεν µπορείτε να ζητάτε από µας τα
ρέστα. Και αντί να παίρνετε το λόγο στηµένα µόλις µιλήσω, θα
ήταν καλύτερα τότε να πήγαιναν στις οµάδες εργασίας του ΟΗΕ,
να πήγαιναν σε οµάδες εργασίας των εµπειρογνωµόνων, να πή-
γαιναν στις οµάδες εργασίας του ISO και να του απαντούσαν και
δεν θα είχαµε το πρόβληµα. Εσείς το φτιάξατε, εσείς να λογα-
ριαστείτε µαζί του.

Τώρα, θέλω να πω και κάτι άλλο. Εγώ είµαι πολύ ευγενής άν-
θρωπος, εξαιρετικά ευγενής και εξαιρετικά προσεκτικός. Δεν λέω
πολλά που θα µπορούσα να πω και για τα δύο κόµµατα, γιατί θέλω
να προστατεύω τη χώρα. Όµως, θα σας πω κάτι µόνο. Κάνατε επί
µακρό χρονικό διάστηµα -όχι εσείς προσωπικά, η Νέα Δηµοκρατία,
µην το πάρετε προσωπικά- διαπραγµάτευση για το όνοµα -και το
έκανε και το ΠΑΣΟΚ σε µία φάση- Μακεδονία (Σκόπια). Και εγώ
ρωτάω: Αυτό το όνοµα τι παράγωγα έχει; Σε τι παράγωγα θα πή-
γαινε; Αλλά έκαναν το εξής: Διαπραγµατευόντουσαν µόνο το
όνοµα και άφηναν όλα τα άλλα τα παράγωγα ως έχουν. Διότι όταν
δεν τα διαπραγµατεύεσαι, θα µείνουν ως έχουν και δεν θα αλλάξει
κανένα από αυτά τα παράγωγα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κάντε λίγο ησυχία, παρα-

καλώ. Και προηγούµενα ενηµερωνόµασταν επί πολλή ώρα για το
αφήγηµα και τις απόψεις του κάθε οµιλητή. Αλίµονο!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, όσον αφορά τον κ.
Γρυλλάκη, δεν ήταν η Κυβέρνηση του Αλέξη Τσίπρα που έκανε
µυστική διπλωµατία. Με τον Υπουργό τις έκανε και τους διπλω-
µάτες. Δεν χρησιµοποιήθηκε κανένας απ’ έξω. Δεν επέλεξε ο κ.
Τσίπρας να κάνει διαπραγµάτευση µε τον διοικητή της ΕΥΠ. Δεν
εισήγαγε στις διπλωµατικές διαπραγµατεύσεις πράκτορες. Αν το
έκανε ο Κωνσταντίνος Μητσοτάκης και ο πράκτορας που έβαλε
να διαπραγµατεύεται παρακολουθούσε και σας, κακό του κεφα-
λιού σας και όχι του δικού µου.

Και τέλος, για το «Μακεδόνες», εγώ δεν θέλω να µιλήσω πολύ,
γιατί είπα ότι δεν θέλω να τα πω όλα. Αλλά υπάρχει µια δήλωση
του κ. Σαµαρά όταν παραιτείται από τον Κωνσταντίνο Μητσοτάκη
και βγαίνει από το Μέγαρο Μαξίµου. Και τι λέει ο κ. Σαµαράς;
«Δεν µπορούσα να συµφωνήσω µε τον κ. Μητσοτάκη, διότι δέ-

χεται τον «µακεδονικό λαό» και τους «Μακεδόνες»». Είναι ζων-
τανό, υπάρχει στο διαδίκτυο. Εσωκοµµατικές διάφορες βγάζετε
εδώ και όχι εθνικά προβλήµατα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Κοτζιάς καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει η κ. Κόλλια Τσαρουχά, Κοινοβουλευτική Εκπρό-

σωπος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων και ύστερα ο Αρχηγός της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Παρακαλώ πολύ κάντε ησυχία, διότι χάνουµε χρόνο. Να απο-

χωρήσουν όσοι θέλουν. Παρακαλώ καθίστε και µη µιλάτε µέσα
στην Αίθουσα.

ΜΑΡΙΑ ΚΟΛΛΙΑ - ΤΣΑΡΟΥΧΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούσαµε

πρώην Υπουργούς Εξωτερικών µε τις αιτιάσεις τους, τους αφο-
ρισµούς τους, τις προσεγγίσεις τους για το µεγάλο αυτό θέµα
το οποίο ήρθε εσπευσµένα στην ελληνική Βουλή. 

Εµείς, οι Ανεξάρτητοι Έλληνες παρόλα αυτά, θεωρούµε ότι
είναι ιδιαίτερα δυσάρεστο που βρισκόµαστε σήµερα εδώ για να
τοποθετηθούµε για την παράδοση ενός κοµµατιού της εθνικής
ταυτότητάς µας, αποδεχόµενοι στην ουσία όχι το δίκαιο του νό-
µιµου κατέχοντα του, αλλά το συµφέρον εκείνου που το υπεξαί-
ρεσε. Το θέµα κανονικά είναι αυτονόητο: Η Μακεδονία είναι µία
και είναι ελληνική και καµµία παραχώρηση της ονοµασίας της
δεν είναι αποδεκτή. 

Το αυτονόητο, που µόλις ανέφερα, µόνο η παράταξη των Ανε-
ξαρτήτων Ελλήνων το έχει δηλώσει ξεκάθαρα από την πρώτη
στιγµή της ύπαρξής της. Όλες οι άλλες παρατάξεις -και το εί-
δαµε και σήµερα, πριν από λίγο- είτε προσπαθούν να καλύψουν
λάθη τους είτε προσπαθούν να παρουσιάσουν έναν επιφανειακό
προοδευτισµό, παραχωρώντας χωρίς ουσιαστικά ανταλλάγµατα
κοµµάτια της εθνικής µας κυριαρχίας, είτε από αφέλεια είτε ως
προϊόν άγνωστων συναλλαγών ή από έλλειψη συναίσθησης των
λέξεων «πατρίδα» και «πατριωτισµός». 

Η ονοµασία «Μακεδονία» όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
δεν γίνεται να παραχωρηθεί, δεν είναι κάτι που µπορεί να απο-
κοπεί από τον κορµό του ελληνισµού. Δεν είναι µία απλή ονοµα-
σία ενός τόπου ή κάποιων ανθρώπων. Δεν είναι χιλιόµετρα πάνω
στο χάρτη. Το όνοµα της «Μακεδονίας» είναι σαν την Ακρόπολη,
είναι τα µάρµαρα του Παρθενώνα, είναι όπως η Επανάσταση του
1821, όπως το Έπος του �40. Είναι θεµελιακό συστατικό στοιχείο
της ταυτότητας του ελληνικού λαού, εξίσου σηµαντικό µε την έν-
νοια της δηµοκρατίας, µε το κράτος δικαίου και µε το κυριαρχικό
δικαίωµα αυτού εδώ του ελληνικού λαού να ζει σ’ αυτόν τον ευ-
λογηµένο τόπο. 

Η ίδια η ιστορία αποδεικνύει το αναπόσπαστο των εννοιών.
Όταν οι Μακεδόνες στρατηγοί που ακολούθησαν τον Μέγα Αλέ-
ξανδρο και εξάπλωσαν τη µακεδονική επικράτεια στα πέρατα του
κόσµου, η εποχή εκείνη δεν ονοµατίστηκε αργότερα µακεδονική,
αλλά ελληνιστική. Ήταν τόσο αυτονόητο ότι αυτές οι δύο έννοιες
είναι ένα και το αυτό, που οι µακεδονικές δυναστείες δηµιούρ-
γησαν µία ολόκληρη ιστορική περίοδο που έλαβε το όνοµα της
Ελλάδος. Με αυτό το επιχείρηµα και µόνο θα έπρεπε, κύριε Πρό-
εδρε, η συζήτηση να λάβει τέλος. Θα έπρεπε οµόφωνα οι αντι-
πρόσωποι του ελληνικού λαού να καταψηφίσουµε οποιαδήποτε
πρόταση θέλει να παραχωρήσει αυτό το αναπόσπαστο κοµµάτι
της ιστορίας µας.

Είµαστε, όµως, στη δυσάρεστη θέση -µε µία βιασύνη που δεν
αντιλαµβάνεται κανείς το γιατί υπάρχει- µα µεθοδευµένη και πα-
ράτυπη πλειοψηφία του Ελληνικού Κοινοβουλίου να εµφανίζεται
πρόθυµη να παραχωρήσει το όνοµα, χωρίς να αναλογίζεται τις
πολλαπλές προεκτάσεις αυτής της επιλογής.

Κυρίες και κύριοι, εδώ αντί να απορρίπτετε κάθετα την άδικη
παραχώρηση του ονόµατος της Μακεδονίας, συναγωνίζεστε για
το ποιος θα παραχωρήσει µε τους καλύτερους όρους για τα Σκό-
πια. Το όνοµα της Μακεδονίας µεταφέρει µεγαλύτερο βάρος και
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έχει µεγαλύτερη σπουδαιότητα από άλλα στοιχεία του ελληνι-
σµού. Έχει τεράστια γεωπολιτική και γεωστρατηγική σηµασία
και αποτελεί σήµα κατατεθέν ανυπολόγιστης αξίας, αναγνωρί-
σιµο σ’ όλη την υφήλιο, που παρέχει κυριαρχικά δικαιώµατα στην
ευρύτερη περιοχή. Γι’ αυτό άλλωστε και οι γείτονές µας, οι Σκο-
πιανοί, κάνουν αυτήν την τεράστια και αγωνιώδη προσπάθεια
χρόνια τώρα. 

Αντιλαµβανόµαστε βέβαια ότι όλα αυτά αφήνουν κάποιους
ασυγκίνητους. Γι’ αυτό και σ’ αυτήν την τοποθέτηση της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας ως εκπρόσωπος των Ανεξαρτήτων Ελλή-
νων θα σταµατήσουµε να καλούµε τα ανώτερα συναισθήµατά
σας και θα απευθυνθούµε στη λογική σας. 

Σ’ αυτό το σηµείο θα θέλαµε να δείξουµε στην Εθνική Αντιπρο-
σωπεία όλα τα διάτρητα σηµεία της συµφωνίας που οδηγούν
στην απόρριψη αυτής, καθώς και τους κινδύνους που δηµιουργεί
η θετική στάση απέναντί της. 

Δεν χρειάζεται να ανατρέξουµε µόνο στις θέσεις του κινήµα-
τος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων, καθώς ένας µεγάλος αριθµός
επιστηµόνων, ιστορικών, αρχαιολόγων, συνταγµατολόγων και
αναλυτών έχει καταθέσει επώνυµα και επίσηµα τις αντιρρήσεις
και τις ενστάσεις του για τη Συµφωνία των Πρεσπών. Όλοι στο
συντριπτικό τους ποσοστό συµφωνούν ότι η συµφωνία, όπως και
οποιαδήποτε παραχώρηση του όρου «Μακεδονία» στα Σκόπια,
είναι εθνικά επιζήµια, αλλά και εντελώς άκυρη, πρώτα απ’ όλα
διότι παραχωρεί µία αδιαπραγµάτευτη περιουσία του ελληνικού
λαού, άρα αυτόµατα τίθεται θέµα αντισυνταγµατικότητας, που
γίνεται ακόµα µεγαλύτερο, καθώς ο ελληνικός λαός δεν έχει
ερωτηθεί για την παραχώρηση αυτή. Ενώ ξέρετε ότι η µεγάλη
πλειοψηφία διαφωνεί, εσείς συνεχίζετε. 

Δεύτερον, δεν λαµβάνει υπ’ όψιν της τους κινδύνους και τα ζη-
τούµενα που δηµιούργησαν εξαρχής το ζήτηµα µε το γειτονικό
κράτος. Άρα, στην ουσία δεν τα λύνει. Απλά προσπαθεί να τα πα-
ραµερίσει, αφήνοντάς τα άλυτα. 

Ωστόσο, υπάρχουν ακόµα περισσότεροι λόγοι, πιο τυπικοί,
που ακυρώνουν την ίδια την υπόστασή της στο τυπικό της µέρος. 

Κατ’ αρχάς, η συµφωνία και η εφαρµογή της παραβιάζει θε-
µελιώδεις αρχές του δηµοσίου διεθνούς δικαίου, την αρχή της
ορθότητας, της σαφήνειας και του καθήκοντος αληθείας. Αντιτί-
θεται στις διεθνείς συµβάσεις προστασίας πολιτιστικής κληρο-
νοµιάς, Σύµβαση της Χάγης του 1954, νόµος 360 του �76, νόµος
1126 του �81, νόµος 3028 του 2002 και προεχόντως η σύµβαση
της UNESCO που έχει κυρωθεί από το Ελληνικό Κοινοβούλιο µε
τον ν.3521/2006 και προκαλεί σύγχυση στην πολιτιστική ταυτό-
τητα λαών και εθνών.

Συγκρούεται µε το Σύνταγµα, διότι παραβιάζει την αρχή της
αµοιβαιότητας και τους αναγκαστικούς κανόνες του Γενικού Διε-
θνούς Δικαίου, καθώς δεν περιλαµβάνει όρους λύσης, καταγγε-
λίας και αποχώρησης, παραίτησης, ανάκλησης, ούτε κάποιο
καθορισµένο όργανο ως θεµατοφύλακα αυτής της συµφωνίας.

Συγκρούεται µε την Ευρωπαϊκή Σύµβαση περί ιθαγένειας -
Στρασβούργο, 6 Νοεµβρίου του 1997- σύµφωνα µε την οποία τα
συµβαλλόµενα κράτη κατά τη σύναψη συµβάσεων σε ζητήµατα
ιθαγένειας οφείλουν να λαµβάνουν υπ’ όψιν τα νόµιµα συµφέ-
ροντα των κρατών, όσο και των ατόµων.

Παραβιάζει άλλες διεθνείς συνθήκες, Πρωτόκολλο των Αθη-
νών του 1913, Συνθήκη Βουκουρεστίου, Συνθήκη της Λωζάνης. 

Και όλα αυτά χωρίς να αναλογιστούµε και να λάβουµε σοβαρά
υπ’ όψιν τις απαράδεκτες µεθοδεύσεις που έγιναν στα Σκόπια,
ώστε να ψηφιστούν οι συνταγµατικές αλλαγές παρά την άρνηση
του µεγαλύτερου µέρους του λαού εκείνου να συµµετάσχει στο
δηµοψήφισµα, χωρίς να λάβουµε υπ’ όψιν επίσης τις απαράδε-
κτες µεθοδεύσεις που έγιναν στην Ελληνική Βουλή, κατά τις
οποίες σηµειώθηκαν αποχωρήσεις και προσθαφαιρέσεις Βου-
λευτών εδώ κι εκεί, που θα τις γράψει η ιστορία, αγαπητοί συνά-
δελφοι, όπως και τις παρατυπίες της σύστασης της επιτροπής,
που κατήγγειλε ήδη ο Πρόεδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων.
Όλα αυτά θέτουν τεράστια ζητήµατα δηµοκρατίας και νοµιµο-
ποίησης, τα οποία δεν θα ξεχαστούν µετά την ολοκλήρωση της
αυριανής ψηφοφορίας.

Κυρίες και κύριοι, όπως έχει πει και ο Πρόεδρος Πάνος Καµ-
µένος, υπάρχει µια όχι τόσο αβάσιµη υποθετική ερώτηση: Τι θα

γίνει αύριο αν στην κυβέρνηση των Σκοπίων επιστρέψουν ακραίοι
εθνικιστές, έχοντας στα χέρια τους αυτά τα δεδοµένα; Το θεω-
ρείτε απίθανο; Εµείς όχι. Τι θα συµβεί, λοιπόν, αν στις επόµενες
εθνικές εκλογές στα Σκόπια επανέλθουν οι ακροδεξιοί εθνικιστές
του VMRO, οι οποίοι είναι φιλορώσοι, αντιαµερικανοί και ανθέλ-
ληνες; Όλοι θα συµφωνήσουν ότι τότε µέσα στο ΝΑΤΟ θα απο-
κτήσει βέτο µια εθνικιστική κυβέρνηση που θα ελέγχεται από τη
Μόσχα. Πρόκειται για ένα τεράστιο ζήτηµα, διότι οι εθνικιστές
των Σκοπίων δεν θέλουν να έχουν σχέσεις µε τη δύση. Γνωρί-
ζουµε ότι οι εθνικιστές των Σκοπίων είναι µία σκληρή οµάδα αν-
θρώπων πολιτικής και οικονοµικής ζωής που, όπως έδειξε και η
ψηφοφορία, είναι έτοιµοι να αλλάξουν στρατόπεδο δεχόµενοι οι-
κονοµικά ανταλλάγµατα. 

Είναι ξεκάθαρο ότι µε τα παραπάνω δεδοµένα η συµφωνία δη-
µιουργεί αντί για συνθήκες συµφιλίωσης, ακριβώς το αντίθετο.
Δηµιουργεί απορρυθµιστικούς παράγοντες που θα είναι έτοιµοι
να εκραγούν ανά πάσα στιγµή, παρασύροντας την ειρήνη και την
ευρυθµία των Βαλκανίων.

Όµως, πέρα απ’ αυτούς τους κινδύνους, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, η Συµφωνία των Πρεσπών, σε αντίθεση µε κάθε έννοια
συνταγµατικής νοµιµότητος, είναι µπροστά µας. Ο καθηγητής
συνταγµατικού δικαίου, κ. Κασιµάτης, που αυτές τις µέρες ακού-
στηκαν πολύ το όνοµά του και οι απόψεις του εδώ, λέει βασικά
πράγµατα, τα οποία εν ολίγοις θα σας πω και θα καταθέσω στα
Πρακτικά, όπως πιθανόν έχουν κάνει και άλλοι συνάδελφοι.

«Πολιτικά η Συµφωνία των Πρεσπών ως πράξη εξωτερικής πο-
λιτικής της Ελλάδας είναι απαράδεκτη. Ουσιαστικά και διαδικα-
στικά παραβιάζει το Σύνταγµα της Ελλάδας, το Σύνταγµα των
Σκοπίων και το διεθνές δίκαιο. Η Συµφωνία των Πρεσπών είναι
ανυπόστατη λόγω τού ότι περιέχει παραχώρηση κυριαρχικού δι-
καιώµατος, το οποίο δεν µπορεί, σύµφωνα µε το Σύνταγµα, να
είναι αντικείµενο ούτε διεθνούς σύµβασης, ούτε άσκησης κυβερ-
νητικής και νοµοθετικής εξουσίας. Αυτό αποτελεί κυριαρχικό δι-
καίωµα και δεν υπόκειται σε καµµία συντεταγµένη εξουσία. Η
αναθεώρηση του συντάγµατος των Σκοπίων δεν τήρησε τη Συµ-
φωνία των Πρεσπών, άρα η τελευταία είναι, σύµφωνα µε το ανα-
θεωρηµένο σύνταγµα, αντισυνταγµατική». 

Καταλήγει ο κ. Κασιµάτης, απευθυνόµενος σε όλους εµάς:
«Να µην παραβιάσουµε τον όρκο µας απέναντι στον ελληνικό
λαό ψηφίζοντας υπέρ της αντισυνταγµατικής αυτής συµφωνίας
που παραβιάζει και απειλεί ζωτικά συµφέροντα της κυριαρχίας
της Ελλάδος».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Οι Ανεξάρτητοι Έλληνες προσθέτουµε στα παραπάνω ότι η

συµφωνία δεν έχει την υπογραφή του Προέδρου της Δηµοκρα-
τίας της γείτονος χώρας, κάτι που αποτελεί προσβολή προς κάθε
δηµοκρατικό θεσµό, και προς τον δικό µας θεσµό και προς τον
δικό µας Πρόεδρο της Δηµοκρατίας, που οφείλει να την επιστρέ-
ψει πίσω στα Σκόπια.

Κυρίες και κύριοι, είναι φανερό απ’ όλα αυτά ότι η Συµφωνία
των Πρεσπών αποτελεί απαράδεκτη µεθόδευση κατά των εθνι-
κών συµφερόντων και µεγάλη εκτροπή από τις αρχές της δηµο-
κρατίας. Οι δηµιουργοί της είτε είναι εξαιρετικά αφελείς -κάτι για
το οποίο αµφιβάλλουµε- είτε προχωρούν σε ένα ιδιαίτερα επικίν-
δυνο και σκοτεινό σχεδιασµό. Γι’ αυτό και οι Έλληνες Βουλευτές
πριν ψηφίσουν τη Συµφωνία των Πρεσπών ας αναλογιστούν πού
θα οδηγήσουν όλα αυτά. 

Επειδή κανένας δεν µπορεί να αναλάβει µία τόσο µεγάλη ιστο-
ρική ευθύνη για να εξασφαλιστεί ότι οποιαδήποτε συµφωνία µε
τα Σκόπια θα εξυπηρετεί τα εθνικά συµφέροντα και θα έχει την
ευρύτερη δυνατή κοινωνική και πολιτική αποδοχή, οι Ανεξάρτη-
τοι Έλληνες θεωρούµε ότι κάθε Έλληνας έχει δικαίωµα να εκ-
φράσει τη γνώµη του για το σκοπιανό ζήτηµα, γι’ αυτό και ζητάµε
δηµοψήφισµα.

Είναι δεδοµένο ότι το κίνηµα των Ανεξαρτήτων Ελλήνων δεν
θα στηρίξει τη συµφωνία. Την καταψηφίζει κάθετα και αποφασι-
στικά και απαιτούµε από την Κυβέρνηση είτε να την ακυρώσει
είτε να προχωρήσει στο δηµοψήφισµα, ώστε να αποφασίσει ο
ελληνικός λαός.
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Με τη δέσµευση ότι θα κάνουµε ό,τι είναι δυνατόν, ώστε να
µην εφαρµοστεί αυτή η συµφωνία, λέµε ότι δεν χρειάζεται, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ελλάδα άλλον έναν ακρωτηριασµό
από άλλη µία αστοχία της ελληνικής εξωτερικής πολιτικής. 

Καταθέτω στα Πρακτικά τις απόψεις του συνταγµατολόγου,
του κ. Κασιµάτη και τις ενστάσεις για τα νοµικά και συνταγµατικά
ζητήµατα τα οποία έχουν καταγράψει οι Ανεξάρτητοι Έλληνες.

Ευχαριστώ. 
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Μαρία Κόλλια - Τσαρουχά

καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ, κυρία Τσα-
ρουχά. 

Καλώ στο Βήµα τον Πρόεδρο της Νέας Δηµοκρατίας και Αρ-
χηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης κ. Μητσοτάκη. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µερικές φορές η σειρά των
οµιλητών στη Βουλή παίζει παράξενα παιχνίδια. Προσέξτε ποιοι
ήταν οι τελευταίοι δύο οµιλητές οι οποίοι πήραν τον λόγο πριν
από µένα. Πρώτος ήταν ο κ. Κοτζιάς, βασικός διαπραγµατευτής
της συµφωνίας, που την υπερασπίστηκε µε πάθος. Δεν µας εξή-
γησε ποτέ όµως γιατί παραιτήθηκε από την Κυβέρνηση, για να
παραµείνει στην Κυβέρνηση ο κ. Καµµένος. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κατέθεσε πολλά έγγραφα στα Πρακτικά της Βουλής, αλλά δεν

κατέθεσε την επιστολή παραίτησης. Κάποια στιγµή θα µάθουµε
ακριβώς τι έγινε και µε αυτή την υπόθεση. 

Μετά τον κ. Κοτζιά, µίλησε η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος
των ΑΝΕΛ…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΙΜΟΡΕΛΗΣ: Η κ. Μπακογιάννη µίλησε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας παρακαλώ! Σταµατή-

στε τα σχόλια. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Όχι, η κ. Μπακογιάννη απάντησε επί προσωπικού.
Η κυρία Εκπρόσωπος των ΑΝΕΛ, αφού υπερασπίστηκε µε

πάθος τη θέση της απέναντι στη συµφωνία, δεν µας εξήγησε
ποτέ γιατί οι δύο Βουλευτές, οι οποίοι παρείχαν ψήφο εµπιστο-
σύνης στην Κυβέρνηση, δεν διεγράφησαν από την Κοινοβουλευ-
τική σας Οµάδα. Η εξήγηση είναι προφανής. Διότι έπρεπε ο κ.
Καµµένος να µείνει ως Αρχηγός κόµµατος. 

Νοµίζω ότι όλα αυτά αναδεικνύουν αυτό το οποίο πολλές
φορές έχουµε πει στο παρελθόν, τα παράξενα κοινοβουλευτικά
παιχνίδια, τις υπόγειες δοσοληψίες, για να µπορέσει ο κ. Τσίπρας
να παραµείνει στην Κυβέρνηση, να αποσπάσει την ψήφο εµπι-
στοσύνης και ταυτόχρονα να οργανώσει ένα πολύ βολικό διαζύ-
γιο µε τον κ. Καµµένο, ο οποίος βέβαια, όταν είχε τη δυνατότητα
να ρίξει την Κυβέρνηση στην προηγούµενη ψήφο δυσπιστίας,
δεν το έκανε φυσικά, γιατί τότε ήταν η καρέκλα πάνω από όλα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ειλικρινά θα προτιµούσα να µην

είχε γίνει η σηµερινή συνεδρίαση και να µην µιλώ καθόλου για
αυτό το θέµα. Η συµφωνία των Πρεσπών δεν θα έπρεπε ποτέ να
είχε υπογραφεί και βέβαια δεν θα έπρεπε ποτέ να φτάσει στο Ελ-
ληνικό Κοινοβούλιο προς κύρωση, γιατί αποτελεί µία εθνική ήττα
που έχει ήδη ακυρωθεί στη συνείδηση του λαού και ένα εθνικό
λάθος που προσβάλλει και την αλήθεια και την ιστορία της πα-
τρίδας µας.

Ο ΣΥΡΙΖΑ, την ώρα που καταρρέει, επιµένει στην καταστρο-
φική του αποστολή. Μετά το οικονοµικό ναυάγιο, οδηγεί την Ελ-
λάδα και σε µία εθνική περιπέτεια διαρκείας. Αγνοεί τις
πατριωτικές ευαισθησίες εκατοµµυρίων Ελλήνων. Εγκαταλείπει
µία σταθερή εξωτερική πολιτική δεκαετιών. Χρησιµοποιεί ένα
εθνικό θέµα ως εργαλείο εξυπηρέτησης κοµµατικών σκοπιµοτή-
των και προκειµένου να πετύχει τον στόχο του, εξαγοράζει
ακόµα και συνειδήσεις Βουλευτών.

Κατώτερη των περιστάσεων η Κυβέρνησή σας κουρελιάζει την
πολιτική ζωή µε παζάρια και µεθοδεύσεις. Για µερικούς µήνες
εξουσίας γυρνάτε τη χώρα πολλά χρόνια πίσω. Έχουµε µία Κυ-
βέρνηση, όπου τη µία εβδοµάδα ο κ. Τσίπρας χειροκροτείται από

τον κ. Καµµένο και την άλλη χειροκροτείται από τον κ. Κοτζιά, οι
οποίοι αλληλοµηνύονται, χωρίς βέβαια να συγκινείται κανείς ει-
σαγγελέας από τα όσα καταλογίζει ο ένας στον άλλον.

Δεν µε εκπλήσσει το γεγονός ότι τα προσωπεία πέφτουν και
ότι τα πρόσωπα οδηγούνται στο ψέµα και στην αυτογελοιοποί-
ηση. Με θλίβει το γεγονός ότι γελοιοποιείται η δηµόσια ζωή και
υπονοµεύονται τα εθνικά συµφέροντα. Άλλωστε, όπως ο ίδιος ο
ΣΥΡΙΖΑ έχει οµολογήσει πολλές φορές δια κορυφαίων στελεχών
του, χειρίζεται το σκοπιανό ως καταλύτη για την αναδιάταξη του
κοµµατικού σκηνικού. Και ενώ ο ΣΥΡΙΖΑ είναι παρελθόν, επείγε-
ται να δεσµεύσει το µέλλον της χώρας. Γιατί άραγε;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µέσα σε µόλις δύο ηµέρες η
Βουλή των Ελλήνων καλείται να αποφανθεί για ένα εξαιρετικά
κρίσιµο κορυφαίο θέµα, χωρίς να έχει στη διάθεσή της το κατ’
εξοχήν, το κεντρικό υλικό προς συζήτηση, το πλήρες κείµενο του
αναθεωρηµένου Συντάγµατος των Σκοπίων, διότι αυτό δεν έχει
κατατεθεί στο Ελληνικό Κοινοβούλιο. Γιατί δεν έχει κατατεθεί;
Γιατί απλούστατα δεν υφίσταται, διότι ακόµη δεν έχει τεθεί σε
ισχύ. 

Οι Σκοπιανοί έχουν ήδη παραβιάσει έναν βασικό όρο της συµ-
φωνίας, πρώτα να αλλάξουν το Σύνταγµά τους και µετά να έρθει
η Συµφωνία προς κύρωση στο Ελληνικό Κοινοβούλιο. Άρθρο 1,
παράγραφος 4 της Συµφωνίας των Πρεσπών. 

Εδώ αποκαλύπτεται ότι ακόµα και οι µετέωρες αλλαγές στο
Σύνταγµα των Σκοπίων, που η Συµφωνία των Πρεσπών προ-
έβλεπε, δεν θα ισχύσουν από τώρα, αλλά µόνο –προσέξτε!- αφού
η Ελλάδα κυρώσει τη συµφωνία και αφού κυρωθεί το Πρωτό-
κολλο Ένταξης στο ΝΑΤΟ. Με άλλα λόγια, οι ελληνικές δεσµεύ-
σεις αναλαµβάνονται εδώ και τώρα, ενώ οι σκοπιανές
αναµένονται αλλού και κάποτε. Δεν χρειάζεται να πω περισσό-
τερα. 

Λέω απλά ότι αυτή η µεθόδευσή σας, ουσιαστικά να συζητάµε
εν κενώ, προσβάλλει τη Βουλή και την Ελληνική Δηµοκρατία και
πρόκειται για µια εθνική και κοινοβουλευτική ντροπή και για µία
πρωτοφανή διαδικασία, που οι Βουλευτές πρέπει να αποδεχτούν
όπως-όπως. 

Η Ελλάδα ήταν πάντα, ως προς την κοινοβουλευτική παρά-
δοση τουλάχιστον, µία ευρωπαϊκή χώρα στα Βαλκάνια. Κατορ-
θώσατε µε όλα αυτά τα τερτίπια να την κάνετε µία βαλκανική
χώρα στην Ευρώπη.

Αρκούµαι εδώ στο να αναφέρω την πολυδιαφηµισµένη ρηµα-
τική διακοίνωση. Ο ίδιος ο τίτλος της τι λέει; «Δηµοκρατία της
Μακεδονίας». Το κείµενο αναφέρεται σε µακεδονικό λαό. Ανα-
ρωτιέµαι, εάν οι Σκοπιανοί είχαν ήδη αλλάξει το σύνταγµά τους,
δεν θα έπρεπε να αυτοχαρακτηρίζονται ως «Δηµοκρατία της Βό-
ρειας Μακεδονίας»; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Το καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυ-

ριάκος Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η Συµφωνία των Πρεσπών ξεκινά µε την ίδια την παραβίαση
των όρων της. Και όλα αυτά εξηγούν γιατί επείγεστε. Επείγεστε,
γιατί θέλετε να τελειώσετε µια ώρα αρχύτερα, γιατί ξέρετε ότι
έχετε χτίσει µία πρόσκαιρη κοινοβουλευτική Πλειοψηφία, βασι-
σµένη στη συναλλαγή και φοβάστε ότι οι συνεννοήσεις που
έχουν γίνει δεν θα κρατήσουν. Δεν θα κρατήσουν, γιατί βοά το
πανελλήνιο για τους πολιτικά τελειωµένους, για τους ηθικά απα-
ξιωµένους, µε τους οποίους θα πάτε στην ψηφοφορία και µε
τους οποίους αύριο µπορεί να κάνετε και ανασχηµατισµό. 

Ονοµαστική είναι η ψηφοφορία που έχουµε µπροστά µας και
όλοι θα τοποθετηθούν και µάλιστα µε ονοµατεπώνυµο. Όµως,
είναι πίσω µας οι χειρισµοί της Κυβέρνησης γύρω από το σκο-
πιανό, χειρισµοί που µας έφεραν ως εδώ. Μυστικά διαπραγµα-
τεύτηκε ο κ. Κοτζιάς, ερήµην της Βουλής και ερήµην των
κοµµάτων, παραβιάζοντας µία πολιτική δεκαετιών, που ήθελε
όλες τις κυβερνήσεις να αναζητούν ευρύτερες συναινέσεις για
την αντιµετώπιση αυτού του ζητήµατος. 

Κύριε Τσίπρα, το Συµβούλιο των Πολιτικών Αρχηγών στα Σκό-
πια συνεδρίασε πέντε φορές. Πέντε φορές! Εδώ στήνατε σκευω-

3152 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ρίες στα υπόγεια του Μαξίµου για να διχάσετε την Αντιπολί-
τευση. Άρον, άρον υπέγραψε τις Πρέσπες ο κ. Τσίπρας µε τη
βοήθεια του κ. Καµµένου. 

Ναι, είναι ο ίδιος ο κ. Καµµένος που τώρα φοράει τη στολή του
Μακεδονοµάχου, όταν τον Ιούλιο µπορούσε να ρίξει την Κυβέρ-
νηση υπερψηφίζοντας την πρόταση δυσπιστίας. 

Αυτός που έλεγε προεκλογικά «εγώ κρατώ τον Τσίπρα, εγώ
εγγυώµαι ότι δεν θα παραδώσει ποτέ τη Μακεδονία», ο ίδιος κ.
Καµµένος είναι αυτός που σας έδωσε το στυλό να υπογράψετε
τις Πρέσπες.

(Παρατεταµένα χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας
Δηµοκρατίας)

Ποιον κοροϊδεύετε, λοιπόν; Οι πολίτες καταλαβαίνουν τα
πάντα και το προσυνεννοηµένο διαζύγιο δεν πείθει κανέναν. Ναι,
δεν µάθαµε ποτέ τι έγινε σε αυτό το Υπουργικό Συµβούλιο, τι
είπε ο κ. Κοτζιάς, τι έγραψε στην επιστολή παραίτησης. Και τώρα
µε διαδικασίες-εξπρές θέλει ο ΣΥΡΙΖΑ να κυρωθεί µία διεθνής
συµφωνία, η οποία έχει ισχύ από το Σύνταγµα υπέρτερη από
κάθε νόµο, προηγούµενο και µελλοντικό.

Δεν θα πω εδώ ούτε ότι εκτελείτε συµβόλαιο, ούτε θα µιλήσω
για προδοσία. Δεν αρµόζουν αυτές οι λέξεις στο Εθνικό Κοινο-
βούλιο, παρά τα αίσχη που έχουν διαπραχθεί σε αυτήν την Αί-
θουσα. Η κοινωνία, όµως, έχει µάτια και έχει αντίληψη. Σέβοµαι
την κρίση της, εµπιστεύοµαι την ετυµηγορία της η οποία θα
δοθεί σύντοµα, όταν θα προσέλθει στις κάλπες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση προσπαθεί να αν-
τιστρέψει την πραγµατικότητα µέσα σε ένα όργιο δηµαγωγίας
και παραπλάνησης. Όµως, δεν µπορείτε να κρύψετε επτά µεγά-
λες αλήθειες που µετατρέπουν τη Συµφωνία των Πρεσπών σε
εθνική υποχώρηση.

Αλήθεια πρώτη, η συµφωνία αυτή ανατρέπει µία πάγια εθνική
στρατηγική στα Βαλκάνια. Η Ελλάδα ποτέ δεν µονοπώλησε ή
διεκδίκησε το σύνολο του γεωγραφικού χώρου της Μακεδονίας.
Σταθερά εδώ και εκατόν σαράντα χρόνια, από τη Συνθήκη του
Αγίου Στεφάνου και ιδίως µετά τους Βαλκανικούς Πολέµους...

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ησυχία, παρακαλώ. Παρα-

καλώ να ακούτε µε προσοχή. Κάντε ησυχία.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): ...είχε µία και µόνη επιδίωξη, να µην επιτρέψει σε άλλον
λαό να µονοπωλήσει την περιφέρεια αυτή και κυρίως να αποτρέ-
ψει την έγερση µειονοτικού ζητήµατος µέσα στην ελληνική επι-
κράτεια. Αυτή η πολιτική εδραιώθηκε από τον Ελευθέριο
Βενιζέλο, ο οποίος κατ’ εξοχήν συνδύαζε ρεαλισµό µε εθνικά
οράµατα.

Αυτή, όµως, η σταθερή εθνική στάση, κύριε Τσίπρα, αλλάζει
τώρα βίαια, γιατί ΣΥΡΙΖΑ και ΑΝΕΛ δέχτηκαν να είναι τα Σκόπια
αυτά που στο εξής θα µονοπωλούν την ταυτότητα της ευρύτε-
ρης Μακεδονίας και αυτό γίνεται µε όχηµα την εθνικότητα, την
ταυτότητα και τη γλώσσα. Γιατί η Κυβέρνησή σας τις δέχτηκε ως
µακεδονικές.

Αλήθεια δεύτερη, η απαράδεκτη αυτή υποχώρηση σηµειώνε-
ται στο πρώτο κιόλας άρθρο της συµφωνίας. Μάλιστα, η ανα-
γνώριση της µακεδονικής γλώσσας συνδέεται µε αυτήν την
περιβόητη ιστορία ότι δήθεν η µακεδονική γλώσσα έχει αναγνω-
ριστεί από το 1977. Πρόκειται για διπλό ψέµα, όχι µόνον γιατί η
Διάσκεψη του ΟΗΕ αφορούσε τελείως άλλο θέµα -τον µεταγραµ-
µατισµό κυριλλικών στοιχείων στο λατινικό αλφάβητο για λόγους
τυποποίησης, ήταν µία απολύτως τεχνική διάσκεψη, όπως, εξ
άλλου, έχει πει και ο γλωσσολόγος-καθηγητής Μπαµπινιώτης
που συµµετείχε σε αυτή τη διάσκεψη- αλλά είναι ψέµα και σε πο-
λιτικό επίπεδο που αποδεικνύεται και από την άλλη πλευρά.

Στα πρακτικά των συσκέψεων, τα οποία δόθηκαν στη δηµοσιό-
τητα από την εφηµερίδα Καθηµερινή, εµφανίζονται, κύριε Τσί-
πρα, οι ίδιοι οι Σκοπιανοί να οµολογούν ότι η Ελλάδα δεν
αναγνώριζε ανέκαθεν καµµία µακεδονική γλώσσα. Ποτέ η Ελ-
λάδα δεν είχε αναγνωρίσει µακεδονική γλώσσα, ποτέ!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυ-

ριάκος Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερ-
θέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος

Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Και αυτό που δεν τόλµησαν να πουν ούτε οι Σκοπιανοί, το λέτε
εσείς, κύριε Τσίπρα. Με άλλα λόγια, οι Σκοπιανοί µάς έλεγαν:
«Δεν έχετε αναγνωρίσει µακεδονική γλώσσα» και εσείς έρχεστε
και λέτε: «Όχι, την είχαµε αναγνωρίσει το 1977».

Συγχαρητήρια, κύριε Τσίπρα, λαµπρή διαπραγµάτευση κά-
νατε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Προσέξτε, δεν το λέµε µόνο εµείς. Είναι έγγραφο του ΝΑΤΟ,

2000, κύριε Τσίπρα: «Macedonian language is unacceptable to
one ΝΑΤΟ delegation». Το ΝΑΤΟ το λέει. Ούτε το ΝΑΤΟ, λοιπόν,
αναγνώριζε ότι η Ελλάδα είχε αναγνωρίσει µακεδονική γλώσσα.
Και εσείς έρχεστε και το δίνετε αυτό. Το βάζετε στο κείµενο της
συµφωνίας που θα δεσµεύει τη χώρα για πολλές δεκαετίες.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυ-

ριάκος Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Βγείτε, λοιπόν, κύριε Τσίπρα, και πείτε ευθέως ότι στην ευρύ-
τερη περιοχή θα οµιλείται µακεδονική γλώσσα και αυτό κατοχυ-
ρώνεται µε τη δική σας υπογραφή. Να βγείτε να το πείτε, να το
ακούσουν οι Έλληνες Μακεδόνες στη Βόρεια Ελλάδα, διότι αυτό
αναγνωρίσατε για πρώτη φορά επίσηµα µε τη δικιά σας συµφω-
νία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αλήθεια τρίτη, το άρθρο 7 ορίζει ως προς τα Σκόπια µε τους

όρους «Μακεδονία» και «Μακεδονικός» θα περιγράφεται τι ακρι-
βώς;

Προσέξτε, διαβάζω: «Η επικράτεια, η γλώσσα, ο πληθυσµός
και τα χαρακτηριστικά τους, µε τη δική τους ιστορία, πολιτισµό
και κληρονοµιά». Όλα αυτά, όµως, συνιστούν τον ορισµό της
εθνικής ταυτότητας. Πιο καθαρός ορισµός έθνους δεν έχει υπάρ-
ξει ποτέ σε διεθνή συµφωνία και στην περίπτωση αυτή, µάλιστα,
συγκροτούν και κάτι νέο –απαράδεκτο!- µια ταυτότητα µακεδο-
νική που δεν έχει καµµία σχέση µε την Ελλάδα και η οποία δεν
αποκαλείται καν Βορειοµακεδονική, ώστε να συνδέεται και τυ-
πικά µε το νέο όνοµα των Σκοπίων.

Εκεί, µάλιστα, αναφέρεται και αυτή η ηθεληµένη σύγχυση µε-
ταξύ nationality, που κάποιοι ισχυρίζονται ότι παραπέµπει σε ιθα-
γένεια και µόνο. Κύριε Τσίπρα, όλοι γνωρίζουµε καλά αγγλικά και
εσείς το ίδιο και εσείς φαντάζοµαι γνωρίζετε ότι η ακριβής µετά-
φραση του όρου θα ήτανε citizenship. Η ιθαγένεια στα αγγλικά
µεταφράζεται ως citizenship. Θα έπρεπε να ακολουθεί το όνοµα
του κράτους και να είναι Βορειοµακεδονική.

Δεν συµβαίνει αυτό, όµως. Η συµφωνία αναγνωρίζει στους πο-
λίτες αυτούς το δικαίωµα να προσδιορίζονται επίσηµα και νοµικά
πια ως Μακεδόνες και έτσι θα αναγράφονται στα διαβατήριά
τους. Είναι, µάλιστα, αστείο να κοµπάζει η Κυβέρνηση Τσίπρα
για εσωτερικούς ελιγµούς του κ. Ζάεφ, για τη δήθεν ρηµατική
διακοίνωση η οποία επιβλήθηκε από τους αλβανόφωνους Βου-
λευτές, προκειµένου να εξασφαλιστεί η ψήφος τους.

Κυρίες και κύριοι, θέλω να µου λύσετε µία απορία. Στον ΟΗΕ
υπάρχουν πέντε χώρες µε γεωγραφικές ονοµασίες: Η Νότιος
Αφρική, η Κεντροαφρικανική Δηµοκρατία, το Νότιο Σουδάν, το
Ανατολικό Τιµόρ και η Ισηµερινή Γουινέα. Σε όλες αυτές τις
χώρες η ονοµασία του κράτους συµπαρασύρει, επαναλαµβάνω
συµπαρασύρει τους επιθετικούς προσδιορισµούς που αφορούν
και την ιθαγένεια και την εθνότητα.

Οι κάτοικοι της Νότιας Αφρικής λέγονται Νοτιοαφρικάνοι, του
Νότιου Σουδάν λέγονται Νοτιοσουδανέζοι. Ακόµα και εκεί που η
επίσηµη ονοµασία είναι διαφορετική, επικρατεί ο γεωγραφικός
προσδιορισµός, όπως είναι η περίπτωση της Βόρειας και της Νό-
τιας Κορέας, γιατί δεν είναι αυτά τα επίσηµα ονόµατά τους. Λέµε
«Βορειοκορεάτες» και «Νοτιοκορεάτες».

Μόνο στη Βόρεια Μακεδονία οι κάτοικοί της θα ονοµάζονται
σκέτο «Μακεδόνες» και θα οµιλούν τη µακεδονική!

Συγχαρητήρια, κύριε Τσίπρα, πρωτοτυπήσατε και εδώ πέρα.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Και φυσικά τα ακρωνύµια της χώρας, µε εξαίρεση τις πινακί-
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δες των αυτοκινήτων, τι θα είναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι;
«MK» ή «MKD», δηλαδή σκέτο «Μακεδονία», χωρίς να παραπέµ-
πει τίποτα στη Βόρεια Μακεδονία.

Αλήθεια τέταρτη. Καταφέρατε ακόµα και το περιβόητο erga
omnes -δηλαδή να υπάρχει ένα όνοµα για όλες τις χρήσεις- να
το στρέψετε σε βάρος των δικών µας συµφερόντων. Και εξηγού-
µαι: Τους όρους «Μακεδόνες» και «Μακεδονικό» η Κυβέρνησή
σας τούς κατοχυρώνει διεθνώς για τη γειτονική χώρα.

Το άρθρο1, 8 της συµφωνίας σας λέει ξεκάθαρα ότι τα µέρη
θα χρησιµοποιούν το όνοµα και τις ορολογίες του άρθρου 1, 3,
αυτούς στους οποίους αναφέρθηκα, για όλες τις χρήσεις και για
όλους τους σκοπούς erga omnes, είτε εσωτερικά είτε σε όλους
τους περιφερειακούς και διεθνείς οργανισµούς. 

Τι σηµαίνει αυτό; Το erga omnes δεσµεύει και τις δύο χώρες,
αφορά και τα δυο µέρη της συµφωνίας και την Ελλάδα και τα
Σκόπια. Η µακεδονική ταυτότητα και η µακεδονική γλώσσα καθί-
στανται υποχρεωτικές και στην Ελλάδα. 

Το ξαναλέω, λοιπόν, ο ΣΥΡΙΖΑ αποδέχθηκε να είµαστε εµείς
υποχρεωµένοι -επαναλαµβάνω υποχρεωµένοι- να αποκαλούµε κι
εµείς Μακεδόνες τους κατοίκους αυτής της χώρας και αυτό µας
δεσµεύει νοµικά.

Να το περιγράψω λίγο πιο παραστατικά. Αν αύριο απέναντι
από τον Λευκό Πύργο αναρτηθεί µία µεγάλη πινακίδα που να
γράφει «Εταιρεία Μελέτης της Μακεδονικής Γλώσσας» και κά-
ποιος Θεσσαλονικιός προσφύγει στο δικαστήριο, µε τη συµφω-
νία που έχετε υπογράψει αποκλείεται να δικαιωθεί. 

Να το χαίρεστε το erga omnes σας, κύριοι της Συµπολίτευσης!
Να το χαίρεστε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, κάντε ησυχία
στα ορεινά! Μην αναφερθώ σε ονόµατα. Σας παρακαλώ!

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Και βέβαια το πρόβληµα προκύπτει στο πολλαπλάσιο σε
σχέση µε τα εµπορικά σήµατα. Εκατοντάδες εταιρείες χρησιµο-
ποιούν το επίθετο «µακεδονικός» στο brand τους. Είναι τραγικά
εκτεθειµένες σήµερα, αφού το ζήτηµα των εµπορικών σηµάτων
παραπέµπεται στο µέλλον.

Βρήκα ένα πολύ ενδιαφέρον άρθρο δύο καθηγητών του Αρι-
στοτελείου Πανεπιστηµίου Θεσσαλονίκης, του κ. Γκλαβίνη και
του κ. Ιωάννη Στεφανάδη. Διαβάζω εγώ το άρθρο τους. Έχει ση-
µασία, ακούστε το. Αφορά πάρα πολλούς στη βόρειο Ελλάδα και
πάρα πολλές επιχειρήσεις που χρησιµοποιούν το επίθετο «µακε-
δονικό». 

Διαβάζω, λοιπόν: «Στην Ευρωπαϊκή Ένωση και στον Παγκό-
σµιο Οργανισµό Εµπορείου τα µόνα µακεδονικά ροδάκινα που
θα υπάρχουν είναι αυτά που θα παράγονται στη Βόρεια Μακε-
δονία». Αν ο όρος...

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Ακούστε. Ακούστε, γιατί αυτά υπογράφετε και αυτά θα ψηφί-

σετε και για αυτά θα είστε υπόλογοι την επόµενη µέρα.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Κι εσείς µπορεί να έχετε ευκολία να ξαναπατήσετε το πόδι σας
στην Μακεδονία, αλλά τις συνέπειες αυτού που υπογράφετε θα
τις πληρώνουµε ως χώρα για πολλά χρόνια.

Αν ο όρος, λοιπόν, «µακεδονικά ροδάκινα» χρησιµοποιείται...
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: ... (δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σταµατήστε, κύριε Παπα-

δόπουλε! Σας παρακαλώ!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Έχουµε κάνει µία πολύ ψύχραιµη συζήτηση και θα παρα-
καλούσα κι εσείς να κρατήσετε τη ψυχραιµία σας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: ...(δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Παπαδόπουλε, επι-

τρέψτε µου να σας πω να µην παρεµβαίνετε. Δεν απειλήθηκε κα-
νείς. Ουδείς απειλήθηκε. Σας παρακαλώ πολύ, όλοι καταλα-
βαινόµαστε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Εάν ο όρος «µακεδονικά ροδάκινα» χρησιµοποιείται, αγα-
πητέ κύριε Βεσυρόπουλε, από παραγωγούς της Βέροιας και η
χρήση τους προκαλεί σύγχυση, θα υποχρεωθούν να το αλλάξουν. 

Καταθέτω το σχετικό άρθρο στα Πρακτικά, αλλά αυτά για
εσάς είναι ψιλά γράµµατα.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
άρθρο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Θα τα ακούσετε, θα τα ακούσετε όλα.

(Θόρυβος – διαµαρτυρίες στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας παρακαλώ! Σας παρα-

καλώ! Καθίστε κάτω αµέσως.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Αλήθεια πέµπτη, κύριε Τσίπρα.
(Θόρυβος – διαµαρτυρίες στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας παρακαλώ, κάντε ησυ-
χία. Τι πάθος είναι αυτό;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Γιατί τέτοια νεύρα;

Νοµίζω ότι αντιλαµβάνεστε τις δραµατικές επιπτώσεις αυτού
που πάτε να κάνετε. Έχετε ακόµα χρόνο να αλλάξετε άποψη. Θα
είναι για το καλό της χώρας.

Αλήθεια πέµπτη. Ακούστε, κύριε Τσίπρα, αυτό έχει ενδιαφέ-
ρον. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Συµφωνία των Πρεσπών, την
οποία τόσο διαφηµίζετε και µε τόσο πάθος υποστηρίζετε, δεν
αναφέρει ούτε σε ένα σηµείο της τη λέξη «Μακεδονία» ή «Μακε-
δόνες» σε σχέση µε την Ελλάδα. Πουθενά δεν γράφει Έλληνες
Μακεδόνες ή Ελληνική Μακεδονία.

Ξέρετε πώς ορίζει την Ελληνική Μακεδονία το κείµενο που
υπέγραψαν ο κ. Τσίπρας και ο κ. Κοτζιάς; Ως η Βόρεια Περιοχή
του Πρώτου Μέρους. Επαναλαµβάνω η Βόρεια Περιοχή του
Πρώτου Μέρους. 

Η περιοχή έχει όνοµα, κύριε Τσίπρα. Λέγεται Μακεδονία και
είναι κοµµάτι της ελληνικής ιστορίας, είναι αναπόσπαστο τµήµα
του εθνικού κορµού, είναι ταυτισµένη µε την ίδια την ιστορική
συνείδηση αυτού του έθνους! Ζουν εκεί περήφανοι Έλληνες Μα-
κεδόνες. Ούτε µία φορά η συµφωνία σας δεν τους µνηµονεύει.
Τους περιφρονείτε προκλητικά.

(Παρατεταµένα χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας
Δηµοκρατίας)

Οι ηγέτες της FYROM φρόντισαν να µην αποδεχθούν τίποτα,
το οποίο θα απέδιδε άµεσα τον όρο «µακεδονικός» και στην Ελ-
λάδα. Για λογαριασµό τους διαπραγµατεύτηκαν σοβαρά. Υπερα-
σπίστηκαν τα δικά τους συµφέροντα. Εσείς, είναι το ερώτηµα, τι
κάνατε; Αυτοί απέκρουσαν τον όρο «ελληνική Μακεδονία». Το
ερώτηµα το µεγάλο είναι γιατί εσείς τους αφήσατε.

Αλήθεια έκτη. Η συµφωνία αυτή παράγει αποτελέσµατα από
την υπογραφή της, όχι από την κύρωσή της. Είναι κάτι που δεν
συνηθίζεται. Πρώτα κυρώνεται µία συµφωνία και µετά ακολου-
θούν οι συνέπειές της. Στις Πρέσπες, όµως, οι κύριοι Τσίπρας
και Κοτζιάς υπέγραψαν αυτόµατα την πρόσκληση των Σκοπίων
στο ΝΑΤΟ. Έκαψαν έτσι το πιο ισχυρό διπλωµατικό χαρτί της
χώρας, έναν µοχλό πίεσης που εκ των πραγµάτων θα γινόταν
ισχυρότερος όσο η πίεση για την εξεύρεση λύσης θα αυξανόταν.
Έγινε τελικά εθνικό µπούµερανγκ. 

Ήδη, από το καλοκαίρι του 2018, για την ακρίβεια από τις 22
Ιουνίου, µε επίσηµη επιστολή στο ΝΑΤΟ, την οποία καταθέτω στα
Πρακτικά, οι ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ τότε -όλη η παρέα, εσείς- δώσατε
το πράσινο φως αίροντας την ισχύ της απόφασης του Βουκου-
ρεστίου του 2008 στα κρυφά και στα γρήγορα. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερ-
θείσα επιστολή, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Μήπως δεν το πήρατε χαµπάρι, κύριε Καµµένε, τότε αυτό;
Ήσασταν απασχοληµένος µε άλλα θέµατα;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Είστε υπόλογοι για αυτό, κύριε Τσίπρα. Υπάρχει, όµως και κάτι

πιο ανησυχητικό. Σύµφωνα µε το άρθρο 2 της συµφωνίας η Ελ-
λάδα οφείλει να συναινέσει αυτόµατα στην είσοδο των Σκοπίων
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σε κάθε διεθνή οργανισµό. Κάποιος εύκολα θα µπορούσε να
ισχυριστεί ότι αυτό αφορά και την Ευρωπαϊκή Ένωση, για την
οποία υπάρχει ειδική πρόβλεψη ότι αυτόµατα ήδη συναινούµε
στην έναρξη ενταξιακών διαπραγµατεύσεων. 

Το ερώτηµα είναι τι γίνεται µετά; Θα συναινούµε βάσει της
συµφωνίας αυτόµατα και στο κλείσιµο κάθε ξεχωριστού κεφα-
λαίου, επειδή αυτό ορίζει η συµφωνία που υπογράψατε;

Θέλω, λοιπόν, από εδώ να στείλω ένα ξεκάθαρο µήνυµα. Εφό-
σον οι Έλληνες πολίτες µε εµπιστευτούν ως Πρωθυπουργό, αρ-
νούµαι κατηγορηµατικά να ερµηνεύσω τη συµφωνία µε τον
τρόπο αυτό. Η διαδικασία ένταξης των Σκοπίων στην Ευρωπαϊκή
Ένωση δεν σχετίζεται µε τη Συµφωνία των Πρεσπών.

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

Η Ελλάδα θα διατηρήσει στο ακέραιο όλα τα δικαιώµατα που
απορρέουν από την ιδιότητα του κράτους-µέλους της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης, δηλαδή το δικαίωµα να διαπραγµατεύεται, να ανοί-
γει και να κλείνει επιµέρους κεφάλαια ανάλογα µε τα εθνικά και
τα κοινοτικά συµφέροντα.

Με άλλα λόγια, η Ελλάδα θα µπορεί ανά πάσα στιγµή να βάλει
βέτο στη διαδικασία ένταξης των Σκοπίων στην ευρωπαϊκή οικο-
γένεια. Και αυτό το δικαίωµα της πατρίδας µας αρνούµαι να το
απεµπολήσω! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αλήθεια έβδοµη: Η Συµφωνία των Πρεσπών δεν έρχεται να

λύσει ένα παλιό πρόβληµα, αλλά να προσθέσει νέα στην περιοχή.
Μπορεί, πράγµατι, να εξυπηρετεί κάποια πρόσκαιρα διεθνή συµ-
φέροντα. Μπορεί, πράγµατι, πρόσκαιρα να δίνει την εντύπωση
ότι δηµιουργεί µία σταθερότητα στην περιοχή. Δηµιουργεί,
όµως, ένα διαρκές ναρκοπέδιο για το µέλλον. 

Πώς θα πιστοποιούνται τα προϊόντα µε ονοµασία προέλευσης
της Βόρειας Ελλάδος, όταν τα γειτονικά επίσηµα πια θα κυκλο-
φορούν ως «µακεδονικά»; Τι θα αλλάξει άραγε στα βιβλία ιστο-
ρίας και των δύο χωρών, ώστε να µην υπάρχουν αλυτρωτικές
αναφορές; Είχαµε τέτοιες εµείς, κύριε Τσίπρα, και τις αναγνωρί-
σαµε µέσα από τη συµφωνία σας; Και ποιος θα εµποδίσει αύριο
ένα ιδιωτικό Ινστιτούτο Μακεδονικών Σπουδών, δίπλα στο δικό
µας ίδρυµα, όταν η χρήση του όρου είναι τελείως ελεύθερη για
µη κρατικούς φορείς; 

Η εξέλιξη αυτή, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι γεµάτη πα-
γίδες. Ήδη µάλιστα ξυπνάει εθνικισµούς και ακραίες συµπεριφο-
ρές που είχε ξεπεράσει η ίδια η ζωή και στις δύο χώρες. Έχει
όµως και παράπλευρες συνέπειες, που µε µεγάλη επιπολαιότητα
αγνοεί η σηµερινή Κυβέρνηση. Για παράδειγµα, αντανακλά σε
µία παλιά διαµάχη, ιστορική, µεταξύ Σκοπίων και Βουλγαρίας,
καθώς θέλω να σας θυµίσω ότι η Βουλγαρία ουδέποτε αναγνώ-
ρισε «µακεδονική γλώσσα» ούτε «µακεδονικό έθνος». Θεωρεί τη
γλώσσα της γείτονος ως µία βουλγαρική διάλεκτο. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κάντε ησυχία, παρακαλώ!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Η Υπουργός Εξωτερικών της Βουλγαρίας έκανε αυτό που
δεν τολµήσατε εσείς. Προειδοποίησε ότι θα µπλοκάρει την εί-
σοδο των Σκοπίων στην Ευρωπαϊκή Ένωση, αν οι θέσεις της δεν
ικανοποιηθούν. Εσείς δεχτήκατε να απεµπολήσετε αυτό το δι-
καίωµα. Αυτές είναι οι δηλώσεις της Υπουργού Εξωτερικών της
Βουλγαρίας.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αναρωτιέµαι, λοιπόν, κύριε Τσίπρα: Η Βουλγαρία είναι εταίρος
µας στο ΝΑΤΟ, στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Γιατί δεν αξιοποιήσαµε
αυτά τα σηµεία στα οποία οι θέσεις µας συγκλίνουν; Τι εξωτερική
πολιτική πολυδιάστατη είναι αυτή την οποία έχουµε; Και εν πάση
περιπτώσει, κύριε Τσίπρα, µπορείτε να µου εξηγήσετε τι ακριβώς
κερδίζει η Ελλάδα από αυτή τη συµφωνία, εκτός από τα καλά
λόγια τα οποία θα εισπράξετε εσείς προσωπικά, επειδή βάλατε
άρον άρον τα Σκόπια στο ΝΑΤΟ; 

Υπάρχει κι ένα ακόµα κυβερνητικό εύρηµα, ότι η Συµφωνία των
Πρεσπών θα εµποδίζει ή θα εµποδίσει, τάχα, ένα ισλαµικό τόξο,

την περιβόητη τουρκική επιρροή στα Σκόπια. Φοβάµαι ότι το επι-
χείρηµα αυτό το ανατινάζουν οι ίδιοι οι Σκοπιανοί. Πρόθυµα κατ’
αρχάς αναγνωρίζουν ότι ο πληθυσµός τους περιλαµβάνει και
Τούρκους. Το γράφει ξεκάθαρα το προοίµιο. Θα έρθω στο ζή-
τηµα του προοιµίου στη συνέχεια. Τούρκοι εξ άλλου εκπαιδεύουν
τον στρατό τους.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ: Ακριβώς γι’ αυτό...
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Ενώ στην Τουρκία, κύριε Κοτζιά, έκανε το πρώτο του ταξίδι
-τριήµερο- ο Υπουργός Εξωτερικών των Σκοπίων, αµέσως µετά
την αλλαγή του Συντάγµατος στα Σκόπια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Λέτε να ανατραπούν όλα αυτά, κύριε Τσίπρα, επειδή ο κ. Ζάεφ

σάς έδωσε τη γραβάτα του; Πολύ αµφιβάλλω. Να λοιπόν γιατί η
εξωτερική σας πολιτική είναι και ανιστόρητη και επιπόλαιη και γι’
αυτό είναι επικίνδυνη. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αυτές είναι επτά οδυνηρές αλή-
θειες για τη Συµφωνία των Πρεσπών. Δυστυχώς, δεν είναι οι
µόνες, διότι πίσω από κάθε πρόβλεψή της καραδοκούν νέα ναρ-
κοπέδια. Όλα όµως τα προβλήµατα που πηγάζουν από τη Συµ-
φωνία των Πρεσπών ξεκινούν, έχουν ως γενεσιουργό αιτία το
γεγονός ότι αναγνωρίσατε «µακεδονική» ταυτότητα και γλώσσα.
Είναι κάτι που, όπως θα αποδείξω στη συνέχεια, κανείς Έλληνας
πολιτικός δεν διανοήθηκε να κάνει. Γιατί στα δύο αυτά πόδια,
στην ταυτότητα και στη γλώσσα, στηρίζεται ο κίνδυνος του αλυ-
τρωτισµού. 

Είναι προκλητικό, κύριε Τσίπρα, να λέτε -κι εύχοµαι ειλικρινά
να µην το επαναλάβετε και σήµερα- ότι η Συµφωνία των Πρε-
σπών αποτελεί συνέχεια µιας εθνικής στρατηγικής. 

Κύριε Τσίπρα, είστε Πρωθυπουργός. Θέλω να σας θυµίσω
αυτά τα λόγια. «Το θέµα για την Ελλάδα ήταν πάντα η επεκτατική
προπαγάνδα των Σκοπίων, µε αιχµή του δόρατος την ανύπαρκτη
µειονότητα και µε συµπλήρωµα τις λέξεις «Μακεδόνας» ή «Μα-
κεδονία» για τον προσδιορισµό συγκεκριµένης, διακριτής εθνό-
τητας. Αυτό είναι το πρόβληµα». Κωνσταντίνος Μητσοτάκης,
1993. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
δηµοσίευµα, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Ο Κωνσταντίνος Μητσοτάκης είχε µία µεγάλη ανησυχία. Διέ-
βλεπε τον κίνδυνο δίπλα στη θρησκευτική µειονότητα της Θρά-
κης να προκύψει και µία δεύτερη µειονότητα, µε εθνικά
χαρακτηριστικά. Γι’ αυτό, και παρότι ο ίδιος είχε δεχθεί στο
µυαλό του την έννοια της σύνθετης ονοµασίας, απέκρουε κάθε
έννοια «µακεδονικής» ταυτότητας, εθνότητας και γλώσσας.

Θα έρθετε να µου πείτε, κύριε Τσίπρα: Τι είναι αυτά που λες
για «µακεδονική» µειονότητα στη βόρεια Ελλάδα; Ήδη κάποιοι
έχουν φροντίσει, µε αναρτήσεις τους, αυτοπροσδιοριζόµενοι ως
τα µέλη της «εθνικής µακεδονικής µειονότητας», να πανηγυρί-
ζουν για τη συµφωνία την οποία εσείς υπογράψατε. Σήµερα το
έκαναν. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εκεί µας οδηγεί η πολιτική σας, κύριε Τσίπρα. Θα τα βρούµε

µπροστά µας αυτά τα προβλήµατα σε βάθος χρόνου. 
Είστε επίσης και Υπουργός Εξωτερικών. Θα σας διαβάσω, λοι-

πόν, ένα ενδιαφέρον απόσπασµα από ένα έγγραφο του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών, για να δούµε αν πραγµατικά η πολιτική η δική
σας αποτελεί όντως συνέχεια παλιών πολιτικών, όπως ισχυριστή-
κατε. 

Σας µίλησα ήδη για την πολιτική της Νέας Δηµοκρατίας. Πάµε
να δούµε τώρα τι έλεγε το ΠΑΣΟΚ. «Η Ελλάδα δεν θέτει ούτε
εδαφικές ούτε µειονοτικές διεκδικήσεις στα µακεδονικά εδάφη
της Γιουγκοσλαβίας και της Βουλγαρίας, αλλά και δεν δέχεται
ύπαρξη «µακεδονικής» µειονότητας στο έδαφός της». «Δεν ανα-
γνωρίζει» -επαναλαµβάνω, «δεν αναγνωρίζει την ύπαρξη «µακε-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞA’ - 24 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2019 3155



δονικού» έθνους, γλώσσας κ.λπ.». Ξέρετε ποιος το έχει γράψει
αυτό; Ο Γιάννης Χαραλαµπόπουλος, Υπουργός του ΠΑΣΟΚ το
1983.  

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πάγια και διακοµµατική ήταν η πολιτική αυτή, την οποία εσείς
εγκαταλείψατε, γιατί είπατε «ναι» εκεί που όλοι οι προηγούµενοι
είχαν πει «όχι».

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και αναρωτιέµαι: Θα µπορούσε κάποιος να ισχυριστεί ότι, εν-

τάξει, άλλαξε η πολιτική, καινούργια Κυβέρνηση της Αριστεράς
ήρθε στα πράγµατα και θέλει να ακολουθήσει µία άλλη πολιτική.
Για να δούµε, λοιπόν, τι έλεγε το ίδιο το Υπουργείο Εξωτερικών,
σε εσωτερικό έγγραφο που έδινε κατευθύνσεις για το πώς να αν-
τιµετωπίζονται τα προβλήµατα αυτά σε διεθνείς συναντήσεις.
Γράφει το επίσηµο έγγραφο του Υπουργείου Εξωτερικών, επί
υπουργίας Κοτζιά: «Υπενθυµίζεται επίσης ότι η χώρα µας δεν
αποδέχεται τη χρήση από τη σκοπιανή πλευρά του επιθέτου «µα-
κεδονικός-µακεδονική» και δεν αναγνωρίζει τους κωδικούς MK
και MKD». Αυτά ακριβώς που εσείς υπογράψατε! 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εσείς τα λέγατε, µε τα δικά σας, επίσηµα έγγραφα, πριν από
έναν χρόνο! Η δική σας Κυβέρνηση! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εδώ, λοιπόν, έχουµε µία διπλή πρόκληση. Η Κυβέρνηση -και ο

υπερήφανος και χαµογελαστός αποπεµφθείς Υπουργός, κ. Κο-
τζιάς- που αναγνωρίζει «µακεδονική ταυτότητα», «µακεδονικό
λαό», «µακεδονική ιθαγένεια», «µακεδονική γλώσσα», και κατά
την εκτίµησή µου όλα αυτά συνιστούν αναγνώριση «µακεδονικής
εθνότητας», τολµά να λέει ότι ακολουθεί την πολιτική όλων όσοι
ήταν κάθετα αντίθετοι σε αυτή την πολιτική.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αυτό το οποίο καταλαβαίνω ότι λέτε, κύριε Τσίπρα, είναι ότι ο

Κωνσταντίνος Μητσοτάκης -που έλεγε όσα προανέφερα- θα µι-
λούσε ποτέ για Μακεδόνες, όπως έκανε ενώπιόν σας ο κ. Ζάεφ
και δεν ανοίξατε το στόµα σας. Ισχυρίζεστε ότι ο Κώστας Καρα-
µανλής, η Ντόρα Μπακογιάννη, θα δέχονταν ποτέ ένα κράτος
ακόµα και της Βόρειας Μακεδονίας µε λαό όµως «µακεδονικό»
και µε «γλώσσα µακεδονική».

Να ξέρετε ότι ακριβώς αυτό αποκάλυψαν τα αµερικανικά έγ-
γραφα, τα οποία διέρρευσε µε µεγάλο ενθουσιασµό ο κ. Κοτζιάς,
µόνο που δεν κατάλαβε ότι αυτά τα οποία διέρρεε, στην ουσία
υπονόµευαν τη δική του επιχειρηµατολογία. Διότι στα ίδια τα έγ-
γραφα αναγνωρίζεται ότι σε καµία περίπτωση δεν µπορεί η κ.
Μπακογιάννη, η ελληνική Κυβέρνηση, να δεχθεί για τους κατοί-
κους τον όρο «Macedonians». Το καταθέτω και πάλι.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Υπάρχει, όµως, ένα ακόµα πιο ενδιαφέρον έγγραφο, το οποίο
εξ όσων γνωρίζω δεν έχει κατατεθεί ποτέ στα Πρακτικά. Είναι και
αυτό έγγραφο της Αµερικανικής Πρεσβείας και αναλύει την κα-
τάσταση και τη θέση στην οποία έχει περιέλθει ο Γκρούεφσκι.
Και διαβάζω στα αγγλικά: «Claiming that it is next to impossible
that the Government of Greece would ever agree to a document
that will define the citizens of this country as «Macedonians» and
the language as Macedonian». Μεταφράζω: Ήταν σχεδόν αδύ-
νατον η ελληνική κυβέρνηση του 2008 να δεχθεί ένα κείµενο το
οποίο θα όριζε τους πολίτες αυτής της χώρας ως «Μακεδόνες»
και τη γλώσσα τους ως «µακεδονική». 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σε αυτά είπε όχι η κυβέρνηση του Κώστα Καραµανλή! Τους

έκλεισε την πόρτα στη µούρη!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Όταν τα ζήτησε ο κ. Ζάεφ, τους ανοίξατε τις πόρτες και τα πα-
ράθυρα. Δεν τα διαπραγµατευτήκατε ποτέ! Δεν σας ενδιέφεραν.

Εάν διαβάσετε προσεκτικά τα Πρακτικά από το Συµβούλιο Πο-
λιτικών Αρχηγών, θα διαπιστώσετε ότι το ζήτηµα της γλώσσας
και της ταυτότητας δεν το συζήτησαν ποτέ. Ήταν κλεισµένο από
την πρώτη στιγµή. Αναρωτιέµαι, όµως, γιατί να ψάχνουµε στα
κείµενα της Ιστορίας για να αντιληφθούµε τον βαθµό απόκλισης
της δικής σας πολιτικής απ’ αυτές όλων των προηγούµενων πρω-
θυπουργών;

Κύριε Τσίπρα, στην τελετή υπογραφής των Πρεσπών δεν ήταν
ο κ. Ζάεφ, ο οποίος δηµόσια αναφέρθηκε µπροστά σας σε δύο
λαούς, Έλληνες και Μακεδόνες; Το είπε µπροστά σας. Δεν τον
σταµατήσατε, δεν τον διορθώσατε, δεν αγανακτήσατε! Μόνο χα-
σκογελούσατε, όπως συνήθως. Ε, αφού δεν µιλήσατε και τότε,
τι ήρθατε να µας πείτε τώρα, κύριε Τσίπρα;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Φοβάµαι, όµως, αν κρίνω από τη σιωπή σας, -είστε αχαρακτή-

ριστα ήσυχοι σε αυτήν τη συνεδρίαση- ότι µιλώ σε ώτα µη
ακουόντων.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ κάντε ησυχία!

Να σιωπάτε, παρακαλώ.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Μιλώ σε Βουλευτές πρόθυµους να υψώσουν το χέρι, σκύ-
βοντας το κεφάλι, να θυσιάσουν διακυβεύµατα που τους
υπερβαίνουν κατά πολύ!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εδώ, όµως, υπάρχει ένα ερώτηµα κεντρικό. Πρέπει να απο-

ρούµε; Πρέπει να µας κάνει εντύπωση το γεγονός ότι διαπραγ-
µατευτήκατε µε αυτόν τον τρόπο; Μόλις χθες η Αντιπρόεδρος
της Βουλής κ. Χριστοδουλοπούλου µάς υπενθύµισε όχι απλά ότι
υπέγραφε επιστολές µαζί µε τον κ. Γαβρόγλου, τον κ. Τσακαλώτο
-εκεί κάθεστε στο βάθος, πανηγυρίζετε και εσείς, µπράβο σας,
και εις ανώτερα!- να αναγνωριστούν τα Σκόπια ως «Μακεδονία»,
αλλά -τι µας είπατε, κυρία µου;- ότι ήσασταν και υπερήφανη που
το κάνατε! Να σας χαιρόµαστε και εσάς και όλους τους υπόλοι-
πους για την υπερηφάνειά σας! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Δεν ντρέπεστε λίγο; Ήσασταν και υπερήφανοι κιόλας! Ντροπή

σας, ντροπή σας, ντροπή σας!
(Θόρυβος – διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

Εµείς δίναµε µάχες στο Βουκουρέστι!
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Καθίστε παρακαλώ!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Θα ντρέποµαι για τις ιδέες µου;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Εµείς δίναµε µάχη, εσείς ήσασταν υπερήφανος! Κι εσείς
υπερήφανος!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Με εγκαλείτε ηθικά για τις ιδέες µου;
Οι πολιτικές πεποιθήσεις δεν κρίνονται µε ηθικούς χαρακτηρι-
σµούς. Οι δηµοκράτες δεν ντρέπονται!

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Ξυδάκη, καθίστε
κάτω!

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Να σηκώσουν το χέρι τους όσοι ήταν υπερήφανοι. Να µε-
τρηθούµε.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Οι προσωπικές επιθέσεις

δεν βοηθάνε τη συζήτηση. Όποιος το καταλαβαίνει, το καταλα-
βαίνει! Παρακαλώ πολύ!

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Αυτά έγιναν την ώρα που η Κυβέρνηση Καραµανλή έδινε
µία µεγάλη µάχη στο Βουκουρέστι απέναντι σε πολλές διεθνείς
πιέσεις. Αλλά γιατί πρέπει να µας κάνει εντύπωση και αυτό;

Κύριε Τσίπρα, µε είχατε πάρει ένα τηλέφωνο -ήµουν µάλιστα
εδώ στο γραφείο µου στη Βουλή- και µε ρωτήσατε: «Πώς σου
φαίνεται το όνοµα «Μακεδονία του Ίλιντεν»;». Και πήγε να µου
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πέσει το τηλέφωνο! Ή είστε τελείως ανιστόρητος ή είστε κυνικός
ή απλά είστε και τα δύο! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Γιατί, µην κοροϊδευόµαστε, το είχατε δεχθεί το Ίλιντεν. Αυτό

προκύπτει και από τα πρακτικά των Σκοπιανών. Όταν καταλάβετε
φυσικά ότι αυτό δεν περνούσε µε τίποτα στην Ελλάδα, ότι αυτό
είναι η επιτοµή του αλυτρωτισµού, κάνατε πίσω. 

Όπως έχω ξαναπεί, τα Σκόπια θα µπορούσαν να λέγονται
ακόµα και «Δηµοκρατία της Κεντρικής Βαλκανικής». Αλλά πάλι
δεν θα συµφωνούσα και δεν θα συµφωνούσαµε µε τη συµφωνία
αν ο λαός τους ονοµαζόταν «µακεδονικός» και οµιλούσε τη «µα-
κεδονική γλώσσα». Γιατί το ξαναλέω: Εκεί βρίσκεται η καρδιά του
προβλήµατος, στην ταυτότητα και στη γλώσσα. Αυτά, όµως,
ποτέ δεν ένοιαζαν το κόµµα σας. Όποιος δεν έχει πρόβληµα µε
το Μακεδονία σκέτο, λογικό είναι να πανηγυρίζει για τις Πρέ-
σπες.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Νέα Δηµοκρατία έχει µία υπο-
χρέωση να µιλά πάντα µε τη γλώσσα της αλήθειας, πόσο µάλλον
στα εθνικά θέµατα.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, ησυχία!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Με στοιχεία µίλησα και ντοκουµέντα, αλλά ενοχλείστε.
Έχετε µάθει να παραποιείτε την αλήθεια!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Μην ανησυχείτε, µην εκνευρίζεστε, φαντάζοµαι ότι θα έχει

χρόνο ο Πρωθυπουργός να απαντήσει.
Θα µου ήταν εύκολο να το κάνω. Επέλεξα σήµερα να µην επι-

καλεστώ το συναίσθηµα, αλλά τη λογική, να µιλήσω µε ντοκου-
µέντα και επιχειρήµατα και όχι µε φωνές και µε συνθήµατα.
Προσωπικά οφείλω να είµαι ειλικρινής, αλλά να είµαι και σαφής.
Από το Βήµα της Βουλής θυµίζω, λοιπόν, ότι η παράταξή µας
έδωσε και δίνει µία µεγάλη µάχη. Καταγγείλαµε τις µυστικές κυ-
βερνητικές µεθοδεύσεις, όταν τις δροµολογούσε ο κ. Κοτζιάς,
στέλνοντας σήµα κινδύνου για όσα έρχονται. Απαιτήσαµε συνερ-
γασία, αλλά διαπιστώσαµε ότι ο ΣΥΡΙΖΑ έκανε κοµµατικό του ερ-
γαλείο ακόµα και τα εθνικά θέµατα, αυτά που συνδέονται µε το
εθνικό συµφέρον.

Πρώτος εγώ είπα ανοιχτά ότι ο ΣΥΡΙΖΑ διάλεξε να διχάσει τους
Έλληνες για να ενώσει τους Σκοπιανούς, να χαρακτηρίσει ακραί-
ους, φασίστες, γραφικούς, εθνικιστές όλους εκείνους που έχουν
µία ευαισθησία για το ζήτηµα αυτό. Και µας λέτε συνέχεια ότι
επειδή εµείς αρθρώνουµε αυτήν την επιχειρηµατολογία, ψα-
ρεύουµε στα θολά νερά της ακροδεξιάς. Το έχει πει δέκα φορές
ο κ. Τσίπρας. Εσείς κυβερνούσατε µε την Ακροδεξιά. Αφήστε,
λοιπόν, αυτήν την καραµέλα. Εσείς δεν ολοκληρώνετε τη δίκη
της Χρυσής Αυγής. Εσείς ψηφίζετε µαζί µε τη Χρυσή Αυγή και
διορίζετε προέδρους ανεξάρτητων αρχών.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εσείς διχάσατε τον ελληνικό λαό, εσείς συνειδητά, χαρακτη-

ρίζοντας όλους όσοι έχουν δικαιολογηµένη ευαισθησία για το ζή-
τηµα αυτό ως γραφικούς και εθνικιστές.

Εµείς –όχι µόνο εµείς, αλλά και τα άλλα κόµµατα- πετύχαµε
να αποτρέψουµε την παγίδα της «Μακεδονίας του Ίλιντεν». Ο κ.
Τσίπρας –επαναλαµβάνω- την είχε δεχθεί. Και φωνάξαµε, όταν
εκείνος πήγε να θολώσει τα νερά -το έχουµε ξεχάσει αυτό το κε-
φάλαιο-, διότι κάποια στιγµή µας είχατε µιλήσει και για µια δήθεν
αµετάφραστη λύση στο όνοµα «Severna Makedonija».

Λέγατε ψέµατα στους Έλληνες, ακόµα και την παραµονή της
συµφωνίας που εσείς φέρατε. 

Εµείς ενηµερώσαµε όλους τους συµµάχους µας στο Ευρω-
παϊκό Λαϊκό Κόµµα και δεν δίστασα να διαφωνήσω ακόµα και
ανοιχτά µε τους ισχυρούς εταίρους µας, όπως η καγκελάριος
Μέρκελ. 

Τα κατάπιατε αυτά τα οποία λέγατε ότι άλλα λέω στο εξωτε-
ρικό και άλλα στο εσωτερικό, όταν η κ. Μέρκελ βγήκε και είπε
ότι διαφωνούµε στο θέµα αυτό -τα κάνατε γαργάρα- διότι εµείς
έχουµε το θάρρος της άποψής µας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Της µίλησα καθαρά, όπως µιλάω και στους Έλληνες, προτάσ-

σοντας το εθνικό συµφέρον. Είπαµε την αλήθεια. Ασκήσαµε κρι-

τική. Αντιπροτείναµε λύσεις. Ενηµερώσαµε τους εταίρους µας.
Πολεµήσαµε για τις εθνικές µας θέσεις. Αξιοποιήσαµε όλα τα δη-
µοκρατικά, όλα τα κοινοβουλευτικά µας όπλα και δείξαµε ποιοι
πραγµατικά υπηρετούν το εθνικό συµφέρον και είµαστε υπερή-
φανοι για τη στάση µας. Είµαι υπερήφανος για τη Νέα Δηµοκρα-
τία και για τη στάση που κράτησε όλους αυτούς τους µήνες.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κοιτάξαµε τους Έλληνες στα µάτια. Τους είπαµε την αλήθεια.

Δεν τους κοροϊδέψαµε. Δεν τους εξαπατήσαµε. Τους εξηγήσαµε,
πραγµατικά, ποιο είναι το διακύβευµα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα η Βουλή ζει µια από τις

πιο κρίσιµες στιγµές της χώρας και θα πρέπει όλοι να γνωρίζουν
τι θα συµβεί την επόµενη µέρα.

Αν, λοιπόν, η Συµφωνία των Πρεσπών κυρωθεί, δεν θα µπορεί
να ακυρωθεί την επόµενη µέρα, καθώς διαθέτει µεγαλύτερη ισχύ
από κάθε νόµο. Το Διεθνές Δίκαιο την καθιστά δυσµετάβλητη.
Κάθε τροποποίησή της είναι εξαιρετικά δύσκολη. Τυχόν παρα-
βίασή της µπορεί να σηµαίνει διεθνή αποµόνωση και διεθνές δι-
καστήριο για τη χώρα µας.

Το βάρος που θα αναλάβει η επόµενη κυβέρνηση είναι τερά-
στιο και γι’ αυτό ακριβώς όλα κρίνονται σήµερα και αύριο -καθώς
αύριο θα γίνει η ονοµαστική ψηφοφορία, όπως πληροφορήθηκα-
, όχι µεθαύριο.

Η ώρα της ευθύνης είναι τώρα, όχι στο µέλλον. Οι υπεύθυνοι
κρίνονται εδώ, όχι αλλού. Γι’ αυτό η Νέα Δηµοκρατία µε απόλυτα
ήσυχη τη συνείδησή της παίρνει θέση µε την πλευρά της εθνικής
αξιοπρέπειας. Καταψηφίζουµε τη Συµφωνία των Πρεσπών.

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

Απόψε το βράδυ και αύριο σε αυτήν την Αίθουσα κρίνονται
πολλά. Η Βουλή θα γίνει ο πολιτικός καθρέφτης στον οποίον οι
Έλληνες θα αντικρίσουν το αληθινό πρόσωπο του καθενός µας.

Καθαρές κουβέντες, λοιπόν! Το λέω προς κάποιους οι οποίοι
θεωρούν ότι µπορούν να το παίζουν δίπορτο και από τη µία να
λένε ότι βρίσκονται απέναντι στην Κυβέρνηση και από την άλλη
να ψηφίζουν τη Συµφωνία των Πρεσπών. Κάθε ψήφος στη Συµ-
φωνία των Πρεσπών σηµαίνει ψήφο στον κ. Τσίπρα να συνεχίσει
το καταστροφικό του έργο. Κάθε άλλη θέση, κάθε άλλη διαφο-
ροποίηση θα αποτελούν απλά προφάσεις εν αµαρτίαις.

Είναι στιγµές ευθύνης, είναι στιγµές αλήθειας, και χαίροµαι
που για πρώτη φορά µετά από πάρα πάρα πολύ καιρό τα θεω-
ρεία της Βουλής είναι γεµάτα.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ήσυχα, παρακαλώ. Μη

διαλέγεστε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Μην προσβάλετε τους ανθρώπους που ήλθαν να παρακο-
λουθήσουν τη συνεδρίαση.

Είναι στιγµές ευθύνης, λοιπόν, και είναι στιγµές αλήθειας και
γι’ αυτό απευθύνοµαι σε όλους, ακόµα και σε αυτούς που µας
χωρίζουν πολλά, αλλά µας ενώνει -όλους µάς ενώνει- η αγάπη
για την πατρίδα.

Ο λαός θα στείλει το δικό του µήνυµα. Θα το στείλει σύντοµα
στις κάλπες. Ζητά να φύγει η Κυβέρνηση του ψέµατος, της µιζέ-
ριας, του διχασµού και της παρακµής. Σε λίγο, όµως, όλοι θα δια-
λέξετε µε ποιον είστε: Με τον ΣΥΡΙΖΑ και τον εθνικό κατήφορο
των «Πρεσπών» ή µε τον λαό, την υπερηφάνεια και την ελπίδα;

Σας καλώ, λοιπόν, όλες και όλους να µην κάνουµε αυτόν τον
πανέµορφο τόπο της λίµνης των Πρεσπών συνώνυµο µε µια
εθνική υποχώρηση.

Σας καλώ να µην ανοίξουµε άλλες πληγές στον εθνικό κορµό,
επειδή κάποιοι θέλουν άρον άρον να κλείσει αυτή η εκκρεµότητα
για να σταθεροποιηθεί δήθεν η γειτονιά µας.

Σας καλώ να µην εγκαταλείψουµε µια πολιτική δεκαετιών, που
µπορεί πράγµατι να µας έκανε και να µας κάνει δυσάρεστους
στους ισχυρούς αυτού του κόσµου, αλλά προστάτευσε τα εθνικά
µας συµφέροντα.

Σας καλώ να µην κυρώσουµε µια συµφωνία που -θυµηθείτε τα
λόγια µου- θα τη βρούµε µπροστά µας και δεν θα είναι για καλό.

Σας καλώ στην ονοµαστική ψηφοφορία που θα ακολουθήσει
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να πείτε το µεγάλο «όχι», να σταθούµε στο ύψος των περιστά-
σεων, να σταθούµε στο ύψος της ιστορίας.

Αυτό είναι το καθήκον όλων µας. Αυτό είναι το πατριωτικό µας
καθήκον και αυτό το καθήκον το υπηρετεί στο ακέραιο η Νέα Δη-
µοκρατία.

Σας ευχαριστώ.
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Επειδή έγιναν δύο προσω-

πικές αναφορές µε πολιτικό περιεχόµενο, ο µεν κ. Καµµένος θα
έχει ύστερα τον λόγο, µετά τον Πρωθυπουργό και θα του δοθεί
η ευκαιρία προφανώς άµεσα να απαντήσει. Η δε κ. Χριστοδου-
λοπούλου, επίσης, είναι στους οµιλητές ύστερα και θα έχει την
ευχέρεια να απαντήσει. Θα παρακαλούσα να µην διακόψουµε τη
ροή της συζήτησης.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Πρόεδρος των Ανεξαρτήτων Ελλή-
νων): Κύριε Πρόεδρε, έχω το δικαίωµα από τον Κανονισµό και
ζητώ τον λόγο επί προσωπικού για ένα λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Όχι, σας παρακαλώ, εγώ
ερµηνεύω τον Κανονισµό, κύριε Καµµένο. Δεν σας έβρισε. Δεν
υπάρχει κάτι προσωπικό. Είναι µια πολιτική…

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Πρόεδρος των Ανεξαρτήτων Ελλή-
νων): Όχι, δεν είναι πολιτική.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Απολύτως πολιτική.
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Πρόεδρος των Ανεξαρτήτων Ελλή-

νων): Να αναπτύξω για ποιον λόγο δεν είναι πολιτική;
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Όχι, σας παρακαλώ πάρα

πολύ. Δεν θέλω να κοπεί ο ειρµός της συζήτησης. Το αντιλαµβά-
νεστε.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Πρόεδρος των Ανεξαρτήτων Ελλή-
νων): Έχω τη δυνατότητα για τριάντα δευτερόλεπτα να έχω τον
λόγο επί προσωπικού;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Τι το προσωπικό ειπώθηκε;
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Πρόεδρος των Ανεξαρτήτων Ελλή-

νων): O Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης στο ένα τρίτο
του λόγου αναφερόταν σε εµένα προσωπικά…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Όχι, κύριε Καµµένο, µε
συγχωρείτε πάρα πολύ!

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Πρόεδρος των Ανεξαρτήτων Ελλή-
νων): Θέλω τον λόγο για ένα λεπτό, για να εξηγήσω στον ελλη-
νικό λαό…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Θα µιλήσετε αµέσως µετά,
κύριε Καµµένο. Σας παρακαλώ πάρα πολύ! 

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Πρόεδρος των Ανεξαρτήτων Ελλή-
νων): Κύριε Πρόεδρε, εδώ ο κ. Μητσοτάκης...

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας παρακαλώ πολύ, δεν
έχετε τον λόγο. Πολιτική αντιπαράθεση σκληρή έχει γίνει. 

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Πρόεδρος των Ανεξαρτήτων Ελλή-
νων): Καµµία αντιπαράθεση. Θα τελειώσω σε ένα λεπτό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Γιατί δυσκολεύετε; 
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Πρόεδρος των Ανεξαρτήτων Ελλή-

νων): Δεν δυσκολεύω εγώ, εσείς το δυσκολεύετε και δεν κατα-
λαβαίνω γιατί.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Καµµένο, έχετε τον
λόγο ένα λεπτό.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Πρόεδρος των Ανεξαρτήτων Ελλή-
νων): Κύριε Πρόεδρε, θα είχαµε τελειώσει. 

Επαναλαµβάνει ψευδώς σ’ αυτήν την Αίθουσα και ο Αρχηγός
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και αρκετοί εκ των Βουλευτών
της Νέας Δηµοκρατίας, ότι οι Ανεξάρτητοι Έλληνες, µε την υπο-
γραφή µας, δώσαµε τη δυνατότητα να προχωρήσει η Συµφωνία
των Πρεσπών, αναφερόµενοι στην πρόταση µοµφής του Ιουλίου. 

Κύριε Πρόεδρε, στην πρόταση µοµφής του Ιουλίου οι Ανεξάρ-
τητοι Έλληνες είχαµε επτά ψήφους. Πήρε εκατόν είκοσι επτά η
Νέα Δηµοκρατία και όσοι ψήφισαν κατά. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας παρακαλώ, σταµατή-

στε! 
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Πρόεδρος των Ανεξαρτήτων Ελλή-

νων): Σηµαίνει ότι τις εκατόν πενήντα µια ψήφους για την ανα-
τροπή της Κυβέρνησης δεν τους είχατε.

Το δεύτερο είναι ότι η Νέα Δηµοκρατία έχει δύο γραµµές. Ο
κ. Μητσοτάκης λέει ότι η Ελλάδα δεν ήθελε ποτέ να µονοπωλήσει
τη Μακεδονία και ο κ. Σαµαράς ότι η Μακεδονία είναι µία και ελ-
ληνική.

Εδώ, λοιπόν, έρχεται σε αντίθεση µε αυτό που χθες ψηφί-
στηκε…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Άρα, δεν υπάρχει τίποτα
το προσωπικό. Με συγχωρείτε, κύριε Καµµένο! 

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Πρόεδρος των Ανεξαρτήτων Ελλή-
νων): Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Μα, τι κλείνετε; Σας παρα-
καλώ πολύ!

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Πρόεδρος των Ανεξαρτήτων Ελλή-

νων): Προτείνω, λοιπόν, στον κ. Μητσοτάκη, εάν πράγµατι…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Μην περιφρονείτε τον

ορθό λόγο!
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Πρόεδρος των Ανεξαρτήτων Ελλή-

νων): Εδώ έχω την παραίτησή µου ως Βουλευτή. Να υπογράψει
δεύτερος µαζί µε άλλους εκατό Βουλευτές να µην περάσει η
Συµφωνία των Πρεσπών.

Ελάτε, κύριε Μητσοτάκη, να την υποβάλουµε τώρα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας παρακαλώ, είστε έµ-

πειρος και δεν πρέπει να αξιοποιείτε τα δήθεν προσωπικά. Και
τα τρία θέµατα, για τα οποία µιλήσατε τις τελευταίες δέκα ηµέ-
ρες και τις τέσσερις ηµέρες που συζητά η Βουλή, τα έχουµε
ακούσει σε όλους τους τόνους, µε όλες τις ευκαιρίες, έχουν
απαντηθεί, έχουν επαναληφθεί και ήταν εντελώς εκ του περισ-
σού, επιτρέψτε µου να πω.

Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ και Πρωθυπουργός, ο
κ. Αλέξης Τσίπρας.

(Όρθιοι οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ χειροκροτούν ζωηρά και πα-
ρατεταµένα)

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-
γός Εξωτερικών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Μητσοτάκη, µιλήσατε πάνω από µια ώρα για άλλη µια
φορά µε έναν λόγο προσβλητικό και απαξιωτικό απέναντι στους
Βουλευτές και στην Κυβέρνηση για ένα κρίσιµο εθνικό θέµα, µε
έναν λόγο διχαστικό, µε έναν λόγο που θα µπορούσε να πει κα-
νείς ότι δίνει τη δυνατότητα σε ακραίους όλες αυτές τις ηµέρες
να προσβάλλουν τους Βουλευτές…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριοι συνάδελφοι, αρχί-

σαµε τώρα; Σας παρακαλώ πολύ! 
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-

γός Εξωτερικών): Ενοχληθήκατε, διότι οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ
ήταν ιδιαίτερα ήσυχοι, όταν εσείς καταφερόσασταν εναντίον
τους µε προσβλητικό τρόπο. Ήταν και θα παραµείνουν ήσυχοι,
κύριε Μητσοτάκη, διότι στη στρατηγική της έντασης εµείς δεν
θα σας ακολουθήσουµε. Ελπίζω να είναι ήσυχοι και οι Βουλευτές
σας τώρα που θα ακούν επιχειρήµατα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και µιας και χαµογελάτε γι’ αυτό, δεν µπορώ να µην ξεκινήσω

λέγοντας ότι όλες αυτές τις µέρες τόσο στο Κοινοβούλιο όσο και
στον δηµόσιο λόγο έχουµε γίνει όλοι µάρτυρες µιας ακραίας ρη-
τορικής, µιας ακραίας στοχοποίησης συγκεκριµένων προσώπων.
Έχουµε γίνει µάρτυρες µιας τακτικής εκφοβισµού και κατατρο-
µοκράτησης Βουλευτών, στην αρχή µε µηνύµατα, ακολούθως µε
αφίσες των προσώπων τους. Στη συνέχεια, έχουµε γίνει µάρτυ-
ρες ταγµάτων εφόδου που προσπαθούσαν να µπουν στην ελλη-
νική Βουλή και τις τελευταίες µέρες έχουµε γίνει µάρτυρες
εµπρησµών στο σπίτι του κ. Καστόρη, της κ. Τζάκρη και τούτη
την ώρα που µιλάµε, έξω από το σπίτι δύο Βουλευτών του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, της κ. Σκούφα και του κ. Καραγιαννίδη οµάδες ακραίων
τραµπούκων και παρακρατικών βρίσκονται, για να εκφοβίσουν
και να τροµοκρατήσουν Βουλευτές του ελληνικού Κοινοβουλίου. 

Μιλήσατε, λοιπόν, πάνω από µία ώρα, αλλά δυστυχώς δεν βρή-
κατε ούτε µία λέξη, για να καταδικάσετε αυτές τις ακραίες ενέρ-
γειες, αυτό το κλίµα τροµοκράτησης και εκφοβισµού των
Βουλευτών του ελληνικού Κοινοβουλίου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
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Σε αντίθεση -και οφείλω να το οµολογήσω- µε τον Κοινοβου-
λευτικό Εκπρόσωπο του κόµµατός σας, τον κ. Δένδια, ο οποίος,
προς τιµήν του, χθες πήρε τον λόγο, είχε το θάρρος της γνώµης
του, έβαλε τη διαχωριστική γραµµή εκεί που έπρεπε, απέναντι
στους ακραίους, στους τραµπούκους, αυτούς που αποκαλούν
τους Βουλευτές που έχουν διαφορετική άποψη «προδότες», ενώ
πράγµατι ήταν αυτοί οι οποίοι ιστορικά έχει αποδειχθεί ότι βρέ-
θηκαν σε κρίσιµες στιγµές στην ιστορία µε την πλευρά του κα-
τακτητή, των ναζί ή των φασιστών Βουλγάρων στο βόρειο τµήµα
της Μακεδονίας µας. 

Δεν βρήκατε ούτε µια λέξη, κύριε Μητσοτάκη, γι’ αυτό, ούτε
µια λέξη. Παρά µονάχα αυτό το οποίο επιχειρήσατε να κάνετε
ήταν για άλλη µια φορά να απευθυνθείτε µε έναν λόγο πολλές
φορές ακραίο, άλλες φορές συναισθηµατικό, στοχοποίησης και
πάλι αυτών που έχουν διαφορετική άποψη στο ελληνικό Κοινο-
βούλιο για ένα κρίσιµο εθνικό θέµα.

Πράγµατι, σήµερα είναι µια κρίσιµη συνεδρίαση και αύριο µια
κρίσιµη ψηφοφορία µετά από σχεδόν από τριάντα χρόνια αδρά-
νειας και απανωτών εθνικών υποχωρήσεων σ’ ένα κρίσιµο θέµα.
Μετά από έναν ολόκληρο χρόνο διαπραγµατεύσεων, συζητήσεων
και εξαντλητικού διαλόγου, φτάνουµε στο τέλος µιας δύσκολης
επίµονης, επίπονης και ιστορικής διαδικασίας. Εγώ, όµως, κύριε
Μητσοτάκη, σήµερα δεν έχω έρθει εδώ, δεν έχω ανεβεί σ’ αυτό
το Βήµα, για να αναµετρηθώ κυρίως µε τους πολιτικούς µου αντι-
πάλους. Θα απαντήσω σε όλα όσα είπατε, αλλά δεν έχω έρθει γι’
αυτό. Έχω έρθει, κυρίως, για να αναµετρηθώ µε αυτό που εγώ αι-
σθάνοµαι ιστορική ευθύνη, µε αυτό που εγώ αισθάνοµαι εθνική
ευθύνη, µε την ιστορική και την εθνική ευθύνη που έχουν ο καθέ-
νας και η καθεµιά από τους τριακόσιους της Εθνικής Αντιπροσω-
πείας, που δεν εκβιάζονται, που δεν εκφοβίζονται, δεν
τροµοκρατούνται και µιλούν µονάχα µε τη συνείδησή τους. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Το έθνος µας πρέπει να µάθει να θεωρεί εθνικό ό,τι είναι αλη-

θές, είχε πει ο εθνικός µας ποιητής, ο Διονύσιος Σολωµός. Και
θεωρώ ότι σ’ ένα µείζον εθνικό πρόβληµα οφείλουµε να πούµε
αλήθειες σήµερα. Να πούµε αλήθειες που δεν ξεκινάνε από το
τι έγινε χθες, προχθές, έναν χρόνο τώρα. Γιατί ώρες-ώρες ακού-
γοντάς σας και εσάς, αλλά και την κ. Μπακογιάννη, που νοµίζω
ότι έθεσε και πολύ ουσιαστικά θέµατα στην οµιλία της, τα επιχει-
ρήµατά σας, ζούσαµε σε άλλη χώρα τριάντα χρόνια. 

Το κρίσιµο θέµα τριάντα χρόνια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
σε ό,τι αφορά την εθνική θέση και στάση και διαπραγµάτευση
για το ονοµατολογικό µε τον βόρειο γείτονά µας δεν ήταν να
αποδεχθούν σύνθετη ονοµασία µε τον όρο «Μακεδονία», µε γε-
ωγραφικό προσδιορισµό έναντι όλων, αλλά το κρίσιµο θέµα της
διαπραγµάτευσης που έκαναν οι προηγούµενες κυβερνήσεις
ήταν η γλώσσα και το εάν θα έχουµε nationality ή citizenship. 

Πραγµατικά, δηλαδή, έχω την αίσθηση ότι ζούµε σε άλλη
χώρα. Κι επειδή δεν ζούµε σε άλλη χώρα, σας προκαλώ, κύριε
Μητσοτάκη. Προχθές, πράγµατι, συγκεντρώθηκαν χιλιάδες δια-
δηλωτές. Στην πλειοψηφία τους δεν είχαν σχέση µε τους ακραί-
ους, οι οποίοι επιτέθηκαν στο Κοινοβούλιο. Αλήθεια -πολλά
στελέχη σας ήταν εκεί, εσείς απουσιάζατε- εάν ρωτούσατε έναν
από αυτούς «ποιο είναι το θέµα, γιατί διαµαρτύρεστε;», θα σας
έλεγαν για το όνοµα, το «Μακεδονία». Δεν θα σας έλεγαν ούτε
για το citizenship και το nationality, ούτε θα σας έλεγαν για τη
γλώσσα, ούτε για τα ροδάκινα βεβαίως. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Ούτε, βεβαίως, θα σας έλεγαν, κύριε Μητσοτάκη, όλοι αυτοί

τα απίστευτα επιχειρήµατα που έχουµε ακούσει όλες αυτές τις
µέρες. Προσπαθείτε να δηµιουργήσετε εδώ εντυπώσεις, αναδει-
κνύοντας εξαιρετικώς δευτερεύοντα και περίπλοκα νοµικά ζητή-
µατα ως κεντρικά επιχειρήµατα κατά της συµφωνίας. Αυτό
αναδεικνύει την ένδεια των επιχειρηµάτων σας εναντίον της συµ-
φωνίας. Όταν ασχολείστε µε τόσο λεπτά θέµατα Διεθνούς Δι-
καίου, που δεν µπορούν να τα κατανοήσουν οι µη ειδικοί,
σηµαίνει ότι αδυνατείτε να βρείτε έστω και ένα θολό σηµείο σ’
αυτήν τη συµφωνία. 

Ήρθατε σήµερα εδώ να µας πείτε ότι δεν έχουµε, λέει, το σύν-
ταγµα, διότι έχουµε µόνο τις τροποποιήσεις του συντάγµατος.
Και δεν ξέρετε, δεν γνωρίζετε ότι σε µία σειρά από χώρες, µε-

ταξύ των οποίων και οι Ηνωµένες Πολιτείες Αµερικής, αν κανείς
προστρέξει στο επίσηµο site που αφορά το σύνταγµα κάθε
χώρας, θα δείτε το σύνταγµα στην αρχική του µορφή και τις τρο-
ποποιήσεις, τα amendments, όλα να παρατίθενται ακολούθως
στην αρχική µορφή του συντάγµατος.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Τέτοιες ανοησίες µας λέτε όλες αυτές τις µέρες. Ασχολείστε

µε απολύτως δευτερεύοντα ζητήµατα και όχι µε τα ουσιαστικά. 
Το καταθέτω στα Πρακτικά.. 
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουργός

Εξωτερικών κ. Αλέξης Τσίπρας καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτι-
κών της Βουλής)

Γιατί ασχολείστε µε τα δευτερεύοντα και όχι µε τα ουσιαστικά;
Διότι έχετε ένδεια επιχειρηµάτων. 

Κύριε Μητσοτάκη, ένα µεγάλο µέρος της οµιλίας σας -µάλι-
στα, στην αρχή έτσι ξεκινήσατε- το καταναλώσατε στην αντιπα-
ράθεσή σας µε τον κ. Καµµένο. Αντιλαµβάνοµαι τη δυσκολία σας
εκεί τώρα, στη δεξιά πολυκατοικία. Τώρα που θα τελειώσουµε
µε τις Πρέσπες, αντί να αντιπολιτεύεστε εµένα, θα αντιπολιτεύε-
στε τους άλλους της δεξιάς πολυκατοικίας, γιατί υπάρχει µεγά-
λος συνωστισµός και δεν µπορείτε να χωρέσετε στο ποιος θα
πάρει το καλύτερο διαµέρισµα. Σας εύχοµαι «καλή τύχη»! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Δεν πρόκειται, όµως, να αναλωθώ σε άµεσες απαντήσεις σε

µια σειρά από ανακριβή επιχειρήµατα. Θα προσπαθήσω, όπως
είπα αρχικά, σήµερα απ’ αυτήν την παρέµβασή µου σε µία κρί-
σιµη συνεδρίαση να αναµετρηθώ µε αυτό που εγώ αισθάνοµαι
ως ευθύνη, µε επιχειρήµατα, χωρίς κραυγές, χωρίς συνθήµατα
και χωρίς να προσπαθήσω να κινητοποιήσω το συναίσθηµα, τον
θυµό ή τα φοβικά -πολύ περισσότερο- αντανακλαστικά. 

Και θα προσπαθήσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακολου-
θώντας αυτήν την προτροπή ότι εθνικό είναι το αληθές να µι-
λήσω για µια σειρά αλήθειες. Και η αλήθεια είναι, ξεκινώντας από
την αρχή, ότι η διαφορά µας µε τους βόρειους γείτονές µας για
την ονοµασία τους ταλαιπώρησε τη χώρα µας, ταλαιπώρησε και
τους γείτονές µας, ταλαιπώρησε τα Βαλκάνια, τη διεθνή κοινό-
τητα για τρεις δεκαετίες και µας στέρησε όλα αυτά τα χρόνια
ένα κρίσιµο διπλωµατικό κεφάλαιο, που µας απέσπασε πολλές
φορές από τους πραγµατικούς κινδύνους που αντιµετωπίζει η
χώρα και οι οποίοι -µην γελιόµαστε- δεν βρίσκονται στα βόρεια,
αλλά στα ανατολικά σύνορά µας. 

Η αλήθεια είναι ότι η αδράνεια, η ατολµία, η αναβλητικότητα
που είχε γίνει δόγµα εξωτερικής πολιτικής για χρόνια είχε ως
αποτέλεσµα -και συνεχίζει- συνεχείς, διαρκείς διπλωµατικές
ήττες από την ελληνική πλευρά και εν τέλει, την αναγνώριση των
γειτόνων µας µε τη συνταγµατική τους ονοµασία από περισσό-
τερες από εκατόν τριάντα χώρες σε όλον τον κόσµο, µεταξύ των
οποίων οι µεγαλύτερες, οι σηµαντικότερες, οι Ηνωµένες Πολι-
τείες, η Ρωσία, η Κίνα. Και η αλήθεια είναι ότι ακόµη και χώρες
που επισήµως δεν αναγνωρίζουν τη γείτονα µε τη συνταγµατική
τους ονοµασία, το σύνολο του Τύπου, το σύνολο της κοινής γνώ-
µης, την αποκαλούν «Μακεδονία» χωρίς άλλο προσδιορισµό. Το
γνωρίζετε καλά αυτό. Ακόµα και ο κ. Γεωργιάδης έτρεχε να σβή-
σει το «Macedonian» από ένα site, το οποίο ο ίδιος διαχειρίζεται. 

Η αλήθεια, επίσης, είναι ότι αυτή η αδράνεια δεν είχε τελικά
ως αποτέλεσµα να χάσουµε το όνοµα «Μακεδονία», αφού σε
οποιονδήποτε διαδικτυακό τόπο, εάν ανατρέξει κανείς σήµερα
στο εν λόγω λήµµα, δυστυχώς δεν θα βρει τη δική µας κουλ-
τούρα ή παράδοση, τον Λευκό Πύργο, αλλά θα δει τα Σκόπια.
Αυτή είναι η αλήθεια.

Όµως, δεν χάσαµε εξαιτίας της αδράνειας µόνο το όνοµα. Κιν-
δυνεύαµε να χάσουµε και ένα µεγάλο κοµµάτι της ιστορίας µας,
αφού η επικράτηση εθνικιστών στη βόρεια γείτονά µας, του
VMRO, για πάρα πολλά χρόνια τους είχε οδηγεί σε έναν πρωτο-
φανή παροξυσµό παραχάραξης και σφετερισµού της ιστορίας,
της πολιτισµικής κληρονοµιάς και των συµβόλων της Μακεδο-
νίας, που αποτελούσε και αποτελεί ιστορικά αναπόσπαστο κοµ-
µάτι της αρχαίας ελληνικής κληρονοµιάς.

Η αλήθεια, επίσης, είναι ότι και στην Ελλάδα επικράτησε στις
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αρχές της δεκαετίας του ’90 εθνικιστικός παροξυσµός, που δια-
µόρφωσε το κλίµα στην κοινή γνώµη, δηµιουργώντας στη διεθνή
κοινή γνώµη την εικόνα µιας χώρας φοβικής, χωρίς εθνική αυτο-
πεποίθηση, µε τον λαό της χωρίς επίγνωση του µεγαλείου της
ιστορίας της και, ως εκ τούτου, χωρίς αυτοπεποίθηση, αλλά και
χωρίς επίγνωση της σύγχρονης δυναµικής της χώρας. Και την
έδειχνε ως µία χώρα και έναν λαό που βρίσκεται σε διαρκή εγρή-
γορση απέναντι σε µία χώρα που έχει το 6% του ΑΕΠ της και δύο
εκατοµµύρια κατοίκους.

Αποκορύφωµα αυτού του παροξυσµού υπήρξε η µαξιµαλι-
στική θέση που συµφωνήθηκε στο περίφηµο Συµβούλιο των Πο-
λιτικών Αρχηγών το 1992 –πλην του ΚΚΕ, εάν δεν κάνω λάθος-
περί µη χρήσης του όρου «Μακεδονία» ή παραγώγου της από τη
γειτονική χώρα. 

Η αλήθεια, όµως, επίσης είναι ότι αυτή η θέση, ενώ για πολλά
χρόνια έτρεφε τις φαντασιώσεις αρκετών και µεγάλου µέρους
της κοινής γνώµης, ουδέποτε εφαρµόστηκε από οποιαδήποτε
κυβέρνηση στην άσκηση εξωτερικής πολιτικής. Και αναφέροµαι
στις διπλωµατικές διεργασίες και τα ονόµατα, που οι ελληνικές
κυβερνήσεις διαπραγµατεύτηκαν τα επόµενα χρόνια. 

Η αλήθεια, επίσης, είναι ότι τον όρο «Μακεδονία» στην ονοµα-
σία των γειτόνων µας, προφανώς, και δεν τον αποδεχθήκαµε
πρώτοι ο κ. Κοτζιάς και εγώ, αλλά τον απεδέχθη πρώτος ο κ. Σα-
µαράς, ο µέγας µακεδονοµάχος, που έβαλε φαρδιά-πλατιά την
υπογραφή του στον Κοινοτικό Κανονισµό 3567 για εµπορικές
συµφωνίες στις 2 Δεκεµβρίου του 1991, µε τον οποίο για πρώτη
φορά αναγνωρίζονταν ως «Δηµοκρατία της Μακεδονίας» και ας
µας λέει σήµερα ότι ήταν άλλη µια εµπορική συµφωνία, σαν όλες
τις υπόλοιπες.

Επίσης, ο κ. Σαµαράς στο Συµβούλιο της 16ης Δεκεµβρίου,
σύµφωνα µε τα λεγόµενα του αείµνηστου Κωνσταντίνου Μητσο-
τάκη, υποχώρησε στις πιέσεις. «Τα έκανε µούσκεµα», έλεγε τότε
ο Μητσοτάκης, δεν τα λέω εγώ αυτά και δεν ζήτησε οριστική
λύση του θέµατος µε αντάλλαγµα την αναγνώριση της Κροατίας,
όπου µπορούσε να ασκήσει βέτο η ελληνική πλευρά. Βέβαια,
µετά ήταν ο πρώτος που επένδυσε σ’ αυτόν τον παροξυσµό,
στον οποίο αναφέρθηκα πιο πριν, στην κινητοποίηση του κόσµου
κατά της σύνθετης ονοµασίας, που υπερασπίζονταν τότε η κυ-
βέρνηση, προκειµένου να ρίξει την ίδια την κυβέρνηση στην
οποία συµµετείχε και να κάνει πολιτική καριέρα.

Η αλήθεια, επίσης, είναι ότι η Ελλάδα είναι αυτή που πρώτη
πρότεινε επισήµως σε διαπραγµατεύσεις στον κ. Γκλιγκόρωφ τη
σύνθετη ονοµασία µε τον όρο «Μακεδονία», µε Πρωθυπουργό
τον Κωνσταντίνο Μητσοτάκη, το 1993.

Η αλήθεια, επίσης, είναι ότι τον όρο «Μακεδονία» τον αποδε-
χτήκαµε, έστω και ως προσωρινό όνοµα -που κράτησε όµως εί-
κοσι πέντε χρόνια αυτή η προσωρινότητα-, µε τη λεγόµενη
«Ενδιάµεση Συµφωνία», που συνήφθη µόλις τρία χρόνια µετά
από το περίφηµο εκείνο Συµβούλιο Εξωτερικής Πολιτικής που
έλεγε «κανένα παραγωγό». Και τότε ήταν η κυβέρνηση του
ΠΑΣΟΚ, η κυβέρνηση του Ανδρέα Παπανδρέου. Αποδεχτήκαµε
τι τότε; Πρώην Γιουγκοσλαβική Δηµοκρατία της Μακεδονίας! Και
από δειλία να αναµετρηθούµε µε την αλήθεια ως έθνος και ως
πολιτικό σύστηµα τι κάναµε; Εφηύραµε τη φαεινή αυτή ιδέα,
όταν όλοι αναφερόµαστε σ’ αυτήν τη χώρα, να λέµε µόνο τα αρ-
χικά, ποτέ να µην το λέµε ολόκληρο. ΠΓΔΜ ή FYROM, λες και το
«Μ» ήταν µια άλλη λέξη και όχι η λέξη «Μακεδονία». Και όταν
αναφερόµασταν στους ανθρώπους που ζουν, δεν τους λέγαµε
ΠΓΔΜιανούς ή FYROMίτες, τους λέγαµε Σκοπιανούς, µε την ονο-
µασία της πρωτεύουσάς τους. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ήσυχα, παρακαλώ.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-

γός Εξωτερικών): Η αλήθεια, επίσης, είναι ότι ειδικά µετά την
αναγνώριση της γειτονικής χώρας από τις Ηνωµένες Πολιτείες
της Αµερικής το 2004 επιδεινώθηκε σηµαντικά η διαπραγµατευ-
τική θέση της χώρας µας. Στα µάτια της διεθνούς κοινής γνώµης
άρχισε να φαίνεται η Ελλάδα µέρος του προβλήµατος για την
αστάθεια στην περιοχή. Κι εµείς είχαµε θέµα γι’ αυτό και έχουµε
θέµα γι’ αυτό. Διότι η αστάθεια στην περιοχή θα δηµιουργήσει
τις προϋποθέσεις µιας µεγάλης Αλβανίας, που δεν το θέλουµε,

και η αστάθεια στην περιοχή θα δηµιουργήσει τις προϋποθέσεις
εντάσεων, που δεν τις θέλουµε στα βόρεια σύνορά µας.

Έτσι, φτάσαµε σιγά-σιγά στις κυβερνήσεις ΠΑΣΟΚ που δια-
πραγµατεύτηκαν, όχι µε την αρχή του Συµβουλίου Αρχηγών του
1992, αλλά µε αυτό που ονοµάζουµε σήµερα «εθνική γραµµή»
και πολύ αργότερα αυτή η εθνική γραµµή αποκρυσταλλώθηκε,
µε την κυβέρνηση Καραµανλή, και ξεκαθαρίστηκε ως η γραµµή
της σύνθετης ονοµασίας µε τον όρο «Μακεδονία», µε γεωγρα-
φικό προσδιορισµό έναντι όλων. 

Ήταν µια θέση που υποστήριξαν όλες οι κυβερνήσεις, τουλά-
χιστον από το 2007 έως σήµερα. Όλες ανεξαιρέτως. Την αναγ-
γείλατε σε δεκάδες προγραµµατικές δηλώσεις σ’ αυτήν την
Αίθουσα, σε δεκάδες διεθνή φόρα -έτσι είναι- όπως και η κυβέρ-
νηση του κ. Σαµαρά, οι Υπουργοί του και ο κ. Αβραµόπουλος, ο
οποίος άλλα ψηφίζει στο κολέγιο των Επιτρόπων για την τωρινή
συµφωνία, όπου είχε οµόφωνη απόφαση υπέρ της Συµφωνίας
των Πρεσπών, και άλλα δηλώνει δηµόσια. Αυτή είναι η σταθερό-
τητα που σας διακρίνει, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας! 

(Παρατεταµένα χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥ-
ΡΙΖΑ)

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, λίγη ησυχία.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-

γός Εξωτερικών): Και, βεβαίως, και η κυβέρνηση του κ. Σαµαρά.
Όλοι θυµόµαστε, το γνωρίζουµε ότι ο κ. Βενιζέλος, Αντιπρό-
εδρος της Κυβέρνησης, το 2014 στη γενική συνέλευση του ΟΗΕ
ανήγγειλε αυτήν τη θέση. Επίσης, όλοι έχουµε δει και τη συνέν-
τευξη του ίδιου του κ. Σαµαρά, ο οποίος έλεγε «εάν δεχτούν το
erga omnes, να το σκεφτούµε». Βεβαίως, φαντάζοµαι ότι το
έκανε -γιατί δεν θέλω να τον υποτιµώ-, έχοντας στο µυαλό του
ότι δεν θα το δεχτούν.

Σήµερα, όµως, µας είπε απ’ αυτό το Βήµα της Βουλής, παρα-
χαράσσοντας κι αυτός, όπως οι γείτονές µας, την ιστορία της
δικής µας πολιτικής ζωής του τόπου, την ιστορία των ελληνικών
κυβερνήσεων, αλλά και της παράταξής σας, ότι η παράταξή σας
και άρα η εξωτερική πολιτική της χώρας -τους έβαλε όλους
µέσα- ήταν πάντα µε τη λογική, µε την έννοια ότι η Μακεδονία
είναι µία και ελληνική. Προσέξτε, δεν αναφέρθηκε σε κάτι το
οποίο θα µπορούσαµε να συµφωνήσουµε όλοι µας, δηλαδή στην
αρχαία ελληνική Μακεδονία, αλλά αναφέρθηκε στη σύγχρονη ως
γεωγραφικό χώρο. Δεν υπήρξε ποτέ στη δική τους γραµµή, λέει,
της παράταξης και της εξωτερικής πολιτικής, η έννοια των πολ-
λών Μακεδονιών.

Θυµάµαι εγώ ότι ο Κώστας Καραµανλής ως Πρωθυπουργός
είχε αναφερθεί µε σαφήνεια πως «ο όρος Μακεδονία χρησιµο-
ποιήθηκε πάντα για τον καθορισµό µιας ευρύτερης γεωγραφικής
περιοχής» -διαβάζω απόσπασµα από παρέµβασή του- «το µεγα-
λύτερο µέρος της οποίας βρίσκεται εκτός συνόρων της Πρώην
Γιουγκοσλαβικής Δηµοκρατίας της Μακεδονίας, εξ ου και το
όνοµα», έλεγε, «θα µπορούσε να συµπεριλαµβάνει τον όρο Μα-
κεδονία, αλλά να προηγείται ένα προσδιοριστικό επίθετο, προ-
κειµένου να διακρίνεται από την ευρύτερη γεωγραφική περιοχή.
Και είναι σαφές ότι οιαδήποτε σύνθετη ονοµασία πρέπει να αν-
τανακλά αυτήν τη γεωγραφική πραγµατικότητα». Ποια γεωγρα-
φική πραγµατικότητα; Ότι στη σύγχρονη γεωγραφική περιοχή
της Μακεδονίας, λίγο πάνω από το µισό κατέχει η Ελλάδα, ένα
άλλο µεγάλο µέρος κατέχει η Βουλγαρία και ένα άλλο µέρος
είναι αυτή η ΠΓΔΜ µε τους Σκοπιανούς και ΠΓΔΜίτες, οι οποίοι
κατά 70% είναι Σλάβοι, σλαβόφωνοι, Σλαβοµακεδόνες, διότι µέ-
νουν στην περιοχή της Μακεδονίας και ένα 30% αλβανικής εθνο-
τικής καταγωγής.

Βέβαια, ο κ. Μητσοτάκης σήµερα, για να είµαι ειλικρινής απέ-
ναντί του, να µην τον αδικώ, διαφοροποιήθηκε από τον κ. Σα-
µαρά. Μην του πάρει και όλο το κόµµα, του έχει πάρει τα 2/3!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Είπε ότι ποτέ δεν µονοπώλησε το σύνολο της Μακεδονίας η

εξωτερική πολιτική του κόµµατός του και της Ελλάδας. Τα
σωστά να τα λέµε.

(Γέλωτες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Η αλήθεια, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ότι αυτή

ήταν η εθνική γραµµή, µια θέση την οποία δεν παρήγαγε η δική
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µας Κυβέρνηση. Η δική µας Κυβέρνηση τη βρήκε από εσάς. Τη
βρήκε και συνέχισε µε αυτή.

Έρχοµαι τώρα και σε άλλες ωραίες αλήθειες. Η αλήθεια είναι
ότι το 2008 στο Βουκουρέστι η κυβέρνηση Καραµανλή, µε την κ.
Μπακογιάννη τότε Υπουργό, προσπάθησε και κατάφερε να απο-
σπάσει τη συναίνεση των εταίρων στο ΝΑΤΟ, ώστε να µην ενταχ-
θεί η γειτονική χώρα µε την προσωρινή της ονοµασία στο ΝΑΤΟ
-αυτή της Ενδιάµεσης Συµφωνίας, το FYROM δηλαδή- χωρίς
ωστόσο να ασκήσει βέτο, όπως φηµολογείται. Διότι αυτή είναι η
αλήθεια. Δεν υπήρξε ποτέ βέτο. Και αυτό πράγµατι, θα πω εγώ,
γιατί θέλω να λέω όλες τις αλήθειες, ήταν µια επιτυχία…

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ησυχία, παρακαλώ.

Ήσυχα, κύριε Βορίδη.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-

γός Εξωτερικών): …στον βαθµό που η ίδια η Ενδιάµεση Συµφω-
νία προέβλεπε ότι η Ελλάδα δεν έχει το δικαίωµα να ασκήσει
βέτο στην ένταξη γειτονικής χώρας, µε την προσωρινή της ονο-
µασία σε οποιονδήποτε διεθνή οργανισµό. 

Επίσης, η αλήθεια είναι ότι ο χειρισµός αργότερα αυτής της
επιτυχίας -από την ίδια την κυβέρνηση που το πέτυχε, αλλά και
από επόµενες- υπήρξε καταστροφικός, διότι η ίδια η κυβέρνηση
και στελέχη της τότε, µε δηµόσιες δηλώσεις τους πανηγύριζαν -
πάλι προς θρέψη της διαρκώς παραπλανηµένης κοινής γνώµης
που είχε µείνει ακόµα στο ’92, στο Συµβούλιο των Αρχηγών- ότι
η Ελλάδα έβαλε βέτο στο Βουκουρέστι. Και έτσι ήρθε το 2011 η
δυσµενής απόφαση για τη χώρα, για την Ελλάδα, του Δικαστη-
ρίου του Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών που αναφερόταν σε πα-
ραβίαση της Ενδιάµεσης Συµφωνίας του ’95 κατά τη Σύνοδο του
Βουκουρεστίου. 

Περαιτέρω, η αλήθεια είναι ότι και η Ευρωπαϊκή Ένωση, η Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή είχε επανειληµµένως προτείνει την έναρξη
διαπραγµατεύσεων για την ένταξη της πρώην Γιουγκοσλαβικής
Δηµοκρατίας της Μακεδονίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Αλλά µε
αυτά τα ευνοϊκά για την ίδια δεδοµένα, για τη ΠΓΔΜ, η γειτονική
χώρα ουδέποτε είχε καν ζητήσει, ουδέποτε είχε καν συζητήσει,
ουδέποτε είχε δεχθεί καν να συζητήσει την αλλαγή του ονόµατός
της έναντι όλων, erga omnes δηλαδή, και σε όλες τις διαπραγ-
µατεύσεις στο διεθνές και ευρωπαϊκό πλαίσιο προσέρχονταν
αποδεχόµενη µόνο τη διπλή ονοµασία. Δηλαδή η συνταγµατική
της ονοµασία στο εσωτερικό. Και τώρα σας φταίει ο αυτοπροσ-
διορισµός. Τότε δεν µας έφταιγε το ότι κάποιες κυβερνήσεις δια-
πραγµατεύονταν τη διπλή ονοµασία, δηλαδή να λέγονται
«Μακεδονία», «Δηµοκρατία της Μακεδονίας» στο εσωτερικό. Δεν
θέλω εγώ να βγάλω ούτε τηλεγραφήµατα ούτε επιστολές. Δεν
έχει νόηµα, γιατί αισθάνοµαι την εθνική ευθύνη.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Γιατί ο Κοτζιάς δεν…(δεν ακούστηκε)

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-
γός Εξωτερικών): Εγώ δεν θα βγάλω, κύριε Μητσοτάκη. Αλλά
θα πω την αλήθεια σήµερα εδώ και αναγνωρίζει ο ελληνικός
λαός. Αν θέλετε, διαψεύστε µε. 

Τότε λοιπόν, οι γείτονες µας έλεγαν τη συνταγµατική τους ονο-
µασία στο εσωτερικό, την οποία είχαν αναγνωρίσει όλες οι ση-
µαντικές χώρες -δεν είχαν κανέναν λόγο να διατηρήσουν µια
άλλη στάση- και βεβαίως µια υπόλοιπη την οποία διαπραγµα-
τεύονταν για τον υπόλοιπο κόσµο, από την οποία ποτέ βεβαίως
δεν είχαν βγάλει τον όρο «Μακεδονία», διότι αυτή ήταν η βάση
της διαπραγµάτευσης. Και βεβαίως, ουδέποτε υπήρξε οποιαδή-
ποτε συζήτηση -γιατί δεν άνοιγαν τη συζήτηση- για αλλαγή του
συντάγµατός τους. Καµµία συζήτηση.

Αυτή είναι η αλήθεια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για το τι
έγινε το ’92 µέχρι σήµερα, πόσο ταλαιπωρήθηκε η χώρα, πόσο
µεγάλο βάρος είχε η χώρα στην εξωτερική της πολιτική, χωρίς
να µπορεί να λύσει ένα θέµα που -δυστυχώς, λέω εγώ- οι εταίροι
µας δεν κατανοούσαν ούτε ακόµα κατανοούν. Και πόσο κεφά-
λαιο προσπαθειών καταναλώναµε από το να προσανατολιστούµε
στα πραγµατικά µεγάλα εθνικά ζητήµατα που δεν είναι στο
βορρά. Τελείωσε αυτό το δόγµα. Έχει µείνει σε αυτό το δόγµα ο
κ. Βορίδης φαίνεται, αλλά τελείωσε. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Εσείς το ξεπεράσατε γρήγορα και

εύκολα.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-

γός Εξωτερικών): Ήταν την εποχή του Ψυχρού Πολέµου αυτό
το δόγµα, ότι από βορρά είναι η απειλή. Δεν είναι από βορρά η
απειλή. 

Έρχεται λοιπόν, η δική µας Κυβέρνηση. Και βεβαίως, όλα αυτά
τα τριάντα σχεδόν χρόνια, επαναλαµβάνω, είχαµε αυτόν τον απί-
στευτο δυισµό, ένα µεγάλο µέρος της κοινής γνώµης να νοµίζει
ότι το µεγάλο πρόβληµά µας είναι ο όρος «Μακεδονία» -ακόµα
και σήµερα το νοµίζει-, όλες οι κυβερνήσεις να παλεύουν για σύν-
θετη ονοµασία, µε τον όρο «Μακεδονία» και φυσικά, µη µας τρε-
λάνετε κιόλας, κανείς δεν έθετε ως κύριο θέµα τη γλώσσα και
την εθνότητα. Και θα εξηγήσω µετά γιατί.

Και ερχόµαστε, λοιπόν, εµείς και βρίσκουµε µπροστά µας µία
ευκαιρία. Αλλάζει η κυβέρνηση εκεί. Αλλάζει η εθνικιστική κυβέρ-
νηση του κ. Γκρούεφσκι το VMRO, που λέει τα ακριβώς αντίθετα
από αυτά που λέτε εσείς. Είστε η διαφορετική όψη του ίδιου νο-
µίσµατος. Τι λένε όλοι αυτοί; Λένε του Ζάεφ «µας πρόδωσες»,
λένε του Ζάεφ «ξεπούλησες τη Μακεδονία µας στους Έλληνες»,
λένε του Ζάεφ «έδωσες και γλώσσα και εθνότητα, όλα τα έδω-
σες». Και τα ίδια λέτε κι εσείς σε µας. Ξέρετε γιατί; Διαβάστε την
ανακοίνωση που έκανε το VMRO για τη ρηµατική διακοίνωση.
Διαβάστε την! «Εξευτέλισε τη Μακεδονία. Δεν υπάρχει πια Μα-
κεδονία. Μας έκανε «Βόρεια Μακεδονία», δώσαµε το όνοµα µας,
δώσαµε τη γλώσσα µας, δώσαµε τα πάντα».

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Βορίδη, έχετε πλή-

θος αποριών από αυτά που ακούγονται. Σας παρακαλώ όχι δυ-
νατά. Να τις επεξεργάζεστε µέσα σας.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-
γός Εξωτερικών): Οι εθνικισµοί και στις δύο πλευρές έχουν ένα
βασικό χαρακτηριστικό: την πατριδοκαπηλία. Όµως, οι εθνικισµοί
ιδίως στο χώρο των Βαλκανίων έχουν οδηγήσει σε µεγάλες, σε
οδυνηρές περιπέτειες τους λαούς.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και πιστεύω ότι τώρα ήρθε η ώρα να ξεφύγουµε από αυτόν το

φαύλο κύκλο των εθνικισµών και να δούµε το µέλλον της ευηµε-
ρίας, της ειρήνης, της προόδου, της συνεργασίας. 

Ερχόµαστε, λοιπόν, εµείς και πραγµατικά αρπάζουµε αυτήν
την ευκαιρία. Άλλαξε η εθνικιστική κυβέρνηση, ήρθε ένας προ-
οδευτικός ηγέτης, ένα προοδευτικό κόµµα –σοσιαλιστικό, κυρία
Γεννηµατά, σοσιαλιστικό πράγµατι- και ξεκινάµε µια προσπάθεια
δύσκολη να βρούµε µία αµοιβαία αποδεκτή λύση. Όχι να πάµε
να τους καταλάβουµε, όχι να πάµε να τους καταρρακώσουµε.
Με βάση αυτά που µας λέτε, που ψάχνετε να βρείτε την υποπε-
ρίπτωση της υποπερίπτωσης, θα έπρεπε να είχαµε κάνει πόλεµο
και να τους είχαµε κατακτήσει. Δεν κάναµε αυτό. Κάναµε µία
συµφωνία, έναν συµβιβασµό. Και τι βάλαµε εµείς ως κορυφαία
σε αυτόν το συµβιβασµό; Όλα όσα πολεµούσατε εσείς ως κεν-
τρικά ζητήµατα είκοσι πέντε χρόνια και δεν τα καταφέρνατε. Και
τα πετύχαµε. Και τώρα, µας λέτε «είστε προδότες που τα πετύ-
χατε».

Τι πετύχαµε, λοιπόν εµείς; Πετύχαµε, πρώτον, σύνθετο όνοµα
µε γεωγραφικό προσδιορισµό. Αυτό, δηλαδή, που υποχρεώσαµε
τους γείτονές µας να αλλάξουν το συνταγµατικό τους όνοµα, µε
το οποίο είχαν ήδη αναγνωριστεί από πάνω από εκατόν τριάντα
φορές και από «Δηµοκρατία της Μακεδονίας» σκέτο να το κά-
νουν «Δηµοκρατία της Βόρειας Μακεδονίας», ώστε αύριο τα παι-
διά µας όταν µπαίνουν στο ίντερνετ και πατούν το λήµµα
«Μακεδονία», να βγαίνει ο Λευκός Πύργος και να µην βγαίνουν
τα Σκόπια. Αυτό πετύχαµε εµείς!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Δεύτερον, πετύχαµε αυτό που ούτε καν συζητούσαν επί των

κυβερνήσεων σας, κυρία Μπακογιάννη, κύριε Καραµανλή, κυρία
Γεννηµατά, ούτε καν συζητούσαν, το erga omnes έναντι όλων και
για κάθε χρήση.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Όχι και όλα!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ήσυχα, παρακαλώ.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-

γός Εξωτερικών): Τούτο σηµαίνει ότι η χρήση αυτή δεν θα χρη-
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σιµοποιείται µόνο στις διεθνείς σχέσεις της χώρας µε άλλες
χώρες και µε διεθνείς οργανισµούς, αλλά θα αφορά και το εσω-
τερικό της χώρας όπου αναγκάζονται, αλλάζουν το σύνταγµα
τους, κατεβάζουν τις πινακίδες από τα αεροδρόµια τους, από
τους δρόµους τους, δεν θα µπορούν να έχουν κρατικό θέατρο
Μακεδονικό, θα έχουν της «Βόρειας Μακεδονίας», δεν µπορούν
να έχουν εθνική οµάδα µακεδονική, θα έχουν εθνική οµάδα της
«Βόρειας Μακεδονίας». Αυτά τα λίγα.

Τρίτον, καταφέραµε οι γείτονες µας, αναθεωρώντας το σύν-
ταγµά τους να τροποποιήσουν τις διατάξεις εκείνες που περιεί-
χαν αναφορές αλυτρωτισµού και αναθεωρητισµού.
Ευθυγραµµίζουν µάλιστα, το σύνταγµά τους µε ό,τι λέει το ελ-
ληνικό Σύνταγµα στις σχετικές του διατάξεις περί διασποράς.
Και πέραν της συνταγµατικής αναθεώρησης, στην ίδια συµφω-
νία, οι γείτονές µας δεσµεύονται να µην υποκινούν οποιεσδήποτε
πράξεις µη φιλικού χαρακτήρα εναντίον της χώρας µας. Δε-
σµεύονται να µην προβαίνουν σε αλυτρωτικές δηλώσεις, δε-
σµεύονται να µην υιοθετούν τέτοιου είδους δηλώσεις από όποιον
φέρεται να δρα για το συµφέρον τους, δεσµεύονται να σέβονται
τα υφιστάµενα σύνορα, δεσµεύονται µε δυο λόγια να εγκαταλεί-
ψουν κάθε είδους αλυτρωτική ρητορική, κάθε είδους αλυτρωτι-
κές δράσεις από οποιονδήποτε κι αν προέρχονται αυτές.

Τέταρτον, καταφέραµε η χρήση του όρου «Μακεδονία», «µα-
κεδονικό», σε σχέση µε τις κρατικές δοµές και τα όργανα του
κράτους να αφήνεται µόνο στην ελληνική πλευρά, δηλαδή αυτό
που σας έλεγα πιο πριν ότι δεν µπορούν να έχουν πανεπιστήµιο
Μακεδονίας. Η Ελλάδα µπορεί να έχει και θα έχει προφανώς. 

Βεβαίως, δεν θέλω καν να απαντήσω στις ανακρίβειες τις
οποίες είπατε, δηλαδή ότι δήθεν εµείς θα πρέπει αναγκαστικά
να τους λέµε «Μακεδόνες» και «µακεδονικό» κ.λπ.. Δεν έχετε δια-
βάσει καν τη συµφωνία. Το άρθρο 7.5. τα λέει µε πολύ µεγάλη
σαφήνεια.

Εγώ θα ήθελα να σας ρωτήσω: Πώς ακριβώς θέλετε να τους
λέµε; Σκοπιανούς; Θα ήθελα να σας ρωτήσω ποια είναι η θέση
σας σ’ αυτό. Διότι σε µια ερώτηση που κάνατε, κύριε Κουµου-
τσάκο, όταν δεν είχε ανοίξει η κόντρα για λόγους µικροκοµµατι-
κής αντιπαράθεσης ακόµα και θέλατε να απευθυνθείτε στον κ.
Καµµένο για να του κάνετε κριτική, που πάντα είχε αυτήν τη θέση
της δεξιάς άκρης της «πολυκατοικίας», αναφερθήκατε από µόνοι
σας, όταν κάνατε ανάλυση του πληθυσµού της γειτονικής χώρας,
σε Αλβανούς και Σλαβοµακεδόνες. Εσείς µόνοι σας το λέγατε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Έναν αιώνα λέγονται …
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-

γός Εξωτερικών): Αν απαντώ στον καθένα, δεν θα µου φτάσει ο
χρόνος.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Όχι. Υπήρξε συµφωνία.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-

γός Εξωτερικών): To πέµπτο που κερδίσαµε και θεωρώ ότι είναι
το πιο σηµαντικό απ’ όλα, είναι ότι κατοχυρώνεται η ελληνική πα-
ράδοση και η ιστορική κληρονοµιά της αρχαίας ελληνικής Μακε-
δονίας µε τον πιο σαφή, µε τον πιο νοµικά δεσµευτικό τρόπο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Γιατί σε αντίθεση µε ορισµένους που θεωρούν ότι το όνοµα

είναι η ψυχή µας, εγώ θεωρώ ότι η ψυχή µας είναι η ιστορία µας.
Η ιστορία µας είναι η ψυχή µας και την παίρνουµε πίσω. Δεν θα
µπορεί πια κανείς να τη σφετερίζεται.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Μετά απ’ όλα αυτά έρχεται η Αντιπολίτευση -και ιδίως τα κόµ-

µατα που είχαν ευθύνη για όλα όσα συνέβησαν τα τελευταία χρό-
νια- και µας λένε τι; «Δεν πειράζει που κερδίσατε όλα όσα εµείς
είχαµε θέσει ως εθνική γραµµή. Η συµφωνία αυτή δεν είναι επω-
φελής για τα εθνικά συµφέροντα». Μα, αν αυτή η συµφωνία, που
καλύπτει πλήρως όλες τις εθνικές «κόκκινες» γραµµές που βά-
λατε κι εµείς τις βρήκαµε, που αποτρέπει επιπλέον σηµαντικούς
κινδύνους που εσείς ουδέποτε καταφέρατε στις διαπραγµατεύ-
σεις να διασφαλίσετε, όπως το ζήτηµα τού να εγερθεί θέµα µει-
ονότητας, αν αυτή η συµφωνία –λέτε- είναι εθνικά επιζήµια, τότε
η εθνική γραµµή και η δική σας στρατηγική, αυτή που οικοδοµή-
σατε εσείς τόσα χρόνια, ήταν εθνικά επιζήµια. Τότε εσείς ήσα-
σταν επιζήµιοι για τη χώρα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η άρνηση και καταψήφιση

αυτής της συµφωνίας από τα κόµµατα και τα πολιτικά πρόσωπα
που κυβέρνησαν τη χώρα -εγώ δεν λέω για κάποιους οι οποίοι
δεν κυβέρνησαν και είχαν αυτήν τη θέση- ήταν µ’ αυτό το κοµµάτι
της εθνικής κοινής γνώµης, µ’ αυτό το κοµµάτι της εθνικής συλ-
λογικής συνείδησης που είχε µείνει στο ’92. Δεν είχε παρακολου-
θήσει ότι η γραµµή της χώρας ήταν άλλη. Η καταψήφιση, λοιπόν,
αυτής της συµφωνίας από τα κόµµατα και τα πολιτικά πρόσωπα
που κυβέρνησαν τη χώρα από το ’90 και µετά αποτελεί µια πρω-
τοφανή αυτοακύρωση και αυτοϋπονόµευσή τους, των δικών
τους πολιτικών πεπραγµένων. Με δυο λόγια θα το πω: Είναι µια
στάση πολιτικής υποκρισίας µε κεφαλαίο «Υ». Όλοι, όµως, κρι-
νόµαστε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Εγώ θα ήθελα να πω µια ακόµα αλήθεια, για να πάω µετά στα

επιχειρήµατα, τα οποία αναδεικνύετε το τελευταίο διάστηµα. 
Θεωρώ –και νοµίζω ότι είναι µια αλήθεια που δεν µπορεί να

κρυφτεί- ότι το βασικό σας πρόβληµα, κύριε Μητσοτάκη και
κυρία Γεννηµατά, δεν είναι η συµφωνία. Το βασικό σας πρό-
βληµα είναι ο ΣΥΡΙΖΑ. Το βασικό σας πρόβληµα είναι ότι αυτήν
τη συµφωνία τη φέρνω εγώ ως Πρωθυπουργός, τη φέρνει ο Κο-
τζιάς ως Υπουργός που ήταν.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Το βασικό σας πρόβληµα είναι ότι εσείς κάνετε αυτό για το

οποίο µάς κατηγορείτε, δηλαδή εργαλειοποίηση ενός εθνικού
ζητήµατος. Εσείς κάνατε αυτό για το οποίο µας κατηγορείτε.

Βεβαίως, το κάνετε για έναν και βασικό λόγο, διότι αυτήν τη
συµφωνία τη φέρνουν αυτοί τους οποίους εσείς δεν αναγνωρί-
ζετε παρά ως προσωρινούς ενοίκους της εξουσίας, ενώ εσείς
θεωρείτε τους εαυτούς σας ως µόνιµους ιδιοκτήτες.

Δεν έχουµε παρά να δούµε την υποκριτική στάση που κράτησε
η Νέα Δηµοκρατία από την πρώτη στιγµή κατά τη διάρκεια της
διαπραγµάτευσης, όταν εκκινούσε η διαδικασία αυτή. Ο κ. Μη-
τσοτάκης αρχικά είχε δηλώσει ότι στηρίζει την επιδίωξη για επί-
τευξη συµφωνίας µε σύνθετη ονοµασία που θα ισχύει erga
omnes. Γιατί; Διότι προφανώς είχε την εντύπωση ότι δεν θα το
καταφέρουµε αυτό. Όταν είδε ότι το καταφέρνουµε αυτό, άλ-
λαξε γνώµη, άλλαξε τοποθέτηση και έθεσε ως απαράβατο όρο
να κατοχυρωθεί η συµφωνία αυτή και µε αναθεώρηση της συν-
ταγµατικής ονοµασίας. Όταν είδε ότι το πετυχαίνουµε και αυτό,
όπως επιδιώκαµε από την αρχή, ανέβασε κι άλλο τον πήχη και
έβαλε µία ακόµα προϋπόθεση, να ολοκληρωθεί η συνταγµατική
αναθεώρηση στη γείτονα πριν κυρωθεί αυτή από το ελληνικό Κοι-
νοβούλιο. Μάλιστα, θυµάµαι ότι ήταν τόσο σίγουρος τότε ο κ.
Κουµουτσάκος που έλεγε «τώρα αυτός ο όρος ο απαράβατος
και δεν κάνουµε βήµα παραπέρα απ’ αυτόν τον όρο» και την επό-
µενη µέρα διαψεύστηκε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Σας βοηθήσαµε να διαπραγµα-
τευτείτε σωστά, γιατί δεν το κάνατε.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-
γός Εξωτερικών): Κύριε Κουµουτσάκο, µπράβο σας που µας
βοηθήσατε να διαπραγµατευτούµε σωστά. Σας ευχαριστούµε
πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας παρακαλώ, ησυχία.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-

γός Εξωτερικών): Όµως, εκείνες τις µέρες, ξέρετε, στέλνατε την
κ. Σπυράκη να πηγαίνει να συναντά σε κρυφά καφέ στις Βρυξέλ-
λες τον κ. Ζάεφ και να του λέει: «Σταµάτα, µην πας µε αυτούς.
Εµείς θέλουµε να προχωρήσουµε, αλλά µην πας µε αυτούς. Θα
αλλάξουν τα πράγµατα στην Ελλάδα και θα κάνουµε εµείς τη
συµφωνία». Αυτή είναι η πραγµατικότητα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Τώρα, λοιπόν, όταν διαπιστώσατε ότι όλες οι καίριες και κοµ-

βικές διαπραγµατευτικές µας θέσεις έχουν υλοποιηθεί, αρχίσατε
να µιλάτε για εκχώρηση γλώσσας και εθνότητας, ακόµα και όταν
οι ίδιοι οι γείτονές µας έχουν διευκρινίσει ότι η συµφωνία ανα-
γνωρίζει ιθαγένεια και η γλώσσα τους είναι σλαβική. Μάλιστα,
όταν ήρθε και η διευκρινιστική δήλωση, αρχίσατε να λέτε κάτι
άρρητα ρήµατα ότι το πρόβληµά σας είναι ότι τη διευκρινιστική
δήλωση στη σφραγίδα πάνω δεν την έχουν αλλάξει και έχει «Μa-
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cedonia». Μα, πώς; Αφού πρέπει να κυρωθεί στην Ελληνική
Βουλή και να τεθεί σε ισχύ η αλλαγή του συντάγµατός τους. Τέ-
τοια µας λέτε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Φτάσατε βεβαίως στο σηµείο να µας πείτε ότι ανακαλύψατε

και κάτι ακόµα, ότι δηλαδή δεν εκχωρούµε –λέει- µόνο γλώσσα
και εθνότητα, αλλά εκχωρούµε και λαό.

(Γέλωτες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Κατ’ αρχάς τη λέξη «εκχώρηση» - κύριε Μητσοτάκη, το έχετε

σκεφτεί αυτό;- τη χρησιµοποιείτε διαρκώς χωρίς να κατανοείτε
τι ακριβώς κάνετε. Παραπέµπει µάλλον σ’ ένα παραλήρηµα µε-
γαλείου, που προφανώς προκύπτει από τη στροφή σας στην
εθνικιστική πλευρά το τελευταίο διάστηµα. 

Δεν θέλω, όµως, να µπω στη σφαίρα της ψυχανάλυσης, ούτε
να αναλάβω ρόλο ψυχαναλυτή. Αυτό που θέλω να σας πω είναι
ότι δεν µπορείς να εκχωρήσεις κάτι που δεν έχεις και κάτι που
δεν υπάρχει, για τον πολύ απλό λόγο ότι εµείς γλώσσα µακεδο-
νική δεν είχαµε ποτέ -ο Μέγας Αλέξανδρος µίλαγε την ελληνική
γλώσσα, ο Μέγας Αλέξανδρος διδάχθηκε την ελληνική γλώσσα
από τον Αριστοτέλη και όχι µακεδονική γλώσσα-, αλλά και για
τον απλούστατο λόγο ότι οι Μακεδόνες Έλληνες που κατοικούν
στη βόρεια Ελλάδα έχουν εθνότητα ελληνική.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Πάµε παρακάτω, όµως. Μας λέτε ότι εκχωρήσαµε τη γλώσσα

-παρά το γεγονός ότι µάλλον δικές σας κυβερνήσεις το έκαναν
αυτό- στη διάσκεψη του ΟΗΕ για την τυποποίηση των γεωγρα-
φικών ονοµάτων που έλαβε χώρα στην Αθήνα το ’77. 

Ενώ οι δικές σας κυβερνήσεις αυτά τα θέµατα τα είχαν στην
πρώτη γραµµή, γιατί τότε, το 1994, δεν προβάλατε καµµία επι-
φύλαξη ή αντίρρηση στον Διεθνή Οργανισµό Τυποποίησης, ο
οποίος είναι υπεύθυνος για την επίσηµη κωδικοποίηση των ονο-
µάτων, των γλωσσών κρατών - µελών του ΟΗΕ και παραδώσατε
τότε τις συντοµογραφίες MK και MKD;

Και για όσους θεωρούν ότι αυτά είναι πολύ τεχνικά, θέλω να
σας επαναλάβω το εξής. Πού είναι ο φίλος µου ο κ. Τασούλας;
Κύριε Τασούλα, είχαµε κάνει έναν διάλογο για αυτό. Θα το πω
µε σωστό τρόπο αυτή τη φορά. Ο Ευάγγελος Αβέρωφ, ως
Υπουργός Εξωτερικών, το 1959 από αυτό εδώ το Βήµα -και δεν
είναι τυχαίο όταν τα λέει ένας Υπουργός Εξωτερικών- είχε πει τα
εξής. Και θα το πω σωστά, εκ προοιµίου, ότι δεν τα είχε πει θέ-
λοντας να δώσει απαντήσεις στο ζήτηµα της γλώσσας, αλλά στο
κύριο και το µείζον θέµα, που ήταν η µειονότητα. Η µειονότητα
ήταν το µείζον θέµα, που λύνεται µε τη Συµφωνία των Πρεσπών. 

Τι έλεγε, λοιπόν, ο αείµνηστος Ευάγγελος Αβέρωφ το 1959;
«Πρώτον, εις την ελληνική Μακεδονία δεν οµιλείται η µακεδονική
γλώσσα, η οποία οµιλείται εις τα Σκόπια και έχει και γραµµατικήν
και συντακτικόν. Στην ελληνική Μακεδονία οµιλείται ένα τοπικό
ιδίωµα, το οποίο δεν έχει καµµία σχέση µε τη µακεδονική
γλώσσα.». 

Η δήλωση αυτή γιατί είναι αποκαλυπτική; Διότι µε µία και µόνη
κίνηση κατεδαφίζει όλες αυτές τις αντιεπιστηµονικές, τις πατρι-
δοκάπηλες ανοησίες που έχουν κατατεθεί το τελευταίο διάστηµα
στη δηµόσια συζήτηση. 

Αφ’ ενός ο Ευάγγελος Αβέρωφ µε την ιδιότητα του Υπουργού
Εξωτερικών αναγνωρίζει το προφανές, ότι εκτός από την ελλη-
νική Μακεδονία υπάρχει και άλλη Μακεδονία που δεν είναι ελλη-
νική, όταν λέει «εις την ελληνική Μακεδονία». Διαφορετικά θα
χρειαζόταν άλλος προσδιορισµός. 

Αφ’ ετέρου, αναγνωρίζει την ύπαρξη µακεδονικής γλώσσας,
όταν ένας Υπουργός Εξωτερικών το λέει αυτό στο ελληνικό Κοι-
νοβούλιο το 1959, πολύ πριν γίνει Υπουργός ο κ. Κοτζιάς νοµίζω.
Και φαντάζοµαι ότι δεν θα θεωρείτε εθνοµηδενιστή και προδότη
τον αείµνηστο Αβέρωφ, όπως ενδεχοµένως θεωρείτε τον κ. Κο-
τζιά και όσους είναι στην Αριστερά και στον ΣΥΡΙΖΑ. Και την ανα-
γνωρίζει µε γραµµατική και συντακτικό και απάντα µε σαφήνεια
και σε όλους εκείνους τους υποτιθέµενους λόγιους και γλωσσο-
λόγους που προσπαθούν να µας πείσουν ότι µια γλώσσα δεν
είναι γλώσσα, στέλνοντας στον κάλαθο των αχρήστων και την
επιστηµονική τους αξιοπρέπεια, αλλά και τον ορθό λόγο. 

Μια λοιπόν και µε προκαλέσατε για το θέµα της µειονότητας
και µου λέτε ότι αυτό είναι το κρίσιµο, θα ήθελα και εδώ να κάνω

µια ιστορική αναδροµή. Μια και µιλάµε σήµερα µε αλήθειες, να
τα πούµε όλα. Με τη Συµφωνία των Πρεσπών οι γείτονές µας δέ-
χονται οριστικά ότι δεν υπάρχει ζήτηµα δήθεν µακεδονικής µει-
ονότητας στην Ελλάδα. Το ζήτηµα αυτό -και όχι της ονοµασίας-
ήταν αυτό το οποίο είχε αποτελέσει τον πυρήνα του µακεδονικού
ζητήµατος, σας θυµίζω, κατά τη διάρκεια του πολέµου µε την
τότε ενιαία Γιουγκοσλαβία, το να επιµένει περί ύπαρξης µακεδο-
νικής µειονότητας στην ελληνική επικράτεια. 

Η σχετική, λοιπόν, τροπολογία στο σύνταγµα της γειτονικής
χώρας, που την πετυχαίνουµε µε τη Συµφωνία των Πρεσπών,
είναι αυτή που αφαιρεί κάθε αναφορά σε προστασία µακεδονι-
κής µειονότητας ή σε µακεδονικό λαό σε γειτονικές χώρες και
κάνει λόγο για στήριξη της οµογένειας, όπως ακριβώς κάνουµε
λόγο και στο δικό µας σύνταγµα. Είναι, λοιπόν, σαφές, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, ότι χωρίς αλύτρωτους αδελφούς δεν υπάρχει
αλυτρωτισµός. Γι’ αυτό τελειώνουµε µια και καλή µε τον αλυτρω-
τισµό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Ως προς τον δεύτερο ισχυρισµό σας τώρα, τα περί δήθεν εκ-

χώρησης µακεδονικής εθνότητας, που όπως είπα εµπλουτίστηκε
τώρα τελευταία µε το επιχείρηµα περί εκχώρησης µακεδονικού
λαού, νοµίζω ότι είναι µια συζήτηση την οποία έχουµε εξαντλή-
σει. Την έχουµε κάνει δηλαδή πολλές φορές και µιλάµε και µε
αγγλικούς όρους. «nationality» και «ethnicity» είναι άλλες λέξεις.
Νοµίζω ότι την εξαντλήσαµε σε ό,τι αφορά βεβαίως και τη διευ-
κρινιστική δήλωση που έγινε στη ρηµατική διακοίνωση από τους
ίδιους τους γείτονές µας. 

Όµως, επιτρέψτε µου, για να γίνω κατανοητός σε όσους µας
παρακολουθούν, να αναφέρω ένα παράδειγµα και µόνο. Διότι,
όπως προείπα, στη γειτονική χώρα οι πολίτες έχουν nationality,
ιθαγένεια µακεδονική/πολίτες της Δηµοκρατίας της Βόρειας Μα-
κεδονίας, αλλά η εθνότητα τους είναι Αλβανοί και Σλαβοµακεδό-
νες. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Όπως για παράδειγµα θα έλεγα και µια άλλη χώρα, την Ελβε-
τία. Οι Ελβετοί πολίτες έχουν nationality, ιθαγένεια ελβετική,
αλλά χωρίζονται σε τρεις εθνότητες: είναι Γερµανοί, είναι Γάλλοι,
είναι Ιταλοί. Αυτές είναι οι εθνοτικές τους προελεύσεις. Τι δεν
καταλαβαίνετε; Αυτό δεν µπορώ να το κατανοήσω. 

Όµως για να µιλήσουµε µε όρους νοµικούς, όρους του διε-
θνούς δικαίου, θα σας έλεγα µόνο αυτή τη φράση. Στο διεθνές
δίκαιο δεν υπάρχουν γενικώς αποδεκτά χαρακτηριστικά και γε-
νικά αποδεκτοί ορισµοί του έθνους ή του λαού. Τα κράτη ανα-
γνωρίζουν κράτη. Δεν αναγνωρίζουν ούτε λαούς ούτε εθνότητες.
Ως εκ τούτου, ακόµα και αν ήθελε ο Κοτζιάς να τα δώσει όλα και
να τους δώσει εθνότητα, δεν θα µπορούσε να το κάνει, διότι µια
διεθνής συµφωνία δεν µπορεί να αναγνωρίσει εθνότητα, παρά
µόνο ιθαγένεια.

Θέλω όµως τώρα να απαντήσω επί της ουσίας στα ερωτήµατα
αυτά µε ορισµένα παραδείγµατα, γιατί είδα ότι το βασικό σας
επιχείρηµα είναι ότι όλα αυτά τα χρόνια δίνατε µια µεγάλη µάχη
εσείς για την εθνότητα και για τη γλώσσα. Μάλιστα. 

Θέλω να σας απευθύνω ένα ερώτηµα: Τι κάνατε ακριβώς
εσείς, όταν διαπραγµατευόσασταν, για την αναφορά σε µακεδο-
νικό έθνος στο σύνταγµα της γειτονικής µας χώρας; Ρωτάω τους
συναδέλφους, διότι την τελευταία φορά που έγινε συζήτηση για
αλλαγή του συντάγµατος της γείτονος, δεν ήταν τώρα µε τον Κο-
τζιά. Ήταν το 1992 επί κυβερνήσεως Κωνσταντίνου Μητσοτάκη
µε Υπουργό Εξωτερικών τον κ. Σαµαρά. Αλήθεια, ο κ. Σαµαράς
είχε ζητήσει την αφαίρεση των αναφορών του συντάγµατος της
γειτονικής χώρας σε µακεδονικό έθνος ή λαό και εµείς δεν το
γνωρίζουµε; Η απάντηση είναι όχι. 

Ο κ. Σαµαράς όταν διαπραγµατεύτηκε το «Πακέτο Πινέιρο» κα-
τέθεσε συνταγµατικές αλλαγές από τη δική µας πλευρά που
είχαν να κάνουν αποκλειστικά µε το θέµα της µειονότητας, να
µην υπάρχει αναφορά σε µειονότητα στο σύνταγµά τους για να
µη διεκδικούν µειονότητα και βεβαίως να εξαλειφθούν και οι ανα-
φορές οι επεκτατικές. Καµµία αναφορά -καµµία αναφορά!- σε
αλλαγή του λεκτικού του συντάγµατος σε σχέση µε µακεδονικό
λαό και µακεδονικό έθνος.

Κι αν δεν µε πιστεύετε, θα ήθελα να καταθέσω σήµερα -επειδή
αυτά δεν έχουν αποχαρακτηριστεί, θα ήθελα να είναι προς
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γνώση των Αρχηγών των Κοµµάτων και όχι του συνόλου των
Βουλευτών- τι περιλαµβάνουν οι διαπραγµατεύσεις για το «Πα-
κέτο Πινέιρο» και τι κατέθεσε ο κ. Σαµαράς. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουργός
Εξωτερικών κ. Αλέξης Τσίπρας καταθέτει για τα Πρακτικά τα
προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο ειδικό αρ-
χείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας
και Πρακτικών της Βουλής)

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Τι είπε ο Πινέιρο;
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-

γός Εξωτερικών): Τι είπε ο κ. Σαµαράς.
Και βεβαίως, επειδή το ίδιο ακούσαµε και από την πλευρά της

κ. Γεννηµατά -που και αυτή µας είπε ότι εάν εµείς είχαµε δώσει
τη γλώσσα και την εθνότητα, θα το είχαµε λύσει το θέµα, αλλά
δεν τα δίναµε γιατί εµείς ήµασταν εθνικά υπερήφανοι- αλήθεια,
κυρία Γεννηµατά, για διαβάστε λίγο καλύτερα τη Συµφωνία της
Αχρίδας που υπεγράφη από τις Ηνωµένες Πολιτείες και την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση το 2001, επί κυβερνήσεως Σηµίτη. Τι λέει, λοι-
πόν, αυτή η συµφωνία; Θέλετε να σας διαβάσω τι λέει αυτή η
συµφωνία; Η επίσηµη γλώσσα της Μακεδονίας και στις διεθνείς
σχέσεις της Μακεδονίας είναι η µακεδονική γλώσσα. Χωρίς καµ-
µία δική σας διαµαρτυρία τότε! Αναφέρεται σε µακεδονική
γλώσσα, αναφέρεται σε Μακεδονία και σε άλλα σηµεία αναφέ-
ρεται και σε Μακεδόνες.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουργός

Εξωτερικών κ. Αλέξης Τσίπρας καταθέτει για τα Πρακτικά τα
προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Τόσο µεγάλο αγώνα είχατε κάνει εσείς για τη µακεδονική
γλώσσα και για την εθνότητα και για τον όρο Μακεδόνες. Ούτε
βέτο ασκήσατε στην Ευρωπαϊκή Ένωση ούτε καµµία αντίρρηση
προβάλλατε, αφού τόσο πολύ σας απασχολούσε το θέµα αυτό. 

Μας κατηγορείτε, επίσης, ακόµα και για το θέµα της ιθαγέ-
νειας στα διαβατήρια. Επί είκοσι πέντε χρόνια οι γείτονές µας
που τους αποκαλείτε Σκοπιανούς, έρχονται εδώ στην Ελλάδα,
κάνουν τα µπάνια τους στη Χαλκιδική, κάνουν τις βόλτες τους
στην πλατεία Συντάγµατος -και καλά κάνουν οι άνθρωποι γιατί
ενισχύουν τον τουρισµό µας- αλλά τα διαβατήριά τους δεν γρά-
φουν «Σκοπιανοί». Γράφουν «Μακεδόνες» σκέτο. Εσείς είκοσι
πέντε χρόνια που ήσασταν; Γιατί το επιτρέψατε αυτό είκοσι πέντε
χρόνια;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Πού ήσασταν το 2008-2009, όταν έγινε η διαπραγµάτευση και

απελευθερώθηκε το καθεστώς για τα διαβατήρια των πολιτών
της γειτονικής χώρας ως χώρας Σένγκεν; Πού ήσασταν, ρε παι-
διά, εσείς οι µακεδονοµάχοι τόσα χρόνια; Οποία υποκρισία!

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ησυχία, παρακαλώ.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-

γός Εξωτερικών): Μας λέτε, τέλος, ότι είναι απαράδεκτο να αυ-
τοπεριοριζόµαστε και να υπονοούµε ότι µπορεί να έχουµε και
εµείς αλυτρωτική λογική, διότι στη συµφωνία –το άκουσα, το είπε
και σήµερα και ο κ. Σαµαράς- λέµε να διαγράψουµε τους αλυ-
τρωτισµούς στα βιβλία και των δύο πλευρών και είµαστε απαρά-
δεκτοι. Γιατί είµαστε απαράδεκτοι; Γιατί δεν λέµε ότι µόνο αυτοί
έχουν αλυτρωτισµό στα βιβλία ή στη ρητορική και τις ενέργειες
κρατικών και ιδιωτικών φορέων. Μάλιστα. 

Στις 4 Σεπτεµβρίου, όµως, του 2012 ο κ. Σαµαράς έγραφε ένα
γράµµα στον κ. Γκρουέφσκι γι’ αυτά τα θέµατα. Και τι έλεγε ο κ.
Σαµαράς τότε στο γράµµα που έστειλε στον κ. Γκρούεφσκι; Ότι
ο έλεγχος του τρόπου που παρουσιάζουν την ιστορία τα σχολικά
βιβλία των δύο χωρών –των δύο χωρών!- και η απαλλαγή τους
από αρνητικά σχόλια, η εχθρική και αλυτρωτική ρητορική εναν-
τίον των γειτόνων µας, είναι το αντικείµενο της συζήτησης.

Το καταθέτω για τα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουργός

Εξωτερικών κ. Αλέξης Τσίπρας καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-

κών της Βουλής)
Ορίστε, ο Σαµαράς, ο οποίος ήρθε σήµερα εδώ και µας είπε:

«Αποκλείεται, δεν υπάρχει περίπτωση ο Σαµαράς να έκανε τέτοιο
πράγµα, σίγουρα». Και βέβαια το ίδιο έκανε και ο Υπουργός
του...

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ησυχία, παρακαλώ.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-

γός Εξωτερικών): ...ο κ. Αβραµόπουλος, µε επιστολή στον οµό-
λογό του Νίκολα Ποπόσκι όπου µίλησε για την ανάγκη κρατικές
υπηρεσίες να αποθαρρύνουν µε ανάλογες ενέργειες που υποκι-
νούν βία και µίσος ή εχθρότητα του ενός έναντι του άλλου και
στις δύο πλευρές. Μάλιστα.

Το καταθέτω για τα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουργός

Εξωτερικών κ. Αλέξης Τσίπρας καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µπορούσα να αναφέρω δε-
κάδες παραδείγµατα για να σας αποδείξω ότι όλη σας η επιχει-
ρηµατολογία το τελευταίο διάστηµα είναι απόλυτα
προσχηµατική, όλη σας η επιχειρηµατολογία το τελευταίο διά-
στηµα είναι απόλυτα κινδυνολογική. 

Σήµερα µας είπατε ακόµα και για τα προϊόντα ονοµασίας προ-
έλευσης, για τα προϊόντα γεωγραφικών ενδείξεων, τα οποία τα
προστατεύει η Ευρωπαϊκή Ένωση -λες και δεν το ξέρετε- η Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή, τόσο εντός Ευρωπαϊκής Ένωσης, όσο και σε
τρίτες χώρες. 

Σήµερα µας είπατε δήθεν ότι δεν θα µπορούµε να παγώσουµε
κεφάλαια ή να βάλουµε βέτο στην ένταξη της γειτονικής χώρας
στην Ευρωπαϊκή Ένωση, αν αυτή δεν τηρεί τη συµφωνία ή αν
δεν τηρεί τις προϋποθέσεις. Και αυτό είναι ένα µεγάλο ψέµα.
Κάθε κεφάλαιο της ενταξιακής πορείας θα κριθεί ανάλογα µε το
αν η γειτονική χώρα προχωράει σε αυτά τα οποία έχουν συµφω-
νηθεί. Ακόµα και το περιβόητο ότι πρέπει να ντρεπόµαστε, γιατί
–λέει- θα πάει να ανοίξει ένα ιδιωτικό ινστιτούτο, δεν είπατε κρα-
τικό γιατί ξέρετε ότι τα κρατικά δεν µπορούν να έχουν...

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Όχι, όχι, δεν το είπε από ιδεολογική άποψη ο κ. Μητσοτάκης.

Ξέρει ότι η συµφωνία λέει ότι τα κρατικά των γειτόνων µας δεν
µπορούν να λένε «Μακεδονικό», θα λένε «Βόρειας Μακεδονίας».
Γι’ αυτό είπε ιδιωτικό, ήξερε τι είπε.

Προφανώς, όµως, δεν ξέρετε ή µάλλον παραγνωρίζετε ότι για
ιδιωτικά ινστιτούτα γλωσσών αποφασίζουµε εµείς. Εµείς αποφα-
σίζουµε αν θα δώσουµε άδεια ή δεν θα δώσουµε άδεια.

Άρα, τι κάνετε; Αυτό το οποίο κάνετε είναι να προσπαθείτε να
παραπληροφορήσετε τον ελληνικό λαό, να δηµιουργήσετε ψευ-
δείς εντυπώσεις, διότι δεν σας φταίει η συµφωνία, κακά τα ψέ-
µατα. Αυτό που σας φταίει –επαναλαµβάνω- είναι ότι τη
συµφωνία τη φέρνουµε εµείς.

Και για του λόγου το αληθές, καρφώθηκε η κ. Γεννηµατά. Διά-
βασα την ανακοίνωσή της στη διαγραφή του κ. Θεοχαρόπουλου.
Γιατί τον διέγραψε; Κατά τα άλλα, δεν έβαζε και πειθαρχία! Φαν-
ταστείτε να έβαζε και πειθαρχία, τι θα του έκανε του ανθρώπου.
Τον διέγραψε όχι γιατί αυτή η µεγάλη ιδεολογική διαφορά να
συµφωνεί ως προοδευτικός άνθρωπος µε αυτή τη συµφωνία,
ενώ είναι κατάπτυστη, είναι το θέµα της διαγραφής του, αλλά
γιατί αντικειµενικά εξυπηρετεί τους σχεδιασµούς του ΣΥΡΙΖΑ και
του κ. Τσίπρα.

Να χαρώ την προοδευτικότητά σας, να χαρώ την εθνική σας
ευθύνη, να χαρώ τη συνείδησή σας και την εθνική σας στάση σε
ένα τόσο κρίσιµο εθνικό θέµα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Δεν θα αποφύγω, όµως, τον πειρασµό να πω δυο λόγια και για

το Κοµµουνιστικό Κόµµα. Δεν το κάνω συχνά, αλλά ξέρετε σε
κρίσιµες στιγµές δεν υπάρχει ασυλία για κανέναν. Τα στερνά τι-
µούν τα πρώτα και όλοι κρινόµαστε για οτιδήποτε κάνουµε. Και
επειδή το Κοµµουνιστικό Κόµµα αναµετριέται µε την ιστορία -
εκατό χρόνια ιστορίας- νοµίζω ότι σήµερα παίρνει µία θέση και
στάση που θα σηµαδέψει την ιστορία του.
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Δεν θέλω να αναφερθώ ούτε στο σλαβοµακεδονικό αλφαβη-
τάρι που µοίραζαν οι Κοµµουνιστές της Τασκένδης στα παιδιά
των Σλαβοµακεδόνων µαχητών του Δηµοκρατικού Στρατού Ελ-
λάδας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Δεν θέλω να αναφερθώ ούτε στις εβδοµήντα χιλιάδες πρόσφυ-

γες του Εµφυλίου, που το ελληνικό κράτος τούς στέρησε το δι-
καίωµα το 1983 να επιστρέψουν στην πατρίδα τους. Ούτε θα
αναφερθώ τόσο στη Σλαβοµακεδόνισσα Ειρήνη Γκίνη, Μίρκα Γκί-
νοβα, την πρώτη γυναίκα που εκτελέστηκε στον Εµφύλιο, κοµ-
µουνίστρια. Αυτές τις ερινύες σας να τις αντιµετωπίσετε µόνοι
σας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Θα µιλήσω πολιτικά, δεν θα αναφερθώ µε κέντρο την ιστορία

του ΚΚΕ. Λέει, λοιπόν, πολιτικά το ΚΚΕ σήµερα, ποιος ο βασικός
λόγος; Το ΝΑΤΟ. Ποιος ο δεύτερος βασικός λόγος; Ο αλυτρωτι-
σµός.

Εντάξει, το ΝΑΤΟ να το δεχτώ ως ένα λόγο να διαφωνεί κανείς.
Αν και εκεί ήθελα να θέσω ένα ερώτηµα. Ας δεχθώ, λοιπόν, εγώ
πλήρως την ανάλυσή σας, ότι η συµφωνία είναι υπαγορευµένη
από τη Δύση, από τον διεθνή ιµπεριαλισµό ή δεν ξέρω τι άλλο
µπορεί να φαντάζεστε. 

Υπό αυτή τη διεθνή συνθήκη, µε δεδοµένη τη βούληση των γει-
τόνων µας να θέλουν να µπουν στο ΝΑΤΟ, που άλλωστε είναι και
δικό τους θέµα, πώς θεωρεί το ΚΚΕ ότι το ελληνικό κράτος θα
µπορούσε ή θα έπρεπε να αναγνωρίσει αυτή τη χώρα; Πώς; Με
ποιο όνοµα; Πώς θα τους λέµε αυτούς τους ανθρώπους; Τι λέτε;
Αφού µας λέτε ότι ο όρος «Μακεδονία» και µόνο στο όνοµά τους
είναι αλυτρωτισµός.

Ή εγώ δεν διάβαζα καλά τον Λένιν όταν ήµουν µικρός ή εσείς
κάτι δεν κάνετε καλά, διότι η αυτοδιάθεση των λαών και των κι-
νηµάτων ήταν ένα από τα βασικά χαρακτηριστικά της επαναστα-
τικής αντίληψης του κοµµουνιστικού κινήµατος.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Εν πάση περιπτώσει, εγώ δεν θέλω να µείνω σε αυτό. Εγώ

θέλω να πω ότι είναι αδιανόητο σήµερα να µην καταλαβαίνετε το
πρωτεύον και το δευτερεύον ή να κάνετε πως δεν καταλαβαίνετε,
γιατί και εσείς για τον λόγο που το κάνουν και οι άλλοι το κάνετε,
για ψηφοθηρικούς λόγους και γιατί σας ενοχλεί ο ΣΥΡΙΖΑ.

Ποια είναι η διάκριση που κάνετε; Δεν καταλαβαίνετε ότι ο κύ-
ριος εχθρός της εργατικής τάξης και των λαϊκών στρωµάτων σή-
µερα είναι η ασίγαστη δίψα του ελληνικού εθνικισµού για
εκδίκηση απέναντι στις κατακτήσεις του λαϊκού κινήµατος, στις
κατακτήσεις της δηµοκρατίας και σε αυτές τις µικρές κατακτή-
σεις που κατάφερε αυτή η Κυβέρνηση; Δεν το καταλαβαίνετε.

Καλή η επίκληση των συµβόλων, αλλά στις διαδηλώσεις και
στα συλλαλητήρια προχθές γίναµε µάρτυρες γεγονότων πολιτι-
κής ηγεµονίας της Ακροδεξιάς. Και δεν θα αναφερθώ µόνο στην
έφοδο στη Βουλή, στο λιντσάρισµα ανθρώπων, στη δολοφονική
επίθεση σε δηµοσιογράφους. Θα αναφερθώ µόνο στο σύνθηµα
αυτό που είδα σε φωτογραφία σε τοίχο της Αθήνας: «Ναι στον
φασισµό», τόσο στεγνά και τόσο, αν θέλετε, ανεπιτήδευτα και
χωρίς ίχνος ενοχής απέναντι στην ιστορία. Αυτό δεν το καταλα-
βαίνετε;

Εγώ θα πω ένα πράγµα, ότι σήµερα και αύριο όλοι µας ανα-
λαµβάνουµε ευθύνη, ευθύνη απέναντι στην ιστορία, ευθύνη απέ-
ναντι στο έθνος, ευθύνη απέναντι και στις αξίες µας και στις
προοδευτικές θέσεις µας και σε όσα διακηρύττουµε τόσα χρόνια
σε αυτόν τον τόπο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και όπως έλεγε και ο µεγάλος Καζαντζάκης: «Οι κοµµουνιστές

την αγαπούν την ευθύνη». Έτσι έλεγε. Ελπίζω κάποια στιγµή να
κάνετε και για αυτό την αυτοκριτική σας.

Κλείνω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γιατί ήδη µακρηγόρησα
πάρα πολύ. Τα Βαλκάνια ήταν πάντοτε η µπαρουταποθήκη της
Ευρώπης, όχι τυχαία. Η διάλυση της ενιαίας Γιουγκοσλαβίας
αποτέλεσε τη θρυαλλίδα µιας σκληρής περιόδου ανάδυσης των
εθνικισµών που σκόρπισαν τον τρόµο και τον θάνατο. Οι εθνικι-
σµοί για πάρα πολλά χρόνια έδιναν τον τόνο σε αυτήν την πε-
ριοχή. Οι διµερείς διενέξεις έληγαν µε το όπλο στο χέρι και όχι
µε συµφωνίες. 

Και η χώρα µας δεν έµεινε ανεπηρέαστη από αυτές τις τεκτο-
νικές αλλαγές. Υπήρξαν, όµως, πάντοτε και πολιτικές δυνάµεις,
αλλά και πολιτικοί και διπλωµάτες που διέβλεψαν έγκαιρα τον
κίνδυνο να µπει η Ελλάδα σε µία αέναη περιπέτεια στα βόρεια
σύνορά της.

Θέλω να παραδεχτώ ότι ένας από τους πρώτους πολιτικούς
που το διέβλεψε αυτό ήταν ο Κωνσταντίνος Μητσοτάκης, παρά
τις τεράστιες ιδεολογικές διαφορές που µε χωρίζουν από την πα-
ράταξή του και βεβαίως παρά τις τεράστιες διαφορές µε την πο-
λιτική που υλοποίησε. Είχε, όµως, σωστή εκτίµηση τη στιγµή της
κατάρρευσης της Γιουγκοσλαβίας και της δηµιουργίας του κρά-
τους των γειτόνων µας.

Είχε πει, λοιπόν, τότε -και νοµίζω ότι έχει µία σηµασία να το
αναφέρω γιατί είναι πολύ επίκαιρο- το εξής: «Είναι απαράδεκτη
υποκρισία εν ονόµατι της εθνικής υπερηφάνειας και της εθνικής
αδιαλλαξίας να δεχόµαστε να µείνει αυτή η χώρα, αυτό το κρά-
τος εις το διηνεκές µε το όνοµα «Μακεδονία» και να µη δεχόµα-
στε να µείνει µε ένα σύνθετο όνοµα». Και πρόσθεσε: «Αυτήν την
ώρα χρειάζεται ειλικρίνεια, εντιµότητα και θάρρος, αυτό χρειάζε-
ται η εξωτερική µας πολιτική και αυτό νοµίζω είναι που µας λεί-
πει».

Δυστυχώς, κύριε Μητσοτάκη, πράγµατι αυτό σας λείπει σή-
µερα θάρρος και τόλµη. Μπορεί να λείπει σε εσάς, δεν λείπει,
όµως, στην πλειοψηφία της εθνικής αντιπροσωπείας και θάρρος
και τόλµη να υψώσουµε τη συνείδησή µας απέναντι σε αυτήν τη
µεγάλη ιστορική, εθνική πρόκληση, να τελειώσει η υποκρισία,
τριάντα χρόνια υποκρισία, να τελειώσει αυτή η εκκρεµότητα, να
στερέψουν τα αποθέµατα του µίσους και του διχασµού που
έσπειραν στους δύο λαούς οι εθνικισµοί και στις δύο πλευρές.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Θεωρώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι µε αυτήν τη συµφω-

νία η Ελλάδα παίρνει πίσω το σηµαντικότερο πράγµα, αυτό που
της ανήκει και είναι η ιστορία της, τα σύµβολά της, την παρά-
δοση, την κληρονοµιά της Αρχαίας Ελληνικής Μακεδονίας.
Όµως και οι γείτονές µας, η Βόρεια Μακεδονία, από µία χώρα
στην οποία έχουµε γυρισµένη την πλάτη και τους σπρώχνουµε
να πάνε σε άλλους γίνεται µία φίλη χώρα, γίνεται µια σύµµαχος
χώρα, γίνεται ένας συµπαραστάτης της Ελλάδας για τη συνερ-
γασία, την ειρήνη και την ασφάλεια στην περιοχή και βεβαίως -
ίσως και πιο σηµαντικό- µακριά από τη σφαίρα επιρροής τρίτων
χωρών που για ίδιον όφελος επιδιώκουν τη διαιώνιση της αστά-
θειας στα Βαλκάνια, τη διαιώνιση αυτής της διένεξης και την
αποδυνάµωση του ρόλου της Ελλάδας στην ευρύτερη περιοχή.

Τώρα, λοιπόν, πράγµατι, κύριε Μητσοτάκη, είναι η κρίσιµη
ώρα. Και σε αυτήν την κρίσιµη ώρα εγώ θέλω να απευθυνθώ
τόσο στους Βουλευτές όσο και στις Ελληνίδες και τους Έλληνες
που µας παρακολουθούν. Είναι η ώρα της εθνικής αυτοπεποίθη-
σης και ναι, της περηφάνιας, της εθνικής περηφάνιας. Δεν
έχουµε να φοβηθούµε τίποτα κοιτάζοντας την αλήθεια. Είναι µία
ιστορική ηµέρα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Η ιστορία να ξέρετε όσο κι αν διαφωνείτε, επειδή τα φέρνουµε

εµείς αυτά, δεν θα δικαιώσει εµάς. Η ιστορία, εάν κάνουµε το
βήµα, θα δικαιώσει την Ελλάδα, την Ελλάδα που τόλµησε, την
Ελλάδα που πάλεψε, την Ελλάδα που γίνεται ο εγγυητής της
σταθερότητας και της συνανάπτυξης στα Βαλκάνια, την Ελλάδα
που η βαριά της ιστορία και το πολύτιµο αξιακό της φορτίο δεν
της επιτρέπει να είναι κοµπάρσος στις διεθνείς εξελίξεις.

Για όλους αυτούς τους λόγους οι Βουλευτές θα σταθούν όρ-
θιοι, οι Βουλευτές θα πράξουν αυτό που λέει η συνείδησή τους,
οι Βουλευτές θα πράξουν το ωφέλιµο για τη χώρα, οι Βουλευτές
θα πράξουν το εθνικό τους καθήκον. Δεν θα τροµοκρατηθούν,
δεν θα τους εκφοβίσει κάνεις. Και η χώρα µε τη ψήφο τους θα
προχωρήσει µπροστά.

Σας ευχαριστώ.
(Όρθιοι οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ χειροκροτούν ζωηρά και πα-

ρατεταµένα)
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Γ’ Αν-

τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥ-
ΛΟΥ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τώρα
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τον λόγο έχει ο κ. Καµµένος, ο Πρόεδρος των Ανεξαρτήτων Ελ-
λήνων.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Πρόεδρος των Ανεξαρτήτων Ελλή-
νων): Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ίσως λαµ-
βάνω τον λόγο για τελευταία φορά ως Πρόεδρος των
Ανεξαρτήτων Ελλήνων σε αυτήν τη Βουλή, γιατί όπως θα εξη-
γήσω παρακάτω ήδη επεξεργάζεται η οµάδα της ηγεσίας του
ΣΥΡΙΖΑ µε τον Πρόεδρο της Βουλής το σενάριο της διάλυσης
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων ως Κοινοβουλευτική Οµάδα, όπως
έκανε µε το Ποτάµι.

Αυτό δεν σηµαίνει, βέβαια, ότι θα φιµωθούµε, δεν σηµαίνει ότι
θα δεχτούµε κοινοβουλευτικά πραξικοπήµατα, δεν σηµαίνει ότι
δεν θα αντισταθούµε απέναντι σε µία απόλυτη αχαριστία, κύριε
Πρόεδρε, απέναντι σε έναν εταίρο σας που ήταν δίπλα σας τέσ-
σερα χρόνια. Είµαστε περήφανοι που βγήκε η Ελλάδα από τα
µνηµόνια.

Πριν από λίγο, ο Πρόεδρος της Βουλής κάλεσε ένα δηµοσιο-
γράφο να διαβάσουν µαζί το άρθρο 15 του Κανονισµού της Βου-
λής και του εξήγησε ότι, όταν µείνουν πέντε Βουλευτές στην
Κοινοβουλευτική Οµάδα θα πρέπει να είναι εκλεγµένοι, λέει, στο
κόµµα αυτό, έτσι όπως προβλέπει ο Κανονισµός, από το ίδιο ψη-
φοδέλτιο.

Τώρα εξηγείται γιατί ο κ. Κουίκ γίνεται Υπουργός. Ο κ. Κουίκ
γίνεται Υπουργός, κύριε Πρωθυπουργέ, διότι όταν θα παραιτηθεί
ο κ. Παπαχριστόπουλος, θα τον αντικαταστήσει προκειµένου να
φύγει από την Κοινοβουλευτική Οµάδα των Ανεξαρτήτων Ελλή-
νων. Πραγµατικά, λυπάµαι πάρα πολύ και οφείλω να πω ότι δεν
το περίµενα από εσάς.

Νοµίζω ότι είναι ξεκάθαρο. Έχει έξι µέλη η Κοινοβουλευτική
Οµάδα µε τον κ. Φωκά. Εάν ο κ. Παπαχριστόπουλος παραιτηθεί,
την έδρα του την παίρνει ο κ. Κουίκ, ο οποίος έχει δηλώσει ότι
θα αλλάξει την έδρα του µε την υπουργική καρέκλα που του προ-
σφέρατε, προκειµένου οι Βουλευτές να µείνουν πέντε και αν ο κ.
Νικολόπουλος έρθει ως συνεργάτης Βουλευτής, σαν Πρόεδρος
του Χριστιανοδηµοκρατικού κόµµατος, οι Ανεξάρτητοι Έλληνες
χάνουµε την κοινοβουλευτική εκπροσώπηση.

Αυτό ήταν κάτι το οποίο ήταν άκρως προσχεδιασµένο και του
διέφυγε του Προέδρου της Βουλής σε συνεργασία µε ένα δηµο-
σιογράφο πριν από λίγο. Δεν πειράζει, όµως, γιατί εάν φύγουµε
έτσι, τουλάχιστον θα καταλάβει ο ελληνικός λαός -και όσοι από
εκείνους που πίστευαν ότι εµείς παίξαµε ένα παιχνίδι µε το σκο-
πιανό και µε το όνοµα της Μακεδονίας- ότι δεν κάναµε καµµία
συναλλαγή.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουρ-
γός Εξωτερικών): Δεν ισχύει κοινοβουλευτικά αυτό που λέτε.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Πρόεδρος των Ανεξαρτήτων Ελλή-
νων): Ισχύει µε το άρθρο 15, παράγραφος 3. Διαβάστε το, κύριε
Πρωθυπουργέ. Λέει ότι η Κοινοβουλευτική Οµάδα πρέπει να
αποτελείται από πέντε στελέχη, τα οποία εκλέγονται από την ίδια
εκλογή.

Εµείς, λοιπόν, όχι απλώς δεν στήσαµε το θέµα του σκοπιανού
και το όνοµα της Μακεδονίας, εµείς ποτέ δεν το διαπραγµατευ-
τήκαµε. Έντιµα και καθαρά, το είχαµε θέσει από την αρχή.

Διότι πιστεύουµε στα λόγια του µακαριστού Χριστόδουλου -
ενοχλεί κάποιους, το ξέρω- ο οποίος στις 3 Ιουνίου του 2006 είχε
πει: «Η Μακεδονία θα σώσει την Ελλάδα γιατί κάποια Ελλάδα
αποφάσισε να αυτοκτονήσει. Και η Μακεδονία είναι αυτή που
κρατάει ψηλά τα λάβαρα. Με τέτοιες ιστορίες, αναµνήσεις, µε
την ιστορική µνήµη καθαρά, χωρίς σκοπιµότητες, χωρίς υπολο-
γισµούς και έξωθεν εντολές, χωρίς υπαγορεύσεις. Γι’ αυτό καλό
θα ήταν όλοι οι Έλληνες να έρχονται από καιρού εις καιρόν στη
Μακεδονία για να προσέχουν που πατάνε. Γιατί σε κάθε βήµα
µπορεί να πατήσεις χώµα ιερό, µπορεί να πατήσεις έναν τάφο,
µπορεί να πατήσεις ένα λείψανο. Είναι διάσπαρτος ο τόπος από
θυσία. Αυτή η θυσία µας δίνει τη ζωή. Αυτή η θυσία µας συντηρεί
και είναι το αντίδοτο της παγκοσµιοποίησης, που θέλει όλα αυτά
να τα ισοπεδώσει, να µη µιλάµε για αγώνες, να µην µιλάµε για
πολέµους, να µη µιλάµε για θυσίες».

Δεν έχουµε σήµερα, λοιπόν, να συζητήσουµε εδώ ένα θέµα
διεθνές ή ένα θέµα εσωτερικό. Εδώ έχουµε να συζητήσουµε
αυτό που περιέγραφε ο µακαριστός Χριστόδουλος, την ικανο-

ποίηση των σχεδίων της παγκοσµιοποίησης.
Πριν από τρεις ώρες -δεν είναι τυχαίο- ο Πρόεδρος των οργα-

νώσεων υπέρ της παγκοσµιοποίησης, µαζί µε το Ίδρυµα Κλίντον,
ο Τζορτζ Σόρος, έβγαλε φωτογραφία µαζί µε τον κ. Ζάεφ. Φωτο-
γραφήθηκαν µαζί στην Ελβετία και κάτω ως σχόλιο έχει τα συγ-
χαρητήρια του κ. Τζορτζ Σόρος προς τον κ. Ζάεφ για την
Συµφωνία των Πρεσπών και ουσιαστικά, την αρχή εφαρµογής
του σχεδίου διάλυσης της Ελλάδας.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ.
Πάνος Καµµένος καταθέτει για τα Πρακτικά η προαναφερθείσα
φωτογραφία, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Αυτή ακριβώς είναι και η δική µας θέση από την πρώτη στιγµή
και εδώ στη Βουλή των Ελλήνων σήµερα.

Το ποιοι δουλεύουν για τον Σόρος θα το δούµε. Η δικαιοσύνη
και κάποιοι έντιµοι δικαστές θα ανοίξουν τους λογαριασµούς κά-
ποιων και τις εταιρείες εκείνων που διακίνησαν αυτή την υπόθεση
πολύ σύντοµα. Κι αν δεν το κάνουν οι εισαγγελείς, θα το κάνουµε
εµείς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα εδώ αποτυπώθηκε το
σύνολο της αλήθειας το οποίο έχουµε ζήσει τα τελευταία χρόνια.
Διότι εδώ δεν είχαµε την αντιπαράθεση της Αξιωµατικής Αντιπο-
λίτευσης µε την Κυβέρνηση. Είχαµε τη σύµπλευση. 

Διαβάζω από τα σηµερινά Πρακτικά. Ντόρα Μπακογιάννη:
«Δεν θέλαµε µε κανένα τρόπο να δώσουµε εθνότητα και γλώσσα
στους Μακεδόνες». Ο δε κύριος Πρωθυπουργός πριν από λίγο
χρησιµοποίησε τον καταπληκτικό όρο οι «Έλληνες Μακεδόνες». 

Υπάρχει ταύτιση απόψεων µεταξύ αυτής της οµάδας της Νέας
Δηµοκρατίας, που σήµερα κατέχει την ηγεσία της, µε τον κ. Κο-
τζιά κι εκείνους που πιστεύουν στην παγκοσµιοποίηση, στην κα-
τάργηση των εθνών - κρατών, που παλεύουν εδώ και χρόνια για
να µπορέσει να επικρατήσει η άποψη του Τίτο και του Χίτλερ, η
δηµιουργία της Μακεδονίας του Αιγαίου.

Βεβαίως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι τυχαίο ότι
από αυτό εδώ το Βήµα η κ. Μπακογιάννη είπε στον κ. Κοτζιά:
«Εγώ θα έρθω µάρτυρας στο δικαστήριο κατά του Καµµένου».
Οι µόνοι οι οποίοι βρισκόµαστε απέναντι σε αυτό το σύστηµα εί-
µαστε οι Ανεξάρτητοι Έλληνες και βεβαίως, κάποιοι συνάδελφοι
από την Ένωση Κεντρώων και τους ανεξάρτητους Βουλευτές.
Όλοι οι άλλοι έχετε παρασυρθεί από τα συστήµατα ηγεσίας που
ελέγχουν τα κόµµατα.

Άκουσα τον Αντώνη Σαµαρά να µιλά από αυτό το Βήµα. Είναι
ένας πολιτικός µε τον οποίο έχω συγκρουστεί περισσότερο από
οποιοδήποτε άλλον, που τον θεωρώ υπεύθυνο για τη διάλυση
της Νέας Δηµοκρατίας, όταν τη µετέτρεψε σε υπερασπιστή του
ΠΑΣΟΚ, του παλιού ΠΑΣΟΚ, του ΠΑΣΟΚ που εµείς σαν Νέα Δη-
µοκρατία το κυνηγούσαµε, που έβαλε µέσα στελέχη από το
ΛΑΟΣ που ανέλαβαν το µεγαλύτερο, αν θέλετε, κοµµάτι της
εξουσίας της, που διέλυσε τις τράπεζες µε τον Βενιζέλο, τα τα-
µεία.

Ο Αντώνης Σαµαράς εδώ επάνω ηγήθηκε µιας οµάδας Βου-
λευτών και είπε ακριβώς το αντίθετο από αυτό που είπε η ηγεσία
της Νέας Δηµοκρατίας. Είπε αυτό το οποίο πιστεύουµε κι εµείς,
ότι «η Μακεδονία είναι µία και είναι ελληνική», αυτό που είπε ο
Κωνσταντίνος Καραµανλής µε δάκρυα στο αεροδρόµιο της Θεσ-
σαλονίκης, στο Αεροδρόµιο Μακεδονία πριν φύγει, αυτό το
οποίο παρέκαµψαν εν συνεχεία όλες οι κυβερνήσεις, µε πρώτη
τη Ντόρα Μπακογιάννη και εν συνεχεία, τον ολετήρα της κυβέρ-
νησης συνεργασίας, τον κ. Κοτζιά.

Λίγες ώρες ακόµα ως το ξηµέρωµα και το µεσηµέρι και η Μα-
κεδονία δεν θα είναι πια µόνο ελληνική. Οι Μακεδόνες θα ζήσουν
να δουν και να ακούσουν άλλη µια χώρα να καυχιέται για το
όνοµα αυτό, για ένα όνοµα που οι πρόγονοι θυσίασαν τη ζωή
τους. 

Έγραψε ο Κωνσταντίνος Καραµανλής για τη Μακεδονία πριν
είκοσι επτά χρόνια: «Η Μακεδονία είναι µία και ελληνική». Σήµερα
γελάνε όλοι παρέα, οι Σλάβοι, οι Αλβανοί, ο Κοτζιάς, οι εκατόν
σαράντα πέντε συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, η Νέα Δηµοκρατία που,
όπως είπε ο κ. Θεοδωράκης, εξοµολογείτο σε αυτόν ότι «ευτυ-
χώς υπογράψετε εσείς, υπογράψτε και ψηφίστε να τελει-
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ώνουµε». Και βεβαίως, µαζί τους θα γελάνε και οι έξι «Εφιάλτες».
Έξι «Εφιάλτες» χρειάζεται µόνο ο ΣΥΡΙΖΑ για να ξεπουλήσει το
όνοµα και τους έχει βρει και µε το παραπάνω. 

Η ιστορία µας είχε έναν Εφιάλτη. Σήµερα προστίθενται άλλοι
έξι, µπορεί και περισσότεροι. Και οι «Εφιάλτες» θα φανερωθούν
σήµερα και αύριο τα ονόµατά τους, αυτά που θα κληρονοµήσουν
οι απόγονοί τους. Θα περάσουν στη µαύρη σελίδα της ιστορίας
και κανείς µας δεν θα τους ξεχάσει και ιδιαίτερα αυτούς θα µνη-
µονεύουν οι Έλληνες για την εσχάτη προδοσία, όταν θα µιλάνε
γι’ αυτή τη νύχτα θρήνου και οργής. Έξι «Εφιάλτες» θα πουλή-
σουν ιστορία και πολιτισµό αιώνων και ένα όνοµα αιώνιο που
έγραψε ιστορία µε αίµα ελληνικό.

Γιατί πολιτισµός δεν είναι να κόβεις κοµµάτια από τον πολιτι-
σµό της χώρας σου και να το πουλάς. Είναι η περιφρούρηση του
πολιτισµού ως κόρη οφθαλµού. Η Άπτερος Νίκη, τα Ελγίνεια,
σου θυµίζουν κάτι, φίλε Αλέξη; Αυτά µας τα άρπαξαν ξένοι, εσείς
και οι υπόλοιποι Έλληνες Βουλευτές µε τη συνείδησή τους. Και
κάποιων η συνείδηση είναι και ελαστική. Άλλα έλεγαν δηµόσια
πριν από τέσσερις µήνες, άλλα λένε σήµερα. Παραδίδετε τα τµή-
µατα της ψυχής του πολιτισµού µας, το όνοµα της Μακεδονίας.

Αγαπητοί φίλοι, αυτοί θα έχουν το όνοµα κι εµείς, όπως είπε
και ο Κώστας Ζουράρις, το παρατσούκλι. Εκεί θα µας καταντή-
σατε. Και ξέρετε πολύ καλύτερα από τον καθένα ότι ήδη έχει κα-
ταρτιστεί το «Βόρεια» και οι αλυτρωτισµοί θα θεριέψουν. Οι
ασκοί του Αιόλου έχουν ανοίξει. Θα κριθούµε όλοι, αλλά περισ-
σότερο απ’ όλους θα κριθούν οι έξι «Εφιάλτες».

Καλούµεθα, λοιπόν, να κυρώσουµε µια συµφωνία που, κατά
την Κυβέρνηση και τους συνοδοιπόρους της, λύνει το πρόβληµα
µε τα Σκόπια. Η συµφωνία αυτή, όµως, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, αυτό που κάνει είναι να µετατοπίσει το πρόβληµα στο
εσωτερικό της πατρίδος µας. Οι βαπτισθέντες «Μακεδόνες» θα
έχουν πλέον κάθε νόµιµο δικαίωµα να ιδρύσουν στη Θεσσαλο-
νίκη, στην Έδεσσα, στη Φλώρινα, στο Αµύνταιο και σε όλες τις
πόλεις και στα χωριά της χώρας µας, συλλόγους πολιτιστικούς
και εκπαιδευτικούς, µε επιγραφές µακεδονίτικες.

Ήδη χθες είχαµε την πρώτη ανακοίνωση από τον Παύλο Βο-
σκόπουλο: «Είµαστε µέλη της εθνικής µακεδονικής µειονότητας
στη βόρεια Ελλάδα». Είναι η αρχή της αποδόµησης. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ.
Πάνος Καµµένος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θα έχουµε αιτήµατα ανάκτησης περιουσιών που βρίσκονται
σε ιδιώτες και κρατικούς φορείς. Το πλέον οδυνηρό, όµως, είναι
ότι η ενδεχόµενη απόρριψη οποιονδήποτε αιτηµάτων από αυτά,
θα µας οδηγήσει σε αναπόφευκτη καταδίκη από το Διεθνές Δι-
καστήριο, που θα στηριχθεί στο Προσύµφωνο των Πρεσπών.

Πέραν, όµως, των ανωτέρω, δίνει και την εικόνα µιας αδύνα-
µης χώρας. Γιατί όπως είπε ο Θουκυδίδης κι επανέλαβε ο Μπί-
σµαρκ: «Όταν ένας αδύναµος διαπραγµατεύεται µε έναν δυνατό,
παίρνει αυτά που του προσφέρει ο δυνατός. Διαφορετικά, όσο
περισσότερο διαπραγµατεύεται, θα παίρνει λιγότερα».

Και αυτό ακριβώς συνέβη µε τη Συµφωνία των Πρεσπών. Πή-
ραµε τα λιγότερα. Το στοιχείο αυτό θα επηρεάσει και τη σχέση
µε την Τουρκία, όχι θετικά αλλά αρνητικά. Όταν θα δούµε στη,
νατοϊκή χώρα πλέον, «Βόρεια Μακεδονία», τουρκικές αεροπορι-
κές βάσεις µε αεροσκάφη της τουρκικής Πολεµικής Αεροπορίας,
τότε θα καταλάβουµε τι σηµαίνει Συµφωνία των Πρεσπών.

Πέραν των άλλων, παρ’ όλο που η ένταξή τους στην Ευρω-
παϊκή Ένωση µε τα πολλαπλά οικονοµικά και πολιτικά ωφελή-
µατά τους και η προσχώρηση τους στο ΝΑΤΟ ήταν στη δική µας
ευχέρεια, δεν τα εκµεταλλευτήκαµε. Μάλιστα παραπλανήσατε
τη Βουλή των Ελλήνων και ενώ ήσασταν υποχρεωµένοι να φέ-
ρετε εδώ τη συµφωνία του ΝΑΤΟ και να περάσει µε 180 ψήφους
-«παράλληλα» λέει η συµφωνία- δεν το πράξατε. Και δεν το πρά-
ξατε, γιατί ξέρετε ότι δεν έχετε τους 180. Επίσης, όµως, δεν το
πράξατε, γιατί ακόµα δεν έχετε πείσει τα µέλη της Κοινοβουλευ-
τικής σας Οµάδας για το αν πρέπει να µπει στο ΝΑΤΟ η Πρώην
Γιουγκοσλαβική Δηµοκρατία της Μακεδονίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσοι θα ψηφίσετε αυτήν τη σύµ-
βαση δηµιουργείτε και ένα µειονοτικό πρόβληµα στη χώρα, όχι

µε τη θέληση των ξένων, αλλά µε τη δική σας θέληση και εθνική
ευθύνη. Μετατρέπετε τους Μακεδόνες σε µειονότητα των Σλά-
βων των Σκοπίων. Δηµιουργείτε ρωγµή στην εθνική συλλογικό-
τητα της ελληνικής κοινωνίας. Διαχωρίζετε τους Έλληνες σε
βόρειους και νότιους. Ακολουθείτε, εσείς και οι συνοδοιπόροι
σας, µια πολιτική καταστροφολογίας και διχασµού του ελληνικού
λαού. Αγνοείτε τη θέλησή της συντριπτικής πλειοψηφίας όχι
µόνο του ελληνικού λαού, αλλά και του έθνους των Ελλήνων που
ζουν ανά την υφήλιο.

Οι Σλάβοι φίλοι σας από τα Σκόπια, ο Ζάεφ, ο Ντιµιτρόφ σάς
προσβάλλουν καθηµερινά µε τις δηλώσεις τους, σας εκθέτουν.
Παραβιάζουν τη συµφωνία πριν καν την κυρώσει το ελληνικό
κράτος, το ελληνικό Κοινοβούλιο.

Ο εθνικός τους ύµνος, που θα παραµείνει εν ισχύι, τραγουδά
για τη Μακεδονία, όχι τη «Βόρεια Μακεδονία». Εσείς τηρείτε όχι
µόνο σιγή τάφου, αλλά συνεχίζετε ακάθεκτοι τον πολιτικό και
εθνικό σας κατήφορο, ευδαιµονιζόµενοι για την επιτέλους ικα-
νοποίηση του ιδεοληπτικού σας οράµατος να υλοποιήσετε τις
αποφάσεις σοβιετικοσταλινικού και Τιτοϊκού επεκτατισµού, πα-
ραχωρώντας τη Μακεδονία στους Σλάβους.

Έφτασε ο Πρόεδρος της Βουλής, από τους κύριους αρχιτέ-
κτονες αυτής της συµφωνίας και της µεθοδολογίας διάλυσης
των κοµµάτων του Κοινοβουλίου, να παραληρεί απ’ αυτό εδώ το
Βήµα ότι το σύνθηµα «Η Μακεδονία είναι µία και ελληνική» είναι
αλυτρωτισµός, προσβάλλοντας τον Κωνσταντίνο Καραµανλή,
προσβάλοντας τον µακαριστό Χριστόδουλο, προσβάλλοντας το
80% του ελληνικού λαού, προσβάλλοντας την ίδια τη Μακεδο-
νία.

Κύριε Βούτση, όταν λέµε ότι η Μακεδονία είναι µία και ελλη-
νική, µιλάµε για τον πολιτισµό, την ιστορία της Μακεδονίας, του
ελληνικού έθνους. Δεν µιλάµε για τα εδάφη της Μακεδονίας στα
οποία αναφέρεστε εσείς και που δεν παράγουν πολιτισµό, αλλά
στάρι, ντοµάτες, αγγούρια, ροδάκινα του κ. Μητσοτάκη και άλλα
αγροτικά προϊόντα. Πολιτισµό δεν παράγει το χωράφι. Οι άνθρω-
ποι τον παράγουν τον πολιτισµό.

Και έχετε την ψευδαίσθηση ότι µε το να παραµυθιάζετε τους
ακροατές σας µε µία παλιάς κοπής φθαρµένη αριστερή προπα-
γάνδα περί διεθνισµού, συµφιλίωσης των λαών, γκρέµισµα των
συνόρων, µίζερη ξενοφοβική πατρίδα, ασκείτε προοδευτική πο-
λιτική. Μήπως δεν ζείτε στην Ελλάδα αλλά σε χώρα του παρα-
πετάσµατος;

Βέβαια, όταν θα δείτε τη νατοϊκή βάση µε τα πυρηνικά, τότε
να δω τον κ. Παπαδόπουλο τι θα λέει στους ψηφοφόρους του,
που τον ανησυχούσε µήπως γίνει καµµία βάση στη Λάρισα ή στα
Τρίκαλα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, ισχυρίζεστε ότι επι-
διώκετε µε το προσύµφωνο αυτό την ειρηνική συνύπαρξη και
φιλία των δύο λαών, που ούτως ή άλλως υπήρχε. Πώς όµως είναι
δυνατόν να επιβιώσει, όταν στηρίζεται στην παραχάραξη της
ιστορίας και του πολιτισµού της πατρίδας µας; Αυταρχική πολι-
τική ασκείτε και την ασκείτε εκµεταλλευόµενοι τη στήριξη απο-
στατών Βουλευτών, που τόσο αυτοί όσο και εσείς θα γραφτείτε
στις µαύρες σελίδες της ιστορίας.

Λυπάµαι πάρα πολύ που µία κυβέρνηση εθνικής συµφιλίωσης,
µία κυβέρνηση που κατάφερε να ενώσει δύο διαφορετικούς χώ-
ρους, από κυβέρνηση εθνικής συµφιλίωσης έγινε κυβέρνηση
αποστατών. 

Λυπάµαι πάρα πολύ, διότι ενώ µαζί ταχτήκαµε να χτυπήσουµε
τη διαφθορά, η διαφθορά όχι µόνο γελάει, αλλά βγάζει και ανα-
κοινώσεις, οµιλίες, προκαλώντας σας.

Βέβαια, όταν σε µια υπόθεση ναρκωτικών µε τρεις τόνους
ηρωίνης έχει ασκηθεί ποινική δίωξη και για να οριστεί ο ανακρι-
τής έχει περάσει ένας χρόνος, είναι φυσικό αυτοί οι διαπλεκόµε-
νοι που εσείς απειλήσατε, να γελάνε και µε εσάς και µε εµάς.
Όταν οι εισαγγελείς παραιτούνται από τη Βιέννη και όταν οι κυ-
ρίες σύµβουλοί σας λένε στους δικαστές «Άστο αυτό για παρα-
κάτω», τότε αυτό προσβάλλει και εσάς αλλά και εµάς.
Περισσότερο, όµως, προσβάλλει τη δηµοκρατία και τους πολί-
τες.
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Ανεξαρτήτων Ελλή-
νων)

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Συγνώµη. Οι σύµβουλοι
παρεµβαίνουν στη δικαιοσύνη, κύριε Πρόεδρε; Κύριε Πρόεδρε,
τι ακούστηκε εδώ; Οι σύµβουλοι του Πρωθυπουργού παίρνουν
τους δικαστές και τους λένε να µην κάνουν διώξεις; Τι είπε ο κύ-
ριος Πρόεδρος των ΑΝΕΛ τώρα; Δεν ακούσατε τι είπε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Όχι, γιατί είχαµε µία
συνοµιλία.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Οι σύµβουλοι του Πρω-
θυπουργού παίρνουν τους δικαστές και τους λένε σε ποιον θα
κάνουν διώξεις. Ακούσατε τι είπε; Κύριε Καµµένε, έχετε ακούσει,
όταν ήσασταν στο Μέγαρο Μαξίµου, τέτοιο πράγµα;

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Πρόεδρος των Ανεξαρτήτων Ελλή-
νων): Στη δηµόσια τηλεόραση...

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Τι λέτε κύριε; Εδώ κατα-
λύεται η δηµοκρατία µας!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Έχει ζητήσει τον
λόγο ο κ. Τασούλας.

Ορίστε, κύριε Τασούλα, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω τον λόγο

για µισό λεπτό και ζητώ συγγνώµη.
Ο κύριος Πρωθυπουργός ανεφέρθη στο όνοµά µου, κυρίως

όµως ανεφέρθη στην επίµαχη οµιλία -και πάλι το αναφέρω- του
Ευάγγελου Αβέρωφ τον Ιούνιο του 1959. Και είπε, σωστά αυτή
τη φορά, ο Πρωθυπουργός -λέγοντας ότι «τώρα θα το πω
σωστά»- ότι επίδικο εκείνης της συνεδριάσεως και εκείνης της
οµιλίας και εκείνης της εποχής -λέω εγώ, γιατί είναι άλλες οι επο-
χές- δεν ήταν η γλώσσα, αλλά η αποποίηση της υπάρξεως µακε-
δονικής µειονότητας στην Ελλάδα. Και αυτό ήταν το νόηµα της
οµιλίας.

Παρά ταύτα, ο κύριος Πρωθυπουργός δεν άντεξε να πει µόνο
την ιστορική αλήθεια, αλλά επανέλαβε ότι τάχα ο Αβέρωφ επι-
νόησε τότε, τον Ιούνιο του 1959, τη διατύπωση, αναγνωρίζοντας
δήθεν έτσι την ύπαρξη µακεδονικής γλώσσας. Σε άλλη παρά-
γραφο της οµιλίας του Αβέρωφ εκείνη την ηµέρα, απαντώντας
στους Βουλευτές των φιλελευθέρων Αλλαµανή και Κοθρή, λέει
όντως τη διατύπωση «µακεδονική γλώσσα», αλλά τη παραπέµπει
ως έκφραση στο τιτοϊκό σύνταγµα, το οποίο την εποχή εκείνη
αναγνώριζε στη Γιουγκοσλαβία έξι γλώσσες, µία των οποίων
βάσει του τότε συντάγµατος ονοµαζόταν «µακεδονική γλώσσα».

Άρα δεν ήταν δική του διατύπωση, αλλά άντλησε αυτήν την
έκφραση από το τιτοϊκό σύνταγµα.

Αυτά τα λέω για να είναι πλήρης η εικόνα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του

ΚΚΕ κ. Κουτσούµπας. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-

τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η συµφωνία που φέρνει η Κυβέρ-
νηση του ΣΥΡΙΖΑ για ψήφιση στη Βουλή είναι µία επαίσχυντη
συµφωνία, µια συµφωνία κατά παραγγελία των ιµπεριαλιστικών
συµφερόντων των Αµερικανών και του ΝΑΤΟ, η οποία βέβαια
έχει και την αποδοχή της άρχουσας τάξης στην Ελλάδα που
προσδοκά οφέλη. Και αυτό είναι το κύριο, το κρίσιµο ζήτηµα και
για τους δύο λαούς, και της Ελλάδας και της γειτονικής χώρας,
της FYROM.

Και αυτό γίνεται συστηµατική προσπάθεια να αποκρυβεί απ’
όλα τα κόµµατα µηδενός εξαιρουµένου εδώ µέσα. Γιατί αυτό
είναι και το βασικό πρόβληµα αυτής της κατάπτυστης συµφω-
νίας, που ανοίγει τον ασκό του Αιόλου για το διαίρει και βασίλευε,
για αλλαγή συνόρων αύριο στα Βαλκάνια, για την καλλιέργεια
του µίσους ανάµεσα στους λαούς. Γιατί αυτό είναι τελικά που
καθορίζει και τα υπόλοιπα, τις αµφισηµίες, τους απαράδεκτους
συµβιβασµούς, τα ήξεις αφήξεις, δηλαδή όλα τα σπέρµατα του
αλυτρωτισµού που παραµένουν στη συµφωνία αυτή.

Αυτά ακριβώς είναι η µοναδική αλήθεια, κύριε Τσίπρα, για να
δανειστώ και λίγο το σύνθηµα από το γνωστό σας σποτάκι για
τη Συµφωνία των Πρεσπών και αυτή την αλήθεια επιδιώξατε από
την πρώτη στιγµή να την κρύψετε όχι µόνο εσείς, αλλά και οι
υπόλοιποι εδώ µέσα, µε τις ευλογίες βέβαια του Πάιατ.

Η αλήθεια είναι ότι η συµφωνία που υπογράψατε µε τον Ζάεφ
είναι µια συµφωνία η οποία επιτεύχθηκε µε την απρόκλητη πα-
ρέµβαση των Ηνωµένων Πολιτειών Αµερικής, του ΝΑΤΟ, της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης. Έχει τη δική του σφραγίδα. Υπογράφηκε µε
βάση τις προθεσµίες και τα χρονοδιαγράµµατα που καθόρισαν
αυτοί οι οργανισµοί, για να µην αναφερθώ στις πιέσεις που ασκή-
θηκαν από τα ίδια «κοράκια», για να σας θυµίσω ξανά πώς εσείς
αποκαλούσατε τους αµερικανοΝΑΤΟϊκούς, τους Ευρωπαίους
µέχρι τις αρχές του 2015.

Ας τα αφήσει αυτά που ξέρει ο µέχρι πρόσφατα συνοδοιπόρος
σας, ο Καµµένος, ότι δήθεν οι Αµερικάνοι και το ΝΑΤΟ δεν πίεζαν
γι’ αυτήν τη συµφωνία, όπως είπε, αλλά η πρόταση ήταν του Κο-
τζιά και ότι µόνο η Ευρωπαϊκή Ένωση και η Γερµανία ασκούσαν
πιέσεις να υπογράψετε µε τον κ. Ζάεφ. Με κάτι τέτοια, βέβαια,
γελάνε και οι πέτρες ακόµα. 

Τη Συµφωνία των Πρεσπών στήριξαν οι Ηνωµένες Πολιτείες
και η Κυβέρνηση Τραµπ, στο πρόσωπο του οποίου ο κ. Τσίπρας
«ξέπλυνε» τον αµερικανικό ιµπεριαλισµό, του ίδιου Τραµπ που
στήνει τείχη και πυροβολεί µετανάστες από το Μεξικό, που στη-
ρίχθηκε από την Κου Κλουξ Κλαν. Μέχρι και ο Τζωρτζ Μπους, ο
µακελάρης της Μέσης Ανατολής, επιστρατεύτηκε.

Τη Συµφωνία των Πρεσπών επέβαλε το ΝΑΤΟ, αυτός ο δολο-
φονικός οργανισµός που φούντωσε τις εθνικιστικές διαιρέσεις
στην περιοχή, που αιµατοκύλησε τα Βαλκάνια δύο και τρεις
φορές, επέβαλε την αλλαγή συνόρων.

Μάλιστα, ο γενικός γραµµατέας του ΝΑΤΟ ήταν ο πρώτος που
συνεχάρη τον Ζάεφ για το αποτέλεσµα στη Βουλή των Σκοπίων,
την ίδια ώρα που επίσηµα και ανεπίσηµα αξιωµατούχοι του, αλλά
και πράκτορες διάφοροι, αλώνιζαν όλα τα Βαλκάνια.

Τη Συµφωνία των Πρεσπών στήριξαν η Ευρωπαϊκή Ένωση και
οι ηγέτες των χωρών της, µε πρώτη και καλύτερη τη Μέρκελ, που
ήρθε στην Ελλάδα για να σας δώσει συγχαρητήρια και να στηρί-
ξει και προσωπικά εσάς, κύριε Τσίπρα, γιατί βγάλατε πέρα µια
βρώµικη µεν, αλλά δύσκολη αποστολή. Και από κοντά φυσικά ο
Μακρόν, ο Γιούνκερ, ο Κουρτς, αυτός ο ακροδεξιός καγκελάριος
της Αυστρίας, που έστειλε µάλιστα και µήνυµα για τις θετικές
προοπτικές της Συµφωνίας των Πρεσπών. Ακόµα και η κυβέρ-
νηση Ερντογάν χαιρέτησε τη Συµφωνία των Πρεσπών και την έν-
ταξη της FYROM στο ΝΑΤΟ.

Δεν είναι τυχαίο άλλωστε ότι το κόµµα των Αλβανών στη
FYROM, που ψήφισε υπέρ της Συµφωνίας των Πρεσπών, έχει την
ολόπλευρη στήριξη της Άγκυρας ούτε είναι τυχαίο ότι την επό-
µενη ηµέρα της αποστολής της ρηµατικής διακοίνωσης των Σκο-
πίων στην Ελλάδα ο Υπουργός Εξωτερικών της Πρώην
Γιουγκοσλαβικής Δηµοκρατίας της Μακεδονίας Ντιµιτρόφ συ-
ναντήθηκε µε τον Υπουργό Εξωτερικών της Τουρκίας Τσαβού-
σογλου.

Η συµφωνία που υπογράψατε, κύριε Τσίπρα, είναι νατοϊκή και
το φωνάζει από την αρχή κιόλας του κειµένου της. Μόλις από το
άρθρο 2 καταγράφονται αναλυτικά οι εγγυήσεις από την πλευρά
της Ελλάδας ότι θα στηρίξει την ένταξη της FYROM στους δύο
ιµπεριαλιστικούς οργανισµούς –ΝΑΤΟ και Ευρωπαϊκή Ένωση-,
όπως και τα χρονοδιαγράµµατα της ενταξιακής διαδικασίας. Εδώ
καταγράφεται µε κάθε λεπτοµέρεια και το υπόλοιπο χρονοδιά-
γραµµα για την ένταξη τελικά στο ΝΑΤΟ. 

Μάλιστα, για αυτό το κραυγαλέο άρθρο της συµφωνίας δεν
λένε κουβέντα ούτε εσείς, κύριοι της Κυβέρνησης, ούτε οι κύριοι
της Νέας Δηµοκρατίας και άλλων κοµµάτων που υποτίθεται ότι
διαφωνείτε και λέτε ότι θα την καταψηφίσετε και αυτό θα κάνετε,
γιατί κανείς σας δεν αµφισβητεί τον στόχο της ευρωατλαντικής
ολοκλήρωσης στα Βαλκάνια, τον οποίο κυρίως υπηρετεί αυτή η
συµφωνία.

Μήπως αµφισβητεί η Νέα Δηµοκρατία τους σχεδιασµούς των
Αµερικάνων, του ΝΑΤΟ στα Βαλκάνια; Όχι βέβαια. Μήπως τους
αµφισβητεί το ΚΙΝΑΛ, τα υπόλοιπα κόµµατα, οι Βουλευτές που
µε ευκολία µεταπηδούν από το ένα κόµµα στο άλλο; Κανείς σας.

Μπορεί η Νέα Δηµοκρατία µε τη στάση της να ψαρεύει στα
θολά νερά του αντιδραστικού εθνικισµού, να καλύπτει ακόµα και
πλευρές της δράσης της Χρυσής Αυγής. Όµως και τι δεν θα έδινε
η δική της Κυβέρνηση να ήταν ο προτιµώµενος εταίρος στην πε-
ριοχή, όπως λέει και ο λαλίστατος Αµερικανός πρέσβης Πάιατ.
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Κι εσείς, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, φτάνετε στο σηµείο να λέτε ότι η
συγκεκριµένη συµφωνία είναι απλά µια διµερής συµφωνία µε την
Πρώην Γιουγκοσλαβική Δηµοκρατία της Μακεδονίας, ότι η είσο-
δος στο ΝΑΤΟ είναι επιλογή του λαού της γειτονικής χώρας. Πού
τα πουλάτε αυτά; Πού τα λέτε αυτά;

Επειδή σίγουρα έχετε διαβάσει τη συµφωνία και φυσικά το
άρθρο 2, απλά λέτε ένα ακόµα µεγάλο ψέµα για να κρύψετε την
ουσία.

Και για να έχουµε το καλό ερώτηµα: Από πού προκύπτει ότι ο
λαός της γειτονικής χώρας θέλει να µπει η χώρα του στο ΝΑΤΟ; 

Ξεχάσατε ότι ακόµα και στο δηµοψήφισµα που στήθηκε µε το
ερώτηµα «Είστε υπέρ της εισόδου στο ΝΑΤΟ και την Ευρωπαϊκή
Ένωση αποδεχόµενοι τη συµφωνία;» το ποσοστό αποχής ήταν
στο 70%. Βέβαια, οι σύµµαχοί σας, οι ιµπεριαλιστές, έδειξαν πού
την έχουν γραµµένη τη θέληση αυτή του λαού. Αφού πρώτα κα-
τέφυγαν σε πιέσεις, τελεσίγραφα, εκβιασµούς, παρεµβάσεις,
στο τέλος αγνόησαν και το αποτέλεσµα του δηµοψηφίσµατος,
που οι ίδιοι έστησαν, όπως άλλωστε συνηθίζουν να κάνουν παν-
τού και πάντα.

Η ένταξη, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, στις διάφορες ενώσεις δολοφό-
νων των οραµάτων και της θέλησης των λαών σε όλες τις χώρες
ποτέ δεν είναι πραγµατική επιλογή των λαών, αλλά είναι της άρ-
χουσας τάξης, της αστικής τάξης κάθε χώρας, για να υπηρετήσει
τα δικά της ιδιοτελή οικονοµικά και πολιτικά συµφέροντα.

Όµως, ακόµα κι αν δεχτούµε αυτό που λέτε, ότι ο γειτονικός
λαός επέλεξε κάτω βέβαια από πιέσεις και εκβιασµούς µια σε
βάρος του επιλογή να ενταχθεί σε µια τέτοια επιθετική στρατιω-
τική συµµαχία, την οποία θέλει και η άρχουσα τάξη εκείνης της
χώρας, πώς εξηγείται η δική σας Κυβέρνηση, που αυτοαποκα-
λείται µάλιστα αριστερή, προοδευτική, να σπρώχνει τον γειτονικό
λαό σε αυτήν την επιλογή, στις ιµπεριαλιστικές αλυσίδες; Γιατί
αυτό κάνατε και εσείς και φυσικά οι Αµερικάνοι και οι Ευρωπαίοι,
οι υπόλοιποι.

Μάλιστα, µια Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ έφτασε στο σηµείο εδώ
µέσα να µας πει ότι η συµφωνία είναι και αντιιµπεριαλιστική, προ-
καλεί ρήγµα –λέει- στον ιµπεριαλισµό. Τόσο που τα έκαναν πάνω
τους οι ιµπεριαλιστές! Τι να πούµε; Η λογική σηκώνει ψηλά τα
χέρια, γιατί από την επιστήµη και την ιστορία έχετε πάρει βέβαια
οριστικά διαζύγιο.

Κάποιοι και κάποιες -δεν θυµάµαι τώρα τα ονόµατά τους- επι-
καλέστηκαν µάλιστα και το ΕΑΜ, λέγοντάς µας ότι η δική σας
Αριστερά παίρνει τη συνέχεια από εκείνη την περίοδο και για
αυτό εντάσσετε τη Συµφωνία των Πρεσπών σε αυτήν τη µεγάλη
πορεία που έχετε διανύσει. Λίγη ντροπή δεν βλάπτει, θα σας λέ-
γαµε. Τρίζουν τα κόκκαλα χιλιάδων αγωνιστών και αγωνιστριών.
Το ΕΑΜ έγραψε ηρωικές σελίδες, γιατί ο αιµοδότης του, το ΚΚΕ,
δεν υποτάχθηκε στον αρνητικό συσχετισµό δυνάµεων, δεν ακο-
λούθησε τις σειρήνες της αναγκαίας τότε προσαρµογής που κα-
λούσαν τότε τον λαό να κάτσει στα αυγά του, γιατί, όπως έλεγαν,
οι χιτλερικοί, οι Γερµανοί, ήρθαν για να µείνουν καιρό στην Ελ-
λάδα, ότι είναι ένας ανίκητος και πανίσχυρος αντίπαλος. Και οι
περισσότεροι βέβαια απ’ όσους τα έλεγαν τότε αυτά, χωρίς να
το καταλάβουν µάλιστα, αρκετοί απ’ αυτούς, κατάντησαν δωσί-
λογοι, προδότες, συνεργάτες, εταίροι της τριπλής Κατοχής, της
γερµανικής, της ιταλικής και της βουλγάρικης.

Και σήµερα τολµάτε να βάζετε στο στόµα σας τον Δηµοκρα-
τικό Στρατό, την εκτελεσµένη ηρωίδα του ΚΚΕ, τη Μίρκα Γκί-
νοβα, Ειρήνη Γκίνη, ηρωίδα την οποία εκτέλεσαν τα δολοφονικά
όπλα που είχαν πάνω τη σφραγίδα «Made in USA», δηλαδή των
Αµερικάνων, αυτούς που εσείς προσκυνάτε εδώ µέσα σήµερα.

Αίσχος! Τσιράκια των Αµερικάνων και του ΝΑΤΟ είστε! Αλλά
αυτοί είστε, έτοιµοι για τη βρώµικη δουλειά. Είναι η ίδια λογική
που και τώρα υποτάσσει την υποταγή στον αρνητικό –λέει- συ-
σχετισµό δυνάµεων, την υποταγή στα ιµπεριαλιστικά κέντρα,
γιατί δεν υπάρχουν οι συνθήκες. 

Πείτε, λοιπόν, καθαρά ότι εξυπηρετώντας στρατηγικές επιλο-
γές και της άρχουσας τάξης της Ελλάδας, που ενδιαφέρεται για
τις µπίζνες της µε τη γειτονική χώρα και όχι µόνο, κάνετε άλλον
έναν επαίσχυντο συµβιβασµό που µπορεί να στοιχίσει βέβαια και
στους δύο λαούς αλλά και ευρύτερα και αφήστε στην άκρη την
ηρωική ιστορία του ελληνικού λαού, τους τιµηµένους ήρωες νε-

κρούς µας. Γιατί ξέρετε καλά -και το ξέρουν και όλοι όσοι τώρα
µας ακούν και όχι µόνο µέσα σε αυτή την Αίθουσα, όλοι όσοι νιώ-
θουν αριστεροί, προοδευτικοί σε αυτόν τον τόπο- ότι ποτέ η ση-
µαία του ΕΑΜ, του ΕΛΑΣ, του Δηµοκρατικού Στρατού δεν θα
σταθεί, ούτε στάθηκε ποτέ δίπλα στη σηµαία του ΝΑΤΟ, των
Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής, της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Και εσείς, βέβαια, έχετε κάνει εδώ και καιρό την επιλογή σας.
Η Κυβέρνησή σας, κύριε Τσίπρα, έχει εξελιχθεί στον καλύτερο
σηµαιοφόρο των σχεδιασµών του ΝΑΤΟ και της Ευρωπαϊκής
Ένωσης στην περιοχή, βέβαια επιδιώκοντας, για να το λέµε και
αυτό, το αζηµίωτο για εφοπλιστές, βιοµηχάνους, µεγαλοεισαγω-
γείς, µεγαλοεξαγωγείς και άλλους. Αυτό ακριβώς εννοείτε µε τα
περί ηγετικού σας ρόλου στα Βαλκάνια. Μάλιστα, η πρόσφατη
δηµοσιοποίηση της ολοκληρωµένης Έκθεσης του Υπουργείου
Εξωτερικών για την Ελλάδα, των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµε-
ρικής, πέρα από το γεγονός ότι θυµίζει παλιές σκοτεινές εποχές,
επιβεβαιώνει πλήρως τον ρόλο που έχετε αναλάβει στην προ-
ώθηση αυτών των αµερικανονατοϊκών σχεδιασµών. 

Στην έκθεση αναγνωρίζεται ρητά και κυνικά «ότι η Συµφωνία
των Πρεσπών έχει τη ευρωατλαντική σφραγίδα», ότι «η Ελλάδα
είναι αφοσιωµένος εταίρος στην προώθηση των συµφερόντων
των ΗΠΑ εντός και εκτός Ελλάδας, ότι η ελληνική Κυβέρνηση
υποστηρίζει την εµβάθυνση της στρατιωτικής συνεργασίας, προ-
σφέροντας επιπλέον τοποθεσίες εκτός του κόλπου της Σούδας,
για να υποστηρίξει στρατιωτικές επιχειρήσεις των ΗΠΑ στην πε-
ριοχή».

Φτάνει µάλιστα στο σηµείο να οµολογεί ότι «θα επιστρατευ-
τούν –αυτά λένε ακριβώς- ΜΚΟ και µέσα µαζικής ενηµέρωσης
για να πειστεί ο ελληνικός λαός για την αναγκαιότητα αυτής της
πολιτικής». Τόσο προοδευτική είναι η πολιτική σας! 

Αυτές οι ανατριχιαστικές επιδιώξεις, πραγµατικά, της αµερι-
κάνικης πολιτικής δεν αµφισβητούνται από την Κυβέρνηση ούτε
φυσικά από τη Νέα Δηµοκρατία. Ο λαός µας πρέπει να ξέρει ότι
στα Βαλκάνια αυτή τη στιγµή είναι σε εξέλιξη ένας µεγάλος πό-
λεµος, οικονοµικός πόλεµος, για τις αγορές, τις πρώτες ύλες,
τους αγωγούς, ο οποίος έχει φτάσει στο σηµείο στρατιωτικών
προετοιµασιών, µε απρόβλεπτες συνέπειες για όλους τους
λαούς. 

Το ΝΑΤΟ, οι Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής και η Ευρω-
παϊκή Ένωση προσπαθούν να ανακόψουν, να προλάβουν τα σχέ-
δια και την επιρροή της Ρωσίας και της Κίνας. 

Μάλιστα, για τα σχέδια της Κίνας στα Βαλκάνια µίλησε και η
κ. Μέρκελ στην πρόσφατη επίσκεψή της, γι’ αυτό βιάζονται για
την ολοκλήρωση της ένταξης των δυτικών Βαλκανίων στις ευ-
ρωατλαντικές δοµές. 

Η Ρωσία έχει ήδη σηµαντικά ερείσµατα στη Σερβία. Γενικό-
τερα τα Βαλκάνια είναι προνοµιακή αγορά αλλά και πεδίο σκλη-
ρής διαπάλης για τη διέλευση ή όχι του ρώσικου φυσικού αερίου
και για άλλα στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Και για την Κίνα τα Βαλκάνια αποτελούν κανάλι για τον «δρόµο
του µεταξιού» προς την Ευρώπη, µε την αξιοποίηση του λιµανιού
του Πειραιά και την ανάπτυξη σιδηροδροµικών δικτύων της Σερ-
βίας.

Η Κυβέρνησή σας, µε τη σύµφωνη γνώµη βέβαια και των υπο-
λοίπων, βάζει σε τεράστιους κινδύνους τον λαό µας για χάρη
τµηµάτων του εγχώριου µεγάλου κεφαλαίου από τη ληστεία και
εκµετάλλευση άλλων λαών µήπως εξασφαλίσουν µεγαλύτερο
µερίδιο και κέρδη. 

Οι κίνδυνοι για τον δικό µας λαό αλλά και για τους λαούς των
Βαλκανίων µεγαλώνουν συνεχώς, ιδιαίτερα τώρα που παρατη-
ρείται µια µεγάλη κινητικότητα στο ζήτηµα της αλλαγής συνόρων
στην περιοχή των Βαλκανίων όπου προχωράει ήδη η αλλαγή εδα-
φών Σερβίας - Κοσσόβου. 

Όµως, το γαϊτανάκι της αλλαγής συνόρων εάν συνεχιστεί, και
µάλιστα στο όνοµα της διασφάλισης της ειρήνης, της ασφάλειας
στα πλαίσια του ΝΑΤΟ και της Ευρωπαϊκής Ένωσης, δεν θα
κάνει τίποτε άλλο παρά να ναρκοθετήσει για άλλη µια φορά το
µέλλον των λαών της Βαλκανικής, γιατί ΝΑΤΟ, Ευρωπαϊκή
Ένωση, ΗΠΑ, συνολικά τα καπιταλιστικά κράτη ανάλογα και µε
τη δύναµή τους, ποτέ και πουθενά δεν παραιτήθηκαν από το «δι-
αίρει και βασίλευε». 
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Οι υπόδικοι εγκληµατίες χρυσαυγίτες και κάποιοι, επίσης, Βου-
λευτές της Νέας Δηµοκρατίας, άλλων κοµµάτων, εµφανιζόµενοι
ως χρήσιµοι προς αξιοποίηση από τον ΣΥΡΙΖΑ βρήκαν την ευκαι-
ρία για έναν ακραίο απροκάλυπτο αντικοµµουνισµό, αναφέροντας
µάλιστα πετσοκοµµένες, εκτός τόπου και τότε συνθηκών, κάποιες
θέσεις της Κοµµουνιστικής Διεθνούς στη δεκαετία του 1920.

Επίσης, αναφέρθηκαν στον µακεδονικό προσδιορισµό της
FYROM στο πλαίσιο του ενιαίου γιουγκοσλάβικου κράτους που,
όµως, τότε δεν άφηνε περιθώρια αλυτρωτισµού επί της ελληνι-
κής Μακεδονίας. 

Πότε άνοιξε αυτό το κανάλι; Πότε έγινε παράγοντας ανασφά-
λειας για τους λαούς και εµπλοκής σε νέα δεινά, αφού οι λαοί
των Βαλκανίων είχαν ζήσει ήδη ειρηνικά για σαράντα χρόνια µετά
τον Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο; 

Όλοι ξέρουµε ότι έγινε παράγοντας ανασφάλειας µε τη στρα-
τιωτική επέµβαση του ΝΑΤΟ και της Ευρωπαϊκής Ένωσης και
µετά, που διαµέλισε την ενιαία Γιουγκοσλαβία από το 1990 ως
το 1999. Και σήµερα µεθοδευµένα προωθείται από διάφορους
κύκλους το σχέδιο της «Μεγάλης Αλβανίας», µε πρώτο στάδιο
την αλλαγή συνόρων ανάµεσα σε Κόσοβο και Σερβία και στη συ-
νέχεια την οικονοµική και διπλωµατική ενσωµάτωση του Κοσό-
βου στην Αλβανία, ενέργειες που µπορεί να ανοίξουν και άλλες
πληγές στη γειτονιά µας. 

Τέτοιες πληγές ανοίγει και η νατοϊκή συµφωνία που σήµερα
θα ψηφίσει η Κυβέρνησή σας, µαζί µε κάποιους πρόθυµους συµ-
µάχους σας σε αυτό το αλισβερίσι που παρακολουθεί ο ελληνι-
κός λαός αυτές τις µέρες. 

Το ποιηµατάκι που κάθε τρεις και λίγο λέτε εσείς αλλά και η
Νέα Δηµοκρατία, ότι δήθεν η ισχυροποίηση του ΝΑΤΟ και της
Ευρωπαϊκής Ένωσης αποτελεί παράγοντα σταθερότητας και ει-
ρήνης στην περιοχή, κρατήστε το να το απαγγείλετε στις δεξιώ-
σεις της Αµερικάνικης Πρεσβείας, στα διάφορα σαλόνια των
νατοϊκών, γιατί εδώ είναι Βαλκάνια, δεν είναι παίξε-γέλασε. Οι
λαοί των Βαλκανίων έχουν πληρώσει µε αίµα, µε ξεριζωµό, µε
δυστυχία τη βαρβαρότητα αυτών των επεµβάσεων, στις οποίες
επεµβάσεις ενεργητικά συµµετείχε και το ελληνικό καπιταλιστικό
κράτος. 

Εδώ το ΝΑΤΟ και η Ευρωπαϊκή Ένωση πρωτοστάτησαν στη
διάλυση της Γιουγκοσλαβίας, στην επαναχάραξη συνόρων, στη
διαµόρφωση κρατών-προτεκτοράτων και τα περί ασφάλειας και
ειρήνης καταρρέουν µπροστά στις µεγάλες επιθετικές στρατιω-
τικές ασκήσεις του ΝΑΤΟ, µε δεκάδες χιλιάδες στρατού από
όλες τις χώρες µέλη του, ανάµεσά τους και η Ελλάδα, που γίνον-
ται συνεχώς. 

Γίνονται φύλλο και φτερό όσα λέτε, από τις ίδιες τις αποφά-
σεις του ΝΑΤΟ, που σύσσωµη η Κυβέρνησή σας υπέγραψε, αλά
µπρατσέτα µάλιστα µε τους πρώην Υπουργούς Εξωτερικών και
Άµυνας, που σήµερα βρίσκονται µεταξύ τους στα µαχαίρια.

Αλήθεια, για την ειρήνη και τη σταθερότητα υπογράψατε τον
στόχο του ΝΑΤΟ για τα τέσσερα τριαντάρια: τριάντα µηχανοκί-
νητα τάγµατα, τριάντα αεροπορικές µοίρες, τριάντα πλοία
µάχης, έτοιµα να αναλάβουν δράση εντός τριάντα το πολύ ηµε-
ρών; 

Για την ειρήνη και τη σταθερότητα υπογράψατε το δόγµα του
ΝΑΤΟ για το πρώτο πυρηνικό πλήγµα; Για την ειρήνη και τη στα-
θερότητα ψηφίζετε τις αποφάσεις εντατικοποίησης της στρατιω-
τικοποίησης της Ευρωπαϊκής Ένωσης δίπλα στο ΝΑΤΟ; 

Εµείς ξεκάθαρα λέµε και προειδοποιούµε ότι η ισχυροποίηση
του ΝΑΤΟ και της Ευρωπαϊκής Ένωσης στην περιοχή, όχι µόνο
δεν αποτελεί παράγοντα σταθερότητας και ειρήνης, αλλά συνι-
στά µόνο επιτάχυνση της πολεµικής προετοιµασίας, µε µεγαλύ-
τερη εµπλοκή σε σχεδιασµούς που µυρίζουν µπαρούτι,
απειλητικούς για όλους τους λαούς της περιοχής και για τον ελ-
ληνικό λαό.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ακριβώς επειδή η συµφωνία έχει
τη σφραγίδα του ΝΑΤΟ και των ΗΠΑ, γι’ αυτόν τον λόγο παρα-
µένουν σ’ αυτή τη συµφωνία τα βασικά σπέρµατα του αλυτρωτι-
σµού. Ξέρετε πολύ καλά πως οι αναφορές σε µακεδονικό λαό,
µακεδονική ιθαγένεια και γλώσσα αφήνουν περιθώρια για µελ-
λοντικές αµφισβητήσεις και τροφοδοτούν τον εθνικισµό και στη
γειτονική χώρα και στη χώρα µας.

Οι όροι αυτοί στη FYROM αξιοποιούνται από την κυβέρνηση
Ζάεφ, για να πιστοποιήσουν την αναγνώριση της µακεδονικής
ταυτότητας και γλώσσας. Στη δε Ελλάδα, αξιοποιούνται από
εθνικιστικές κυρίως δυνάµεις, για να προβάλλουν τα δικά τους
ανιστόρητα συνθήµατα. 

Ενιαίο µακεδονικό έθνος, διαµορφωµένο ιστορικά δεν υπήρξε
ποτέ στη Βαλκανική ούτε βέβαια κάποια ενιαία µακεδονική
γλώσσα. Και µόνο το γεγονός ότι ο όρος «Μακεδόνας» συνεχίζει
να υπάρχει για τον προσδιορισµό των κατοίκων της συγκεκριµέ-
νης χώρας, έστω και µε τον µανδύα της ιθαγένειας, γεννάει
πολλά ερωτηµατικά, πολλές ανησυχίες για το πώς µπορεί να
αξιοποιηθεί αυτό στο µέλλον. Το ίδιο και οι αναφορές σε µακε-
δονική γλώσσα. 

Το βέβαιο είναι ότι η χρήση αυτών των όρων µπορεί µελλον-
τικά να αξιοποιηθεί και για διεκδικήσεις και για αµφισβητήσεις
σε βάρος γειτονικών κρατών. Έτσι, από τη µία, µπορεί να σηκω-
θούν ζητήµατα αναζήτησης οµογενών Μακεδόνων σε γειτονικά
κράτη, ενώ από την άλλη, παραδείγµατος χάριν στην Ελλάδα, να
σηκωθούν εθνικιστικές αλυτρωτικές κορώνες µε το εξίσου σή-
µερα ανιστόρητο «η Μακεδονία είναι µία και ελληνική», υπονο-
ώντας κάποιοι θερµοκέφαλοι ότι εγείρεται θέµα και διεκδίκησης
εδαφών απ’ ό,τι προσδιορίζονταν παλιά ως ευρύτερη γεωγρα-
φικά περιοχή της Μακεδονίας.

Το έργο το έχουν δει πάρα πολλές φορές στο παρελθόν οι
λαοί των Βαλκανίων, που έγιναν θύµατα στις µυλόπετρες του αν-
ταγωνισµού των αστικών τάξεων και των ιµπεριαλιστικών σχεδια-
σµών µε το «διαίρει και βασίλευε», που βασίζεται στην
υποδαύλιση εθνικισµών και αλυτρωτισµών µε την αξιοποίηση
υπαρκτών ή µη µειονοτικών ζητηµάτων.

Το ΚΚΕ, από το 1992, όταν τέθηκε το ζήτηµα της ονοµασίας
του γειτονικού κράτους, µετά τη διάλυση και τον διαµελισµό της
πρώην Γιουγκοσλαβίας, τοποθετήθηκε στο ζήτηµα αυτό από θέ-
σεις αρχών, µε στόχο την προώθηση της φιλίας, της αλληλεγ-
γύης, της συνεργασίας των λαών ενάντια στα σχέδια των
ιµπεριαλιστικών κέντρων για αλλαγή συνόρων στην περιοχή. Στή-
ριξε τις θέσεις του πάνω στο αδιαµφισβήτητο γεγονός πως η Μα-
κεδονία είναι ένας ευρύς γεωγραφικός χώρος και µετά τη λήξη
του Β’ Βαλκανικού Πολέµου και την υπογραφή της Συνθήκης του
Βουκουρεστίου του 1913 η Ελλάδα πήρε απ’ αυτά τα εδάφη το
51,57%, η Σερβία το 38,3%, η Βουλγαρία περίπου 10%, η Αλβανία
0,5%. Ήταν µία µεγάλη γεωγραφική περιφέρεια ιστορικά, που
δεν ανήκει αποκλειστικά στην Ελλάδα και πλέον έχει µοιραστεί
µε τα υπάρχοντα σύνορα µεταξύ βαλκανικών κρατών.

Σε αυτή την ευρύτερη γεωγραφική περιφέρεια της Μακεδο-
νίας µιλούσαν ελληνικά, αλβανικά, τη σλαβική διάλεκτο, εβραϊκά,
αρµενικά, τουρκικά και άλλα και κανένα στοιχείο δεν µπορεί να
τεκµηριώσει πως µέσα σ’ αυτό το µωσαϊκό υπήρξε ή υπάρχει ξε-
χωριστή διαµορφωµένη ενιαία µακεδονική γλώσσα. Φυσικά, ένα
τµήµα των κατοίκων που έµεναν σ’ αυτό το κοµµάτι στην περιοχή
της γεωγραφικής Μακεδονίας µιλούσαν µία σλαβική διάλεκτο,
την οποία συνεχίζουν να µιλούν και σήµερα βεβαίως, που συνή-
θως προσδιοριζόταν -και έτσι είναι- ως «σλαβοµακεδονική». Και
αυτό δεν το λέµε τώρα. Αυτό το λέγαµε πάντα. Αυτή τη γλώσσα
τη µάθαιναν και τη µιλούσαν τα παιδιά και στην Τασκένδη, που
ανιστόρητα είπε ο κύριος Πρωθυπουργός, και όπου αλλού ζού-
σαν παιδιά που µιλούσαν τα σλαβοµακεδονικά ή ήταν Σλαβοµα-
κεδόνες. Οπότε, όσον αφορά αυτά που λέγατε πριν, κύριε
Τσίπρα -αν ακούτε τώρα, γιατί δεν είστε στην Αίθουσα-, άνθρα-
κες ο θησαυρός! Όλο αυτό, όµως, είναι κάτι εντελώς διαφορε-
τικό από την ύπαρξη και τον ισχυρισµό για ύπαρξη µακεδονικής
γλώσσας. 

Το ίδιο ισχύει και για τη θέση περί µακεδονικού έθνους. Η θέση
αυτή δεν πατάει στην πραγµατικότητα, γιατί δεν πληροί στην ενό-
τητά της τα κριτήρια που τονίζουν πως το έθνος ως ιστορικά δια-
µορφωµένη σταθερή κοινότητα ανθρώπων εµφανίστηκε πάνω
στη βάση της κοινότητας του εδάφους, της οικονοµικής ζωής,
της γλώσσας και της ψυχοσύνθεσης που εκδηλώνεται στην κοι-
νότητα του πολιτισµού.

Το κυρίαρχο έθνος που υπάρχει στη FYROM συγκροτήθηκε
µετά τον Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο στη βάση αυτών των όρων, µε
την οντότητα όµως που δηµιουργήθηκε στο πλαίσιο της ενιαίας
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Γιουγκοσλαβίας, ενώ υπάρχουν πολλά δεδοµένα, στοιχεία
πολλά, πως µέχρι µία περίοδο ως προσδιορισµός χρησιµοποι-
ούνταν η σλαβική καταγωγή. 

Και αφήστε, βέβαια, κύριε Τσίπρα και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ,
ήσυχο τον Λένιν. Γιατί πολύς Λένιν και Μαρξ έπεσε και αυτές τις
µέρες, όπως συνήθως κάνετε, «αρλουµπολογώντας» εδώ µέσα
στο κτήριο της Βουλής.

Για την αυτοδιάθεση από τα ιµπεριαλιστικά κέντρα µε στόχο
τη σοσιαλιστική επανάσταση µιλούσε και έγραφε ο Λένιν και όχι
για την αυτοδιάθεση, όπως λέτε εσείς, εντός των ιµπεριαλιστικών
κέντρων, εντός των ΗΠΑ και του ΝΑΤΟ.

Σας τα είπαµε και κατ’ ιδίαν στις συναντήσεις µας. Σας τα εί-
παµε και από το Βήµα της Βουλής το περασµένο καλοκαίρι, που
έγινε πάλι συζήτηση µε αφορµή την πρόταση µοµφής τότε της
Νέας Δηµοκρατίας για τις Πρέσπες. Θα επαναλάβουµε τα ίδια
ακριβώς λόγια, που σήµερα τα έχουν υιοθετήσει ως θέσεις και
ευρύτερες δυνάµεις µέσα στον ελληνικό λαό. 

Σας το είπαµε από την πρώτη στιγµή που πήραµε στα χέρια
µας το κείµενο της συµφωνίας ότι έχει το σπέρµα του αλυτρωτι-
σµού, όχι για το όνοµα, στο οποίο εντελώς λαθεµένα επικεντρώ-
νεστε όλοι σας, οδηγώντας έτσι σε συνεχείς συµβιβασµούς και
αποπροσανατολίζοντας τον λαό. Το όνοµα µπορεί να έχει γεω-
γραφικό προσδιορισµό erga omnes, όµως αυτό το ανατρέπετε
σε µεγάλο βαθµό µε την αποδοχή και κατοχύρωση των εννοιών
του «µακεδονικού λαού», του «Μακεδόνα πολίτη», της «µακεδο-
νικής γλώσσας». 

Από το περσινό καλοκαίρι ακόµα σας είχαµε ρωτήσει απ’ αυτό
το Βήµα: Αφού προσδιορίστηκε, όπως λέτε, αυστηρά γεωγρα-
φικά η ονοµασία ως «Βόρεια Μακεδονία», ποιος λόγος συντρέχει
να µην ονοµατίζεται και ο υπήκοος αυτής της χώρας µε αυτόν
τον τρόπο και στα επίσηµα έγγραφά του, ως πολίτης δηλαδή του
κράτους της Βόρειας Μακεδονίας, άρα «Βορειοµακεδόνας» και
η γλώσσα αυτού του κράτους «βορειοµακεδονική»; Ή γιατί δεν
κάνατε το αυτονόητο, όπως το παρουσιάζετε, αφού µάλιστα λέτε
ότι το αποδέχτηκαν και τα Σκόπια, αλλά σε άλλο σηµείο ξεχωρι-
στά, σε άλλο άρθρο της συµφωνίας, ότι η γλώσσα τους είναι
σλαβική ή, όπως λένε, ανήκει στην κατηγορία των νοτίων σλαβι-
κών γλωσσών; 

Σας ξαναρωτάµε: Γιατί δεν προσδιορίζονται στη συµφωνία,
έστω, για παράδειγµα, ως «Σλαβοµακεδόνες»; Γιατί δεν ονοµά-
ζεται η γλώσσα ως «σλαβοµακεδονική»; Και επειδή µερικοί από
εσάς λένε ότι κάποιοι µιλάνε και την αλβανική εκεί και άρα αυτό
τούς ενοποιεί κ.λπ., σας απαντάµε και εµείς τότε, ας πρόσθεταν
ότι οµιλείται στη χώρα τους και η αλβανική, αφού είναι το 25%
Αλβανοί.

Κάποιες τέτοιες διατυπώσεις δεν θα άφηναν ζωντανό και το
σπέρµα του αλυτρωτισµού, για να αξιοποιηθεί το επόµενο διά-
στηµα στο µέλλον από οποιονδήποτε. 

Λέτε ότι δεν έγινε, γιατί έτσι γίνονται οι αµοιβαίοι συµβιβασµοί.
Και έτσι να είναι, παραµένει το διά ταύτα. Συµφωνία και συµβι-
βασµοί για ποιον στόχο; Και εσείς απαντάτε µε τα λόγια και τις
πράξεις σας, βεβαίως, ξεκάθαρα. Συµφωνία και συµβιβασµοί για
τον νατοϊκό στόχο, για να µπει η ΠΓΜΔ στο ΝΑΤΟ µε ενεργητικό
ρόλο της Ελλάδας σε αυτό. 

Κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ και υπόλοιποι παρατρεχάµενοι
της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, της κυβερνητικής πλειοψηφίας, δεν
σταµατάτε εδώ, όµως. Η αµηχανία σας και το στρίµωγµά σας
είναι παραπάνω από φανερό. Παραχαράσσετε συστηµατικά και
τις θέσεις του ΚΚΕ, µε τη γνωστή οπορτουνιστική, τυχοδιωκτική
τακτική τού να κάνετε πως δεν καταλαβαίνετε, όταν δεν λέτε συ-
νειδητά ψέµατα.

Το ΚΚΕ από το 1992 είχε ξεκάθαρη και κρυστάλλινη θέση. Το-
ποθετήθηκε στο ζήτηµα από θέσεις αρχών, µε στόχο την προ-
ώθηση της φιλίας και της αλληλεγγύης των λαών, ενάντια στα
σχέδια των ιµπεριαλιστών και την αλλαγή συνόρων στην περιοχή.
Και ας αφήσουν αυτά που ξέρουν οι διάφοροι «Γκοτζαµάνηδες»
του ΣΥΡΙΖΑ, ότι δήθεν το ΚΚΕ άλλαξε θέση.

Γιατί, κύριε Τσίπρα και κύριοι της Κυβέρνησης, δεν υπάρχουν
«Γκοτζαµάνηδες», βέβαια, που µόνο απειλούν Βουλευτές και που
είναι καταδικαστέοι. Υπάρχουν και οι «Γκοτζαµάνηδες», τα «επι-
χειρήµατα» δηλαδή -εντός εισαγωγικών η λέξη επιχειρήµατα- τα

διάφορα troll του διαδικτύου, τα διάφορα αρθρίδια και τα tweets.
Μας τα ξαναδιαβάσετε σήµερα εδώ, όχι οι Βουλευτές, αλλά ο
ίδιος ο Πρωθυπουργός, ο κ. Τσίπρας, πριν από µισή ώρα. Αντι-
γράψετε µαζί µε το troll σας και κάποια άρθρα και τιτιβίσµατα
γνωστών ναυαγίων της ταξικής πάλης, ανυπόληπτους πλέον πο-
λιτικούς αγύρτες, που σας περιβάλλουν όλο και πιο στενά τα τε-
λευταία χρόνια. 

Βέβαια, σας κατανοούµε. Νέα γενιά ηγετών θέλει στην Ελλάδα
το State Department, γράφει στην έκθεσή του, φιλικά προσκεί-
µενη προς τις Ηνωµένες Πολιτείες και θέλετε να δώσετε και προ-
σωπικά, κύριε Τσίπρα, τις εξετάσεις σας, µη σας προλάβουν
άλλοι. Προφανώς, σας ενηµέρωσαν για την έκθεση αυτή -την
έχετε υπ’ όψιν σας- και τι απαιτούν από εσάς και τους συνοδοι-
πόρους σας.

Υπάρχουν αρκετοί «Γκεµπελίσκοι» του διαδικτύου, ιδιαίτερα
τις τελευταίες µέρες, που οργανώνουν προβοκάτσιες και συκο-
φαντίες µε ψέµατα, ότι δήθεν το ΚΚΕ, για παράδειγµα, συµµετέ-
χει σε εθνικιστικά συλλαλητήρια. Αυτούς τους καταδικάζετε;
Καταδικάζετε συγκεκριµένα τον Διευθυντή του Γραφείου Τύπου
σας, κύριε Τσίπρα, ο οποίος ανήµερα των εθνικιστικών συλλαλη-
τηρίων διέδιδε αυτές τις βρωµιές για το ΚΚΕ; Καρτερό τον λένε.

Να σας θυµίσω, λοιπόν. Δεν είστε και τόσο µικρός βέβαια στην
ηλικία, κύριε Τσίπρα, τα θυµόσαστε και εσείς. Εάν κάποιοι έχουν
συµµετάσχει σε εθνικιστικά συλλαλητήρια, αυτοί ήταν το κόµµα
σας, ο Συνασπισµός, ο µετέπειτα ΣΥΡΙΖΑ, όταν το ’92, το ’93, στε-
λέχη του, όλα σχεδόν τα στελέχη του, συµµετείχαν παρέα µε όλο
το γνωστό και σηµερινό συνονθύλευµα στα διάφορα εθνικιστικά
συλλαλητήρια, κάνοντας κριτική µάλιστα στο ΚΚΕ για ανθελλη-
νικές, έλεγαν, θέσεις. Θα θυµόσαστε το γνωστό «όλοι, πλην Λα-
κεδαιµονίων».

Η Αλέκα Παπαρήγα, η οποία ως Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του κόµµατος τότε, συµµετείχε στις συσκέψεις
των πολιτικών Αρχηγών, είχε αρνηθεί να υπογράψει κοινό ανακοι-
νωθέν, σηµειώνοντας τις αντιρρήσεις του ΚΚΕ στο να περιορίζεται
το θέµα στο ονοµατολογικό. Είχε δηλώσει χαρακτηριστικά: «Είτε
απαλειφθεί το όνοµα είτε δεν απαλειφθεί είτε υπάρξει παραλλαγή
του, τα προβλήµατα για την Ελλάδα, αλλά και για τους λαούς των
Βαλκανίων, θα υπάρχουν, θα γίνονται όλο και πιο έντονα, εφόσον
συνεχίζεται η επέµβαση ξένων δυνάµεων στα Βαλκάνια, ηγετικών
χωρών της ΕΟΚ», είναι η σηµερινή Ευρωπαϊκή Ένωση για όσους
δεν θυµούνται, «και των Ηνωµένων Πολιτειών Αµερικής, εφόσον
συνεχιστεί η πολιτική τού “διαίρει και βασίλευε”, εφόσον χρησιµο-
ποιούνται υπαρκτές, αλλά και ανύπαρκτες µειονότητες ως µέσο
επεµβάσεων και υποκίνησης εµφυλίου πολέµου, µέσω του οποίου
δίνεται η δυνατότητα για τις µεγάλες δυνάµεις να κατακερµατί-
ζουν τα Βαλκάνια.». 

Αυτή είναι η βασική αφετηριακή διαφωνία, την οποία θέλουµε
να υπογραµµίσουµε για άλλη µία φορά και στη σηµερινή σύ-
σκεψη, αλλά και δηµόσια στον ελληνικό λαό. Σας το καταθέτω
για τα Πρακτικά, να το δώσετε και στους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ
και στους κυβερνώντες, που άλλα λένε εδώ µέσα.

(Στο σηµείο αυτό ο Γενικός Γραµµατέας της Κεντρικής Επι-
τροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Δηµήτριος
Κουτσούµπας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Το 2006 εγώ ο ίδιος, ως µέλος τότε του Πολιτικού Γραφείου
της Κεντρικής Επιτροπής του ΚΚΕ, για το ζήτηµα της ονοµασίας
του αεροδροµίου των Σκοπίων είχα δηλώσει: «Το παιχνίδι µε την
ιστορία για την εξυπηρέτηση σύγχρονων πολιτικών σχεδίων έχει
αποκτήσει πλέον γενικευµένο και επικίνδυνο χαρακτήρα. Η λύση
για τους λαούς της Ελλάδας, της Πρώην Γιουγκοσλαβικής Δη-
µοκρατίας της Μακεδονίας, όλης της περιοχής, βρίσκεται µόνο
στη φιλία, τη συνεργασία, την αλληλεγγύη, βρίσκεται µακριά από
την ιµπεριαλιστική πολιτική τού “διαίρει και βασίλευε”, βρίσκεται
µακριά και έξω από τις ευρωατλαντικές δοµές.». 

Το καταθέτω και αυτό για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Γενικός Γραµµατέας της Κεντρικής Επι-

τροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Δηµήτριος
Κουτσούµπας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
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τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)
Τον Φλεβάρη του 2008 η Αλέκα Παπαρήγα, συνοδευόµενη

πάλι από µένα τότε, συναντήθηκε µε την Ντόρα Μπακογιάννη,
Υπουργό Εξωτερικών της Νέας Δηµοκρατίας, η οποία µας ενη-
µέρωσε για το θέµα της Πρώην Γιουγκοσλαβικής Δηµοκρατίας
της Μακεδονίας. Εκεί η Αλέκα Παπαρήγα είχε δηλώσει: «Για
άλλη µια φορά είπαµε στην κ. Μπακογιάννη ότι παραµένουµε
σταθεροί στη θέση που είχαµε διατυπώσει το 1992 για τις προ-
ϋποθέσεις που θα πρέπει να εκπληροί το όνοµα της γειτονικής
χώρας. Σήµερα µας απειλεί, ενδεχοµένως, καινούργια φωτιά για
τη δηµιουργία αµερικάνικων προτεκτοράτων στα Βαλκάνια. Ένα
απ’ αυτά είναι και το Κοσσυφοπέδιο, που ανεξαρτητοποιείται,
αλλά και η Πρώην Γιουγκοσλαβική Δηµοκρατία της Μακεδονίας.
Και αυτό που µας ανησυχεί, πάνω απ’ όλα και ανεξάρτητα από
το ποιο θα είναι το όνοµα, είναι το γεγονός ότι οι λαοί των Βαλ-
κανίων έχουν γίνει κλωτσοσκούφι στη διαπάλη που γίνεται στην
περιοχή ηγετικών µεγάλων δυνάµεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
των ΗΠΑ και της Ρωσίας, που µπήκε πρόσφατα µε το ενεργειακό.
Και σε αυτό το κλωτσοσκούφι είναι µπλεγµένη και η Ελλάδα, η
οποία, λόγω των δεσµεύσεών της, έχει και τα λιγότερα εργαλεία
για να αντιµετωπίσει τα όποια περίπλοκα προβλήµατα υπάρ-
χουν.». 

Το καταθέτω και αυτό για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Γενικός Γραµµατέας της Κεντρικής Επι-

τροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Δηµήτριος
Κουτσούµπας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σας επισυνάπτω για τα Πρακτικά, επίσης, ανακοίνωση του
Γραφείου Τύπου της Κεντρικής Επιτροπής του ΚΚΕ, επίσης το
2008, λίγο πριν από τη Σύνοδο του ΝΑΤΟ. «Ο ελληνικός λαός»,
έγραφε, «δεν πρέπει να αποπροσανατολιστεί. Πρέπει µε την
πάλη του να βάλει βέτο σε ΝΑΤΟ, ΗΠΑ και Ευρωπαϊκή Ένωση.». 

Το καταθέτω και αυτό για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Γενικός Γραµµατέας της Κεντρικής Επι-

τροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Δηµήτριος
Κουτσούµπας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επίσης, σας επισυνάπτω απόφαση της Κεντρικής Επιτροπής για
τις διεθνείς εξελίξεις το 2011, που έγραφε: «Τις εξελίξεις στην πε-
ριοχή σφραγίζει η διεύρυνση της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του
ΝΑΤΟ στα Βαλκάνια. Η στρατηγική ένταξη των χωρών των Δυτι-
κών Βαλκανίων στην Ευρωπαϊκή Ένωση και στο ΝΑΤΟ, η πιο
άµεση εµπλοκή τους στα ιµπεριαλιστικά σχέδια, σηµατοδοτεί γε-
νικότερα αρνητικές εξελίξεις για τους λαούς της περιοχής. Ταυ-
τόχρονα και ενώ οι ελληνικές κυβερνήσεις διακηρύσσουν πως
συζητούν µόνο το όνοµα της γειτονικής χώρας, στην πραγµατικό-
τητα η αστική τάξη της FYROM θέτει µε κάθε ευκαιρία ζήτηµα ανα-
γνώρισης µακεδονικής ταυτότητας και γλώσσας. Το ΚΚΕ, σε
αντίθεση µε όλους εσάς που τσακώνεστε µόνο για το όνοµα της
γειτονικής χώρας, προέβαλε την ανάγκη να µπουν εµπόδια στα
σχέδια των ΗΠΑ, ΝΑΤΟ, Ευρωπαϊκής Ένωσης και να απαλειφθούν
οι αλυτρωτισµοί που εµπεριέχονται στην αναγνώριση της µακεδο-
νικής ταυτότητας και γλώσσας.». 

Το καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Γενικός Γραµµατέας της Κεντρικής Επι-

τροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Δηµήτριος
Κουτσούµπας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Το ίδιο κάνει και τώρα. Ποιος, λοιπόν, άλλα έλεγε πριν και άλλα
λέει τώρα; Το ΚΚΕ ή εσείς;

Όµως, τα λέτε αυτά, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, γιατί θέλετε να κρύ-
ψετε τις ποµπές σας, θέλετε να κρύψετε ότι η πολιτική σας υπη-
ρετεί τα πιο επικίνδυνα σχέδια και συκοφαντείτε και
διαστρεβλώνετε γκεµπελίστικα τις θέσεις του ΚΚΕ, επειδή ακρι-
βώς αποκαλύπτει πολύ καθαρά τον ρόλο σας. Ό,τι και να πούµε
εµείς, όµως, είναι λίγο. Σας το λένε οι φίλοι σας οι Αµερικανοί,
όταν οι ίδιοι σάς αποκαλούν «γεωπολιτικό µεντεσέ» και ότι σας
χρειάζονται µόνο ή κυρίως για µεντεσέ. Προσέχετε, όµως, γιατί

οι µεντεσέδες αργά ή γρήγορα σκουριάζουν και, όταν σκουριά-
ζουν, τους πετάνε στα σκουπίδια. Εκεί θα καταλήξετε κι εσείς.

Κυρίες και κύριοι, καµµία σχέση δεν έχουν ο εθνικισµός και ο
αλυτρωτισµός µε τον γνήσιο λαϊκό πατριωτισµό. Καµµία σχέση
δεν έχει ο κοσµοπολιτισµός του µεγάλου κεφαλαίου και των κυ-
βερνήσεών του µε τον διεθνισµό και τη φιλία των λαών.

Για όλους αυτούς τους λόγους, λοιπόν, καταψηφίζουµε αυτή
τη συµφωνία. Λέµε «όχι» στη συµφωνία Τσίπρα - Ζάεφ και απευ-
θυνόµαστε κυρίως στον ελληνικό λαό. Τώρα είναι η ώρα να δυ-
ναµώσει την αντίθεσή του σε διάφορους ιµπεριαλιστικούς
σχεδιασµούς, στο ΝΑΤΟ, την Ευρωπαϊκή Ένωση, να παλέψει για
την αποµάκρυνση των αµερικανικονατοϊκών βάσεων στην Ελ-
λάδα, για την αποδέσµευση της χώρας απ’ αυτούς τους οργανι-
σµούς, για να µην µπουν κι άλλοι λαοί σ’ αυτή τη φυλακή. Να
πάρει τη θέση του ο λαός στον αγώνα µε το ΚΚΕ, για να δυνα-
µώσουν η αλληλεγγύη, η φιλία, η κοινή πάλη των λαών, για να
ακολουθήσουν οι λαοί τον δικό τους δρόµο, κάτω από τις δικές
τους σηµαίες, να βρεθούν πραγµατικά οι ίδιοι οι λαοί επιτέλους
στην εξουσία, να πάρουν τις τύχες στα χέρια τους. Πρώτα απ’
όλα ο ίδιος, ο δικός µας ο λαός, ο ελληνικός λαός.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο Πρόεδρος της

Ένωσης Κεντρώων κ. Βασίλης Λεβέντης έχει τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
η σηµερινή συνεδρίαση είχε πάρα πολλή υποκρισία, είχε έλλειψη
διάθεσης να λειτουργήσει η συνείδηση των Βουλευτών και ήλθαν
όλοι εδώ να πουν τα ποιήµατά τους. Κυριολεκτικά, απαγγελία
ποιηµάτων έγινε σ’ αυτή την Αίθουσα. 

Μπορεί να µην το έχετε αντιληφθεί, αλλά από αύριο η Ελλάδα
έχει εθνικό πένθος. Οι µόνοι που χαίρονται είναι η παρέα του κ.
Τσίπρα. Αυτοί χαίρονται. Ωφελούν, είναι ωφέλιµη η συµφωνία και
ο µόνος που λυτρώνεται είναι ο Μητσοτάκης, ο οποίος προσευ-
χόταν να κάνει τη βρώµικη δουλειά ο Τσίπρας, γιατί, αλίµονο εάν
ερχόταν στα χέρια του η βόµβα!

Εγώ πίστευα ότι ο Τσίπρας ήταν πιο έξυπνος και θα προκή-
ρυττε εκλογές, για να πάει τη βόµβα στη Νέα Δηµοκρατία. Όµως,
απ’ ό,τι αποδεικνύεται, δεν είναι έξυπνος ο κ. Τσίπρας. Όταν τε-
λειώσουν όλα, κύριε Τσίπρα, θα είστε εσείς απέναντι στην ιστο-
ρία, που µειοδοτήσατε σε βάρος της χώρας. Έτσι είναι, αυτό
µένει. Και εσείς, κύριοι Βουλευτές, που θα ψηφίσετε αύριο αυτό
που θα σας ζητήσει ο κ. Τσίπρας, µπορεί τώρα να παριστάνετε
ότι το πράττετε µετά µεγάλης χαράς και είστε βέβαιοι περί της
ωφελιµότητας αυτού που πράττετε, αλλά µέσα στην ψυχή σας
έχετε τον φόβο τού αύριο, τι θα πει ο ιστορικός, τι θα πει ο λαός
και, πάνω απ’ όλα, τι µέλλει γενέσθαι, εάν στο κρατίδιο των Σκο-
πίων υπάρξουν σκληρότεροι, οι οποίοι πατήσουν πάνω στις αδυ-
ναµίες αυτής της συµφωνίας, για να ζητούν τη Μακεδονία του
Αιγαίου και τη Θεσσαλονίκη.

Έγινε λοιπόν, ένα πολύ µεγάλο δώρο στον κ. Μητσοτάκη. Γλί-
τωσε, υπάρχει η ρήση του, η κουβέντα του, ότι είναι τελειωµένο,
άµα γίνει, εάν ψηφιστεί, δεν αλλάζει τίποτα, το κράτος έχει συ-
νέχεια. Άρα ο κ. Μητσοτάκης εξασφάλισε για τον Τσίπρα για «τη
συνθήκη που υπογράφεις, µη στεναχωριέσαι, θα την τηρή-
σουµε».

Μια συνθήκη, για να τηρηθεί, κύριοι Βουλευτές, πρέπει να εµ-
πνεύσει πρώτιστα τον ελληνικό λαό. Τίποτα δεν µπορεί να περά-
σει µε τη βία. Ο ελληνικός λαός έξω τρώει χηµικά απ’ αυτή την
Κυβέρνηση. Χρειάστηκαν χηµικά, για να γίνει η σηµερινή συζή-
τηση. Αυτό θα γράψει η ιστορία, ότι την ηµέρα που η Βουλή συ-
νεδρίαζε, έξω έριχναν χηµικά. Με αυτές τις συνθήκες γίνεται
αυτή η συζήτηση.

Ο κ. Καµµένος παρουσίασε λίγο-πολύ σήµερα ότι ο κ. Τσίπρας
τον πρόδωσε. Του έλεγε ότι θα πάει λίγο αργότερα. Καλά, εγώ
τρεις-τέσσερις φορές είδα τον Τσίπρα και κατάλαβα ότι ήταν
αποφασισµένος να µειοδοτήσει εις βάρος της Μακεδονίας και ο
Καµµένος, που ήταν κάθε µέρα µαζί του, δεν το είχε αντιληφθεί;
Ακούσατε τι σας λέω; Τρεις-τέσσερις φορές έχω δει εγώ τον Τσί-
πρα και την τελευταία φορά γυρίζω στη γυναίκα µου και της λέω:
«Μέχρι τον Ιούνιο τούτοι εδώ θα έχουν προχωρήσει σε συµφωνία
µε τους Σκοπιανούς.». Και ο Καµµένος, που ήταν όλη µέρα µαζί,
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στην ειλικρινή τους αυτή σχέση για την πάταξη της διαπλοκής,
αυτός δεν είχε αντιληφθεί τίποτα; 

Δεν λέω τίποτα άλλο, γιατί µπορεί όντως να τον πρόδωσαν.
Όµως, τι του είχαν πει; Ότι θα πάει Μάρτη. Δηλαδή, αν γινόταν
Μάρτη η µειοδοσία, θα άλλαζε κάτι; Ξέρετε, όµως, γιατί έγινε Γε-
νάρη; Γιατί τον Τσίπρα τον πήγαν οι Αµερικανοί συρτό, τον είχαν
πιάσει και τον πήγαιναν, τώρα αµέσως, αυτή την εβδοµάδα! 

Και αυτό που έκανε σήµερα ο Τσίπρας, τις δύο µέρες να τις
κάνει δυόµισι µέχρι την ψηφοφορία, ξέρετε γιατί το έκανε; Γιατί
σήµερα έξω δεν ήταν εύκολο να βγουν οι Βουλευτές. Και ελπίζει
ότι κάποιοι που είναι έξω, δεν έχουν λεφτά να πληρώνουν τα ξε-
νοδοχεία και θα αναγκαστούν να φύγουν. 

Τα ακούσατε, κύριοι; Αυτή η µετάθεση της ψηφοφορίας για
αύριο υποτίθεται πως έγινε γιατί έπρεπε να µιλήσουν Βουλευτές,
όπως είπε ο κύριος Πρόεδρος της Βουλής. Δεν ήταν αυτή η δι-
καιολογία. Ήταν ο φόβος ότι η σηµερινή νύχτα ήταν πολύ µε-
γάλη. Είχε διαπραχθεί ένα µεγάλο έγκληµα σε βάρος της
Ελλάδος και οι Βουλευτές δεν θα είχαν µούρη να βγουν από το
Κοινοβούλιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Πρόεδρε, συµ-
φώνησαν όλοι σ’ αυτό, να πάµε µέχρι αύριο. Και ο κ. Γεωργιάδης
συµφώνησε. Όλοι συµφώνησαν. 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Με ποιον σκοπό έγινε η πρόταση είπα, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τι να σας πω τώρα
εγώ; Τι µου λέτε; 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Ο κ. Γεωργιάδης συµφώνησε. Εάν διαφωνούσε, θα άλλαζε κάτι;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Θα το συζητούσαµε.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Ελάτε τώρα, κύριε Βαρεµένε! Ήσασταν και δηµοσιογράφος
τόσον καιρό και σας είχα µια εκτίµηση, µην ψάχνετε για φτηνές
δικαιολογίες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τέλειωσε τώρα αυτή
η εκτίµηση, κύριε Πρόεδρε, από µια δική µου παρέµβαση;

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Η εφηµερίδα «ΤΟ ΠΟΝΤΙΚΙ» σήµερα έγραφε ότι έχω δώσει όλα
τα ρέστα µου στο θέµα της Μακεδονίας και ποντάρω εκεί για την
είσοδο της Ένωσης Κεντρώων στη Βουλή ξανά.

Πρέπει να ξέρει ο ιδιοκτήτης του «Ποντικιού» ότι εγώ ανέβαινα
στη Θεσσαλονίκη τριάντα πέντε χρόνια κάθε Τετάρτη µ’ ένα αµα-
ξάκι οδηγώντας ο ίδιος, για να κάνω µια δίωρη εκποµπή σ’ ένα
µικρό κανάλι της Θεσσαλονίκης, το «COSMO TV». Δεν πόνταρα
ποτέ σε ψηφοθηρία. Πάντα ήµουν αντίθετος στους διορισµούς,
αντίθετος στα ρουσφέτια και µου έλεγαν όλοι: «Με αυτή την τα-
κτική ποιοι περιµένεις να µας ψηφίσουν;». 

Τη Μακεδονία δεν τη στηρίζω για τις ψήφους. Τη στηρίζω γιατί
πρέπει και κάποιος να φωνάξει για τα ιερά και τα όσιά της. Δεν
µπορεί αυτή η Αίθουσα να τα δώσει όλα και η Μακεδονία να µεί-
νει χωρίς υπεράσπιση.

Κυκλοφόρησαν κάποιοι κάποια βιντεάκια ότι δήθεν εγώ παλαι-
ότερα ήµουν υπέρ τού να δώσουµε το «Μακεδονία». Ερωτώ τον
λαό της Θεσσαλονίκης που σαράντα χρόνια πήγαινα και πηγαίνω
κάθε Τετάρτη, που µε άκουσε σε αναρίθµητες, χιλιάδες εκποµ-
πές: Ήµουν ποτέ υπέρ τού να δοθεί η Μακεδονία; Όχι. Απλά κά-
ποιοι ακροδεξιοί συνεργαζόµενοι µε τον Τσίπρα κυκλοφορούν
ένα βίντεο, το οποίο ακούστε τι ήταν. Ήταν η απάντησή µου το
2010 στο τι προβλέπω να γίνει για τη Μακεδονία. Την εποχή
εκείνη, που µεγάλα κόµµατα ήταν το ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δηµοκρα-
τία και είχαν και οι δύο ως θέση τη σύνθετη ονοµασία, ήµουν ιδι-
αίτερα απαισιόδοξος και είπα ότι εδώ το πράγµα πάει σε
ολοκαύτωµα. Αυτό είπα. Και κυκλοφορούν σε κάτι εκποµπές, πο-
λεµώντας να πείσουν ότι εγώ παλαιότερα είχα άλλες απόψεις. 

Αυτά τα βρώµικα πράγµατα θα ανεβάσουν τη δύναµη του Βα-
σίλη Λεβέντη στη Μακεδονία, γιατί µε πρόστυχους τρόπους δεν
δηµιουργούνται νταβατζήδες στη Θεσσαλονίκη. Εγώ υπήρξα
αυτός που σαράντα χρόνια ανέβαινα και έπαιρνα 0,5%, 1%, 1,5%
και το ήξερα, γιατί υπήρχε ένας δικοµµατισµός αναθεµατισµέ-
νος. Πότε µπήκα στη Βουλή; Όταν ο ελληνικός λαός τον δικοµ-
µατισµό αυτόν τον «κούρεψε». Τότε µπήκα στη Βουλή. Η
Θεσσαλονίκη άργησε να ψηφίσει Βασίλη Λεβέντη. Να ξέρετε,

όµως: Η Θεσσαλονίκη ό,τι αγαπήσει δεν το προδίδει, οπότε σε
κάποιους που επιθυµούν να γίνουν νταβατζήδες στη Θεσσαλο-
νίκη λέω: «Η πόλη της Θεσσαλονίκης δεν θέλει νταβατζήδες.
Θέλει υπηρέτες, θέλει ανθρώπους που την πιστεύουν, που την
αγαπούν.». Τι είχα πει; «Στις καφετέριες της Θεσσαλονίκης δεν
πάνε γκόµενες να συζητούν.». Συνάντησα δεκαπεντάρηδες, δε-
καεφτάρηδες, εικοσάρηδες µε µεγάλες ανησυχίες. Η νεολαία
της Θεσσαλονίκης είναι υψηλού επιπέδου νεολαία, που προβλη-
µατίζεται πάνω στα προβλήµατα της χώρας.

Εδώ υπάρχει µια Εθνική Αντιπροσωπεία τριακοσίων ανθρώ-
πων. Πόσο αντίστοιχη είναι µε την κοινωνία; Πείτε µου. Πόσο αν-
τίστοιχη; Αυτό που θέλει να ψηφίσει ο Τσίπρας, αν γινόταν
δηµοψήφισµα, πόσο θα έπαιρνε; Θα έπαιρνε 15%; Άρα τι κάνει
αυτή η Αίθουσα; Αγνοεί τον λαό. Ο λαός δεν ξέρει, ο λαός είναι
βλάκας. Οι σοφοί είναι οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ. Αυτοί είναι οι
σοφοί που ξέρουν ότι η συνθήκη είναι επωφελής. Ο λαός είναι
βλάκας. 

Όταν µια Βουλή ενεργεί αντίθετα από τη θέληση της κοινω-
νίας, αυτή η Βουλή καλύτερα είναι να τελειώνει άµεσα τον βίο
της, για να έρθει µια σοβαρότερη. Αυτή είναι η αίσθησή µου.
Απαραίτητη προϋπόθεση σ’ ένα δηµοκρατικό πολίτευµα για τη
λειτουργία της Βουλής είναι να εναρµονίζεται µε τη θέληση της
κοινωνίας. Αυτή η Βουλή θέλει να πει ότι όλος ο λαός έχει άγνοια,
δεν ξέρει, είναι αφιλοσόφητος και εδώ η Αίθουσα τα ξέρει όλα. 

Τι είπα; Τι κάνουν οι πολιτικοί άντρες; Ο Τσίπρας θέλει να είναι
πολιτικός άντρας; Τι κάνει; Κατεβαίνουν στον λαό, λένε τα επι-
χειρήµατά τους και παίρνουν τον λαό µαζί τους. Εδώ δεν κατε-
βλήθη καµµία προσπάθεια. Πήγε εν κρυπτώ και έκανε τις
συµφωνίες. Είναι προσφιλής τακτική. Με την Εκκλησία τι έκανε;
Στην Εκκλησία δεν ήξερε ο Πατριάρχης τίποτα, δεν ήξερε κανέ-
νας τίποτα. Μόνο ο Αρχιεπίσκοπος. Γινόταν, λέει, συµφωνία επί
ενάµιση χρόνο κ.λπ.. Αυτή είναι η προσφιλής τακτική δηµοκρα-
τών αριστερών, να τα κάνουν όλα έτοιµα και να σου λένε µετά
«φά’ τα». Αυτή είναι η πολιτική του κ. Τσίπρα.

Να θυµάστε, όµως, ότι από αύριο αρχίζει ένα εθνικό πένθος. Σε
τι έγκειται το εθνικό πένθος; Στο ότι η Ελλάδα από τη Λάρισα και
πάνω θα αισθάνεται προδοµένη και θιγµένη που δεν ελήφθη υπ’
όψιν η γνώµη της. Να το θυµάστε αυτό. Ενεργήσατε αδιαφορών-
τας για τη γνώµη των Μακεδόνων. Αδιαφορήσατε εντελώς για την
αντίθετη άποψη. Δεν παλέψατε καθόλου να πείσετε. Εσείς τα ξέ-
ρετε όλα, οπότε αυτή η συνθήκη µπορεί να υπογραφεί από εµάς,
µπορεί να είναι επωφελής για τον Ζάεφ, αλλά είναι χρέος της επό-
µενης Βουλής να την ακυρώσει κι ας λέει ο κ. Μητσοτάκης ότι δεν
ακυρώνεται. Στον λαό τίποτα δεν επιβάλλεται αντίθετο µε τη θέ-
λησή του. Εκατό «Μητσοτάκηδες», πεντακόσιοι «Τσιπραίοι», οτι-
δήποτε εθνικές ή διεθνείς συµφωνίες να κάνουν, όταν ο λαός είναι
αντίθετος, δεν καταπίνει τέτοιου είδους ενέργειες. Αυτό να θυµό-
σαστε. Πάτε µε το ζόρι να πνίξετε τη λαϊκή αντίσταση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Προέδρου της Ένωσης Κεντρώων) 

Συνάντησα τον Πρέσβη της Γερµανίας ορισµένες φορές και
τον συνάντησα και στα Καλάβρυτα και καθίσαµε δίπλα-δίπλα και
του λέω: «Τον Γενάρη θα καεί η Ελλάδα µ’ αυτό που πάτε να κά-
νετε.». Μου λέει: «Δεν θα περάσει;». Του λέω: «Έχει και τη λύση
ο Τσίπρας να το περάσει στον Μητσοτάκη µέσω εκλογών. Έχει
και αυτή τη λύση ο Τσίπρας.». Εκείνη την ώρα που του το είπα
τρόµαξε και λέει: «Τι;».

Τον Τσίπρα σ’ αυτή τη συµφωνία τον πηγαίνανε κωλοσουρτό.
Αλήθεια σάς το λέω. Ορισµένες φορές δεν κοιµόµουν λόγω τού
πόσο δεµένο τον έχουν. Άνθρωποι που είχαν εκφράσει τον αν-
τιαµερικανισµό, άνθρωποι που πήγαιναν έξω από την Αµερικά-
νικη Πρεσβεία και έκαναν εκδηλώσεις και διαµαρτυρίες, τώρα
είναι αυτοί που εκφράζουν τη θέληση της Ευρωπαϊκής Ένωσης
και των Αµερικανών.

Ξέρετε, ο Βασίλης Λεβέντης που σας µιλάει είναι υπέρ της
ΟΝΕ, υπέρ του ευρώ και πιστεύω ότι, κι αν πτωχεύσαµε, πτωχεύ-
σαµε γιατί δεν είχαµε κάνει καµµία µεταρρύθµιση και γιατί µια
διεφθαρµένη ολιγαρχία εδώ στην Ελλάδα καταλήστευε τον ελ-
ληνικό λαό, γιατί κυκλοφορούσαν κάποιοι σε κανάλια και λέγανε
«η Μέρκελ ήρθε εδώ να µας πάρει τα πετρέλαια, µας δίνουν µνη-
µόνιο µε το ζόρι, οι τραπεζίτες θα µας φάνε». 
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Δεν µας έφαγαν οι τραπεζίτες. Μας έφαγε ένα διεφθαρµένο πε-
νήντα χρόνια πολιτικό σύστηµα που έτρωγε τις σάρκες του, µόνο
και µόνο για να κερδίζουν χρόνο κάποιοι Πρωθυπουργοί και να
επανεκλέγονται. Αυτό µάς έφαγε, αν θέλουµε να είµαστε ειλικρι-
νείς. Αυτά που στήνανε κάποιοι στις τηλεοράσεις, ότι η Ευρώπη
στήνει τρόπους να µας έχει όµηρους, να µας πάρει τα πετρέλαια,
όλα αυτά είναι ανοησίες. Μόνοι µας βγάλαµε τα µάτια µας.

Η Νέα Δηµοκρατία ήταν και είναι, λέει, αντίθετη µε τις Πρέ-
σπες. Εγώ το 2018, όταν έβαλε θέµα δυσπιστίας ο κ. Μητσοτά-
κης, του έστειλα µια επιστολή και του ζητούσα να δηλώσει ότι,
αν εκλεγεί Πρωθυπουργός, δεν θα χρησιµοποιήσει τη λέξη «Μα-
κεδονία». Ο κ. Μητσοτάκης ποτέ δεν µου απάντησε. Αυτή την επι-
στολή τη δίνω στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων κ. Βα-
σίλης Λεβέντης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Είναι η επιστολή που δείχνει ότι ο κ. Μητσοτάκης ήταν υπέρ
του όρου «Μακεδονία». Γιατί αν ήταν κατά του όρου, της λέξης
«Μακεδονία», τι ευκολότερο από το να µου απαντήσει «µα, κύριε
Πρόεδρε, σφάλλετε, εµείς είµαστε κατά του όρου». Άρα είναι
υπέρ του όρου. Υπάρχουν κασέτες, υπάρχουν δηλώσεις του
Αβραµόπουλου, του Μητσοτάκη κ.λπ.. Όπως και το ΠΑΣΟΚ, ο
Βενιζέλος και οι λοιποί, οι οποίοι πήγαν στα Ηνωµένα Έθνη και
ήταν υπέρ της σύνθετης ονοµασίας. 

Θα σας πω κάτι. Δεν είναι κακό που στο παρελθόν ήταν υπέρ
της σύνθετης ονοµασίας. Μπορεί να είχαν εκτιµήσει ότι ρίχνεις
στο τραπέζι µια πρόταση για διαπραγµάτευση. Δεν σηµαίνει ότι
είναι προδότες, επειδή ήταν υπέρ της σύνθετης ονοµασίας. Ποιο
είναι το κακό; Το κακό είναι άλλο, ότι τώρα που ο λαός έδωσε τη
γνώµη του και ξέρουν ότι κατά 80% τουλάχιστον είναι αντίθετος,
δεν έχουν το θάρρος να πουν «σφάλαµε, κάναµε κακές εκτιµή-
σεις και από δω και πέρα δεν δίνουµε τη λέξη “Μακεδονία”». Επι-
µένουν µε διάφορες υπεκφυγές να µιλούν για ταυτότητα, για
γλώσσα.

Εγώ πιστεύω ότι αυτό είναι µεγάλο λάθος, γιατί δεν δηλώνουν
ούτε µια συγγνώµη. Γιατί όντως, για να γίνει η µειοδοσία επί Τσί-
πρα, προετοιµάστηκε επί Καραµανλή, επί Μητσοτάκη. Προετοι-
µάστηκε. Να λέµε την αλήθεια. Έτσι δεν είναι;

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, υπάρχουν µειοδοσίες οι οποίες
είναι συνειδητές και όντως είναι προδοσίες. Υπάρχουν όµως και
µειοδοσίες οι οποίες οφείλονται στη βλακεία κάποιων Πρωθυ-
πουργών, λέµε, που τις διαπράττουν. Τι θέλω να πω; 

Ο γέρος Κωνσταντίνος Καραµανλής, όταν πήγε µε τον Αβέ-
ρωφ στη Συµφωνία της Ζυρίχης και του Λονδίνου, εγώ δεν πι-
στεύω ότι πήγε µε σκοπό να προδώσει την Ελλάδα. Απλά του
είπαν οι Αµερικανοί, υπόγραψε, βάλε τον Τούρκο εγγυήτρια δύ-
ναµη στην Κύπρο και εµείς τον Τούρκο τον αναλαµβάνουµε, αν
κάνει καµµία ατιµία. Και εξαπάτησαν οι Αµερικάνοι τον Καρα-
µανλή και αναγκάστηκε ο Καραµανλής να µας βγάλει από το
ΝΑΤΟ, αλλά στο µεταξύ η Τουρκία είχε πάρει τη µισή Κύπρο. 

Και ο Ιωαννίδης ακόµη, η χούντα, δεν ήταν προδότης µε την
έννοια ότι έκανε το πραξικόπηµα του Σαµψών εις την Κύπρο, µε
σκοπό να προδώσει. Μπορεί να ήταν πραξικοπηµατίας. Μπορεί
να ήταν ό,τι ήταν, δικτάτορας. Του είπαν και αυτουνού οι Αµερι-
κανοί «κρατάµε εµείς τους Τούρκους» και τον πρόδωσαν. Δεν
κράταγαν κανέναν Τούρκο. Όταν έγινε η ιστορία, του είπαν:
«Βγάλε τα µάτια σου. Παραιτήσου.». 

Ο κ. Τσίπρας θα είναι ο τρίτος. Κάνω αυτή την πρόβλεψη σε
αυτή την Αίθουσα. Ό,τι πράττει σήµερα ξέρει ότι είναι εις βάρος
της χώρας και όλα αυτά που λέει είναι παραµύθια. Τα πράττει
όλα, βασισµένος σε υποσχέσεις των Αµερικάνων και των Γερµα-
νών. Ξεχνάει όµως ότι αυτοί ποτέ δεν τήρησαν τον λόγο τους
προς την Ελλάδα. Ξέρετε κάποτε που να τον τήρησαν; 

Και σας µιλάει ένας άνθρωπος, ο Λεβέντης ο Βασίλης, που
είµαι υπέρ του δυτικού προσανατολισµού, υπέρ της Ευρώπης.
Ποτέ δεν υπήρξα κοµµουνιστής. Σας µιλάει ένας άνθρωπος που
ήταν πάντα υπέρ του δυτικού τρόπου ζωής, αλλά του δυτικού µε
αξιοπρέπεια, όχι του δυτικού «να γίνοµαι τσογλάνι των ξένων».
Αυτή είναι η διαφορά. 

Και όταν ο Γεώργιος Παπανδρέου πήγε στην Ουάσιγκτον λί-
γους µήνες αφότου ορκίστηκε Πρωθυπουργός, του λένε οι Αµε-
ρικάνοι, ο Τζόνσον: «Στενοχωρούνται οι Τούρκοι, κύριε Πρόεδρε.
Πρέπει να αποσύρετε τη Μεραρχία από την Κύπρο.». Και λέει:
«Εάν επιτεθούν οι Τούρκοι;». Του είπαν: «Είµαστε και εµείς, οι
Αµερικάνοι». Και τι απαντάει ο Γεώργιος Παπανδρέου; «Δεν αφή-
νετε να πολεµήσουµε εµείς οι Έλληνες που έχουµε λόγο να χύ-
σουµε το αίµα µας για την Κύπρο; Και αφήστε τα παραµύθια ότι
θα έρθετε εσείς από την άλλη µεριά του Ατλαντικού να χύσετε
το αίµα σας για την Ελλάδα.». Έτσι απάντησε. Και σε λίγους
µήνες ο Μητσοτάκης µε καµµιά εξηνταριά Βουλευτές έκαναν την
προδοσία, ΕΡΕ, παλάτι, Αµερικάνοι. Αυτή είναι η προδοσία. Και
βρέθηκαν άλλοι πρόθυµοι…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Πρόεδρε, µπο-
ρούµε να ολοκληρώσουµε σε εύθετο χρόνο; 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Ο κ. Κουτσούµπας ξέρετε πόσο µίλησε; Ή δεν το είδατε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Το ξέρω, το είδα.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Όχι, µπορεί να σας ξέφυγε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Όχι, ψάχνω για καλύ-

τερο παράδειγµα στην τήρηση του χρόνου. 
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Ναι, εντάξει, αλλά είναι ιστορική µέρα, κύριε Πρόεδρε. Πολύ θα
ήθελα να σας κάνω τη χάρη να κατέβω και τώρα, αλλά ξέρετε
κάτι; Είναι ιστορική µέρα. Από αύριο κηρύσσεται εθνικό πένθος
στη Μακεδονία και σε όλη την Ελλάδα. Διότι για τη Μακεδονία
δεν ενδιαφέρεται µόνο η Μακεδονία. Αίµα έχυσαν και άλλοι. Δεν
είναι µόνο η Μακεδονία. Μην το πάµε τοπικά, δεν υπάρχει τοπική
υποστήριξη της Μακεδονίας. 

Εποµένως µειοδοσίες υπάρχουν και λόγω βλακείας, διότι βα-
σίστηκαν στην κουβέντα του ξένου παράγοντα και ο ξένος πα-
ράγων τούς πρόδωσε και έµειναν στα κρύα του λουτρού.

Στα συλλαλητήρια, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, έγινε συζή-
τηση ποτέ για γλώσσα και για ταυτότητα; Εγώ µετείχα στα συλ-
λαλητήρια και κανείς δεν µε έπιασε να µου πει: «Κύριε Λεβέντη,
βάλτε πλάτη για τη γλώσσα µας.». Κανείς δεν µου είπε τέτοιο
πράγµα. Εγώ θυµάµαι απλές κοπέλες στο συλλαλητήριο στη
Θεσσαλονίκη, που, σαν να µε ήξεραν χρόνια, µε έπιαναν και µου
έλεγαν: «Μην αφήνετε να µας προδώσουν, κύριε Πρόεδρε. Μην
αφήνετε να δοθεί το όνοµα της Μακεδονίας», µε πόνο ζωγραφι-
σµένο στο βλέµµα τους. Αυτόν τον πόνο δεν µπορώ να τον
αγνοήσω. 

Αυτό να ξέρει ο κ. Τσίπρας, ότι στη χαρά του που ωφελεί τον
Ζάεφ, γιατί αυτόν µόνο ωφελεί, δεν µπορώ να συµµετάσχω. Δεν
µπορώ, δυστυχώς, κύριε Τσίπρα, στο γλέντι που θα κάνετε σή-
µερα το βράδυ µε τα χηµικά απ’ έξω, εγώ, ο Βασίλης ο Λεβέντης,
να συµµετάσχω. Δεν µου επιτρέπεται να συµµετάσχω σε αυτό το
γλέντι. Δεν µπορώ να συµµετάσχω. 

Αγνοήσατε τη θέληση του λαού. Και όποιος αγνοεί τη θέληση
του λαού τιµωρείται. Μη νοµίζετε ότι δεν θα τιµωρηθείτε. Την
άλλη φορά είχε παρεξηγηθεί ο κ. Κοτζιάς που είπα ότι θα γίνουν
και δίκες γι’ αυτό που ψηφίζει η σηµερινή Βουλή. Και είπε: «Με
απειλείτε;». Εκεί καθόταν ο Κοτζιάς. Μα εγώ, γιατί; Πείτε ότι εγώ
από 4% πάω στο 14%. Εγώ θα παραπέµψω τους υπευθύνους; Η
δικαιοσύνη δεν παραπέµπει; Είναι απειλή να λες στον άλλο, πρό-
σεξε, γιατί εδώ εκχωρείται λαϊκή κυριαρχία; Είναι κακό που σας
λέω να προσέχετε; Σας λέει και ένας να προσέχετε, γιατί θα την
πάθετε έτσι κι αλλιώς, έτσι όπως πάει. Και θα την πάθετε µε τη
θέλησή σας από ό,τι βλέπω. 

Επίσης, κάτι που αγνοείτε είναι η οµογένεια. Και από τους Αµε-
ρικάνους, ακόµη και από αυτούς που ζουν στην Αµερική, στην
Αυστραλία, στη Γερµανία θέλει έστω και ένας τη Συµφωνία των
Πρεσπών;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Πρόεδρε, επα-
ναλαµβάνω την έκκληση να συντοµεύετε.

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Πονάει σήµερα και η Ελλάδα του εξωτερικού, δεν πονάει µόνο η
Μακεδονία. Πιστεύετε ότι υπάρχουν συµπατριώτες µας στη Γερ-
µανία, στην Αµερική, που δέχονται ότι αυτό που κάνει η Βουλή
σήµερα είναι επωφελές;
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Ξέρει καλά ο κ. Τσίπρας γιατί δεν έχει δώσει ψήφο στους οµο-
γενείς. Ξέρει πολύ καλά.

Χθες ο κ. Ξυδάκης ζήτησε µε τον κ. Δένδια να γίνει τείχος απέ-
ναντι στη Χρυσή Αυγή, τείχος της δηµοκρατίας απέναντι στους
φασίστες. Αυτό υπονοούσε ο κ. Ξυδάκης. Τείχος να συµπρά-
ξουµε όλοι σε αυτή την Αίθουσα, για να σώσουµε τη χώρα, γιατί
δεν αισθάνθηκε ο κ. Ξυδάκης την ανάγκη να προτείνει; Μόνο το
τείχος για να πετάξετε έξω τους όποιους για τον όποιον λόγο εχ-
θρούς σας; Αυτό είναι που σας καίει; Τείχος για να δηµιουργή-
σουµε µια εθνική δύναµη µε την οποία θα προχωρήσουµε, δεν
αισθάνθηκε η Αίθουσα την ανάγκη να κάνει;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Πρόεδρε,...
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Θα σας κάνω τη χάρη και θα σας
απαλλάξω από την παρουσία µου, προς το παρόν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Δεν είπα τέτοιο
πράγµα εγώ. Για να προλάβει να µιλήσει και κανένας Βουλευτής,
γι’ αυτό το είπα.

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Γράφουν οι δηµοσιογράφοι, τα παπαγαλάκια, και λένε στα πάνελ
ότι συνθλίβονται τα µικρά κόµµατα και ότι αναβιώνει ο δικοµµα-
τισµός της παλιάς εποχής. Μπορεί αυτό να είναι αλήθεια για τα
δύο κόµµατα, τους ΑΝΕΛ και το Ποτάµι, γιατί έκαναν τα λάθη
τους. Δεν χαίροµαι. Όταν πεθαίνουν µικρά κόµµατα, η δηµοκρα-
τία δεν κερδίζει.

Όµως, δεν έχουν υπολογίσει αυτοί οι αναλυτές ότι υπάρχει
ένα κόµµα, η Ένωση Κεντρώων, που θα επιζήσει. Αυτό δεν το
έχουν υπολογίσει. Και θα το αντιληφθούν τη νύχτα των εκλογών,
γιατί µπορεί ο κ. Μητσοτάκης να ονειρεύεται πεντακοµµατική
Βουλή, αλλά η Θεσσαλονίκη τώρα ξέρει ότι ο κ. Μητσοτάκης και
το κόµµα του το όνοµα το έδινε. Ο δε πατέρας Μητσοτάκης εδώ
και σαράντα χρόνια έδινε το όνοµα και έλεγε: «Σε δέκα χρόνια
θα το ξεχάσουµε.».

Για να εξηγούµεθα, οικογενειακό έγκληµα είναι η παράδοση
της Μακεδονίας και µην κόπτεσθε ότι εσείς τη στηρίζετε. Απλά
επωφελείστε που ανέλαβε όλη τη βρώµικη δουλειά ο Τσίπρας.

Μην ξεχνάτε, όµως, και κάτι άλλο, το οποίο ξεχνάτε: ότι από
αύριο που η Ελλάδα κηρύσσει εθνικό πένθος µιζέριας και κατή-
φειας, ούτε τα µέτρα που θα τους δώσετε -κάποια µπόνους και
κάποια λεφτά- δεν εξαγοράζουν τους Έλληνες. Όταν οι Έλληνες
αισθάνονται προδοµένοι, θα σας πετάξουν στα µούτρα και τα
µπόνους και τα λεφτά και τις εκατόν είκοσι δόσεις και όλα. Όταν
µείνουν οι οικογένειες µόνες να συσκεφθούν και να µιλήσουν,
εκεί θα δουν ότι προδίδονται από δυο «µεγάλα» κόµµατα, τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ και τη Νέα Δηµοκρατία.

Και υπολογίζω ότι εκεί που οι αναλυτές πάνε να εξοντώσουν
τα λεγόµενα κόµµατα, θα αρχίσουν σιγά-σιγά να ξεθυµαίνουν τα
δύο. Διότι θα έχουν αντιληφθεί όλοι τι έγινε εδώ µέσα. Ο Τσίπρας
µειοδότησε και η Νέα Δηµοκρατία τού έκανε πλάτες. Δεν νοµίζω
ότι υπάρχει κανένας που δεν το αντιλήφθηκε.

Θα πω, λοιπόν, µία κουβέντα προς τους Μακεδόνες αυτή τη
στιγµή: Υποµονή, Μακεδονία. Ορκίζοµαι εγώ, ο Βασίλης Λεβέν-
της, ενώπιον της Βουλής και του λαού, ότι θα αγωνιστώ να ακυ-
ρώσω υπό όποιο κόστος αυτή τη βρωµερή συνθήκη, που θεωρεί
σήµερα επωφελή ο κ. Τσίπρας. Με όποιο κόστος, ό,τι και αν χρει-
αστεί, γιατί όλα θυσιάζονται, αλλά όχι τα πιστεύω και οι εµπνεύ-
σεις της ιερής Μακεδονίας.

Και όσοι νοµίζουν ότι το κάνω για ψηφοθηρία, να θυµάστε ότι
τριάντα πέντε, σαράντα χρόνια ανέβαινα µε ένα αυτοκινητάκι,
τότε που µου έδινε 1%-1,5% και εγώ δεν επτοούµουν και συνέ-
χιζα. Αυτό µε ενέπνεε και ήξερα ότι θα έρθει το ραντεβού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ, κύριε
Πρόεδρε, δεν έχω άλλον τρόπο για να σας εξηγήσω αυτό που
είπατε, ότι θα τελειώσετε.

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Δεν πίστευα, βέβαια, ότι σε αυτή τη Βουλή που µπήκα θα διαχει-
ριζόντουσαν τέτοια σοβαρά ζητήµατα. Αυτό δεν µπορούσα να το
πιστέψω!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ωραία, τελειώστε,
σας παρακαλώ πολύ. 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Τη νύχτα των εκλογών που η Ένωση Κεντρώων µπήκε στη Βουλή
δεν µπορούσα να φανταστώ ότι σε αυτή τη Βουλή θα διακυ-
βεύονταν εθνικές αξίες. Αυτό δεν µπορούσα να το φανταστώ!

Τον όρκο µου να µην ξεχνάτε, όπου κι αν είστε, και ότι οι υπεύ-
θυνοι και οι υπαίτιοι θα αντιµετωπίσουν τη δικαιοσύνη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Χατζησάββας

από τη Χρυσή Αυγή έχει τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΧΑΤΖΗΣΑΒΒΑΣ: Πώς θα φτιάξουν εθνικό τείχος

απέναντι στα εθνικά προβλήµατα άνθρωποι και κόµµατα τα οποία
δεν πιστεύουν σε έθνος, δεν πιστεύουν σε Θεό και πιστεύουν ότι
η µεγαλύτερη αφεντιά στο σύµπαν είναι η δική τους και κάνουν
και µία σύµπραξη µε τη Νέα Δηµοκρατία τις τελευταίες µέρες
και τους απολαµβάνει ο ελληνικός λαός;

Είπαν «όχι» στην πρόταση της Χρυσής Αυγής για ακύρωση της
συµφωνίας µε πρόταση αντισυνταγµατικότητας. Μιλάω φυσικά
για τη Νέα Δηµοκρατία. Δεν κατέθεσε τελικά µοµφή η Νέα Δη-
µοκρατία κατά του ΣΥΡΙΖΑ και κανείς δεν ξέρει το γιατί. Δεν πα-
ραιτήθηκαν για να σταµατήσει η διαδικασία. Και όταν
χρειάστηκε, καταδίκασαν και τις µαθητικές κινητοποιήσεις για το
εθνικό ζήτηµα της Μακεδονίας µας.

Δεν ενώθηκαν όλοι αυτοί του µνηµονιακού τόξου µόνο απέ-
ναντι στη Χρυσή Αυγή, αλλά απέναντι στον εθνικό σκοπό της διά-
σωσης της ελληνικότητας της Μακεδονίας µας. Δεν έφτανε αυτό
για να λάβει το χειροκρότηµα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
της Νέας Δηµοκρατίας από τον ΣΥΡΙΖΑ, αλλά τόλµησε να πει ότι
οι πρόγονοί µας ήταν προδότες και το παρεάκι του, που καθόταν
γύρω-γύρω, χειροκροτούσε.

Για να τον ενηµερώσω και για να µην τον ρωτήσω οι δικοί του
πρόγονοι πού πολέµησαν, θα του πω ότι οι δικοί µου πρόγονοι
πέθαναν υπερασπιζόµενοι την πόλη του Κιλκίς το 1944. Ήταν
προδότες; Γιατί, άµα ήταν προδότες, είναι προδότες και οι πρό-
γονοι του Βουλευτή σας και των άλλων Βουλευτών σας που πέ-
θαναν την ίδια µέρα, στην ίδια µάχη και κάθε χρόνο πηγαίνουµε
στην ίδια εκδήλωση µνήµης. Προδότες ήταν αυτοί, οι πατριώτες.

Το σηµερινό εθνικό πρόβληµα είναι αποτέλεσµα λαθών δεκαε-
τιών στην εθνική µας στρατηγική από όλες τις κυβερνήσεις που
πέρασαν, από το 1990 και όλη τη δεκαετία του 1990, µε το
FYROM ακόµα και µε τη σύνθετη ονοµασία που δήθεν ήταν νίκη
για την Ελλάδα, Πρώην Γιουγκοσλαβική Δηµοκρατία της Μακε-
δονίας. Σύνθετη ονοµασία ήταν και την αποδεχτήκατε και την πε-
ράσετε για νίκη στον ελληνικό λαό.

Το αξίωµα για µακεδονική ταυτότητα είναι µέρος της γενικής
κοµµουνιστικής επεκτατικής πολιτικής του Τίτο. Είναι γνωστό
αυτό. Μόνο εσείς το αρνείστε. Αφήστε, λοιπόν, τις γελοιότητες
για δήθεν αθώα απαίτηση, γιατί αυτές οι γελοιότητες µας έφεραν
στη σηµερινή κατάσταση, να υπάρχουν προς διαπραγµάτευση
στο τραπέζι το «FYROM», το «Βόρεια Μακεδονία» και το «Μακε-
δονία». Δηλαδή µονά-ζυγά, δικά τους. Μας φέρατε σε ένα αδιέ-
ξοδο ως ελληνικό κράτος. Είναι σαν να έχεις δηλαδή δύο σπίτια,
να έρχεται κάποιος να τα διεκδικεί και τα δύο και όταν, µετά από
µακρά διαπραγµάτευση, του χαρίζεις το ένα, να του λες και ευ-
χαριστώ από πάνω.

Υπάρχουν διαχρονικές ευθύνες, λοιπόν, των κοµµάτων όλες
τις δεκαετίες, όπως προανέφερα.

Αν πάρουµε, όµως, τις οµιλίες του Αρχηγού της Χρυσής Αυγής
και των στελεχών, που πολλά από αυτά είναι και τώρα Βουλευ-
τές, όλες αυτές τις δεκαετίες έχουµε την ίδια θέση, κανένας συµ-
βιβασµός για τη Μακεδονία. Θα µπορούσαµε να τις πάρουµε και
να τις καταθέσουµε στα Πρακτικά.

Όλα τα υπόλοιπα, όµως, κόµµατα κινούνται µε κριτήρια µικρο-
πολιτικά και αλλάζουν από το «όχι» στο «ναι» και από το «ναι» στο
«όχι», ανάλογα το πώς τους συµφέρει.

Η Νέα Δηµοκρατία, παραδείγµατος χάριν, θα πρέπει να αφή-
σει τα παιχνίδια µε επίθετα, ουσιαστικά, ιθαγένειες, εθνικότητες
και µεταφράσεις. Αυτά είναι για να ρίχνετε στάχτη στα µάτια του
ελληνικού λαού. 

Αν πάρουν σύνθετη ονοµασία µε συνθετικό το «Μακεδονία»,
είτε «Βόρεια» είναι, που δεν σας αρέσει, είτε «Σλαβοµακεδονία»
είναι, που σας αρέσει και το έχετε προτείνει, παίρνουν τη µακε-
δονική ταυτότητα, παίρνουν τη γλώσσα, παίρνουν την ιστορία,
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παίρνουν τα πάντα. Μετά από εκατό, διακόσια χρόνια όποιος ψά-
χνει να βρει, θα βρίσκει ότι οι Μακεδόνες είναι αυτοί, οπότε και
η γλώσσα τους είναι µακεδονική και η ταυτότητά τους είναι µα-
κεδονική. Τώρα, τα υπόλοιπα που λέτε για τις µεταφράσεις, εθνι-
κότητα και ιθαγένεια, είναι παραµύθια.

Το ΠΑΣΟΚ ας πάει να ρωτήσει καλύτερα τον κ. Λιάνη, τον Βου-
λευτή τους, να τους πει τι εστί «Ουράνιο Τόξο» και τι σχέση είχε
µε το ΠΑΣΟΚ.

Οι ΑΝΕΛ και ο Καµµένος συνέπραξαν σε όλα και τώρα έγιναν
ξαφνικά µακεδονοµάχοι. Στις Πρέσπες δεν είπαν τίποτα κατά της
συµφωνίας, όταν έπεφταν οι υπογραφές. Περιµέναν ότι δεν θα
το περνούσαν οι Σκοπιανοί. Και τελικά έρχεται η Κυβέρνηση ΣΥ-
ΡΙΖΑ και περνάει αυτή την επαίσχυντη συµφωνία και θα είναι και
µέρα µεσηµέρι, κύριε Καµµένε.

Η Ένωση Κεντρώων και το Ποτάµι τροφοδότησαν -µε τη θέ-
λησή τους ή όχι, δεν έχει σηµασία- την Πλειοψηφία υπέρ της
συµφωνίας.

Και ο ΣΥΡΙΖΑ, φυσικά, λέει ως επιχειρήµατα κάτι γελοιότητες,
ότι ο κόσµος πλέον δεν στηρίζει τις κινητοποιήσεις. Λέει ότι το
συλλαλητήριο είχε µόνο εξήντα χιλιάδες, βλέποντας τα εκατοµ-
µύρια λαού που αντιδράει. Εάν ήταν µόνο εξήντα χιλιάδες, κάντε
εκλογές, τις έχετε σίγουρες. Μόνο εξήντα χιλιάδες κινητοποιήθη-
καν. 

Υπάρχουν, λέει, τρεις Μακεδονίες, η µία είναι ελληνική. Από
πότε δηλαδή το µετράτε αυτό, από το 1900; Γιατί δεν ξεκινάει
από πιο πριν, από την εποχή του Φιλίππου του Β’ ή του Μεγάλου
Αλεξάνδρου; Επειδή τότε δεν είχε µπολσεβίκους, ξεκινάει η ιστο-
ρία από τότε που κάνετε κουµάντο εσείς;

Παραδίδετε το όνοµα και την ιστορία της Μακεδονίας αµαχητί
σε ένα ανύπαρκτο στρατιωτικά µόρφωµα, το κράτος των Σκο-
πίων, χωρίς καµµία απαίτηση από την πλευρά τους.

Λέει και ο ΣΥΡΙΖΑ και ιστορικά στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας
ότι τους έχουν αναγνωρίσει εκατό και πλέον έθνη. Και τι πάει να
πει αυτό; Μετράει να τους αναγνωρίσει η Ελλάδα. Είναι σαν να
λέµε ότι αναγνώρισαν κάποιοι ότι υπάρχει τουρκικός κατοχικός
στρατός στην Κύπρο. Και τι έγινε; Άλλαξε τίποτα; Το θέµα είναι
αν αναγνώριζε η Τουρκία ότι είναι κατοχικός στρατός στην
Κύπρο. Για αυτό µετράει η αναγνώριση της Ελλάδας σε αυτή την
ονοµασία που έχετε πει. Χίλια κράτη αν τους είχαν αναγνωρίσει,
δεν θα µετρούσε.

Θα πρέπει να µάθει ο ελληνικός λαός ότι τίποτα δεν τελείωσε.
Αρχίζει τώρα ο αγώνας καταγγελίας για την ακύρωση της συµ-
φωνίας. Έχει παραβιαστεί ήδη η συµφωνία από τους Σκοπιανούς
και είναι άκυρη. Έπρεπε να τελειώσει το 2008. Δεν έγινε. Δεν έχει
υπογραφεί από τον Πρόεδρο των Σκοπίων. Ελπίζω να µην υπο-
γραφεί και από τον Έλληνα. Δεν άλλαξαν το σύνταγµά τους. Θα
προσθέσουν, λέει, κάποια παραρτήµατα, που καταλαβαίνουµε
ότι µία αυριανή κυβέρνηση στα Σκόπια του VMRO θα µπορεί να
τα καταργήσει πάρα πολύ εύκολα.

Δεν έπαψαν οι αλυτρωτισµοί από τους Σκοπιανούς εντός και
εκτός Ελλάδας. Το «Ουράνιο Τόξο» ξεσάλωσε. Βγήκε και κάνει
και ανακοινώσεις τώρα, που θα τρίβετε τα µάτια σας. Και θα πρέ-
πει να καταλάβει ο κόσµος ότι θα έπρεπε να έχετε πάρει νωπή
εντολή από τον λαό µε εκλογές για να κάνετε τέτοιες συµφωνίες.
Ο Πρωθυπουργός το έλεγε.

Και κλείνοντας θα ήθελα να πω ότι δίνοντας δύναµη στη
Χρυσή Αυγή, µε τη βοήθεια του Θεού, η συµφωνία θα ακυρωθεί
στην πράξη, γιατί οι σφετεριστές της ιστορίας ήρθαν χθες και
αύριο δεν θα υπάρχουν. Το ιερό ελληνικό έθνος µας, όµως,
υπάρχει χιλιάδες χρόνια και θα υπάρχει και για χιλιάδες χρόνια
µετά από αυτή την επαίσχυντη συµφωνία.

Σας αρέσει, δεν σας αρέσει, την ιστορία τη γράφει πάντα ο τε-
λευταίος επιζών στο πεδίο της µάχης, δηλαδή ο νικητής. Και
όπως λέει ο ποιητής: «Πίσω µας έρχονται άλλοι. Στρατοί οι γιοι
µας και τα εγγόνια µας και θα νικήσουν.».

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κ.

Καββαδάς από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα είδαµε

έναν αµήχανο Πρωθυπουργό, που δεν είπε τίποτα να υπερασπι-

στεί την πολιτική του. Απέδειξε την ιδεοληψία του και δεν είχε τί-
ποτα να αντιτείνει στα επιχειρήµατα του Προέδρου µας, Κυριά-
κου Μητσοτάκη. 

Χαρακτήρισε ως δύσκολα και τεχνητά τα πιο σηµαντικά σηµεία
αυτής της συµφωνίας, δηλαδή ότι εκχώρησε µακεδονική εθνό-
τητα και γλώσσα στους βόρειους γείτονές µας, κάτι που δεν
έκανε καµµία άλλη κυβέρνηση και κανένας άλλος Πρωθυπουρ-
γός εκτός από τον κ. Τσίπρα.

Κύριε Πρόεδρε, όλη η επιχειρηµατολογία για την εθνικά ταπει-
νωτική συµφωνία έχει ακουστεί και έχει αναλυθεί µέσα σε αυτή
την Αίθουσα αλλά και στην επιτροπή, όπου κατέθεσα και εγώ τις
απόψεις µου.

Αρνείστε, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, να αντιληφθείτε
ότι µε τη θετική ψήφο που ετοιµάζεστε να δώσετε βάζετε τη χώρα
σε µεγάλες µελλοντικές περιπέτειες. Νοµίζετε ότι γράφετε ιστορία
και πράγµατι γράφετε ιστορία µε µαύρες σελίδες, γιατί παραδί-
δετε, όπως κατ’ επανάληψη σας έχουµε πει, εθνικότητα και
γλώσσα σε έναν γειτονικό λαό που δεν έχει καµµία σχέση µε αυτά.

Δεν θέλω να εξετάσω γιατί οι γείτονές µας επιµένουν σε έναν
αυτοπροσδιορισµό που δεν τους ανήκει και που, σε τελική ανά-
λυση, αρνούνται και οι ίδιοι το εσωτερικό του περιεχόµενο. Γιατί,
όπως και να το κάνουµε, είναι τουλάχιστον παράδοξο να θες να
λέγεσαι Μακεδόνας και να απορρίπτεις κάθε σχέση µε κάθε τι το
ελληνικό, από την αρχαιότητα και το Βυζάντιο µέχρι τον ίδιο τον
Μακεδονικό Αγώνα και τους µετέπειτα Βαλκανικούς Πολέµους.

Σε τελική ανάλυση, µπορώ να καταλάβω ότι οι γείτονες, για
τους δικούς τους λόγους και µέσα από την ανάγκη διαφοροποί-
ησης και απόκτησης µιας δικής τους ξεχωριστής ταυτότητας,
επέλεξαν τον δρόµο αυτό. Και δεν θέλω να µπλέξω ούτε ξένες
δυνάµεις ούτε να υποδεικνύω ποιοι ιστορικά ήταν υποκινητές του
µακεδονισµού. Δεν µπορώ, όµως, να πιστέψω ότι ελληνική κυ-
βέρνηση, ελληνικό χέρι βάζει την υπογραφή του σε κείµενο που
πρακτικά αναγνωρίζει εθνικότητα και γλώσσα µε µακεδονικό
προσδιορισµό.

Ακόµη και αν υποθέσουµε ότι µερικοί από εσάς είναι ακόµη
δέσµιοι ιδεοληπτικών αντιλήψεων, που καλλιεργήθηκαν στον πο-
λιτικό σας χώρο το πρώτο µισό του περασµένου αιώνα, είναι
αδύνατον να µην κατανοείτε τον ασκό του Αιόλου που ανοίγετε,
τώρα που είστε Κυβέρνηση, για τη χώρα στο µέλλον. Γιατί δεν
είναι δυνατόν -και µιλάω κυρίως σε όσους από εσάς παινεύουν
τον εαυτό τους για τις αριστερές τους ρίζες και καταβολές- εσείς
που λέτε ότι διαβάζετε ιστορία, εσείς που περηφανεύεστε για
την ορθότητα της αναλυτικής πολιτικής σας µεθοδολογίας να µη
σας νοιάζει ότι η Συµφωνία των Πρεσπών ανοίγει τον ασκό του
Αιόλου του αναθεωρητισµού.

Θα το πω πιο απλά. Σκεφτείτε τι θα γινόταν αν στη Συνθήκη
της Λωζάνης αντί της µουσουλµανικής µειονότητας αναγραφό-
ταν ή αναγνωρίζονταν κάποια άλλη µειονότητα µε εθνοτικό και
όχι θρησκευτικό προσδιορισµό. Τον Ερντογάν τον έχουµε απέ-
ναντί µας κάθε µέρα να µιλάει για την αναθεώρηση αυτής της
συνθήκης.

Δεν µπορεί, κυρίες και κύριοι, να µην τα γνωρίζετε όλα αυτά.
Όµως, εδώ συµβαίνει και κάτι ακόµη πολύ επικίνδυνο, που
αφορά στη συνοχή της ελληνικής κοινωνίας. Όποιος έκανε µία
βόλτα µέσα στο συλλαλητήριο στο Σύνταγµα θα ένιωσε µία µε-
γάλη διαφορά στη διάθεση του κόσµου σε σχέση µε τα προηγού-
µενα. Η διαφορά αυτή ήταν ότι υπήρχε διάχυτη µεγάλη οργή και
µεγάλη αποφασιστικότητα ότι δεν πρόκειται να γίνει αποδεκτή η
Συµφωνία των Πρεσπών. 

Και την ίδια στιγµή η πολιτική εξουσία αποφάσισε να αντιµε-
τωπίσει µε µαζική βία τον ελληνικό λαό σε µία πρωτοφανή ενέρ-
γεια αστυνοµικής βίας για τα µεταπολιτευτικά χρονικά, µαζικής
βίας κατά µικρών παιδιών, ηλικιωµένων και γενικά Ελλήνων πο-
λιτών που διαδήλωναν ειρηνικά, µε αφορµή τις πράξεις κάποιων
ανεγκέφαλων ή και προβοκατόρων.

Η πολιτική εξουσία, µέσω της Αστυνοµίας και µε αφορµή τη
δράση παρακρατικών, αποφάσισε να χτυπήσει την πιο µαζική
συγκέντρωση των τελευταίων δεκαετιών για το εθνικό θέµα,
θέµα που, σε τελική ανάλυση, αφορά την ίδια την ύπαρξη της
πατρίδας µας.

Και δεν είναι µόνο η οργή. Είναι µία αίσθηση εγκατάλειψης,
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αλλά και µία ολοένα εντεινόµενη αντίληψη στην κοινωνία ότι
έχετε ξεκόψει πλέον ολοκληρωτικά και απόλυτα από τις λαϊκές
µάζες. Με άλλα λόγια, υπάρχει πλήρης δυσαρµονία Κυβέρνησης
και λαού. Και αυτό µάς προέκυψε µε κυβέρνηση της -κατά δή-
λωση- Αριστεράς. Έτσι η πόλωση που δηµιουργείται στον ελλη-
νικό λαό και στην Κυβέρνησή του είναι πρωτοφανής. 

Γιατί, ξέρετε κάτι; Ακόµα και η µειοψηφία, που ακόµη σας στη-
ρίζει εκλογικά, δεν εγκρίνει τη συµφωνία. Ακόµη και αν πράγµατι
κάποιοι πιστεύουν ότι κάνουν τη σωστή επιλογή στο ζήτηµα της
Συµφωνίας των Πρεσπών, θα πρέπει να κατανοήσουν ότι η βίαιη
επιβολή της στον ελληνικό λαό θα προκαλέσει συνέπειες στο
εσωτερικό της χώρας που πιθανώς ούτε καν µπορούµε να φαν-
ταστούµε αυτή τη στιγµή.

Όχι µόνο τα κόµµατα, αλλά και ο κάθε Βουλευτής πρέπει να
αναλάβει τις ευθύνες του απέναντι στην ιστορία, απέναντι στη
δηµοκρατία, τη λαϊκή βούληση, την πολιτική σταθερότητα και την
ευνοµία, πάνω απ’ όλα απέναντι στο µέλλον του ελληνικού λαού.
Ελάτε κι ακούστε µαζί µας τη φωνή του. Εδώ είµαστε για να τον
εκφράζουµε στις µεγάλες εθνικές αποφάσεις, όχι για να τον δι-
χάζουµε και να τον οδηγούµε στους ακραίους και επικίνδυνους
δρόµους για τη δηµοκρατία.

Δεν είναι κακό να αναγνωρίσετε το λάθος σας. Καταψηφίστε
µαζί µας αυτή τη συµφωνία, γιατί, διαφορετικά, η αυριανή ηµέρα
που θα γίνει η ψηφοφορία, η 25η Ιανουαρίου 2019, θα γραφτεί
ως µία µαύρη σελίδα στην ιστορία της Ελλάδας, από αυτούς που
θα ψηφίσουν, µαζί µε τους πρόθυµους, µία συµφωνία εθνικής τα-
πείνωσης, µια συµφωνία από την οποία κανείς µετά δεν θα µπο-
ρεί να κάνει πίσω. Γιατί αυτή είναι η αλήθεια.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Αρβανιτίδης από
τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη έχει τον λόγο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η
Κυβέρνηση ισχυρίστηκε µε αβάστακτη ιστορικοπολιτική ελαφρό-
τητα, νοµική επιπολαιότητα και µε πρόταγµα το κοµµατικό της
συµφέρον ένα ακόµα κορυφαίο θέµα εθνικής σηµασίας, το «µα-
κεδονικό». Φέρνετε προς κύρωση, λοιπόν, µία συµφωνία αυθαί-
ρετη ιστορικοπολιτικά, έωλη νοµικά και εργαλειοποιηµένη
πολιτικά, µε στόχο να πλήξετε τους πολιτικούς σας αντιπάλους. 

Μια τέτοια συµφωνία, σύσσωµη η Δηµοκρατική Συµπαράταξη
την καταψηφίζει, καθώς δεν διασφαλίζει τα εθνικά συµφέροντα.
Η συγκυρία ήταν άκρως ευνοϊκή. Η Κυβέρνηση δεν επιζήτησε την
εθνική συνεννόηση. Ο Πρωθυπουργός δεν συγκάλεσε καν Συµ-
βούλιο Πολιτικών Αρχηγών, για να επικαιροποιηθεί η εθνική
γραµµή διαπραγµάτευσης, την ώρα που ο κ. Ζάεφ συνάντησε
πέντε φορές τους Αρχηγούς των άλλων κοµµάτων στα Σκόπια.

Η εθνική θέση για το «µακεδονικό» ήταν σύνθετη ονοµασία,
erga omnes, ενιαίο όνοµα κράτους, πολιτών και εθνικότητας,
τόσο στο εξωτερικό όσο και στο εσωτερικό. Το άρθρο 1 παρά-
γραφος 10Β προβλέπει ότι τα επίσηµα έγγραφα της δηµόσιας
διοίκησης που προορίζονται για εσωτερική χρήση θα αλλάξουν
µέσα σε πέντε χρόνια, µε το άνοιγµα του αντίστοιχου κεφαλαίου
της ενταξιακής διαδικασίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Erga
omnes σε αναστολή για το εσωτερικό της δικής τους χώρας. 

Με την Ευρωπαϊκή Ένωση στη δίνη του Brexit και σε υπαρ-
ξιακά διλήµµατα, που θα ενταθούν µετά τις ευρωεκλογές του
Μαΐου, αλλά και µε αβέβαιο το πότε της όποιας µελλοντικής δι-
εύρυνσης, η διπλή ονοµασία είναι εδώ για να µείνει.

Υπάρχουν απανωτά λάθη στρατηγικής και τακτικής. Σε καµµία
φάση της διαπραγµάτευσης δεν είχαµε την πρωτοβουλία. Και
πρωτοβουλία σηµαίνει να µη σύρεσαι από τις επιλογές που θέλει
να σου επιβάλει ο συνοµιλητής σου και η κεντρική επιλογή «εδώ
και τώρα ένταξη στο ΝΑΤΟ» και «άρον-άρον βάφτισον αυτόν»
ήταν επιλογή του άλλου µέρους και τρίτων χωρών. Δεν ήταν δική
µας επιλογή.

Οι λαϊκές αντιδράσεις στην Ελλάδα εναντίον της συµφωνίας
δαινοµοποιήθηκαν και δυστυχώς ποτέ δεν χρησιµοποιήθηκαν
σαν διαπραγµατευτικό όπλο. Απεµπολήσαµε όλα τα εργαλεία
ισχύος, αποδεχόµενοι την εκ των προτέρων έναρξη των ενταξια-
κών συζητήσεων σε ΝΑΤΟ και Ευρωπαϊκή Ένωση.

Μία χώρα µε πραγµατική ισχύ δεν θα αποδεχόταν αυτή τη δια-

δικασία. Μία χώρα χτίζει µε στρατηγική και τακτική την ισχύ της,
έστω κι αν βρίσκεται στο καναβάτσο. Θα ήταν πολύ πιο χρήσιµο
για την πατρίδα, όσοι γοητεύονται µε το να συγκρίνουν τον εαυτό
τους µε τον Ανδρέα Παπανδρέου, αν µελετούσαν πιο επισταµέ-
νως την πολιτική του κι όχι απλά αντέγραφαν τον τόνο της φωνής
του.

Για παράδειγµα, όταν η κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ επέβαλε το εµ-
πάργκο του 1994, η Ελλάδα έπαιρνε την πρωτοβουλία των κινή-
σεων. Έναν µόλις χρόνο πριν, τον Μάρτη του 1993, σε µία
έκρηξη ειλικρίνειας, ο πρώην Πρωθυπουργός Κώστας Μητσοτά-
κης στη γαλλική εφηµερίδα «LE MONDE» είχε εµφανιστεί µετα-
νοηµένος και έλεγε ότι θα ευχόταν να µπορούσε να επιστρέψει
έναν χρόνο πίσω, όταν τα Σκόπια ήταν έτοιµα να δεχτούν το
όνοµα «Βόρεια Μακεδονία». 

Και τώρα η Νέα Δηµοκρατία ξεχνά. Ο λαός, όµως, δεν ξεχνά.
Μόνο µετά από την υπογραφή της Ενδιάµεσης Συµφωνίας, τον
Μάρτη του 1996, ξεπάγωσε η σύναψη διπλωµατικών σχέσεων
των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής µε την Πρώην Γιουγκοσ-
λαβική Δηµοκρατία.

Έτσι ασκείται πατριωτική εξωτερική πολιτική, όχι µε ψευδαι-
σθήσεις ότι οι ελληνικές επιχειρήσεις θα κυριαρχήσουν στα Σκό-
πια, ότι η Θεσσαλονίκη των µεγάλων αφηγηµάτων και των
ανεκπλήρωτων οραµάτων µπορεί να παίξει πρωταγωνιστικό ρόλο
στα Βαλκάνια και να αναπτυχθεί έτσι απλά, µε αφηγήµατα, χωρίς
µια πραγµατική θέση ισχύος. Όχι εθνικά ταπεινωµένη, λοιπόν,
αποβιοµηχανοποιηµένη και µε εγκαίνια µουσαµάδων. 

Μια συµφωνία που ξεκινά πριν από την κύρωσή της µε ανάγκη
διευκρινίσεων, ρηµατικών διακοινώσεων και ερµηνειών δεν είναι
καλός οιωνός. Έχει ήδη κακοφορµίσει και δηµιουργεί αρνητικά
τετελεσµένα. Η ειρωνεία της τύχης, αλλά και της ιστορίας, είναι
ότι εναποθέσαµε στους Αλβανούς Βουλευτές την ερµηνεία της
υπέρ των ελληνικών συµφερόντων.

Η Κυβέρνηση νοµιµοποιεί µία ιστορική στρέβλωση και εκεί
είναι η ρίζα του κακού. Έπρεπε να επιµείνουµε στα ζητήµατα
ταυτότητας, τη γλώσσα, τον πολιτισµό και την ιθαγένεια. Η ιθα-
γένεια προσδίδεται στο άτοµο από το κράτος και, εποµένως, εµ-
φανίζεται ή εξαφανίζεται µαζί µε το υπό κρίση κράτος. Εδώ,
λοιπόν, θα έχουµε ένα κράτος µε το όνοµα «Βόρεια Μακεδονία»,
που εµφανίζεται για πρώτη φορά σήµερα στην παγκόσµια ιστο-
ρία και αυτό το κράτος προσδίδει για πρώτη φορά τη «µακεδο-
νική», όχι τη «βορειοµακεδονική» ιθαγένεια. 

Γιατί δεν ακολουθήθηκε, τουλάχιστον, το παράδειγµα ενός
νέου κράτους, που µόλις το 2011 έγινε µέλος του ΟΗΕ, του Νο-
τίου Σουδάν; Η ιθαγένεια του Νοτίου Σουδάν αναφέρεται ως «νο-
τιοσουδανική» και δεν λέγεται «σουδανική» κι ας ήταν κάποτε
µέρος του κράτους αυτού. 

Το συµπέρασµα όλων αυτών και το τελικό ζύγισµα είναι ότι
µόνο το κράτος θα λέγεται «Βόρεια Μακεδονία» κι όλα τα άλλα
θα λέγονται «µακεδονικά», επικράτεια, γλώσσα, πολιτισµός,
λαός, ιθαγένεια, διαδικτυακές αναφορές, προϊόντα. 

Και µε τον εθνικό ύµνο; Αυτό το ξεχάσαµε. Ο εθνικός ύµνος,
το ταυτοτικό αυτό σύµβολο του κράτους, όπως και η σηµαία,
τέσσερις φορές αναφέρεται στη «Μακεδονία» που λυτρώνεται,
που απελευθερώνεται. Και αυτό θα τραγουδάει όλος ο κόσµος
στο κράτος αυτό. Όλα αυτά τα δίνουµε µε την ελληνική βούλα,
µε τη συναίνεσή µας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε συνάδελφε,
ολοκληρώστε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Το λέτε σε εµένα που είµαι από τις
15:00’ εδώ, κύριε Πρόεδρε. Ένα-ενάµισι λεπτό θα ήθελα. Δεν
είναι και κάτι ιδιαίτερο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσοι επαίρεστε ότι η Συµφωνία
των Πρεσπών εξοικονοµεί πολύτιµο διπλωµατικό κεφάλαιο, κλεί-
νει µέτωπα ώστε να επικεντρωθεί στην κυρία εθνική απειλή, που
είναι η Τουρκία, και πως έτσι κλείνετε µία χέουσα πληγή, πλανά-
στε. Βάζετε απλώς γάζα και χανζαπλάστ σε µία πληγή, χωρίς αν-
τισηπτικό, χωρίς να απολυµάνετε το µικρόβιο του
ψευδοαλυτρωτισµού.

Η συµφωνία δεν κλείνει πληγές. Σταµατά µόνο την πολύχρονη
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διένεξη για το ονοµατολογικό του κράτους και ανοίγει το κουτί
της Πανδώρας, καθώς µπήκατε σε πολλούς πειρασµούς. Ανοίγει
πληγές και θέµατα που θα τα βρούµε µπροστά µας εµείς και οι
επόµενες γενιές. Και, µέσα στο κλίµα της άρνησής σας για εθνική
συνεννόηση, βγάζετε και τηλεοπτικά σποτ. Για ποιον λόγο; Για
το ότι ήταν δίκαιο κι έγινε πράξη. 

Διαβάζω επί λέξει: «Είναι Μακεδόνες γιατί είναι Έλληνες και
γιατί κατοικούν σε µία περιοχή που πάντα υπήρχαν Έλληνες. Η
λέξη “Έλληνας” είναι έννοια γένους. Η λέξη “Μακεδόνας” είναι
έννοια είδους. Οι Μακεδόνες δεν µπορεί παρά να είναι Έλληνες,
όπως ήταν πάντα.». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Αυτά τα γράφει όχι κάποιος υπερ-
πατριώτης, αλλά ο Βασίλης Ραφαηλίδης στο βιβλίο του «Λαοί
των Βαλκανίων». 

Όπως, λοιπόν, κάποιος λέει ότι είναι περήφανος Κρητικός
επειδή είναι Έλληνας ή περήφανος Ηπειρώτης επειδή είναι Έλ-
ληνας, θέλω κι εγώ τα παιδιά µου στο εξωτερικό να λένε ότι είναι
περήφανοι Μακεδόνες επειδή είναι Έλληνες και να µην τους ρω-
τάνε αν είναι από τα Σκόπια ή τη Μακεδονία. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να πω ότι σε στιγµές σαν κι αυτές απλοί
Βουλευτές, από τους οποίους κρίνεται η τύχη της ιστορικής πο-
ρείας της χώρας, αναλαµβάνουν µία µεγάλη ευθύνη. 

Αυτή τη µεγάλη ευθύνη καλώ όλους να σκεφτούν αναφέρον-
τας το εξής ελάχιστο. «Η Μακεδονία ανήκει σε αυτόν που θα την
πάρει», έλεγε ο Ελευθέριος Βενιζέλος στο ξέσπασµα του Α’ Βαλ-
κανικού Πολέµου, δείχνοντας µε κάθε τρόπο την αποφασιστικό-
τητά του για την ένταξη στον ελληνικό εθνικό κορµό µιας από τις
προαιώνιες κοιτίδες του Ελληνισµού. Και τα κατάφερε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ωραία, ευχαριστούµε
πάρα πολύ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Αλήθεια τι θα καταλάβαινε και πώς
θα ένιωθε σήµερα ακούγοντας το «εµείς οι Μακεδόνες και εσείς
οι Έλληνες» του κ. Ζάεφ; Ας αναρωτηθούµε πριν ψηφίσουµε. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Να είστε καλά.
Τον λόγο έχει ο κ. Νάσος Αθανασίου.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ποιο είναι το θέµα µας; Η Μακεδονία ή η προσδοκώµενη πρω-

θυπουργία; Η Μακεδονία ή η εκλογική επικράτηση; Αν το θέµα
µας είναι η Μακεδονία, έχω να διατυπώσω µερικά ερωτήµατα.

Ερώτηµα πρώτο. Πώς µια συµφωνία που θα µπορούσε να απο-
τελέσει µνηµείο εθνικής συναίνεσης µετατρέπεται σε τρόπαιο δι-
χασµού; Η Συµφωνία των Πρεσπών δεν θα µπορούσε να υπάρξει,
αν δεν είχε προηγηθεί επί Ανδρέα Παπανδρέου η Ενδιάµεση Συµ-
φωνία. Επίσης, δεν θα µπορούσαµε να καταλήξουµε σε αυτή,
χωρίς εκείνα που επέτυχε η κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
το 2008. Άρα έχουµε την Ενδιάµεση Συµφωνία του 1995 µε τον
Ανδρέα Παπανδρέου και το Βουκουρέστι το 2008 µε τον Κώστα
Καραµανλή και τη Συµφωνία των Πρεσπών το 2018 µε τον Αλέξη
Τσίπρα. 

Τα γεγονότα αυτά αποδεικνύουν στην πράξη υψηλό επίπεδο
εθνικής συναίνεσης. Αυτοί που το µετέτρεψαν σε πεδίο διχα-
σµού, αντιλαµβάνονται πόσο κακό κάνουν στη χώρα; Έχουν συ-
νείδηση ότι έτσι ξεκινούν οι εθνικές συµφορές; «Για την
πρωθυπουργία, ρε γαµώτο», που θα έλεγε και ένας θαυµαστής
της Βούλας Πατουλίδου! Πολλοί ήθελαν το σύνταγµα του βό-
ρειου γείτονά µας εδώ και τώρα µε σφραγίδα και υπογραφή. 

Ερώτηµα δεύτερο. Μια διεθνής συµφωνία υπέρκειται ή όχι του
συντάγµατος; Μια διεθνής συµφωνία υπό την αιγίδα των Ηνωµέ-
νων Εθνών υπερισχύει ή όχι του συντάγµατος των εµπλεκοµένων
µερών; Υπερισχύει, είναι η καθαρή, ξάστερη απάντηση.

Ερώτηµα τρίτο και σπουδαιότερο. Ορισµένοι νοµίζετε ότι είστε
ικανοί να επιδοθείτε στον εµπτυσµό του Ελευθερίου Βενιζέλου;
Γιατί χλευάζετε και προπηλακίζετε τον Ελευθέριο Βενιζέλο; Διότι
αυτό ακριβώς κάνουν ορισµένοι. Επιδίδονται στο πτύειν κατά
πρόσωπο του Ελευθερίου Βενιζέλου, όταν ισχυρίζονται ότι η Μα-
κεδονία είναι µία και ελληνική. Το ακούσαµε εδώ µέσα εκατό
φορές. Αυτό είναι το σοκ, να σηκώνονται τα βότσαλα να χτυπή-
σουν τον ογκόλιθο της νεότερης ιστορίας µας.

Το 1913 στη Διεθνή Διάσκεψη του Βουκουρεστίου, ο Βενιζέλος
διεκδίκησε τη Μακεδονία, όχι ολόκληρη. Διεκδίκησε όση µπο-
ρούσε να πάρει και πήρε το µεγαλύτερο κοµµάτι. Με τη συνθήκη
αυτή η Ελλάδα έγινε διπλάσια. Από εξήντα τρεις χιλιάδες τετρα-
γωνικά χιλιόµετρα έκταση έφτασε τις εκατόν είκοσι χιλιάδες και
παραπάνω. Από δύο εκατοµµύρια εξακόσιες χιλιάδες άτοµα πλη-
θυσµό έφτασε στα τέσσερα εκατοµµύρια εφτακόσιες χιλιάδες.
Τα σύνορά της από τον Σπερχειό πήγαν στον Νέστο. 

Τι έγινε στο Βουκουρέστι; Η Σερβία πήρε τη βόρεια Μακεδονία
ως την Ραντόβιτσα και τη Στρώµνιτσα και το µεγαλύτερο µέρος
της κοιλάδας του Βαρδάρη. Η Ελλάδα κατοχύρωσε τη Θεσσα-
λονίκη και έπαιρνε τη Χαλκιδική, το λιµάνι της Καβάλας µε ολό-
κληρη σχεδόν την ενδοχώρα και βέβαια τη νότια Ήπειρο, τα
Ιωάννινα, τα νησιά του Αιγαίου, εκτός από τα Δωδεκάνησα. Η
Βουλγαρία εξασφάλιζε έξοδο στο Αιγαίο, κάτι που αργότερα το
αίµα των Ελλήνων και ο Βενιζέλος πάλι απέτρεψαν.

Ο Ελευθέριος Βενιζέλος µε το Βουκουρέστι το 1913 και τη Λω-
ζάνη το 1923 όρισε τα σύνορα της χώρας που ζούµε σήµερα.
Από το 1923 και µετά η Ελλάδα υπερασπίζεται την εδαφική της
ακεραιότητα στα όρια αυτά. Αυτή είναι η εθνική µας γραµµή επί
ενενήντα και πλέον χρόνια. 

Τώρα σκίζετε τη συµφωνία αυτή, λέγοντας ότι δεν υπάρχει
άλλη Μακεδονία εκτός από την ελληνική. Αν σκίζετε τη Συµφωνία
του Βουκουρεστίου του 1913, τότε πώς, κύριοι της Νέας Δηµο-
κρατίας, θα υπερασπιστείτε τη Συµφωνία της Λωζάνης του 1923,
που θέλει τώρα να την αλλάξει ο Ερντογάν; Πότε θα καταλάβετε
ότι αυτά θέτουν σε κίνδυνο την Ελλάδα;

Στις 26 Ιουλίου 1913 η εφηµερίς «ΕΣΤΙΑ» έγραφε: «Η Συνθήκη
του Βουκουρεστίου θα µείνει στην ιστορίαν ως µία εκ των εντι-
µοτάτων και δικαιοτάτων συνθηκών εξ όσων είδον οι αιώνες.».
Αυτό που είδαν οι αιώνες, δεν το βλέπουν κάποιοι στις µέρες
µας. Υπάρχουν και τα χηµικά του λαϊκισµού, βλέπετε.

Ερώτηµα τέταρτον. Στο συλλαλητήριο της Κυριακής είδα και
ιερείς. Έχουν ακούσει οι καλοπροαίρετοι αυτοί οι άνθρωποι για
τις απόπειρες συγκρότησης µουσουλµανικού τόξου στα βόρεια
σύνορά µας; Έχουν συλλογιστεί ποιες ενέργειες το αποτρέπουν
και ποιες το υποβοηθούν; 

Ας πάρουµε τώρα έναν ουδέτερο παρατηρητή της Συµφωνίας
των Πρεσπών. Προτείνω την επιθεώρηση του «THE ECONO-
MIST», επειδή ακριβώς δεν συµπαθεί ιδιαιτέρως τον ΣΥΡΙΖΑ. Στις
30 Ιουνίου 2018 γράφει: «Οι Σκοπιανοί», «Μακεδόνες» τούς λέει,
έτσι τους λένε όλοι, «υποχρεώθηκαν να καταπιούν µία δύσκολη
συµφωνία µε την Ελλάδα. Τώρα χρειάζονται τη βοήθεια της Ευ-
ρώπης.». Δυστυχώς αυτό το «υποχρεώθηκαν να καταπιούν» είναι
λίγο για να κατευνάσει το µένος ορισµένων. 

Ακροτελεύτιο ερώτηµα. Μας συµφέρει να υπάρχει αυτό το
κράτος στα βόρεια σύνορά µας; Αν µας συµφέρει, πρέπει να το
σεβαστούµε. Αν δεν µας συµφέρει, ποιοι ωφελούνται εις βάρος
µας; Ξέρετε τα ονόµατά τους, αλλά τα ξορκίζετε.

Θέλω να κλείσω µε τη Θεσσαλονίκη, που µε αγκάλιασε στα
πρώτα φοιτητικά µου χρόνια. Θεσσαλονίκη, ξέρω ότι πάντα σε
πείραζε, πάντα σε αγκύλωνε στην καρδιά να σε αποκαλούν «συµ-
πρωτεύουσα». Το «συµπρωτεύουσα» υπαινισσόταν ότι δεν µπο-
ρείς να είσαι πρωτεύουσα χωρίς αυτό το «συν». Θεσσαλονίκη,
θα αρνηθείς τώρα να γίνεις πρωτεύουσα των Βαλκανίων;

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε τον κ.

Νάσο Αθανασίου για την τήρηση του χρόνου.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι Βουλευτές κύριοι Κουµου-

τσάκος και Μανιάτης ζητούν άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο
εξωτερικό. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τις ζητηθείσες άδειες.
Τον λόγο έχει ο κ. Μπάρκας από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Δεν θα µπορούσα να µη σχολιάσω την αρχηγική εµφάνιση του

κ. Σαµαρά απ’ αυτό εδώ το Βήµα, ο οποίος σε σαράντα πέντε
λεπτά οµιλίας δεν ανέφερε ούτε µία φορά τον αείµνηστο Κων-
σταντίνο Μητσοτάκη ούτε µία φορά την κ. Ντόρα Μπακογιάννη,
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ούσα Υπουργός Εξωτερικών στην κυβέρνηση του κ. Καραµανλή,
αλλά ούτε και τον ίδιο τον κ. Καραµανλή και το Βουκουρέστι το
2008.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, από πολλές απόψεις η σηµερινή
συζήτηση στη Βουλή είναι ιστορική. Και είµαι σίγουρος ότι µε τον
έναν ή τον άλλον τρόπο θα πάρει τη θέση της ως µία από τις πιο
αξιοσηµείωτες στιγµές στην ελληνική ιστορία. Και το λέω αυτό,
διότι το µακεδονικό, το ονοµατολογικό, που έχει παράξει αποτε-
λέσµατα στη χώρα µας τα τελευταία τριάντα χρόνια, είναι ένα
γεγονός το οποίο µάς διεκδικεί πολιτικά, οικονοµικά, κοινωνικά
και ιδεολογικά.

Ήταν το ονοµατολογικό και η στάση του κ. Σαµαρά στις αρχές
του 1990 που δροµολόγησε πολιτικές εξελίξεις, µε τελικό απο-
τέλεσµα την πτώση της κυβέρνησης Μητσοτάκη και δηµιουργεί
δεδοµένα εντός και εκτός της Νέας Δηµοκρατίας που µας ακο-
λουθούν µέχρι σήµερα. 

Είναι το ονοµατολογικό και η εκκρεµότητά του η αφορµή για
να τροφοδοτείται ο εθνικισµός στην Ελλάδα και στη γειτονική
χώρα. Ακροδεξιές οργανώσεις στήθηκαν στη βόρεια Ελλάδα και
καλλιέργησαν το µίσος απέναντι στον γειτονικό λαό. 

Όµως και στην απέναντι µεριά των συνόρων αναπαράχθηκε
ένας επιθετικός και κιτς τρόπος δηµιουργίας εθνικής ταυτότη-
τας. Η προηγούµενη κυβέρνηση Γκρούεφσκι είχε επενδύσει στον
εθνολαϊκισµό και στο αφήγηµα του µακεδονισµού, µετατρέπον-
τας τα Σκόπια σε έναν κιτς αρχαιολογικό πάρκο. Είναι το ονοµα-
τολογικό η αφορµή για να προστεθεί ένας νέος εχθρός για τη
χώρα µας δίπλα σε αυτούς, της Αλβανίας και της Τουρκίας.

Η δική µου γενιά έχει µεγαλώσει µε το ότι οι γείτονες προς τον
Βορρά και τα ανατολικά είναι οι εχθροί µας. Και θα γραφτεί η
στιγµή αυτή στην ιστορική µνήµη της χώρας µας, γιατί επιλύεται
µία διαφορά και µάλιστα επιλύεται µε τρόπο δηµοκρατικό και συ-
νεργατικό, στην κατεύθυνση της αποδοχής των όρων και των
δύο µερών. 

Και αυτό γίνεται γιατί υπάρχουν δύο κυβερνήσεις στις δύο
χώρες, που έκαναν µία παραδοχή, ότι θα καθίσουν σε ένα τρα-
πέζι συζήτησης έχοντας ως στόχο να βρεθεί η λύση. Και µάλιστα
να βρεθεί µία λύση, η οποία να µη στηρίζεται στο δίκαιο του ισχυ-
ρότερου, αλλά στη συνεργασία, στην αποδοχή της διαφορετικό-
τητας, στον σεβασµό στις παραδόσεις των δύο λαών. Είµαστε
θετικοί και απόλυτα ικανοποιηµένοι που λύνουµε ένα πρόβληµα
το οποίο σπατάλησε αρκετό πολιτικό κεφάλαιο.

Γιατί είµαστε διαφορετικοί, συνάδελφοι. Εµείς ασκούµε ενερ-
γητική πολιτική, ενώ εσείς ήσασταν, είστε και θα είστε υπέρ της
αδράνειας. Εµείς είµαστε υπέρ των λύσεων και αναλαµβάνουµε
την ευθύνη για να βρούµε αυτές τις λύσεις. Εσείς θέλετε το πρό-
βληµα να συνεχίσει να υπάρχει, γιατί ζείτε µέσα από το πρό-
βληµα, γιατί χτίζετε πολιτικές καριέρες µέσα σε αυτό. Εµείς
είµαστε µε τη σταθερότητα. Εσείς επιδιώκετε την αστάθεια.
Εµείς παρουσιάζουµε την αλήθεια στον ελληνικό λαό. Εσείς λέτε
µονίµως ψέµατα.

Η Κυβέρνηση επιτυγχάνει να υλοποιήσει την εθνική γραµµή,
σύνθετη ονοµασία µε γεωγραφικό προσδιορισµό για όλες τις
χρήσεις, erga omnes.

Η συµφωνία είναι εθνικά επωφελής, καλύπτει την εθνική
γραµµή στο 110% και η στάση της Νέας Δηµοκρατίας, εάν δεν
ήταν επικίνδυνη, θα ήταν γελοία. Στην αρχή της διαπραγµάτευ-
σης διατυπώνει µε τον πιο επίσηµο τρόπο µέσα από τον Πρόεδρό
της, τα λεγόµενα του Προέδρου της, την εθνική γραµµή, ίσως
γιατί υποτίµησε τη δυναµική των πραγµάτων και θεώρησε ότι µια
τέτοια λύση δεν θα είναι εφικτή. Όταν είδε ότι η πρόταση της ελ-
ληνικής Κυβέρνησης γίνεται εξ ολοκλήρου αποδεκτή, η Αξιωµα-
τική Αντιπολίτευση θέτει ως προϋπόθεση την αλλαγή του
συντάγµατος της ΠΓΔΜ, για να κατοχυρώσει τις αλλαγές αυτές,
και εκεί έχασαν. Τέλος, έχοντας υποστεί απανωτές ήττες, επα-
νέρχεται µε καταγγελίες περί απόδοσης της γλώσσας και της
εθνότητας. Γνωρίζουν συνειδητά ότι λένε ψέµατα, αλλά πάνω σε
αυτό συνεχίζουν να διχάζουν την ελληνική κοινωνία.

Τόσο στη συµφωνία όσο και στη ρηµατική διακοίνωση της Κυ-
βέρνησης της ΠΓΔΜ ο όρος «nationality» αναφέρεται αποκλει-
στικά στην ιθαγένεια και δεν ορίζει ή υποκαθορίζει εθνοτικό
δεσµό η εθνότητα. Στα διαβατήρια των πολιτών της Πρώην Γι-

ουγκοσλαβικής Δηµοκρατίας της Μακεδονίας θα αναφέρεται ο
όρος «µακεδονική/πολίτης της Δηµοκρατίας της Βορείου Μακε-
δονίας». Οι πολίτες θα ανήκουν στη Βόρεια Μακεδονία και επί-
σηµα θα ονοµάζονται «Βορειοµακεδόνες» ή «κάτοικοι της
Βόρειας Μακεδονίας».

Στην ουσία αυτό που γίνεται εδώ είναι ότι οι αντίπαλοι της συµ-
φωνίας, όταν είδαν ότι έχει τηρηθεί η εθνική γραµµή, άρχισαν να
ψάχνουν κάτι για να πιαστούν. Δυστυχώς, δεν είχαν ανθρώπους
που να ξέρουν Διεθνές Δίκαιο ή διεθνή πρακτική.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Αντιπολίτευση έχει επιλέξει πε-
ρίεργους και δύσκολους δρόµους για να στήσει τη στρατηγική
της. Δυσκολεύεται η Νέα Δηµοκρατία να πιστέψει ότι η Κυβέρ-
νησή µας πέτυχε µια τέτοια συµφωνία. Προσπαθεί να τορπιλίσει
τη διαδικασία, γιατί δεν µπορεί να δεχθεί ότι η Κυβέρνηση ΣΥ-
ΡΙΖΑ, µια αριστερή Κυβέρνηση, µπορεί να λύσει θέµατα τα οποία
οι προηγούµενες κυβερνήσεις δεν µπόρεσαν και κάνει πολιτική
µε το φαντασιακό της. Θα ήθελε να µη φέρουµε µια τέτοια συµ-
φωνία, γιατί ασκούσε πολιτική –ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε-,
σε ένα πεδίο που, κατά τη γνώµη της, είχε πλεονέκτηµα. Όµως,
η άσκηση πολιτικής µε το φαντασιακό είναι επικίνδυνη οδός.

Γράφει ο Μπρεχτ στις «Ιστορίες του κυρίου Κόυνερ»: «Ο κύ-
ριος Κ. δεν έχει ανάγκη να ζει σε µια συγκεκριµένη χώρα. Μπορώ
οπουδήποτε να πεινάσω, έλεγε. Μια µέρα, όµως, πέρασε από µια
πόλη κατακτηµένη από τον εχθρό της. Εκεί τον σταµάτησε ένας
αξιωµατικός του εχθρού και τον ανάγκασε να κατέβει από το πε-
ζοδρόµιο. Ο κύριος Κ. κατέβηκε και τότε συνειδητοποίησε πως
είχε οργιστεί µε τον άνθρωπο εκείνον και µάλιστα όχι µόνο µε
τον άνθρωπο, αλλά κυρίως µε τη χώρα του ανθρώπου, τόσο
πολύ, που ευχήθηκε την εξαφάνισή της. Μα, πώς έγινα εθνικι-
στής; αναρωτήθηκε. Φταίει ο εθνικιστής που βρέθηκε µπροστά
µου. Να γιατί πρέπει να εκλείψει η ανοησία. Γιατί κάνει ανόητο
όποιον βρεθεί µπροστά της.».

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σε αυτή τη στιγµή της ιστορίας
ο καθένας και η καθεµία από εµάς επιλέγει σε ποια πλευρά της
ιστορίας θέλει να σταθεί και εµείς το επιλέξαµε προτού καν βρε-
θούµε στη σηµερινή διαδικασία. Η Αριστερά στη χώρα µας έχει
δείξει, µε τον λόγο και τα έργα της, πως παλεύει για να ενώσει
τους λαούς και πολλές φορές το έχει πληρώσει µε το ίδιο της το
αίµα.

Περήφανα, λοιπόν, και ξεκάθαρα λέµε «ναι» στη συµφωνία που
ενώνει τους λαούς, «ναι» στη συµφωνία που λύνει ένα χρόνιο
πρόβληµα, «ναι» στη συµφωνία που δηµιουργεί µια νέα κατά-
σταση στα Βαλκάνια. Το φως θα κερδίσει, όπως έκανε πάντα στη
χώρα µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε.

Ο κ. Συντυχάκης από το ΚΚΕ έχει τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ο ΣΥΡΙΖΑ, η Νέα Δηµοκρατία, µέχρι και η Χρυσή Αυγή καυγα-

δίζουν για το ονοµατολογικό, κρύβοντας όµως τη σύµπλευσή
τους στο πιο ουσιαστικό άρθρο της Συµφωνίας των Πρεσπών,
το άρθρο 2, που είναι η ένταξη της FYROM στο ΝΑΤΟ και την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση, για να προχωρήσει η ευρωατλαντική ολοκλή-
ρωση στα Δυτικά Βαλκάνια.

Το ΚΚΕ τούς έχει προκαλέσει κατ’ επανάληψη να τοποθετη-
θούν για το άρθρο 2. Κουβέντα όµως για τον φόνο, κουβέντα για
τους φονιάδες των λαών, απαίτηση των οποίων είναι η συµφω-
νία!

Η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ καταφεύγει τόσο στη συνειδητή δια-
στρέβλωση των θέσεων του ΚΚΕ όσο και στην αποσιώπηση του
αντιδραστικού περιεχοµένου της συµφωνίας, φτάνοντας µάλιστα
στο σηµείο να την αποκαλεί αντιιµπεριαλιστική, προοδευτική και
διεθνιστική. Όσο πιο µεγάλη είναι η διαστρέβλωση της αλήθειας,
τόσο πιο µεγάλο είναι το «πλυντήριο» για να «ξεπλύνει» τα εγ-
κλήµατα του αµερικανικού και ευρωπαϊκού ιµπεριαλισµού µε τις
εκατόµβες νεκρών, την ανείπωτη δυστυχία, την προσφυγιά που
έχει προκαλέσει ανά τον κόσµο.

Ποιοι χειροκροτούν, όµως, τον ΣΥΡΙΖΑ, τους Τσίπρα - Ζάεφ,
την ίδια τη συµφωνία, για να δούµε πόσο προοδευτικοί και διε-
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θνιστές είναι; Είναι ο Τραµπ, που βγήκε µε τις ψήφους και τη στή-
ριξη της Κου Κλουξ Κλαν, που στήνει τείχη και σκοτώνει µετανά-
στες; Είναι ο Πρέσβης των Ηνωµένων Πολιτειών, που άγεται και
φέρεται στη χώρα ως νέος Πιουριφόι και αποκαλεί την Ελλάδα
«µεντεσέ των επιδιώξεων του αµερικανικού ιµπεριαλισµού»; Είναι
το ΝΑΤΟ, ο δολοφονικός αυτός οργανισµός, που ευθύνεται για
την κυπριακή τραγωδία και την επιβολή της δικτατορίας στην Ελ-
λάδα, εκείνος που παίζει τον ρόλο του Πόντιου Πιλάτου στην
τουρκική επιθετικότητα και το «γκριζάρισµα» του Αιγαίου; Είναι
ο Γενικός Γραµµατέας του ΝΑΤΟ; Είναι η λυκοσυµµαχία της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, της φτώχειας, της ανεργίας, της δικτατορίας
των µονοπωλίων; Είναι η Μέρκελ, ο Μακρόν, ο Γιούνκερ, ο
Κουρτς, ο ακροδεξιός Πρωθυπουργός της Αυστρίας και πολλά
άλλα «µπουµπούκια» του διεθνούς ιµπεριαλισµού.

Ναι, ο ΣΥΡΙΖΑ έχει αναλάβει ρόλο προποµπού των ευρωατλαν-
τικών σχεδίων, µε τη δηµιουργία νέων πολυάριθµων νατοϊκών βά-
σεων ανά την Ελλάδα, την αναβάθµιση του επιχειρησιακού
ρόλου της βάσης της Σούδας, µετατρέποντας το νησί σε πλωτό
αεροπλανοφόρο και ορµητήριο για νέες δολοφονικές στρατιω-
τικές επεµβάσεις στην Ανατολική Μεσόγειο και τη Βόρειο
Αφρική. 

Αποσιωπούν όλοι συνειδητά ότι το ΝΑΤΟ και η Ευρωπαϊκή
Ένωση δεν είναι παράγοντες προόδου, ασφάλειας, φορείς φι-
λίας, ειρήνης και συνεργασίας των λαών. Αντιθέτως, είναι παρά-
γοντες αιµατοχυσιών, πόνου, προσφυγιάς, υποδαύλισης του
εθνικισµού και του αλυτρωτισµού. Είναι εκείνοι που διαµέλισαν
τη Γιουγκοσλαβία το 1990, που προκάλεσαν τους αιµατηρούς
πολέµους στη Σερβία, στη Κροατία, στη Βοσνία-Ερζεγοβίνη, στο
Κόσοβο, στο Ιράκ, στη Συρία, στη Λιβύη και αλλού.

Αυτούς είναι που προστατεύει ο ΣΥΡΙΖΑ. Τα δικά τους εγκλή-
µατα «ξεπλένει». Με τη µάσκα του κοσµοπολιτισµού η Κυβέρ-
νηση αθωώνει τον ρόλο του ιµπεριαλισµού και, παρά τη
φαινοµενική αντίθεσή της, στην πράξη συναντιέται και βοηθιέται
από εθνικιστικές δυνάµεις και πατριδοκάπηλους, οι οποίοι, παρ’
όλο που αντιδρούν στη συµφωνία, δεν αµφισβητούν την ενί-
σχυση του ΝΑΤΟ και της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Αυτός είναι ο κοινός παρονοµαστής τους, όπως κοινός παρο-
νοµαστής τους είναι και η διαιώνιση της καπιταλιστικής κυριαρ-
χίας, η ανταγωνιστικότητα και η κερδοφορία του κεφαλαίου. Ο
κοσµοπολιτισµός και ο εθνικισµός είναι οι δύο όψεις του ίδιου
νοµίσµατος και τα δύο παιδιά του καπιταλισµού και υπηρετούν
τη διαιώνιση της κυριαρχίας του.

Τα µείζονα ζητήµατα, όπως η αντιµετώπιση του αλυτρωτισµού,
όχι µόνο παραπέµπεται στο αβέβαιο µέλλον, αλλά παίρνει ακόµα
πιο επικίνδυνη τροπή µετά και την αποδοχή από την Κυβέρνηση
των θέσεων περί «Μακεδόνα πολίτη» και «µακεδονικής γλώσ-
σας», που αποτελούν το σπέρµα του αλυτρωτισµού.

Αυτές οι ασαφείς διατυπώσεις έχουν σφραγίδα Αµερικανών
και ΝΑΤΟ, για να συντηρείται ο αλυτρωτισµός και ο εθνικισµός
και στις δύο χώρες, για να βρίσκουν πάντα το πάτηµα να επεµ-
βαίνουν και να διαιρούν τους λαούς.

Η συµφωνία είναι και επικίνδυνη για την ειρήνη στην περιοχή,
τη συνεργασία, τη σταθερότητα, τη φιλία µεταξύ των λαών της
Βαλκανικής, αλλά και ιστορικά παραχαραγµένη.

Η γεωστρατηγική αναβάθµιση, για την οποία µάχεται ο ΣΥΡΙΖΑ
για λογαριασµό των εγχώριων και αµερικανικών µονοπωλιακών
οµίλων, ισοδυναµεί µε ακόµα µεγαλύτερη εµπλοκή της χώρας
στους ιµπεριαλιστικούς πολέµους, κάτι που ευθέως οµολογείται
στην πρόσφατη έκθεση του Υπουργείου Εξωτερικών των Ηνω-
µένων Πολιτειών για την Ελλάδα, η οποία αναφέρει πως είναι ο
αφοσιωµένος εταίρος στην προώθηση των συµφερόντων των
Ηνωµένων Πολιτειών.

Απέναντι στους δήθεν προοδευτικούς κοσµοπολίτες και στους
εθνικιστές πατριδοκάπηλους, φασίστες χρυσαυγίτες, ακροδεξιά
µορφώµατα που συνεργάστηκαν µέχρι πρότινος µε τον ΣΥΡΙΖΑ
είναι µόνο το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας. «Πολλοί καιροί µε
δέρνουν, µα οι κλώνοι µου δεν σπούνε, γιατί έχω ρίζες δυνατές
βαθιά και µε κρατούν.».

Καλούµε τους γνήσιους πατριώτες, διεθνιστές, ριζοσπάστες,
προοδευτικούς και δηµοκράτες, όσους ανησυχούν και αγωνιούν
για τις εξελίξεις και τις νέες περιπέτειες που µας οδηγούν οι

αστικές κυβερνήσεις µαζί µε το ΝΑΤΟ, τους Αµερικανούς και Ευ-
ρωπαίους ιµπεριαλιστές, όσους αγωνιούν και θέλουν µια Ελλάδα
υπερήφανη, έξω από το ΝΑΤΟ, την Ευρωπαϊκή Ένωση, τις δο-
λοφονικές λυκοσυµµαχίες, χωρίς ξένες βάσεις.

Καλούµε κάθε αριστερό που πίστεψε και παραπλανήθηκε από
τις ψεύτικες ελπίδες του ΣΥΡΙΖΑ, όσους αισθάνονται ότι τα ακρο-
δεξιά φασιστικά, ναζιστικά µορφώµατα, τα µαντρόσκυλα του συ-
στήµατος πρέπει να ηττηθούν και να τσακιστούν, όσους
πιστεύουν στη φιλία, τη συνεργασία, την αδελφοσύνη των λαών
και µάχονται κατά της καπιταλιστικής βαρβαρότητας, όσους
βροντοφωνάζουν «όχι» στη συµφωνία Τσίπρα - Ζάεφ, «όχι» στα
σχέδια ΗΠΑ – ΝΑΤΟ - Ευρωπαϊκής Ένωσης, «όχι» στον αλυτρω-
τισµό και τον εθνικισµό, «ναι» στη φιλία και την αλληλεγγύη και
κοινή πάλη των λαών. Όσοι θέλουν να στρατευθούµε στον αντι-
καπιταλιστικό, αντιµονοπωλιακό, αντιιµπεριαλιστικό αγώνα, για
την απαλλαγή από την καπιταλιστική βαρβαρότητα και την οικο-
δόµηση της νέας κοινωνίας, της κοινωνικής δικαιοσύνης, του σο-
σιαλισµού, να στρατευθούν µε το ΚΚΕ και να το ισχυροποιήσουν
παντού, και µέσα στο κίνηµα και σε όλες τις επερχόµενες εκλο-
γικές αναµετρήσεις.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Η κ. Σταµατάκη από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο. 
ΕΛΕΝΗ ΣΤΑΜΑΤΑΚΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα είναι

µια ιστορική µέρα για τη χώρα µας αλλά και για τα Βαλκάνια. Σή-
µερα ήρθε πια η ώρα να τελειώνουµε µε ένα ζήτηµα που βρίσκε-
ται σε εκκρεµότητα εδώ και χρόνια, έναν εθνικό εγκλωβισµό, µια
πληγή στις σχέσεις µας µε τον γειτονικό µας λαό, αλλά και στο
εσωτερικό της ίδιας της ελληνικής κοινωνίας, όπου κάθε φωνή
που καλούσε να δούµε το ζήτηµα µε νηφαλιότητα αντιµετωπιζό-
ταν ως προδοτική.

Η ανάδειξη του ζητήµατος του ονόµατος του κράτους που
προέκυψε από τη διάλυση της Γιουγκοσλαβίας σε εθνικό µας ζή-
τηµα δηµιούργησε εύφορο έδαφος για την άνοδο µισαλλόδοξων
φωνών και αντιλήψεων. 

Στα µακεδονικά συλλαλητήρια, που στήριζε τότε και το επί-
σηµο κράτος, είχαµε την πρώτη δηµόσια µαζική εµφάνιση της
Χρυσής Αυγής, που συνοδεύτηκε και από την επίθεση εναντίον
αριστερών φοιτητών στο προαύλιο της ΑΣΟΕΕ τον Δεκέµβριο
του 1992.

Τι αποτέλεσµα είχε η αδιαλλαξία της ελληνικής πολιτείας τη
δεκαετία του 1990, το εµπάργκο του 1994 και το βέτο του Βελι-
γραδίου; Μήπως αναβάθµισε τη θέση της χώρας µας στη διεθνή
πολιτική σκηνή; 

Αντιθέτως, ο ΟΗΕ και άλλοι διεθνείς οργανισµοί επεδίωκαν
πάντα την εξοµάλυνση των σχέσεων, ενώ η µη λύση του ζητήµα-
τος είχε οδηγήσει στην ευρεία χρήση του συνταγµατικά κατοχυ-
ρωµένου ονόµατος, δηλαδή «Δηµοκρατία της Μακεδονίας». Το
2008 η χώρα καταδικάστηκε από το Διεθνές Δικαστήριο της
Χάγης για την παραβίαση των όρων της Ενδιάµεσης Συµφωνίας. 

Ζητάτε, κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, να γυρίσουµε
πίσω, να θυµηθούµε, λοιπόν, τι συνέβη τόσα χρόνια σε διεθνείς
οργανισµούς, σε διεθνείς αθλητικές διοργανώσεις ή άλλες διε-
θνείς διοργανώσεις. Όλοι είχαν αναγνωρίσει, όλοι έλεγαν το γει-
τονικό κράτος «Μακεδονία» σκέτο, χωρίς γεωγραφικό
προσδιορισµό κι εµείς κάναµε ότι δεν βλέπουµε και δεν ακούµε
και στραβώναµε τα µούτρα σαν κακοµαθηµένα παιδιά. Με την
πολιτική αυτή ούτε αποδυναµώσαµε τον εθνικισµό της γειτονικής
µας χώρας, αντιθέτως τον δυναµώσαµε και οδηγήθηκε στην επι-
κράτηση του εθνικισµού του Γκρουέφσκι.

Παρ’ όλα αυτά σήµερα θα πρέπει να αναγνωρίσουµε ότι υπάρ-
χει µια κυβέρνηση µε διάθεση σύνθεσης και διαλόγου και το έχει
αποδείξει αυτό στην πράξη, µε την αποδοχή των όρων της συµ-
φωνίας, µε την οποία µπορούµε να συνεργαστούµε και να πετύ-
χουµε την ειρηνική συνύπαρξη των δύο λαών αλλά και
γενικότερα των λαών των Βαλκανίων.

Η θέση της Ελλάδας για σύνθετη ονοµασία µε γεωγραφικό
προσδιορισµό έναντι όλων δεν είναι καινούργια. Είναι µια θέση
των κυβερνήσεων και της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ.
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Αντί όµως σήµερα να υπάρχει σύµπνοια σε ένα ζήτηµα που θεω-
ρείται εθνικό, η Νέα Δηµοκρατία κρατά µια ανεύθυνη στάση,
αξιοποιώντας την αναβίωση του µακεδονικού ως ένα πεδίο δη-
µαγωγικής εθνικιστικής εκµετάλλευσης, αποφεύγοντας έντεχνα
τον εσωτερικό της διχασµό και κάνοντας το χατίρι σε ακροδεξιά
στελέχη που έχουν εισχωρήσει τα τελευταία χρόνια στις γραµµές
της.

Η Νέα Δηµοκρατία σήµερα δηµιουργεί ένα κακό ιστορικό για
την πολιτική της παράταξης. Θέλοντας να ψαρέψει στα θολά
νερά της ακροδεξιάς νοµιµοποιεί τον λόγο τους. Είδαµε το θλι-
βερό και επικίνδυνο σύνθηµα: «Η δηµοκρατία πούλησε τη Μακε-
δονία» στα σχολεία της δυτικής Θεσσαλονίκης.

Ποιος έχει την πολιτική ευθύνη γι’ αυτό και ποιος εκµεταλλεύε-
ται ακόµα και τους µαθητές για µικροκοµµατικές σκοπιµότητες;
Ποιος ενθαρρύνει τις φασιστικού τύπου ενέργειες στοχοποίησης
Βουλευτών µε αφίσες, µε κακόβουλες προτροπές µέσω των
µέσων µαζικής κοινωνικής δικτύωσης, µε ευθείες απειλές µέσω
τηλεφωνηµάτων και µηνυµάτων και τροµοκρατικές επιθέσεις,
ακόµα και στα σπίτια των Βουλευτών; Ποιος στηρίζει και χρηµα-
τοδοτεί την τροµοκρατική αυτή καµπάνια; Ποιος καλύπτει αυ-
τούς που προσπάθησαν να εισβάλουν στο κτήριο της Βουλής;
Το κουβάρι σιγά-σιγά ξετυλίγει και γρήγορα θα φτάσουµε στην
άκρη του και τότε θα δούµε ποιος και ποιοι είναι οι προδότες,
ποιοι είναι οι ψεύτες, ποιοι πούλησαν τα σύµβολα, την ιστορία,
τη γλώσσα και τα εδάφη. 

Όλα αυτά, κυρίες και κύριοι, δεν µας τροµάζουν ούτε µας εµ-
ποδίζουν να στηρίξουµε την πατριωτική και εθνικά ωφέλιµη Συµ-
φωνία των Πρεσπών. Σε κάθε σύγχρονη δηµοκρατική χώρα η
πιθανότητα και µόνο ειρηνικής επίλυσης ενός ζητήµατος που τα-
λαιπωρεί για δεκαετίες τις σχέσεις µε γειτονικό κράτος θα απο-
τελούσε από µόνο του ένα χαρµόσυνο γεγονός. 

Σήµερα η διεθνής κοινότητα δίνει συγχαρητήρια στην ελληνική
Κυβέρνηση για την επίλυση του µακεδονικού. Η θέση της χώρας
αναβαθµίζεται και γινόµαστε µια αξιόπιστη δύναµη σταθερότη-
τας στα Βαλκάνια. Ενισχύουµε τη συνεργασία µε τους γείτονές
µας, οικοδοµούµε φιλικές σχέσεις, ενθαρρύνεται η συνεργασία
µεταξύ των εµπορικών επιµελητηρίων αλλά και των επιστηµονι-
κών και τεχνολογικών ιδρυµάτων και ερευνητικών κέντρων. 

Για εµάς, λοιπόν, πατριωτισµός είναι να επιδιώκεις την ειρη-
νική συνύπαρξη και την αλληλεγγύη των λαών, τη συµβίωση που
συµβάλλει στη θετική ανάπτυξη της ευρύτερης περιοχής στην
οποία η Ελλάδα αποτελεί ισχυρό πόλο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Δεν αξιοποιούµε την ισχύ µας επιθετικά, δηµιουργώντας εχ-

θρούς, αλλά εποικοδοµητικά, δηµιουργώντας χρήσιµους συµµά-
χους. Σήµερα είµαστε υπερήφανοι γι’ αυτή τη συµφωνία.
Απαλλασσόµαστε και απαλλάσσουµε την κοινωνία από ένα
βάρος. Κλείνει µια µαύρη σελίδα και ανοίγει µια φωτεινή σελίδα
για την πορεία και την ιστορία της χώρας µας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε.
Ο κ. Σταϊκούρας από τη Νέα Δηµοκρατία έχει τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Νέα

Δηµοκρατία µε αίσθηµα ευθύνης απέναντι στη µακραίωνη ιστο-
ρία αλλά και την προοπτική της πατρίδας καταψηφίζει την κύ-
ρωση της Συµφωνίας των Πρεσπών. 

Στηρίζει διαχρονικά την εύρεση µιας αµοιβαία αποδεκτής
λύσης µεταξύ των δύο γειτονικών χωρών -αυτό άλλωστε είναι
ιστορικά επιβεβαιωµένο-, µιας λύσης όµως  που θα σέβεται τα
πραγµατικά ιστορικά και εθνικά δεδοµένα και δεν θα δίνει περι-
θώρια στους γείτονες για υποδαύλιση, µελλοντικά, αυθαίρετων
αξιώσεων.

Ο Πρωθυπουργός απέτυχε να αξιοποιήσει το κεκτηµένο της
εθνικής συνεννόησης επί του κρίσιµου αυτού θέµατος, κεκτη-
µένο που συσσωρεύτηκε από τις προηγούµενες κυβερνήσεις,
κυρίως της Νέας Δηµοκρατίας, και προτίµησε µε προσωπικούς
χειρισµούς να φέρει µία συµφωνία γεµάτη τρύπες, τις οποίες σή-
µερα στην οµιλία του υποβάθµισε σε δευτερεύοντα και πολύ-

πλοκα νοµικά ζητήµατα, ενώ είναι απολύτως ουσιώδη, µε την
προσδοκία ότι θα αποκοµίσει προσωπικά πολιτικό όφελος. 

Έτσι σήµερα η κουτσουρεµένη Κυβέρνηση µε τη βοήθεια µιας
τεχνητής κοινοβουλευτικής Πλειοψηφίας φέρνει στο ελληνικό
Κοινοβούλιο µία συµφωνία που δεν θωρακίζει µακροχρονίως τη
χώρα, µία συµφωνία που καθιστά διάτρητη εξωτερική πολιτική
δεκαετιών, µια συµφωνία που η Κυβέρνηση µε στρεψοδικίες βια-
στικά προωθεί αντίθετα προς τις ίδιες τις προβλέψεις της, µία
Συµφωνία που κινείται απέναντι στο εθνικό αίσθηµα, µε µια ιδε-
οληπτική Κυβέρνηση που αδιαφορεί για τις γνήσιες πατριωτικές
ευαισθησίες των πολιτών αλλά και τις θέσεις των κοµµάτων, κα-
λώντας τους Βουλευτές να νοµοθετήσουν εν κενώ, χωρίς ενιαίο,
ολοκληρωµένο και κωδικοποιηµένο συνταγµατικό κείµενο.

Είναι θλιβερό η σηµερινή Κυβέρνηση, προκειµένου να καλύψει
αστοχίες και σφάλµατά της, να προσπαθεί να ανασύρει και να
χρησιµοποιήσει επιλεκτικά και διαστρεβλωµένα στοιχεία του πα-
ρελθόντος. Χρησιµοποιεί ισχυρισµούς οι οποίοι αποδεικνύονται
ιστορικά ανυπόστατοι, είναι ψευδείς και εθνικά επιζήµιοι. Δεν θα
ακολουθήσω αυτόν τον δρόµο, παρ’ ότι θα µπορούσα να κατα-
θέσω µακρά αλυσίδα λόγων και πρακτικών από υποστηρικτές
του διαχρονικού αφηγήµατος του µακεδονισµού, αλλά και την
τελευταία έκφρασή του από σειρά επώνυµων στελεχών του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, που, ακόµα και στην κρίσιµη φάση του 2008, προέτρεπαν
να δοθεί στη γείτονα χώρα σκέτα η ονοµασία «Μακεδονία». Ούτε
θα ακολουθήσω τον δρόµο κάποιων όψιµων τελευταία µακεδο-
νοµάχων, οι οποίοι είχαν τη δυνατότητα κατά την πρόταση δυ-
σπιστίας να αποτρέψουν τετελεσµένα που ήδη υφίστανται από
την υπογραφή της συµφωνίας και δεν το έπραξαν. Συνεπώς όλοι
αυτοί δεν δικαιούνται να µας κάνουν µαθήµατα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση περιφρονεί τον
ελληνικό λαό, λοιδορεί τις γνήσιες ευαισθησίες της πλειοψηφίας
του, προχωρά εµφανιζόµενη επισπεύδουσα εν µέσω αλληλοκα-
τηγοριών πρώην µελών της για µεθοδεύσεις στην κύρωση µιας
διακρατικής συµφωνίας, χωρίς πολιτική νοµιµοποίηση, έχοντας
ένα κίνητρο: την επίδειξη προθυµίας. Φέρνει µια συµφωνία που
παράγει ήδη διεθνή αποτελέσµατα, τα οποία έχουν αποκτήσει
τον χαρακτήρα τετελεσµένου, όπως είναι η είσοδος της γείτονος
χώρας στο ΝΑΤΟ. Δηλαδή η Κυβέρνηση σπεύδει –κυριολεκτώ-
και παραδίδει στους γείτονες καίριας σηµασίας διαπραγµατευ-
τικά κλειδιά, τα οποία κρατούσε η χώρα µας από το 2008, όπως
είναι η είσοδος της γείτονος χώρας στην Ευρωπαϊκή Ένωση και
τα παραδίδει χωρίς να διασφαλίζει τα δίκαια εθνικά µας συµφέ-
ροντα, καλύπτοντας τις βαριές, βαθιές υποχωρήσεις µε µεγαλό-
στοµες λεκτικές κατασκευές. Κάνει υποχωρήσεις, αφού
αναγνωρίζει για πρώτη φορά µε την υπογραφή της χώρας µας
την ύπαρξη δήθεν µακεδονικής γλώσσας και µακεδονικής εθνό-
τητας, ενώ αποδέχεται στη ρηµατική διακοίνωση των γειτόνων
µας την ύπαρξη ακόµα και µακεδονικού λαού. Πρόκειται για υπο-
χωρήσεις που δηµιουργούν εύφορο έδαφος για τη συντήρηση
στους γείτονες νοσηρών ιδεολογηµάτων. Προσέξτε, από µικρό
σπέρµα µπορεί να βγουν µεγάλες ρίζες.

Η Κυβέρνηση συνεπώς υποχωρεί, χωρίς να διασφαλίζει µα-
κροχρονίως τα συµφέροντα της χώρας, δηµιουργώντας και προ-
ηγούµενο εθνικής υποχωρητικότητας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για αυτούς τους λόγους η Συµ-
φωνία των Πρεσπών είναι µία ετεροβαρής, εθνικά επιζήµια και
επικίνδυνη για το µέλλον συµφωνία. Σε αυτή την κρίσιµη συγκυ-
ρία, έχουµε χρέος και ευθύνη έναντι της ιστορίας και του µέλ-
λοντος να σταθούµε στο ύψος των περιστάσεων, να κρατήσουµε
ενωµένη την κοινωνία, µακριά από τα άκρα και τις ακρότητες, να
αντιµετωπίσουµε τις προκλήσεις και τους κινδύνους µε οµοψυ-
χία, αποφασιστικότητα, αυτοπεποίθηση, µετριοπάθεια, αξιοπρέ-
πεια και υπερηφάνεια.

Η Νέα Δηµοκρατία στη µακρά της διαδροµή έχει αποδείξει ότι
τηρεί εθνικά υπεύθυνη στάση. Δεν κερδοσκοπεί πολιτικά πάνω
στα προβλήµατα της χώρας και των πολιτών. Τώρα αναλαµβάνει
την ιστορική ευθύνη να πει «όχι» στην κύρωση της Συµφωνίας
των Πρεσπών και δεσµεύεται σύντοµα, µε την απόφαση του
λαού, να ξαναδώσει στην Ελλάδα εθνική σταθερότητα, αυτοπε-
ποίθηση, υπερηφάνεια και κυρίως αξιοπιστία.

Ευχαριστώ πολύ. 
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κ.

Ψαριανός. 
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα ξεκινήσω από µία περιγραφή της κατάστασης που βλέ-

πουµε στη χώρα, σε σχέση µε το µακεδονικό. Έχουµε χωριστεί,
µε µεγάλη ευκολία και πάλι, σε προδότες και φασίστες. Οι µισοί,
όσοι είναι υπέρ της συµφωνίας, είναι πουληµένοι, προδότες
κ.λπ.. Όσοι είναι κατά της συµφωνίας είναι ακροδεξιοί, φασίστες,
ιδεοληπτικοί και τα ρέστα. 

Αυτή η ιστορία, αγαπητοί φίλοι, οι λίγοι που είστε εδώ, αλλά
και όσοι µάς ακούτε, πρέπει κάποια στιγµή να τελειώνει. Έχουµε
περάσει έξι εµφύλιους και πέντε, έξι πτωχεύσεις. Και πάντα για
όλα αυτά «έφταιγαν οι ξένοι». Κάποια στιγµή πρέπει να κοιτα-
χτούµε καθένας στον καθρέφτη µας και να δούµε τι έχουµε πει,
πού έχουµε βαδίσει, τι έχουµε κάνει, τι πράξεις, τι παραλείψεις,
πώς φτάσαµε ως εδώ, πώς απειλούσαµε ο ένας τον άλλον µε
κάθε ευκαιρία, µε τα Γουδιά, µε τις κρεµάλες, µε τους γερµανο-
τσολιάδες, τους πουληµένους, τους δωσίλογους κ.λπ,, πόσο
ξύλο έχει πέσει και πόσα κεφάλια έχουν ανοίξει πριν από έξι,
επτά, οκτώ χρόνια και τώρα πάλι είµαστε µπροστά σε τέτοια φαι-
νόµενα. Πρέπει αυτή η ιστορία εδώ να τελειώσει. Πρέπει να την
τελειώσουµε τώρα. 

Για το θέµα που συζητάµε, στο πρόγραµµα της Κυβέρνησης,
της «πρώτη φορά Αριστερά», δεν υπήρχε καµµία νύξη επί του
θέµατος αυτού, ότι θα αναλάβουµε να λύσουµε και διάφορα µε-
γάλα εθνικά θέµατα που εκκρεµούν: το µακεδονικό, το Κυπριακό,
το Αιγαίο. Δεν υπήρχε καµµία αναφορά σε τέτοια µεγάλα, κορυ-
φαία εθνικά ζητήµατα. Κάποια στιγµή, είδαν απ’ έξω κάποιοι άν-
θρωποι ότι εδώ πέρα υπάρχει µία προθυµία να εφαρµόζουµε
αυτά που οι άλλοι δεν τολµούσαν να εφαρµόσουν και σου λέει
«τώρα που γυρίζει, δεν βάζουµε µερικά θέµατα και να τα κλεί-
σουµε;». Και µπήκε και το θέµα αυτό, του µακεδονικού, του σκο-
πιανού, όπως θέλετε πείτε το. 

Με δυσκολία επιτεύχθηκε µία εθνική γραµµή. Είχαµε συµφω-
νήσει µε αµοιβαίες υποχωρήσεις µε τους βόρειους γείτονες να
βρούµε µία λύση προς όφελος και των δύο λαών, µε σύνθετη
ονοµασία και να προχωρήσουµε.

Το ’92, ’93, όταν ήµουν ακόµη στο ραδιόφωνο και µιλούσα για
το θέµα αυτό στο ραδιόφωνο, µε αφορµή τα συλλαλητήρια, τις
κινητοποιήσεις κ.λπ. είχα πει µερικά πράγµατα, τα οποία φαίνον-
ταν αιρετικά και περίεργα, όπως ας πούµε ότι το σύνθηµα «η Μα-
κεδονία είναι ελληνική» είναι λάθος. Είχα γράψει: «Η ελληνική
Μακεδονία είναι ελληνική». Στην ιστορία, στο συναίσθηµα, σε
όλα η Μακεδονία είναι ελληνική. Αλλά µιλάµε για σύνορα, για γε-
ωγραφικές περιοχές κ.λπ.. Η ελληνική Μακεδονία, λοιπόν, είναι
ελληνική.

Επίσης, υπήρχε ένα ζήτηµα και σύνθηµα «καµµία χρήση του
όρου “Μακεδονία”». Αυτό δεν υπάρχει πουθενά. 

Ξεκινώ, λέγοντας γι’ αυτά που ένθεν κακείθεν µε κατηγορού-
σαν ή µας κατηγορούσαν όσους περιγράφαµε το ζήτηµα αυτό
µε αυτόν τον τρόπο ως µειοδότες, πουληµένους. Άλλοι ήταν µα-
κεδονοµάχοι, άλλοι ήταν «µακεδονοκλάστες», που είπε ο σύν-
τροφος Καµµένος, ο πρώην «πρώτη φορά Αριστερά» και
φτάσαµε σ’ ένα σηµείο να έχουν περάσει είκοσι έξι - είκοσι επτά
χρόνια από τότε που έπρεπε να είχε δοθεί µια λύση και ακόµα
αυτό το ζήτηµα εκκρεµεί και µας ταλαιπωρεί.

Εγώ προσωπικά σάς το λέω -και οι άνθρωποι γύρω µου- βε-
βαίως είµαστε υπέρ της λύσης. Όµως, είµαστε και είµαι κατά
αυτής της συµφωνίας. Για ποιους λόγους; Συµφωνούµε για τη
σύνθετη ονοµασία. Μερικοί από την άκρα Δεξιά δεν συµφωνούν
µε τη σύνθετη ονοµασία, γιατί το θεωρούν ξεπούληµα. Θέλω να
σας πω ότι σε µια συνέντευξη που είχα δώσει στον Σταύρο Θεο-
δωράκη στους «Πρωταγωνιστές» το 2007, όταν πρωτοεκλέχθηκα
εδώ, είχα µιλήσει για το θέµα αυτό πολύ καθαρά. Διάφοροι κα-
λοθελητές ανέβασαν αυτό το βίντεο, για να µε κατηγορήσουν, οι
µεν χρυσαυγίτες ότι από το ’93 πούλαγα το όνοµα της Μακεδο-
νίας και ήµουν µειοδότης και πουληµένος και οι συριζααυγίτες
ότι άλλα έλεγα τότε και άλλα λέω τώρα. Ακριβώς αυτά που έλεγα
τότε, ακριβώς αυτά λέω και πιστεύω και τώρα.

Συµφωνήσαµε να αποδεχθούµε, για να έχουµε σχέσεις φιλίας

και συνεργασίας µε τους γείτονες, που είναι το καλύτερο.
Έχουµε χάσει χρόνο, έχουµε κάνει εµπάργκο, αποκλεισµούς συ-
νόρων, διάφορες ανοησίες που µας στοίχισαν και σε εµάς και σ’
αυτούς και στοίχισαν και ως προς τον ρόλο µας στα Βαλκάνια
πάρα πολύ, εδώ και είκοσι χρόνια, για να µην πω και πιο παλιά. 

Τώρα για ποιον λόγο αυτή η Κυβέρνηση αποφάσισε να δώσει
λύση σ’ αυτό το ζήτηµα, χωρίς καµµία εθνική συνεννόηση, χωρίς
καµµία συναίνεση µε τα κόµµατα του δηµοκρατικού τόξου και να
καταλήξουµε σε µία πρόταση για σύνθετη ονοµασία erga omnes,
αλλά και σε όλα µε τους γείτονες και να το συµφωνήσουµε και
να προχωρήσουµε; Για ποιον λόγο δεν το έκανε αυτό;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δεν το έκανε, γιατί ήθελε να χρησιµοποιήσει αυτή τη συµφωνία
ως εργαλείο, για να διαλύσει, για να συντρίψει, για να κάνει άνω-
κάτω την Αντιπολίτευση και για να αλλάξει συνέταιρο, να απαλ-
λαγούµε από τα ακροδεξιά βαρίδια και να µπούµε στη διαδικασία
της Κεντροαριστεράς και της διακυβέρνησης των προοδευτικών
δυνάµεων προσεχώς. Αυτή ήταν η µέριµνα της Κυβέρνησης και
η σπουδή της και ως πρόθυµη να εφαρµόσει αυτά που της είπαν:
«Άντε, τελειώνετε µε αυτό το ζήτηµα, να µπουν οι άνθρωποι στο
ΝΑΤΟ και στην Ευρωπαϊκή Ένωση.».

Προσωπικά πιστεύω ότι πρέπει να µπουν και στο ΝΑΤΟ και
στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Κάποιοι άλλοι ήθελαν να βγάλουν την
Ελλάδα από το ΝΑΤΟ και τώρα κάνουν όλα τα θελήµατα που της
ζητάνε, για να βάλουν κι άλλους µέσα στο ΝΑΤΟ. Από εκεί που
ήθελαν να βγάλουν την Ελλάδα, τώρα θέλουν να βάλουν µέσα
στο ΝΑΤΟ και όλους τους άλλους, όσους µπορούν. 

Έχουµε πάρει κάποιες οδηγίες να το κάνουµε αυτό; Ενδεχο-
µένως. Δεν το ξέρω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Μάλιστα.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Όµως, όταν συµφωνούµε για σύν-

θετη ονοµασία, όπως «Βόρεια Μακεδονία», εντάξει, γιατί δεν
είναι σε όλα «Βόρεια Μακεδονία»; Γιατί δεν είναι και στην εθνό-
τητα, στην ιθαγένεια, στην εθνικότητα -όπως θέλετε, πέστε το-
και στη γλώσσα; Η γλώσσα να είναι βορειοµακεδονική. Έχουν
αστερίσκους και η συµφωνία και η ρηµατική διακοίνωση ότι αυτή
η γλώσσα λέγεται «µακεδονική», αλλά είναι των νοτιοσλαβικών
χωρών. Ωραία, είναι σλαβική, είναι σλαβόφωνοι. Μάλιστα, ναι. Το
γράφει. Γιατί δεν λέµε «σλαβοµακεδονική»; Δεν θέλουν, λέει, οι
Αλβανοί. Τότε, γιατί το βάζουµε µέσα στη ρηµατική διακοίνωση
και στη συµφωνία ότι είναι σλαβικής καταγωγής; Βάλτε «σλαβο-
µακεδονική». Γιατί δεν το βάζουµε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ωραία. Να τελει-
ώνουµε για απόψε, κύριε συνάδελφε.

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Γιατί δεν χρησιµοποιούµε τη σύνθετη ονοµασία erga omnes

απέναντι σε όλους, αλλά και σε όλα της συµφωνίας και η ιθαγέ-
νεια και η υπηκοότητα «βόρεια µακεδονική»; Γιατί όχι; Γιατί κά-
ναµε αυτές τις υποχωρήσεις; Μπορεί κάποιος να µου απαντήσει
γιατί; Υπήρχε κάποιος λόγος; Δεν συµφωνούµε στη σύνθετη ονο-
µασία;

Αυτή η συµφωνία, λοιπόν, έχει µεγάλες χαραµάδες και µπάζει.
Μπάζει από παντού και για σήµερα και για αύριο και για το µέλ-
λον.

Θέλω να κλείσω, λέγοντας ότι η Κυβέρνηση µας είχε πει ότι
θα ψηφιστεί επάνω, θα γίνει η συνταγµατική αναθεώρηση, θα τη
δούµε και θα ψηφίσουµε. Δεν έχουµε δει ούτε τη συνταγµατική
αναθεώρηση. Μας έχουν πει τι θα αλλάξουν, ενδεχοµένως να τα
αλλάξουν. Αύριο το µεσηµέρι, όµως, εµείς θα ψηφίσουµε τη συµ-
φωνία, χωρίς να έχουµε δει τις τελικές διατυπώσεις και χωρίς να
δούµε εάν θα έχουν αλλάξει κάτι.

Και τώρα, κύριε Πρόεδρε -και τελειώνω-, είναι ο Ζάεφ, ο
οποίος είναι ένας βολικός άνθρωπος. Μια χαρά είναι, για να συµ-
φωνούσαµε εξαρχής µια καλή λύση και οι δύο πλευρές. Μεθαύ-
ριο, που θα έρθει ένας Γκρουέφσκι νούµερο 3, τρισχειρότερος,
θα αφήσουµε αυτές τις τρύπες της συµφωνίας να µπάζουν; Όταν
συµφωνήσουµε κάτι εµείς οι δύο και το υπογράψουµε, δεν αλ-
λάζει αυτό µετά. Πριν φτάσουµε, λοιπόν, σ’ αυτό το αδιέξοδο,
ας κοιτάξουµε να βρούµε µια λύση προς όφελος και της Ελλά-
δας και της Βόρειας Μακεδονίας και για την καλύτερη θέση της
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Ελλάδας στα Βαλκάνια.
Αυτή η συµφωνία έχει τεράστιες χαραµάδες και µπάζει από

παντού. Η Κυβέρνηση τη χρησιµοποίησε ως εργαλείο και ως ερ-
γαλείο ας την ψηφίσει µόνη της. Εκατόν πενήντα έναν Βουλευτές
δεν έχει η κυβερνητική πλειοψηφία; Περάστε, ψηφίστε, τελει-
ώσατε!

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 1.37’ λύεται η συνεδρίαση για σήµερα Παρα-
σκευή 25 Ιανουαρίου 2019 και ώρα 9.00’, µε αντικείµενο εργα-
σιών του Σώµατος: νοµοθετική εργασία, συνέχιση της συζήτησης
και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχε-
δίου νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών: «Κύρωση της Τελικής
Συµφωνίας για την Επίλυση των Διαφορών οι οποίες περιγρά-
φονται στις Αποφάσεις του Συµβουλίου Ασφαλείας των Ηνωµέ-
νων Εθνών 817 (1993) και 845 (1993), τη Λήξη της Ενδιάµεσης
Συµφωνίας του 1995 και την Εδραίωση Στρατηγικής Εταιρικής
Σχέσης µεταξύ των Μερών». 
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